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FORORD 

Denne protokollen gir et referat av forhandlingene på LOs 24. 
ordinære kongress 22.-27. mai 1977. Under Kongressen ble det 

laget referat for hver dag. Dette ble trykt og delt ut til represen

tantene som hadde hØve til å gjøre merknader og korrigeringer. 

Referatet for siste mØtedag ble sendt til representantene med en 

frist for å sende inn merknader. 

På grunnlag av de daglige referater, innkomne merknader og 

Kongressens dokumenter er så denne protokollen blitt redigert. 

Deltakerlisten er tatt inn til slutt i protokollen. Den bygger på 

den opprinnelige deltakerliste med de endringer som ble anmeldt til 

fullmaktskomiteen. 

For å lette oversikten over Kongressens vedtak, er disse samlet 

i særskilt bilag til slutt i protokollen. 

Landsorganisasjonen i Norge. 

Informasjonskontoret. 
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Apningsmøtet søndag 22. mai 1977 

Landsorganisasjonens 24. ordinære kongress ble åpnet i Folkets 
Hus, store sal, kl. 1 1 .00 sØndag 22. mai. FØr møtet tok til spilte 
BjØlsen skoles j entekorps utenfor Folkets Hus. Til innledning spilte 
et orkester sammensatt av medlemmer av Kringkastingsorkesteret 
under ledelse av Aage Wallin Norsk rapsodi nr. 3 av Johan Svendsep-. 
Deretter framfØrte elever av Ringsaker FolkehØgskole et tablå -
Fagbevegelsens historie i Norge, lagt til rette av Magne Thorsen. 
FramfØringen ble avsluttet ved at gruppa og forsamlingen unisont 
sang Samholdssangen. Orkesteret spilte så Norsk dans nr. 3 av 
Edvard Grieg. Både orkesteret og skuespillergruppen mottok lang
varig applaus. 

Minnetalen. 

Landsorganisasjonens formann, Tor Aspengren, holdt denne minne
talen: 

Vi skal fØrst minnes de av våre kamerater som er gått bort siden 
forrige kongress. 

Det er ikke mulig å nevne alle ved navn. I en så stor organisasjon 
er det mange som går bort i lØpet av en 4-års periode. En del av 
dem hadde langvarig medlemskap og lang aktiv tjeneste bak seg i 
organisasjonen. Noen var yngre og gikk bort mens de sto midt oppe 
i aktivt arbeid. Vi minnes dem alle og takker for hva de var i sin 
organisasjon og i sitt nærmeste miljØ. 

Det har ikke vært noen enkel sak for fagbevegelsen å nå fram til 
den stilling den har i samfunnet i dag. Det har skiftet mellom med
gang og motgang. Bare ved aktiv innsats og utholdenhet av folk med 
tro på vår bevegelse var det mulig å nå fram. Mange av dem som 
har gått bort var med oss i vanskelige tider. Vi er glad for at de fikk 
oppleve at noe av drØmmen gikk i oppfyllelse. Mange av dem som 
har gått bort deltok ikke bare i fagbevegelsen, men var engasjert i 



samfunnsmessig virksomhet i sin alminnelighet - enten det nå var 
i partitillitsverv, i kooperasjonen, i kommunestyrer eller storting. 
Også på disse områdene var deres innsats av betydning for fag
bevegelsen. 

Som eksempel på den innsats som ned gjennom årene er blitt ytt 
av de mange, må j eg få nevne to av våre kamerater som har gått 
bort. 

Jeg finner det naturlig i dag å nevne Konrad Nordahl og Elias 
Volan. Begge kom til vår bevegelse som unge mennesker så snart 
de kom ut i arbeidslivet. Volan dØde 26.  desember 1974, nærmere 88 
år gammel. Nordahl dØde 22. mai 1975 nær 78 år gammel. Begge 
hadde bak seg en lang og omfattende virksomhet i arbeiderbevegel
sen. Volan var både nestformann og sekretær i LO i ulike perioder. 
Nordahl begynte i LO som nestformann i 1 934, og var formann fra 
1 939 til 1965. Han er den som hittil har hatt lengst funksjonstid som 
formann. I to perioder var han også medlem av Stortinget. Både 
Nordahl og Volan vil være blant de store navn i vår bevegelses 
historie. 

Både de to j eg har nevnt og de mange andre som jeg ikke kan 
nevne ved navn, har sin store andel i den sterke stilling vi etter 
hvert har nådd fram til. Det blir vår oppgave å fØre deres arbeid 
videre. Deres innsats vil da også være en stimulans for oss i årene 
som kommer. Den beste måte å hedre våre avdØde kameraters min
ne på er å gå til vårt arbeid med den samme tro og interesse som 
preget deres virksomhet. 

Vi lyser fred over våre avdØde kameraters minne. 

Formannens hilsningstale. 

Tor Aspengren hilste så LO-kongressen med denne talen: 

Det er alltid vanskelig å måle kongressperioder mot hverandre, 
men j eg vil påstå at denne kongressperiode har gitt de fagorgani
serte mye. En uvanlig sterk materiell framgang for LO-medlemmene 
skal j eg komme tilbake til. Både på dette området og hva forholdene 
på arbeidsmarkedet angår, står vår gunstige situasjon i kontrast til 
utviklingen i andre land. Og ikke bare har det lykkes oss å holde 
folk i arbeid. Det er i dag nærmere 50 000 flere yrkesaktive enn tor 
fire år siden. 

Arbeid vil alltid være de fagorganisertes viktigste mål. Dette er 
en av grunnene til at regjeringen har full oppslutning fra fagbeveg
elsen om sin Økonomiske politikk. Sterk innenlandsk etterspØrsels
Øking har i store deler av kongressperioden vært nØdvendig for å 
oppveie betydelig svikt i etterspØrselen fra utlandet. Arbeidet for full 

10 



sysselsetting, samfunnsmessig ansvar for næringers feildisponeringer 
og betydelige investeringer for å sikre framtidig inntekt fra olje
og gassressursene, har krevd betydelig underskudd i utenriksØkono
mien. Her finner vi et sentralt område hvor forskjellen mellom et 
samfunnsfavnende parti som Arbeiderpartiet og sektorinteressene, 
som de borgerlige partier står for, kommer tydelig fram. HØyre 
kjØrer et ensidig stormlØp mot underskuddet i utenriksØkonomien, 
kostnadsproblemene og framhever de hØytlØntes skatteproblemer. 
Senterpartiet raser mot Økningen i lØnnstakernes kjØpekraft uten 
tanke for de Økonomiske uttellingene i jordbruket. Arbeiderpartiet 
utnytter den frihet framtidige inntekter fra olje og gass gir oss. Og 
det på en måte som flertallet av lØnnstakere, bØnder, fiskere, tryg
dede og næringslivet ser seg tjent med. 

Denne uka har vi et omfattende og viktig arbeid foran oss. 
675 000 medlemmer i ulike grener av arbeidslivet gjØr Landsorga

nisasjonen til et kraftsentrum i norsk samfunnsliv. Dette gir nØd
vendigvis makt og innflytelse, som forsterkes gjennom samspillet 
med den politiske arbeiderbevegelsen. Derfor vil vår kurs være av
gjØrende for den i vid forstand sosiale, næringspolitiske og Økonom
iske utviklingen i samfunnet vårt. Det har denne kongressperiode 
som de tidligere, gitt eksempler på. 

Av disse grunner har det alltid vært krefter på jakt etter LO og 
de ulike organisasjonsledd i fagbevegelsen. Enten de har kalt seg 
kommunister eller ML-ere, har slike krefter alltid hevdet å være de 
sanne representanter for norske arbeidstakere. Norsk arbeiderbe
vegelse gjorde seg ferdig med de marxistiske dogmer og den demo
kratiske sentralismen for 50 år siden. For tida er det tydeligvis med 
politikk som med klær. Gamle moter kommer igjen. Promillegrup
peringene skal få svar også denne gangen. Svaret skal som alltid gis 
gjennom vår behandling og vedtak i de forskjellige saker. I denne 
Kongressen er det demokratiet som rår. 

Gjennom egen styrke og aktiv utnyttelse av det faglig/politiske 
samarbeidet har vi i kongressperioden skjØvet merkesteinene fram
over. Forbedringer i hovedavtalen og den nye arbeidsmiljØloven har 
gitt de fagorganiserte verktØY for et mer menneskelig arbeidsliv. 
Kampen mot forurensningene foregår på bred front. Opprydningen 
i utslipp til jord, luft og vann fra eldre industri har tatt til. Dette 
arbeidet skal være fullfØrt innen 1984. Også i forhold til miljØ
problemene i jordbruket, kommunale avlØp og avfallsbehandling er 
rensing og resirkulering sentrale stikkord. Etableringsloven og plan
leggingslovgivningen har i perioden gitt oss sterke virkemidler i ar
beidet for å sikre et tjenelig bosettingsmØnster. Ikke minst viktig i 
denne forbindelse er å få til en fordeling av arbeidsplassene i forhold 
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til hvor folk bor. Det er utformet en oljepolitikk til fordel for fler
tallet i dette land. 

Det er utarbeidet et faglig regnskap. Det viser detaljert hvordan 
de mange og ulike saker er lØst i perioden. LO, forbundene og de 
lokale organisasjonsledd har dels tatt initiativ til, dels trukket aktivt 
med av Regjeringen i den praktiske gjennomfØringen av reform
arbeidet på de ulike områder. 

Den Økonomiske politikken har trass i skiftende konjunkturer 
internasjonalt, sikret god utnyttelse av våre egne produktive res
surser. Under forrige LO-kongress var vi midt inne i den sterkeste 
og mest omseggripende konjunkturoppgang i den vestlige verden 
i moderne tid. Etter ubrudt vekst siden krigen, sier ikke det rent 
lite. Problemet var ikke mangel på arbeidsplasser, men å få fram 
ledige arbeidskraftressurser. Optimismen og inntrykket av en evig
varende konjunkturoppgang rådde. Når både eksport og import ut

gjør om lag halvparten av bruttonasjonalproduktet, var optimis
men i næringslivet og også i fagbevegelsen naturlig. Rederne kon
traherte fort vekk. Det ga avskrivningsobjekter for betydelige inn
tekter. OrdrebØkene i vår skipsbyggingsindustri ble mer enn fylt 
opp. Fisken gikk unna til topp riser. Det samme gjaldt jern, kopper 
og aluminium i rå og foredlet form. I tillegg til den sterke konjunk
turoppgangen begynte vi for alvor å ane omfanget av olje- og 
gassressursene under havbunnen utenfor våre kyster. 

Riktignok fikk vi fort varsel om problemer. Israel og Araber
statene tørnet inn i en ny konflikt. Araber-statene strammet til 
oljeforsyningene til oljehungrige vestlige land. Dette forsterket kon
junkturnedgangen, som allerede var innledet. Sterk pris- og kost
nadsstigning hadde allerede fått myndighetene i de større industri
landene til å stramme inn. Bruddet i oljeleveransene bidro til å 
forsterke prisstigningsproblemene. Sammen med myndighetenes 
tiltak fikk vi en kraftig nedbremsing av den Økonomiske utvik
lingen. Her i Norge merket vi imidlertid lite til dette i fØrste 
halvdel av kongressperioden. Både 1973 og især 1 974 var uvanlig 
gode år for norsk næringsliv. Det var nØdvendig med betydelig 
lØnnSØkning for å trekke ut det Økonomiske grunnlaget i bedrif
tene. TariffoppgjØret i 1 974 hadde derfor en uvanlig gunstig Øko
nomisk situasjon som grunnlag. 

Også på andre måter hadde en under dette oppgjØret gode ar
beidsbetingeler. Valget i 1973 brakte Arbeiderpartiet til makten. 
Jeg har allerede vært inne på hvilke fordeler dette har gitt oss 
på en rekke områder. Ikke minst har dette hatt betydning for 
tariffpolitikken. 

Siden 1 970 hadde pris- og kostnadsstigningen stadig forsterket 
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seg. Også i forrige kongressperiode fikk vi til sterk Økning i lØn

ningene. Den sterke prisstigningen og Økende skattebelastning ga 
likevel ingen Økt kjØpekraft for lØnnstakere med vanlige inntekter. 
Disponibel realinntekt gir uttrykk for hva vi har igjen av en lØnns
Økning etter at hØyere priser og skatten er betalt. Arene 1970-73 
ga nedgang i disponibel realinntekt med gjennomsnittlig 0,3 prosent 
hvert år for lØnnstakere med vanlig inntekt og forsØrgelsesbyrde. 
Foran valget i 1973 gikk Arbeiderpartiet ut med lØfte om at dette 
skulle rettes opp. Sammen med arbeidet for å trygge arbeidsplas
ser og inntekt har dette lØftet preget Regjeringens Økonomiske poli
tikk. 

Siden 1961 hadde vi inntil denne kongressperioden ikke hatt for
bundsvise forhandlinger. Krav om teknisk gjennomdrØfting av 
overenskomstene Økte i styrke fra forbundsområde til forbunds
område. I 1970 og 1972 ble betydelige overenskomstområder stemt 
ned i de felles avstemningene. I 1974 vedtok så Representantskapet 
forbundsvise forhandlinger. Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund 
gikk fØrst ut. Etter en tid skjærte forhandlingene seg. Etter krav 
fra forbundet ba Sekretariatet myndighetene om å tre stØttende 
til. Dette fØrte til at det ble satt inn tiltak i form av skattelettel
ser. Utover kongressperioden ble de Økonomiske problemene stadig 
sterkere. Norge har utviklet et konkurransekraftig samfunn. HØyt 
utdanningsnivå og nedbygging av sosiale motsetninger i større grad 
enn i de andre land bidrar til dette. På kort sikt er likevel kost
nadSØkningen av avgjØrende betydning for å opprettholde produk
sjon og arbeidsplasser. TariffoppgjØret i 1974 ga rett til to indeks
reguleringer i perioden. Den vanskelige Økonomiske situasjon gjorde 
at myndighetene ble koblet aktivt inn ved indeksreguleringen hØs
ten 1975. Resultatet ble om lag 80 prosent kompensasjon for pris
stigningen. 30 prosent fikk vi fra arbeidsgiverne, mens 50 prosent 
ble oppnådd gjennom tiltak fra myndighetenes side. 

Etter krav fra fagbevegelsen ble også tariffoppgjØret i fjor vår 
gjennomfØrt som et kombinert oppgjØr. Gjennom de kombinerte 
oppgjØrende har vi maktet å bryte den stadig akselerende IØnns- og 
prisspiralen i norsk Økonomi. 

Stigningen i årslØnna ble ubrudt forsterket fram til 1975. Da 
kulminerte den med 20 prosent. I 1976 steg årslØnna med om lag 
12 prosent i det private arbeidsliv. I år vil stigningen bli om lag, 
8 prosent. Takten i prisstigningen er også redusert. I 1975 steg kon
sumprisindeksen med 11,7 prosent - også den etter ubrudt stig
ning siden 1970. I 1976 ble stigningstakten redusert til 9,1 prosent, 
mens den i år antas å bli vel 8 prosent. 

Alt i alt har LO-medlemmenes lØnnsnivå steget med om lag 70 
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prosent i perioden. Utviklingen har vært noenlunde parallell for 
ansatte i det private og offentlige arbeidsliv. For LO-medlemmene 
i det private arbeidsliv utgjør lØnnsglidningen større andel av den 
samlede lØnnsutvikling enn for regulativlØnte i stat og kommune. 
Til gjengjeld får de regulativlØnte kompensasjon for manglende 
lØnnsutvikling ved neste korsvei. 

En viss grad av utjevning er også oppnådd. I stat og kommuner 
har lØnnsutviklingen vært sterkest på de lavere trinn i lØnnsregula
tivet. I det private arbeidsliv gjør markedsmekanismen seg gjelden
de. Dette gir ikke samme styring over lØnnsutviklingen som i det of
fentlige arbeidslivet. De sentrale forhandlingene - enten de er for
bundsvise eller samordnede - må nØdvendigvis ta i utgangspunkt 
i gjennomsnittsbetraktninger. Dermed er vi noe for snille mot de 
mest vekstkraftige bedriftene. Til gjengjeld er vi noe for harde 
mot bedrifter i en tilbakeliggende produksjonsteknisk utvikling 
eller som har problemer med markedsforholdene. Uten avtalebe
stemmelser med rett til lokale forhandlinger i perioden, ville tariff
politikken lett gitt seg utslag i en skjev fordeling av produksjons
resultatet mellom lØnnstakere som gruppe og næringslivet. Tariff
avtalenes rett til lokale forhandlinger gir oss mulighet for å ta ut 
det Økonomiske grunnlaget i de mest vekstkraftige bedriftene. Det 
svekker utvilsomt lavtlØnnsprofilen ved oppgjørene. Likt lØnnsnivå 
er imidlertid en umulighet i en desentralisert markedsØkonomi. Til 
gjengjeld er det viktig at kombinasjonen av sentrale og lokale for
handlinger og den lavtlØnnsprofil som legges inn i de sentrale opp
gjørene, utformes slik at alle grupper trekkes med i velstandsutvik
lingen. Ved neste korsvei får de lavtlØnte fordeler av lØnnsglid
ningen i de mer vekstkraftige bedrifter med hØyere lØnnsevne. Av 
disse grunner må vi få gjennomslagskraft for kravet om etterslep 
for grupper i den private sektor med liten lØnnsglidning på linje 
med de ansatte i den offentlige sektor. Gjennomslagskraft for prin
sippet om etterslep for alle våre medlemmer, vil skape sammen
heng i vår tariffpolitikk. Det vil også skape større forståelse for 
nØdvendigheten og fordelen for alle LO-medlemmene av lØnnsglid
ningstillegg i de vekstkraftige bedriftene. 

Når dette er sagt, må det også understrekes at vi har oppnådd noe 
sterkere lØnnsutvikling for våre laverelØnte medlemmer i perioden. 
Dette gir bl. a. lØnnsutviklingen for kvinner i forhold til menn ut
trykk for. Mens timefortjenesten for menn i det private arbeidsliv 
har steget med om lag 76 prosent i perioden, har stigningen for 
kvinner vært om lag 84 prosent. 

På grunn av arbeidstidsforkortelsene har årslØnna steget noe 
svakere - med om lag 70 prosent. Prisene har samtidig steget med 
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45 prosent. Det gir en reallØnnsutvikling -lØnnsutviklingen hensyn 
tatt til prisstigningen - på om lag 17 prosent. I motsetning til for
rige kongressperiode har skattelettelser styrket reallØnnsØkingen for 
LO-medlemmene. I kongressperioden har disponibel realinntekt Økt 
med 21 prosent. Borgerlige politikere og især HØyre har vært lite 
fornØyd med de betydelige skattelettelsene i perioden. Det skyldes 
at de er mest opptatt av de hØytlØntes situasjon. For lØnnstakere 
med vanlige inntekter har den gjennomsnittlige skattebelastningen 
gått ned fra 27.3 prosent i 1973 til 25.7 prosent i 1977. De organiserte 
får skattefritak for fagforeningskontingenten fra 1. juli dette år. Når 
det trass i om lag 70 prosent lØnnSØkning gis skattelettelser som 
reduserer den gjennomsnittlige skattebelastningen, er skattelettel
sene betydelige etter vanlig språkbruk. 

Nedgangen i disponibel realinntekt for LO-medlemmene i forrige 
kongressperiode er tatt igjen. I 1960-åra steg kjØpekraften med 
gjennomsnittlig om lag 2.5 prosent hvert år. De to fØrste åra av den
ne kongressperioden ga om lag 6 prosent Økning, dvs. 2 til 3 års nor
mal Økning i kjØpekraften hvert år. I fjor ble Økningen nærmere 
4 prosent, i år vel 2.5 prosent. Dermed vil Økningen i disponibel 
realinntekt for lØnnstakere med vanlige inntekter og forsØrgelses
byrde bli nærmere 3 prosent hittil i 1970-åra. Det er i overkant av 
forbedringen i 1960-åra. Vårt mål for Økningen i kjØpekraften i 
denne kongressperioden er mer enn nådd. 

Arbeidstidsforkortelsene kommer i tillegg til dette. Med en almin
nelig arbeidstid på 40 timer pr. uke og arbeidstid for skift- og tur
nusarbeidere nede i 36 timer pr. uke, er det min oppfatning at vi 
forelØpig ikke bØr prioritere ytterligere reduksjon i den ukentlige 
arbeidstida. Dermed er ikke sagt at vi ikke har oppgaver på dette 
område. I tida framover blir det viktig å utforme arbeidstidsord
ninger som gir kvinner stØrre mulighet for å delta i arbeidslivet. 
Dette gjelder permisjonsordninger for småbarnsforeldre, mer flek
sible arbeidstidsordninger osv. 

På andre områder er det imidlertidg behov for generelle reduk
sjoner i arbeidstida. Dette gjelder i fØrste rekke feriens lengde. 
Bortsett fra utvidelsene for eldre arbeidstakere har denne stått stille 
i flere år. Personlig er jeg av den oppfatning at vi trenger mer enn 
lenger ferie. Om mulig bØr en i kongressperioden også finne rom 
for Økning i feriegodtgjØrelsene utover full kompensasjon for den 
ekstra ferieuka. Dette er nØdvendig for å sikre folk med vanlige 
inntekter Økonomiske muligheter for å gi ferien et bedre innhold 
enn i dag. Hvis ikke blir det liten mening i en ekstra ferieuke. 

Jeg er blitt mer og mer overbevist om at lav pensjonsalder i seg 
selv ikke er det viktigste. Det riktige må være å få til en stØrre valg-
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frihet mellom arbeid og fritid med stigende alder. Rent menneskelig 
og også samfunnsmessig er jeg overbevist om at dette er den riktige 
lØsningen. Dette vil kreve større vilje i bedriftene til å gi eldre men
nesker mulighet for yrkesaktiv innsats. Samtidig må det utformes 
ordninger fra samfunnets side som gir større mulighet for å kombi
nere arbeid og trygd, eksempelvis fra 60 år. Det vil også kunne vise 
seg nØdvendig å utforme ordninger som gjør eldre arbeidstakere 
mer konkurransedyktige. Av disse grunner er det Sekretariatets 
oppfatning at det ikke bØr stilles krav om ytterligere nedsettelse 
av den alminnelige pensjonsalderen i perioden. Derimot bØr det 
gjennomfØres utredninger av mer fleksible pensjonsordninger. Hva 
angår pensjonenes stØrrelse, må vi være klar over at trygdede med 
rett til tilleggspensjon i Folketrygden og pensjonister på minste
pensjon kommer i en svært forskjellig stilling. De med tilleggs
pensjon får en automatisk oppjustering av pensjonene i takt med 
inntektsstigningen i samfunnet. Derfor prioriterer fagbevegelsen de 
som bare har minstepensjon. På dette grunnlaget må vi få til en 
oppjustering av trygdeytelsene i åra framover. 

I tillegg til det faglig/politiske samspill som er skjedd på det 
Økonomiske område i perioden, er arbeidsmiljØloven et viktig bevis 
for nytten av dette. Jeg skal ikke gå inn på enkelthetene i loven. 
Dette burde være vel kjent gjennom det omfattende opplysnings
arbeid, som er gjennomfØrt på dette område i perioden. I tida fram
over blir den viktigste oppgaven å fylle de rettigheter som loven 

gir oss med praktisk innhold. God oppslutning om skoleringsarbeidet 
blir avgjØrende i denne forbindelse. 

Et annet område som det blir viktig å vinne erfaringer og prak
tisk utnytte de rettigheter vi har skaffet oss, er innenfor området 
bedriftsdemokrati. På dette området har fagbevegelsen truffet sitt 
valg. Det er vår oppfatning at funksjonen som lØnnstaker i be
driften, gir styringsrett på linje med eiendomsrett til kapital. På 
dette grunnlag bØr denne reformen utnyttes og videreutvikles i takt 
med de erfaringer vi etter hvert vinner. 

Det er det Økonomiske grunnlaget som på de fleste områder, vil 
avgjØre hvor fort fagbevegelsen kan gå fram i reformarbeidet. I tida 
framover vil det i større utstrekning stilles krav om å avstå fra 

materielle forbedringer for totalt sett å oppnå hØyere livsstandard. 
For kort tid siden la regjeringen fram sitt langtidsprogram for peri
oden 1978-81. Det antydes her en viss neddempet vekst i den 
disponible realinntekten for lØnnstakere med vanlige inntekter. I 
denne kongressperioden har vi hatt en Økning i LO-medlemmenes 
kjØpekraft på om lag 5 prosent i gjennomsnitt hvert år. Dette til
svarer om lag 2 års normal Økning hvert år. Denne utviklingen vil 
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selvfØlgelig ikke kunne fortsette i lengden. Regjeringens langstids
program antyder en vekst i kjØpekraften for lØnnstakere som gjen
nomsnittlig vil utgjØre om lag 2 prosent hvert år. Utfra en total
vurdering tror jeg vi må innstille oss på en vekst som i hvert fall 
ikke overstiger dette. På denne måten vil vi kunne avstemme Øko
nomiske forbedringer slik at også andre livskvaliteter enn de rent 
materielle blir tilfredsstilt. Med en slik dempet vekst i den enkeltes 
personlige velstandSØkning, vil vi kunne gjennomfØre forbedringer 
i vår felles levestandard og i våre trygdedes situasjon. 

Som nevnt har det i perioden blitt utformet en oljepolitikk til 
fordel for flertallet i dette land. Denne politikken har hatt stØtte 
i fagbevegelsen. Den sikrer at de Økonomiske fordelene av olje
og gassressursene tilfØres flertallet i det norske folk - ikke multi
nasjonale konserner eller snevre kapitalinteresser i det norske sam
funn. Borgerlige politikere og især HØyre er etter hvert blitt mer 
opptatt av den belastning investeringene i leting, produksjon, for
edling, industriell utvikling og distribusjon av olje og gass i dag 
påfØrer oss. Jeg håper at den vanlige nordmann forstår innholdet 
i de store tall denne virksomheten innebærer. Det kreves store inve
steringer i dag for at vi skal hØste mye i framtiden. Hvis ikke 
Staten på det norske folks vegne forestår investeringene, er det ikke 
vanskelig å finne private interesser. Grunnen er enkel. Her er det 
penger å tjene. HØyre er villig til å beskjære Statens engasjement 
gjennom Statoil og Noroil til fordel for disse private interessene. 

For Øvrig har omfanget av utvinningen og prØveboringene nord 
for 62. breddegrad preget debatten. Ekofisk-ulykken ga antydninger 
til stormlØp mot regjeringen. SV var igjen av de som gikk sterkest 
ut. 

LO er enig i at hensynet til de levende ressursene krever stØrst 
mulig sikkerhet under letning og utvinning av olje og gass. Hvis 
virksomheten ikke har vært drevet med nØdvendige krav til sikker
het, må dette rettes opp. Norsk industri og forskningsmiljøer må om 
nØdvendig aktiviseres for å utvikle det nØdvendige utstyr, hvis dette 
ikke finnes på markedet. Derimot har vi ikke lov til å trekke den 
slutning av ulykken på Bravo-plattformen at virksomheten i til

knytning til petroleumsressursene må trappes vesentlig ned. Det 
norske samfunn kunne utvilsomt klare en slik nedtrapping, selv om 
omstillingene i verkstedindustrien og annen petroleumstilknyttet 
virksomhet ville bli betydelig. Vi ville også ha mindre Økonomisk 
sikkerhet for full sysselsetting, de Økonomiske uttellingene i miljØ
sektoren og de andre mange reformene fagbevegelsen anser nØdven
dig i åra framover. Også av andre årsaker har jeg som tillitsmann i 
norsk arbeiderbevegelse vanskeligst for å akseptere en slik lØnsning. 
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Internasjonal havrett har pålagt oss forvaltningen av betydelige 
olje- og gassressurser på vegne av verdenssamfunnet. Energi er 
av avgj Ørende betydning for arbeidsplasser i andre land - ikke 
minst i utviklingslandene. Tilstrekkelig tilfØrsel av energi er også 
avgjØrende for matvareproduksjonen i verden. Mange hevder at 
våre ressurser av olje og gass vil vare 200 til 300 år med nåvær
ende produksjonstakt. Forvaltningsmyndighet over slike enorme res
surser kan ikke innebære at vi lar være å utnytte dem. Derfor kom
mer hensynet til verdens ressurssituasjon som et argument for en 
rimelig takt i utvinningen i tillegg til hensynet til den norske be
folkningen. Mot denne bakgrunn er det min oppfatning at vi bØr 
skape visshet for omfanget av petroleumsressursene nordover langs 
kysten. Ut fra slike overveielser må resultatet av prØveboringen 
være avgjØrende for vår egen ressurspolitikk, for bosettingen og 
næringsutviklingen i Kyst-Norge. 

Også på andre måter representerer denne kongressperioden et 
skritt framover. AvgjØrende for fagbevegelsens innflytelse over 
samfunnsutviklingen er medlemstilslutningen til LO. Etter noe stag
nasjon er medlemstallet igjen i sterk framgang. I 1973 var vel 
610 000 tilsluttet LO. I perioden har medlemstallet vokst sterkere 
enn antall lØnnstakere. Stigningen har vært vel 60 000 til nærmere 
675 000. Det gir uttrykk for at kursen har vært riktig når så mange 
finner seg til rette i LO. Det er viktig at denne kongressen bevarer 
dette inntrykket. 

Gjestene hilser kongressen. 

Den fØrste LO-formannen Tor Aspengren Ønsket velkommen av 
gjestene var Oslo bys ordfØrer Albert Nordengen. Nordengen sa han 
var i den heldige situasjon å kunne Ønske gjester velkommen til 
landets hovedstad. I disse dager ter Oslo seg fra sin aller beste side, 
lys, blid og vennlig. Etter å ha slått fast at LO-kongressen hØrte 
til de store begivenheter i samfunnet, sa han at samfunnet er ikke 
og skal ikke være statisk. Arbeids- og næringsstrukturen vil endres, 
noe som må skj e mest mulig smertefritt i forvissningen om at det tas 
menneskelige og medmenneskelige hensyn. Forståelse og samarbeid 
må gis bred plass sammen med smidighet og omstilling. 

Nordengen nevnte det ansvar og de konsekvenser Kongressens 
vedtak medfØrer for det norske samfunnet. - Personlig hadde han 
som kommunalpolitiker i lØnnsutvalget i Oslo gjennom mange år 
skaffet seg god kunnskap om fagorganisasjonen. Han hadde der
igjennom fått respekt og den stØrste anerkjennelse for det grundige 
arbeid som ble gjort i fagbevegelsen. 
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Selv om timeplanen under Kongressen er omfattende, håpet Nord
engen at delegatene fikk anledning til å se byen. Til slutt tillot han 
seg å Ønske et godt valg, både på Kongressen og så vidt han forsto 
skulle det visstnok også være et valg når sommeren er over. 
Lykke til. 

Aspengren takket Nordengen, spesielt for hans Ønske om et godt 
valg - et Ønske han fullt og helt delte (munterhet). 

Statsminister Odvar Nordli hilser kongressen. 

- Det er for meg personlig ingen overraskelse at det til denne 
Kongressen foreligger en dagsorden som vitner om en bred aktivi
tet i en bred folkebevegelse, en bevegelse som er levende opptatt av 
hvordan samfunnsutviklingen skal bli i tida framover, sa stats
minister Odvar Nordli i sin hilsningstale på vegne av de innen
landske gjestene. Dagsordenen understreker den sterke stilling fag
bevegelsen har i Norge, og de resultater denne Kongressen kommer 
fram til vil også ha betydning og interesse langt utover fagbevegel
sens egne rekker, sa Nordli. 

Han mente at det på Kongressen vil knytte seg størst interesse til 
drØftingene om IØnns- og intektsoppgjØrene. Det var Nordlis opp
fatning at tariffoppgjØrene i fØrste rekke er en sak mellom de to 
hovedorganisasjonene i arbeidslivet. Beslutningene har imidlertid 
stor betydning for pris- og kostnadsutviklingen, og det er Regjerin
gens ansvar ved sin pris- og skattepolitikk å tilpasse lØsningene til 
den gitte Økonomiske situasjon. Ulike Økonomiske situasjoner tilsier 
ulike former for sammenheng mellom den Økonomiske politikken og 
inntektsoppgjØrene, sa Nordli som understreket at dette på mange 
måter er et nytt felt for de politiske organer i vårt samfunn. - Vi 
må her være våken overfor nye lØsninger. 

Nordli framhevet også en annen viktig sak på Kongressen, nem

lig LOs handlingsprogram. Programutkastet er på demokratisk vis 
gjennomdrØftet i de mange organisasjonsleddene. LOs handlings
program vil bli et viktig program for samfunnsutviklingen, ved 
siden av Regjeringens langtidsprogram og Arbeiderpartiets nylig 
vedtatte program. Programmene har forskjellige opplegg, men de 
har det til felles at de bygger på samme samfunnssyn og den samme 
prioritering av oppgavene i tida framover. - For realiseringen av 
våre mål trenger vi et samspill mellom disse programmene, sa 
Nordli. Målet er å gjennomfØre demokratiet i dybden i vårt arbeids
liv og i vårt Økonomiske liv, å lØfte opp grupper som ennå ligger 
etter, fortsatt heve levestandarden og ikke minst arbeide for å ivare-
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ta det menneskelige miljØ på en bedre måte. Demokrati, likeverd og 
solidaritet har ikke bare appell til forholdene i vårt eget land, men 
kanskje mest til kjempende mennesker ellers i verden, sa Nordli, 
som Ønsket kongressen lykke til med arbeidet. 

Gunnar Nilsson hilser kongressen. 

På vegne av de utenlandske gjestene hilste den svenske LO-for
mannen Gunnar Nilsson. Som representant for Nordens faglige sam
organisasjon sa Nilsson at vedtakene på Kongressen ikke bare har 
betydning for det norske samfunnet, men for utviklingen i Norden 
og videre i det internasjonale arbeidet. - Vi har i Sverige vært 
gjennom en dyster vinter etter regjeringsskiftet. - Vi er ennå ikke 
klare med vårt lØnnsoppgjør. - Vi har hatt hØY inflasjon og arbeids
ledighet i den vestlige verden. Nå har vi oppdaget at vi ikke bare må 
forsvare den standard vi har oppnådd tidligere, men vi må også 
prØve å redusere den reduksjon i standard som enkelte grupper 
påfØres. 

- Vi er blitt mer avhengig av politiske avgjØrelser enn vi var da 
vi hadde en regjering som vi hadde tillit til. 

- Dette er ingen aktuell situasjon i Norge hvor samarbeidet mel
lom den politiske og faglige arbeiderbevegelse har betydd styrke. 
Arbeiderpartiets landsmØte som nylig er avsluttet og LOs kongress 
som nå skal starte, er viktige hjØrnesteiner i samfunnsutviklingen i 
Norge. De nordiske broderorganisasjoner ser med forventning fram 
til vedtakene, sa Nilsson. 

Hilsen fra Euro-LO. 

Heinz O. Vetter hilste fra Euro-LO og det tyske LO (Deutseher 
Gewerksschaftsbund) og sa blant annet at selv om han ofte var på 
faglige kongresser, var det med spesiell glede han hilste den norske 
LO-kongressen. Spesielt i de siste årene var det knyttet gode kon
takter mellom norske LO og det tyske LO. De to fagorganisasjonene 
har sammen gjort meget for den faglige enhet i Europa. Norsk LO 
arbeidet for norsk tilknytning til EF, men selv om folket sa nei, ga 
ikke LO opp sin tilknytning. Gjennom Euro-LO har norsk LO gitt 
uttrykk for sitt europeiske engasjement. Norsk LO har tatt viktige 
skritt for å styrke fagbevegelsen i Europa. 

Han trakk blant annet fram møtet i Oslo for kort tid tilbake hvor 
man drøftet dagens aktuelle faglige og politiske problemer. Norsk 
LO og Det norske Arbeiderparti fullbyrdet ved dette møtet noe som 
ikke hadde funnet sted på mange år. Det har ikke alltid vært selv
sagt at den europeiske fagbevegelse kunne sette seg ned ved samme 

20 



bord, slik som det skjedde her i Oslo. For dette fortjente norsk LO 
takk. 

EFTA-mØtet i Stockholm hvor man også fikk drØftet problemene 
med arbeidsgiverne og regjeringsrepresentanter var viktig. Derved 
ble en Økonomisk og politisk kampanje startet mot den arbeidsledig
heten som har rammet en rekke industrialiserte land. Også på EFTA
mØtet i Wien fikk man lagt fram fagbevegelsens standpunkter, noe 
som ikke hadde vært mulig uten engasjement fra norsk LO. 

Fagbevegelsen i Norge erkjente tidlig at det ikke fantes annen vei 
til å bevare fred og velstand i Europa enn gjennom bekjempelse av 
nØd og ledighet. Norge kjente også spesielt til motsetningene mellom 
Øst og vest. Den kalde krigen må overvinnes gjennom krav om varig 
fred. 

Heinz O. Vetter takket spesielt Tor Aspengren, Odd HØjdahl og 
Einar Strand for det arbeidet de hadde gjort for den internasjonale 
fagbevegelse. Han berØmmet norsk LO og dens ledere for at de hadde 
overvunnet sårene krigen hadde satt mot tyskere. 

Til slutt utropte han Tor Aspengren som en stor europeer. 

Hilsen fra FFI. 

Otto Kersten hilste fra Den Frie Faglige Internasjonale - Inter
national Confederation og Free Trade Unions (ICFTU) og sa at 
Norsk LO var kjent for sine mange bevis på internasjonal solidari
tet mellom arbeidere. FFI og LO deler sine bestrebelser på å for
svare menneskerettighetene og de faglige rettigheter hvor de trues 
rundt om i verden. Spesielt har man vært opptatt av utviklingen i 
Spania og krenkelse av menneskerettene i Øst-Europa. Norsk LO 
er med i en spesiell komite som vurderer forholdene i SØr-Afrika 
og Chile. Han kom så inn på en del av de tiltak som er gjort mot 
disse regimene. 

I FFI mener man at rasistregimet i SØr-Afrika er av verste 
fascistiske type. Vi må hjelpe til at det kan dannes sorte fagfor
eninger som kan ta opp kampen mot regimet. Kersten takket for 
de resolusjoner som LO har vedtatt mot SØr-Afrika og Chile. Den 
politiske situasjon i Latin-Amerika er meget vanskelig. Regelen 
er diktatur og ikke demokrati. Bare fire land har hva som define
res som demokrati. Medlemsorganisasjonene i FFI må arbeide for 
å få endret denne situasjonen. Blant annet har man kontakt med 
den chilenske faglige landsorganisasjonen som har gått i eksil. Det 
er utarbeidet et hjelpeprogram i regi av FFI som tar sikte på å 
hjelpe folk hvis forSØrgere er drevet i fengsel. Man arbeider også 
for å få gjenopprettet den frie fagbevegelse i Chile. Pinochets regime 
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er meget sårbart for press fra internasjonale organisasjoner, så 
det satser FFI mye på. FFI har planer om å gripe inn over alt hvor 
det er mulig å drive med protester mot krenkelser av menneske
rettighetene og ILOs konvensjoner. 

FFI har også engasjert seg i Økonomiske og sosiale spØrsmål. 
Blant annet var man med på Oslo-mØtet nylig. Sysselsetting og 
arbeid er en menneskerett. For å møte vanskelighetene i verden i 
dag, må man ta opp problemene og lage planer for å motvirke 
dem. Han appellerte spesielt til hjelp for den fjerde verden, de fat
tigste av de fattige landene. Han mente OPEC-landene måtte gi 
noe av sin rikdom til de aller fattigste. 

Han ba om at LO og FFI sammen måtte arbeide for mat og fred 
både for individet og for kollektivet. 

Tor Aspengren takket spesielt de som hadde hilst Kongressen, 
ordfØrer Nordengen, statsminister Nordli, den svenske LO-forman
nen Gunnar Nilsson, Vetter og Kersten. Aspengren sa seg glad for 
at samarbeidet i FFI nå fungerer så godt. - Jeg vil ikke legge 
skjul på at det har vært problemer, men nå er FFI en sterk organi
sasjon og jeg Ønsker folkene i ledelsen lykke til i arbeidet. 

FormiddagsmØtet ble hevet kl. 13.15. 
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Ettermiddagsmøtet søndag 22. mai 

Dagsordenens pkt. 2 - Konstituering 

LO-formannen Tor Aspengren åpnet ettermiddagsmØtet presis 
kl. 15.15 og ga straks ordet til formannen i fullmaktskomiteen, LO
kasserer Einar Strand. Strand refererte fullmaktskomiteens inn
stilling : 

I henhold til vedtektenes § 5, punkt 2, oppnevnte Sekretariatet 
i møte den 9. mai d.å. fØlgende fullmaktskomite : 

Einar Strand (formann), Knut Nakken, Age Petersen, Arild Kal
vik, Else Ørbæk og BjØrn Kolby ( sekretær). 

Komiteen har hatt møter 12. og 22. mai. 

Alle innkomne fullmakter er gjennomgått. Norsk SufflØrforbund, 
Norges Urmaker Svenneforbund, Norsk Olje- og Petrokjemifor
bund og Petrokjemisk Forening - Rafsnes, sender hver sin obser
vatør. 

I forhold til den trykte deltakerlista er det på grunn av forfall 
blitt fØlgende endringer : 

I stedet for 

nr. 3 Arne Dahl - møter Roland O. Larsen, Sande, 

,. 6 Ove Varreng - møter BjØrn Berby, Porsgrunn, 

,. 131 Jacob Langli - møter Steinar Fostervoll, Kongsvinger, 

,. 140 Alf Johnsen - møter Rolf Auganæs, Alvik, 

:. 150 Trygve Bråthen - møter Kjell Mathisen, Akershus, 

,. 178 Jarl Aspen - møter Kåre Olsen, MØre og Romsdal, 

,. 289 Anton Solheim - Rolf Johnsen møter fra mandag. 

Fullmaktskomiteen innbyr Kongressen til å gjøre slikt vedtak: 

Fullmaktene godkj ennes. 
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Ved Kongressens åpning var det utenom Sekretariatet 300 stem
meberettigede til stede. 

Oslo, den 22. mai 1 977. 

Einar Strand. 

Knut Nakken Age Petersen Arild Kalvik Else Ørbæk 

BjØrn Kolby. 

Brynjulf Mugaas, Oslo, grep ordet til fullmaktskomiteens inn
stilling og sa at han ikke ville gå mot k.omiteens innstilling. Han 
rettet imidlertid SØkelyset mot en rekke forhold som han kalte 
provokasjoner mot medlemmene i enkelte avdelinger. Mugaas viste 
til at to forslag fra avdeling 1 ,  TØmrer- og snekkernes fagforening 
i Oslo var sendt til Kongressen på tross av at medlemmene i for
eningen hadde avvist og stemt dem ned. Dette er en provokasjon 
mot kongressen. - Når LOs juridiske kontor forsØkte å skape tvil 
om valgene i Oslo Jern og Metall, var det liten respons på arbeids
plassene for å foreta noe omvalg. Det var bare en liten prosent 
som støttet en slik tanke. - Dette beviser at valgene ble godt 
mottatt ute på arbeidsplassene, sa Mugaas. (En noe lattermild 
reaksjon fra salen fulgte.) 

Mugaas henledet oppmerksomheten på det han kalte enkelte 
grove brudd på valgreglene. Ved avd. 5 i Bergen fikk ikke med
lemmene innstillingsrett ved valgene. Det var representantskaps
møtet som foretok innstillingene. Saken ble senere reist på års
møtet i avdelingen, men valget ble her likevel godkjent. - Hvor 
var LOs juridiske kontor ved dette og andre tilfelle? spurte Mugaas 
som også refererte til saker i Oslo Stein- Jord- og Sement. Arsaken 
til at LO-ledelsen reagerte på valgene i Oslo Jern og Met. mente 
representanten måtte henge sammen med at de valgte var i oppo
sisjon til ledelsen. Mugaas påsto videre at det foreligger tre illegale 
forslag på kongressen, forslag som er nedstemt på medlemsmØter, 
men senere fremmet av styret. Det gjelder bl.a. forslag om å forby 
AKP (m-l) -ere som medlemmer i LO. - Slike overgrep burde 
påtales av fullmaktskomiteen. Her er medlemsdemokratiet blitt 
trampet på, sa Mugaas. 

Votering: 

Fullmaktskomiteens innstilling ble enstemmig godkjent. 
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Forretningsorden. 

Tor Aspengren la fram forslaget til forretningsorden således :  

1 .  MØtets forhandlinger e r  offentlige i den utstrekning Kongressen 
ikke vedtar noe annet. Dagsordenens punkt 3 b behandles for 
lukkede dØrer. 

Adgangskort for representanter, innbudte, pressen og tilhØrere 
utstedes av Sekretariatet. 

2. Til å lede mØtet velges 4 ordstyrere. Ordstyrerne ordner inn
byrdes mØtenes ledelse. Til å fØre protokollen velges 4 sekre
tærer. 

3 .  MØtene holdes fra kl. 9.30 til kl. 13.00 og fra kl. 15.00 til 
kl. 18.00. 

4. Ingen har rett til å få ordet mer enn 2 ganger i samme sak. 
Med unntak for innledningsforedrag er taletiden 10 minutter 
fØrste og 5 minutter annen gang. Ordstyreren har for Øvrig, når 
han finner det påkrevd, rett til å stille forslag til ytterligere 
tidsbegrensning og strek med de inntegnede talere. Til forret
ningsorden gis ingen ordet mer enn en gang og hØyst 1 minutt 
til hver sak. 

Talerne skal tale fra den bestemte plass i salen. 
5. Forslag må leveres skriftlig til ordstyreren, undertegnet med 

vedkommendes navn og navnet på den organisasjon han repre
senterer. Innsendte forslag som ikke opptas av noen represen
tant, bortfaUer. Likeledes bortfaUer forslag som opptas, men 
som på forespØrsel fra ordstyreren ikke får noen støtte fra andre 
organisasjoners representanter. 

6. Alle saker avgjØres med alminnelig flertall. I tvilstilfelle, eller 
når 30 representanter forlanger det, foregår avstemningen ved 
navneopprop. 

7. I protokollen innfØres forslag, talere, avstemninger og vedtak. 

Tor Aspengren gjorde merksam på et parendringer : 

Hele punkt 3 på dagsordenen forutsettes behandlet for lukkede 
dØrer. Videre foreslås at mØtene begynner kl. 9.00 istedenfor kl. 9.30. 

Forretningsordenen ble enstemmig vedtatt. 

Pressen forlot nå mØtelokalet. 
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Dagsorden for Kongressen 1977. 

Tor Aspengren refererte den foreslåtte dagsorden : 

1. Kongressens åpning. 

2. Konstituering. 
a) Fullmaktenes godkjenning. 
b) Vedtakelse av dagsorden og forretningsorden. 
c) Valg av 4 ordstyrere og 4 sekretærer. 
d) Valg av redaksjonskomite og valgkomite. 

3. Beretning og regnskap. 
a) Beretning for årene 1973, 1974, 1975 og 1976. 
b )  Regnskap og revisj onsrapporter for årene 1973, 1974, 1975 

og 1976. 

4. Vedtektsendringer. 
a) Endringer av LOs vedtekter. 
b) Regler for valg av representanter til Landsorganisasjonens 

kongress. 
c) Samorganisasjonens vedtekter. 

5. Tariffpolitikken. 
a) Oppgj Ørsformene m. v.,  retten til tariffavtale, lØnn under 

militærtjeneste, skatter, skattefritak - fagforeningskontin
gent, moms, tariffavgift - organisasjonsplikt, diverse tariff
spØrsmål, korte velferdspermisjoner. 

b) LikestillingsspØrsmål, arbeidstid, pensj onsspØrsmål. 
c) LovspØrsmålene. 

6. Hovedavtalene. 
a) Hovedavtalen med Norsk Arbeidsgiverforening. 
b) Hovedavtalen med Den Kooperative Tarifforening. 
c) Hovedavtalen for bygg og anlegg. 
d) Hovedavtalen for statsansatte. 
e) Avtale om samarbeidsutvalg ved statens virksomheter. 
f) Persondata og personvern. 
g) Rammeavtale om datamaskinbaserte systemer. 
h) Retningslinjer for bruk av arbeidsstudier. 

7. Organisasjonsformene. 
a) Organisasjonskomiteens innstilling. 
b) Organisasj onsmønsteret i statssektoren. 
c) Diverse organisasjonsspØrsmål. 

8. Internasjonale spØrsmål. 
9. LOs handlingsprogram. 

10.  Diverse forslag. 
1 1 .  Valg. 
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Sissel Seim Buflod, Norsk Sosionomforbund: - På vegne av for
bundet ba hun om at familiepolitikken og kvinnens stilling i arbeids
livet ble satt opp som eget punkt på dagsorden. Av sekretariatet 
var forslaget henvist til punktet hvor LOs handlingsprogram skulle 
behandles. 

Sissel Seim Buflod begrunnet sitt forslag med at handlingspro
grammet skal gi en viktig pekepinn over hvilke saker fagbevegel
sen skal arbeide med. Det var imidlertid nØdvendig med en konkre
tisering og et forpliktende vedtak fra Kongressen om gjennom
fØringen av programmet. 

Forbundet har fremmet forslag om redusert arbeidstid for sped
barnsmØdre, permisjoner med lØnn ved fØdsler, utbygging av dag
hjem for alle barna og rett til å være hj emme når barn er syke. 
Dette vil gjøre det lettere for kvinner i arbeidslivet. KvinnelØnnen 
ligger i dag 1 0-15 pst. under mannslØnnen. Kvinner har også 
små muligheter til å delta i fagforeningsarbeid pga. barna. Dette 
bØr bedres ved at møtene legges til arbeidstida. 

Hun fant det veldig viktig at disse store problemene kom som 
eget punkt på Kongressen. 

Tor Aspengren henviste til at saken kom opp under handlings
programmet og at den vil bli berØrt både av Tor Halvorsen og Liv 
Buck. Ønsker man debatt om kvinnens stilling i arbeidslivet, kan 
den tas under dette punktet. 

Mot seks stemmer ble så dagsordenen vedtatt. 
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Kongressens funksjonærer 

FØlgende valg ble foretatt enstemmig : 

Dirigenter. 

Reiulf Steen, Samarbeidskomiteen, 
Lars SkytØen, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund, 
Gunn Vigdis Olsen Hagen, Norges Handels- og Kontorfunksjo

nærers Forbund 
Finn Nilsen, Bekledningsarbeiderforbundet. 

Sekretærer. 

Liv Buck, LO, 
Rolf FrØysland, Norsk Nærings- og Nytelsesmiddelarbeiderfor

bund, 
Odd Strand, Norsk Kommuneforbund. 
Sidsel Bauck, Handel og Kontor. 

Valg og bevilgningskomite 

Otto Totland, Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund, 
formann, 
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Eivind Strømmen, Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet, 
Ingeborg Jacobsen, Bekledningsarbeiderforbundet, 
Ole Flesvig, Norsk Arbeidsmandsforbund, 
Anne Mosevik, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund, 
Petter Gundersen, Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund, 
Eva Disch, Akershus fylke, 
Alfred NØss, Norsk Treindustriarbeiderforbund, 
Sverre Bj erkeli, Buskerud fylke, 
Aage TØmmereek, Postfolkenes Fellesforbund, 
Ann Jorid Thingvold, Troms fylke, 
Sigurd Karlsen, Norsk Kommuneforbund, 



Walter Kolstad, Norsk Transportarbeiderforbund, 
Albert Uglem, Statstjenestemannskartellet, 
Henrik AaserØd, Norsk SjØmannsforbund. 

Redaksjonskomite. 

Odd HØjdahl, LO, formann, 
Ragnar RØberg Larsen, LO, 
Roar Helgesen, Norsk Forbund for Arbeidsledere og Tekniske 
Funksjonærer, 
Håkon A. Ødegaard, Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund, 
Randi Moe, Norsk Kommuneforbund, 
Thorvald Karlsen, Norsk Tjenestemannslag, 
Nils H. Johannessen, Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund, 
Rasmus Solend, Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund, 
Evy Buverud Pedersen, LO 
Per Haraldsson, LO. 

Fullmaktskomite. 

Einar Strand, LO, 
Knut Nakken, Norsk Skog- og Landarbeiderforbund, 
Age Petersen, Norsk Nærings- og Nytelsesmiddelarbeiderforbund, 
Arild Kalvik, Norsk Grafisk Forbund, 
Else Ørbæk, Norsk Tele Tjeneste Forbund, 
BjØrn Kolby, LO. 

Etter en kort pause fortsatte Kongressen med Lars SkytØen som 
dirigent under fØrste sesjon. SkytØen orienterte kort om en del 
praktiske ting som stemmesedler, talelapper osv. FØlgende ble telle
korps ved bordene: Arne Aasvidstad, ved bord 1 ,  Kristoffer LØvlid, 
ved bord 2, Arne LØken, ved bord 3, Henry Olsen, ved bord 4, Kjell 
BjØrndalen, ved bord 5, Martha Helgesen, ved bord 6, Sigrid Karl
sen, ved bord 7, Sverre Helland, ved bord 8, Age TØmmereek, ved 
bord 9, Alfred NØss, ved bord 10, Sverre Barg Landsnes, ved bord 
1 1 ,  Henrik AasarØd, ved bord 12 og Eivind Strømmen, ved bord 13.  

Det ble opplyst at arbeiderveteranen Hans Johansen selger sine 
bØker utenfor mØtelokalet. 
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Dagsordenens pkt. 3 A - Beretninger 

Harald Minken, Jern og Metall, Oslo, forlangte ordet til beretnin
gen for 1973 og grunnga hvorfor han ikke kunne stemme for denne. 
Han sa at han stolte på at t.eks. samarbeidskomiteen mellom LO og 
Samvirke hadde hatt møte på danskebåten, selv om han ikke skjØnte 
valget av mØteplass. Arsaka til at han ville stemme mot beretninga 
var at Las arbeid i perioden ikke har vært i arbeiderklassens interes
ser. Tre framtredende tillitsmenn (Haraldseth, Rikvold og Nilsen) 
var med i Skånlandsutvalget. LO-ledelsen har i praksis gått inn for 
Skånlands forslag, propagandert for det og brukt det i praksis. 
Beretningen er en ren skjØnnmaling av innstillinger, sa Minken. 

Minken refererte også til Las ja til innvandringsstopp og sa 
videre at han måtte ta avstand fra det samarbeid som LO og N.A.F. 
driver for skolering av medlemmer. Han kunne godt skjØnne at 
ordfØrer Nordengen roste dette samarbeidet i sin åpningstale. Om 
Las omfattende aktivitet i Den Frie Faglige Internasjonale, sa Min
ken at man nesten skulle tro at det var blitt ja ved folkeavstem
ningen i 1973. 

IfØlge beretninga var LO taus da fascistene gjorde kupp i Chile, 
og da militærØvelser mot bl. a. store grupper fagorganiserte ble 
avslØrt. 

LO-formann Tor Aspengren henstilte til forsamlingen om at Min
kens innlegg ble forbigått i stillhet og han viste til at Las represen
tantskap - som også har ulike politiske avskygninger - enstemmig 
har godkjent beretningen. 

Dagfinn Aam, Jern og Metall, MØre og Romsdal, henstilte til 
Kongressen om å ta debatten etter beretningen. 

Einar Hysvær, NNN, foreslo begrenset taletid til 3 minutter for 
fØrste gangs innlegg og ett minutt for andre gang. 

Dirigenten valgte å avvente utviklingen av debatten. 
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Beretningen 1973. 

Dirigenten refererte beretningen for 1 973 avsnitt for avsnitt uten 
at noen hadde bemerkninger. Beretningen ble tatt opp til votering 
samlet og vedtatt mot fem stemmer. 

Knut Helge Strpmsnes, Norsk Kommuneforbund, Oslo, foreslo at 
dirigenten bare refererte hovedavsnittene under behandlingen, slik 
at man kunne spare tid. Kongressen godkjente en slik framgangs
måte uten merknader. 

Harald Minken, Oslo, tok igjen ordet generelt til beretningen for 
1974 og påpekte denne gangen særlig Las holdning under telefon
sentralmontØrenes arbeidskonflikt. Her hadde LO etter Minkens me
ning tatt initiativ overfor Riksmeklingsmannen som bare kunne opp
fattes som et initiativ for å isolere de streikende og tvinge dem 
til å gi opp sine krav. Bl. a. av denne grunn kunne ikke Minken 
være med på å godkjenne beretningen for 1974. 

Kåre Haga, Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund, sa at val
get i avdelingene hadde skjedd etter reglene. Om streiken blant tele
fonsentralmontØrene sa Haga at telefonsentralmontØrene hadde selv 
bedt LO om hjelp i denne saken. 

Beretningen for 1974 

ble referert ved hovedavsnitt og vedtatt godkjent mot fem stemmer. 

Beretningen 1 975. 

Til beretningen for 1975 tok Pål Steigan ordet. Han sa at 1975 
var kombioppgjØrets år. Både i forhåndsomtalen av Kongressen og 
i formannens tale hadde det kommet fram at reallØnnsstigningen 
skulle ha vært 1 5-17 prosent i dette året. Dette er tallmagi som 
ikke bØr forbli uimotsagt. LØnnen steg mest i 1973 og 1974. Det 
var probiernår for kapitaleierne hvor de måtte konkurrere om ar
beidskraften ved hjelp av lØnnsØkninger. Lokale krav fØrte fram 
samtidig som man hadde forbundsvise oppgjØr. Streikekampene 
tok også Steigan med som årsaken til lØnnsutviklingen i disse årene. 
LO-formannen sto derimot fram sammen med N.A.F.-ledelsen og 
uttrykte bekymring for lØnnsutviklingen. 

IfØlge statistisk materiale som Steigan hadde, hadde man fra 
2. kvartal 1975 til 4. kvartal 1976 ikke hatt noen reallØnnsutvikling. 
Utviklingen har stått stille og det er ikke tilfeldig at man i disse 
to årene hadde kombioppgjØr. Kapitaleierne har rasjonalisert slik 
at utbyttingen har Økt. Las ledelse fØrer en politikk for lØnnsned-
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slag og for subsidiering av arbeidsgivere, mente Steigan. Han hen
viste til at LO hadde vært med i Skånland-utvalget og at Aspen
gren hadde støttet forslagene som der kom fram. Han måtte imid
lertid trekke seg da han fikk reaksjonen. LO og staten forsØker 
å smugle Skånland-utvalget inn bakveien ved lØnnsoppgjørene. 

Etter Aspengrens nye «KråkerØy-tale» hadde man i fagforenin
ger sett dispensasjoner som var verre enn under McCarthy-tida. -
Steigan nevnte også at LO støtter innvandringsstopp som er dis
kriminering av utenlandsk arbeidskraft. Videre har ikke LO vært 
villig til å støtte de rimelige krav om likestilling i arbeidslivet som 
har kommer fra kvinnehold. 

Tor Aspengren svarte at man ikke later som at man har fått 
reallØnnstillegg. Tilleggene er statistisk bekreftet. 

Det er samme lØgnen om og om igjen fra Steigans gruppe. Aspen
gren ville en gang for alle avkrefte at han ikke hadde deltatt i 
Skånland-utvalget. En ting beklaget han, og det var at man ikke 
hadde vært flinkere til å plukke ugress. 

( Stor og taktfast applaus fulgte Aspengrens innlegg.) 

Beretningen ble deretter vedtatt mot fem stemmer. 

Debatt om 76-beretningen. 

Til 1976-beretningen grep Brynjulf Mugaas, Jern og Metall, Oslo, 
ordet. Han hadde innlegg til punktene 3 og 6.  Angående det fØrste 
tok han opp den arbeidskampen som var fØrt på Zinken i Odda. Her 
mente han LO hadde drevet kamp sammen med den internasjonale 
kapitalmakt. Bedriftseierne mot de lovlig valgte tillitsmennene. Etter 
fØrst tilsynelatende å ha støttet de valgte tillitsmenn gikk man over 
på N.A.F.s linje og fikk de tre suspendert. 

Angående det internasjonale samarbeidet spurte Mugaas om Tor 
Aspengren kunne redegjØre for den kontakt man hadde hatt med 
tsjekkoslavisk fagbevegelse i 1976. Det hadde vært gjensidige be
SØk, og Mugaas ville vite om at det var slik at LO-ledelsen støttet 
J. Husaks syn på at forholdene i Tsjekkoslovakia var normalisert. 

Kjell Gjerseth, Jern og Metall, Oslo, sa at et punkt i beretningen 
er forbigått i stillhet, nemlig det faktum at 1976 var de store streike
kampenes år. Det var i dette året JØtulstreiken kom, streiken ved 
Norsk Champignon m.v. De streikende reiste seg til kamp mot kombi
oppgjør og undertrykkingen på arbeidsplassene. - Vi lærte mye 
av disse kampene. Vi så LO-folkene konsekvent ta parti mot ar- I 

beidsfolkets interesser og støtte politivold og undertrykkelse -
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arbeidsfolk ble dolket i ryggen. JØtulstreiken fØrte fram til seier, 
men dette er heller ikke nevnt i beretningen, sa Gjerseth. 

Etter hans mening innvarslet 1976 klassekamp og nei til sam
arbeidslinjen som LO står som representant for. De streikende 
opplevde at de ble slått ned av opprØrspoliti og LO sto på klasse
fiendenes side i denne kampen. Når LO for en gangs skyld støttet 
en streik, slik som tilfellet var i Krysset-konflikten, så led også LO 
et klart nederlag. Fordi organisasjonen ikke er villig til å bruke 
organisasjonen, kunne den ikke engang hamle opp med en enslig 
reaksjonær kjØpmann. Dette viser klassekampsamarbeidet i et 
nØtteskal, sa Gjerseth, som også kritiserte sterkt innfØringen av 
innvandringsstoppen og visumtvangen for fremmedarbeidere. Nå 
drives en form for moderne slaveri ved at kapitalistene kan enga
sjere arbeidskraft fra hele verden for bestemte perioder. Så mak
teslØse er arbeiderne at de ikke engang kan si opp jobben i den 
tiden de er engasjert for. Dette er en grov diskriminering av frem
medarbeiderne, sa Gjerseth, som mente parolen måtte være enhet 
norske arbeidere og fremmedarbeidere. 

Formann i Norsk Handel og Kontor, Otto Totland, sa at det etter 
LOs representantskapsmØte 25. mai, hvor det ble uttrykt sympati 
for Krysset-aksjonen, er klart at man vil gå inn for endring av 
arbeidstvistloven etter det som har skjedd. - Vi må sørge for å 
unngå gjentagelser av slike saker, sa Totland som ville komme til
bake til saken i forbindelse med de forslag som er fremmet. Vi 
får spare tid selv om det ikke er alle på talerstolen som synes å 
være av samme mening, sa Totland. 

Beretningen for 1 976 ble deretter godkjent mot fem stemmer. 
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Dagsordenens pkt. 3 B - Regnskaper 

Hovedkasserer Einar Strand orienterte om LOs regnskaper i 
perioden og gjorde det bl. a. klart at den sterke Økningen i med
lemstall har fØrt til nØdvendige overskudd! 

De trykte regnskaper som representantene har fått utlevert i 
sine mapper gjelder for kalenderårene 1973, 1974, 1975 og 1976. 

I likhet med det som ble gjort på kongressen 1973 er alle nevnte 
kongressårs regnskaper trykt i et hefte. 

Jeg vil be om at representantene tar fram regnskapsheftet og 
slå opp på side 4 og 5. Det vil framgå av disse sider og de etter
fØlgende hvordan regnskapene for hvert år skal leses. 

a) teksten på venstre side er lik for hvert år 
b) tallene i fØrste kolonne gjelder året 1973 
c)  tallene i annen kolonne gjelder året 1974 
d) tallene i tredje kolonne gjelder året 1975 
e )  tallene i fjerde kolonne gjelder året 1976 
f )  for hvert hovedavsnitt er utfØrt det samlede belØp for avsnit

tet til hØyre for hver kolonne og totalsummene står oppfØrt 
på side 6 og 7. 

På samme måte skal regnskapets status på side 8 og 9 samt side 
1 0  og 1 1  leses. 

Foruten LOs regnskaper foreligger på samme mØte også regn
skapene 
for LOs revisjonskontor på side 12 og 13 
for Folkets Hus Fond på side 14 og 15 
for Den norske Fagorganisasjonens pensjonskasse på side 16  og 1 7  
for Opplysnings- o g  Utviklingsfondet p å  side 1 8  til side 22. 

Hver representant har fått tildelt et nummerert regnskap svaren
de til det representantnr. vedkommende har her i Kongressen. 
Regnskapene skal ikke offentliggjØres utover den offentlighet som 
skjer her på Kongressen til representantene og innenfor medlems-
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forbundenes ansvarlige organisasjonsinstanser. Den enkelte repre
sentant er således ansvarlig for det tildelte, nummererte regnskap, 
og representantene skal beholde regnskapet med det ansvar dette 
innebærer. 

Regnskapene for 1973, 1974 og 1975 er behandlet av LOs Repre
sentantskap i samsvar med det som er bestemt i vedtektene og Re
presentantskapet har vedtatt å innstille disse regnskaper til god
kjenning for Kongressen. 

Regnskapet for det siste kongressår, 1976, går som vanlig til 
godkjenning av kongressen uten innstilling fra Representantskapet. 
1976-års regnskapene er innstilt til godkjening fra LOs Sekretariat. 

FØr dirigenten tar regnskapene opp til behandling sammen med 
rapport fra revisjonssjefen og fra det kongressvalgte revisjonsut
valg, er det rimelig å gi noen alminnelige betraktninger om forhold 
som har preget regnskapene i kongressperioden. 

Medlemstallet pr. 31. desember i kongressperioden: 

1972 602.405 
1973 6 13.308 
1974 635.801 
1975 655.030 
1976 670. 1 74 

Nærmere 70 000 nye medlemmer er tilkommet i perioden. 
På grunn av at enkelte forbund gir fri kontingentinnbetaling til 

medlemmer under sykdommer m. v., selv om det for eks. oppebæres 
90 prosent av nettolØnn under sykdom, og at det gis fri for kontin
gentbetaling ved ledighet, militærtjeneste osv. blir det betalende 
medlemstall på årsbasis betydelig lavere. Det er likevel en merkbar 
Økning av betalende medlemmer i perioden. 

Kontingenten til LO i kongressperioden. 

Fra 1. j anuar 1974 ble kontingenten forhØyet med 12.7 prosent 
i henhold til vedtektenes paragraf 17 ,  punkt 8. 

Fra 1. j anuar 1976 ble kontingenten til LO endret således at det 
heretter betales årskontingent for alle betalende medlemmer. Denne 
ordningen innebærer en forenklet oppgjØrsmåte, bl. a. ved at kon
tingentoppgjØr nå skjer hvert kvartal mot hver måned etter tidlig
ere ordning. 
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KontingentØkningen var om lag 18-20 prosent pr. 1 / 1 - 1976. 
Det hØyere antall betalende medlemmer og den forhØyelse som 

er foretatt av kontingenten har således fØrt til at LOs regnskap 
viser det nØdvendige overskudd. 

1973-kongressen gjorde vedtak på en rekke områder som på sin 
side har preget LOs aktivitet både sentralt og ved distriktskontor
ene. Foruten den alminnelige kostandØkning som fØlge av lØnns
regulering, og derav ytterligere Økning i de sosiale utgifter, samt 
prisstigninger på reiser, kontorhold og trykksaker m. v. så er ut
giftssiden som nevnt preget av stadig stØrre og bredere aktivitet for 
å fylle opp forutsetningene i kongressvedtakene i 1973. 

Av den bruttokontingent LO får av forbundene skal det i hen
hold til vedtektene skje en avsetning til 

Kampfond 

Arbeiderpresse og faglig/politisk virksomhet 

Folkets Hus Fond. 

Alle avsetninger er gjennomfØrt hvert regnskapsår slik vedtektene 
bestemmer. 

Av den kontingent LO deretter kan disponere til den daglige akti
vitet blir det overfØrt betydelige belØp til distriktsvis aktivitet gjen
nom LOs distriktskontorer. Av regnskapene går det fram at det er 
brukt fØlgende belØp til distriktene i perioden 

1973 kr. 3 766 287,-

1974 kr. 4 035 009,-

1975 kr. 4 583 037,-

1976 kr. 5 463 905,-

La meg nytte anledningen å gi distriktssekretærene og personalet 
på distriktskontorene honnØr og takk for den fine og ansvarsfulle 
måte de disponerer de midler som blir overfØrt. Det er gjennomfØrt 
en utmerket rutine i regnskapene som distriktskontorene redegjØr 
for hvert kvartal til LOs revisjonskontor og Hovedkasserer. 

Ved utlØpet av 1976 er det ialt overfØrt til 

Kampfondet kr. 33 738 544,- (26 688 41 9,- 7 050 125,-) 

Til Arbeiderpresse og fagl./pol. og ekstra organisa-
sjonsarbeide 36 185 395,-

Til Folkets Hus Fond 2 020 963,-
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1 977 års kongress inneholder nye veier, og blir de framskritts
pregede forslag til nytt handlingsprogram vedtatt, ja da må dette 
få stor betydning for LOs Økonomi i kommende kongressperiode. 

LOs revisjonskontors regnskaper hØrer inn under LOs kongress
valgte revisjonsutvalg og legges fram for kongressen som selvstendig 
regnskap. 

Folkets Hus Fonds regnskaper er en egen del av LOs Hoved
kasserers ansvar og er underlagt Sekretariatets behandling og ved
tak. 

Ved utgangen av 1976 var fondet Øket med kr. 3 693 272,- og var 
da kommet opp til kr. 23 141 173,-. 

Fondets midler er plassert i Folkets Hus og Samfunnshus på rime
lige vilkår. Pr. 31/12  1 976 hadde vi lånt ut kr. 19 563 164,- fordelt 
på ialt 298 lån. 

Virksomheten innenfor Folkets Hus-bevegelsen er stadig Økende, 
bl.a. på grunn av det aktivitetsprogram Folkets Hus Landsforbund 
har lagt opp til de senere år. 

Den norske Fagorganisasjons Pensjonskasse er egen juridisk og 
selvstendig institusjon med derav fØlgende eget regnskap. Ved ut
gangen av 1976 hadde pensjonskassen juridisk pensjonsansvar for 

284 alderspensjoner 

1 68 enkepensjoner 

19  ufØrepensj oner 

3 ekstra enkepensjoner 

474 pensjoner ialt 

På samme tid var det 394 betalende medlemmer. Ved kongressen 
1 973 var tallene pr. 3 1 / 1 2-1 972 henholdsvis 370 pensjonister og 540 
betalende medlemmer. 

Årsaken til at antall betalende medlemmer går tilbake er som 
nevnt på 1 973-kongressen og RepresentantskapsmØtene, at Pensjons
kassen ble stengt for nye medlemmer fra 1. januar 1967 da Folke
trygden trådte i kraft. Fra samme tid ble det fastsatt i vedtektene 
at det skulle skje en samordning av den pensjon som utbetales av 
Den norske Fagorganisasjons Pensjonskasse og den pensjon som ut
betales av Folketrygden. Da denne pensjonskasse ikke er bygget 
opp forsikringsteknisk med nØdvendige fonds, er det hvert år nØd
vendig med utlikning av underskudd. Det er foretatt beregninger om 
hvordan pensjonskassens stilling vil være i 1 0-12 år framover. Pen
sjonskassens styre har ikke tatt standpunkt til hvilke tiltak som bØr 
gjØres for å bringe pensjonskassen i forsikringsteknisk stand. 
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LOs Opplysnings- og Utviklingsfond. 

I henhold til tariffavtale som ble inngått mellom LO og N.AF. 
våren 1 970 ble det gjennomfØrt den nå kjente ordning med Opp
lysnings- og Utviklingsfond. 

Det er oppnevnt et eget fondstyre mellom LO og N.AF. som er om
talt i LOs beretninger, og sist i 1 976 års beretning side 75-77. 

I lØpet av kongressperioden har det felles fondstyret mellom LO 
og N.A.F. vedtatt å overfØre fØlgende belØp fra hver av partenes 
andel: 

Til Samarbeidsrådet mellom LO/N.AF. . . . . . . . .  kr. 1 646 139,-

,. felles kurs om samarbeidsforhold . . . . . . . . . .  kr. 603 563,-

,. AKAN . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kr. 450 000,-

,. Vern og Velferd . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kr. 700 000,-

,. andre spesifiserte formål . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kr. 62 350,-

I tillegg har LO overfØrt til Norsk Folkehjelp fra 
sin andel . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kr. 1 175 000,-

samt til grunnopplæring i vern- og milj Øarbeid . .  kr. 100 000,-

Arbeiderbevegelsens Arkiv . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kr. 1 454 000,-

Av de totale inntekter LO har fått til sitt Opplysnings- og Ut
viklingsfond på i alt kr. 85 973 815 var kr. 67 495 964,- blitt ut
betalt pr. 31/12 1976 til kursvirksomhet som forbundene, LO og 
AOF har arrangert. 

Kr. 4 227 8 1 8,- var avsatt til kurs som ble holdt innen utgangen 
av 1976. 

Således er det totalt disponert kr. 7 1  723 782,- i perioden til 
kursvirksomhet. 

Kr. 9 0 13 965,- er medgått til utbygging av LO-skolen. 
Netto til disposisjon ved inngangen til 1977 var kr. 7 304 364,-. 
De midler som LO og forbundene har til rådighet for kursvirk-

somhet blir behandlet og administrert selvstendig. 
Foran hver årssesong settes det opp budsjett over behov for kurs

aktivitet og hva en har til rådighet av midler. 

1. FØrst setter forbundene opp sitt behov. 

2. Forbundenes behovskrav behandles deretter i en organisasjons
instans som kalles Faglig Utvalg. Det består av 15-20 repre
sentanter fra LO/fagforbundene og AOF. I dette utvalg gjen
nomgås behovskravene samtidig som en iakttar hvilke inntek
ter en kan regne med for det år det gj elder. 
Det blir deretter laget en innstilling som legges fram for 
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3. AOFs forretningsutvalg, som på sin side setter opp endelig inn
stilling til 

4. LOs Fondstyre. 
Fondstyret som er oppnevnt av LOs Sekretariat avgir så til slutt 
endelig innstilling overfor 

5. LOs Sekretariat. 
Sekretariatet tar så den endelige avgjØrelse. 

Jeg håper dirigent at denne orientering har vært til nytte for 
avviklingen av regnskapsbehandlingen, sa Strand. 

Hovedtallene i regnskapene ble så gjennomgått av dirigenten. 

Revisjonsberetning til regnskapene for 1976. 

Revisjonsberetningene ble referert av revisjonssjef Arne G. Stran
gel: 

Vi har i dag gått igjennom og underskrevet regnskapene for året 
1976 for Landsorganisasjonen i Norge med underregnskaper, Den 
norske Fagorganisasjons Pensjonskasse, Folkets Hus Fond og Opp
lysnings- og Utviklingsfondet. 

Revisjonen er utfØrt fortlØpende i samsvar med vedtekter og 
gjeldende bestemmelser om revisjon og god revisjonsskikk. Bilagene 
er gjennomgått av Revisjonsutvalget i dets møter gjennom året. 

Det er påsett at det foreligger tilfredssillende legitimasjoner for 
de foretatte posteringer. Det er videre kontrollert at utbetalinger av 
ekstraordinær karakter støtter seg til organisasjonsmessig fattede 
vedtak ifØlge protokoller. 

I LOs regnskap er det tatt til inntekt under renter og utbytter 
kr. 1 1 10 000.- vedrØrende beregnet rente av innskutt kapital i 
LØrenvangen 35. BelØpet er fØrt til utgift i det separate regnskapet 
for denne eiendommen. 

LOs inventar er avskrevet i sin helhet med kr. 726 844.45. 
Etter at vedtektsmessige avsetninger er foretatt viser LOs regn

skap et overskudd på kr. 8 333 659.43 som er tillagt kapitalkonto. 

Pensjonskassens underskudd for 1976 utgjør kr. 8 880 9 1 2.90. 
BelØpet vil, i henhold til vedtektene, bli utlignet på medlemsorga
nisasjonene. Problemene i denne kassen Øker for hvert år, men 
revisjonen kjenner til at det arbeides for å finne fram til en lØsning. 

Kassens formue pr. 3 1/12-76 var kr. 20 495 745.05. 

Regnskapet til Folkets Hus Fond viser et overskudd på kr. 
1 497 318 . 16  og formuen pr 31/12-76 var kr. 23 1 5 1 1 78.98. 
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Revisjonskontorets regnskap viser et overskudd på kr. 27 667,57 
og til disposisjon pr. 3 1 / 1 2-76 kr. 413 3 1 1,50. 

Regnskapet til LØrenvangen 35 viser et underskudd på kr. 
296 355,54 etter at det er avskrevet kr. 348 3 17,- på eiendommen 
og tekniske anlegg. 

Opplysnings- 'og Utviklingsfondets regnskap viser at det i 1976 
er kommet inn kr. 27 477 623 ,65 og utbetalt kr. 1 9 089 379,76. 
Gjeld til AOF pr. 31/12-76 var kr. 4 227 8 18,61 og til disposisjon 
pr. 1 .  januar 1977 kr. 7 304 364,82. 

LO har i 1976 mottatt kr. 10 459 340,78 som utgjør renter av mid
ler fra opparbeidede fonds i sykelØnnsordningen mellom LO og 
NAF. Av dette belØp er det benyttet kr. 1 816  000,- til utbygging 
av Fagerfjell Turistsenter og Dovrefjell Hotell. RestbelØpet kr. 
8 643 340,78 er overfØrt til et eget fond med tekst cSykelØnns
fondsmidler» ,  og er satt inn på egen konto i Landsbanken AlS. 

Beholdninger av verdipapirer, fordringer, bankinnskudd samt 
gjeld ifØlge statusoppstillinger er kontrollert av revisjonen. 

Garantiansvar pr. 3 1 /12-76 utgjorde ifØlge innhentede oppgaver 
kr. 1 661  6 15,-. 

Vi finner at de framlagte regnskaper er tilstrekkelig spesifisert. 
De er satt opp i samsvar med grunnsetninger for en ordentlig 
regnskapsfØrsel og gir etter vår oppfatning et riktig bilde av den 
Økonomiske forvaltning i 1 976 og den finansielle stilling ved års
skiftet. 

Vi kjenner ikke til forhold ellers som kan ha betydning for 
bedØmmelsen av regnskapene og innstiller disse til godkjenning. 

Oslo, den 29. april 1977.  

Landsor ganisasj onens Revisj onsu tvalg. 

Harry JØrgensen, Jens Torp, Marie Lindquist. 

Landsorganisasjonen i Norge, Revisjonskontoret. 

Arne Strangel. 

Under henvisning til vedtektenes § 13 vil Landsorganisasjonens 
Revisjonsutvalg og Landsorganisasjonens Revisjonskontor avgi fØl
gende beretning til regnskapene for Landsorganisasjonen i Norge, 
Den norske Fagorganisasjons pensjonskasse, Folkets Hus Fond og 
Opplysnings- og Utviklingsfondet for årene 1 973, 1 974, 1 975 og 1976:  

Revisjonen har vært utfØrt fortlØpende og i samsvar med gjel
dende bestemmelser om revisjon og god revisjonsskikk. 
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Revisjonsutvalget har i sine kontinuerlige møter gjennomgått bØ
ker og bilag og fØrt kontroll med at de organisatoriske og Økonomiske 
disposisjoner som er foretatt er i overensstemmelse med Landsorgani
sasjonens vedtekter og vedtak truffet av kongressen, Representant
skapet eller Sekretariatet. 

Regnskapene er fØrt og avsluttet etter grunnsetninger for en 
ordentlig regnskapsfØrsel. 

Vi har kontrollert at de i status oppfØrte verdier er til stede. Vi 
har også påsett at renter og utbytter har gått riktig inn og bokfØrt 
i den utstrekning aktivaene har gitt avkastning. 

Sammen med beretninger fra Revisjonsutvalget og Revisjons
kontoret er regnskapene for 1973, 1974 og 1975 behandlet av Repre
sentantskapet. Regnskapet for 1976 går direkte til kongressen. 

LØpende garantier er fØrt opp som fotnoter under de forskjellige 
statusoppstillinger. 

Alle forsikringer er fornyet og ajourfØrt. 

Vi kjenner ikke til forhold ellers som kan ha betydning for be
dØmmelsen av regnskapene og innstiller disse til godkjenning. 

Oslo, den 29. april 1977.  

Landsorganisasjonens Revisjonsutvalg 

Harry Jørgensen Marie Lindquist Jens Torp 

FØr regnskapene og revisj onsberetningene ble tatt opp til votering, 
tok Marit Engh, Oslo Jern og Metall, ordet. - Hun synes det var 
vanskelig å ta standpunkt til alle de tallene som ble lagt fram, 
fordi de ble lagt fram samme dag som Kongressen åpnet. Det var 
god nok grunn til å stemme imot. Hun syntes ikke det var rart at 
kameratene spurte om hvor det ble av kontingentpengene, når det 
f. eks. ikke var noe å få for de som streiket på JØtuL Erfaringene 
har vist at LO går mot rettferdige streiker ved å sitte på streike
kassa. Hun spurte så hvor pengene fra LO gikk? Svaret var bL a. 
at Landsbanken på to år, 1974 og 1 976 hadde blitt tilfØrt 16  mill. 
kroner. Landsbanken brukte disse pengene til å opptre som utbytter 
gjennom å være aksjeeier. Banken har knyttet seg til storkapitalen, 
og det bØr arbeidsfolk hindre. Penger gikk det også til Samvirke 
som kjØpte obligasjoner for pengene. 

Dirigenten ba her debattanten holde seg til LOs regnskap. 

Marit Engh fortsatte med å si at Samvirke kjØpte obligasjoner 
for LO folks penger. Nå forelå det også forslag om 160 millioner 
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til et fond for støtte til A-pressen. Det gikk også penger til å betale 
et byråkrati som var langt bedre betalt enn arbeidsfolk. 

Dirigenten repliserte etter innlegget at fagforeningskontingenten 
var det enkelte forbunds sak. 

Votering. 
Dirigenten tok opp til godkjennelse de enkelte regnskap. 
Samtlige regnskap ble godkjent mot 5 stemmer. Bortsett fra Regn

skapet for Pensjonskassen som ble godkjent mot bare 4 stemmer. 
LOs revisjonskontors beretninger ble enstemmig godkjent. 

Punkt 3 på dagsorden var dermed avsluttet. 

Dirigenten refererte også til et hilsningstelegram fra Sovjets 
faglige sentralråd hvor rådet hilser kongressen og derigjennom 
norske arbeidere. I telegrammet gir rådet uttrykk for håp om fort
satt godt samarbeid mellom det sovjetiske og norske folk. Kongres
sen applauderte, mens fem hender hevet seg i protest. 

MØtet ble hevet kl. 17 .45. 
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Formiddagsmøtet mandag 23. mai 

Møtet ble åpnet med sang akkompagnert av Trygve Aakervik på 
gitar. 

Finn Nilsen var dirigent. 
Kongressen sluttet seg ens temming til at blomster skulle sendes 

til Arne Paache Aasen, Alf Andersen, Hans Hegg, Gunnar Bråthen 
og Kristine Amundsen. 

Dirigenten foreslo at protokollene ikke skulle godkjennes hver 
dag, men at LO's revisjonskontor skulle gå gjennom protokollen og 
godkjenne dem ved kongressens slutt. Han opplyste ellers at referater 
fra foregående dags forhandlinger lå ferdigtrykket på deltagernes 
bord. 

Pål Steigan, Jern og Metall, Oslo, tok ordet til forretningsordenen 
og henviste til at siste del av gårsdagens møte som behandlet beret
ninger og regnskap, skulle være lukket. Dette var ikke respektert, 
for Aftenposten, Arbeiderbladet og Dagbladet brakte i dag referater 
fra forhandlingene. Han slo fast at folk i LO's sekretariat støtter 
borgerpressa ved å gå ut med opplysninger om gårsdagens møte. Han 
konstaterte at møtet ikke var lukket. 

Dagsordenens pkt. 4 

Vedtektsendringer. 

Einar Strand redegjorde for de forslag som er sendt inn under 
sakslistas pkt. 4 - Vedtektsendringer. 

Strand understreket at alle forslagene er gjennomgått av ved
tektskomiteen og sekretariatet. - Forslagene og innstillingene er 
referert i det lille, røde heftet merket dagsorden pkt. 4. Forslag om 
endringer av paragraf 1, formålsparagrafen, er nummerert 1-55. 
Forslagenes innhold er referert på s. 3 og 4 i heftet. De fleste av 
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disse forslagene ble også behandlet på forrige kongress, men ikke 
bifalt. Sekretariatet er av den oppfatning at formålsparagrafen er 
tilfredsstillende, men går inn for at paragraf 3 b omredigeres slik at 
den klarere understreker at den gjelder for både privat og offentlig 
virksomhet, sa Strand. 

I dag står det i paragraf 3 b at man skal sikre lønnstakerne en 
tilfredsstillende innflytelse i næringslivet. Her foreslås dette endret 
til «offentlig og privat virksomhet». 

Forslag om endringer av paragraf 2 gjelder forbud mot medlem
skap for medlemmer som står på et nazistisk eller rasistisk program. 
LO mener at det fortsatt bør være en konkret handling som må være 
avgjørende for medlemskapet, enten handling rettet mot LO's ved
tekter eller mot LO's organisasjon eller målsetting. Med denne moti
vering har sekretariatet foreslått paragraf 2 uendret. 

Strand viste også til forslagene 57-58 om antall representanter 
til LO-kongressen og sa at det ikke er noen grunn til å endre antallet 
nå. Saken ble behandlet på Kongressen i 1973 og dette spØrsmålet 
står ikke i noen annen stilling i dag, sa Strand. 

Forslag om endring av valgreglene ble tatt opp på kongressen 
i 1969. Et eget utvalg utredet saken og representantskapet la fram 
et forslag til endelig godkjennelse på Kongressen i 1973. Strand var 
av den oppfatning at disse valgreglene burde praktiseres noen tid 
før det igjen blir aktuelt med endringer. 

Han sa også med hensyn til forslagene 69-73 om begrensning 
av tillitsmennenens funksjonsperiode at disse forslagene stred mot 
reglene for det representative demokrati. Det må være opp til hver 
enkelt kongress å velge de tillitsmenn de ønsker. Den retten må 
ikke innskrenkes. 

Strand redegjorde også for pkt. 4, LO's vedtekter, hvor LO har lagt 
fram et forslag som ikke betinger noen vedtektsendringer. Strand 
refererte forslaget : 
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I forbindelse med § 6, punkt 2, vil Sekretariatet foreslå følgende : 

Tillitsmennenes antall økes med to, og alle velges av Kongressen i 
1977. 

For 1981's vedkommende og senere skal kun formann, nestformann, 
kasserer og 1. sekretær velges, eventuelt nye sekretærer. Det skal for
stås slik at alle som blir valgt på Kongressen i 1977, bortsett fra for
mann, nestformann, kasserer og 1. sekretær er valgt en gang for aUe, 
og deres status med det er kongressvalgte tillitsmenn. 

Det er kun formann, nestformann, kasserer og 1. sekretær som for 
fremtiden omfattes av kongressvedtaket av 1973 om 60 års pensjons
alder. Kongressvedtaket av 1973 gjelder også for Liv Buck og Tor Hal
vorsen. Nye sekretærer som blir valgt på Kongressen i 1977 eller senere, 
går inn under den ordinære pensjonsalder på 65 år. 



I sin orientering om endringer i paragraf 17, kontingenten, nevnte 
Strand kort om den komite som ble nedsatt 23. februar 1976 for å 
vurdere norsk arbeiderpresse. Komiteen var sammensatt av folk fra 
forbundene og Norsk Arbeiderpresse. Utviklingen de senere år har 
vært at fagbevegelsen stadig har økt sin eierandel og dermed sin 
innflytelse over arbeideravisene lokalt. I avisstyrene har stadig flere 
faglige tillitsmenn fått plass. Det faste bidrag som i dag gis til 
arbeiderpressen fra norsk fagbevegelse er delvis spist opp av infla
sjonen. Det foreslås derfor at man skal gå over til en prosentsats 
som grunnlag for støtten i stedet for et fast beløp. 

Angående det forslaget som forelå fra Arbeiderpartiets Presse
forbund ( forslag nr. 1118) mente Strand at det var riktig å behandle 
det under dette punkt på dagsorden. Forslaget går ut på en ekstra
kontingent på kr. 5 som skal danne grunnlaget for et støttefond. 

Strand refererte fortløpende forslagene under avsnittene «de fag
lige samorganisasjoner» og «diverse forslag» og gjorde rede for sek
retariatets innstillinger. Om forslagene 115-127 sa Strand at 
sekretariatet ikke har funnet grunn til å tiltre noen av disse. Han 
refererte LO's forslag på s. 17 i heftet saklista punkt 4. 

Debatten 

Før man tok fatt på behandlingen av dagsordens punkt 4 foreslo 
dirigenten at man skulle behandle hele punktet under ett. 

Svein Muffetangen, Jern og Metall, Telemark, tok opp forslag 
at man skulle ha ordet «sosialisme» med i formålsparagrafen og 
han tok opp forslagene 5, 6, 7, 8, 1 1  og 12.  I likhet med hva man 
har i Jern og Metall bØr LO ha sosialisme som formål. Han fant 
det svakt at hans eget forbund ikke hadde støttet disse forslagene, 
selv om de var oppe til behandling i 1 973. 

Under punkt 3 tok Muffetangen opp forslagene 30, 31, 32, 33, 38 
og 39. Under punkt 4 forslag 41. Under punkt 5 forslag 42. Under 
punkt 7 forslagene 50, 52 og 53. 

Angående § 5 tok Muffetangen opp forslagene 6 1 ,  62, 66 og 68. 
Under § 6, Kongressens myndighetsområde, tok han opp forslag 73. 
Under ekstraordinær kongress, § 7, tok han opp forslagene 75, 76 
og 77. Under § 1 1 ,  Sekretariatets myndighetsområde, tok han opp 
forslagene 85 og 87. Under Samorganisasjonene tok han opp for
slagene 1 38, 139 og 140.  

Muffetangen sa i sin kommentar til forslagene at han fant det 
riktig at man støttet de avisene som representerte den demokratiske 
del av arbeiderbevegelsen. Han sa til de fem fra AKP (m-1) i salen 
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at de kun oppnådde å isolere seg med sin oppførsel. Det var mange 
ting man kunne fått en saklig uenighet om på denne Kongressen, men 
mange kongressutsendinger vil ikke komme i samme bås som de fem, 
derfor avstår de i debatten. 

Muffetangen gikk mot forslag om å velge faste tillitsmenn for mer 
enn fire år av gangen. 

Han mente at alle som møtte opp på samorgmøter burde ha 
stemmerett. Subsidiært burde hver enkelt Samorganisasjon ha 
anledning til å avgjøre spØrsmålet. 

Øystein Larsen, Sekretariatet, argumenterte for at det i formåls
paragrafen bØr komme med en formulering som klart sier at LO 
vil arbeide for en sosialistisk samfunnsordning. Både LO og mange 
forbund er i dag sterkt opptatt av å styrke Arbeiderpartiet. Arbeider
partiet har en slik sosialistisk målsetting. Derfor er det også natur
lig at det i LO's vedtekter kommer inn en slik målsetting i formåls
paragrafen, sa Larsen. 

Mange forbund har i dag en slik formålsparagraf. Det har vært 
hevdet fra motstandernes side at en slik paragraf står i strid med 
det faktum at det finnes ulike politiske oppfatninger innenfor LO. 
Dette gjelder også i forbundene, sa Larsen som sa at Arbeidsmands
forbundet ikke har tapt noe på en slik formålsparagraf, heller tvert 
om. 

Arne Nakim, Vestfold fylke, kommenterte forslagene og innstillin
gene angående tillitsmennenes funksj onsperiode og samorganisasjo
nens virksomhet. Han sa at det vil være selvmotsigende å velge tillits
menn på livstid samtidig som man sier at Kongressen skal stå helt 
fritt til å velge sine representanter. Enten velger vi tillitsmennene 
eller vi ansetter dem, sa Nakim som mente at også tillitsmennene selv 
kan tenkes å ville gå av. Om forslagene til § 20 sa Nakim at det er 
uhyre viktig å styrke samorganisasjonene. Man opplever i dag en 
fenomenal aktivitet fra konkurrerende organisasjoner, eksempelvis 
industriforbundet og handelsstanden. - Jeg har opplevd to timers 
foredrag som har vært en eneste lang valgpropaganda mot vår 
regjering. Ren valgpropaganda, sa Nakim. Vi har ikke tilsvarende 
muligheter. Nakim støttet forslaget om å øke kontingenten fra 5-10 
øre og fra 10-20 øre. 

Odd Bach, Transportarbeiderforbundet, kommenterte forslaget fra 
Sekretariatet til § 6,  2 og sa at dette forslaget vil innebære at LO 
går inn for dannelsen av et A-lag og et B-Iag. Jeg er enig i at man 
styrker LO's administrasjon, men dette kan gjøres uten noen som 
helst vedtektsendringer. I 1973 ble det vedtatt å senke pensjonsalde-
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ren for valgte tillitsmenn fra 65 år til 60 år. En av begrunnelsene 
var at med det stadig økte behov for engasjement på en rekke felter 
som tillitsmennene skal dekke, ville det være riktig å nedsette pen
sjonsalderen. 

- Hva er det som har skjedd siden 1973 ? spurte Bach. Har enga
sjementet i disse årene blitt noe mindre ? Jeg tror ikke det. Forslaget 
i 1973 sa ikke at tillitsmenn på 60 år skulle gå ørkesløse. I forslaget 
het det også at man burde finne fram til hensiktsmessige arbeids
oppgaver for tillitsmenn over 60 år. Dette er i tråd med vår generelle 
målsetting om fleksible overgangsordninger. Bach fremsatte følgende 
forslag : 

Sekretariatets forslag til paragraf 6, 2 må avvises. 

Arvid Jacobsen, Arbeiderpartiets Presseforbund, tok opp forslaget 
om en ekstrakontingent som skulle gi A-pressen et fond som kloke 
hoder har regnet ut til å bringe 160 mill. kroner i lØpet av fire år. 
Jacobsen sa at vi i Norge har verdens sterkeste arbeiderpresse. Vi 
kan bare gå til våre naboland for å se hvordan det der har gått med 
arbeiderpressen. Etter 1945 har A-pressen hatt en enestående utvik
ling. H-pressen er halvert i antall aviser. Det samme er Sp-pressen 
og den liberale presse. I 1940 hadde A-pressen 44 aviser. I dag er 
det 43. Opplaget er for tiden 465 000. 1 ,5 mill. mennesker over 15 år 
leser daglig en A-avis. Vår pressegruppe dekker med andre ord like 
mange som TV i tallet lesere/seere. En viktig side ved norsk 
A-presses sterke stilling er at man har tvunget den borgerlige presse 
til å gi en mer fair dekning av hva som skjer i arbeiderbevegelsen. 

Jacobsen nevnte at det i hovedsak var fagbevegelsen som hadde 
bygd opp norsk arbeiderpresse. Hadde man i dag realisert A-pressens 
eiendommer rundt om, så ville fagbevegelsen fått igjen langt mer 
enn hva som er satt inn de siste år. De siste fire år har A-pressen 
investert for 100 mill. kroner. LO har skutt til ca. en tredjedel. 
95 prosent av inntektene skaffer pressen selv. Fire prosent kommer 
fra Staten og en prosent fra fagbevegelsen. Uten en statlig støtte 
hadde man i dag kun hatt borgerlige aviser i de store byene her 
i landet. 

Jacobsen visste ikke hvordan det ville gå med pressestøtten her i 
landet dersom man fikk en borgerlig Høyre-dominert regjering fra 
høsten av. Han så en reell fare for en negativ utvikling. 

Mange faglige tillitsmenn er moderat begeistret for de faglige 
retninger i A-pressen. Det er et spørsmål om ressurser. Aftenposten 
har f.eks. 173 journalister. Arbeiderbladet 59. 
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Presseforbundets forslag må sees som en invitt til debatt om 
A-pressen. Det er et tilbud til alle i salen som er villige til å gi 
A-pressen sin støtte. Jacobsen nevnte at prosentforslaget kan j uste
res slik at det møter forslaget fra Ap på veien. Jacobsen sa til slutt 
at det var viktig at flertallet på Kongressen ga uttrykk for Økt 
slagkraft og støtte til norsk arbeiderpresse. 

Kjell Bjørndalen fra Jern og Metall, Buskerud, støttet forslaget 
om at ordet sosialisme skulle med i formålsparagrafen. Det er natur
lig at LO tar dette med. Jern og Metall har det med og også DNA. 
Samarbeidet mellom DNA og LO er så godt at det er naturlig at LO 
også tar ordet «sosialisme» med i formålsparagrafen. Han tok opp 
forslag 20. 

Otto Totland, formann i Handel og Kontor, tok opp debatten om 
ordet sosialisme, og sa at det var en gjenganger fra tidligere LO
kongresser. Han minnet om at LO først og fremst var en faglig 
organisasjon. For en del forbund, for eksempel Handel og Kontor, 
vil det by på vansker å verve folk dersom man får denne målsettin
gen med. Han gikk derfor mot endring av vedtektene på dette punkt. 
Ellers tok han opp forslag nr. 4 og forslaget nr. 95 om at tariffor
slag skal ut til uravstemning. Han fant det upraktisk at kontingent
avregningen skulle skje i januar måned, da man er avhengig av EDB. 
Totland støttet forslaget om flere valgte tillitsmenn på Kongressen. 
Han gikk også inn for å opprettholde formålsparagrafens ordlyd 
som den er i dag, slik at ordet sosialisme ikke kommer med. 

Harald øveraas, Norsk Arbeidsmandsforbund, tok ordet til for
retningsorden og kritiserte behandlingsmåten som han fant vanske
lig å fØlge med i. Han foreslo at Kongressen behandlet paragraf for 
paragraf. 

Dirigenten repliserte at Kongressen allerede hadde fattet vedtak 
om at hele punktet skulle behandles under ett. 

Brynjulf Mugaas, Oslo, sa at alle medlemmene fra Jern og Metall 
ønsket å få sosialisme inn i formålsparagrafen. - Vi bør subsidiært 
kunne stemme på ett av de forslagene som går inn for dette, sa Mug
aas som refererte til forslag nr. 37 fra Oslo Bryggeriarbeideres fore
ning. Mugaas fremmet et forslag som bygget på dette forslaget. 

Mugaas tok avstand fra det syn at økt styrerepresentasjon i be
driftene, t.eks. slik det har skjedd i statsbedriftene. Det skaper ikke 
noe demokrati eller noen bedre arbeidsforhold. Medlemmene må reise 
den faglige og politiske kampen lokalt, og de må bruke erfaringene 
fra tidligere arbeidskamper. Nå går fagbevegelsen inn for å passivi
sere medlemmene. Det faglige byråkratiet ønsker ikke noen debatt 
ute blant medlemmene. Mugaas refererte det forslaget han fremsatte : 
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Forslag nr. 830 fra avd. 39 av NJ & MF behandles under vedtekts
endringene og knyttes til § 14. 

§ 1. 

Arbeidernes faglige Landsorganisasjonen i Norge (AFL) er en lands
omfattende organisasjon som organiserer arbeiderklassen og andre lØnns
takere til kamp mot det kapitalistiske utbyttersamfunnet og for et sosial
istisk Norge ved å: 

1.  sørge for at medlemmene til enhver tid kjemper for å holde prisen 
på arbeidskrafta si så hØY som mulig og for at arbeidsforholda bedres, 

2. sørge for at medlemmer som er i kamp får aktiv og solidarisk støtte 
fra hele organisasjonen, 

3. sørge for full organisering innenfor de enkelte områdene, for at med
lemmene er aktive og at det faglig-politiske nivået blir heva, 

5. sette hele organisasjonen inn til forsvar av de demokratiske rettig
hetene (tale- og trykkefrihet, organisasjonsfrihet og rettssikkerhet) 
og kjempe mot alle angrep på disses rettighetene, 

6. organisere medlemmene til aktiv solidaritet med den kamp arbeider
klassen I andre land fØrer og med de frigjøringsorganisasjoner som 
kjemper mot all imperialisme og kapitalisme. 

For å nå disse måla må AFL samarbeide med andre klassekamporgani
sasjoner og alle andre progressive krefter. 

Reidar Albertsen, Norsk Fengseltjenestemannsforbund, tok opp 
forslaget fra forbundet, forslag nr. 82. Han refererte forslaget og 
motiveringen og sa bl.a. at forslaget tar sikte på å styrke demokra
tiet i fagbevegelsen og bedre informansjonen fra sekretariatet til de 
enkelte forbund og medlemmer. Om forslaget som går ut på at det 
bØr være minst 1 1  medlemmer med stemmerett (mot fØr 1 0 ) ,  sa 
Albertsen at dette er begrunnet med at man bØr unngå at forman
nens dobbeltstemme blir avgjØrende. Albertsen kritiserte også sek
retariatet for at de enkelte forbundsformenn så sjelden blir innkalt 
til møter og informasjon. 

Dirigenten foreslo at det etter neste taler, Steigan, ble satt en 
taletid på fem minutter for fØrste og tre minutter for andre innlegg. 
Kongressen vedtok denne reduksj on av taletiden uten merknader. 

Pål Steigan, Jern og metall, Oslo, sa at forslag 56 var et ulovlig 
fremsatt forslag fra TØmrer- og snekkerforeningen. Forslaget er 
fremsatt i strid med medlemmenes interesse, sa Steigan som mente 
forslaget var slik utformet at det kunne brukes til å ekskludere eller 
utelukke alle som ikke er enig i Arbeiderpartiet i ett og alt. Dette 
er et forslag som meningstvang i fagbevegelsen og må bestemt av
vises, sa Steigan som gikk inn for å beholde paragraf 2 uendret. Han 
distanserte seg imidlertid fra sekretariatets innstilling på dette 
punkt - selv om konklusjonen ble den samme. - Jeg kan stemme 
for å beholde paragraf 2, men jeg vil ikke stemme for innstillingen 
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om å beholde paragrafen, sa Steigan som bo dirigenten om hjelp 
ved voteringe senere. Steigan kunne ut av innstillingen lese at sek
retariatet godt kunne tenke seg å støtte forslag 56 dersom ikke de 
lokale organisasjonsleddene fortsetter heksejakten på medlemmer, 
sa Steigan bl. a. 

Steigan refererte og tok opp forslagene 1.16, 119, 120 og 127. 

Marit Engh, Jern og Metall, Oslo tok opp et forslag til paragraf 
5 om større aktivisering av medlemmene på grunnplanet i LO. Hun 
mente de som sto i produksjonen ikke var godt nok representert på 
kongressen, og det ville være riktig å Øke tallet representanter fra 
300 til 600. 

Hun mente sekretariatets forslag her støttet klassesamarbeidet. 

Hun satte fram fØlgende forslag: 

På bakgrunn av forslag nr. 58 fra avd. 191, Norsk BygnIngsindustrIar
beiderforbund: 

Representantene til Kongressen bUr valgt ved direkte valg av med
lemmene l vedkommende forbunds valgdistrikt. 

Fagforeningene Innen hvert valgdistrikt innstiller på sine represen
tanter. 

Og forslag nr. 137 fra. avd. 108-15, NTL, pkt. 2 og 3: 
Valgordningen endres l samsvar med disse forslaga slik at alle nåvær

ende punkter som strir Imot disse, eller omtaler andre valgformer, fjer
nes. 

Paragraf 5 pkt. 1 endres i samsvar med forslag 59 pkt. 1. 
Pkt. 2 endres slik at første setning strykes og erstattes l samsvar med 

forslag nr. 58. 
Pkt. 3 endres i samsvar med forslag 64. 
Pkt. 4 endres til forslag 59 pkt. 4. 
Disse forslag stilles samlet opp mot SekretarIatets innstilling. 

Jeg vil fremme forslag nr. 95 og forslag nr. 96. 
Disse to forslaga samler opp i seg det store nertallet av forslag under 

denne paragrafeIL 
- jeg stiller disse opp mot § 15 som helhet. 

Til § 7 tar jeg opp forslag nr. 74 og 75. 

Jan I. Asmut, Jern og metall, SØr- og Nord-TrØndelag, tok opp sin 
forenings forslag nr. 1 56. Dessuten kom han med et tilleggsforslag 
angående representasjonsordningen i Samorganisasjonene. Den er i 
dag skjev. Hans forening med 4 000 medlemmer hadde etter den 
gamle ordningen fire representanter, mens en forening med 2 5 1  
medlemmer hadde tre representanter. 

Videre hadde forbund med flere faggrupper med til sammen 
2500 medlemmer 1 8  representater osv. En ny ordning som er 
vedtatt har lØftet taket til 10 representanter maksimalt. Dette 
gir bare en enda skjevere ordning. For at § 1 i Samorganisasjonens 
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vedtekter skal bli det den er tenkt til så må man ha en rettferdig 
representasjon. 

Forslaget fra Asmul lØd: 

Tilleggsforslag til forslag nr. 156: 
Sammensetningen av Representantskapet utregnes etter Innbetalt kon

tingent fra. de forskjellige foreninger. 

Dirigenten foreslo her strek satt. 28 talere var allerede inntegnet, 
og flere kom mens strek ble satt. 

Harald Minken, Jern og Metall, Oslo, gikk mot forslaget til Ar
beiderpartiets Presseforbund av to grunner. For det fØrste ville det 
være misbruk av Kongressen å ilegge ekstrakontingenten, da få 
av medlemmene kjente til forslaget på forhånd. Dessuten har man 
allerede diverse stØtteordninger. Disse foreslo Minken strØket, slik 
at hele paragraf 17 punkt 3 A skulle gå ut. Selve innholdet i A-pres
sa var også en grunn til å gå imot. Man ble invitert til å støtte en 
monopol-gruppe med forslaget. A-pressa er en viktig del av borger
skapets propaganda mot arbeiderne. Han henviste til EF-strid. 
Vietnam-krigen, JØtulstreiken og Champignon-saken som bevis på 
denne pressas holdning. A-pressa bØyer dessuten kne for og skjØnn
maler de imperialistiske supermakter. 

Minken tok opp forslag 1238. 

Kjell Gjerseth, Jern og Metall, Oslo, tok opp forslag nr. 84 om 
å bryte skillet mellom arbeider og tillitsmann. Begrunnelsen fant 
han delvis i forslag nr. 85. Medlemsmassen i fagbevegelsen må 
styrkes og aktiviseres, og det gjør man ikke ved å velge tillitsmenn 
som har tillitsmannsjobben som et mål i seg selv. Blant de midler 
som ble foreslått var at tillitsmannen skal jobbe i tre måneder på 
gulvet i året. Videre at en tillitsmann ikke kan inneha styreverv i 
bedriften. 

Thor Andreassen, Jern og Metall, pekte på det faktum at av
delingen på Kongressen var allsidig sammensatt. Det er også en 
allsidig sammensetning av forslag - selv om den ikke kan måle 
seg med den fØrstnevnte, sa Andreassen. Han understreket at Jern 
og Metall flere ganger, ikke minst på forrige LO-kongress, arbeidet 
sterkt for å få sosialisme inn i formålsparagrafen - uten at dette 
lykkes. - Vi har ikke endret vårt syn i dag, men det kan bli vel 
mye av ordklØveri, mente Andreassen. Det viktigste er at denne 
Kongressen til enhver tid suverent bestemmer hvilken vei vi skal 
gå. Jeg har ikke inntrykk av at denne forsamlingen heller er så 
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negativt innstilt til konkrete skritt på den demokratiske sosialis
mens vei. 

Om sekretariatets tilleggsforslag om endring av paragraf 1 . 3  b sa 
Andreassen at han ville henstille til vedtektskomiteen om å lage 
et eget punkt. Han refererte dette forslaget : 

Forslag fra Sekretariatet til endring av § l, 3 b, sendes tilbake til 
Vedtektskomiteen med sikte på at de intensjoner forslaget har, blir 
dekket opp i eget punkt. 

Birger Thorsen, Jern og metall, Aust- og Vest-Agder, sa at de fag
lige samorganisasjonene i dag har mistet mye av sin betydning. Man 
har inntrykk av at deres viktigste oppgave i dag er å arrangere 
l. mai. I likhet med andre organisasjoner bØr LO nå opprette fylkes
organisasjoner, sa Thorsen, som tok opp forslagene 10 4, 60 og 78. 
Han støttet også det av Arvid Jacobsens forslag nr. 1 1 1 8 om et A
pressens sikringsfond. Det er av stor betydning at arbeiderbevegel
sen har et talerØr hvor tillitsmennene kan få komme til orde, sa 
Thorsen bl. a. 

Aage Hammerstad, Østfold fylke, tok opp forslag 145 som han også 
refererte. Han sa at han subsidiært kunne støtte forslag nr. 1 46 
hvis 145 ikke skulle vinne Kongressens støtte. Han satte fram dette 
forslaget : 

Til pkt. 145: 

Pkt. 9 i vedtektene for De faglige samorganisasjoner går ut. 

Arne H. NiLsen, Kjemisk, Askim, kommenterte formålsparagra
fen og sa at sosialisme er innfØrt i Kjemisk. Hva er det som skjer i 
dag? Hvilke endringer i samfunnet har skjedd? spurte Nilsen som 
fant utviklingen skremmende. Han refererte til tusenvis av oppsagte 
kolleger og sa at fagbevegelsen ikke må godta at den kan få gode 
vilkår innenfor et kapitalistisk system. Han tok opp forslag nr. 50. 
Nilsen spurte også hva som var hensikten med å endre paragraf 6.2 
(tillitsmennenes funksjonstid) .  Er det for å sikre bedre de som er 
valgt? spurte Nilsen som sa at han ville stemme imot endringer. 

Dirigenten gjorde oppmerksom på at det etter forretningsorden 
ikke er anledning til å framsette forslag etter at strek er satt. 
Han var imidlertid villig til å godta de forslag som umiddelbart 
ble lagt på dirigentens bord. 

En rekke forslagsstillere meldte seg straks. 

Gudbrand Refseth, Norsk Jernbaneforbund, Trondheim, støttet 
sterkt forslag 1 1 1 8  fra Arbeiderpartiets Presseforbund. Han sa at 
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A-pressen i dag er sterkt konkurranseutsatt fra de borgerlige avisers 
side og trenge bedre arbeidsvilkår for å kunne hevde seg i denne 
konkurransen. Han sa at han personlig var noe i tvil om den delen 
av forslaget som omhandler nyetableringer av aviser, men han men
te ellers det ville være riktig av A-pressen eventuelt å overta aviser 
ute i distriktene. Om den 5-kroningen som er foreslått til A-pressens 
sikringsfond sa Refseth at det ikke betyr annet enn at hvert enkelt 
medlem unngår å kjØpe to borgerlige aviser i måneden. Det skulle 
kunne la seg gj øre å greie seg uten disse borgerlige avisene, mente 
Refseth. 

Jan Muggerud, Buskerud fylke, nevnte Samorganisasjonens 
oppgaver og tok opp forslag 1 1 1  om at det skulle dannes 
fylkessamorganisasj oner. Det finnes mange oppgaver å ta fatt på, 
bl. a. kontakt med fylkeskommunene. Et annet eksempel var fag
bevegelsens innflytelse i sparebankene som etter hvert blir fylkes
banker. I Buskerud hadde man et utstrakt samarbeid mellom sam
organisasjonene, og han ba nå om en formalisering. Han Ønsket 
også at kontingentene kunne Økes til det dobbelte, 20 Øre, slik at 
samorganisasjonene ble styrket Økonomisk. 

Dirigenten foreslo tre minutters taletid, noe som ble vedtatt med 
stort flertall. 

Jens Petter JelZe, NNN, Stranda, talte på vegne av hundre tusen 
fagorganiserte og ikke for noen få tusen som visse andre gjorde. 
Han foreslo at man skulle velge alle tillitsmenn innen LO, også 
distriktssekretærene. Dette ville bety at de måtte skjerpe seg og 
ikke ble ansatt på livstid. Jelle tok opp forslag nr. 8 1 ,  1 13 og 155.  

Jelle hadde også et endringsforslag angående representantskapene 
i samorganisasj onene. Det lØd: 

Til dagsordenens pkt. 4, LOs vedtekter § 6 pkt. 2. 
Sekretariatets fØrste innstilling i det røde hefte: 
Paragrafen opprettholdes uforandret pluss første avsnitt av Sekre-

tariatets andre innstilling: 

Kongressen 1977 gjør vedtak om å Øke antall tillitsmenn med 2. 
AUe velges av Kongre en og står på valg for hver kongress. 

For lag til vedtektene til Samorganisasjonen § 12, Representantskap: 
«I byer- forandres til «på steder.. 
«40. forandres til «10 •. 

Odd M. Lundquist, Akershus fylke, var skuffet over at det ikke var 
foreslått en kontingentforhØyelse til Samorganisasjonen. En dobling 
ville være naturlig. Han hadde gode erfaringer å fortelle om fra 
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samorganisasjonsarbeidet på fylkesplan i Akershus. Han tok opp 
forslagene nr. 1 1 1 ,  1 44, 1 48,  153, 154 og 155.  

Ole Flesvig, Norsk Arbeidsmandsforbund, Oslo, fant det riktig 
å utvide antallet valgte tillitsmenn, men uriktig at de skulle num
mereres. Pensjonsalderen burde også være lik, 60 år. Å gå tilbake 
på vedtaket for fire år siden slik at noen fikk 60 års pensjonsalder 
og noen 65 år, ville være et tilbakeskritt. Flesvig la fram fØlgende 
endringsforslag til paragraf 6 :  

Sekretariatets forslag tu endring av § 6 pkt. 2 kan Ikke godtas. 
Isteden foreslås følgende: 
Tillitsmennenes antall økes med 2 og alle skal velges av Kongressen. 
Det velges formann, nestformann og kasserer. 
De fem øvrige velges som sekretærer uten at de nummereres Bom 

1, 2 osv. 
Både kvinne r  og menn skal velges. 
Alle de valgte tUUtsmenn skal ha 60 år som pensjonsalder. 

AsbjØrn Rogstad, Norsk Kommuneforbund, Oslo, støttet forslag 
nr. 64 om 12 måneders frist for forslag til Kongressen. 

Ivar Ødegaard, Oslo, syntes med henvisning til Handlingspro
grammet at paragraf 1 allerede i dag var så nær opp til sosialisme 
som mulig. Han støttet Sekretariatet på dette punkt. Han anbefalte 
at alle de åtte tillitsmennene ble valgt av Kongressen og at alders
grensen skulle være 60 år. 

Johan GjØlme, Jern og Metall i Rogaland, støttet Jakobsen i hans. 
beskrivelse av norsk A-presse. Han foreslo at prosentsatsen skulle 
økes fra 22,5 prosent til 25. Forslaget lØd: 

Forslag tu ft 17 pkt. 3 a: 
Den av administrasjonen foreslåtte prosentsats på 22,5 prosent heves 

tU 25 prosent. 

Alf Byberg, Jern og Metall, Rogaland, støttet GjØlme fullt ut, og 
mente at en økning til 25 prosent ikke betydde store beløp for med
lemmene, men at det hadde stor betydning for A-avisene. 

Rolf Kaldahl, Jern og metall, Buskerud, sa at Arvid Jacobsen på 
en treffende og god måte hadde understreket betydningen av en sterk 
arbeiderpresse. Han forsto godt begrunnelsen for forslaget nr. 1 1 1 8  
om e n  økonomisk sikring a v  pressen. - Jeg som selv er tillitsmann 
i en avis kan fortelle dere at mange aviser i dag sliter med anstren
gende Økonomi, j a, jeg vil si at det også for mange ansatte er tale om 
en kamp for tilværelsen fra dag til dag. - Vi har i vår avis så sterk 
underbemanning at jeg tror ikke noen annen bedrift ville tatt sjan-
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sen på det - det ville ikke vært tillatt. Vi trenger en sterk og god 
arbeiderpresse, et offisielt talerØr utad. Om forslagene angående den 
faglige samorganisasjon sa Kaldahl at han gjerne så en legalisering 
av fylkesutvalgene i vedtektene for LO. Han gikk videre inn for en 
sterk Økning av kontingenten til samorganisasjonene. 

Dirigenten opplyste at valgkomiteen var innkalt til møte i sekre
tariatsalen kl. 12.00. 

Holger Hjarbo, Norsk Skog- og Landarbeiderforbund, GjØvik, gikk 
inn for at LO får to nye sekretærer, men argumenterte imot å velge 
tillitsmenn på livstid. Han sa seg enig i intensjonene bak forslag 
nr. 1 1 18,  men ville ikke være med å fastsette i kroner og Ører støtten 
til arbeiderpressen. Han hadde selv en annen lØsning i tankene. 
Den beste støtte vi kan gi er ikke å kjØpe B-aviser, men bare kjøpe 
A-aviser. 

Ella Sandnes, Handel og kontor, SØr- og Nord TrØndelag, sa at det 
ville være Ønskelig å få likestillingen programfestet i LOs formåls
paragraf. Hun var klar over at Sekretariatet ikke hadde støttet slike 
forslag, men hun fremmet nå en endring til forslag nr. 55, siste ledd 
hvor hun foreslo et nytt punkt 1 1  «å erbeide for likestilling mellom 
kjØnnene».  

- De 44 kvinnene på Kongressen ville fØle seg mye tryggere ved 
en slik programfesting av likestillingstanken, sa hun. Til slutt sa hun 
seg glad for at AKP ( m-l) ennå ikke hadde greid å kompromittere 
også likestillingstanken. 

Gro Balas, Handel og Kontor, Oslo, støttet foregående taler og sa 
at de mange forslagene som går på likestilling viser at det er en bred 
vilje til å bedre k.vinnenes situasjon. Kvinner er i dag en betydelig 
reserve, en ubrukt ressurs for norsk fagbevegelse. Kvinner har 
kviet seg for å engasjere seg i tillegg til hj emarbeid-funksjonen. 
Dette er i ferd med å endre seg. Vi tar nå likestillingen som en ut
fordring. Vi må forene energi, fantasi og pågangsmot i vår kamp 
for likestilling. I denne kampen trenger vi den inspirasjon som 
ligger i formålsparagrafen med klar målsetting. Det vil være en 
støtte for oss som er i fagbevegelsen og være av betydning for 
framtidig rekruttering. 

Arvid Øygdrd, Arbeidsmannsforbundet, MosjØen, støttet sterkt 
samorganisasjonenes arbeid og sa at i framtiden vil man kanskje 
trenge disse lokale redskapene mer enn hittil. Skal vi drive faglig 
virksomhet eller småbruk? spurte Øygard, som mente at situasjonen 
i dag hadde mest med småbruket å gjøre. Med en slunken kasse er 

55 



det bare så vidt min samorganisasjon har til kontorleie og tillitsmenn 
arbeider dessuten vederlagsfritt opptil 1 5-20 timer i uka. Vi kan ikke 
gå med på at forslagene om styrking av samorganisasjonene utsettes 
nye fire år. Det kan i realiteten bety at samorganisasj onene blir lagt 
ned i mellomtiden, sa Øygard som tok opp forslag nr. 14l .  

Dagfinn Aam, Jern og Metall, tok opp forslagene nr. 5 ,  6,  7,  8, 9,  
1 2, 59,  84 og 130.  Han sa at han ville støtte alle forslagene om å få 
med et sosialistisk samfunn i formålsparagrafen. Demokrati er et 
misbrukt ord. Det brukes av fascister og rasister. La oss bruke 
sosialismen, uten vedhenget demokrati. Sosialismen er demokratisk 
i seg selv. De borgerlige hevder at vi driver sniksosialisering. Vi 
kan ikke finne oss i en slik argumentasj on. La det bli klart at vi 
ikke driver sniksosialisering. Vi driver sosialisering, sa Aam. 

Willie Kristensen, Bygning, Oslo, sa at man ikke hadde behov 
for noen politiske martyrer på LO-kongressen. Han viste til på
standene fra Steigan & Co. om at forslag nr. 56 fra TØmrernes 
Forening var ulovlig framsatt. Det som er klart er at det ikke er 
alle her som respekterer arbeidslivets lover. Det er et lovlig fram
satt forslag. Foreningen har her brukt sin demokratiske rett. Videre 
argumentasj on ville ikke Kristensen ofre på Steigans kritikk og 
insinuasjoner. 

Villy Jakobsen, forbundsstyret i Norsk Bygningsarbeiderforbund, 
ville tilbakevise påstandene fra Steigan om at forslaget far TØmrer
enes forening i Oslo ikke var lovlig. De nye forslag som var kommet 
fra foreningen, kom etter at fristen for innlevering av forslag var 
utløpt. Dette hadde Klassekampen aldri opplyst noe om. 

Einar Hysvær, NNN, viste til at Kongressen hadde en tendens 
til å se noe humoristisk på Akp-ml'erne. For folk ute på arbeids
plassene som blir plaget av disse folkene er det ikke noe å le av. 
Der er plagen på enkelte arbeidsplasser så stor at det går på 
nervene lØs for tillitsmenn. Hysvær spurte hvorfor disse folkene 
er medlemmer når de ikke godtar verken vedtekter, lovlige vedtak 
eller de valgte tillitsmenn. De er arrogante og forakter kun tillits
mennene og sine arbeidskamerater. Arbeidskameratene går ofte 
lei og det er fra gulvet kravene om suspensj on har kommet. Han 
sa til slutt at NNN ville benytte sin rett til å suspendere folk som 
ikke fulgte forbundets regler. 

John Sakseide, Jern og Metall, Bergen, ba Kongressen støtte 
Sekretariatets forslag på sidene 17 og 18 i forslagsboka. Han fant 
det skammelig at LO-ledelsen skulle kritiseres i suspensj onssakene. 
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Disse hadde sine utspring på arbeidsplassene. Og hans inntrykk var 
at tillitsmennene sentralt ofte viste tilbakeholdenhet når suspensjo
nen ble reist. Mer enn noen gang var det viktig å beholde vedtektene 
på dette punkt som nå. Han viste til at vedtektene i fagbevegelsen 
er liberale. Det viser bl. a. at B. Mugaas som er suspendert fra sin 
egen arbeidsplass kan bli valgt til å møte på Kongressen. 

Aksel Kloster, Jern og Metall, Hordaland og Sogn og Fjordane, 
understreket betydningen av en sterk arbeiderpresse ikke bare i 
de store byene, men også utover landet. Han ba Kongressen styrke 
A-pressens arbeidsgrunnlag ved å stemme for Gjølmes forslag om 
støtte på 25 prosent. 

Per Mundal, Jern og Metall, Bergen, mente det samme og sa at 
en støtte på 25 prosent var det minste LO-kongressen kunne gjøre. 
Han gikk ellers mot forslag 56 om eksklusj on av nazi- og fascist
grupper, da man allerede i dag har virkemidler til å bli kvitt hva 
toppledelsen kalte «ugresset» i fagbevegelsen. 

Oddvar Hansen, Papirindustriarbeiderforbundet, Sarpsborg, tok 
opp forslag 36 som er identisk med Papirindustriarbeiderforbundets 
formålsparagraf når det gjelder et solidarisk Norge. Han fant det 
meget konkret og derfor det beste av de foreliggende forslag om sa
ken. Ellers henviste han til at Papirindustriarbeiderforbundet var det 
eneste forbund som hadde hatt en sak av sosialiseringsart oppe da, 
men gikk inn for en nasjonalisering av norsk treforedlingsindustri. 
Han avviste Sekretariatets formulering om tilfredsstillende inn
flytelse på samfunnsutviklingen. Bedre var det med «avgjØrende 
innflytelse» . 

Knut Helge Strømsnes, Kommuneforbundet, Oslo, henviste til for
slag 1 1 6, og sa at man i Kommuneforbundet ville ha seg frabedt 
innblanding utenfra om suspensjoner og liknende. Det blir forbun
dets sak å ta affære dersom det er medlemmer som bryter forbundets 
vedtekter. 

Harald Minken, Oslo Jern og Metall, tok forslag 14 om at man 
ikke skal støtte DNA Økonomisk som et uttrykk for at man heller 
ikke burde støtte A-pressen. Han så en motsetning mellom at sekre
tærene skulle ansettes på livstid og at Kongressen skulle ha den 
fulle myndighet til å velge LOs toppledelse. 
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Forslagene samordnes. 

Etter at talerlista var slutt fikk vedtektskomiteens formann, Einar 
Strand, ordet. Han ba om at samtlige forslag som var framsatt ble 
sendt vedtektskomiteen slik at den kunne bearbeide dem og at man 
senere under Kongressen tok forslaget opp til avstemning. 

Dette ble enstemmig vedtatt. 

Kongressen tok så fem minutters pause. 

BOK OM BEDRIFTSDEMOKRATI 

Etter fem minutters pause ble Kongressen igjen satt og dirigenten 
refererte et par permisjonssØknader fØr han ga ordet til Alf Frot
jold, Arbeidernes Opplysningsforbund. Frotj old sa fØlgende : 

Demokratiseringen av arbeidslivet har stått på dagsorden til LOs 
kongresser helt siden fagbevegelsens spede barndom. Emnet har 
stadig skiftet karakter etter hvert som fagbevegelsen gj ennom for
handlinger og via politisk vei har fått gjennomfØrt de vedtak som 
tidligere kongresser har gjort. 

De siste 15-20 åra har en av de drivende krefter for industrielt 
demokrati i Norge vært Tor Aspengren, LOs formann siden 1 969. 
I forbindelse med årets LO-kongress har Arbeidernes Opplysnings
forbund i samarbeid med Tiden Norsk Forlag Ønsket å oppsummere 
de siste års ideer, forslag og tiltak for utvidet medbestemmelse for 
de ansatte. Ideen kom opprinnelig fra LOs kulturutvalg og ble Øye
blikkelig grepet av oss. 

I denne boka, «Bedriftsdemokrati» ,  som vi legger fram for Kon
gressen i dag, og som i lØpet av uka vil bli utdelt gir vi, etter vår 
oppfatning, oversiktelig og poengtert rede for debattopplegg, inn
stillinger, Stortingsmeldinger og praktiske reformer for å gi alle 
grupper av ansatte Økt innflytelse over sin egen arbeidssituasjon. 

Som ledsager til historien har vi valgt Tor Aspengren. Gj ennom 
forhandlinger og faglig politisk virke har han arbeidet for ideen om 
at de ansatte i kraft av sitt verdiskapende arbeid skal ha medinn
flytelse på ledelsen av bedriften. 

I dag har vi fått innflytelse gjennom flere organer i bedriften. 
Gjennom vår egen organisatoriske styrke og gjennom det faglige 
politiske samarbeid. 

Men demokratiseringsarbeidet 1:!r ikke derved avsluttet. cMye 
tyder på at vi ligger bra an:> , svarer Tor Aspengren på spØrsmålet 
om Norge har verdens beste forhold i arbeidslivet. cMen det er i 
stor grad fordi andre har dårligere forhold. Mange forbedringer 
må gjØres. Det er mye igjen fØr vi i Norge har et fullverdig arbeids-
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milj ø og demokratiske arbeidsplasser», sier Aspengren i en opp
summerende kommentar i bokas sluttkapittel. 

Det er journalist Arvid Jacobsen i Arbeiderbladet som har fØrt 
boka i pennen. Han har de siste 10 år arbeidet med faglige og 
politiske spørsmål i Arbeiderbladet og har også erfaring som faglig 
tillitsmann. Jacobsen har vært formann i Stortingets Presselosje 
og Oslo Journalistklubb. Han er nå formann i Arbeiderpartiets 
Presseforbund. 

Tarjei Vesaas sa en gang i en kort takketale i Nordisk Råd 
følgende: 

c Den som skriver, drØmmer om å finne noen, man kan kalle det 
en helt hvit stein. Man tror den finnes og leter på de mest utrolige 
steder. Her finns vel en slik forunderlig hvit stein. Men ingen har 
funnet den. Ingen kommer heller til å finne den. Man leter og 
leter. Blir den funnet en dag, ville diktningn ha mistet sin makt. 
Men den blir aldri funnet».  

Slik er det kan hende også for oss i den demokratiske arbeider
bevegelsen. Vi kommer ofte til å tale om ideer som blir til virke
lighet, men vi kommer alltid til å arbeide videre. Det er derfor 
ingen grunn til å stoppe opp når vi har nådd en etappe på veien, 
og vi risikerer aldri å bli helt tilfredse. 

Med dette, Tor Aspengren, vil vi få lov til å overrekke deg det 
fØrste eksemplar av boka, og den vil seinere, som sagt, bli utdelt 
til alle deltakerne på LOs kongress. 

Aspengren sa i en kort takketale at når han visste at Einar Ger
hardsen var blant gj estene, ville han gjerne dele takken både med 
ham som nedsatte den fØrste komiteen som utredet bedriftsdemokra
ti-spØrsmålet, hvor Aspengren ble formann. Han ville dele takken og 
gleden med Jern og Metallarbeiderforbundet som reiste saken og 
med tillitsmenn og kolleger som har vært med på å fremme og 
kj empe saken fram. 
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Dagsordenens pkt. 5 

Tariffpolitikken. 

Tor Aspengren holdt dette innledningsforedraget : 
Av vesentlig betydning for fagbevegelsens tariffpolitikk er opp

gjØrsformene og virkemidler for Øvrig for å sikre de organisertes 
andel av produksjon og velstands Øking i samfunnet. I hovedsak 
gjentok Kongressen i 1973 tidligere standpunkter om tariffpolitik
ken : 

« 1 .  Kongressen understreker at i samsvar med den produksjons
Øking som finner sted, må lØnnstakerne sikres en Øking av real
lØnn og sosiale goder. Indeksbestemmelser sØkes gjennomfØrt i 
samsvar med denne målsetting. 

LØnnsØking må sees i sammenheng med lavere pensjonsalder 
og/eller kortere arbeidstid, lØnn under sykdom, sluttvederlag 
osv. Hensikten må være å komme fram til sosial likestilling for 
alle ansatte. LavtlØnnsgruppenes problemer må vies den stØrste 
oppmer ksomheh . 

Hovedkravet til tariffpolitikken er således at den utformes slik 
at en rimelig andel av produksjonsvekst og velstandsØking sikres 
de fagorganiserte. Kravet om en rimelig inntektsfordeling gjØr seg 
også gj eldende innad blant lØnnstakerne som gruppe. Hensynet til 
de lavtlØnte stiller krav om solidaritet i det tariffpolitiske arbeidet. 

Om de fagorganiserte har fått sin rimelige andel av produksjons
vekst og velstandØking i samfunnet kan måles på ulike måter. 
LØnnsØkingen må finne sitt grunnlag i produksjonen. Samtidig vir
ker det Økonomiske systemet slik at en må regne med vekselvirk
ning mellom lØnnsØking og prisnivået i samfunnet. Flere av LO
medlemmene er avhengig av hØyere priser på produktene for å 
skaffe grunnlag for lØnnstillegg. Et mål for hvordan de fagorgani
serte gjennom tariffpolitikken har lykkes i å ta ut en rimelig andel 
av produksjonsveksten i samfunnet gjennom de tariffpolitiske vir
kemidler, får vi derfor ved å sammenligne produksjonsØking og 
reallØnnsØkingen, dvs. lØnnsØking justert for endringer i prisnivået. 
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Fra 1973 til i år har produksj onen i vår indre Økonomi, dvs. brut
tonasjonalproduktet eksklusive sjØfart og oljevirksomhet steget 
med om lag 17 prosent. I motsetning til hva som tidligere i etter
krigstiden har vært vanlig, har produksjonen i industrien steget 
svakere enn totalproduksj onen i denne kongressperioden. Dette 
skyldes at industrien sterkest har merket virkningene av det dypt
gripende tilbakeslaget i internasj onal Økonomi. Dette har fØrt til at 
industriproduksjonen har steget med om lag 7 prosent siden 1973. 
I samme perioden vil lØnnsØkingen utgjøre om lag 70 prosent, mens 
stigningen i konsumprisindeksen vil utgj øre om lag 45 prosent. 
Dette er en reallØnnsforbedring på om lag 17 prosent. Dette er om 
lag den samlede produksjonsveksten i perioden, men vesentlig sterk
ere enn produksjonsveksten i industrien. 

Eierinntektene gir uttrykk for hva som blir igj en av det Øko
nomiske grunnlaget i bedriftene. Dette kan benyttes til vederlag for 
innskutt kapital, vederlag for selvstendiges arbeidsinnsats og videre 
utbygging av produksjonsutstyret. Sammen med utbetalt lØnn og 
arbeidsgiveravgift til Folketrygden m. v. utgj ør eierinntekten det 
samlede vederlag til produksjonsfaktorene arbeid og kapital, fak
tor inntekten, i samfunnet. I 19 73 utgjorde utbetalt lØnn og arbeids
giveravgift til Folketrygden m. v. 75.8 prosent av de samlede fak
torinntekter. I 1976 var andelen steget til 78.4 prosent ifØlge fore
lØpige oppgaver. Tilgjengelig materiale over fordelingen av faktor
inntekten bekrefter derfor inntrykket av at de fagorganiserte har 
fått tatt ut sin del av det Økonomiske grunnlaget i næringslivet i 
perioden. Den argumentasjon som har vært fØrt fram mot de kom
binerte oppgjørene, om at vi ved skattelettelser og prispolitiske til
tak betaler våre egne lØnnstillegg har ikke vært riktig. Det er 
produksjonen som har betalt LO-medlemmenes levestandard. De 
kombinerte oppgj ørene har gjort det mulig å få vår andel av pro
duksj onen uten å gå omveien om for sterk pris- og kostnadsØking. 
Denne sammenhengen burde i det minste våre hØyt skolerte prote
stanter forstå. Det gjør de nok også. Det er bare det at dette ikke 
passer med deres politiske siktemål. 

ReallØnnsutviklingen gir bare uttrykk for en del av den velstands
Økingen som de fagorganiserte har oppnådd i kongressperioden. 
Perioden har vært preget av samspill med myndighetene for å sikre 
Økingen i lØnnstakerens levestandard. Bakgrunnen for samspillet 
om inntektspolitikken har vært den varierende og til dels svært van
skelige Økonomiske situasj on. I årene 197 1-73 var det dessuten 
til dels nedgang eller svært liten Øking i de fagorganisertes materi
elle levestandard. Foran Stortingsvalget i 1973 gikk Arbeiderpartiet 
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ut med med lØfte om å rette opp denne svake utviklingen for lØnns
takere med vanlige inntekter. Regjeringens aktive medvirkning i 
inntektsoppgjØrene har bidratt til å innfri dette lØftet i perioden. 

På mange måter gir kongressperioden bevis for betydningen av 
den Økonomiske situasjon for utformingen av fagbevegelsens lØnns
politikk. Vi gikk inn i kongressperioden i en uvanlig gunstig Øko
nomisk situasjon. Sammenfallende konjunkturoppgang i alle de 
vestlige industrilandene så vel i Vest-Europa, USA og Japan ga den 
sterkeste oppgangskonjunktur etter krigen. 

For fØrste gang siden 1 9 6 1  ble tariffoppgjØret i 1974 gjennomfØrt 
som et forbundsvist oppgjØr. Dette ga forbundene muligheter for å 
rette opp tekniske og andre svakheter i tariffavtalene. Betydelige 
lØnnstillegg og tiltak fra myndighetene side, især i form av skatte
lettelser, ga lØnnstakere med vanlige inntekter betydelige Økonom
iske forbedringer i 1975 og 1976.  Disponibel realinntekt er lØnns
Øking fratrukket virkningene av direkte skatter og prisstigning. I 
1960-årene Økte kj Øpekraften gjennomsnittlig med 2.5 prosent for 
lØnnstakere med vanlig inntekt hvert år. I forhold til dette ble det 
både i 1974 og 1975 oppnådd 2 til 3 års Øking i kjØpekraften. 

Utover i 1974 fikk vi et dyptgripende omslag i den internasjonale 
Økonomiske situasj on. Oljekrisen i 1973 bidro til dette. Likeledes at 
myndighetene i de stØrre vestlige industrilandene i sin Økonomiske 
politikk tilla inflasjonsproblemene stØrre vekt enn arbeidsledighetens 
Økende omfang. Dette fØrte de vestlige industrilandene inn i en de
presjonsliknende krise. Mot slutten av 1975 var det i alt 1 6  millioner 
helt arbeidsledige i de vestlige industrilandene i tillegg kom ytter
ligere millioner på redusert arbeidstid. I store deler av kongress
perioden har således om lag hver 20. arbeidstaker vært arbeidsledig 
i de vestlige industrilandene. Et slikt omfang i arbeidsledigheten har 
en ikke opplevd i disse landene etter krigen. 

Utover i 1975 ble norsk Økonomi stadig sterkere påvirket av den 
svake Økonomiske utviklingen hos våre handelspartnere. Dette måtte 
nØdvendigvis få konsekvenser for tariffpolitikken. Fortsatt måtte 
LO-medlemmene sikres Økt materiell levestandard. Det ga Økt 
produksjon grunnlag for. Dernest var det viktig å styrke konkur
ranseevnen og arbeidsplassene. De kombinerte inntektsoppgjØrene i 
forbindelse med indeksoppgjØret hØsten 1975, tariffoppgjØret 1976 
og edet lille tariffoppgjØret» 1977, har vært utformet slik at disse 
målsettinger er innfridd. LØnnsØkingen har vært tilstrekkelig til å 
sikre en rimelig andel av produksjonsveksten i næringslivet. Som 
nevnt tidligere er lØnningenes andel av faktorinntekten Økt kraftig 
i perioden. Forholdet mellom produksjonsvekst og reallØnnSØkning 
bekrefter også dette inntrykk. 
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De kombinerte inntektsoppgjørene har bidratt til en neddemping 
av pris- og kostnadsØkingen. Konsumprisindeksen viste en ubrutt 
vekst fra 1970 fram til og med 1975.  Da kulminerte stigningen i 
konsumprisindeksen med 1 1 ,7 prosent. Den er anslått til vel 8 pro
sent i inneværende år. 

Konkurranseevnen påvirkes av flere forhold enn lØnnsØkningen 
i næringslivet. Likevel er lØnnsØkingen av vesentlig betydning på 
kort sikt. En vesentlig målsetting i de representantskapsvedtak som 
har vært grunnlaget tor de kiombinerte oppgjørene, har vært å 
dempe kostnadsØkingen i norsk arbeidsliv. Dette har en også lykkes 
med. 

I 1975 steg årslØnna i gjennomsnitt med om lag 20 prosent. I 1976 
1 2  prosent. 

I tillegg til lØnnsØkingen har de kombinerte inntektsoppgjørene 
omfattet betydelige skattelettelser, subsidier, prisregulerende tiltak 
og Øking i barnetrygdens satser. 

Inntil barnetrygden for fØrste gang ble regulert i forbindelse med 
indeksoppgjøret hØsten 1975 hadde det ikke skjedd noen justering 
av satsene siden skatteomleggingen 1970.  Subsidier og innfØring av 
ordningen med kompensasjon for merverdiavgift for matvarer har 
fØrt til at avgift på matvarer ikke lenger er noen netto inntekjtskilde 
for staten. I 1 9 73 utgjorde merverdiavgiften på matvarer 2 , 1  mil
liarder kroner - subsidiene og støtten til jordbruket 2 milliarder 
kroner. I dag er statens avgiftsinntekter 3,6 milliarder kroner. Sub
sidier, prisstØtte og kompensasjon for merverdiavgiften utgjør mer 
enn det dobbelte - 7,6 milliarder kroner. 

Som nevnt gikk vi inn i kongressperioden med til dels ingen 
vekst eller nedgang i disponibel realinntekt for lØnnstakere med 
vanlige inntekter i perioden 1970 til 1973. I familier med en inn
tektstaker på gjennomsnittlig inntektsnivå og som forSØrget ekte
felle og 2 barn med rett til barnetrygd, var det nedgang i disponibel 
realinntekt i årene 1970 til 1973 på 0,3 prosent i gjennomsnitt hvert 
år. I årene 1973 til 1976 Økte kj Øpekraften med 5,6 prosent i gjen
nomsnitt hvert år. Dette har rettet opp tilbakeslaget i begynnelsen 
av 1 9 70-årene og brakt stigningen i disponibel realinntekt opp i 
2,7 prosent pr. år i perioden 1969-76. I inneværende år er stig
ningen forelØpig antatt beregnet til 2,8 prosent. 

I den offentlige sektor har utviklingen vært parallell med ut
viklingen i den private sektor. Både i tariffoppgjØrene i det private 
arbeidsliv og for offentlige ansatte, har en ved hjelp av ulike virke
midler oppnådd sterkere Øking for lØnnstakere med mindre enn 
gjennomsnittlig inntekt. I det private arbeidsliv er dette oppnådd 
med faste krone- og Øretillegg og spesielle lavtlØnnstillegg i bransjer 

63 



med lavt lØnnsnivå. I det offentlige arbeidsliv er lavtlØnnsprofilen 
sikret gj ennom størst tillegg på de lavere trinn i lØnnsregulativet. 

I denne vanskelige Økonomiske situasjon har de kombinerte tariff
oppgjØrene hatt bred oppslutning i fagbevegelsen. OppgjØrsformen 
er vedtatt i LOs representantskap mot svært få stemmer. Tariff
oppgj Øret i 1976 ble ved uravstemning vedtatt med gj ennomsnittlig 
to tredj edels flertall. I perioden har vi også hatt ute et debattopp
legg i grunnorganisasjonene om pris- og inntektspolitikken. Her ble 
spesielt sØkelyset rettet mot samarbeid med myndighetene. Debatt
opplegget viste klart flertall for samarbeid med myndighetene om 
inntektspolitikken i tilfeller hvor den Økonomiske situasj on gjorde 
dette nØdvendig. Denne holdningen kom fram i 80 prosent av de 
svarene som kom inn i forbindelse med rådslaget. 

Den holdning som kom fram i rådslaget og andre fora hvor opp
gj Ørsformen er drØftet, har gjennomgående vært i samsvar med 
tidligere behandling av disse spØrsmål i LO. Tidligere kongresser 
og representantskapsmØter i LO har behandlet oppgj Ørsformen, og 
har sluttet seg til det syn at det ikke vil være mulig for fagbeveg
elsen å binde framtidige oppgjØr til bestemte oppgjØrsformer. Re
presentantskapsmØtet hØsten 1 9 7 1  behandlet innstillingen fra et 
eget utvalg som vurderte oppgjØrsformene. På bakgrunn av utval
gets innstilling vedtok Representantskapet bl. a. fØlgende: 

«Representantskapet antar at det ikke med bindende virkning 
for framtidige representantskapsmØter kan fastsettes regler for 
hvilke oppgjØrsformer som skal nyttes i framtida. Representant
skapet antar videre at noe slikt heller ikke vil være hensiktsmes
sig fordi dette må avgjØres konkret i hvert enkelt tilfelle under 
hensyntagen til de relevante forhold. Ved fastsettingen av hvilke 
oppgjØrsformer som skal nyttes i det enkelte konkrete tilfelle, må 
LO ha for Øye det ansvar LO har for å styre og lede lØnnsutviklin
gen i landet, herunder det særlige ansvar som LO har for å ivareta 
og bedre lØnns- og arbeidvilkårene for de svakest og dårligst stilte 
gruppene. 

Dessuten må man sØrge for at forbundene får anledning til å for
handle om endringer i avtalen med sikte på å få disse i pakt med 
den teknologiske utvikling og de faktiske arbeidsforhold.» 

Kongressen i 1 973 sluttet seg til denne prinsipielle holdningen. 
I samsvar med foranstående anbefaler Sekretariatet Kongressen 
å gjØre slikt vedtak: 

« l .  Kongressen understreker at i samsvar med den produksjons
Økning som finner sted, må lØnnstakerne sikres en Øking av 
reallØnn og sosiale goder. Det må utformes bestemmelser som 
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sikrer kompensasjon for prisstigning i samsvar med denne mål
setting. 

Det vises i denne forbindelse til innledningsavsnittet i for
slaget til handlingsprogram. Det pekes her på at det i sam
funnet må skje en avveining mellom de oppgaver som krever 
et hØyere Økonomisk grunnlag og de oppgaver som kan nØd
vendiggjØre at en gir avkall på hØyere produksjon. 

Med bakgrunn i denne avveining må det skje tilsvarende 
prioritering innenfor det Økonomiske grunnlaget som fram
kommer. LønnsØking må sees i sammenheng med lavere pen
sjonsalder og/eller kortere arbeidstid, lØnn under sykdom, 
sluttvederlag osv. 

Det er en sentral målsetting å komme fram til sosial like
stilling for alle ansatte. LavtlØnnsgruppenes problemer må vises 
den stØrste oppmerksomhet, likeså gjennomfØringen av like
lØnnsspØrsmålet i praksis. 

2. I samsvar med Representantskapets vedtak fra 1971 om opp
gjØrsformene understreker Kongressen at oppgjØrsformen må 
tas stilling til foran hvert tariffoppgjØr, idet en ser denne i 
sammenheng med den Økonomiske situasjon og de oppgaver 
som stilles i forgrunnen i tariffoppgjØret. Det vises i denne for
bindelse også til avsnittet «En inntetkspolitikk for utjamning» 
i forslaget til Handlingsprogram. 

3. Med bakgrunn i dette må samtlige forslag under dette punkt 
på dagsordenen oversendes Sekretariatet. Forslagene må også 
vurderes i forhold til hva som skal sØkes gjennomført ved 
tariffavtaler og ved lovgivning.» 

Forholdet til de uorganiserte er et annet sentralt spØrsmål for 
de som er fagorganisert i forbund tilsluttet Landsorganisasjonen. 
Hvordan forholdet til de uorganiserte skal lØses har også vært drØf
tet på flere kongresser. I tilknytning til forhandlingene om revi
sjon av hovedavtalen med N.A.F, gjorde Kongressen i 1973 bl. a. 
fØlgende vedtak: 

«Kongressen går prinsipielt inn for organisasjonsplikt subsidiært 
inn for tariffavgift.» 

I samsvar med dette vedtaket ble spØrsmål tatt opp med Norsk 
Arbeidsgiverforening under hovedavtaleforhandlingene i 1973. Det 
ble reist av forbundene under de forbundsvise forhandlingene i 
1 974. Det ble også reist i tilknytning til det samordnede inntekts
oppgjØret i 1976. I tilknytning til en protokoll om utredning av 
spØrsmålet om å innfØre tariffavgift ved inntektsoppgjøret i 1 976, 
ble også spØrsmålet reist ved «Det lille tariffoppgjØret. i 1977. 
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Ikke i noen av disse tilfellene nådde en fram med kravet om inn
fØring av tariffavgift. Det må også slås fast at det er delte menin
ger om virkningen av tariffavgift blant forbund tilknyttet Lands
organisasjonen. Især gjelder dette ved en lovfestet innfØring av ta
riffavgift. 

Den prinsipielle målsetting for fagbevegelsen må være å få de 
uorganiserte inn som medlemmer i forbund tilknyttet Lands
organisasj onen. Med bakgrunn i dette må spØrsmålet om organi
sjonsplikt og tariffavgift sees i sammenheng med de ordninger en 
kan få til for å gjøre medlemsskapet i fagbevegelsen mer attraktivt. 

Disse spØrsmålene behandles i avsnittet cEn sterk fagbevegelse. 
i forslaget til Handlingsprogram. Her understrekes den urimelighet 
at de som bryter med det solidariske fellesskap og unnslår seg det 
felles ansvar, skal nyte godt av de samme fordeler som organiserte 
oppnår gjennom sine organisasjoner. Det pekes på ulike alternative 
lØsninger på problemet. Organisasj onsplikt og tariff avgift er nevnt 
blant disse. Det pekes på behovet for ulike sosiale tilleggs
ordninger spesielt forbeholdt de fagorganiserte. Trekk av fag
foreningskontingent i lØnn i større bedrifter i samsvar med hoved
avtalens bestemmelser, viser at en slik ordning også Øker opp
slutningen om organisasjonene. 

Vi kan heller ikke regne med at en innfØring av en ordning 
med tariffavgift vil lØse alle våre problemer. Det samme gjelder 
innfØring av organisasjonsplikt. I forbindelse med at kravet om 
tariffavgift ble fremmet overfor Norsk Arbeidsgiverforening, ut
redet et utvalg i LO en nærmere presisering av kravet om tariff
avgift. Utvalget kom fram til at tariffavgift måtte innfØres etter 
fØlgende regler: 

"1.  Tariffavgiften utgjØr 90 prosent av den kontingent medlem
mene betaler på vedkommende arbeidsplass. 

2. Tariffavgiften tilfaller den organisasjon som har minst 50 pro
sent av arbeidstakerne innenfor vedkommende tariffområde 
som medlemmer. 

3. Som organisasjon regnes i denne forbindelse arbeidstaker
organisasjon som har tariffavtale med vedkommende arbeids
giver." 

Både i spØrsmålet om tariffavgift og organisasjonsplikt vil så
ledes innfØring av slike ordninger også gi fordeler til organisasjoner 
utenfor LO. Spesielt i den offentlige sektor er det mye som tyder 
på at innfØring av tariffavgift vil bety en styrking av organisasj oner 
utenfor LO. 

66 



I samsvar med foranstående innbyr SEKRETARIATET kongres
sen til å gjøre slikt vedtak. 

«Kongressen understreker den urimelighet at de som bryter 
med det solidariske fellesskapet og unnslår seg det felles ansvar, 
skal nyte godt av de samme fordeler som organiserte oppnår 
gjennom sine organisasjoner. De fagorganiserte i LO vil på ulike 
måter gjøre framstØt for å lØse dette problemet. 

Hovedmålsettingen må være å lØse problemet gjennom Økt opp
slutning blant lØnnstakere til forbund tilsluttet Landsorganisa
sjonen i Norge. I denne forbindelse er tiltak som Øker verdien av 
medlemsskapet i fagbevegelsen av størst betydning. Gj ennom
fØring av ordningen med skattefri fagforeningskontingent i til
knytning til tariffoppgjØret i 1977 gir størst fordeler for de fag
organiserte tilknyttet LO. For Øvrig må en tilstrebe seg på å 
utvikle fortrinnsrett for fagorganiserte til sosiale tilleggsordnin
ger, eksempelvis kollektive forsikringsordninger. 

LØsninger som organisasjonsplikt og tariffavgift kan også være 
nØdvendig å forfØlge videre. Det er imidlertid kongressens opp
fatning at en fØrst må se resultatet av ordninger som sosiale 
tilleggsordninger med fortrinnsrett for fagorganiserte, trekk av 
fagforeningskontingent i lØnn og skattefri fagforeningskontingent 
fØr en gjør nye framstØt i retning av organisasjonsplikt og tariff
avgift.,. 

Angående innstillingene til vedtak om de Øvrige saker under dette 
punkt på dagsordenen vises til rØd bok. 

Kongressen tok så pause til kl. 1 5.00. 

Ettermiddagsmøtet mandag 23. mai 

MØtet ble konstituert kl. 15.00 med Gunn Vigdis Olsen Hagen som 
dirigent. 

. 

Etter at sangen «Dette lille ordet:. var sunget, akkompagnert av 
Tryggve Aakervik på gitar, ble et telegram fra fylkeskonferansen 
for Handel og Kontor i Hordaland referert. Konferansen sendte sin 
hilsen til Kongressen. 

ReiuH Steen om den aktuelle situasjon. 

Deretter ble ordet gitt til Reiulf Steen, formann i Det norske 
Arbeiderparti. Han sa : 

I forbindelse med Einar Gerhardsens BO-årsdag utga Tiden Norsk 
Forlag boka «På vei mot den demrende dag,.,  en billedkavalkade 
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over Einar Gerhardsens liv. Her finner vi en valgplakat fra 1 945. 
På den står det : «Industrireising : Arbeid og velstand for alle» .  Men 
enda mer illustrerende er tegningen. r forgrunnen ser vi store 
fabrikkbygninger og rykende fabrikkskorsteiner. r bakgrunnen en 
kj empestor rØrgate. 

Slik var det i 1 945. Vi Ønsket oss de rykende skorsteinene. Vi 
Ønsket rØrgatene og en sterk Økning av elektrisitetsproduksjonen. 
Vi Ønsket kort og enkelt sagt at hjulene skulle k;omme i gang igjen 
etter fem års krig. Produksj onsutstyret var enten nedslitt eller 
Ødelagt. 

Arbeiderpartiets program i denne perioden startet alltid med 
ordene : «Sterk Økonomisk vekst. Rettferdig fordeling . . .  » 

Det mest karakteristiske trekk ved det program Arbeiderpartiets 
landsmØte nettopp vedtok, er programmets miljØprofil, den vekt 
som legges på de såkalte myke verdier, eller understrekningen av 
at vi - som det heter i Regjeringens langtidsprogram - vil et kva
litativt bedre samfunn. Noen mener dermed at Arbeiderpartiet har 
snudd om og tar avstand fra sin tidligere politikk. Påstanden kan 
tilbakevises meget enkelt. 

For hva var utgangspunktet? La meg gi noen illustrasj oner. Det 
fins fortsatt et stort antall mennesker i dette landet som kan huske 
en tid da tuberkulosen eller det folk kalte tæring, poliomyelitt og 
andre sykdommer var en kilde til daglig frykt i de mange hjem. 
SpedbarnsdØd var ikke usedvanlig. Eller ta et helt annet område. 
r 1945 var fortsatt 700 000 uten elektrisitet. Samme år var det bare 
50 prosent av husholdningene i bygdene som hadde innlagt vann, 
bare en syvendedel av boligene hadde innlagt bad og vannklosett. 
Så sent som i 1 952 hadde bare 4 prosent kjØleskIap. r 1 945 sluttet 
det store flertallet av menneskene i dette landet skolegangen etter 
syv års folkeskole. Den lovfestede arbeidstid var 48 timers normal
arbeidsuke. Ferien var på 2 uker. 

Tuberkulosen, poliomyelitten og en rekke andre sykdommer som 
fØr var folkesykdommer, er praktisk talt forsvunnet. SpedbarnsdØd 
som fØlge av dårlige ernæringsforhold eller dårlig hygiene, eksi
sterer ikke. Praktisk talt alle hjem har elektrisitet og innlagt vann. 
Tre fjerdeparter har bad og vannklosett, kjØleskap fins i 92 prosent 
av hjemmene. Alle får 9-årig skole, og 80 prosent av ungdommen 
skaffer seg utdanning utover dette. Vi har fått 40 timers normal
arbeidsuke og 4 ukers ferie, 5 uker for arbeidstakere over 60 år. 

Jeg nevner ikke dette for å unlerbygge en myte - for det ville 
absolutt ha vært en myte - om at vi lever i et problemfritt sam
funn. Jeg skal tvert imot komme tilbake til og legge hovedvekten 
på de utfordringer arbeiderbevegelsen i dag står overfor, slik vi 
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møter disse utfordringer både i Arbeiderpartiets program for neste 
stortingsperiode og i forslaget til nytt handlingsprogram for Lands
organisasjonen. Når j eg har Ønsket å minne om den faktiske utvik
ling som har funnet sted i lØpet av 30 år, har det andre grunner. 

Den faglige og den politiske arbeiderbevegelse fØler stolthet over 
sin historiske innsats. Vi vet at det er den organiserte arbeider
bevegelsen, de faglige og politiske organisasjonene, som har vært 
den fremste drivkraft i arbeidet for å frigjØre store grupper fra et 
liv preget av dårlig helse, fysisk slit, av trang Økonomi og frykt for 
framtiden. Til de som harsellerer over - og til de som til og med 
bruker ordet forræderi om denne innsatsen - vil vi si : Tenk dere 
om! Og skulle dere mangle den evnen - og mye tyder på det -
er dere ofre for en grunnleggende misforståelse hvis dere tror det 
er mulig å sabotere når arbeiderbevegelsens organisasjoner gjennom 
frie debatter og ved hjelp av demokratiske arbeidsredskaper vil fØre 
videre kampen for likestilling, solidaritet, frihet, demokrati og alles 
rett til arbeid. 

Jeg understreker dette såpass sterkt bl. a. fordi vi gjennom de 
senere år har opplevd et fenomen som burde hØre hjemme på 
historiens skraphaug :  Bekjennelsen til proletariatets diktatur, som 
i virkeligheten er et diktatur som undertrykker proletariatet, troen 
på elitens rett til å herske over det store flertallet. Vi har opplevd 
det utrolige at i hvert fall en del tusen mennesker fylker seg bak 
portrettet til en av historiens stØrste tyranner - Stalin. Den norsks 
arbeiderbevegelse er demokratisk i enhver henseende, i sin organi
sasjonsmessige praksis og som den fremste ganranti for demokrati 
og rettssikkerhet i det norske samfunn. De som trer inn i arbeider
bevegelsens organisasjoner i troen på at de kan rokke ved dette 
demokratiske grunnlaget, stiller sin energi, sine evner og sine liv 
i håplØshetens tjeneste. 

Men la ikke små grupper, hvor aktivistiske de enn kan være, 
forstyrre oss. Den norske myggen kan være irriterende, men den 
er ikke farlig. Langt verre er det - og det har vi lært både av 
fjerne og nære historiske erfaringer - når det oppstår alvorlig 
splittelse i den demokratiske arbeiderbevegelsen, i de faglige orga
nisasjonene eller blant velgerne. En slik splittelse blant velgerne 
kom til uttrykk ved valget i 1 973. Etter hvert ser det ut til at den 
kan bli leget, og at vi ved 50-årsjubileet for samlingskongressen i 
1927 igjen kan erklære at vi er en arbeiderbevegelse som i hovedsak 
er samlet. 

Både Arbeiderpartiet og Landsorganisasjonen har pekt ut de 
hovedområdene vi må arbeide på for å oppnå stØrre livskvalitet og 
en hØyere livsstandard. Menneskene skal ha trygge og gode levekår. 
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Familiene og lokalsamfunnene må styrkes. Alle skal ha arbeid. Vi 
må få et bedre arbeidsmiljØ, sikre en forsvarlig forvaltning av 
naturressurser og milj ø og bygge videre ut den internasj onale soli
dariteten. Sist, men ikke minst, vi vil forsvare og bygge videre ut 
friheten for den enkelte, demokratiet i samfunnet og menneskets 
rettssikker het. 

Kampen for solidaritetssamfunnet vil stå helt sentralt i den kom
mende valgklampen. Kravene til solidaritet og til likestilling henger 
nøye sammen. En rapport som OECD la fram i 1 976, bekrefter at 
Norge er blant de land som har nådd lengst i inntektsutjevning. 
I fØlge den samme rapporten er Norge også blant de land som har 
den laveste andel av fattige mennesker. Jeg vil spørre: Er det noen 
som i full oppriktighet vil hevde at dette hadde vært mulig uten 
en sterk arbeiderbevegelse - eller uten et nært samarbeid mellom 
den faglige og den politiske arbeiderbevegelse? 
Men jobben er ikke gjort. På praktisk talt alle områder eksisterer 
det fortsatt store ulikheter i vårt samfunn. Vi vet dessuten at både 
privilegier på den ene side og diskriminering på den annen går i 
arv. Dersom man kommer fra velstående hjem, får man adgang til 
god utdanning, oppnår en hØyere sosial status, bedre inntekt, en 
hØyere boligstandard, et mer interessant arbeid og en rikere utnyt
telse av ferie og fritid. Kommer man fra mindre velstående hjem, 
er det ofte der motsatte som skjer. « Den sosiale arven" er en reali
tet i vårt samfunn. 

For en tid siden ble det foretatt en omfattende levekårsunder
sØkelse som forteller oss at belastninger, som hØye eller lave tem
peraturer, forurenset luft, trekk, støy og hØyt arbeidstempo rammer 
mellom 1/3 og 1/4 av lØnnstakerne. Det er også vanlig at samme 
person er utsatt for flere typer belastninger. Levekostnadsunder
sØkelsen underbygger påstanden om at den nye arbeidsmiljØlov som 
Stortinget har vedtatt, er den viktigste reform vi har gjennomfØrt 
siden folketrygden. Nå er det viktig at vi tar de redskaper arbeids
miljØloven gir oss, i bruk. Det er i fØrste rekke fagbevegelsen selv, 
og særlig fabevegelsen på grunnplanet, som her vil stå overfor vik
tige utfordringer. 

For oss i arbeiderbevegelsen må det være et tankekors at inn
tektsutjevningen er stanset opp. Vi må erkjenne at vi ikke har greid 
å lØse lavtlØnnsproblemet tilfredsstillende. Mens vi fra 3D-årene til 
50-årene hadde en klar og jevn utjevning av inntektene, stanset 
denne utviklingen opp i 50-årene. For min del tror jeg at vi har 
nådd en grense - eller i hvert fall er i ferd med å nå en grense -
når det gjelder å skape utjevning gjennom beskatningen. Fins det 
så andre midler, og hvilke av dem skal vi benytte? Mitt forslag er 
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at Landsorganisasjonen og Arbeiderpartiet i fellesskap foretar en 
omfattende gjennomgåelse av inntektsforhold og inntektsforskj eller 
med sikte på å finne fram til midler for å nå det mål vi er felles 
om : Utvidet sosial og Økonomisk likestilling. 

Her vil levekårsundersØkelsen og Regjeringens melding om inn
tektsfordelingen være viktige hj elpemidler. I et slikt arbeid vil vi 
ikke være redde for å lete etter virkemidler som er uprØvde og 
kanskj e ukonvensj onelle. Det er i hvert fall sikkert at arbeider
bevegelsen - ut fra hele sitt idegrunnlag - ikke kan akseptere de 
Økonomiske ulikheter og inntektsforskj eller som fortsatt eksisterer 
i vårt samfunn. Et prinsipp må imidlertid stå urokket. Det må ikke 
rØres ved fagbevegelsens rett til selv å velge oppgj Ørsformer. 

Jeg vil bruke noen få ord på ett område hvor vi har lykkes dårlig. 
Jeg tenker på kulturlivet i aller bredeste forstand. Gjennom tiårene 
har arbeiderbevegelsen utviklet et verdimØnster og kulturformer 
som burde danne vesentlige elementer i hele den norske kultur
arven. Men hva opplever vi? Jo, det oppstår rystelser i Aften
postens innsenderspalte når radioen formidler noen arbeidersanger 
en tidlig SØndag morgen. Transportarbeiderforbundet sØkes latter
liggjort når forbundet endelig en gang mister tålmodigheten og 
kraftig sier ifra at det nå er på tide for NRK å bringe mer stoff fra 
landets største og viktigste folkebevegelse. Hva vet de gymnasiaster 
som nettopp i disse dager avlegger sin eksamen, om et tariffoppgjØr, 
om forholdene i arbeidslivet, om arbeiderbevegelsens historie og ar
beiderbevegelsens idegrunnlag? Praktisk talt ingenting. Den ungdom 
som ikke får kunnskap og innsikt i verken arbeiderbevegelse eller 
arbeidsliv, vil få et fullstendig skjevt bilde av det samfunn vi lever 
i! Igjen finner vi et felt hvor det ligger en viktig oppgave og venter 
på felles innsats fra den faglige og den politiske arbeiderbevegelsen. 

Formyndersamfunn sier Libertas som det solidaritetssamfunn ar
beiderbevegelsen Ønsker å utvikle. Hvor lite har ikke Libertas for
stått både av arbeiderbevegelsens kultur, av veteranenes drØmmer, 
av de mål vi i dag stiller for samfunnsutviklingen og det praktiske 
arbeid vi gjør i fagforeningene og i de politiske organisasjonene! 
Når vi vil slåss for solidaritetssamfunnet, er det fordi det fØrst og 
fremst skal stimulere til mer medansvar og engasjement, fordi det 
legger grunnlaget for at den enkelte kan utfolde seg. Det golde og 
byråkratiske samfunn « Far Stab som formynder oss alle, er ikke 
vårt mål og ideal. Tvert imot : Målet er et levende samfunn der det 
enkelte menneske får utfolde sin egen personlighet og bruke egne 
krefter, evner og anlegg. 

Solidariteten er en forutsetning for at det kan skje. Et samfunn 
gjennomsyret av solidaritet vil være et kultursamfunn. 
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Hvordan har så Norge utviklet seg, og hva er situasjonen i landet 
etter at vi i nesten fire år har hatt regjeringer utgått av Arbeider
partiet? Vi har blant annet opplevd at verden utenfor oss har be
gynt å interessere seg mer og mer for Norge. En rekke av de vik
tigste tidsskrifter og dagsaviser har brakt omfattende reportasjer 
om og vurderinger av landet og den politikk som Regjeringen fØrer. 
The Financial Times i London kan neppe mistenkes for å ville støtte 
Arbeiderpartiet i valgkampen! Sist tirsdag hadde bladet et spesial
bilag om Norge. I en oversiktsartikkel heter det blant annet at 
Norge er i ferd med å bli det mest velstående land i den industri
aliserte verden. Man peker på at Norge som det eneste land i verden, 
både har greid å opprettholde full sysselsetting, oppnå en sterk Øko
nomisk vekst og Øke levestandarden. Artikkelforfatteren peker selv
fØlgelig på det hØye underskuddet på betalingsbalansen med utlan
det, men han fØyer til: « Det er ingen tegn på at Økonomien er ute 
av kontroll.:. 

Vi har klart å opprettholde den fulle sysselsetting på et tidspunkt 
da Vest-Europa og Nord-Amerika hadde 1 7  millioner arbeidsledige. 
Den disponible realinntekt for lØnnstakerne har Økt med 18 prosent 
i gjennomsnitt i lØpet av siste stortingsperiode, og det i et tidsrom 
da verden har vært rammet av den verste krise siden Wall Street
krakket i 1929. Den viktigste forklaring på at Norge av disse grun
ner får anerkjennelse fra en hel verden, er og blir den finanspoli
tikk og den Økonomiske politikk som Regjeringen har fØrt. Kall den 
gjerne dristig, men det er denne politikken og resultatene av den 
«The Economich tidligere, og «Financial Times:. nå, uttaler seg om 
i så anerkjennende ordelag. 

Det er Per Kleppe som har vært hovedarkitekten for denne poli
tikken. Jeg vil si til Kåre Willoch og Erling Norvik : Les «The 
Financial Times» !  Les - og Lær! 

Den krisepregede situasj onen i den internasjonale markedsØko
nomien varer ved, og det er tvingende nØdvendig at vi fØrer videre 
en målrettet politikk for å holde oppe aktivitetsnivået på norske 
arbeidsplasser. Uten de milliardbelØp som er satset fra statens side, 
ville tusener i dag ha stått uten arbeid. De borgerlige partier kriti
serer oss som kjent for å leve på forskudd. Men Regjeringen har 
ikke handlet i blinde. Vi vet at problemet med underskuddet på 
betalingsbalansen er tidsavgrenset. Det vet også de internasjonale 
bankfolk som står i kØ for å få lov til å låne oss penger. Vi vil heller 
ha den kØen enn kØen av arbeidsledige foran arbeidskontorene. 

Et bredt spekter av både kortsiktige og langsiktige tiltak må settes 
inn dersom vi skal skape trygge og varige arbeidsplasser. Vi kan 
selvsagt heller ikke ha som utgangspunkt at norsk industri i år 
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2000 skal bestå av nØyaktig de samme bedrifter som i 1977.  Men vi 
krever planmessighet i omstillingene. 

Sysselsettingen i Norge har gått ned gjennom de senere år. Det 
har selvsagt sammenheng med at flere er under utdanning over en 
lengre periode. Men det skyldes også at flere mottar trygd i stedet 
for å arbeide. I 1960 var det 124 000 mennesker mellom 15 og 69 
år som levde av trygd eller pensjon. I dag er tallet mer enn dob
belt så stort. Denne veldige Økingen i antall trygdede forteller oss 
om en utvikling arbeidslivet der stadig flere faller utenfor, der 
det er stadig færre jobber for de som ikke makter å gjØre toppinn
sats. Dette kan ikke fortsette! 

Hvis vi legger den tradisjonelle sysselsettingsstatistikk til grunn, 
har vi som nevnt fortsatt praktisk talt full sysselsetting. Men etter 
min mening må vi nå i største alvor stille oss spØrsmålet: Er det 
i ferd med å bli slik at vårt arbeidsmarked - som i prinsippet er 
åpent for alle - er et arbeidsmarked for menn mellom noen og 
tjue og noen og femti år - vel å merke med full arbeidsfØrhet? 
Sysselsettingspolitikken er et offentlig ansvar. Men hva kan vi selv 
gjøre rundt på arbeidsplassene for å trygge arbeidet for dem sam
funnet ikke når med sitt nokså grovmaskede nettverk av virkemid
ler? Kampen om arbeid for alle skal fØres på alle plan, men den 
kan fØres med størst styrke av dem som kjenner problemene på 
kroppen. Og det er verken på partikontorene eller i parlamentaris
mens korridorer. Det er på arbeidsplassene. Den nye arbeidsmiljØ
loven har bare verdi dersom den kan brukes som et effektivt redskap 
av de fagorganiserte selv. De tusener av små og store enkeltavgj Ørel
ser i den daglige arbeidssituasj on avgjør om arbeidsplassene er til
passet menneskene og den menneskelige yteevne, eller om det er 
omvendt. 

Av de nye og tilsynelatende varige problemer i sysselsettings
politikken er arbeidslØsheten blant unge. Det skjer noe alvorlig med 
et ungt menneske som blir utestengt fra arbeidslivet, og det er gan
ske opplagt en sammenheng mellom ungdomsledigheten og en del 
av de mest alvorlige ungdomsproblemer vi har i vår tid. 

Arbeiderpartiets program bebuder at samfunnet påtar seg an
svaret for ungdommens sysselsetting, i fØrste omgang fram til 20 år. 
I Regj eringens kommende melding om sysselsettingspolitikken vil 
en på bredt grunnlag ta opp de tiltak som må til for å virkeliggjØre 
dette målet. Og det jobbes her ikke i noe eveighetsperspektiv. Målet 
skal være nådd i 1981 .  

UndersØkelser viser at  en tredjedel av de kvinner som ikke er 
yrkesaktive, Ønsker å gå ut i arbeidslivet. Tilbudet til kvinner er 
imidlertid meget begrenset. Særlig gjelder dette utkanstrØkene. Det 
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trengs arbeidsplasser for kvinner, men det trengs også nye mulig
heter når det gjelder tilsyn med småbarn. Det trengs også muligheter 
til mer fleksible arbeidsavtaler og Økt adgang til deeltids- og kort
tidsarbeid. Prinsipielt kan arbeiderbevegelsen ikke tillate at ar
beidslivet utelukker de krav som hensynet til barnas og familiens 
situasjon stiller. 

Eldre arbeidstakere, kvinnene og de unge er ikke minoritetsgrup
per som vi vår velstand skal nå med barmhjertighetens milde gaver. 
Det er både den faglige og den politiske arbeiderbevegelsens syn at 
vi alle stiller med den samme rett. Jeg tror vi står foran en grunn
leggende diskusjon om selve arbeidets betydning og mening. Med 
vår tekniske og Økonomiske utvikling er det nemlig mulig å tenke 
seg et samfunn der svært mange - langt flere enn nå - ikke ar
beider, og likevel kommer seg mer enn velberget gjennom tilværel
sen, iallfall Økonomisk sett. Formålsparagrafen i arbeidsmiljØloven 
stiller kravet om «meningsfylt arbeid» .  Mange har sagt i lys av den 
nåværende situasj on at det heller får bli det samme med menings
fylden bare det blir inntekt av det. Jeg fØler meg likevel overbe
vist om at ved ettertanke er det i meget stor grad arbeidets egen
verdi som gjør at vi sakner arbeidet når vi ikke har det. 

Det gamle krav om arbeid for alle vil bli reist i nye sammen
henger. Kravets innhold vil bli gjenstand for stadig drØfting og ny 
utforming. Derfor er utformingen av arbeidsplassene og arbeids
tilbudet, forholdet mellom arbeid og fritid og den videre utvikling 
av familiepolitikken sentrale felter i det faglig-politiske samarbeid
et i den tidsepoke vi nå går inn i. 

Senterpartiets nyvalgte formann, Gunnar Stålsett, har vært i 
Honningsvåg og holdt 1 7. mai-tale. Der så han to underlige syn. 
På den vakre himmelen over Nordkapp så han det ene Øyeblikk 
landet stige fram som et samfunn mer og mer preget av større for
bruk, rovdrift på ressursene, grådighet i utnyttelsen av havbunnens 
rikdommer, ukontrollert vekst, uhemmet utnyttelse av naturres
sursene. Men han så også et annet syn. Og i dette syn trådte det 
fram et Norge som bygde på fedrenes og mødrenes slit. Slitet er ofte 
gjendstand for romantisk beundring fra dem som ikke har prØvd 
det. Til stadighet steg landet fram i forskjellige variasjoner under 
Gunnar Stålsetts 1 7. mai-tale. Det var særlig egrådighetsvisjonene» 
av Norge taleren var opptatt av. I denne visjonen så han et land 
som skrumper sammen, som i grådighet kaster seg over rikdommen 
på havets bunn og eskal ha den fram og ut nå, koste hva det koste 
vil» .  

Hvilke parti er det som vil fØre e n  slik politikk? Hvilke parti 
er det som vil et slikt samfunn som Stålsett så synet av på himmelen 
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over Nordkapp? Er det HØyre? Det er HØyre som ivrer for et hur
tigst mulig tempo i oljeutvinningen. Og det er HØyre Stenterpartiet 
Ønsker å sitte i regjering sammen med. 

Arbeiderpartiet har for sin del konsekvent holdt fast ved den 
linje at vi Ønsker et moderat tempo i oljeutvinningen. I Stortings
melding nr. 25 ble det brukt en illustrasjon på hva en tenkte seg 
med et moderat tempo, 90 millioner tonn pr. år. I år vil vi komme 
til å utvinne omkring 20 millioner tonn, og det er neppe sannsyn
lig at vi i overskuelig framtid - om i det hele tatt - vil nå opp 
i en produksjon på 90 millioner tonn. Både sØr og nord for den 
62. breddegrad vil vi gå forsiktig fram, og vi vil handle med for
nuft. Men vi Ønsker på den annen side å bruke de ressurser som 
fins på den norske kontinentalsokkelen. Det gjØr Gunnar Stålsett 
og hans parti også. Det er i det hele tatt en eiendommelighet ved 
den norske oljedebatten at ingen er så flinke til å bruke oljepen
gene, som de som ikke vil ha dem. 

Jeg vil nevne en illustrasjon. I Stortinget var det full enighet 
om å trappe opp inntektene for jordbruket. I Arbeiderpartiet har 
vi vært særlig opptatt av å bedre småbrukernes kår, for vi skal 
ikke glemme at det fins minst like store inntektsforskjeller mel
lom de forskjellige jordbrukere som det fins mellom jordbrukerne 
og andre inntektsgrupper. Det er sliteren på det lille og mellom
store bruket vi er opptatt av å gi bedre kår. Det sier Senterpartiet 
at det også er. Dersom vi skal opprettholde en rimelig inntektsut
vikling for lØnnstakerne, heve grunnpensjonen i alderstrygden og 
Øke jordbrukets inntekter, er vi nØdt for å ta i bruk inntektene 
fra oljen. Med Senterpartiets politikk, og dersom vi skulle fØlge 
Gunnar Stålsetts filosofi, ville det vært umulig å gjennomfØre den 
planlagte inntektsutvikling for jordbruket. Det er en selvmotsigelse 
når dette partiet framstiller seg som jordbrukernes viktigste talerØr. 

Men dette er ikke den eneste selvmotsigelse vi finner på borger
lig side i norsk politikk. 

For vel et år siden kom, som vi husker, de tre større borgerlige 
partiene med en såkalt sonderingserklæring. Partiformennene i 
HØyre, Senterpartiet og Kristelig Folkeparti hadde gjennom mange 
måneder forhandlet seg fram til et skriftstykke der det hadde lyk
kes for dem ikke å uttale et eneste ord om politiske oppgaver eller 
om felles program. Vi undervurderer likevel ikke erklæringens po
litiske betydning. Den fastslår at de tre partiene vil forhandle om 
dannelsen av en borgerlig fellesregjering, dersom det blir borgerlig 
flertall ved stortingsvalget. Deri ligger erklæringens politiske be
tydning: De kan ikke samles om en felles politikk, men de er enige 
om å få Arbeiderpartiet ut av regjeringsbygningen. På den måten 
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er det skapt klare linjer foran valgkampen. Det norske folk står 
overfor valget mellom en regjering av Arbeiderpartiet ledet av 
Odvar Nordli og som har Arbeiderpartiets program som sitt arbeids
grunnlag, eller en sonderingsregjering. Ingen vil få vite hvem som 
skal lede sonderingsregjeringen, ingen vil få vite hvilken politikk 
den skal fØre. 

Derimot har vi fått hØre en god del om hvilken politikk en slik 
regjering ikke skal fØre. Særlig er HØyres politikere opptatt av å 
forsikre om at en slik regjering ikke vil fØre hØyrepolitikk. Erling 
Norvik sa på et mØte i Oslo forleden at det fra HØyres side i beste 
forstand vil bli fØrt sentrumspolitikk. Det er nesten like selvmot
sigende som HØyres formålsparagraf, der det heter at HØyre står 
for en «konservativ framskrittspolitikk» ! Det vi altså vet om en 
sonderingsregjering er - hvis man skal tro Norvik og andre bor
gerlige politikere - at den vil fØre en sentrumspolitikk i samsvar 
med HØyres formål, som er en konservativ framskrittspolitikk. Den 
skal hindre at Stålsetts grådighetvisjon blir til virkelighet, mens 
flertallet av medlemmene i en slik regjering helst skal være HØyre
folk. Det er ikke rart at man har funnet fram til et fremmedord -
sondering - når man har lett etter en passende beskrivelse av 
dette alternativet. Rot heter det på norsk! 

Som begrunnelse for at den regjering vi nå har, bØr erstattes av 
en borgelig regjering, må vi regne med å hØre mye skremselspropa
ganda i bushen og utenfor bushen. Igjen og igjen vil vi få hØre at 
Arbeiderpartiet uthuler demokratiet og angriper eiendomsretten, 
at sosialisme og demokrati ikke lar seg forene. Vi må tro at på
standen om at Arbeiderpartiet vil ta fra folk deres eiendom, er en 
påstand som faller på sin egen urimelighet. For hva er sannheten? 
Sannheten er at aldri har så mange eiet så mye som nå, og det 
er sannelig ikke arbeidsgivernes og HØyres fortjeneste. Det har kos
tet hard kamp fra arbeiderbevegelsens side. Vi vil verge den form 
for eiendomsrett som gir Økt valgfrihet for den enkelte. Men det 
går et klart skille mellom den form for eiendomsrett som gir Økt 
valgfrihet til den enkelte, og den form for eiendomsrett som gir 
små grupper av mennesker makt til å avgjØre spØrsmål med virk
ninger for hele samfunnet og tusener av mennesker. Her står vi 
i virkeligheten ved forskjellen mellom vår og den borgelige opp
fatning av eiendomsrett og demokrati. I denne sammenheng ser 
vi forslaget om demokratisering av forretningsbankene, i denne 
sammenheng ser vi kommunenes rett til å be om representasjon 
i industribedrifter på ensidige industristeder, og i denne sammen
heng ser vi også kravet om en omfattende utredning av forsikrings
bransjens framtid, med vekt på styrket samfunnsstyring og Økt 
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bedriftsdemokrati. Det er ikke noe anslag mot demokratiet når ar
beiderbevegelsen krever reformer på disse feltene. Tvert om repre
senterer reformene en utvidelse av demokratiet. Vi Ønsker ikke at en 
form for maktkonsentrasjon - den private - skal erstattes med 
en annen. Derfor er alle de reformforslag som er reist av Arbei
derpartiet i denne sammenheng, preget av desentralisering og økt 
lokaldemokrati, ikke sentraldirigering og byråkratisering. 

Jeg vil gjerne knytte noen betraktninger til den periode Tor 
Aspengren har vært formann i Landsorganisasjonen. Jeg gjør det 
fordi det har vært en periode av fornyelse og gj envekst for hele 
arbeiderbevegelsen. Denne fornyelse og gjenvekst er skapt gjennom 
meningsbrytninger som ofte har vært harde og er særlig kommet 
til uttrykk på tre områder : Utviklingen av bedriftsdemokratiet, 
miljØpolitikken og den internasjoneie politikk. Tor Aspengren var 
formann i den felleskomite som ble oppnevnt av Landsorganisa
sjonen og Arbeiderpartiet for å utrede bedriftsdemokratiet. Den 
lov om bedriftsdemokrati som trådte i kraft fra 1. januar 1974, 
bygger i all hovedsak på Aspengren-komiteens innstilling. Allerede 
nå kan det slås fast at ordningen har vært vellykket. Vellykket så 
langt den var ment å rekke. Ja, så stor gjennomslagskraft har den 
hatt og så åpenbar riktig har reformen vært, at den nå omfavnes av 
de krefter som mest innbitt bekjempet bedriftsdemokratiet. La oss 
bare ikke bli kvalt av hertuginnenes omfavnelse. 

Også på dette området skal vi videre. I Arbeiderpartiets arbeids
program går vi inn for at bedriftsdemokratireformen skal utvides 
til å omfatte personlig eide bedrifter og bedrifter med mindre enn 
50 ansatte. Vi vil også fremme forslag som kan gi Økt bedrifts
demokrati og styrket samfunnsstyring i flernasjonele og store nasjo
nale selskaper. Som kjent flyttes ofte viktige avgjØrelser fra de 
enkelte bedrifters styrer og over i konsernledelsene, som i dag er 
uten representasjon fra fagbevegelsen. En viktig oppgave - men 
den må lØses i fellesskap av den faglige og politiske arbeiderbe
vegelse i mange land - er å gi Økt innflytelse over de multinasjo
nale selskapene. Dessuten, og det er kanskj e på lengre sikt det mest 
betydningsfulle. Både i Arbeiderpartiets program og i Landsorga
nisasjonens handlingsprogram forplikter vi oss til å oppnevne en 
ny «Aspengren-komite» for å utrede de videre skritt vi skal ta på 
veien mot et stadig utvidet bedriftsdemokrati. 

Både Landsorganisasjonen og Arbeiderpartiet møter med jevne 
mellomrom den anklage at vi er vekstfanatikere, eller «kraftsosia
lister» .  Sannheten er at det er arbeiderbevegelsen som har utfØØrt 
mest av konkret naturvern og som grundigst har tenkt igjennom 
avveiningen mellom kraftutbygging og naturvern, som har drevet 
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fram arbeidsmilj Øloven og som i regjeringspolitikk og gjennom fag
bevegelsens innsats har gjennomfØrt praktiske tiltak for en fornuftig 
forvaltning av ressursene. 

Som jeg tidligere har vært inne på, har vi også sett nØdvendig
heten av i dag å legge mye større vekt på vernet enn hva vi gjorde 
tidligere. Også dette går klart fram av partiets program, av LOs 
handlingsprogram og Regjeringens langtidsprogram. 

Gjennom den senere tid har debatten særlig konsentrert seg om 
energiutbyggingen, ikke om kjernekraft som i Sverige, men om den 
videre vannkraftutbyggingen. Særlig foran og på Arbeiderpartiets 
landsmØte ble denne debatten konkret og virkelighetsnær fordi 
landsmØtet hadde to konkrete alternativer å velge mellom når det 
gjelder vern av Dagali og Veig. Det er min mening at dette var en 
nyttig debatt. Aldri har så mange mennesker i dette landet lært 
seg så mye om kraftforsyning og om naturvern som i lØpet av denne 
debatten. LandsmØtet nådde etter en meget langvarig debatt fram 
til et enstemmig vedtak der det heter : " Det opprettes en nasjonal
park på Hardangervidda. Veig og Dagali er i denne sammenheng 
særlig verneverdige områder. » 

Under alle omsendigheter nærmer vi oss slutten på vannkraft
epoken. 130 milliarder kilowattimer eller Twh er grensen for det 
som er mulig å bygge ut i vårt land. Regjeringens antydede ramme 
er 106 Twh utbygd vannkraft i 1 990. Det gir 24 Twh som kan vernes, 
men som til nå ikke er vernet. Når vi samtidig vet at Dagali og 
Veig ikke representerer mer enn 2 Twh, ser vi også at disse to vass
dragene har begrenset betydning for den framtidige kraftforsyning 
i Norge. Gjennom landsmØtevedtaket har vi under alle omstendig
heter plottet ut Dagali og Veig som særlig verneverdige. 

Men enda viktigere vil det være nå å ta hele energisituasjonen 
opp til grundig drØfting og vurdering. Arbeiderpartiet vil fØre en 
energipolitikk som viser at vi er villige til å ta ansvar for landets 
framtidige energiforsyning, Samtidig vil vi vise at vi mener alvor 
med våre utsagn om naturvern og en ansvarlige ressursforvaltning. 
Arbeiderpartiet vil vise troverdighet på begge felter. 

ArbeidsmiljØspØrsmålene kommer til å bli tatt opp i mange sam
menhenger på denne Kongressen. La meg understreke at oppfØlging 
av den nye loven om arbeidervern og arbeidsmiljØ er en hovedopp
gave for Arbeiderpartiet og Regj eringen i kommende fireårsperiode. 

Det er lagt opp til en hurtig og omfattende utbygging av arbeids
tilsynet. Regjeringen tar sikte på en rask Øking av investeringene 
for å bedre arbeidsmiljØet i eksisterende foretak. Regjeringens opp
legg innebærer arbeidsmiljØinvesteringer på tilsammen om lag 
3 milliarder kroner i industri og bergverk i perioden. 

78 



Det tredje hovedfelt for Landsorganisasjonens virke og som har 
fått en sterk betydning gjennom de siste år, er fagbevegelsens 
internasjonale engasjement. Dette engasjement bygger på to sen
trale erkj ennelser: Kapitalkreftene kjenner ingen landegrenser. 
Halvparten av norsk Økonomi knytter seg til handelssamkvemmet 
med andre land. For det andre: De fattige folk kj emper nå, om enn 
i andre former, den samme kamp for rettferdige kår og nasjonal 
kontroll med utnyttelsen av egne ressurser som vi har vært igjen
nom i Norge. 

De to feltene henger sammen. Felles for dem begge er fØlgende: 
Ikke på noe punkt finner vi lØsningene i de frie krefters spill. Bare 
de som fra fØr av er sterke, vil tjene på det. De millioner av 
arbeidslØse i den industrialiserte del av verden og de brede folke
masser som lever i ytterste fattigdom i utviklingslandene, har i så 
måte felles interesse. Bare gjennom samfunsmessig styring og kon
troll av de internasjonale kapitalkrefter og gjennom en samordning 
av landenes Øknomiske politikk kan vi nå målet - full syssel
setting, rettferdig inntektsfordeling og imØtekommelse av utvik
lingslandenes krav om en rettferdig Økonomisk verdensordning. 
Gj ennom utviklingen av det nordiske, europeiske og internasjonale 
samarbeidet på faglig plan har Landsorganisasjonen vist vei. Ja, 
vi kan konstatere at det faglige samarbeidet pr. dato er langt 
bedre utviklet enn samarbeidet mellom partiene. Dette er en situa
sjon vi ikke kan leve med uten å gjØre noe med det. På dette 
grunnlaget forplikter arbeidsprogrammet Arbeiderpartiet til å ar
beide for et bredt faglig-politisk samarbeid også internasjonalt. Og 
jeg understreker: Her er det nå, fØrst er fremst arbeiderpartiene, 
de sosialdemokratiske og sosialistiske partiene som må fØlge opp 
de mange krav fra faglig hold om et mer systematisk samarbeid. 
Den europeiske konferansen i Oslo om sysselsetting og Økonomisk 
politikk rett fØr påske og som LO og Arbeiderpartiet tok initiativet 
til var ansvarlig for, er det fØrste skritt i riktig retning. 

Jeg skal ikke holde noen lengre utenrikspolitisk redegjØrelse, men 
la meg fastslå : Gjennom sin internasjonale aktivitet har Lands
organisasjonen skaffet seg en vesentlig og nyttig innflytelse både 
av norsk utenrikspolitikk og over utviklingen av samarbeidet mellom 
de europeiske land, på tvers av gamle skiller. 

Fra tid til annen finner en dem som beskriver Landsorganisa
sjonen, fagforbundene og fagforeningene som melkekuer for Arbei
derpartiet. Opphavsmennene til slike beskrivelser har som regel 
sin bakgrunn og sin gang fjernt fra arbeidsplassene og fØlgelig 
er de i besittelse av ytterst ufullstendig informasjon om det faglig
politiske samarbeidets karakter. Gj ennom dette foredraget har j eg 
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forsØkt å beskrive hovedoppgaver vi står sammen om og som bare 
kan lØses i fellesskap av fagbevegelsen og Arbeiderpartiet oppover 
vi ikke kan lØse uten at vi står sammen. Tor Halvorsen sa forleden 
i et foredrag at 70 til 80 prosent av de krav som er gjennomfØrt 
i LOs handlingsprogram, er innfridd gjennom samarbeid med 
Arbeiderpartiet og ved bruk av politiske midler. La meg fra mitt 
utgangspunkt understreke : Partiet skal være det politiske arbeids
redskap for de fagorganisertes interesser. Heri ligger den viktigste 
betydning av det faglig/politiske samarbeid. 

De krav som nedfeller seg i drØftingene på denne kongressen, 
vil være med å danne arbeidsgrunnlaget for Arbeiderpartiet, Ar
beiderpartiets stortingsgruppe og Regjering i fireårsperioden. 

Kamerater og venner! 

Utfallet av valget og dermed regjeringsspØrsmålet er ikke gitt 
på forhånd. Vi vet at resultatet ikke vil komme flytende på en 
fjØl -. Vi har nå allikevel et perspektiv som ville vekt latter hvis 
det ble uttrykt for to år siden. - Vi har det perspektiv at vi i mai 
i 1977 kan gjØre noe som betyr at vi med 1 2-september har mulig
heter til å vinne flertall på Stortinget for Arbeiderpartiet alene. Vi 
skulle kunne bli inspirert til en slik mobilisering av vissheten om at 
vi fortsatt er underveis, at vi fortsatt har store oppgaver å lØse 
sammen. Likestilling, solidaritet, frihet, demokrati og alles rett til 
arbeid er det verdigrunnlag som den faglige og politiske arbeider
bevegelse skal slå ring om. - La oss gjØre det uavhengig av strid, 
splittelse og motsetninger som hØrer fortiden til. Klarer vi å mo
bilisere alle de krefter den samlede arbeiderbevegelsen rår over, 
da skal vi også klare j obben. 

Reiulf Steens tale ble etterfulgt av stormende applaus. 

Uttalelse om stortingsvalget. 

Dirigenten viste til det framlagte forslag til uttalelse om stortings
valget 1977.  Hun refererte uttalelsen: 

Siden stortingsvalget i 1 973 har vi hatt regj eringer utgått av 
Det Norske Arbeiderparti. Partiet har likevel ikke hatt flertall 
alene i Stortinget og har måttet sØke stØtte hos andre partier for 
å få gj enomfØrt sine forslag. I enkelte saker har en ikke fått fler
tall - som for eksempel da loven om likestilling ble nedstemt, og 
dette må rettes opp. Målsettingen for stortingsvalget til hØsten er en 
regjering av Arbeiderpartiet som har solid stØtte i et stortings
flertall. 
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Landsorganisasjonen og forbundene har hatt et godt samarbeid 
med de politiske myndigheter i den perioden som er gått. Likeledes 
har det fortsatt vært et godt faglig/politisk samarbeid mellom Det 
norske Arbeiderparti og Landsorganisasjonen. Det faglige regnskap 
som er lagt fram, viser dette. Viktige saker for arbeidstakere er 
blitt gj ennomfØrt, saker der fagbevegelsen har kunnet Øve en sterk 
innflytelse på utformingen av vedtakene. Det gjelder hele den Øko
nomiske politikken - herunder den aktive sysselsettingspolitikken, 
og det gjelder en rekke enkeltsaker. 

Som eksempel kan nevnes arbeidstidsreduksjonen både generelt 
og for skiftarbeidere, lengre ferie for dem som har fylt 60 år, ny 
lov om arbeidervern og arbeidsmiljØ og skattefri fagforenings
kontingent, et utvidet demokrati innen norsk arbeids- og næringsliv. 
Det samarbeid som er etablert mellom Norsk Pensjonistforbund og 
Landsorganisasjonen har som oppgave å sØke bedret forholdene 
for de eldre, ikke yrkesaktive medlemmer. 

Nye oppgaver ligger foran oss. De vil framgå av vedtakene på 
denne kongressen. Skal vi nå fram, må vi fortsatt ha en regjering som 
vi kan ha et nært og tillitsfullt samarbeid med. Bare seier for Det 
norske Arbeiderparti kan gi oss en slik regjering også i neste 
periode. 

Kongressen oppfordrer medlemmer, tillitsmenn og de ulike orga
nisasjonsledd til aktivt å arbeide for seier ved stortingsvalget 12. 
september. 

Kongressen understreker denne oppfordring ved å bevilge kr. 
700.000.- til Det norske Arbeiderparti. Samtidig får Sekretariatet 
fullmakt til å foreta det som måtte være nØdvendig for et godt 
valgresultat. 

Dirigenten foreslo at man tok debatten om dagsorden pkt. 5 
under ett. 

A lex Zeylon, Østfold fylke, foreslo at man fulgte dagsordenen og 
delte debatten opp under punktene a, b og c. Dirigenten sa at dette 
måtte grundig overveies og foreslo ti minutters pause. MØtet ble 
dermed hevet kl. 1 6 . 1 5. 

Etter pausen foreslo dirigenten at man tok uttalelsen om den 
politiske situasjon opp til avstemning umiddelbart uten debatt. 

Per Ryanes, Oslo, opplyste at han tilhØrte et annet politisk parti 
enn Arbeiderpartiet. Han ville fremme forslag om støtte også til SV. 
Til Reiulf Steen repliserte han at det enkelte ganger kunne være 
godt å ta vare også på myggen. 
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Einar Hysvær, NNN, mente man burde vente med vedtaket om 
uttalelsen til etter debatten. Han syntes belØpet som var foreslått 
var stort. Sist var det 150 000 kroner. Nå 700 000 kroner. Han for
beholdt seg retten til å vurdere belØpet. 

Pdl Steigan støttet forslaget om at man skulle vente med avstem
ningen på forslaget om politisk uttalelse. Under punkt 5 på dags
ordenen var man invitert til å diskutere tariffpolitikk, og i stedet 
hadde man fått et partipolitisk foredrag. Hele framgangsmåten fant 
han udemokratisk. 

Tor Aspengren mente man burde spare seg å bruke uttrykket 
udemokratisk om forslaget og opplegget under punkt 5. Dagsordenen 
var referert og godkjent. At belØpet var så stort var ikke rart på 
bakgrunn av den prisutvikling som hadde vært på disse fire årene. 

Øyvind P. Olsen, Kjemisk, Fredrikstad, mente en politisk uttalelse 
måtte komme under punkt 10.  Diverse forslag. 

Dirigenten opprettholdt sitt forslag. 

Under avstemningen gikk Pål Steigan opp på talerstolen og pro
testerte på forretningsordenen. Det hadde ikke vært avstemning 
om forretningsordenen i denne saken. 

Han klubbes ned av dirigenten. 
Ved avstemningen ble forslaget til uttalelse vedtatt mot 41 stem

mer. 

Kjell Gjerseth, Oslo, forsØkte på dette tidspunkt å få ordet til 
forretningsordenen, men han ble i fØrste omgang avvist. 

Svenn Eriksen, Jern og Metall, Vestfold, fikk ordet til forret
ningsordenen og sa at det i Kongressen hersket stor usikkerhet 
med hensyn til voteringstemaet. Han mente at vedtaket ikke kunne 
være det riktige etter som flere var så usikre. En del oppfattet 
voteringen som om den gjaldt spØrsmålet om uttalelsen skulle 
debatteres eller ikke. 

Kjell Gjerseth, Oslo, fikk så ordet til forretningsordenen og ga til 
kjenne at han like fØr var blitt nektet ordet til forretningsordenen. 
Han protesterte mot denne behandlingen og sa at det på Jern og 
Metall-benken hersket full forvirring under voteringen. Han mente 
det ville være riktig å foreta en ny votering, en votering på selve 
behandlingsmåten - hvor voteringstemaet ble klarere. 
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Einar Hysvær understreket at det var fremmet to utsettelsesfor
slag som ikke var behandlet. Han hadde selv stemt for uttalelsen og 
bevilgningen - selv om han kunne ha tenkt seg et annet belØp. 
Det skulle da ikke være noe problem i denne forsamlingen å få 
bevilget et skikkelig belØp til Arbeiderpartiet. Hvorfor har man 
slik hastverk? 

Dagfinn Aam, MØre og Romsdal, sa at han hadde stemt imot for
slaget til uttalelse, men ikke fordi han var imot bevilgningen. Her 
får vi en uttalelse på bordet kl. 15.00 og kl. 1 6.30 skal den vedtas 
uten debatt. La oss få rimelig tid, ba Aam. Så kanskj e vi kan få til et 
enstemmig vedtak, sa representanten. 

Eugen Leganger, NNN, Bergen, sa at han ville minne om vanlig 
organisasjonspraksis for behandling av slike saker. Det er helt 
vanlig praksis å behandle det mest ytterliggående forslaget straks. 
Det mest ytterliggående forslaget er utsettelsesforslaget. 

Dirigenten etterlyste et skriftlig forslag om utsettelse, et forslag 
fra Einar Hysvær som hun regnet med var underveis. 

Forslaget hadde denne ordlyd : 

Saken foreslås utsatt til etter debatten om tariffpolitikken. 

Votering. 

Forslaget ble tatt opp til votering og vedtatt mot 89 stemmer. 
Saken var dermed utsatt og det tidligere vedtaket opphevet. 

Debatten om tariffpolitikken. 

Dirigenten sa at Kongressen så fikk ta fatt på diskusjonen under 
saklistas punkt 5, tariffpolitikken. Hun gjorde oppmerksom på at 
det var framsatt et forslag fra Alex Zeylon, Østfold, om å dele 
debatten opp i tre, under punktene a, b og c. Hun opprettholdt 
sitt forslag om at debatten ble tatt under ett og opplyste at det alle
rede hadde meldt seg over 40 talere. 

Arne Porsmyr, NNN, Fredrikstad, sa til forretningsordenen at 
Kongressen burde ta en votering over behandlingsmåten, noe diri
genten forsikret om var under forberedelse. 

LO-formannen Tor Aspengren sa at nå må Kongressen tenke seg 
om slik at behandlingen av sakene her kan skj e i verdige former, 
dernest at den kan avvikles i lØpet av denne uka. Det er helt 
klart at det er flere representanter her som vil benytte anledningen 
til å ta ordet tre ganger å 10 minutter. De vil ta ordet på hvert 
punkt. Dette er både unØdvendig og tidkrevende, sa Aspengren, 
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som mente at de tre punktene hØrer så nøye sammen at det ville 
være forsvarlig å ta diskusj onen under ett. 

Harald Minken, Oslo Jern og Met, mente det var uriktig å påstå 
at man uthalte møtet slik Aspengren hadde antydet. 

Votering om behandlingsmåten. 

Ved avstemningen var det stort flertall for at man skulle be
handle hele punkt 5 under ett. 

Deretter fortsatte debatten : 

Otto Totland, Handel og Kontor, tok opp oppgjØrsformen og 
Krysset-saken. Om den fØrste sa han at han var blant dem som 
stemte for kombioppgjØr i 1 976. Det var en nØdvendighet for å 
få styring med prisutviklingen. Etter hvert som tiden har gått 
har imidlertid flere kommet til at forbundsvise oppgjør er å 
foretrekke. Handel og Kontors landsmØte vedtok f. eks. å kreve 
forbundsvise oppgjør. A ta alle lØnnstakere med i et storoppgj ør 
kan være en feil som skaper stor urettferdighet. Som eksempel 
nevnte han at private industrifunksjonærer hadde fått et tillegg 
på 2.9 prosent i fjor, mens de statlige hadde fått dobbelt så mye. 
Dette skapte uro i en gruppe som heller ikke hadde etterslep å falle 
tilbake på. Totland mente man var i ferd med å tape medbestemmel
sesretten dersom man fortsatte med forbundsvise oppgj ør. Han tok 
opp forslagene 2 05,  206 og 207. 

Angående Krysset-saken sa Totland at landsmØtet i Handel og 
Kontor hadde vedtatt en sympatierklæring til Krysset-damene. Hen
sikten var å fØlge saken opp etter at fagforeningen hadde vunnet 
tre arbeidsrettssaker, samt at Regjeringen hadde vedtatt en såkalt 
provisorisk anordning. Dette ga imidlertid Gillesen blaffen i, og de 
to fikk ikke tilbake arbeidet 28. juni i fjor. Streiken ble imidlertid 
avblåst fra forbundets side i tråd med Regjeringens opplegg. Bloka
den fra Gillesens side er opprettholdt. Til støtte for seg har han fått 
en « fredspris,. til 75 000 kroner. Til tross for domsavsigelsene har han 
ikke betalt ett Øre i erstatning til de to som streiket. 

Totland ville karakterisere Gillesen som en einstØing, en stabukk 
som det ikke gikk an å diskutere med. Dermed er saken meget 
vanskelig å lØse. I fjor hØst ble det nedsatt en komite i LO til å 
vurdere saken og eventuelle lovendringer som kunne hindre gjen
tagelser. - Komiteen har ikke hatt et eneste møte, og Totland var 
skuffet over at intet hadde skjedd. 

Han håpet LO-kongressen kunne vedta en uttalelse til fordel for 
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de streikende i BodØ, at komiteen kunne komme i arbeid og at den 
kunne komme til en konklusjon. 

Sigfred Hov, BodØ, Nordland fylke, tok også opp Krysset-saken og 
reiste forslag 279 fra BodØ Samorganisasj on - hvor man krever at 
LO forsØker å endre lovverket slik at Krysset-saken ikke kan gjen
tas. Arbeidsgivere må ikke som Gillesen kunne skalte og valte med 
ansatte som de vil. I BodØ er man skuffet over at LO-komiteen 
ikke er kommet i arbeid. Det er ikke fagbevegelsen verdig at de 
to ikke har fått fortsette i Krysset Kolonial. Nå må det gjøres noe 
slik at fagbevegelsen kommer ut av saken med æren i behold. 

Hov opplyste at det nå kom ut en bok i BodØ om Krysset-saken, 
og der ble fagbevegelsen hengt ut. På vegne av Grafisk i BodØ ville 
han gjøre Kongressen oppmerksom på boka. Rettferdighetsprisen 
til Gillesen er opprettet av folk som vi lærte å kjenne under krigen, 
sa Hov. 

Aage Hammerstad, Østfold fylke, foreslo taletiden begrenset til 
3 minutter for fØrste og 5 minutter for annet innlegg. 

Dirigenten støttet forslaget, som ble vedtatt mot få stemmer. 

Sidsel Bauck, Handel og Kontor, tok opp forslagene 267 og 280 og 
redegjorde for den senere tids utvikling i Krysset-saken. Hun sa 
at saken hadde minst to sider. For det fØrste gjaldt det å få til en 
tariffavtale, dernest ordnede arbeidsforhold. Handel og Kontor er 
ikke ferdig med saken og saken har ikke kokt opp i kål. Forbundet 
så positivt på at Sekretariatet oppnevnte et utvalg og vi forutsatte 
at det skulle fremme forslag til lovendringer og avtalsendringer i 
god tid fØr LO-kongressen. Så har ikke skjedd, men hun henstilte 
til Kongressen om å uttale seg om Krysset-saken og henstilte til 
LO å gi denne saken topp-prioritet i tiden framover. 

De to Krysset-jentene betrakter seg som fortsatt ansatt hos Gil
lesen, men vi venter ennå forgjeves på et svar på brevet om dette. 
Hva skal vi så gjøre med en arbeidsgiver som ikke vil bØye seg for 
dommer eller noenting? Er han i det hele tatt skikket til å ha folk 
i sin tjeneste? LO har mange oppgaver i tiden fremover, men Bauck 
mente denne saken burde gis topp-prioritet i tiden fremover. Hun 
fremsatte fØlgende forslag : 

«Redaksjonskomiteen bes legge fram forslag til uttalelse i for
bindelse med Krysset-saken o.l. saker. I uttalelsen må det klart 
slås fast hva som er fagbevegelsens holdning og prinsipielle syn i 
denne saken. Uttalelsen må videre inneholde en klar forpliktelse 
til at arbeidet med endringer av lover og avtaler for å hindre nye 
Krysset-saker gis topp-prioritet.» 
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Dirigenten tok straks opp forslaget som ble enstemmig vedtatt 
oversendt redaksj onskomiteen. 

Svein Muffetangen, Telemark, tok opp forslagene 329, 330 og 331  
om fjerning av moms på matvarer. Det er  en gammel sak, men j eg 
tar den opp igj en fordi momsen særlig rammer barnerike familier 
som har trang Økonomi fra fØr, sa Muffetangen som videre tok opp 
forslagene 5 1 0  og 5 1 2  om generell senkning av pensjonsalderen. 
Han argumenterte for en generell senkning til 65-års alderen og på 
lengre sikt en senkning kanskje helt ned til 55 år - med muligheter 
for fleksible overgangsordninger. Dette forslaget fremmer j eg fordi 
jeg ser at mange av mine arbeidskamerater aldri når så langt som 
til pensjonsalderen. For mange kommer den også som et sjokk, og 
mange tåler ikke sjokket. 

Kjell Haugerud Andersen, SjØmannsforbundet, Rogaland, tok opp 
forslag 238. Han refererte forslaget og begrunnet det. Han sa at 
organisasjonsforholdene i oljebransjen ofte svartmales i massemedia. 
Selv syntes han at SjØmannsforbundet hadde gjort en god innsats 
for å få folk organisert, men særlige problemer har vært knyttet til 
de såkalte faste installasjoner, sa Andersen. For mange selskaper 
ser det ut til at LO er den store stygge ulven. Andersen oppfordret 
forsamlingen til å støtte forslag 238. 

Dirigenten understreket at forslag som tas opp må leveres skrift
lig på dirigentens bord. 

Odd Bach, sa i sitt innlegg at han betraktet det kombinerte opp
gjøret i 1976 som et eksperiment. Skal imidlertid dette eksperimen
tet ha noen mening, bØr man også ta lærdom av eksperimentet, sa 
Bach, som syntes at både det store og edet lille» oppgjøret i år har 
vært vellykket om man bare ser på den generelle reallØnnsØkingen. 
Han tvilte ikke på at forutsetningene om 2.5 prosent Øking ville 
holde. Bach syntes det var all grunn til å sette en del spØrsmålstegn 
ved oppgjøret. 

For det fØrste viste det seg at Norsk Arbeidsgiverforening på en 
kynisk måte utnyttet situasjonen og la hele ansvaret for oppgjøret 
i fanget på myndighetene. Arbeidsgiverne spekulerte også i den 
vanskelige sysselsettingssituasjonen. - Jeg var forundret over at 
arbeidsgiverne om ikke annet så av taktiske grunner hadde vært 
mer imØtekommende. De ansvarlige i dette oppgjøret var ikke ar
beidsgiverne. De ansvarlige var Regjeringen og arbeidstakerne. 

Ser man på resultatet av det siste oppgjøret er det heller ikke 
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noen tvil om at vi ikke har fått i stand den lavtlØnnsprofil på opp
gjøret som vi skulle Ønsket. Når vi så videre vet at lØnnsglidningen 
er et særlig problem for de lavtlØnte, er vi inne i en dårlig utvikling. 
Ellers må vi bare innrØmme at vi også har et problem som vi kan 
kalle solidaritetsproblem i vår bevegelse. Når en person med 130 000 
kroner i inntekt i intervju på TV sier at vedkommende ikke får 
betalt etter innsatsen, så er dette alvorlig. Jeg er redd for at vi 
også i vår bevegelse sliter med et slikt problem. 

Bach pekte til slutt på det forhold at sammenblandingen av skat
tepolitikk og lØnnsstigninger kanskje kan bli så komplisert at vi 
må ha eksperter til å forklare folk hva som er det egentlige resul
tatet. Vi er ikke kommet så langt ennå, men vi skal være opp
merksom på problemet, sa Bach. 

Dirigenten forslo strek satt, da det hadde meldt seg 70 talere. 
FØr strek ble satt meldte det seg ytterligere flere talere. 

Einar Hysvær, NNN, minnet om den sangen man hadde sunget 
ved ettermiddagsmØtets begynnelse og hvor ordet solidaritet fore
kom ofte. Her lå hovedproblemet når man snakket om lavtlØnns
grupper. Han mente man hadde kommet skjevt ut i visse grupper 
og nevnte som eksempel en baker fra TromsØ. Han trodde ikke 
oppgjØrsformen var avgjØrende for om man fikk en utjevning 
mellom de forskjellige grupper. I NNN har man ikke bundet seg 
til noen oppgjØrsform, men med års mellomrom synes det behov 
for bransjevise oppgjør. LavtlØnnsproblemet kan imidlertid best 
lØses i fellesskap. Vi i lavtlØnnsfagene har behov for solidaritet fra 
dere i de sterke forbundene, sa Hysvær. Sekretariatets forslag var 
ikke sterkt nok på dette punkt og han bebudet et forslag fra NNN 
som til Rolf R. FrØysland ville sette fram senere. 

Jan Balstad fra Jern og Metall tok for seg en rekke forslag som 
forbundsstyret i Jern og Metall hadde behandlet. Tre av disse for
slagene ble lagt på dirigentens bord. To var endringsforslag til 
Sekretariatets innstilling. 

Pkt. 5 TariffpoUtlkken (tariffavglft/orga.nfsasjonspllkt) . 

Annet avsnitt endres to: 

Hovedmålsettlngen må. være l lØ e problemet gjennom Økt oppslutning 
blant lØnnstakere til forbund tilsluttet Landsorganisasjonen l Norge ved 
at fagbevegelsen til enhver tid tar opp og lØser tilfredsstillende de opp
gaver medlemmene bl. a. gjennom Handllngsprogrammet på.legger orga
nisasjonen. 
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I denne forbIndeisle er tiltak som Øker verdien av medlemskapet i 
fagbevegelsen av stor betydning. Gjennomføring av ordningen med 
skattefri fagforeningskontingent i tilknytning til tariffoppgjøret 1977 er 
et slikt tiltak. 

For Øvrig må en tilstrebe seg på fL utvikle fortrinnsrett for fagorgani
serte til sosiale tilleggsordninger, eksempelvis kollektive forsikringsord
ninger. 

I tillegg opptas -Forbundsstyrets innstilling. til forslagene 492 til 501. 

1. Kongressen henviser til Intensjonene I LOs Handlingsprogram når 
det gjelder tariffpolitikken i kommende periode. 

2. I samsvar med representantskapets vedtak fra 1971 om oppgjØrsfor
menene understreker Kongressen at oppgjørsformen må tas tilling 
til foran hvert tariffoppgjør, Idet en ser denne i sammenheng med 
den økonomiske situasjon og de oppgaver som stilles i forgrunnen i 
tariffoppgjøret. Det vises i denne forbindelse også til avsnittet -En 
inntektspolitikk for utjamning. i forslaget til Handlingsprogram. 

3. Med bakgrunn i dette må samtlige forslag under dette punkt på dags
orden oversendes Sekretariatet. Forslagene må også vurderes I forhold 
til hva som skal SØkes gjennomfØrt ved tarlffavtaler og ved lovgiv
ning. 

Han nevnte også at man i Jern og Metall har tatt framtidas lØnns
politikk opp til debatt. Stikkord er relativ lØnn. Ellers mente han 
det ikke gikk an å binde seg til kombioppgjØr eller fellesoppgjør 
på det nåværende tidspunkt. FØr man kjente kravene og den Øko
nomiske situasjon var det umulig. Mye tydet på at flere forbund 
hadde behov for å ajourfØre sine avtaler gjennom forbundsvise 
forhandlinger i 1 978. 

Konrad M. Larsen, Kommuneforbundet, Bergen, tok opp fØl
gende forslag 23 1 ,  278, 291 ,  og forslagene fra 532 til 538. Han nevnte 
at bl. a. hadde ikke arbeidstidsforkortelsen falt like heldig ut for 
alle grupper. 

Alfred ThorbjØrnsen, Jern og Metall, Rogaland, hadde bemerk
ninger å gjøre når det gjaldt de lavtlØnte og da spesielt folk i ver
nede bedrifter. Avstanden ble stadig større og større mellom hØyt
og lavtlØnte. Han trodde det var mulig å gjøre noe med problemene. 
De ble ikke lØst ved papirvedtak, men gjennom praktisk arbeid 
utfØrt av hver kongressdeltager. 

Dirigenten avbrØt forhandlingene kl. 1 7.45. Det hadde meldt seg 
86 talere til debatten under pkt. 5, og 76 gjensto til dagen etter. Det 
ble opplyst at det blir kveldsmØte tirsdag. 

De forslag som var tatt opp av talerne ble vedtatt sendt redak
sjonskomiteen for videre behandling. 

MØtet hevet. 
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Formiddagsmøtet tirsdag 24. mai 

MØtet ble satt presis kl. 9.00 med allsang. Trygve Aakervik ak
kompagnerte på gitar til «Seieren fØlger våre faner" .  

Lars SkytØen var dirigent. 

Dirigenten orienterte om operaforestillingen torsdag kveld, og 
refererte en rekke permisjonssØknader. 

FØr debatten fortsatte med punkt 5 på dagsordenen minnet diri
genten om at taletiden var fem minutter ved fØrste gangs innlegg 
og tre minutter ved annen gangs. 

Tariffpolitikken 

Debatten fortsetter. 

Arvid Nordli, Jern og Metall, fikk ordet fØrst. Han tok for seg 
del c av dagsordenens § 5. Han fant det ikke riktig å realitets
behandle disse forslagene her, og han stØttet at de skulle oversendes 
til Sekretariatet. Han mente det var viktig og nØdvendig å under
streke de forhold som er omtalt i forslagene 668 og 808 og han 
håpet Sekretariatet ville notere seg dette. Han mente at forlengelse 
av ferien var blant de ting LO måtte ta opp fØrst. Videre nevnte 
han den urettferdighet han mente å finne når feriepenger skulle 
utbetales til folk som hadde være permittert deler av året. Kom
munal- og arbeidsdepartementet arbeider nå med saken, og Stor
tinget vil antakelig til hØsten få seg forelagt et forslag. Dette kan 
tidligst virke fra 1 .  januar 1 978. Han håpet imidlertid at forslaget 
fikk tilbakevirkende kraft. Dette måtte de fagorganiserte påvirke 
politikerne til. 

Nordli tok også opp forslag 808. Angående sykelØnnsordningen 
sa han at det som kjent går i orden med sykelØnn allerede fra fØrste 
sykedag. Dette går imidlertid ut over det tariffavtalene har om 
tilleggstrygd. Nettopp tilleggstrygden var et godt argument for å få 
organisert folk. Dette gode blir nå allemannseie. 

Nordli tok de mange forslag om sykelØnnsordningen til denne 
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Kongressen som et uttrykk for at det nye forslaget om sykelØnn fra 
fØrste dag var dårlig kjent ute blant fagforeningene. Saken burde 
vært grundig drøftet i fagbevegelsen fØr den ble lansert, for nå har 
også borgerlige politikere begynt å vise interesse for forslaget. 

Eugen Leganger, NNN, Bergen, mente at man måtte vurdere opp
gjØrsformen fra år til år. Videre tok han opp lavtlØnnsproblemet. 
De enkelte forbund burde etter hans mening ha større styring med 
fordelingen av lavtlØnnspotten. Slik det virket i dag fikk folk i sam
me forbund av potten uansett om deres lØnn var hØY eller lav. For
bundets gjennomsnittslØnn var avgjØrende for om forbundet fikk 
lavtlØnnstillegg. 

Leganger tok opp forslag 140.  Han mente at nesten alle industri
arbeidere gikk av ved oppnådde 67 år. Levealderen er 70 til 72 i 
gjennomsnitt for menn, og han mente at industriarbeiderne i disse 
årene burde ha full pensjon. Han mente også at det opprettes sosial
sekretærstillinger i det offentlige hviss hovedformål er å ta seg av 
de fagorganisertes problemer når de blir pensjonister. I Bergen har 
man heldige erfaringer. 

Leganger tok også opp forslag 742. 

Rolf FrØysland, NNN, understreket at gode resultater for de lavt
lØnte gruppene også vil bety større likestilling mellom kjØnnene. 
Gode resultater for de lavtlØnte kan oppnås like godt ved en eller 
annen form for fellesoppgjør som ved forbundsvise oppgjør, sa 
Frøysland som viste til det faktum at det er lØnnsglidningen i ta
riffperioden som skaper de største problemene. 

LØnnsglidningen innenfor NNNs bransje er liten. Dette skyldes 
verken manglende arbeidsinnsats eller manglende produktivitet, men 
henger i hØY grad sammen med den strenge priskontroll bransjen er 
utsatt for. 

FrØysland sa seg glad for den sterke understrekning av lavt
lØnnsproblemene som Reiulf Steen kom med dagen i forveien. Han 
gikk inn for et krafttak for de lavtlØnte. Uten et slikt krafttak for 
de lavtlØnte bØr det ikke bli noe fellesoppgjør eller samordnet opp
gjør. Et krafttak for de lavtlØnte bØr være en forutsetning for slike 
oppgjør. FrØysland refererte sitt forslag om endring til Sekretaria
tets innstilling 266 a :  

9 0  

Punkt 1 ,  siste avsnitt, skal lyde: 

Det er en sentral målsetting å komme fram til sosial lIkestllllng for 
alle ansatte. En avgjØrende forutsetning l så måte er å lA til en radi
kal bedring i lavtlønnsgruppenes lØnnsforhold og å gjennomføre like
lØnnsspørsmålet l praksis. Ved kommende fellesoppgjør som gjennom-



fØres som fellesoppgjør, må derfor Landsorganisasjonen med hele sin 
makt og innflytelse først og fremst ha dette som siktemll. Generelt 
tillegg ill lavtlØnnsgrupper som ved lØnnsglidning I perioden allerede 
har sikret seg en forsvarUg andel av produksjonsutvlklJngen. ml komme 
l annen rekke. 

Kåre Hansen, Handel og Kontor, sa at han ikke hadde tro på at 
det kunne gjennomfØres noe skikkelig oppgjør uten en viss med
virkning fra myndighetenes side. De såkalt frie forhandlinger vil til 
enhver tid være innsnevret av den Økonomiske situasjon som råder, 
dvs. den Økonomiske politikk som myndighetene fØrer. Hansen kom 
inn på de mange problemer som lØnnssystemene innenfor forbundets 
virkeområde skaper og pekte på lØnnsforskjeller i bransjene og 
den noe skjeve sammenlikning som foretas mellom Handel og Kon
tors grupper og andre lavtlØnte grupper. Han pekte bl. a. på at 
lØnnssystemene og statistikkene gjØr det vanskelig for forbundet 
å påvise lØnnsmessige variasjoner i de ulike bransjene. Det er i dag 
lØnnsforskjeller på opptil fem kroner timen mellom de lavtlØnte 
og de hØytlØnte innenfor våre rekker. Det er derfor klart at når 
det gis lavtlØnnstillegg, får noen for lite mens andre får for mye. 
Det oppstår skrikende lØnnsforskjeller, sa Hansen som gikk inn 
for at man i framtida måtte satse på en eller annen form for 
forbundsvise oppgjØr. 

Martin Tveiten, Hotell og Restaurant, Bergen, sa at lavtlØnnstil
leggene ved de siste oppgjØrene har vært altfor små til å dekke opp 
for lØnnsglidningen. Han kom inn på det nye moteordet «menings
fylt arbeid" og sa : - Jeg har ikke noe imot meningsfylt arbeid. Jeg 
vet heller ikke om det er noe meningsfylt arbeid å skrelle poteter, 
vaske kopper m. v. Poenget er at det er et nØdvendig arbeid som 
må gjøres. Det er fØrst og fremst meningsfylt for bedriften. De 
som gjØr arbeidet har for det fØrste lav status, for det andre får de 
dårlig betalt for jobben. Nå er det på tide å vise litt solidaritet med 
disse gruppene, sa Tveiten som mente at samordnede oppgjør gir 
mest til de lavtlØnte. Om arbeidsledighetstrygden sa han at de som 
går kortere eller lengre perioder arbeidsledig opplever at arbeids
ledighetstrygden i realiteten har gått ned for hvert år. Den har 
ikke fulgt med i lØnns- og kostnadsutviklingen, sa Tveiten. 

Harald Minken, Jern og Metall, Oslo, tok opp forsI. 203 til 207 og 
279. Dessuten samlet han i et annet forslag forslagene 232, 177 og 
setning fra 169.  Minken hadde tellet seg til 55 forslag som gikk mot 
kombioppgjØr, men det kun var en håndfull som stØttet slike opp
gjØrsformen. Han trakk konklusjonen at flertallet av de fagorgani-
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serte i Norge ikke Ønsket kombioppgjØr. Han mente at de fagorgani
serte betalte en del av sitt eget lØnnstillegg ved kombioppgjØr. Ord
ningen med skattefradrag var mest til arbeidsgiverens fordel. Min
ken la fram en del tall om skattetrykk og reallØnnsutvikling de 
siste årene, og konkluderte med at skattetrykket var det samme i 
1 976 som 1971 .  Han stilte spØrsmålstegn ved om kombioppgjØrene 
hadde dempet prisstigningen. Han trodde heller den generelle 
lavkonjunktur var årsaken. Han gikk inn for at kongressen fattet 
vedtak om at man ikke Ønsket kombioppgjØr i framtida. 

Jens Peter Jelle, NNN, Stranda, tok opp lavtlØnnsproblemene, og 
mente at det ikke rakk med sekretariatets formulering om at man 
skulle vise problemet cden største oppmerksomheb. Det måtte mer 
enn ord til. Han kunne ikke skjØnne hvor Minken hadde det fra at 
det var flertall mot kombioppgjØr. Dersom Minken begynte å bruke 
statistikken riktig, fikk han kanskje flere med seg. 

Jelle mente de uorganiserte ikke kan få de samme goder som de 
organiserte. Fagforeningsboka må igjen gjøres gullkantet. Han reiste 
ikke forslag 807, men nevnte innholdet. Han mente også at de fag
organiserte burde ha fortrinnsrett til arbeid ved permisjoner. El
lers reiste han forslag 280. 

Han mente LO måtte ha det som mål å få utvidet feriene med 
en uke i lØpet av ett eller to år. Fire år var for lang tid, for lengre 
ferie er forventet blant de fagorganiserte rundt i landet. 

Arne LØken, Hotell og Restaurant, sluttet seg til uttalelsen om 
Stortingsvalget, men advarte mot at SV skulle få bevilgning, da 
dette partiet var det som hadde ivret mest for at Arbeiderpartiet 
skulle miste regjeringsmakten. Han tok opp forslagene 275 og 364. 
Det siste med forbehold om at en ny ordlyd han hadde foreslått i 
siste avsnitt på forslag 383 A kunne bli vedtatt. Han skulle også 
tatt opp forslag 629, men frafalt da Sekretariatets formulering her 
var tilfredstillende. LØken hadde det inntrykk at mange betraktet 
oppgjØrsformen som alfa og omega for et godt resultat eller ikke. 
Han var ikke enig og nevnte sitt eget forbund som alltid hadde 
hatt hØstoppgjØr. Man hadde ikke av den grunn kommet lenger enn 
andre forbund. LØken tok opp fØlgende forslag til siste setning i 
avsnitt 1, 4. avsnitt i forslag 266 A: 
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Etterslepstillegg p å  grunn av manglende lØnnsutvikling l perioden 
må inngå som sentrale krav l de framtidige oppgjør, likeså gjennom
fØringen av likelønnsprinsippet i praksis. 

Til sekretariatets pkt. 5 nr. 383 A, siste avsnitt l forslag 2, foreslo han 
endret til: 



Det er Kongressens oppfatning at en fØrst må se resultatet av slike 
ordninger som sosiale tilleggsordninger med fortrinnsrett for de fag
organiserte, trekk av fagforeningskontingent i lØnn og skattefri fag
foreningskontingent vil gi. 

Om resultatet ikke blir tilfredsstillende pålegger Kongressen Sekre
tariatet med full styrke på ny å reise kravet om innfØring av tariff
avgIft i samsvar med de regler som er skissert av LO-utvalget. 

Dagfinn Aam, Jern og Metall, MØre og Romsdal, sluttet seg 
til synspunktene til Otto Totland. Han tok opp forslag 220. Skal 
man skjØnne kombioppgjØrene i dag må man nesten ha akademisk 
utdannelse. Han tok også opp den politiske situasjon og fant det be
tryggende at Steen sto på samme linje som 80-årsjubilanten Einar 
Gerhardsen. 

Per Ryanes, Oslo, sa han i virvaret rundt forslaget til politisk 
uttalelse mandag hadde glemt å fremme et forslag som gikk ut på 
at siste setning i forslaget skulle strykes. Han ba derfor om at det 
kunne fremmes nå. Dirigenten avviste imidlertid dette da streken 
var satt for innlevering av forslag. Ryanæs var ikke mot belØpet 
som ble bevilget til DNAs valgkamp, men at Sekretariatet skulle ha 
myndighet til ytterligere bevilgninger. Her kan det ligge millioner, 
mente han. Ellers var han ikke bare enig med Steen i at borgerlig 
valgseier ville bety rot. Han forsterket uttrykket til røre. Ryanæs 
mente det måtte være enkeltes forbunds sak å drive forhandlingene. 
Han tok derfor opp forslag 176.  

Ronald Rooth, Elektriker- og Kraftstasjonsforbundet, Oslo, tok opp 
forslag 189 og mente at folk på anlegg måtte få bedre vilkår. Vi 
fagorganiserte måtte gå i bresjen for å få bort all forskjell i be
handlingen av arbeidstakere. Han tok også opp forslagene 282 og 
293 som gikk på lØnn under militærtjeneste. Som ansatt i det 
offentlige hadde han % lØnn under militærtjeneste i 1958. Selv 
i dag har ikke en privat ansatt et slikt gode. 

Med utgangspunkt i Krysset-saken ' stilte han spØrsmål om LO 
egentlig hadde nok kapasitet til å hjelpe i akutte saker som oppsto. 
Hans eget forbund hadde hatt problemer med offshore-virksom
heten. Det gjaldt både sikkerheten om bord i plattformene og verne
saker. På grunn av stort arbeidspress i LO med tariffoppgjØr o.l. 
var det liten hjelp å få, og det skapte irritasjon. LO burde ha an
ledning til å engasjere folk for utredningsarbeider når det var be
hov for det, mente Rooth. 

Arthur Svensson, Kjemisk, viste til at forbundet både i 1976 og 
1977 hadde gått inn for forbundsvise oppgjØr. Forbundets hensikt 
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var å rette opp de skjevheter og store lØnnsforskjeller som det er 
blant medlemmene, å gjøre et krafttak for de lavtlØnte. Dette var 
også LOs representantskap enig i foran dette oppgjøret, men resul
tatet ble ikke godt nok for de lavtlØnte, mente Svensson som kunne 
opplyse at folk med en timefortjeneste på 23 kroner oppnådde et 
lavtlØnnstillegg på bare 65 øre. Det ble ikke gitt noen erstatning 
for manglende lØnnsglidning. Skattelettelsene og skattefritaket for 
kontingenten slår ut på samme måte. Den gir mer i kroner og Ører 
til de som tjener mest. Etter Svenssons mening var det ikke mulig 
å rette opp de lavtlØntes problemer ved samordnede oppgjør. Han 
så ikke på myndighetenes medvirkning som noe egentlig problem 
i forbindelse med oppgjørene. Myndighetene medvirket ved de for
bundsvise oppgjør i 1974 uten problemer. Den form oppgjøret har 
fått i det siste har særlig gitt arbeidsgiverne en mulighet til å ut
nytte situasjonen og legge ansvaret på myndighetene. Svensson tok 
opp forslag 230 som konkluderer med at oppgjøret i 1978 bØr gjen
nomfØres som et fritt, forbundsvist oppgjør. 

PåZ Steigan, Jern og Met, Oslo, sa at det nå er så mye motstand 
mot kombioppgjØr at selv ikke Aspengren tør gå åpent ut og si at 
det blir noe nytt kombioppgjØr. Vi må gjøre det helt klart at vi 
krever forbundsvise oppgjør uten noen statsinnblanding, sa Steigan. 
Han gikk også inn for det han kalte en helautomatisk indeksregu
lering med full kompensasjon for prisstigningen. Denne kompensa
sjonen må imidlertid ikke regnes ut på grunnlag av den feilaktige 
konsumprisindeksen. Det må utarbeides en ny levekårsindeks som 
tar hensyn til vanlige arbeideres virkelige utgifter. Steigan viste 
til at konsumprisindeksen opererer med at en lØnnsmottaker bruker 
8-10 prosent til boliger. For dette får man ikke tak over hodet i 
Oslo. Det rikttige er at en arbeider bruker 20-30 prosent på boliger. 

Steigan reiste forslag 180, 188, 189, 161 ,  2 1 2  og 384. 
Til Steen som hadde omtalt «noen mygg» på mandagens møte 

repliserte Steigan: «Steen kalte oss mygg. La gå med det. Navnet 
skjemmer ingen, men j eg vil minne Steen om at det er et godt mygg
år i år.» 

Leif Aasen, NNN, Stavanger, takket Steen for at han så åpent og 
ærlig hadde innrØmmet at man ikke hadde lØst lavtlØnnsproblemene. 
Han gikk sterkt inn for å heve de lavtlØntes nivå og da at man 
hadde regnet med at disse gruppene fikk et skikkelig tillegg ved 
årets minioppgjør. Det skjedde ikke. Stat- og kommuneansatte fikk 
forhandlet seg fram til kompensasjon for lØnnsglidningen. Jern og 
Metall kan forhandle i perioden, mens andre* ikke har slike mulig-
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heter. Aasen understreket at det ikke er noen som misunner de 
grupper som får lØnnsglidning. Han var enig med Aspengren i at 
disse er med på å heve det alminnelige lØnnsnivå her i landet. Vi 
kan imidlertid ikke godta at noen grupper ikke får noe i det hele 
tatt. Nå må vi ta alle virkemidler i bruk for å heve de lavtlØntes 
problemer, sa Aasen. 

KjeLL Gjerseth, Jern og Metall, Oslo, støttet Muffetangens for
slag. Han viste til en rekke forslag som er reist for å styrke de 
arbeidere som er med i en konflikt. Han viste bl. a. til forslagene 
242, 192, 1 95, 196 og 247. Flere av forslagene hØrer imidlertid inn 
under Hovedavtalen og vil bli reist der, sa Gjerseth. 

Jan Asmul, Jern og Metall, sa at han ikke kunne se på Steigan 
som noen representant for j ernarbeiderne i Norge. Han tok opp 
forslagene 284, 503 og 707. Han argumenterte for frie forbundsvise 
oppgj ør og sa at han ville gå inn for forslagene 2 1 4  og 2 18. Det 
er medlemmene på grunnplanet som til enhver tid må bestemme 
oppgj Ørsformen. 

Om organisasjonsplikt og tariff avgift sa Asmul at medlemsskapet 
i LO må gjøres så attraktivt at folk blir med i rekkene. Han gikk 
bestemt imot organisasjonsplikt, men sa at tariffavgift kan være 
aktuelt for en del gjestearbeidere som arbeider i kortere tid på 
kontrakt her i landet. 

Kjell Mathisen, Kommuneforbundet, Akershus, stilte spØrsmålet 
om LO fortsatt er en kamporganisasjon. Han sa seg flau over den 
behandling LO har gitt Krysset-saken og sa at LO burde ha satt 
Gillesen på plass for lenge siden. Vi må samle rekkene og vise at 
vi  er en kamporganisasjon og at vi mener det vi sier. Mathisen 
kom også inn på lavtlØnnsproblemene og sa at disse nå burde lØses 
en gang for alle. Dette har ikke minst betydning for kvinnenes 
lØnninger, sa Mathisen som også var lei seg for at bare 44 kvinner 
var valgt til Kongressen. 

- Steen snakket om velstandsØkingen her i landet etter 1945. 
Det er vel ikke tvil om den, men hva med ungdommen, de nygifte 
familiene med barn. Situasjonen i dag er den at de bor seg ihjel. 
Det kan vi også lese ut av skilsmissestatistikken, sa Mathisen. 

Brynjulf Mugaas, Jern og Metall, Oslo, sa at Asmul ikke burde 
være flau over Steigan - i tilfelle måtte det være over de j ern
arbeiderne som Steigan støtter. Han støttet for Øvrig varmt opp om 
forslaget fra Sidsel Bauck i Krysset-saken. Dette er en viktig prin-
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sippsak, men alles rett til tariffavtale må ikke bare lovfestes. Krys
set-saken viser at vi må kjempe saken gjennom. I Krysset-saken 
skjedde det flaue at hele fagbevegelsen ble satt i gapestokken. 
Mugaas argumenterte ellers sterkt imot forslagene om tariffavgift 
og organisasjonsplikt. Dette ville trekke til seg grupper som i dag 
- og i fortsettelsen - vil motarbeide fagbevegelsen. 

- Fagbevegelsen skal vokte seg vel for å gi disse gruppene 
mulighet til å motarbeide fagbevegelsen innenfra, sa Mugaas som 
reiste forslagene 285, 294, 303 og 326. Ellers støttet han Muffe
tangens forslag. 

Leif Kvam, Kjemisk, talte for frie forbundsvise oppgjør og støttet 
forslag 230. 

Håkon Holgersnes, Hordaland fylke, tok opp forslagene 389, 403 
og 755 og gikk inn for større likhet mellom arbeidstakere når det 
gjelder permisjoner av forskjellig art. 

Gunnar Kokaas, Grafisk, tok opp tråden fra Steens foredrag om 
at forbundene måtte ha anledning til fritt å velge oppgjØrsform. I 
Grafisk går man sterkt inn for forbundsvise oppgjør, og Kokaas 
refererte forbundsstyrets vedtak i spØrsmålet. Det gikk ut på at det 
man ikke skulle binde seg for fram iden. Men, sa Kokaas, det må 
ikke bli slik at Regjeringen griper til den part det er lettest å styre 
slik at alt lesses over på arbeidstakerne og bot arbeidsgiverne går 
mer fri. KombioppgjØrene må heller ikke bli et våpen for arbeids
giverne mot lØnnsglidning. Vi må ikke bli politi rundt om på ar
beidsplassene for arbeidsgiverne. 

Arne Nakim, Vestfold fylke, understreket at det var viktig å velge 
oppgjØrsform ut fra den aktuelle situasjon. Kongressen må ikke 
låse Representanskape i LO i dette spørsmålet. Han mente det fantes 
store skjevheter som må rettes på. Som eksempel trakk han fram 
de lavtlØnte, forskjellen i skifttillegg og sØndagstillegg. Den solidari
tet som er nØdvendig å vise de dårligst stilte grupper må vi vise, 
sa Nakim. 

Kirsten Rogstad, Oslo, tok også opp lavtlØnnsproblemet. Hun var 
skuffet over utviklingen fra forrige kongress. Hun nevnte eksempel 
på at folk med hØyst ulik timelØnn fikk samme tillegget. I forSlaget 
fra Sekretariatet burde det stått at lavtlØnnsproblemet skal lØses 
i perioden. 
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Hun fremmet fØlgende forslag : 

Pkt. 5: Tariffpolitikken. 
Ingen industriarbeider organisert I LO skal tjene mindre enn 90 pro

sent av gjennomsnitt en I Bergverk og Industri. 

Svein Muffetangen. Jern og Metall, Telemark, hadde et visst inn
trykk av at all opposisjon på møtet ble oppfattet som man var i 
bås med AKP(ml ) .  Han var sterkt imot å bevilge penger til poli
tiske partier. Bevilgningene måtte skje på grunnplanet. Dersom 
DNA skulle få støtte måtte imidlertid også SV få det. Han gjorde 
oppmerksom på de konsekvensene den siste setningen i forslaget til 
politisk uttalelse kunne få av Økonomisk art. 

Eva Disch, Akershus fylke, tok opp forslag 420, og appellerte til 
Kongressen om støtte til de medlemmene av Handel og Kontor som 
var nØdt til å jobbe på lØrdag. Inntil samfunnet er motivert til 
lØrdagsstengning av forretningene, vil man ha lovfestet at butikken 
kun skal være oppe mellom kl. 08.00 og 1 2.00 på lØrdag. De ansatte 
i forretningene har et stort stressproblem på lØrdager. Hun kunne 
ikke godta at butikkpersonalet skulle være en slags avlaster for 
folks behov for sosial kontakt. (Applaus.)  

Kåre Dahlberg, Gullsmedarbeiderforbundet, tok opp oppgjørs
formene og sa at kravet om etterslepstillegg ikke nådde fram ved 
siste oppgjør. Hans forbund hadde foreslått at hvert enkelt forbund 
skulle få mer av den totale ramme for oppgjøret til fordeling. Flere 
ting tydet på at man i 1 978 burde få forbundsvise oppgjør. Ikke 
fordi det var så mye mer å hente Økonomisk, men fordi en del 
forbunds overenskomster trengte ajourfØring. 

Marit Engh, Jern og Metall, Oslo, tok for seg kvinnens stilling 
i arbeidslivet og i den anledning tok hun opp og fremmet en rekke 
forslag. 

Hun tok opp forslag 438. Med utgangspunkt i forslag 452 foreslo 
hun: 

- Kortere arbeidstid for skiftarbeid og særlig tungt arbeid. 

I tilknytning til forslag 432: 

- Kortere arbeidstid for 2-skiftarbeidere. 

Videre tok hun opp forslag 447, 455 og 422. 
Til forslag 1 152 foreslo hun fØlgende: 

LO-kongressen krever at aUe barn får et reelt tilbud om gratls dag
hjemsplasser. 
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Til 1 149 fremmet hun: 
- Apningstidene pi daghjemmene tUpasses foreldrenes behov. 

På bakgrunn av forslag 395 foreslo hun: 
- 6 må.neders svangerskapspermisjon med full lØnn. 
- Rett tU full lØnn under sykdom utvides til i gjelde under barns 

sykdom ogsi. Dette gjelder for begge foreldre. 
- Valgte tlllitsrepresentanter skal få dekket utgifter tU barnevakt. 
- Nei tO økning av foreldrekontingenten nir det gjelder daghjem-

satser. 
- Rett til ammepauser i arbeidstida. 
- Fagforeningsmøter og fagforeningsarbeid skal foregå i arbeidstida. 

I tilknytning til forslag 596 fremmet hun forslag om: 
- Rett til permisjon med lØnn for mannlige ansatte for InntO 14 

dager ved fØdsel 

I tilknytning til 391 : 
- Likestilling mellom kvinner og menn I arbeidsforhold og lØnnsfor

hold må gjennomfØres. Både lønnsmessig og arbeidsmessig har kvinner 
dårligere betingelser enn menn. 

Ivar Nilsen, Finnmark fylke, tok opp tariffavgifter. I 1973 ble 
det gj ort vedtak om slike, men det er ikke gj ennomfØrt, noe som 
har skapt irritasjon på arbeidsplassene. Arbeidsgiverne er mot fordi 
det er lettere å ha med uorganiserte å gjøre. NNN går inn for 
tariffavgift. Han tok opp forslagene 373, 374, 375 og 376.  

Edvin Skaiaa, Bygning, Aust- og Vest-Agder, tok opp forslagene 
1 87 og 168 og sa at han ville støtte samordnede oppgjør med mulig
heter for forbundene til skikkelige justeringer. Om lavtlØnnspro
blemene sa han at nå må vi vise i handling, ikke i ord hva vi 
egentlig mener. 

I en kommentar til Krysset-saken sa Skaiaa at han var skuffet 
over LOs ledelse som ikke hadde kunnet legge fram noe konkret 
lovforslag for denne Kongressen til en endring av arbeidstvist
loven. Hva skal LO gjøre hvis det kommer flere slike saker som 
Krysset-saken utover sommeren. Har LO noe å svare med? Vi må 
få inn bestemmelser i arbeidstvistloven, slik at vi beskytter de små 
i de store sakene, sa Skaiaa som tok opp forslag 416.  

Erling Sandvig, Postfolkenes fellesforbund, sa i sitt innlegg at 
man burde komme fram til en mellomting mellom forbundsvise 
oppgjør og et samordnet oppgjør. Han var ikke villig til å felle noen 
endelig dom for oppgjØrsformen ennå. Sandvig understreket ellers 
betydningen av at oppgjørene ikke bare må fØre til standardheving 
i kroner og ører. Hvis de statsansattes oppgjør forrige gang skulle 
ha vært gitt bare i kroner og Ører, ville de fått 20 prosent lØnns-
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Økning. Nå ble rammen 6,8 prosent. Det er verd å merke seg at 
en lØnnsstigning på 20 prosent ikke ville ha gitt de statsansatte noen 
større disponibel realinntekt, sa Sandvig som mente at for de stats
ansatte vil ethvert oppgjør i realiteten være samordnet. Erfarin
gene med oppgjØrsformen er ilt'�e så dårlige at den ikke kan prØves 
igjen. 

Ingeborg Jacobsen, Bekledning, Drammen, understreket at opp
gjØrsformen i fagbevegelsen til enhver tid kunne vurderes ut fra 
den foreliggende situasjon. Bekledning har bare gode erfaringer 
med de samordnede oppgjør, sa Jacobsen som stilte seg tvilende til 
om det i det hele tatt lar seg gjøre å lØse lavtlØnnsproblemene, 
likelØnnsproblemene og problemene med etterslep ved forbundsvise 
oppgjør. 

LavtlØnnsproblemet og likelØnnsproblemene kan ikke sees eller 
lØses isolert. Det er to sider ved samme sak. Om lavtlØnnsproblemet 
sa hun at det vel ikke skulle være noen konkurranse på Kongressen 
om hvem som ligger lavest på lØnnsstatistikken. Hvis det imidlertid 
skulle være en slik konk.urranse, trodde hun Bekledning ville ligge 
godt an i lØypa. 

ThorbjØrn Braathen, Handel og Kontor, tok opp forslag 702 om 
kompensasjon for tap av pensjonspoeng. Han understreket at saken 
hadde aktualisert seg særlig gjennom de to siste årene. Han viste 
også til Kåre Hansens motivering. 

Inger K. Jensen, Norsk Tjenestemannslag, Holmestrand, tok særlig 
for seg en gruppe miljØarbeidere som hun mente burde behandles 
som en gruppe med spesielle problemer, en gruppe som det stilles 
store krav til både fysisk og psykisk. Hun siktet til de som til daglig 
arbeider med funksjonshemmede. Denne gruppen må ikke glemmes 
når LO skal vurdere nedsettelse av pensjonsalder, lengre ferie eller 
redusert arbeidstid. 

BjØrn Rudaa, Norsk Tjenestemannslag, tok opp forslag 335 om 
fjerning av momssystemet. Dette er en sak som skatterevisorene 
i fØrste rekke har kjempet for de sju årene denne momsordningen 
har vært praktisert, sa Rudaa. Skatterevisorene har påvist at de 
forventninger som ble stilt til det nye systemet overhodet ikke 
er blitt oppfylt. Det er ikke blitt enklere, men mer komplisert både 
å praktisere, administrere og kontrollere. Det eneste som er blitt 
enklere er å unndra seg moms, fastslo Rudaa som viste til bereg
ninger som konkluderer med at næringslivet hvert år får 700 milli
oner kroner forært av myndighetene bare i renter. Hvert kvartal 
gis de næringsdrivende en gedigen kassakreditt på 2.5 milliarder 
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kroner, sa Rudaa som ikke var i tvil om at et sisteleddssystem både 
ville bli enklere og lettere å kontrollere. Han ba politikerne la pre
stisjen fare og finne fram til bedre ordninger. 

Arne Granholm, Norsk Papirindustriarbeiderforbund, Rena, tok 
opp forslagene 642, 643 og 644 pluss forbundets innstilling. - Det 
blir ofte sagt fra eierhold til oss at etter sju magre år kommer sju 
feite måneder. Mange av våre' medlemmer lever under en stadig 
trusel av permisjoner. Mange går ledige store deler av året og taper 
masse penger i tapte ferieinntekter. Poenget er jo at vi ikke får 
feriepenger for arbeidsledighetstrygden. Det er ingen tvil om at 
vi i tillegg er en lavtlØnnsgruppe. Han ba også Reiulf Steen være 
oppmerksom på at det er vanskelig å anslå ungdomsledigheten blant 
ungdom. Faktum er at mange unge i dag ikke melder seg arbeids
ledige fordi de ikke får trygd likevel. Kravet er at de skal ha hatt 
inntekt året fØr. Mange har jo ikke det, sa Gravholm som ellers 
hadde liten lyst til å komme hjem til medlemmene med en ny 
ekstrakontingent i lommen på fem kroner, penger som ensidig skul
le gå til et parti. 

Brynjulf Mugaas, Jern og Metall, Oslo, grep ordet til forretnings
ordenen med henvisning til referatet fra gårsdagen hvor det sto : 
Saken er utsatt til etter debatten om tariffpolitikken. Han mente 
derfor at den politiske uttalelsen ikke kunne debatteres nå. 

Arne Nilsen, Kjemisk, Askim, mente at dersom man debatterte 
den politiske uttalelsen nå, falt en rekke forslag fra nr. 1227 til 1 240 
om at fagbevegelsen ikke skal engasjere seg politisk automatisk bort 
av seg selv under punkt 10.  

Nilsen tok for seg oppgjØrsformene og mente de samordnede opp
gjØrene var å fØlge opp Skånlandsutvalgets forslag på en annen 
måte. Mange arbeidstakere må basere seg på skift i helgene for 
å få en akseptabel lØnn. Nilsen mente man ikke fikk rettet på dette 
fØr man fikk forbundsvise oppgjØr. Ledigheten blant un�dom må 
bekjempes systematisk bl. a. ved å senke pensjonsalderen. 

Ann JofTid Thingvold, Troms fylke, tok opp forslag 209 som 
gjelder likestilling også for unge arbeidstakere. Ungdommen har 
vanskelig for å forstå ordet solidaritet når det viser seg at de får 
et mindre indekstillegg enn de Øvrige arbeidstakerne. 

Dagfinn Nordbotten, Vestfold, stØttet den politiske uttalelsen. 
Han mente forsamlingen skulle ha dårlig samvittighet når det gjaldt 
lavtlØnnsspØrsmålet. Han kjente til bedrifter i Vestfold hvor kvinner 
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på akkord tjente 44 000 kroner i året. Nordbotten var motstander 
av tariffavgift da den ville legalisere det å være uorganisert. 

Arne Martinsen, Papir, tok opp forslagene 543 og 544. I Papir
industriarbeiderforbundet går man inn for senket pensjonsalder. Vi 
er heller ikke fornØyd med ferieloven. I dag bestemmer arbeids
giverne når ferie skal tas. De som har opparbeidet fridager må ta 
disse i ferien. Dette slo uheldig ut for skiftarbeidere. 

Torg er Seland, Norsk Papirindustriarbeiderforbund, Skien, tok opp 
forslag 746. Når det gjaldt oppgjØrsformen så mente han hvert 
enkelt forbund best kunne vite hva som var beste lØsningen. En 
rekke faktorer spilte inn for at et lØnnstillegg skulle bli reelt og 
rettferdig. Bl. a. lØnnsglidningen og skattelettelsen. Det siste slo 
best ut for de som tjente mest. En stor gruppe faller utenom. 
Seland fant det også galt at folk utenom LO skulle ha de samme 
fordelene som de LO-organiserte. Papirindustriarbeiderforbundet 
mener også at pensjonsalderen bØr senkes. 

Gro Balas, Handel og Kontor, Oslo, appellerte til forsamlingen 
gjennom praktisk arbeid å vise kvinnene solidaritet. Hun tok opp 
forslagene 391 ,  392 og 393 og forslagene fra 397 til og med 405. 
Videre tok hun opp forslagene 579 og 580. 

Øyvind P. Olsen, Kjemisk, Fredrikstad, appellerte til å støtte 
solidarisk lØnnspolitikk. KombioppgjØrene fant han usolidariske i 
det mange grupper falt utenom. Han henstilte til Kongressen å gjøre 
mer enn vage vedtak. Han tok opp forslagene 22, 226, 229, 240, 264, 
275, 276, 283, 284 og NKIFs forslag 230. 

Han protesterte på at man debatterte den politiske uttalelsen 
under punkt 5 på dagsordenen og ville ha protokolltilfØrselen på 
protesten. 

Alex Zeylon, Østfold fylke, sa at det i debatten hadde vært snakket 
mye om lavtlØnnsproblemene, men heller lite om en gruppe lavt
lØnte, nemlig pensjonistene. Zeylon tok opp forslagene 545, 547, 
557 og 558, mens han viste til forslag 502 som han også ville støtte. 
Zeylon refererte og viste til motiveringen for de ulike forslagene 
som tar sikte på å bedre pensjonistenes kår. Enslige som i dag får 
1 506 kroner måneden eller 1 8 000 kroner i året, har etter min me
ning et minimum å leve for, sa Zeylon som henstilte til LO sterkt 
å prioritere Økninger for pensjonistene i kommende periode. Det 
meste av forslagenes intensjoner mente Zeylon også var dekket ved 
forslaget til handlingsprogram. 
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Sissel Seim Buflod, Norsk Sosionomforbund, sa at forbundet ikke 
er prinsipielt mot å støtte politiske partier, men slik støtte bØr gis 
lokalt. LOs medlemmer har ulik politisk farge, noe man bØr ta hen
syn til. Hun sa ellers at det i forbundet er full enighet om å gå 
inn for forbundsvise oppgjør. Ved siste oppgjør slapp arbeidsgiverne 
meget billig fra det. Så å si hele tillegget på 2,9 prosent fikk de 
igjen i reduksjon av arbeidsgiveravgiften og devalueringen, mens 
eierinntektene steg med 17,7 prosent i 1977. Seim Buflod mente at 
når man oppnådde så lite for de lavtlØnte må man konkludere med 
at kombinerte oppgjør ikke er egnet til å lØse lavtlØnnsproblemer. 

Hun pekte ellers på at samordningen av oppgjørene fØrer til en 
tiltakende sentralisering, mindre innflytelse for forbundene og med
lemmene og dermed passivisering av fagbevegelsen. For å Øke den 
lokale faglige aktivitet, Øke muligheten for svake grupper til å 
ki,jempe for sine krav, og for å Øke solidariten mellom fagorgani
serte, er det nØdvendig å gå inn for frie forbundsvise forhandlinger 
i 1978, sa Seim Buflod. Hun tok opp forslagene 239 og 240. Hun 
understreket til slutt at det må bli en realitet å heve standarden til 
de lavtlØnte og utviske forskjellene mellom kvinner og menns lØn
ninger. 

Ole Flesvig, Norsk Arbeidsmandsforbund, argumenterte sterkt 
for tariffavgift, en sak forbundet har arbeidet for i mange år. Med 
magre resultater. Fordi om arbeidsgiverne setter seg bestemt imot 
en slik ordning, må vi svare med samme mynt og stå på dette kra
vet, sa Flesvig. Han mente at en slik avgift vil være et av de beste 
tiltakene for å gjøre nye innhogg blant de uorganiserte i samfunnet. 
Det ser ikke ut til at fagforeningsboka i dag er attraktiv nok når 
det viser seg at de fordeler fagbevegelsen kjemper seg fram til, i 
realiteten blir en fordel for alle. Han roste Steens innledningsfore
drag mandag og viste spesielt til uttalelsen om at «aldri har så 
mange eid så mye». Han kunne være enig i dette og at man kunne 
eie sin bil, hus, hytte osv., men vi må aldri komme så langt at en
hver skal eie sin bedrift, sa Flesvig. Han siktet til de mange små 
bedrifter som særlig har skapt problemer for Arbeidsmandsfor
bundet. Det er små bedrifter som har de mest uklare og ugreie orga
nisasjonsforholdene. Viser det seg så at vi kommer så langt at vi 
får avtale med en bedrift, opplever vi at den går dukken når den 
skal fØlge tariffavtalene. Andre små bedrifter som ikke opererer 
med tariffavtale slår den ut i konkurransen. Flesvig sa til slutt at 
han var skuffet over at det i siste periode har blitt ht Iler dårlig 
med medbestemmelse i offentlig virksomhet. 
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Kdre Eriksen, Norsk Grafisk Forbund, viste til Grafisks enstem
mige vedtak, gjengitt i forslag 695. Han tok opp forslagene 695, 
696, 697, 698 og 699, alle forslag som har med ferieloven å gjøre. 
Eriksen sa at forslagene vil rydde unna en del urimeligheter som 
i dag eksisterer. Om den foreslåtte uttalelsen til stortingsvalget sa 
Eriksen at den burde vedtas - uten noen endringer. 

Per Thorkildsen, Grafisk, tok opp forslagene 764 og 765 som om
handler håndverksloven og lærlingelovens funksjoner, eller rettere 
mangel på funksjon, sa Thorkildsen. Thorkildsen siktet særlig til 
de mange piratbedrifter innenfor den grafiske industri som ikke 
etterlever lovene. Lovene blir i dag ikke håndhevet. og disse pirat
bedriftene er i dag med på å undergrave våre me !emmers inter
esse, sa Thorkildsen. 

Harald Øveraas, Arbeidsmandsforbundet, Skårer, synes ikke det 
var lett å komme med noe nytt som taler nr. 59, selv om det var 
739 forslag, to store taler og en viktig politisk uttalelse som var 
under debatt. Av hensyn til de lavtlØnte og enkelte grupper som har 
fått lite i de siste oppgjørene trodde han det gikk mot forbundsvise 
oppgjør i 1 978. Han savnet et utjevningsfond i industrien slik at 
sterke bedrifter kunne hjelpe svake til å holde omtrent samme 
lØnnsnivå. Hadde man det ville det være lettere å samordne opp
gjørene på en solidarisk måte, sa han. 

John Sakseide, Jern og Metall, Bergen, tok opp at Steigan hadde 
tolket Steens snakk om mygg dit at det var myggår i år. Det måtte 
i tilfelle være lokale foreteelser på Lenins-hØyden i Bergen og Blin
dern i Oslo. Angående uttalelsen så ba han Aspengren forklare 
siste linje i forslaget om at Sekretariatet skulle få vide fullmakter, 
bedre. Han mente man måtte se i øynene at man måtte ha myndig
hetene med på tariffoppgjØr i framtida. 

Sigurd Birger Olsen, Jern og Metall, Vest- og Aust-Agder, tok 
opp forslagene 428 og 497 som gikk på solidaritet når det gjaldt 
arbeidstid og pensjonistene. Lik arbeidstid er et naturlig krav, og 
også at pensjonistene ikke skal tape på å slutte i arbeid. 

John Erik Eriksen, Elektriker- og Kraftstasjonsforbundet, Halden, 
knyttet noen bemerkninger til det lille tariffoppgjØret. Hvordan 
skal man fØlge opp på for eksempel treforedlingsbedrifter med en 
innebygget lØnnsglidning på fem prosent? Eriksen hadde stemt mot 
i LOs representantskap av denne grunn. Sammen med Regjeringen 
må LO sørge for at eksportrettet industri med salgsvansker får 
mulighet til å gi sine ansatte del i velstandsutvildingen. 
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Ernst DitlØvsen, Arbeidsmandsforbundet, Stavanger, tok opp for
slagene 294 og 295 som gikk på skattespØrsmål. Det ene at man ikke 
skulle tape på å bo utenfor hjemmet og den andre på progresjons
bestemmelsene. Hvis DNA skal ha støtte bØr også SV få det. 

Ivar Skredderhaug, Arbeidsmandsforbundet, Folldal, tok opp for
slag 467 som gikk på lavere pensjonsalder for spesielle grupper som 
gruvearbeidere. Dessuten forslagene 568 og 569 som gjaldt folk 
som var blitt skadet på grunn av bedriftsulykker eller yrkessyk
dom ikke skulle gå ned i lØnn. Han mente disse tre forslagene inne
holdt rimelige krav. Hvis ikke Kongressen gikk med på det, kunne 
man risikere at gruvearbeiderne på neste kongress slo i bordet med 
noe med større tyngde enn en sko. 

Svein Christiansen, Jern og Metall, antydet at det var mer virk
ningsfullt å holde innlegg på gangen enn på talerstolen i denne 
maratondebatten. Han sa at han var en av dem som hadde stilt seg 
meget kritisk til kombinert oppgjør både i 1976 og ved det lille 
oppgjøret i vår. Han var imidlertid ikke i tvil om at det hadde 
vært riktig å gjennomfØre oppgjørene slik de har vært. Samtidig 
mente han at Kongressen hadde gitt så klare signaler om at det 
neste gang burde bli forbundsvise oppgjør at Sekretariatet måtte 
merke seg dette. Han ville ikke være med på å binde Sekretariatet 
til en slik oppgjØrsform, men han syntes Kongressen skulle gi en 
retningsgivende anbefaling om dette. Han henledet oppmerksom
heten på at de forslag som er fremmet om de kombinerte oppgjørene, 
er blitt fremmet fØr man har erfaringer fra det «lille» oppgjør. 

Han syntes ellers det kunne se ut som om ordet « lille oppgjør. 
har hatt en egen valØr i arbeidsgivernes ører. Han pekte på det 
forhold at arbeidsgiverne ved dette oppgjør hadde tilbudt null i 
tillegg. Dette var en sterk provokasjon fra N.A.F.s side å opptre 
slik de gjorde, og det vitner også om manglende respekt for LOs 
representantskap. Oppgjøret ble denne gangen utelukkende vedtatt 
fordi myndighetene ga sine garantier. Det synes jeg vi skal merke 
oss foran neste korsvei. Christiansen tok også opp de særlige proble
mene som Jern- og Metallarbeiderforbundet har hatt med de vernede 
bedrifter. Her har de en egen arbeidsgiverforening som ikke likner 
noe av det vi ellers kjenner av arbeidsgiverforeninger. N.A.F. skal 
i hvert fall ha den rosen at de har ordnet opp med noen av sine mest 
rabiate bedriftsledere, sa Christiansen som avsluttet med å karak
terisere Krysset-saken som en skamplett for norsk fagbevegelse. 
Han hadde den tillit til Sekretariatet og Redaksjonskomiteen at de 
ville sørge for at man aldri får oppleve liknende saker i framtida. 

Formiddagsmøtet hevet kl. 13.00. 
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Ettermiddagsmøtet tirsdag 24. mai 

MØtet ble satt presis kl. 1 5.00 med Lars SkytØen som dirigent. 
MØtet ble åpnet ved at man sang "Jorden er en stjerne» akkom

pagnert av Tryggve Aakervik på gitar. Dirigenten tilegnet sangen 
vår avdØde kamerat Dagfinn Rimestad. 

Dirigenten opplyste at Jarle Knutsen hadde rykket inn på plassen 
til Knut Wahl fra Telefolkenes Fellesforbund. Wahl var blitt syk 
mandag. 

Godtgjøring tapt arbeidsfortjeneste. 

Hovedkasserer Einar Strand tok ordet ved mØtets begynnelse og 
satte fram fØlgende forslag om endrede regler for tapt arbeidsfor
tjeneste under Kongressen. 

I de regler som er fastsatt av Representantskapet er tapt arbeids
fortjeneste kr. 225.- pr. dag, inkl. feriegodtgjØring. Etter at denne 
sats ble vedtatt av Representantskapet, har en rekke forbund Økt 
sine satser for tapt arbeidsfortjeneste etter at det er skjedd Økninger 
i tariffsatsene med derav fØlgende lØnnsutvikling. 

Det er kommet henvendelser fra representanter på Kongressen 
med henstilling om at LO Øker satsen for tapt arbeidsfortjeneste slik 
at den står i et rimelig forhold til det som gjelder for de forbund 
som nå har regulert sine satser for tapt arbeidsfortjeneste. 

Etter forutgående drØftelser i Sekretariatet legger administra
sjonen i LO fram forslag om en Økning i satsen for tapt arbeidsfor
tjeneste, med virkning fra fØrste dag på Kongressen da arbeidstap 
inntrer, til kr. 300.- pr. dag. I denne sats er inkludert feriegodt
gjØring, og det er tatt rimelig hensyn til den lØnnsutvikling som er 
skjedd fØr Kongressen og eventuell lØnnsutvikling som vil skje 
en tid framover etter Kongressen. 

Han la til at alle som hadde fyllt ut sine regninger med gamle 
satser ville få de automatisk rettet. 

Forslaget ble enstemmig vedtatt. 

Tariffpolitikken -
Fortsatt debatt 

FØrste taler var Anna Mosevik, Jern og Metall. 
Hun fant det vanskelig å bringe så mye nytt inn i debatten, men 

nevnte de problemene de lavtlØnte i vernede bedrifter og funk
sjonshemmede hadde. Hun hadde registrert at med Økt velstand ble 
stadig flere funksjonshemmet. Hun mente LO måtte ha et tilbud til 
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alle de som ble rammet av ulykker, for eksempel i form av utdan
nelse. Hun nevnte også at behovet for arbeidsplasser var stor i ut
kantene til tross for at Norge var et av de rikeste land i verden. 

Lars Myhre, Norske Olje- og Petrokjemiforbund (observatør) ,  
understreket at alle andre lØnnsproblemer m å  komme i skyggen av 
lavtlØnnsproblemet. Han refererte til forslaget fra SjØmannsfor
bundet, forslag nr. 238, og kom inn på de store problemer som er 
knyttet til selskapene i olje- og petrokjemisektoren. Det viser seg 
at de organiserte har kommet på etterskudd i oppgjørene der hvor 
det er opprettet personalforeninger. Det finnes i dag en rekke sel
skaper som arbeider på kontinentalsokkelen som er totalt fremmed 
for norsk organisasjonspraksis. Og det er uakseptabelt for oss at 
denne situasjonen skal bestå, sa Myhre. Vi kan ikke regne med at 
arbeidstakerne vil stå i LO av ren solidaritet med fagbevegelsen 
når de dermed taper tusenvis av kroner på organiseringen. - Det 
er en skam for fagbevegelsen at det i denne bransjen skal være 
en fordel å være uorganisert, sa Myhre. 

Sekundært foreslo Myhre:  
Fagbevegelsen må. tll enhver tid være fri til å avgjøre hvilke oppgjørs

former som skal benyttes under tariffoppgjørene. 
Bruk av oppsigelsesformer med medvirkning fra det offentllge kan 

være nØdvendige. Det må være en klar forutsetning at de rammer som 
gis i silke oppgjør må. gjelde alle arbeidstakere. 

Normann Bråthen, Jern og Metall, Akershus, fremmet fØlgende 
forslag på vegne av avd. 35-233 : Forslagene 285, 290, 300, 301,  
328, 331 ,  368, 423, 508,  5 18, 5 19, 584, 63 1,  636, 663,  7 1 1 , 723 og 
795. Fra avdeling 1 60, Norsk Kjemisk, tok han opp forslagene 
228, 733 og 735. Fra avd. 60 ved Skog og Land, forslag nr. 548. 

( Det ble allerede mandag satt strek for å ta opp forslag og diri
genten måtte avvise forslagene fordi de ikke var innlevert til fast
satt tid.) 

Thorleif Holter, Transportarbeiderforbundet, Stavanger, viste til 
de store problemer enkelte fagforeninger har ved overgangen fra 
pensjonskasseordning til folketrygden. I dette arbeidet har Einar 
Strand engasjert seg sterkt, noe representanten takket for. Han 
håpet at det snarest ville la seg gjøre å få pensjonskassen i for
sikringsteknisk stand slik at pensjonistene uten tvil kunne få de 
midler som de hadde en klar j uridisk rett til. Han tok opp forslag 
560. 

Svenn Eriksen, Jern og Metall, Vestfold, kom inn på den debatten 
som hadde funnet sted mandag i forbindelse med avstemningen om 
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en uttalelse og bevilgning til Arbeiderpartiet. Eriksen gjorde det 
klart at han betraktet problemene som et intermesso. Han hadde 
ellers lite å utsette på dirigentene, tvert om. At avisene kunne 
skrive om forsØk på kupp fra Sekretariatets side, avfeide han som 
grunnlØse spekulasjoner. Ingen kan vel tro at Sekretariatet skulle 
være så naive eller at LO-kongressen skulle la seg lure til å vedta 
noe de ikke ante hva gikk ut på, sa Eriksen. 

Han begrunnet bevilgningen til Arbeiderpartiet slik: Det er klart 
at vi bevilger til Arbeiderpartiet så lenge dette er det største og 
mest dominerende partiet. Hvis det en gang skulle vise seg at SV 
eller AKP (m-l) en gang ble dominerende partier, så er det klart 
at vi ville bevilge til disse partier. Det skulle være helt logisk, 
mente taleren som til slutt tok avstand fra forslaget om tariffavgift. 
Han støttet tanken om samordnede oppgjør, men forutsetningen 
var at man ved slike oppgjør fikk rettet opp forbundsvise skjevheter. 

Arne Born, Sekretariatet, tok opp tariffavgiften og sa blant annet 
at misnØyen med de uorganiserte har bestått like lenge som organi
sasjonen. Vi er vel alle her enige i at det er noe visst foraktelig 
dette å holde seg utenfor det faglige fellesskapet - og la andre 
betale utviklingen med penger og innsats. 

Jeg er imidlertid ikke enig i at kampen mot de uorganiserte skal 
avsluttes på den måten at de uorganiserte betaler en avgift for å få 
lov til å være uorganisert. 

Selv om det er enkelte momenter som taler for en slik lØsning, 
er det etter min oppfatning langt flere argumenter som taler mot. 
For det fØrste er de uorganiserte våre potensielle medlemmer. Det 
er tross alt blant de uorganiserte vi skal drive vår vervevirksomhet. 
Vi vet at det er mange som ikke automatisk melder seg inn i fag
foreningen - de må verves, kanskje overtales litt etter litt - det 
koster oss med andre ord litt arbeid. Men vi vet at mange av de 
vi har lagt litt arbeid i å få inn som medlemmer, er blitt drivende, 
aktive tillitsmenn etter hvert som de �r modnet. 

Dersom vi innfØrer tariffavgift, er j eg overbevist om at mange 
som er likegyldige eller tvilere i begynnelsen, vil velge å betale den 
billigere tariffavgiften istedet for fullt medlemskap. 

Dessuten reagerer j eg sterkt mot å selge vår overenskomst til en 
uorganisert. Ved en tariffavgift kan vedkommende uorganisert kjØ
pe vår overenskomst - nærmest på billigsalg - uten noen som 
helst forpliktelser fra hans/hennes side. Vedkommende nyter godt 
av alle de fordelene overenskomsten gir, uten å forplikte seg til å 
legge to pinner i kors. Ingen forlanger at vedkommende skal ta verv, 
ingen plager ham med mØtedeltakelser osv. osv. I tillegg til dette 
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kjØper den uorganiserte seg god samvittighet. Vi legaliserer det å 
være uorganisert ved å innfØre en avlatspremie. 

Nei, la den uorganiserte beholde sin dårlige samvittighet, - og 
la oss heler slå inn på en vei som gjØr medlemskap i fagforeningen 
ennå mer attraktivt og nØdvendig. 

Skattefritak for fagforeningskontingent - som vårt forbund har 
mast på i 10 år - er nå gjenomfØrt - og er etter min oppfatning 
et skritt i den fornuftige retningen. 

La meg også nevne et tiltak vi kjØrte ut med for noen år siden. 
Våre lokale foreninger reiste krav overfor sine arbeidsgivere - de 
enkelte kommuner - om vår overenskomst bare skulle gjelde for 
de organiserte. Mange reiste tvil om det var lovlig å gjøre slike ved
tak i kommunestyrene. Det viste seg at det var fullt lovlig å stad
feste noe som er en selvfØlge. En overenskomst gjelder selvfØlgelig 
bare for de som har inngått den. 

Imidlertid kunne ikke kommunene nekte de uorganiserte å ta del 
i de forbedringene som fant sted etter en tariffrevisjon - dersom 
de selv søkte om det. 

Og det var dette som var vårt poeng. Den uorganiserte måtte fak
tisk skrive under på at han/hun var uorganisert og be om å få de 
lØnnstillegg og andre fordeler som de organiserte hadde kjempet 
gjennom. 

En meget ubehagelig situasjon for den uorganiserte. Det gikk opp 
for mange i den tiden hva organisasjonen egentlig var - og at 
det ikke var arbeidsgiveren som ved sin godhet automatisk forhØyet 
lØnningene osv. 

Det er vel unØdvendig å fortelle at medlemstallet i Kommunefor
bundet gjorde et hopp oppover etter den aksjonen. 

Jeg er klar over at slike tiltak ikke passer over alt, sa Born. Jeg 
vil bare med dette antyde at det må finnes andre utveier til å redu
sere antall uorganiserte enn tariffavgift - som faktisk legaliserer 
det å være uorganisert. 

Til slutt sa Born at ved den lØnnsskatteordningen som kommer 
må vi passe på at det som nå er gjennomfØrt må utbygges. Han ba 
LO-ledelsen se på dette. 

Jens Tveit Aga, Arbeidsmandsforbundet, SØreidgrend, tok opp 
forslagene 564 og 565. Det gjaldt arbeidervernloven. I forbundet 
så man alvorlig på de sakene forslagene omhandlet, spesielt på at 
loven burde gjelde enmannsbedrifter. Det var intet i veien for at det 
kom med i loven slik som i Sverige. Til Steen hadde han et spØrs
mål om medbestemmelsesretten i Staten. Hvordan skulle den styr
kes? 
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Man sa også i tilknytning til Norsk Vegplan at maskinbudsjettet 
burde styrkes slik at Staten i stor grad kunne ta arbeidet i egen 
regi. 

AsbjØrn Larsen, Arbeidsmandsforbundet, Kirkenes, tok opp for
slagene 1 6 1 ,  391 og 458. Han oppfordret Kongressen til også å gi 
støtte til SV dersom DNA fikle Han støttet Skredderhaugs forslag 
om lavere pensjonsalder for gruvearbeidere. Det er sagt av en gam
mel gruvearbeider at han Ønsket å være noen få år oppå jorda fØr 
han gikk ned igj en for alltid. 

Arvid Øygård, Arbeidsmandsforbundet, MosjØen, tok opp forslag 
621 om at arbeidsledighetstrygden skulle bli lik syketrygden. Han 
endret forslaget slik at parantesen gikk ut, p.g.a. den endring i lov
verket som nå hadde kommet om full syketrygd fra fØrste dag. 

Brynjulf Mugaas, Jern og Metall, Oslo, tok for seg arbeidsmiljØ
loven. Den beskyttet etter hans mennig ikke liv og helse godt nok. 
Den ga heller ikke streikerett dersom loven ikke ble etterlevet. 
Dessuten hadde Sekretariatet frafalt kravet om «omvendt bevis
byrde» .  Det var også beklagelig at miljØtillitsmannen var plassert 
utenfor fagforeningens kontroll. Arbeidsgiverne setter profitt fram
for helse, så det var umulig å samarbeide med dem om loven. Sta
ten hadde også sine svin på skogen som arbeidsgiver ved en rekke 
større anlegg rundt i landet. 

Han tok opp fØlgende forslag: 
Forslag nr. 562, 563, 576, 582, 581, 583, 568, 575, 591, 585, 586, 599, 574, 

593, 594, 595, 633, 650, 639, 648, 636, 654, 673, 635, 633, 675, 612, 661, 673, 
699, 712, 765, 793, 772, 783, 774, 773, 780, 801, 802, 809, 810. 

Til slutt nevnte han at siden hele 17 forslag gikk på koblingsbe
stemmelser viste det at de fagorganiserte var opptatt av dette. 

Pål Steigan, Jern og Metall, Oslo, tok utgangspunkt i at Norge 
hadde den hØyeste pensjonsalder i Europa. Likevel går ikke Sekre
tariatet inn for at den senkes. Aspengren er også imot, men han 
har jo sikret seg 60 års pensjonsalder. Et av de punktene der det 
er inn5endt flest forslag er nettopp angående senkning av pensjons
alderen. Steigan reiste forslag 480. 

Pensjonen må også opp på hva en industriarbeider tjener. FØrst 
må grunnbelØpet heves med 50 prosent. Han tok opp forslagene 478 
og 492. 

Han ville også foreslå feriepenger på pensjon. 

Fredrik A. Johansen, Jern og Metall, Østfold, henviste til en be
drift i Moss som ligger langt under tarifflØnn, men som hvert år 
deler ut store belØp i akSjeutbytte. Han reiste spørsmålet om ikke 
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Staten burde gripe inn overfor slike tilfelle. Samme bedrift har 
en sØsterbedrift i Portugal hvor den betaler 5-6 kroner i timen til 
arbeiderne. Dette er selvsagt noe bedriften utnytter, sa Johansen 
som ellers syntes det var grunn til å forbigå j ordbruksoppgjøret i 
stillhet. BØndene har fått både i bØtter og spann. Det får også vi 
sørge for neste gang. Om tariffavgift sa Johansen at dette neppe er 
noe problem på de store arbeidsplassene. Det er på mindre bedrifter 
hvor kanskje 55-60 prosent er organisert at tariff avgift har sin 
misjon. Jeg mener at tariffavgift bØr innføres så snart som mulig, 
sa han. 

BjØrnar Skogstad, Papir, Tofte i Hurum, tok opp forslag 1 180 som 
han refererte og motiverte. Dette forslaget er plassert under diverse 
forslag, men representanten mente det egentlig hØrte hj emme under 
lovspØrsmål. Forslaget dreide seg om lovfesting av LO-organisertes 
rett til representatsjon i styrer og bedriftforsamlinger. 

Om nedsettelsen av pensjonsalderen sa Skogstad at dette er en 
sak som særlig engasjerer de ansatte innenfor papirindustrien. Her 
har arbeiderne mye skiftarbeid. De har uregelmessig arbeidsrytme, 
sover og spiser til ulike tider. Det er regnet ut at arbeidere som har 
slik rytme reduserer sin levetid med minst 1 0  år. De har en påkjen
ning som gjør at vi merker kreftene begynner å forsvinne etter 
fylte 60 år. Når de så når pensjonalderen ved fylte 67 år har de 
ingen mulighet for å få noen meningsfylt pensjonisttilværelse. 

Einar Hysvær, NNN, sa at han etter å ha drØftet spØrsmålet om 
bevilgninger til Arbeiderpartiet med andre representanter i for
bundet var kommet til at man burde gå inn for Sekretariatets inn
stilling. Det er en meget god investering å sørge for å få en Arbei
derparti-regjering etter valget. Det er ikke bortkastede penger for 
medlemmene. Hysvær sa seg ellers glad for at lavtlØnnsproblemene 
i så stor grad hadde kommet til å prege debatten. Han trodde imid
lertid ikke oppgjØrsformen var avgjØrende for lØsningen av dette 
problemet. 

Arne Nakim, Vestfold, viste fram det omfattende forslagsheftet 
som foreligger til LO-Kongressen og spurte om noen for alvor mente 
at det skulle bli en borgerlig regjering som skulle sørge for at disse 
lovene ble vedtatt og gj ennomfØrt. Det er bare ett parti som kan 
sørge for at de krav medlemmene i fagbevegelsen fremmer blir 
realisert, og det er Arbeiderpartiet. For Øvrig hadde representanten 
hØrt på værmeldingen tirsdag morgen. Det ble meldt om frisk nord
li' bris. Jeg synes vi skal sørge for at denne friske nordli' bris holder 
seg helt fram til valget. La oss derfor sørge for å bevilge penger til 
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Arbeiderpartiet ved et enstemmig vedtak mot fem stemmer, sa 
Nakim. 

KJeLL Gjerseth, Oslo, harsellerte noe over den nye parolen om 
livsstandard. Han hadde i borgerlige aviser kunnet konstatere at 
dete var en moteriktig parole. - Men det er kapitalkreftene som 
bestemmer moten, advarte Gjerseth som stilte seg tvilende til om 
Ryanes og SV virkelig kunne støtte en uttalelse som går inn for en 
arbeiderpartiregjering til hØsten. Her er det snakk om bevilg
ninger over hodene på medlemmene. Det blir ikke bedre ved at SV 
også får hundretusen kroner, slik SV-taktikken her går ut på, sa 
Gjerseth som viste til 1 2  forslag mot bevilgninger. Her er det en 
konkurranse melom to partier om å tappe kontingenten ut av fag
bevegelsen sa Gjerseth. 

Harald Minken, Oslo, tok også opp parolen om livsstandard. Han 
kritiserte også SV for å ville være med på bevilgningen ved at de 
også kunne få noe penger sjøl. Ryanes vil stemme for punkt 1 i 
Sekretariatets innstilling, med henvisning til �livsstandard,. og set
ningen hvor de enkelte krav slår hverandre i hjel. LO-Sekretariatet 
går inn for lØnnsnedslag med livsstandard som et slags slØr, sa 
Minken som etterlyste skikkelig redskap i kampen for medlem
menes interesser. Vi må avvise det ubrukelige redskapet kombi
oppgjør og gå inn for brukelig redskap. 

Marit Engh, Oslo, henviste til forslaget om fem ukers ferie og sa 
at dette ikke kan oppveie to timer mindre arbeidstid pr. dag. Hun 
argumenterte for 6-timers dag for alle, ikke bare for kvinner. Vi 
skal ikke ha noen A-arbeidere og B-arbeidere. Arbeidstiden må 
være lik for alle, for kvinner og menn, for arbeidere og funksjo
nærer og spisepausene må inkluderes i arbeidstiden. LO-ledelsen 
bruker fem ukers ferie som en gulrot framfor medlemmene mens de 
er mer opptatt av profitten til bedriftene enn for arbeidernes ve og 
vel. Videre gikk representanten inn for 100 prosent betaling for 
overtid. 

Jan Muggerud, Buskerud fylke, fremmet forslagene 306, 409 og 
556. Han oppfordret Kongressen til å stemme for uttalelsen og 
bevi lgningen til Arbeiderpartiet. 

Aspengrens sluttinnlegg. 

Tor Aspengren tok i sitt sluttinnlegg utgangspunkt i at det var 
umulig å si hvilken oppgjørsform som var best, for man hadde 
aldri sammenlikningsgrunnlag med den som ikke ble brukt. 
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Han henviste til vedtektenes § 2, punkt 9, der det heter at LOs 
representantskap skal avgjøre hvilken form som skal velges. Han 
ba om at Kongressen vedtok et forslag som var i tråd med disse 
vedtektene. 

I forbindelse med at han hadde avgitt intervjuer i anledning sin 
avgang, ville han gjenta at det var hans personlige syn som der 
var kommet fram. Representantskapet hadde alltid det siste ordet. 
Hva angår situasjonen til våren tilsier den sannsynligvis at man 
velger forbundsvise oppgjør, men i et nært samspill med myndig
hetene. 

Aspengren fant det litt lettvint å stå på talerstolen på Kongressen 
å kreve lØsning av lavtlØnnsspØrsmålet. De som sier dette vet ikke 
hvor vanskelig dette problemet er å lØse i praksis. En rekke be
drifter og bransjer mangler grunnlaget for gode oppgjør. Han håpet 
Kongressen mottok invitasjonene til et felles utvalg mellom partiet 
og LO til å se på saken. 

Han hadde trodd at flere ville ha reist spØrsmålet om etterslep 
når man diskuterte tariffpolitikken. Ikke da for større likhet mellom 
det private næringsliv og det offentlige, men med tanke på de lavt
lØntes problemer. 

I tariffavgiftsaken trodde han Kongressen var delt på midten. 
Går man lovveien betyr det at alle organisasjoner nyter godt av 
avgiften. Om Krysset kunne han si mye, men han overlot det til 
redaksj onskomi teen. 

Når det gjaldt den siste linja i forslaget til politisk uttalelse og 
bevilgning til DNA, så gjaldt det penger som skulle stilles til dis
posisjon for det faglig-politiske samarbeidet ute i distriktene. Man 
Ønsket ikke å bruke av de 700 000 til dette. 

Med direkte henvendelse til de 5 AKP m-l'erne sa han at de har 
hatt to mål ved denne Kongressen. For det fØrste å få trukket ut 
Kongressen lengst mulig ved å bruke all taletid maksimalt og det 
andre å få terget på dere de fastlØnte tillitsmennene i LO. I det 
siste har dere ikke lykkes. 

Han ville til slutt si : «Fader forlat dem thi de vet ikke hva 
de gjør». 

Sterk applaus som gikk over i trampeklapp. 

Reiulf Steen summerer opp. 

Reiulf Steen innledet med å svare at på spørsmålet om med
bestemmelsesrett i Staten ville sikkert statsråd Aune i Kommunal
og arbeidsdepartementet svare bedre. Han ville konsentrere seg 
om et punkt, nemlig tilknytningen mellom DNA og LO. I debatten 
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hadde han hØrt uttrykk som at fagbevegelsen var melkekua til 
DNA. 

Men hva er ideen bak det faglig-politiske samarbeidet? spurte 
Steen. Når han reiste rundt i landet i partisammenheng traff han 
ofte igjen kongressdeltakerne eller det de representerte. Fagbeve
gelsen Øver derfor daglig innflytelse over den politikk partiet fØrer. 
Det er hovedpoenget med det faglig-politiske samarbeidet. 

Arbeiderpartiet er fagbevegelsens politiske arm. Den bestemmer 
hvordan partiet skal arbeide. Vår motstandere mangler ikke res
surser, mente Steen og kom med en rekke eksempler på hvordan 
HØyre finansieres. Arbeiderpartiet offentliggj Ør sine bidrag fra fag
bevegelsen. Han omskrev så et ordtak til fØlgende : « Si med hvor 
du får dine penger fra, så skal j eg si deg hvilken politikk du fØrer.» 

I dag er det 1 1 0  dager til Stortingsvalget, sa Steen. Vi står midt 
oppe i en viktig kamp. Denne Kongressen er en viktig del av denne 

kampen. Det er ikke et spØrsmål om penger, men om man er villig 
til å satse for å få en arbeiderregjering i nært samarbeid med fag
bevegelsen. Dette er det egentlige innholdet i det faglig-politiske 
samarbeidet, sa Steen til slutt. 

Voteringene. 

Man tok så fatt på voteringene. 

FØrst ble det votert over om man skulle ha debatt på den politiske 
uttalelsen med bevilgningen. Dette falt med overveldende flertall. 

Deretter voterte man om man skulle bevilge penger til DNA 
eller til flere partier. 

Det var overveldende flertall for at bare DNA skulle få penger. 

Deretter ble hele den politiske uttalelsen med bevilgning tatt opp 
til avstemning. Den ble også vedtatt med overveldende flertall. 

Den videre votering over punkt 5 skulle skje etter at redaksjons
komiteen hadde kommet med sine innstillinger på kveldsmØtet. 

FØr man gikk lØS på votering over vedtektsendringene var det 
10 minutters pause. 

Av forslag som i rett tid ble levert dirigenten men som ikke er 
uttrykkelig tatt opp fra talerstolen forelå på dette tidspunkt : 

Fors]ag fra Hara]d Minken om Il refse forslagene 232 og 1'7'7. 
- Jeg fores]llr at fØlgende setnlng tas inn under l. setning l nr. 1'7'7: 

.LavtJønnsprob]emet og llke]ønnnsproblemet kan kun ]Ø es ved at det 
enkelte forbund avgjør sin oppgjørsform.- Dette er l trlld med forslag 
nr. 169. 

Jeg refser ogd forslag nr. 181 og støtter 205, 206 og 20'7. 
Forslagsstiller Jan Muggerud, Buskerud: 
Forslag nr. 56, 265, 306 og 264. 
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Innstil ling fra Vedtektskomiteen 

Hovedkasserer Einar Strand redegjorde for behandlingen i Ved
tektskomiteen som hadde sittet samlet hele mandag, og han la fram 
fØlgende innstilling fra komiteen : 

Vedtektenes § 1 .  

Formål. 

I Sekretariatets innstilling, j fr. det trykte heftet vedrØrende ved
tektsendringer er det foreslått en endring i § 1, 3 b. 

Vedtektskomiteen vil foreslå at nåværende paragraf av dette 
opprettholdes i sin helhet ved at Kongressen konstaterer at § 1, 3 b 
omfatter både privat og offentlig virksomhet. 

Fra representant 72, Ena Sandnes, Handel og Kontor, er det fore
slått en tilfØyelse til § 1 ,  nytt pkt. 1 1  sålydende: 

c- å arbeide for likestilling mellom kjØnnene.» 

Vedtektskomiteen vil vise til forslaget til handlingsprogram side 
1 8, hvor det heter : 

c Arbeid for å oppnå reell likestilling og endre tradisjonenes opp
fatninger av menns og kvinners rolle i samfunns- og arbeidsliv.» 

Ovennevnte programformulering dekker helt ut forslaget fra 
Ella Sandnes. 

Vedtektskomiteen tiltrer likevel forslaget slik at § 1 får et nytt 
pkt. 1 1  sålydende : 

c- å arbeide for likestilling mellom kjØnnene.» 
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FØlgende forslag er dessuten tatt opp under debatten: 
Nr. 5, 6, 7, 8, 9, 20, 36 og 37. I tillegg er det satt fram eget forslag 

fra delegat 94, Brynjulf Mugaas, som er vedlagt protokollen. Ved
tektskomiteen viser til Norsk Jern- og Metallarbeiderforbunds inn
stilling, hvorav det går fram at forbundets forslag til endringer av 
§ 1 var gjenstand for en omfattende debatt på 1973-kongressen. 

Vedtektskomiteen er enig med Norsk Jern- og Metallarbeider
forbunds styre at dette spØrsmålet ble ferdigdebattert på kon
gressen 1973 og at en derfor fastholder innstillingen om at para
grafen blir uendret. 

Vedtektenes § 5 
Kongressen 

FØlgende forslag er tatt opp under debatten: 59, 60, 6 1 ,  62, 66 og 
68. Dessuten er det fremmet et forslag fra representant 96 - Marit 
Engh - som går ut på at § 5,  punkt 1, skal endres i samsvar med 
forslag 59 og at punkt 2 skal endres og erstattes i samsvar med for
slag 58, at punkt 3 skal endres i samsvar med forslag 64 og at punkt 
4 skal endres til forslag 59, punkt 4. 

Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling opp
rettholdes uforandret. 

Vedtektenes § 6 

Kongressens myndighetsområde 

Forslag nr. 71 og 73 er tatt opp. Dessuten vises til det framlagte 
stensilerte forslag fra Sekretariatet. I tillegg til dette er det kommet 
inn forslag fra representant 258 - Odd Bach - om at sistnevnte 
forslag skal avvises. Det er kommet forslag fra representant 202 
- Jens Petter Jelle - at paragrafen opprettholdes uforandret mot 
at Kongressen for 1979 gjør vedtak om å Øke antall tillitsmenn med 
2 og at alle velges av Kongressen og står på valg ved hver Kongress. 
Forslag fra representant 7 - Ole Flesvig - som foreslår at tillits
mennenes antall Økes med 2 og at alle velges av Kongressen. Det 
velges formann, nestformann og kasserer. De 5 Øvrige velges som 
sekretær uten at de nummereres som 1 . ,  2. osv. Både kvinner og 
menn skal velges. Alle de valgte tillitsmenn skal ha 60 år som 
pensjonsalder. 

Vedtektskomiteen anbefaler någjeldende paragraf 6 opprett
holdes uforandret. Det anbefales at Kongressen gjør vedtak om 
at tillitsmennenes antall Økes med 2. 
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Vedtektenes § 8 

Representantskapets sammensetning 

FØlgende forslag er tatt opp: Nr. 78. 
Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling opp

rettholdes. 

Vedtektenes § 1 1  

Sekretariatets myndighetsområde 

FØlgende forslag er tatt opp : Nr. 84, 95 og 87. 
Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling opp

rettholdes. 

Vedtektenes § 14 

Tariffkrav og tariffrevisjoner 

Fra representant nr. 94, Brynjulf Mugaas, er forslag nr. 83 fore
slått behandlet under vedtektsendringenes § 14. 

Vedtektskomiteen foreslår at forslaget avvises. 
Vedtektenes § 15 

A vstemning over tarifforslag - arbeidsstand 
Forslag nr. 95 og 96. 

Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling opp
rettholdes. 

Vedtektenes § 1 7  
Kontingent 

Representant 308 - Otto Totland - har foreslått at § 17, punkt 
2, hvor det står januar etterfØlgende år skal være februar etter
fØlgende år. 

Dessuten er det kommet forslag fra representant 95 - Harald 
Minken - om at vedtektenes § 17, punkt 3 a og ordet «3D. i punkt 
3 c strykes. Videre er det forslag fra representant 1 1 7  - Johan Kåre 
GjØlme - at forslag vedr. § 17 ,  punkt 3 a, at 22.5 prosent heves til 
25 prosent. 

Vedtektskomiteen vil anbefale at prosentsatsen 22.5 i punkt 3 a 
forhØYes til 25 prosent. 

Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling på side 
15 i det trykte heftet opprettholdes med fØlgende endringer : 

Punkt 2 skal lyde : 
2. Forbundene betaler den ordinære årskontingent til LO a 
konto ved hvert kvartals utlØp, basert på det enkelte forbunds 
medlemstall pr. 1 .  januar. Endelig kontingentavregning skal fore
tas seinest ved utgangen av februar etterfØlgende år. 

Medlemstallet i forbundet beregnes etter betalende medlem
mer fratrukket forsikrings- og grunnavgiftsmerker. 

. 
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Punkt 3 a skal lyde: 
3 a. Av den kontingent som innbetales til LO avsettes 25 prosent 
til fremme av de formål som er nevnt i vedtektenes § 1, punkt 4 
og 7. 

Vedtektenes § 20 

De faglige samorganisasjoner 

FØlgende forslag er tatt opp: 104, 1 1 1 ,  1 1 2  og 1 13. 
Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling opp

rettholdes. 

Diverse forslag 
a )  FØlgende forslag er tatt opp: 1 16, 120 og 127. 

Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariates innstilling opp
rettholdes. 
b) Regler for valg av representanter til LOs Kongress. FØlgende 

forslag er tatt opp: Nr. 58 og 136. 
Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling opp

rettholdes. 
c) Samorganisasjonenes vedtekter. 
FØlgende forslag er tatt opp: 141, 144, 148, 153, 154 og 155. 

Vedtektskomiteen anbefaler at Sekretariatets innstilling opp
rettholdes. Denne omfatter også forslag fra representant nr. 202, 
Jens P. Jelle. 

I tilknytning til innstillingen fra vedtektskomiteen understreket 
Einar Strand meget sterkt argumentene mot å programfeste en so
sialistisk samfunnsordning i selve formålsparagrafen for LO. Han 

Dirigenten sa at ifØlge sekretærenes papirer var ikke forslaget 
gressen. -Vi må ikke stille oss slik at vi har en formålsparagraf 
som kan fØre til splittelse av fagbevegelsen. Da står vi overfor en 
farlig utvikling, en splittelse av fagbevegelsen slik vi har sett i an
dre land. Vi har vært spart for dette i Norge. 

I LOs handlingsprogram vil selvfØlgelig målsettingene være pre
get av de holdninger medlemmene i fagbevegelsen har, men vi må 
vokte oss vel for å spesifisere målsettingene så sterkt at det som 
da ikke uttrykkelig er nevnt automatisk skulle falle utenfor LOs 
virkeområde, sa Strand bl.a. 

nferknader � Urunsti]lingen. 

Dirigenten foreslo at man ikke skulle ta realitetsdiskusjon på for
slagene under punkt 5, men ta opp misforståelser om det måtte være 
nØdvendig. 

Dette ble vedtatt. 
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Brynjulf Mugaas påpekte en trykkfeil. Han hadde satt forslag 830 
opp mot hele paragraf 14, ikke forslag 83. 

Jan 1. Asmul sa han hadde tatt opp forslag 156, men det var ikke 
vurdert av redaksjonskomiteen. 

Dirigenten sa at ifØlge sekretærenes papirer var ikke forslaget 
reist. 

Svein Muffetangen henviste til en rekke forslag han hadde tatt 
opp som ikke var vurdert. Hans forslag var kommet med i det 
trykte referat fra mandagens møte. 

Einar Strand mente at forslagene ikke forelå. I tilfelle måtte de 
være levert feil og da til referentbenken. 

Harald Minken rettet en trykkfeil om at han ville stryke para
graf 17 3 A. Under dette var 3 B blitt til 30. 

Einar Strand bekreftet at dette var riktig. 

Jan l. Asmul henviste også til det trykte referat angående forslag 
156. 

Aage Hammerstad påpekte også et forslag som var utelatt, men 
som var med i det trykte referat. Det gjaldt forslag 145. 

Reidar Albertsen etterlyste forslag 82 som var tatt opp og var 
med i det trykte referat. 

Marit Engh ba om en oppklaring og henviste til paragraf 7. Hen
nes forslag her var ikke gjengitt, og heller ikke at hun tok opp 
forslagene 74 og 75. 

Dagfinn Aam hadde tatt opp forslag 130, men det var ikke med i 
redaksjonskomiteens innstilling, derimot i det trykte referat. 

Svein Muffetangen bekreftet at det kunne være en misforståelse 
ute og gikk. Han håpet derfor at forslag 30 ikke falt ut. 

Dirigenten foreslo en kort pause for å oppklare disse sakene. 

Arne Nakim foreslo at man sendte hele saken tilbake til Sekre
tariatet når det var så mange ting som var utelatt. 

Øystein Larsen påpekte en misforståelse angående forslag nr. 1 .  
Dette var ikke med. 

Pål Steigan bekreftet at han hadde støttet dette forslaget. 

Dirigenten foreslo så hele saken sendt tilbake til redaksjons
komiteen da det var stor uklarhet om hva som var tatt opp. 

Votering: Saken enstemmig utsatt. 

Etter pausen overtok Reiulf Steen som dirigent, og man gikk lØS 
på punkt 8 på dagsordenen clnternasjonale spørsmåb . 
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Dagsordenens pkt. 8 

Internasjonale spørsmål 

Tor Aspengren: Vi slår på denne Kongressen fast at fagbevegelsen 
i Norge, Norden, Europa og andre land har Økt sitt internasjonale 
virke betydelig. For norsk fagbevegelse er aktiviseringen særlig 
gj ort gj eldende de to siste kongressperiodene. 

Begrunnelsen for det internasjonale arbeidet er kort og godt at 
det er nØdvendig. Forholdene for fagorganiserte i Norge og andre 
land påvirkes av det som skjer i internasjonal Økonomi, sosialutvik
ling, miljØ og sikkerhet. Jo, hurtigere vi tar de videre konsekvenser' 
av dette, jo raskere vil vi som land og bevegelse bidra praktisk til 
kontroll over utviklingen. Derfor sØker vi nye veier for å påvirke 
utviklingen mellom landene, fordi vi som arbeiderbevegelse stadig 
Ønsker å Øve reell innflytelse på vår egen livssituasjon. 

I Norge og Norden har arbeiderbevegelsen gjort den grunnleggen
de erfaring at solidaritetssamfunnet er best for mennesket. Det er 
gjennom solidarisk kamp vi har skapt det samfunn vi er stolte av. 
Folk har vært villige til å yte sjØl for å skape fellesgodene og soli
dariteten er stadig forutsetningen for lØsning av ulØste oppgaver. 

Nå står vi overfor nØdvendigheten av å innfØre samme prinsipielle 
holdning og praktiske framgangsmåte internasjonalt - for et bedre 
og tryggere internasjonalt samfunn. Erkjennelsen av fellesansvaret 
må kjempes gjennom. Her har fagbevegelsen og arbeiderbevegelsene 
i alle land en historisk oppgave. Solidariteten må gjelde overfor og 
melom - fagorganiserte og arbeidstakere i alle land uansett system. 
Den må gjelde i kampen for kontroll over internasjonal Økonomi og 
arbeid for alle. Den gjelder i kampen for menneskerettighetene, og 
overfor de fattige i verden. 

Dette er tankegangen bak det internasjonale arbeidet. På sett og 
vis sØker vi å fremme våre egne idealer og samfunnssyn. Men jeg 
spØr, om ikke selve den samfunnsform og vei de nordiske demo-
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kratiske arbeiderbevegelser har valgt, kan være til nytte for andre 
samfunn? De nye nasjoner ser etter eksempler, de eldre industrisam
funn i øst og vest leter etter nye veier. SpØrsmålet er om ikke den 
nordiske vei med demokrati og arbeid for alle, er et alternativ 
mellom ytterlighetene i øst og vest. I dette er demokrati, likhet, 
reell selvbestemmelse, og en planlagt utvikling med sosial rettferd, 
arbeid og inntekt for alle den demokratiske arbeiderbevegelses 
siktemål. 

LO har bevisst gått inn for å styrke og effektivisere de faglige or
ganer i Norden og Vest-Europa. Nordens Faglige Samorganisasjon 
er nå veletablert og aktiv. Den har innflytelse. Fellesprogrammene 
er ledesnor er for de nordiske lands- og tjenestemannsorganisasjo
ner. Nordisk fagbevegelse har styrket sin stilling overfor de nordiske 
regjeringer, Nordisk Råd og Nordisk Ministerråd. I det nordiske 
industri- og energipolitiske samarbeid krever fagbevegelsen med
virkning og innflytelse. Det vil være naturlig med nær forbindelse 
mellom Det nordiske ministerråd og fagbevegelsen. Det er også na
turlig med faglig representasjon i den nordiske investeringsbank. 
Et nordisk industri- og energipolitisk samarbeid forutsetter sam
arbeid om Økonomisk politikk, sysselsettings- og arbeidsmarkeds
politikken, og i et slikt nordisk samkvem er fagbevegelsen nØdven
dig. Regjeringene vil spare tid ved å ta fagbevegelsen med på råd 
med en gang. 

I denne sammenheng minner jeg om at kontakt mellom myndig
hetene og organisasjonene er i ferd med å spre seg internasjonalt. 
Mellomstatlige organer får etter hvert større betydning for å lØse 
samfunnsoppgavene. Det er naturlig at arbeidslivets organisasjoner 
blir faste samrådspartnere i disse organisasjonene. Tendensen er 
klar, fra ILO og EF til EFTA, hvor vi har tatt initiativet til større 
innflytelse, og til OECD, hvor den faglige gruppering Øker sin virk
somhet. Den siste organisasjon er viktig for samråd mellom Vest
Europa, Nord-Amerika og Japan om Økonomisk politikk, energi, 
og nord-syd problemene. Der finner vi også amerikansk fagbe
vegelse. I Europarådet er en liknende utvikling på gang. Hva annet 
er naturlig enn at de nordiske regjeringsorganer, Ministerrådet og 
Investeringsbanken, går i brodden med et internasjonalt samarbeid 
mellom regjeringer og arbeidslivets organisasjoner? 

Den europeiske faglige samorganisasjon er på rask vei framover 
- etter konsolidering når det gjelder struktur, personell og pro
grammer. EURO-LO er nå det sentrale, faglige koordinerende organ 
i Vest-Europa. Det er grunn til å understreke betydningen av dette 
i betraktning av at Vest-Europa utgjør ett frihandelsområde fra 
sommeren 1977.  
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Frihandel er ikke nok for fagbevegelsen. Økonomien må styres. 
Arbeiderbevegelsen har alltid gått i bresjen for styring av Økonomi, 
for planØkonomi, og det vil vi også gjøre gjennom Den europeiske 
faglige samorganisasjon for Vest-Europas vedkommende. 

På nordisk hold inntar vi felles oppfatninger i EURO-LO. Dette 
har særlig hatt virkning for arbeidet med den Økonomiske poli
tikken. Det er gjennom aktiv innsats i EURO-LO, FFI og Den råd
givende faglige komite i OECD skapt et gjennomarbeidet Økonomisk
politisk alternativ til den Økonomiske politikk som har fØrt til den 
største krisen siden 1 930. Ingen annen gruppe har utarbeidet for
slag for full sysselsetting intern:lsjonalt. EURO-LO er nØkkelorga
nisasjonen i dette arbeidet - både overfor EFTA og EF og i sam
arbeid med japansk og amerikansk fagbevegelse overfor OECD. 

Den internasj onale nedgangen fra 1 973 rammet arbeidstakerne 
verden over. I de regjeringer hvor de gammeldagse oppfatninger 
om Økonomisk politikk rår, tør en ikke la Staten spille en aktiv 
rolle i Økonomien. Frykten for inflasjonen lammer handlingsevnen. 
Det hersker redsel for at alminnelig etterspØrsel skal fØre til pris
gallop. Full sysselsetting er satt til side som hovedmålsetting. 

I internasjonal fagbevegelse er vi i gang med et veritabelt felt
tog mot denne passive og uansvarlige holdningen. La meg si med 
direkte adresse til de japanske, vest-tyske, franske og amerikanske 
regj eringer i den verden vi i dag lever har alle medansvar. Vi er 
alle avhengige av hverandre når det gjelder handel, Økonomi, sys
selsetting og inntekt. De store land med store Økonomier har et 
spesielt ansvar. Situasjonen krever en aktiv, positiv og selektiv 
Økonomisk politikk i alle land. Den krever samarbeid om Økono
misk politikk, med full sysselsetting som mål. 15 millioner regi
strerte arbeidslØse i Vest-Europa og Nord-Amerika er uakseptabelt. 
300 millioner uten arbeid i utviklingslandene er en fare for freden. 
I de industrialiserte land er 20 prosent av de arbeidslØse under 2 5  
år. Selve det demokratiske system står p å  spilL Det moderne poli
tiske demokrati må vise at det er i stand til å gjennomfØre en 
politikk, anvende slike metoder og skape et slikt samarbeid mellom 
landene at arbeid for alle trygges. 

( Fagbevegelsens internasjonale alternativ bygger på at Staten 
skal delta i det Økonomiske liv i alle land, at Staten ved offentlige 
sysselsettings- og investeringsprogrammer fremmer oppgang slik 
at tillit skapes. Investeringene må sikte på sysselsetting, og vekst 
må velferdsorienteres og styres. Vekst og sysselsetting må bl. a. 
konsentreres i den offentlige sektor, særlig i sosialsektoren energi, 
husbygging o. l. Vi krever en aktiv arbeidsmarkedspolitikk og se
lektivitet i virkemidlene. - For oss er ikke dette radikalt, men 
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for arbeidsgiverforeningene og gammeldagse Økonomer og politikere 
i Vest-Europa og Nord-Amerika er det uvante tanker.) 

Betydningen for norske arbeidsplasser av at disse tankene godtas, 
kan ikke overvurderes. På sikt er vi avhengige av den Økonomiske 
politikk som fØres i andre land. Derfor Ønsker vi å påvirke denne 
politikken. Det er forunderlige forhold når Norge eksporterer 
energi og råvarer til land som i sin tur fØrer en Økonomisk politikk 
som skaper ledighet her i landet. Slike forhold kan ikke fortsette 
evig. 

Vårt krav er en plan og et samarbeid som skaper full sysselsetting 
i den industrialiserte verden i 1980. OECDs Ministerråds mØte til 
sommeren må enes om en slik plan. Oslo-mØtet i april 1977 av vest
europeiske landsorganisasjoner og sosialistpartier formulerte en Øko
nomisk politikk for arbeiderbevegelsen i Vest-Europa. Det tok sikte 
på å påvirke London-mØtet, OECD, EF og EFTA, og å binde ledende 
sosialdemokratiske politikere. Denne offensiven vil fortsette. 

Frie Faglige Internasjonale er fortsatt den sentrale internasjonale 
organisasjon for de demokratiske fagbevegelser. Norsk fagbevegelse 
bidrar gjerne til å styrke FFI. Men organisasjonen må konsentrere 
kreftene sine om konkrete faglige spØrsmål som den Økonomiske ut
vikling, faglige rettigheter, miljØ og faglig u-hjelp. 

Jeg vil understreke den stØttevirksomhet som arbeiderbevegel
sen legger opp til med omorganiseringen av Arbeiderbevegelsens 
Internasjonale StØttekomite og opprettelsen av AlS' Fond. Vi sikter 
på Øking av opplæringen av faglige tillitsmenn og utbygging av 
fagorganisasjonene i utviklingslandene. LO bØr yte et fast årlig 
bidrag til Fondet. For Kongressen er det foreslått kr. 300 000. Fon
det må tilfØres midler fast, og vi forutsetter at forbundene, for
eninger, partiet og andre av arbeiderbevegelsens organer yter år
lige bidra. Gjennom AlS har arbeiderbevegelsen styringen over sitt 
eget stØttearbeid, og gjennom AlS kan forbund, foreninger, lag og 
grupper ta de initiativ de Ønsker. AlS er arbeiderbevegelsens ko
ordinerende organ i u-hjelp og stØttespØrsmål. Jeg viser til beret
ningene for kongressperioden hvor det framgår at arbeiderbevegel
sen i en rekke saker har skaffet betydelige summer og Øvd poli
tisk innflytelse. Det gjelder Vietnam, Chile, SØr-Afrika, Portugal og 
Spania. Samlet er arbeiderbevegelsen i Norge viktig i stØttespørs
mål. Sammen med den Øvrige internasjonale arbeiderbevegelse får 
vår handlinger ytterligere virkning. 

I vedtakene om utviklingshjelp har Regjering og Storting åpnet 
for betydelige ytelser til u-hjelpsformål gjennom de frivillige orga
nisasjoner, også gjennom fagbevegelsen. LO har med tilfredshet 
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merket seg Stortingets holdning. Fagbevegelsen med sitt store kon
taktnett i utviklingslandene kan gjøre et viktig arbeid. 

I denne virksomheten vil LO samarbeide med AOF og Norsk 
Folkehjelp, med de nordiske og europeiske organisasjoner og gjen
nom FFI. 

Menneskerettsarbeidet er en viktig del av arbeiderbevegelsens 
kamp nasjonalt som internasjonalt. I mange rike land er det arbeid 
å gjøre her, i mange u-land er menneskerettsarbeidet så vidt be
gynt. Vi gir vår støtte til Regjeringens opplegg for menneskeretts
arbeidet, og er rede til et samarbeid. Det vil for Regjer,ing og Stor
ting være grunn til å arbeide gjennom frivillige organisasj oner. 

Norsk fagbevegelse fordØmmer rasistregimet i SØr-Afrika. Arbei
derbevegelsens motstand mot regimet må fortsette. Kampanjen 
«Solidaritet med det sØrlige Afrika,. i Norge bØr gå videre. V,i opp
fordrer til økt internasjonal faglig opptreden i SØr-Afrika-saken, 
til Økt finansiell og politisk støtte til motstandere av regimet, og vi 
krever av de nordiske regjeringer at de på ny tar initiativ til en 
internasjonalt politisk og økonomisk politisk boikott av regimet. 

Vi Ønsker velkommen utviklingen til demokrati i Spania. Vi gir 
vår støtte til den demokratiske arbeiderbevegelse, gjennom den 
norske Spaniakomite, som har arbeidet siden borgerkrigens slutt. 
Etter vår oppfatning er det bare naturlig med opptak av Spania 
i de europeiske mellomstatlige organer når demokratiet er innfØrt. 

Norsk, nordisk og internasjonal arbeiderbevegelse fordØmmer 
militærdiktaturet i Chile. Landsorganisasjonen arbeider gjennom 
FFI og CUT for en endring av regimet og støtte til den illegale fag
bevegelsen. Chile er viktig som eksempel på hvilken utvikling som 
ikke må komme i Latin-Amerika, for Øvrig hvor reaksjonen på 
begge ytterfløyene kjemper mot hverandre og hvor de progressive 
fagorganiserte og demokrater trenger all den støtte de kan få. Tida 
er inne til kraftige boikott-tiltak, men la meg gjøre det helt klart 
at en internasjonal boikott av diktaturet i Chile krever tiltak ikke 
bare i Vest-Europa og USA, men også fra Øst-Europa og ikke minst 
Kina. 

Samarbeidet med øst-europeisk fagbevegelse har skapt disku
sjon. Norsk fagbevegelses virksomhet på dette feltet har ligget langt 
fremme. I kontakten med øst-europeisk fagbevegelse befinner vi 
oss i et krysspunkt. Vi er uenige i det politiske system i Øst-Europa. 
SpØrsmålet om demokrati og menneskerettigheter kommer derfor 
inn i bildet. Vi vil arbeide for avspenning og fred, og sØke kontakt 
av den grunn. Mellom Øst- og Vest-Europa er det forbindelser som 
gir fagorganisasjonene felles-interesser, jfr. den Økonomiske utvik
ling, arbeidsmiljØet, det ytre miljØ, handelen osv. 
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Endelig er Norge nabo til Sovjetunionen, noe som understreker 
behovet for kontakt og gode kommunikasjoner også mellom fag
bevegelsene. Status for kontakten med Øst-Europa er positiv. Vi er 
kommet et stykke på vei i praktisk faglig samarbeid, både bilate
ralt og multilateralt, særlig når det gjelder miljØspØrsmålene. Et 
kontaktforhold er opparbeidet slik at vi nå kan ta opp og tale om 
spørsmål som ikke kunne berØres for fire år siden. Vi har ikke 
grunn til å tro at kontakten er politisk misbrukt i øst - samtidig 
som vi ser i øynene at begge sider har praktisk og politisk interesse 
av forbindelsen. Viktigst er at kontakten har livets rett. At vi er 
uenig i systemet vet alle. Vi sier direkte fra når det skjer åpenbare 
brudd på menneskerettighetene - a!rekte. Kontakten med Øst-euro
p�;,8k fagbevegelse bØr fortsettes. 

Det er en glede å konstater at AFL-CIO er på vei inn igjen i det 
internasjonale faglige samarbeid. Samarbeid med AFL-CIO både 
i OECD og bilateralt er av betydning for norske fagorganiserte. 
Amerikansk Økonomisk utvikling er viktig for Vest-Europa og Nor
den. Norge er alliert med USA. Så sent som forrige u�e var en ame
rikansk faglig delegasjon på besØk i Norge, et tegn på at forholdet 
mellom LO og AFL-CIO nå er gjenopprettet. 

Vi ser nØdig at USA forlater ILO. Det er· Ønskelig at sovjetisk 
fagbevegelse ikke kjØrer politiske resolusjoner i ILO. Det vil kvele 
ILO som organisasjon for arbeidslivssaker. Troverdigheten av Øn
sket om samarbeid Øst-vest fordrer moderasjon også i andre saker. 

La meg avslutningsvis ta opp det internasjonale faglig-politiske 
samarbeidet og forholdet til Regjeringens i l,ltenlandssaker. 

Vi noterer med tilfredshet at Arbeiderpartiet vil bygge opp et 
faglig-politisk samarbeid i Norden og Vest-Europa, og gjennom 
Sosialistinternasjonalen. Norsk fagbevegelse har gode erfaringer med 
det faglig-politiske samarbeid med Arbeiderpartiet. Alt peker på 
at metoden kan nyttes internasjonalt. Et liknende samarbeid bØr 
bygges opp særlig i Europa. Vi forventer konkrete utspill fra par
tiet her, gjerne på nordisk basis. Fagbevegelsen er rede til et sam
arbeid. Oslo-mØtet i april 1977 mellom landsorganisasjonene og 
sosialistpartiene om Økonomisk politikk var et godt tiltak som kan 
og bØr fØlges opp. 

Når det gjelder Regjeringens utenrikspolitikk, vil jeg gi allmenn 
tilslutning. På to punkter er det grunn for Landsorganisasjonen 
til å uttrykkt �l>esiell interesse : den utenriksØkonomiske politikk 
Regjeringen fjlll'er og havrettspolitikken. Om begge er det nær kon
takt mellom LO og Regjeringen. 

På begge felter har våre medlemmer grunn til å være tilfreds med 
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aktiviteten og resultatene. Særskilt legger vi vekt på at Regjeringen 
tar initiativ til et Økonomisk samarbeid i Vest-Europa og innen 
OECD for full sysselsetting. Vi går ut fra at Regjeringen vil presse 
på. 

Når det gjelder forholdet til de fattige land, støtter Landsorgani
sasjonen den linje Regjeringen og Stortinget har valgt. Norges særs 
gunstige stilling Økonomisk og solidaritetshensynene overfor fattige 
land er god grunn til at Norge og andre mindre land som er rike, 
går i bresjen for et nytt forhold mellom de demokratiske industri
land og utviklingslandene. Landsorganisasjonen har for lengst slut
tet seg til forslagene om Økning av norsk u-hjelp, om hjelp til in
vesteringer i u-land og om Økt markeds gang i Norge. Vi må her 
vise solidaritet i praksis. 

Vi forutsetter at arbeidslivets organisasjoner tas med på råd ved 
iverksettelsen av vedtakene. 

På ett punkt kan både fagbevegelsene, arbeiderpartiene og re
gjeringene Øke sin virksomhet. Det gjelder kampen mot den inter
nasjonale kapprustning og mot spredningen av evnen til å produ
sere kjernefysiske våpen. En foruroligende utvikling er i gang, bl. a.  
med eksporten av reaktorer og materiell som kan nyttes til pro
duksjon av kjernevåpen. Verden står her overfor sin største ut
fordring: kontroll med kjernevåpnene. Eksporten av våpen fra øst 
og vest til nye land er nærmest hensynslØS. Både arbeidet med 
kontroll av kjernevåpen og nedrustningsdrØftingene i Europa burde 
ha gitt bedre resultater. Internasjonal fagbevegelse i Vest og øst 
må sØke å koordinere og Øke sin virksomhet for nedrustningen, mot 
kapprustning og hensynslØs våpeneksport, for avtalte og kontrollerte 
tiltak. 

Norsk fagbevegelses arbeid på det internasjonale felt er preget 
av hva som er praktisk nØdvendig, dels er det et perspektiv med et 
ideelt tilsnitt. Arbeiderbevegelsen har alltid knyttet det praktiske 
og dagnære arbeid til de langstiktige perspektiver og målsettinger 
for samfunnet. Slik må det også være i det internasjonale arbeidet. 
Den veien vi her har tatt fatt på, må fØlges videre. Det er ingen 
annen vei å gå for de store folkegrupper - enn gjennom interna
sjonal solidaritet og samarbeid. 

Debatten. 

Dirigenten gjorde oppmerksom på tre forslag om den internasjo
nale situasjon som blir tatt opp ved avslutningen av Kongressen. 
Forslagene er utdelt. 
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PåZ Steigan, Oslo, sa at diskusjonen kom litt brått på. Han ville 
likevel ta opp en del viktige internasjonale spørsmål. Steig an sa 
bl. a. at DNA og SV har flertall til å bryte forbindelsene med Chile, 
Sør-Afrika og Rhodesia. De har også makt til å bryte forbindelsen 
med Junta-Olsen. At de ikke gjør det, viser hvor mye frasene om 
internasjonal solidaritet betyr i praksis. 

Steigan sa at i Asania som er det riktige navn på såkalte SØr
Afrika oppfordres det til full boikott. LO kan be sine medlemmer 
om å gjennomfØre dette. Steigan sa at LO-ledelsen mer og mer lar 
seg influere av lederne i Sovjet. Den såkalte tsjekkoslovakiske fag
bevegelse som er opprettet med sovjetiske bajonetters hjelp, invi
teres til Norge og vice versa. Han mente også at LO-ledelsens svak
het for sovjetisk innflytelse kommer til uttrykk i Sekretariatets 
innstilling til Svalbard-forslaget fra TromsØ sykehus personalfor
ening. Her heter det bla. a. at Sovjet og Norge har et felles ansvar 
for ro og stabilitet i nord-områdene. Hadde det vært ordlyden i en 
internasjonal avtale, hadde det vært omtrent det samme som å si 
at Norge og Sovjet deler suvereniteten over Svalbard. Dette må vel 
også være i strid med Regjeringens Svalbard-politikk, sa Steigan, 
som slo fast at Svalbard er et norsk land. 

Dirigenten Reiulf Steen opplyste at dirigentbordet under Steigans 
innlegg hadde tatt sjØlkritikk. Han opplyste nå at det foreligger tre 
- ikke to forslag til uttalelser. Han varslet kveldsmØte og foreslo 
møtet hevet til kl. 19.30. 

Harald Minken tok ordet til forretningsordenen. Han ville vite hva 
man skulle behandle i kveldsmØtet og i tida framover. 

Dirigenten svarte at man hadde satt av tid til kveldsmØte tirsdag, 
så det burde ikke overraske noen, aller minst Minken som hadde 
vært blant dem som har bidratt til å trekke møtet ut. 

Jens Petter JeHe foreslo at møtet skulle begynne igjen kl. 1 9.00. 

Dirigenten tolket forsamlingens negative holdning til dette, dit 
at han opprettholdt sitt forslag om å begynne igjen kl. 19.30. 

Harald Minken tok ordet for å rette en misforståelse. Han var 
innforstått med kveldsmØtet, men ville vite hva som skulle be
handles. 

MØtet ble deretter hevet litt fØr kl. 18.00. 
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Kveldsmøtet tirsdag 24. mai 

KveldsmØtet ble satt kl. 1 9.35 ved dirigent Finn Nilsen. Han 
henstilte til representantene om å begrense rØykingen mest mulig. 
Han opplyste at man i lØpet av kveldsmØtet burde ta sikte på å bli 
ferdig med diskusjonen og voteringen om den internasjonale situa
sjon. Videre å bli ferdig med Tor Halvorsens innledning om hand
lingsprogrammet. Dirigenten hadde også håp om at man skulle bli 
ferdig med voteringen over vedtektskomiteens innstilling. - Vi bØr 
holde på til omkring midnatt, sa dirigenten. Han opplyste at Pål 
Steigan har fremmet et forslag som går ut på full stØtte til den pan
afrikanske kongress og Asania og kamp mot Vorster-regimet. 

Odd Bach, Transportarbeiderforbundet, sa at det var grunn til 
å gi LO-ledelsen honnØr for det sterke internasjonale engasjement 
LO har vist, særlig i den seinere tid. Han hadde ingen endringsfor
slag til de framlagte uttalelsene som han syntes stort sett dekket 
det som måtte være grunnlaget for LOs internasj onale engasjement. 
Han framhevet AlS betydning og stØttet det forslag til bevilgning 
på 300 000 kroner årlig som er lagt fram. AlS bØr være midtpunktet 
for vårt internasjonale engasjement, men det bØr ikke hindre oss i 
å engasjere oss i andre tverrpolitiske solidaritetsaksjoner. Bach 
nevnte spesielt Chile-aksjonen som et eksempel på en organisasjon 
hvor samarbeidet går bra. AlS bØr samarbeide med slike aksjoner 
som er de eneste som kan drive det nØdvendige markarbeidet ute på 
arbeidsplassene, sa Bach. 

Kjell DØmbe, Transport, Stend, tok opp forslag 1 099. 

Dirigenten foreslo fem og tre minutters taletid for henholdsvis 
fØrste og annen gangs innlegg. 

Willie Kristensen, Bygning, Oslo, tok opp forslagene 1087 og 1088 
med forbundsstyrets innstilling. 

Han berØmmet den norske utenriksminister og hans medarbeidere 
for den måten de drev norsk utenrikspolitikk på. Deres stille 
diplomati hadde båret frukter. Det hadde ikke vært de prangende 
uttalelser. Han var glad for at man hadde en utenriksledelse som 
holdt hodet kaldt. 

Harald Minken, Jern og Metall, Oslo, tok opp forslag 1 092. Faglige 
tillitsmenn i det samme multinasjonale selskapet, men i forskjellige 
land, må ha mulighet for kontakter. Bare slik kan de støtte hver
andres kamp og treffe tiltak mot det multinasjonale selskapets 
angrep på deres interesser. 

Han satte fram fØlgende forslag: 
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l) Kongressen krever at Norge bryter enhver forbindelse med Chlle
juntaen og at den chilenske ambassadøren utvises. 

2) Kongressen krever at Norge bryter enhver forbindelse med rasist
regimet i Azania (- Sør-Afrika»).  

3) Full boikott av fascistregimet i Azania (-Sør-Afrika.) Zimbabwe 
(-Rhodesia») og Chile, herunder også eksport fra disse land som går 
under dekke fra tredje land. 

Våre klubber og foreninger må. kjempe for en aktiv boikott av ordrer 
fra og leveranser til disse land. 

Minken mente det norske borgersskapet støtter fascist-juntaen i 
Chile. Videre mente han at Chile-ambassadØren drev angivervirk
somhet. 

Når det gjaldt boikotten av SØr-Afrika så drev man med boikott 
av vin og brennevin, men det utgjør bare en prosent av importen 
mens derimot den norske stat gjennom SAS driver kontor i landet 
med 1 6  ansatte. Det er flaut for norsk fagbevegelse. Minken mente 
forslag 1 090 hØrte hjemme under Diverse forslag da det gjaldt 
Svalbard som er norsk område. Sovj et driver en aggresiv politikk 
overfor Norge på Svalbard bl. a. ved å kreve en del av suvereniteten 
over øygruppen. 

Dirigenten minnet om at alle forslag måtte foreligge skriftlig på 
dirigentens bord. 

Kåre B. Werner, fra Norsk Folkehj elp, var glad for at organisa
sjonene er nevnt i flere forslag. Han redegjorde kort for Norsk 
Folkehj elps internasjonale engasjement og sa bl.a. : 

I samråd med LO har N . .  F. opprettet en internasjonal avdeling. 
En hensikt med dette er at arbeiderbevegelsen gjennom sin humani
tære hjelpeorganisasjon skal kunne engasjere seg og styre en del 
av de bevilgninger og innsamlinger som finner sted, bl. a. overfor 
utviklingslandene. Hittil har det vært andre humanitære organisa
sjoner - som ikke har noen direkte tilknytning til norsk arbeider
bevegelse som på frivillig plan har konsentrert seg om utviklings
hjelp. Disse har også i stor utstrekning distribuert de millionbevilg
ninger som er gitt over statsbudsj ettet til dette formål. 

Ved Norsk Folkehjelps engasjement på dette plan, er vi nå kom
met inn i Utenriksdepartementets katastrofeutvalg. Vi har der an
ledning til å være med i drøftingene av de millionbevilgninger som 
gis av Utenriksdepartementet. 

Gjennom det samarbeid som er bygd opp med LO, AOF og den 
politiske arbeiderbevegelse er det funnet fram til en samordning 
av hele den samlede innsats. AlS er det koordinerende organ, Norsk 
Folkehjelp det utØvende. De forslag som derfor foreligger på Kon-
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gress-deltakernes bord er derfor i samsvar med vårt syn på det 
internasjonale plan. 

I lØpet av det siste året som N. F. har engasjert seg i dette ar
beid, kan nevnes de tiltak som er satt i gang og er under utvikling 
i Portgual takket være bevilgninger bl. a. fra fagbevegelsen og våre 
myndigheter. Over 1 million kroner er anvendt til arbeidet i Portu
gal. Jeg viser til den hjelp som er ytet katastroferammete fra jord
skjelvene i Italia. Sist, men ikke minst bØr nevnes den store kam
panj en som nå er i full gang under aksjonen « Solidaritet med det 
sØrlige Afrika,. ,  som bl. a. Aspengren omtalte. 

La meg for ordens skyld nevne at FN i alle år har deltatt aktivt 
i utenlandshjelp gjennom de organer som er opprettet, tidl. Europa
hjelpen og i de seinere år Det norske Flyktningeråd hvor våre re
presentanter sitter med ledende tillitsverv. 

La meg også nevne at Norsk Folkehjelps hovedkontor i sammen
hengende 30 år har hatt Sekretariatet for Den norske Spaniakomi
teen. I denne forbindelse bØr nevnes den oppheving av boikott når 
det gjelder turistreiser til Spania som komiteen vedtok på sitt siste 
årsmØte. Både Norsk Folkeferie, AOF, Folkets Brevskole og Den 
norske Spaniakomiteen arbeider nå med opplegg av ferie- og stu
diereiser til Spania, hvor de fagorganiserte vil få tilbud om kontakt 
med spanske kamerater, for å få kunnskaper om spansk arbeider
bevegelse. Disse opplegg skjer da bl.a. i nært samarbeid med vår 
broderorganisasjon i Spania UGT. 

La meg til slutt understreke at hele det engasjement som N.F. 
har og kommer til å få på det humanitære plan, skjer i nær for
ståelse med de faglige organer som er bygd opp i vårt land, som i 
de nordiske og europeiske land. Dessuten har vi vårt medlemskap 
i Internasjonal Arbeiderhjelp som er et koordinerende organ for alt 
humanitært hjelpearbeid blant de mange organisasjoner innen ar
beiderbevegelsen som arbeider analogt med Norsk Folkehjelp i en 
rekke land i Europa. 

La meg ved denne anledning nytte hØvet til å takke for det ut
merkete samarbeid som vår organisasjon har med norsk fagbeve
gelse om disse oppgaver, sa Werner. 

Kjell Mathisen, Akershus fylke, sa at et av de spØrsmål man særlig 
burde rette oppmerksomheten mot var det faktum at nesten ethvert 
land i dag kan framstille atomvåpen - om de Ønsker det. Det gir 
dystre perspektiver. Vi bØr så sterkt vi kan arbeide videre for å 
realisere en gradert nedrustning, sa Mathisen. Han kom også inn på 
de prisene vi betaler for mange av de varer vi importerer fra utvik
lingslandene. Vi klager når prisene går opp, men jeg vil si at j eg 
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gladelig skal være med på å betale enda mer for kaffen hvis j eg var 
sikker på at lØnningsposene til våre kamerater i u-landene ble fyl
digere etterpå. Han sa videre at de svarte snarest må få overta 
styret i det sØrlige Afrika, han støttet det samarbeid LO har innledet 
med en demokratisk fagbevegelse i Spania. Om olje-politikken sa 
han at vi må sikre våre oljeressurser og sørge for å holde unna 
utenlandske profitØrer. 

Det vi trenger i det fortsatte internasjonale arbeidet er en fag
bevegelse for hele verden, en bevegelse som virkelig kunne sam
arbeide over landegrensene. 

Brynjulf Mugaas, Jern og Metall, Oslo, sa at han ikke kunne skjØn
ne at Aspengren så på kontaktene med Tsjekkoslovakia som noe 
ledd i en avspenningsprosess. Tsjekkoslovakia er okkupert og leie
svennene der representerer ikke folket. Om Helsinki-konferansen og 
forberedelsene til Beograd-konferansen sa han at stormaktene bare 
ruster og forbereder seg til krig - USA og Sovjet Øker sine styrker. 
Fredskonferansene er ikke noe annet en krigsforberedelser. Mugaas 
fremmet fØlgende forslag: 

Kampen for fred er en uatskillelig del av den kampen arbeiderklas
sen fØrer for frigjøring. I dag er det først og fremst de to supermak
tene USA og Sovjet som gjennom sin enorme opprustning er en trusel 
for freden. Helsinki-konferansens hensikt var å legge et røykteppe over 
denne opprustningen. Men USA er i dag det samme som i bortimot 25 
å.r førte en grusom krig mot Vietnam og sto bak kuppet i Chile for 
fire år siden. Sovjet er i dag den samme som i 1968 da det okkuperte 
Tsjekkoslovakia og fortsatt holder landet okkupert. 

Kongressen fordømmer de to supermaktenes opprustning. Kongressen 
fordømmer den sovjetiske okkupasjon av Tsjekkoslovakia og krever 
full tilbaketrekning av de sovjetiske troppene. Kongressen fordømmer 
nndertrykkelsen av initiativtakerne til Charla 77. 

BjØrn Sandberg, Telemark fylke, støttet varmt forslag 1098 om 
støtte til den chilenske fagorganisasjonen CUT. Han opplyste at han 
varmt støttet arbeidet i AlS og sa at man i hans fagforening i Dalen 
har vedtatt å bevilge 25 Øre pr. merke til et internasjonalt støtte
fond. Hvis et slikt fond ble virkeliggjort i hele fagbevegelsen ville 
årlig gi 30-40 millioner kroner til dette arbeidet. Han oppfordret 
andre fagforeninger om å gjøre det samme for å vise i praksis at 
man mener noe med internasjonal solidaritet. 

Harald øveraas, Arbeidsmandsforbundet, sa at han kanskje ikke 
var den som roste LO-formannen oftest, men han syntes det var 
grunn til å rose LO med LO-formannen i spissen for det brede inter
nasjonale engasjement som er vist i den seinere tid. LO-ledelsen har 
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virkelig vært med på å skape bedre kontakt over landegrensene. 
Det skal vi være glad for (forsamlingen applauderte anerkjen
nende) .  

Han sa at han ville støtte det framlagte forslag som han heller 
ikke trodde det skulle bli noe problem å få vedtatt. Om Helsinki
konferansen sa han at han hadde et annet inntrykk av denne enn 
enkelte andre talere. Jeg tror Helsinki-konferansen er det grunn
laget vi må arbeide videre på, sa øveraas. 

Thor Andreassen, Jern og Metall, sa at det i mange år hadde vært 
misnøye med det internasjonale engasjementet i LO. Derfor gledelig 
å konstatere den utvikling som har funnet sted på få år. Som eksem
pel nevnte han EURO-LO og Nordens faglige Samorganisasjon. 
Dette er milepæler som man ikke kan vurdere konsekvensene av i 
dag. Vi i forbundene har også fått en bedre service til å kunne møte 
våre broderorganisasjoner i andre land med. Det var en glede fra 
denne talerstol å gi LO honnØr for det internasjonale arbeidet som 
er gjort. 

Andreassen kom så inn på den internasjonale stØttekomite som 
er en fortsettelse av det internasjonale solidaritetsfondet. Han an
befalte Kongressen helhjertet å støtte de tre foreliggende forslag. 

Arthur Svensson, Kjemisk, Oslo, sa at solidaritet med undertrykte 
folk måtte stå sentralt i norsk fagbevegelse. Han nevnte utviklingen 
i Chile. Der spilte USA inn med sin etterretningsorganisasjon CIA. 
Han ville gi Chile et håndslag spesielt fordi man hadde en repre
sentant for den chilenske fagorganisasjon til stede. Han støttet for
slag 1098 om å bevilge 50 000 kroner til denne organisasjonens kamp 
for et fritt Chile. 

Øyvind P. Olsen, Kjemisk, Fredrikstad, tok opp disse forslagene: 
1086, 1092, 1093, 1 094, 1095, 1096, 1097, 1098, 1099 og 1 100. 

Han støttet forslagr1; '"1m 50 000 til Chile. Han berØmmet Kaare 
Sandegren og hans stabs arbeid og forSØkene på å få til en ny Øko
nomisk verdensordning. Han mente vi må støtte fagbevegelsen og 
frigjØringsbevegelsen i undertrykte land på deres egne premisser. 
Når nasjonalistbevegelsen i SØr-Afrika ber om våpen og ikke ull
tepper, så bØr vi gi det. Ikke alle rundt på arbeidsplassene er klar 
over det nyttige internasjonale arbeidet som Sandegren og hans 
folk driver, så han håpet at tillitsmenn kunne få bli med på kurs 
om internasjonale spØrsmål. 

Per Ryanes, Oslo, tok opp forslag 1099. Han spurte også Aspen
gren om hvordan forholdet mellom den franske fagbevegelsen og 
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EURO-LO hadde utviklet seg. Han var lei av å hØre fra marxist
leninistene at Sovjet ikke var et sosialistisk land. Da han gikk i 
skolen var Tibet et selvstendig land. Hva med det i dag? 

Pål Steigan, Jern- og Metall.,  Oslo, grep straks fatt i Ryanes' 
spØrsmål og svarte at han skulle Ønske han slapp å snakke om 
et imperialistisk Sovjet. Det var en gang et sosialistisk land. Nå 
truer det Norge. Tibet? Her var Ryanes i selskap med CIA 
dersom han heve det at Tibet var undertrykt. Og CIAs kampanje 
om Tibet er fullstendig mislykket og bankerott. 

Angående Chile sa Steigan at han ikke skjØnte Aspengren når 
han snakket om at det var ytterflØyene som kjempet i Chile. Etter 
Steigans mening var det et fascistisk regime mot en stadig voksende 
folkeopposisjon. Han kalte Aspengrens analyse av situasjonen 
for oppsiktsvekkende. 

Einar Hysvær, NNN, ga formannen kompliment for det inter
nasjonale engasjementet i LO. Det var naturlig at Norden og Europa 
sto sentralt i dette arbeidet, men han ville også be om at man ofret 
kontakten med fagbevegelsen i u-landene stor oppmerksomhet. Han 
hadde selv vært på konferanser og konstatert at fagbevegelsen i 
USA og EF-landene viste en lunken holdning til u-landene. Det var 
en annen holdning hos de nordiske land. Om flernasjonale selskaper 
nevnte han et eksempel med Nestle-Findus som i Hammerfest var 
kjent som en menneskelig bedrift. I Latin-Amerika brukte det 
samme selskap politi mot streikende arbeidere. Det gir visse per
spektiver på internasjonal solidaritet. 

Kåre Sande gren, LOs administrasjon, takket for den store støtten 
forslagene fra Sekretariatet hadde fått i debatten. Han sa bl. a. i en 
kommentar til representanten Ryanes at arbeidet for faglig enhet i 
verden vil fortsette. Men verken verden eller Rom ble bygd på en 
dag. Dette er viktige spØrsmål som vi må arbeide videre med. Vi 
må arbeide videre på den møysommelige vei som går gjennom 
praktiske og politiske skritt. Han understreket at de problemene 
som knyttet seg til flernasjonale selskaper er noe fagbevegelsen er 
meget opptatt av. Dette er spØrsmål som står sentralt i alle inter
nasjonale fora og det arbeides med opplegg for større kontroll og 
innsikt i disse selskapenes virksomhet. Selv om dette ikke er nevnt 
direkte i uttalelsen, skal det ikke herske tvil om hvor stor vekt vi 
legger på denne saken, sa Sandegren. 

Til forslagene om diplomatisk brudd med regimer vi motarbeider 
sa Sandegren at dette nok kan tenkes som virkemiddel, men har 
liten hensikt når det f. eks. gjelder Chile. Vår ambassadØr i Chile 
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er en viktig kanal for det støttearbei0 30m drives. A kaste ut den 
chilc'ske ambassadØren i Norge vil be . .; det samme som at vi mister 
en viktig kanal i hjelpearbeidet. Han takket videre for forslaget 
fra Arthur Svensson om å bevilge 50 000 kroner til CUT. Dette er 
penger som vil komme godt med i det opplegg vi nå samarbeider 
med CUT om. Sandegren oppfordret ellers alle fagforeninger om 
å ta opp spørsmålet om støtte til aksjonen «Kamp for det sØrlige 
Afrika» .  

ThorbjØrn Finhammer, Handel og Kontor, Oslo, understreket sær
lig betydningen av forslag 1092 om Økt kontroll og innsikt i fler
nasjonale selskapers virksomhet. Han tok opp dette forslaget. 

Jacob Eitrheim, Oslo fylke, sa at forslag 1092 var av uvurderlig 
betydning. Han støttet videre forslag nr. 242. Han hadde selv vært 
så heldig å ha kontakt med kolleger i ITT-bedriften i Paris -
invitert og arrangert av kamerater i LMT. Han ble imidlertid stanset 
i bedriftsporten inntil saken ble klarert med direktØren i Oslo. Ved 
en ITT-konferanse i Geneve hadde han også fått sterkt inntrykk 
av den betydning det har å få kontakt med kolleger i sØsterbe
er. 

Han anbefalte sterkt Sekretariatets forslag. 

Annar Raste, Grafisk, tok opp forslag nr. 1094 som han refererte 
i sin helhet. 

Sigfred Hov, Nordland fylke, tok skarp avstand fra den framstil
ling av den internasjonale situasjon som Steigan og hans menings
feller hadde gitt. AKP framstiller internasjonale spØrsmål på en 
måte så fjernt fra det jordnære for fagbevegelsen som vel mulig, 
sa Hov som særlig gikk inn for å støtte innsamlingen til det SØrlige 
Afrika. 
Han fremmet fØlgende forslag : 

Kongressen bevOger kr. 50 000.- tO SØr-Afrika gjennom Norsk Folke
hjelp. 

Tor Aspengren sa i sitt sluttinnlegg at han ikke hadde noe imot 
tverrpolitiske organisasjoner på et plan under AlS, slik som f. eks. 
Chilekomiteen. Om Euro-LO og CGT, sa Aspengren at han på sikt 
trodde CGT kunne bli medlem av organisasjonen. Det har hittil 
vært 2-3 møter i saken, Den italienske fagbevegelsen har tidligere 
vist veien å gå, mente Aspengren. Om sitt syn på Chile referte 
Aspengren til avsnittet i sitt innledningsforedrag om det interna
sjonale arbeidet. 

Etter debatten gikk man til avstemning over pkt. 8. 
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Votering. 

Dirigenten foreslo at man til de innkomne forslag fra 1086 til og 
med 1 1 00 stemte over det forslag som Sekretariatet har lagt fram 
bortsett fra den delen av forslag 1 098 som gjaldt bevilgning til 
Chile. 

Dette ble enstemmig vedtatt. 

Sekretariatets forslag til innkomne forslag nr. 1086-1100. 

Landsorganisasjonen har medvirket aktivt til omorganiseringen og 
effektiviseringen av internasjonalt faglig samarbeid. En nordisk 
organisasjon, NFS, en tverrpolitisk vesteuropeisk organisasjon,
EURO-LO, og et øst-vesteuropeisk samarbeid er skapt. FFI Øker 
sitt arbeid for u-hjelp og for menneskerettighetene. En verdens
omspennende all-faglig organisasjon er et siktemål, men tida er ikke 
moden. 

Norsk fagbevegelse har Økt virksomheten for elementære men
neskerettigheter, særlig i samband med utviklingen i SØr-Afrika 
og Chile. Norsk fagbevegelse er aktiv i eget Chile-arbeid. Fagbeve
gelsen har de tre siste år gjennom FFI samarbeidet med CUT, den 
chilenske landsorganisasjon i eksil. Et hjelpeprogram er satt i verk, 
og bevilkninger er vedtatt. Kampanjen «Solidaritet med det sØrlige 
Afrika» er satt i verk. 

Når det gjelder flernasjonale selskaper, har Nordens Faglige Sam
organisasj on, EURO-LO og FFI utarbeidet handlingsprogrammer 
som nyttes overfor Nordisk Råd, Nordisk Ministerråd, vesteuropeiske 
regjeringer, selskaper og mellomfolkelige organer, OECD og FN. 
SpØrsmålet er tatt i øst-Vest-sammenheng. FFI har utarbeidet eget 
charter om flernasjonale selskaper, og fagbevegelsen har deltatt 
a}r,tivt i utformingen og iverksettelsen av OECDs regler. Tillits
mannsrettigheter sØkes sikret gjennom faglig samarbeid og nasjo
nale tiltak. 

Landsorganisasjonen har støttet Regjeringens avspenningsarbeid, 
og virket for nærmere kontakt mellom vest- og østeuropeisk fag
bevegelse på både tosidig og flersidig basis. LO har framholdt at 
Helsinki-konferansens sluttdokument må sØkes gjennomfØrt i sin 
helhet og at den internasjonale kapprusting hindres ved avtalte og 
kontrollerte nedrustningstiltak. Norsk, nordisk og internasjonal fag
bevegelse sØker LI. samordne sine tiltak for avtalt og kontrollert ned
rustning. 

Landsorganisasjonen har fulgt og støttet Regjeringens målbevisste 
arbeid for håndheving av norsk suverenitet på Svalbard og kpnti-
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nentalsokkelen rundt Svalbard. Landsorganisasjonen og de berØrte 
forbund deltar i fiskeriforhandlingene. 

VOTERING : 
Vedtatt mot 5 stemmer. 

Uttalelse om internasjonale spørsmål. 

Kampen for et bedre samfunn må fØres nasj onalt og internasj onalt 
En Økonomisk og miljØmessig utvikling etter arbeiderbevegelsens 
målsettinger krever bevisst innsats sammen med den politiske og 
faglige arbeiderbevegelse i andre land. Innflytelse nasjonalt er av
hengig av innflytelse på den internasjonale utvikling. Solidaritet 
er en forutsetning for gj ennomslag i denne kampen. 

Kongressen uttrykker beklagelse over arbeidsledigheten i indu
strilandene. Den felles offensiv for positiv Økonomisk politikk og 
full sysselsetting må kjØres videre i Den Europeiske Faglige Sam
organisasj on, Nordens Faglige Samorganisasjon og FFI. Etter topp
mØtene i OECD, EFTA og EF må presset fra de faglige organisa
sjoner på regjeringer for samarbeid om full sysselsetting Økes. Ut
viklingen av Vest-Europa krever samvirke mellom fagorganisa
sjonene, sosialistpartiene og regjeringene om Økonomisk politikk. 

Fagbevegelsen deltar aktivt i gjennomfØringen av OECDs atferds
regler for flernasjonale selskaper. Handlingsprogrammene i NFS og 
EURO-LO må sØkes satt ut i livet så snart som mulig, på basis av 
FFIs charter om flernasjonale selskaper. Særlig viktig er å sikre 
medbestemmelsesrett og tillitsmannsrettighetene. 

LO vil fortsette å arbeide for ILO som en trepartsorganisasjon i 
arbeidslivssaker. LO mØter hvert år med en fyldig delegasjon som 
ivaretar våre interesser i ILO. LO er for tiden representert i styret. 

Det faglige samarbeid innen Nordens Faglige Samorganisasjon og 
Den Europeiske Faglige Samorganisasjon har gjort vesentlige fram
steg. En forutsetning for effektiv nordisk innsats i det internasj o
nale faglige arbeid er fellesholdninger i NFS. Samarbeidet i EURO
LO må fØres videre. De Øst-vest-europeiske faglige konferanser bØr 
fortsettes, om faglige saker som arbeidsmilj Ø, det ytre milj Ø og Ølro
nomisk utvikling mellom øst- og Vest-Europa. Frie Faglige Inter
nasjonale bØr konsentrere sine ressurser om praktiske faglige spØrs
mål, særlig internasjonal Økonomi, milj Ø, rettigheter og faglig 
u-hjelp. 

Norsk fagbevegelses kamp for demokratiet gjelder enhver form 
for diktatur og krenking av menneskerettighetene. Den internasj o
nale demokratiske fagbevegelse har her en stor oppgave. 

Norsk fagbevegelses arbeid for demokrati og menneskerettigheter 
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i Portugal, Spania, Chile og SØr-Afrika må fortsette. Fagbevegel
sen driver eget arbeid for Chile. 

Kongressen støtter kampen mot rasistregimet i SØr-Afrika. Ar
beiderbevegelsens Internasjonale StØttekomite i samarbeid med FFI 
og NFS bes fØre kampanjen cSolidaritet med det sØrlige Afrika,. 
videre. Den ber Regjeringen, sammen med andre nordiske regje
ringer, om å ta initiativet til internasjonal Økonomisk og politisk 
boikott av apartheidregimet. 

Arbeiderbevegelsens Internasjonale StØttekomite er arbeiderbe
vegelsens koordinerende organ for stØttevirksomhet og u-hjelp. 

Kongressen støtter Regj eringens og Stortingets vedtak om Økin
gen av norsk utviklingshjelp og arbeidet for en ny Økonomisk ver
densordning. GjennomfØringen av tiltak i Norge bØr foregå i sam
arbeid med fagbevegelsen. 

Landsorganisasjonen i Norge slutter opp om arbeidet for av
spenning i Europa. Fagbevegelsen fortsetter arbeidet for Økt kon
takt bilateralt og gjennom multinasjonale Øst-vest-europeiske fag
lige konferanser for tida i regi av ILO. Helsinkiavtalen må gjen
nomfØres fullt ut. Den internasjonale kapprustning må stanses ved 
avtalte og kontrollerte nedrustningstiltak, gjennom gjensidige styr
kereduksjoner i Europa, ved forhandlinger mellom stormaktene, og 
gjennom Helsinki-Beograd-drØftingene. Nordisk og internasjonal 
fagbevegelse må samordne sitt arbeid for avtalt og kontrollert ned
rustning. 

Landsorganisasjonen gir sin støtte til Regjeringens arbeid for å 
gjøre De forente Nasjoner til den sentrale verdensorganisasjon for 
fred, sikkerhet og menneskerettighetene. 

VOTERING: Vedtatt mot 5 stemmer. 

Bevilgning til Arbeiderbevegelsens Internasjonale støttekomites 

fond (AlS' fond) ble så opptatt til votering. 

Fra Sekretariatet: 

Aktiviseringen av arbeiderbevegelsens internasjonale støtte- og 
u-hjelpsvirksomhet og aktiviseringen av Arbeiderbevegelsens Inter
nasjonale StØttekomite har aktualisert spØrsmålet om opprettelse 
av et Arbeiderbevegelsens Internasjonale StØttekomites Fond (AlS' 
Fond) og regelmessig tilfØring av midler til et slikt fond. 

Omfanget av virksomheten og behovet for hjelp til arbeider
bevegelser særlig i u-land, men også katastrofehjelp, krever større 
midler fra arbeiderbevegelsens egne rekker. Oppbygging av egne 
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midler er også nØdvendig som grunnlag for sØknader om midler fra 
Regjeringens u-hjelpsmidler og katastrofefond. 

Innsamlinger foregår vanligvis i samarbeid med Norsk Folkehjelp. 
En egen konto disponeres for slike innsamlinger. 

Anvendelse av AlS' midler som grunnlag for sØknader til myn
digheter om bevilgninger besluttes av AlS, i samråd med den av 
AlS' organisasjoner som er formelt ansvarlig for sØknaden. 

Utformingen og iverksettelse av prosjekter gjøres av Norsk Folke
hjelp eller AOF i samråd med AlS' sekretariat (LOs Internasjonale 
kontor) .  

Innstilling: 
I forbindelse med opprettelse av Arbeiderbevegelsens Internasjo

nale StØttekomites Fond (AlS' Fond) foreslås at Landsorganisasjo
nen årlig bevilger 300 000 kroner som et minste fast bidrag til AlS' 
Fond. 

VOTERING : Vedtatt mot 6 stemmer. 

Forslag 1098 om å bevilge 50 000 kroner til fagbevegelsen i Chile 
ble tatt opp til votering. 

VOTERING: Vedtatt mot 5 stemmer. 

Harald Minkens forslag om at forslag 1 090 skulle overføres til 
punkt 10. Diverse forslag ble reist og enstemmig vedtatt. 

Tre forslag angående Asania fra Steigan (ett) og Minken (to) 
ble foreslått sendt Sekretariatet. 

VOTERING: Vedtatt mot 5 stemmer. 

Dirigenten spurte om noen støttet Minkens fØrste forslag som 
gjaldt Chile. Det skjedde ikke, og dirigenten slo fast at forslaget 
dermed bortfalt. 

Dirigenten spurte om noen støttet Mugaas's forslag. Det skjedde 
ikke og forslaget ble ansett bortfalt. 

Forslag 205 om bevilgning på 50 000 kroner til det prosjekt Norsk 
Folkehjelp setter i gang for SØr-Afrika ble tatt opp. 

VOTERING : Vedtatt mot fem stemmer. 

Telegrammer om Chile. 

Fra CUTs representant i Norge forelå det forslag om kongressen 
skulle sende et telegram til den chilenske regjering om forholdene 
i Chile. Dirigenten refererte fØlgende fra CUTs brev : 
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LO-Kongressen sender et telegram til Pinochet hvor det prote
steres mot de ulovlige arrestasjonene av hundrevis av faglige ledere 
som sammen med tusener av andre chilenske patrioter er blitt bort
fØrt og er forsvunnet. Blant disse fagforeningsledere kan vi nevne: 

- Exequiel Ponce, medlem av CUTs sentrale ledelse. 
- Victor Diaz, tidligere medlem av CUTs sentrale ledelse. 
- Jaime Donato, formann i El-verksarbeidernes landsforbund og 

medlem av CUTs sentrale ledelse. 

Samtidig protestere mot at fØlgende faglige ledere nylig er blitt 
fratatt sitt chilenske statsborgerskap: 

- Luis Meneses, Generalsekretær i CUTs Utenrikskomite. 
- Humberto Elgueta, en av CUTs grunnleggere og for tiden med-

lem av CUTs Utenrikskomite. 
- Ernesto Araneda, tidligere bygningsarbeiderleder, tidligere 

formann i CUTs Utenrikskomite og inntil kuppet, Senator i 
det chilenske Parlament. 

Vi ber om at dette telegrammet sendes til den Chilenske Regje
ringen, til Chiles HØyesterett, den Chilenske ambassaden i Norge, 
GeneraldirektØren i ILO, GeneraldirektØren i UNESCO og Presi
denten i FNs Menneskerettighetskommisjon. 

LEVE LOs 24. KONGRESS! 
GJENNOM DET CHILENSKE FOLKETS KAMP 
OG DEN INTERNASJONALE SOLIDARITETEN 

SKAL FASCISMEN KNUSES! 

GiZberto OyanedeZ 
CUTs representant i Norge. 

VOTERING: Enstemmig vedtatt. Se side 288. 

Punkt 8 på dagsorden var dermed avviklet og dirigenten for
kynte 10  minutters pause. 
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Dagsordenens pkt. 6 

Hovedavtalene. 

Gunn Vigdis Olsen Hagen overtok som dirigent. 

Tor Halvorsen holdt denne innledning: Det er fra klubber og for
bund inkommet flere hundre forslag til revisjon av hovedavtaler. 
Under dagsordenens pkt. 5, tariffpolitikken, drØftet vi forslagene 
om innføring av organisasjonsplikt og tariffavgift. Om disse spØrs
mål vil jeg her bare henvise til vår diskusjon og Kongressens ved
tak i saken. 

Jeg vil her først ta opp generelle spørsmål som gj elder Hoved
avtalens forhold til den nye arbeidsmilj øloven. 

Deretter skal j eg komme særlig inn på forslag som gjelder tillits
mannsinstitusjonen og fagbevegelsens nye oppgaver, konsern
utvalgene og deres oppgaver, registrering av personalopplys
ninger og personvern i styrings- og planleggingssystemer, be
driftsutvalgene og avdelingsutvalgenes oppgaver etter innføring av 
representasjonsdemokratiet i Aksjeloven, fredspliktens forhold til 
lokale lØnnsforhandlinger og særavtaler, vilkårene for krav om 
opprettelse av tariffavtale og spØrsmålet om utvidet adgang til 
trekk av fagforeningskontingent, pressbestemmelsen i Hovedav
talens § 13. 

Til slutt vil jeg si noen ord om forslagene om uravstemning for 
godkjennelse av Hovedavtalen om de krav som er framkommet 
om innfØring av streikerett i kooperasj onen og i arbeiderpressen 
på lik linje med streikerett ellers i arbeidslivet. 

I loven om arbeidervern og arbeidsmiljØ er organisasjonene i 
arbeidslivet pålagt en rekke oppgaver og et betydelig ansvar i for
bindelse med gj ennomføringen av loven i praksis. Det er en klar 
forutsetning at Landsorganisasjonen og Norsk Arbeidsgiverforening 
inngår avtaler om arbeidstakernes og arbeidsgivernes nærmere 
plikter og rettigheter under iverksettelsen av arbeidsmiljølovens 
bestemmelser. 
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Allerede i lovens § 1 om dens målsetting er det slått fast at be
driftene skal innrettes slik at de selv er i stand til å lØse vesentlige 
arbeidsmiljØproblemer i samarbeid med arbeidslivets organisasjo
ner. Vi konstaterer at organisasjonene etter lovens krav skal spille 
en sentral rolle ved organiseringen av vernetjenesten, ved tilrette
leggingen av arbeidet i bedriften, ved iverksettelse av tiltak for å 
forebygge fysiske og psykiske skader og ved å finne passende ar
beid, for yrkeshemmede, for å nevne noen av hovedoppgavene. Ved 
forrige revisjon av Hovedavtalen fikk vi inn et par bestemmelser 
om vernearbeidet og om yrkeshemmedes situasjon. Disse bestem
melser utfyller Arbeidervernloven på de nevnte områder, og har for 
så vidt tjent til å lette gjennomfØringen av lovens bestemmelser så 
langt de rekker. 

De helt nye og omfattende oppgaver som organisasjonene her
etter skal lØse ifØlge arbeidsmiljØloven, gjØr det aktuelt å drØfte 
om Landsorganisasjonen og Arbeidsgiverforeningen bØr opprette en 
selvstendig arbeidsmiljØavtale. 

En slik spesiell og ny hovedavtale for arbeidsmiljØspØrsmål må 
i tilfelle behandle og regulere alle hovedkrav vedrØrende arbeids
miljØlovens målsetting, virkeområde og arbeidsgiverens og arbeids
takerens rettigheter og plikter. A ta inn i gjeldende Hovedavtale 
alt vi nå trenger av bestemmelser om arbeidsmiljØspØrsmål vil 
sprenge rammen for de saksområder som naturlig hØrer inn under 
Hovedavtalens del A. Etter Hovedavtalens del B omfatter bedrifts
utvalgenes og avdelingsutvalgenes mandat alle sider av arbeids
miljØet i bedriftene, herunder spØrsmål om gjennomfØring av gjel
dende arbeidervernlov. 

I den nye arbeidsmiljØloven er det opprettet arbeidsmiljØutvalg. 
Utvalgets sammensetning bygger på prinsippet om likt antall med
lemmer fra arbeidsgiver- og arbeidstakersiden. Med formannsvervet 
i utva4tet, som skal veksle mellom arbeidstaker- og arbeidsgiver
repreS&':ltant, fØlger det dobbeltstemme. 

ArbeidsmiljØutvalgets mandat dekker for det fØrste bedriftsut
valgets mandat i alle arbeidsmiljØspØrsmål. For det annet får ar
beidsmiljØutvalget vesentlig større kompetanse og myndighet enn 
bedriftsutvalget har i dag i arbeidsmiljØspØrsmål. 

I denne situasjon bØr vi for å unngå dobbeltarbeid og kompetanse
strid mellom arbeidsmiljØutvalgene og bedriftsutvalgene, endre be
driftsutvalgets mandat. For å oppnå full klarhet i organiseringen 
av miljØarbeidet i bedriftene bØr bedriftsutvalgene ikke lenger ha 
som oppgave å behandle de arbeidsmiljØspØrsmål, som etter loven 
er henfØrt under det nye arbeidsmiljØutvalget. 

Vi må under enhver omstendighet foreta nærmere analyse av 
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arbeidsmiljØutvalgenes og bedriftsutvalgenes arbeidsområde i for
bindelse med de drØftinger vi skal ha med Norsk Arbeidsgiver
forening om opprettelse av en Hovedavtale om alle arbeidsmiljØ
saker, spesielt saker som hØrer inn under den nye arbeidsmiljØ
loven. 

Vi må ta opp forholdet mellom Hovedavtalens del A og del B i 
sin fulle bredde til hØsten i forbindelse med iverksettelsen av ar
beidsmiljØloven og revisjon av Hovedavtalen. 

Fagbevegelsen står i dag overfor krevende arbeidsoppgaver 
som om kort tid vil forutsette Øket innsats fra våre tillitsvalgte i 
bedriftene. Her er det tilstrekkelig å peke på det faglige studie
og kursarbeid, på vårt faglige engasjement i forsikringssaker og i 
andre sosiale tilleggsordninger, og på våre faglige krav om effektiv 
kontroll med innsamling og bruk av registrerte personopplysninger 
som lagres i såkalte databanker. 

For å styrke arbeidet med den faglige studie- og kursvirk
somhet på bedriftsplanet, bØr vi overveie om ikke den studietillits
valgte heretter bØr velges på linje med de tillitsvalgte. 

Bruk av databaserte systemer, basert på registrering av per
sondata om den enkelte arbeidstaker, brer seg som ild i tØrt gress 
i norsk arbeidsliv. Enorme mengder av persondata lagres i data
maskiner. Disse lagre av persondata utgjØr i dag det vi i tidligere 
tider kalte bedriftenes personalarkiver. Både fornuftig bruk av per
sondata i produksjonen og besk;Yttelse mot misbruk av persondata 
er spØrsmål av vesentlig interesse for fagbevegelsen. Våre tillits
valgte står overfor vanskelige og arbeidskrevende oppgaver når 
medbestemmelsesretten skal benyttes i saker som angår datainn
samling og databruk. 

Etter at rammeavtalen om datamaskinbaserte systemer mellom 
Landsorganisasjonen og Arbeidsgiverforeningen ble sluttfØrt i 1975, 
er det utviklet og tatt i bruk en helt ny teknologi og nye metoder for 
innsamling og lagring av persondata. Registrering av personopplys
ninger gjennomfØres og lagres derfor i dag etter systemer som 
ikke dekkes av området for rammeavtalene mellom LO og N.A.F., 
og områdene for rammeavtalene om datamaskinbaserte systemer 
for Staten og for kooperative bedrifter. 

Tiden er altså moden til å ta opp til diskusjon hele det avtaleverk 
fagbevegelsen er knyttet til om innsamling og bruk av persondata i 
vårt arbeidsliv. 

Som et startgrunnlag tror jeg at vi bØr kreve tatt inn i Hoved
avtalen særskilt forhandlingsrett om alle spØrsmål som gjelder hvil
ke data som kan samles inn, hvordan dataene skal bearbeides, hvor
dan de bØr lagres, hvorledes de skal sikres mot uvedkommende inn-
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syn, hvem som kan få de utlevert m.v. En slik forhandlingsrett bØr 
gjelde uten hensyn til hvilken teknikk og hvilke metoder som be
driften bruker ved registrering av persondata. 

Det er en helt ny lov på trappene om vern om persondata som 
innsamles i privat eller offentlig virksomhet. Denne lov vil ha hjem
mel for adgang til å inngå tariffavtaler som styrker personvernet 
utover det som fØlger av loven. Fagbevegelsen kan ikke ta noe en
delig standpunkt til hvordan våre medlemmers personvern kan 
styrkes fØr vi har vurdert lovteksten i sammenheng med gjeldende 
avtaleverk. Dette vil vi få hØve til i god tid fØr forhandlingene inn
ledes om revisjon av Hovedavtalen. 

Forslagene om å styrke fellestillitsmannsinstitusjonen i kon
serner må ses på bakgrunn av tendensen i norsk industri mot større 
sammenslutninger eller fusjoner. Vi vet fra erfaring at disse kon
serndannelser vanskeliggjØr forhandlingene mellom klubbledelsen 
i de enkelte bedrifter innenfor konsernene og selve konsernledelsen. 
De bestemmelser vi har i Hovedavtalen om konsernutvalg under 
kap. 16 oppfyller ikke dagens krav til ordnede organisasjonsforhold 
i konserner. I Hovedavtalen bØr vi få regler om valg av konsern
tillitsmannsutvalg, om utvalgenes sammensetning, om utvalgenes 
myndighet og arbeidsområde, samt om konserntillitsmannutvalgets 
forhandlingsrett. Vi bØr også se nøye på spØrsmålet om ikke regel
verk om tillitsvalgte i konsernbedrifter bØr flyttes fram til Hoved
avtalens del A under kap. 3 og 4, som omfatter tillitsmannsinstitu
sjonene generelt. Dette siste forslag er tatt opp av Norsk Jern- og 
Metallarbeiderforbund, som på sitt landsmØte i 1974 vedtok særlige 
retningslinjer for opprettelse av og arbeid i konsernutvalg. Jeg 
skulle tro at disse retningslinjer, som har vært praktisert en tid, 
bØr kunne danne et brukbart grunnlag for våre forhandlinger om 
revisjon av Hovedavtalens bestemmelser om konsernutvalg. 

Gj ennomfØringen av industrielt demokrati, eller vi kan kalle 
det representasjonsdemokratiet i vårt bedriftsliv, må nå fØlges opp 
med krav om styrking av demokratiet innad i bedriftene. Jeg tenker 
her særlig på bedriftsutvalgene og avdelingsutvalgenes rolle for 
organiseringen av selve produksjonen for utviklingen av nye pro
duktmetoder, for riktig rasjonalisering og for arbeidsfordelingen 
mellom ledelse og de som blir ledet i produksjonen. Selv om de 
viktigste spØrsmål vedrØrende arbeidsmiljØet heretter vil bli hen
lagt under arbeidsmiljØlovens arbeidsmiljØutvalg, er det likevel 
tilbake betydelige arbeidsoppgaver for bedrifts- og avdelingsut
valgene. Disse oppgaver vil spesielt angå produksjonsopplegg og 
metode, produktutvikling, planer om utvidelser og innskrenkninger, 
iverksettelse av slike planer i praksis m. v. 

1 42 



Hittil har bedriftsutvalgene ikke hatt avgjØrelsesmyndighet -
bare såkalt rådgivende myndighet. Jeg mener vi under den fore
stående avtalerevisjon må ta opp igjen fagbevegelsens krav om at 
bedriftsutvalgene og avdelingsutvalgene skal ha bestemmende myn
dighet på nærmere avtalte områder. Det kan her komme på tale 
å kreve avgjØrelsesmyndighet for utvalgene i alle spØrsmål som 
angår produksjonsgangen, produksjonsmetodene, sosiale velferds
tiltak, yrkesopplæring innen og utenfor bedriften, og rettleiing av 
nyansatte enten de skal stå i produksjon eller ha administrative 
oppgaver, slik enkelte bedrifter allerede har innrØmmet. 

Det er også innkommet forslag om opphevelse av Arbeids
tvistlovens og Hovedavtalens bestemmelser om fredsplikt i tariff
perioden. Forslagsstillerne Ønsker streikerett for krav om opprettel
se av lokale særavtaler eller stedlige avtaler som det heter, og ved 
krav om fornyelse av slike avtaler. 

Arbeidsforholdene i bedrifter innenfor samme bransje og i be
drifter som ligger på ulike plasser i landet kan være svært forskjel
lige. Dette er bakgrunnen for at det inngås flere og flere lokale 
særavtaler. Selve grunnlaget for tariffordnede forhold i bedriftene 
er imidlertid de generelle tariffavtaler som inngås med forbundene 
og/eller Landsorganisasj onen som parter. Så lenge disse generelle 
tariffavtaler gjelder er det fredsplikt, dvs. at arbeidsstans eller 
annen arbeidskamp ikke må finne sted. Vår streikerett er knyttet til 
opprettelsen av disse generelle tariffavtaler. Reiser en klubb krav 
om stedlig avtale eller såkalt særavtale for å få arbeidsvilkår ved 
bedriften avtalefestet - arbeidsvilkår som går utover de allerede 
tariffestede - kan vi ikke kreve streikerett for å tvinge arbeids
giveren til å inngå slik særavtale. Hvis vi godtok streikerett i for
bindelse med kamp om særavtaler i fredspliktperioden, ville vi rive 
grunnlaget vekk for den kollektive arbeidsrett som er utviklet i 
vårt land fra århundreskiftet. Hvis vi forlater systemet med freds
plikt i tariffperioden, kan resultatet bli kaos i norsk arbeidsliv. 
Fagbevegelsen ville tape sin slagkraft og måtte oppgi posisjoner 
vi har nådd fram til etter langvarig og seig historisk kamp. Det 
er ingen forbund som har foreslått eller som støtter kravet om 
streikerett ved lokale lØnnsforhandlinger. At jeg likevel har brukt 
såpass mange ord på streikerett og stedlige avtaler, skyldes at det 
er tvil og misforståelser ute og går om hvilken viktig og sentral 
rolle fredsplikten spiller i vårt lovverk og avtaleverk. 

Gillesen-saken i BodØ satte nytt liv i debatten om det bØr 
lovfestes plikt for arbeidsgivere til å tiltre tariffavtale dersom en 
eller flere organiserte krever slik avtale opprettet. Saken skal nå 
utredes av en komite, men jeg har lyst til å nevne at lØsningen ikke 
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må komme i konflikt med vår frie organisasjonsrett, vår frie for
handlingsrett og vår satsing på solidaritet og enhet. Vi bØr holde 
fast ved at spØrsmålet om avtale skal opprettes i fØrste omgang 
er et forhold mellom arbeidsgiver- og arbeidstakerorganisasj onene. 
Vi bØr selv ha hånd om og bestemme om krav om tariffavtale skal 
framsettes, og hvilke maktmidler vi bØr bruke for å gjennomfØre 
våre krav. Vår rett til å streike eller å bruke annen arbeidskamp, 
og vår rett til selv å bestemme når streikevåpnet skal brukes, må 
ikke på noen måte begrenses av lovgivningen uttover de regler vi 
har om fredsplikt i tariffperioden og om plikten til å mekle fØr 
kamp om ny tariffavtale. 

Kravet om utvidet plikt, etter Hovedavtalen, for arbeidsgive
ren til å trekke fagforeningskontingenten i lØnningene bØr nå tas 
opp på nytt med Norsk Arbeidsgiverforening. Vi har nå fått oppfylt 
vårt krav om skattefrihet for fagforeningskontingent. Våre krav om 
at arbeidsgiveren skal trekke kontingenten i lØnningene, dersom et 
flertall av arbeidstakerne eller tillitsmannen Ønsker det, bØr vi ta 
opp overfor Arbeidsgiverforeningen i forbindelse med den praktiske 
gj ennomfØring av bestemmelsene om skattefritakeise. 

I de senere år har vi opplevd flere tilfeller av oppsigelser der 
arbeidsgiveren begrunner oppsigelsene med press fra arbeidskame
rater. Jeg trenger ikke regne opp alle disse sakene, vi kjenner 
dem alle. 

Vi vet at de arbeidstakere, tillitsmenn eller organisasjoner som 
har utØvet press mot arbeidsgiveren for å true igj ennom oppsigel
ser ofte har påberopt seg Hovedavtalens § 13. I denne bestemmelse 
slås fast at ingen har plikt til å arbeide sammen med personer som 
har vist slik utilbØrlig opptreden, at de etter alminnelig oppfatning 
i arbeidslivet eller i samfunnet bØr kunne kreves fjernet. Etter 
Arbeidervernlovens § 43 blir som kjent arbeidsgiveren fritatt for 
erstatningsansvar og plikten til gjeninntakelse av oppsagt arbeids
taker dersom presset fra arbeidsstokken har vært tilstrekkelig stort. 
Av den nye arbeidsmilj Øloven fØlger det at en oppsagt arbeider kan 
kreve å bli stående i jobben etter oppsigelsestidens utlØP og inntil 
visse frister er utlØpt eller dom er falt av lokal arbeidsrett. Tiden 
vil vise om retten til å stå i jobben og den lovfestede plikt til for
handlinger mellom arbeidsgiver og den oppsagte, fØr tvisten be
handles av domstolene, vil få praktiske utslag for de oppsigelses
saker hvor det er arbeidskameratene som har forsØkt å presse den 
oppsagte ut av bedriften. Under siste hovedavtalerevisjon ble grunn
laget for å kunne påberope at en annen person har vist utilbØrlig 
opptreden utvidet uttrykkelig til også å omfatte utilbØrlig opp
treden etter alminnelig oppfatning i arbeidslivet. 
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Jeg kan ikke se at vi i dag kan påvise noe spesielt behov for 
arbeidstakerne, tillitsvalgte og organisasjonene, for ytterligere å ut
vide det grunnlag arbeidsstokken kan påberope for å kreve en ar
beidskamerat fjernet fra bedriften. Formålet med § 13 er å gi ar
beidsstokken en rett i en nØdsituasjon til å kreve en arbeidskame
rat sagt opp. A miste sitt arbeid er en ytterst alvorlig sak, og fag
bevegelsen vil, etter min oppfatning, ikke være tjent med å innfØre 
folkedomstoler i våre bedrifter. Ethvert menneskes rett til arbeid 
og ethvert menneskes krav på beskyttelse mot vilkårlige oppsigelser 
tilsier at Hovedavtalens § 13 ikke bØr skjerpes. Vi må imidlertid 
fØlge utviklingen nØye og tilpasse vårt avtaleverk til de krefter i 
arbeidslivet som fagbevegelsen til enhver tid skal stå fram å for
svare og støtte gjennom faglige tiltak med bistand av domstolene. 

Jeg har nå kommet til forslaget om at Hovedtalen etter 
hver anbefalt revisjon bØr godkjennes spesielt ved uravstemning 
blant medlemmene. Meningen med dette forslaget er altså at Lands
organisasjonen ikke skal være bundet av Hovedavtalen fØr slik 
godkjennelse er blitt gitt gjennom uravstemning. Vi kjenner alle til 
den prosedyre som fØlges og som har vært fulgt i alle år når det 
gjelder medlemmenes, klubbenes, avdelingenes og forbundenes drØf
telser og vedtak om forslag til revisjon av Hovedavtalen. 

Mitt inntrykk er at denne omhyggelige behandlingsprosess gir 
forbundene og Landsorganisasjonen forsvarlig og detaljert mate
riale om hvorledes våre medlemmer ser på Hovedavtalen. Her på 
Kongressen får vi gjennom den alminnelige diskusjon om Hoved
avtalen holdepunkter for hvilke revisjonskrav som har de fleste 
tilhengere. Vi får også her synspunkter på hvilke krav til revisjon 
av Hovedavtalen som bØr prioriteres under Hovedavtaleforhand
lingene med Norsk Arbeidsgiverforening. Jeg har vanskelig for å 
tro at nytten av å bringe den reviderte hovedavtaletekst fram til 
uravstemning står i forhold til det kostbare og arbeidskrevende 
apparat som må settes i sving for å gjennomfØre en uravstemning. 
En uravstemning ville bare vært på sin plass dersom det i fagbeve
gelsen er dyptgripende uenighet om fundamentale bestemmelser i 
Hovedavtalen, og et betydelig mindretall står bak avvikende syns
punkter på hva avtalen bØr inneholde. Situasjonen er ikke slik i dag, 
og fagbevegelsen har ikke i de senere år stått overfor vesentlige 
meningsforskjeller om Hovedavtalens viktigste bestemmelser. Vi 
bØr også huske på at Hovedavtalen med anbefalte endringer regel
messig blir lagt fram for Landsorganisasjonens representantskap, 
den hØyeste myndighet mellom Kongressene, til diskusjon og formell 
godkj enneise. 

Som kjent har de ansatte i kooperasjonen og i arbeider-
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pressen, bortsett fra journalister og det tekniske personell, ikke 
en ubetinget streikerett på linj e med arbeidstakerne ellers i norsk 
arbeidsliv. Den betingede eller innskrenkede streikerett i Hovedav
talen mellom Den Kooperative Tarifforening og Landsorganisasjo
nen i Norge er utformet slik i § 22 vedrØrende interessetvister: 

c Oppstår det tvist mellom DKT og LO eller forbund tilsluttet 
LO om opprettelse eller revisjon av tariffavtale, kan arbeidsstans, 
arbeidsnedleggelse eller annen form for arbeidskamp ikke settes 
i verk fØr avtale på den tilsvarende private sektor er opprettet -
revidert - og forhandlinger, plassoppsigelse og mekling i hen
hold til tredje kapittel i Arbeidstvistloven har funnet sted. » 

Kravet om at denne hovedavtale må endres slik at streikerett 
innfØres i kooperasjonen og i arbeiderpressen på linje med streike
retten i bedrifter under Hovedavtalen mellom LO og N.A.F., har 
allerede vært behandlet av Sekretariatet. Sekretariatet har tiltrådt 
kravet og innstiller til Kongressen at saken sØkes lØst i samarbeid 
med de berØrte forbund. 

Jeg ser det slik at kravet om innfØring av streikerett i koopera
sjonen og i arbeiderpressen, på linj e med streikeretten ellers i vårt 
arbeidsliv er blant de krav som bØr få meget hØY prioritet under 
hovedforhandlingene til hØsten. 

Debatten 

FØr debatten ble satt i gang gjorde dirigenten oppmerksom på at 
de sakene som var tiltrådt av Sekretariatet behØvde ikke noen 
representanter å ta opp. Da det ved starten av debatten meldte seg 
48 talere foreslo dirigenten henholdsvis fem og tre minutters tale
tid for fØrste og andre innlegg fra representantene. 

Dette ble vedtatt. 

Guro Eilefsen, Handel og Kontor, Telemark, tok opp forslagene 
fra 999 til 1004 om streikeretten i kooperasjonen. Hun trodde med 
mange andre at den var vedtatt på siste LO-kongressen, men så vel 
var det ikke. Også i kooperasjonen må man ha en sikkerhetsventil 
som dette. Hun lovte at retten ikke skulle misbrukes. 

Paul Arnseth, Handel og Kontor, Hedmark og Oppland, mente at 
Hovedavtalen måtte vurderes ut fra meget, meget kresne kriterier. 
Det måtte bli mest mulig likestilling mellom partene i arbeidslivet. 
Blant annet burde man se på de arbeidsforhold våre tillitsmenn 
hadde for å drive sin virksomhet. Han tok opp forslagene 879, 880 
og 881.  På dette området trengte man forpliktende formuleringer. 
De siste år hadde man fått en viss tilstramning ved at der det fØr 
var romslige forhold hadde oppstått rasjonaliseringskrav. Også i 
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bedrifter med mange deltidsansatte var det problemer med tillits
mannsarbeidet. Han nevnte også opp forslag 9 1 2  om at uorganiserte 
fØrst måtte slutte ved permitteringer. Her hadde fagbevegelsen mye 
å vinne om man fikk gjennomfØrt dette forslaget. 

Finn Nilsen, Bekledning, tok ordet til dagsordenen og gjorde som 
dirigenten oppmerksom på at man ikke trengte å ta opp saker hvor 
man var enig med Sekretariatet, for de kom automatisk opp. 

ThorbjØrn Finhammer, Oslo, understreket det problem det er 
at andre enn LO-organiserte kan bli valgt til bedriftsutvalgene. 
Finnhammer sa at dette er hull som fagbevegelsen må tette igjen. 
Det dannes store forbund utenfor LO og vi opplever i bedriftsut
valgene at de som står utenfor LO stort sett stemmer med bedrifts
lederne. De virker som bedriftsledernes forlengede arm. Han tok 
opp forslagene 976, 977 og 978. 

Arvid Nordli, Jern og Metall, sa at Tor Halvorsen hadde holdt en 
god innledning. Nordli henledet spesielt oppmerksomheten på det 
forslag som er fremmet fra forbundsstyret. Forslag som var å finne 
på sidene 257, 262, 304, 308 og 3 1 1 .  Han viste spesielt til forslag nr. 

969 og kommenterte kort de enkelte forslagene. Han understreket 
at forbundet mener at fredsplikten i tariffperioden bØr opprett
holdes. Det kunne fØre til engelske tilstander hvis vi gikk bort 
fra denne fredsplikten, uro i arbeidslivet ville fØre til redusert 
produksjon, en produksjon som vi tross alt lever av. Han gikk ellers 
sterkt inn for å Øke de valgte tillitsmenns innflytelse i det daglige 
arbeidet på bedriftene. Dette kan gjØres ved å gi tillitsmennene 
bedre arbeidsmuligheter. Nordli tok opp fØlgende forslag: 

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund tar opp fØlgende forslag: 
Forbundsstyrets innstilling: 

Generelt tU Hovedavtalen, side 257. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Til § 2, side 262. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Til Felleserklæringen, sIde 270. 

ForbundsstYT( ' 1  forslag nr. 969: 
Generelt til Hovedavtalen, Del B, side 304. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Til § 44, side 311. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Til urav8temmlng, side 311. 
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Leif Kvam, Kjemisk, Charlottenlund, fikk ordet til forretnings
ordenen og sa at han ville trekke seg fra talerlisten etter Halvorsens 
innledning. Halvorsen forsikret om at alle de 70 forslag som er 
framsatt vil bli tatt tilbØrlig hensyn til. Jeg synes det er grunn 
til å forkorte debatten etter dette. Det skulle ikke være nØdvendig 
å kommentere hvert enkelt forslag, sa Kvam. (En del stØtte fra 
salen og dirigenten kunne spores. ) 

Jan Balstad, Jern- og Metall., viste spesielt til forslagene som om
handlet persondata og personvern. En del av de spØrsmål som her 
reiser seg må lØses gjennom hovedavtale-forhandlinger, sa Balstad 
som henledet oppmerksomheten på det forhold at IBM synes å få et 
slags monopol på opprettelsen av datasystemer i kommunene. Når 
man har lest Stortingsmelding nr. 67 om den elektroniske industri 
som skal prioriteres må man spØrre seg hvorfor oppdragene her gis 
til et multinasjonalt foretak. Balstad opplyste at IBM er et selskap 
som volder store problemer for amerikansk fagbevegelse. En bil
selger blir rene sØndagsskolelærer i en sammenlikning med hva 
IBM-lederne kan tillate seg i amerikansk samfunnsliv, sa Bal
stad bl.a. 

Balstad tok opp forslagene 1023 og 1025. 

Svein Christiansen, Jern og Metall, sa at kritikken mot Hoved
avtalen ofte kom fra de små forbund. Dette skyldes at Hovedavtalen 
ofte var den eneste avtalen de hadde å holde seg til på mange 
arbeidsplasser. Han mente at mye av kritikken mot LO gikk på 
avgjØrelsene i Hovedavtalen ble tatt over hodene på folk. Han håpet 
at denne Kongressen kunne vedta at Hovedavtalen skulle ut til ur
avstemning, eller at Kongressen åpnet en mulighet for dette. Hoved
avtalen ville da bli et våpen mot arbeidsgiverne. I dag må fagbe
vegelsen ofte gå lovveien for å få til viktige ting som hØrer hjemme 
i Hovedavtalen. Han håpet på en realistisk votering på saken her. 

Svein Vågen, Handel og Kontor, Sogn og Fjordane, støttet forsla
get om streikerett i kooperasjonen. Han tok opp forslag 1022 om 
persondata. Vi er for seint ute i saken, sa han, da altfor mange 
personer som det ikke er krevet taushetslØfte av n't  har adgang 
til slike data. 

Kjell DØmbe, Transport, Stend, tok opp forslag 835 som gikk på 
tallets tillitsmenn i forhold til bedriftenes stØrrelse. Der hadde et 
ikke-La-forbund, Norsk Rutebilarbeiderforbund, oppnådd to tillits
menn i bedrifter med inntil 20 ansatte, mens man i LO har to for 
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inntil 25 ansatte. Han fremmet et tilleggsforslag om at man for be
drifter med inntil 20 ansatte skal ha tre tillitsmenn og for bedrifter 
mellom 20 og 5 0  fire tillitsmenn. Sibsidiært måtte man ikke få en 
ordning som var dårligere en Rutebilarbeiderforbundets. 

Svein Muffetangen, Jern og Metall, Telemark, tok opp forslag 905 
om tapt arbeidsfortjeneste for tillitsmenn. Det måtte sees i sammen
heng med forslag 1 141,  som gjaldt tapt arbeidsfortjeneste ved off. 
verv, men dette gikk under pkt. 9 på dagsorden. 

Gro Balas, Handel og Kontor, Oslo, sa at det de svake forbundene 
kun hadde, ofte var Hovedavtalen. Hun tok opp forslagene 880, 881 
hvor det foreslås at man skal kunne holde møter i arbeidstida uten 
fratrekk i lØnna. I dag er det så mye annet som trekker folk i fri
tida at det var vanskelig å samle tillitsmenn da. Hun fremmet også 
et nytt forslag som hun mente var et kompromiss om Hovedavtalen 
og uravstemning. Det lØd : 

Hovedavtalen kan sendes ut tU uravstemmfng. 

Sidsel Bauck, Handel og Kontor, sa at det ikke er noen grunn til å 
hvile på laurbærene selv om de er mange. Hun ga blant annet ut
trykk for at det kan være nØdvendig å styrke tillitsmennenes stil
ling, både ved å gi dem bedre arbeidsforhold og å sikre en for
svarlig vikarordning. Hun støttet samtlige forslag som var reist på 
dette punktet. Hun sa videre at når man har reist forslaget om å 
gå til uravstemning på Hovedavtalen er dette for å få styrket kamp
midlene. Om forslaget til lovfestet rett til tariffavtale sa hun at 
dette ikke er ment slik at man gir glipp på kampmidlene. Det er 
når kampmidlene ikke strekker til at vi må finne andre utveier. 

Om rammeavtaler for dataansatte viste hun til et prosjekt som 
Handel og Kontor har fått penger til å gjennomfØre i Oslo. Under
sØkelsen viser bl. a. det nedslående faktum at tillitsmenn ofte ikke 
blir tatt med på råd når datateknikken gjør sitt inntog i bedriftene. 
Enda mer nedslående er det å registrere at noen steder er ansatte 
tatt med på råd mens tillitsmennene er blitt neglisjert. Hun støttet 
Jern og Metalls forslag på dette punktet og fremmet selv fØlgende 
tilleggsforslag om rammeavtalen for datamaskinbaserte systemer: 

Ved revisjonen av rammeavtalen om datamaskinbaserte systemer 
må det legges vekt på å få til bestemmelser som sikrer at tillits
mennene får tilfredsstillende informasjoner og orienteringer og ikke 
holdes utenfor et samarbeid ledelse/ansatte på dette området. 

Ivar Nil.sen, Finnmark fylke, kom særlig inn på de problemer som 
ansatte i fiskeindustrien har når det gjelder permisjoner og varsel 

149 



om permIsJoner. Ved forrige revisjon krevde man 14 dagers varsel 
på permisjoner, mens man fikk gj ennomfØrt fire dager. Han håpet 
at man ved neste korsvei kunne få en revisjon av Hovedavtalen 
slik at merknadene i § 14 kunne bli fjernet. Han trakk forslagene 
945, 983 og 984 i tillit til at Sekretariatet ville arbeide etter de ret
ningslinjer som Halvorsen hadde trukket opp i sitt foredrag. - Ha 
et særlig øye med § 14, sa han. 

Haakon Ødegaard, Kjemisk, sa han var godt fornØyd med innstil
lingen fra Sekretariatet. Han sa at Hovedavtalen utløper 30.  juni 
1 977. Forhandlingene starter utpå hØsten. Det betyr at fristen for 
forslag ennå ikke er ute. Det skulle derfor ikke være nØdvendig å 
t a  opp til behandling på Kongressen de mange forslag som fore
ligger, sa Ødegaard. 

Han trakk fram et forhold som han imidlertid mente LO burde 
se nærmere på. I byer og tettsteder hvor det er opprettet samle
foreninger er det i dag slik at formannen i foreningen ikke har til
litsmannsstatus i Hovedavtalens forstand på andre bedrifter enn 
der han er tilsatt. Jeg tror dette er et forhold vi burde rettet på, 
sa Ødegaard som for Øvrig tok avstand fra at Hovedavtalen skulle 
sendes ut til uravstemning. Jeg tror ikke at den er alminnelig les
ning blant LOs 675 000 medlemmer. Behandling blant aktive tillits
menn er den mest forsvarlige, mente han. 

Roar Helgesen, NFATF, sa at han var enig i Halvorsens innled
ningsforedrag. Han tok opp forslag 836 og understreket at det fort
satt er en gruppe blant LO-medlemmene som ennå ikke omfattes 
av Hovedavtalen, nemlig arbeidslederne. Dette beror på den mid
lertidige lov av 14. desember 1951 ,  også kalt Askim. Den gangen var 
holdningen den at arbeidslederne ikke skulle væI � organisert i LO. 
Denne lov er nå for lengst foreldet. Han fremmet fØlgende forslag: 

Forslag 836 bes opptatt. Videre anmodes LOs sekretariat om å 
påvirke de politiske myndigheter til å oppheve midlertidig lov

· 
av 

14. des. 1951  om «organisasjonsrett m.v. for arbeidsledere i private 
bedrifter»,  kalt Lex Askim - slik at også denne arbeidstakergrup
pen kan få opprettet Hovedavtale på lik linje med andre arbeids
takere».  

Pål Steigan, Jern og Metall, Oslo, tok et prinsipielt oppgjør med 
Hovedavtalen. Avtalen var etter hans mening selve grunnsteinen i 
klassesamarbeidspolitikken. Han gikk raskt tilbake i historie og 
minnet om at de tvangsarbeidslovene som man demonstrerte mot i 
3D-åra dannet utgangspunktet for avtalen. Streikeretten var kneblet 
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med Hovedavtalen. Dette hadde kapitaleierne fordel av. Avtalen 
bandt arbeidstakerne på hender og fØtter. Hovedavtalen er en lenke 
som bØr brytes snarest mulig. Hovedavtalen gir også kapitaleierne 
makt over hvem som skal være tillitsmenn. Han fremmet fØlgende 
forslag: 

«Prinsippene i hovedavtalen avvises.» 

Subsidiært kunne han støtte flere av de forslag om revisjon av 
avtalen som var lagt fram. 

Han tok opp forslagene 480, 478 og 492. 

Til punktet om Hovedavtalen fremmet han fØlgende forslag: 8 1 6 , 
821,  826, 830, 854, 861,  866, 882, 900, 915, 927, 937, 945, 946, 948-
952, 994, 1 000, 1 020 og 1 026. 

Arne Aasvidstad, Arbeidsmandsforbundet, Askim, tok opp forslag 
862 og forslag 970 punkt 1 .  

Dirigenten opplyste a t  1 8  talere gjensto og han b a  dem fatte seg 
i korthet. 

Jens Tveit Aga frafalt, men tok opp forslag 1 025. 

Ronald Rooth, Elektriker og Kraftstasjonsforbundet, Oslo tok opp 
forslag 835. Han støttet ellers Svein Christiansen når det gjaldt urav
stemning om Hovedavtalen. Forslag 820 om «omvendt bevisrett:. 
var et problem i hans forbund. Han tok opp forslaget som i hovedsak 
bygde på det svenske forslaget som var vedtatt. Til Steigan sa han 
at han var enig med Tor Halvorsen at man ikke måtte få folkedom
stoler rundt på arbeidsplassene. 

- Jeg forstår Gud hjelpe meg - unnskyld uttrykket - de gutter 
og jenter rundt om på arbeidsplassene som er gØrr lei av marxist
leninistenes argumenter etter å ha hØrt dem her, sa han direkte 
henvendt til de fem i salen. Han ba dem legge om til en annen 
språkbruk, ellers nådde de aldri fram. 

Dirigenten unnskyldte uttrykket . 

Dagfinn Aam ba om at forslaget som skulle sikre tillitsmennene 
mot dårlige vilkår for bl.a. å ta offentlige verv, måtte tas opp. 

Kjell Gjerseth, Oslo, tok opp forslagene 1 95, 196 og 247. 

Steinar Fostervoll, Kjemisk, tok opp forslag 81 3, 822, 844, 850, 
890, 938, 1 022 og 997. 
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Jens Petter JeUe, NNN, tok opp forslag nr. 8 6 1  om at aldersgren
sen for tillitsmenn måtte senkes. Man må satse på ungdom ned til 
1 8  år. 

Leif Aasen, NNN, tok særlig opp IØnns- og arbeidsvilkårene som 
omtalt i Hovedavtalens paragraf 3. Han kommenterte opprettelsen 
av den kooperative tarifforening og samarbeidsavtalen med LO. Det 
skulle være en forutsetning at vilkårene for de kooperativt ansatte 
ikke skulle bli dårligere enn for ansatte i private bedrifter. Det man 
har opplevd er at tarifforeningen bare anerkjenner de tarifferte til
legg og vil ikke ta hensyn til den lØnnsglidning som skjer i private 
bedrifter. Dette kan ikke være i overensstemmelse med avtalen, sa 
Aasen, som mente at kooperasj onen ikke kunne skryte mye av det 
den �ar gjort med lavtlØnnsproblemet. Problemet her er nØyaktig 
det samme. - Vi opplevde ved forhandlinger at vi fikk til en lØnns
avtale med private bakermestere. Da vi gikk til den kooperative 
foreningen etterpå oppnådde vi nØyaktig halvparten av det vi fikk 
av bakerne, sa Aasen, som fremmet fØlgende forslag : 

Forslag fra avd. 406. 

Hovedavtalen D.K.T. og LO. 

Il 3. Tariffavtalens Innhold. 

Foreslås endret slik: LØnns- og arbeidsvilkår og sosiale fordeler ved 
D.K.T.s medlemsbedrifter skal være likeverdige med private bedrif
ter osv. 

Arne Jensen, Oslo, gikk inn for at man burde få til en felles ho
vedavtale som kunne gjelde både for den offentlige og den private 
sektor. Han viste også til saksgangen når det gj aldt oppsigelsen av 
de to nynazistene ved Oslo Sporveier. Fagforeningen ble i byretten 
dØmt til å betale de to oppsagte. Retten fant ikke at de to hadde 
opptrådt utilbØrlig i paragraf 13's forstand. Las juridiske kontor har 
uttalt at rettsanvendelsen må ha vært galt. Ennå fØr lagmannsretten 
har avsagt en dom bØr her sies klart fra Las side. Jensen henstilte 
til Kongressen om å stØtte forslag 926 fra Oslo Samorganisasjon. 

Age Hammerstad, Østfold, sa at det nå var helt nØdvendig å få 
endret Hovedavtalen slik at det blir slått fast at bare LO-medlem
mer skal velges til bedriftsutvalgene. Man opplever i dag at det 
mange steder er ikke-medlemmer som sitter i flertall. Det kan ikke 
være noen mening i at vi skal kj empe fram rettigheter for de som 
står utenfor LO og at det skj er på bekostning av våre medlemmer. 
Han stØttet også opphevelsen av Lex Askim. 

152 



AsbjØrn MålØY, MØre og Romsdal fylke, gikk sterkt inn for å Øke 
arbeidernes muligheter til å delta i det politiske liv. Vi må legge for
holdene bedre til rette hvis det ikke skal bli slik at det bare blir 
visse grupper og ingen fra golvet som får anledning til å drive 
politisk arbeid. 

Arne LØken, Hotell og Restaurant, anbefalte medlemmene av 
AKP å ta sjØlkritikk utover natta ettersom det var vist lite til dette 
under Kongressens møter. Han fremmet fØlgende forslag til Hoved
avtalens paragraf 5. 

_Hovedavtalens paragraf 5, siste avsnitt, får protokolitlIførsel, nest 
siste setning må en endre tlI fØlgende ordlyd: 

En arbeidstaker anerkjennes som tillitsmann fra tidspunkt valget er 
foretatt. Siste setning I samme avsnitt utgår. 

Aksel Kloster, Jern og metall, Hordaland og Sogn og Fjordane, 
påpekte særligde dårlige arbeidsforholdene mange tillitsmenn har 
på mindre bedrifter. Her bØr det være en klarere tekst i Hovedav
talen slik at tillitsmenn både kan bruke nØdvendig del av arbeids
tiden og få egne lokeler til å utfØre sin funksjoner. Forholdene i dag 
er en skam, sa han. 

Per Mundal, Jern og Metall, Bergen, tok opp at han syntes det 
var riktig at man fikk anledning til å bruke av arbeidstiden til 
informasjon. Han framsatte fØlgende forslag:  

§ 4. Til å t a  seg a v  yrkesopplæringen og den faglige opplysnings
virksomhet i forståelse med bedriftsledelsen, skal det dersom arbeider
ne ønsker det, velges en egen studletlllitsmann. 

§ 8 punkt 1. TII forhandlinger med tlIlitsmennene skal bedrifter med 
mer enn 10 ansatte møte med mer enn 1 - en - person. 

De forhandlere som representerer bedriften må ha de nØdvendige 
fullmakter tlI å kunne føre reelle forhandlinger. 

Arbeidsløshetstrygd. TilfØyes. 
Videre må det komme inn en ordning som sikrer feriepenger for den 

Ud man er permUtert I likhet med mlIltærtjeneste. Feriepenger for 
den tid man er arbeidsledig må utredes av arbeidsledighetstrygden. 

Sluttvederlagsordningen. 
Summene i sluttvederlag ordningen må I perioden mellom de tarif

ferte reguleringer få en automatisk reguleringsform slik at summene 
fØlger den generelle lØnns- og kostnadsutvikling. 

ThorbjØrn Braathen, Handel og Kontor, Østfold og Akershus, ga 
korte kommentarer til flere forslag og tok opp forslag 977. 

KolbjØrn Andersen, Nord-TrØndelag, Verdal, reiste saken om til
litsmennenes muligheter til å gå tilbake til jobben. Han tok opp 
forslagene 899 og 987 til 9 9 1 .  Ellers støttet han Svein Christiansen 
i saken om uravstemning om Hovedavtalen. 
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Sigurd Birger Olsen, Jern og Metall, Agder-fylkene, rettet en feil 
i forslag 940 hvor pkt. 7 ikke var kommet med. 

Han sa ellers at skulle man holde fagforeningsmøter i arbeids
tida med folk å la de fem fra AKP (m-l) ville det bli helt slutt på 
å jobbe. 

Kåre Dalberg, Gullsmedarbeiderforbundet, tok opp tillitsmanns
problemene på de virkelig små bedriftene og han tok opp forslag 878. 

Arne Nakim, Vestfold, sa som et a propos til å luke ugress at 
man måtte pass på ikke å bli sittende igjen i tornekrattet. Vi var 
flinke til å passe på at våre egne ikke begikk avtalebrudd, men hva 
med motparten? Der forekom det også brudd. Han tok opp forslag 
9 1 8  og fortalte hva forslagsstillerne fra Larvik hadde opplevd av 
manglende informasjon uten at LO hadde mulighet til å gripe inn. 

FØlgende forslag ble fremmet uten at forslagsstilleren hadde ordet: 
876 og 877 av AsbjØm Lelknes, Grafisk, Hordaland. 

Forslagene 879, 880, 881 og 912 av Paul Arnseth, Handel og Kontor. 
Forslagene 818 og 863 av Ernst Ditløvsen, Stavanger. 

Halvorsens sluttreplikk. 

I sin sluttreplikk sa Tor Halvorsen at det var viktig at man 
hadde brukt så mye tid på Hovedavtalen. Selv om det er svakheter, 
så er Hovedavtalen av så vesentlig betydning at den trenger en 
skikkelig behandling på LO-Kongressen. 

Et bredt spekter av forslag var framsatt. Han syntes det var 
klart at et bredt flertall sluttet seg til det han hadde trukket opp 
i innledningsforedraget. Dette var et godt grunnlag for Sekretariatet 
å arbeide videre på. 

Tillitsmannsordningen sto sentralt i debatten og her er det mye 
ugjort innrØmmet Halvorsen. For LO må det alltid stå sentralt at 
tillitsmennene får realisert sine oppgaver. 

Om uravstemning om Hovedavtalen sa han at behandlingen på 
LO-Kongressen av avtalen alltid var forsvarlig. Hvis det er behov 
for det kan Hovedavtale-forslaget sendes til uravstemning, men det 
hadde det ikke vært hittil p.g.a. den stor enigheten. Forslaget om 
uravstemning burde gå til Sekretariatet, mente Tor Halvorsen. 

Voteringen: 

Dirigenten tok opp punkt for punkt under Hovedavtalen og 
voteringen gjaldt oversending til Sekretariatet. 
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Pål Steigan, Oslo, sa til forretningsorden at siden han var imot 
prinsippene i Hovedavtalen burde hans forslag bli tatt opp fØrst. 
Dette lovet dirigenten. 

Dirigenten spurte så om det var andre organisasjoner som støttet 
forslaget fra Steigan. Det var det ikke og forslaget borfalt. 

Punkt a) Sekretariatets innstilling 998 ble vedtatt mot 5 stemmer. 

Forslaget fra Gro Balas ble vedtatt enstemmig oversendt Sekre
tariatet. Det samme gjaldt forslaget fra Sidsel Bauck og Kjell 
DØmbe. 

Roar Helgesens forslag ble vedtatt oversendt mot fem stemmer. 
Arne LØkens forslag ble enstemmig vedtatt oversendt. Samme 

gjaldt forslaget fra Per Mundal og forslaget fra Kåre Dahlberg. 
Punkt b) Sekretariatets innstilling. Forslag nr. 1005, enstemmig 

vedtatt oversendt Sekretariatet. Leif Aasens forslag ble også en
stemmig vedtatt oversendt. 

Punkt c) Innstillingen. Forslag 1 0 1 5  enstemmig vedtatt oversendt. 
Punkt d) Innstillingen. Forslag 1 0 1 9  enstemmig vedtatt oversendt. 
Punkt e) Innstillingen. Forslag 1 0 2 1  vedtatt oversendt mot fem 

stemmer. 
Punkt f) Innstillingen. Forslag 1023 enstemmig vedtatt oversendt. 
Punkt g) Innstillingen. Forslag 1025 vedtatt enstemmig oversendt. 
Punkt h) Innstillingen. Forslag 1 027 vedtatt oversendt Sekre-

tariatet mot 5 stemmer. 
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Sluttbehandling av 

Vedtektskomiteens innstilling 

Finn Nilsen overtok som dirigent. 

Einar Strand la fram fØlgende tilleggsinnstilling fra vedtekts
komiteen på bakgrunn av at en del forslag ikke var behandlet ved 
fØrste gjennomgåelse. 

Vedtektskomiteen har gått gjennom sekretærenes protokoller og 
notater. Videre har vedtektskomiteen avspilt lydbåndopptak om de 
anfØrte utelatelser. 

Vedtektskomiteen konstaterer etter dette at en del av de opptatte 
forslag ikke er kommet med i den innstillingen som vedtektskomi
teen avga 24. mai 1 977. Dette synes dels å skyldes at de forslag det 
gjelder er kommet inn for sent. Dels at forslagene må være levert 
til feil sted. Dels synes det å skyldes at forslagene bare er satt 
fram muntlig. 

Under disse forhold har vedtektskomiteen funnet at samtlige de 
anfØrte, opptatte forslag som er utelatt, bØr tas opp til vurdering 
uten hensyn til eventuelle mulige formelle feil som måtte være 
begått. Dette gjelder fØlgende forslag: 

Representant 125,  Jan Inge Asmul, forslag nr. 156 med tilleggs
forslag, 

representant nr. 1 1 1 ,  Svein Muffetangen, forslagene nr. 5, 6, 7, 8, 9 ,  
11 ,  12 ,  30,  3 1 ,  32,  33, 41 ,  42,  50,  52, 53,  61 ,  62, 66, 68, 73,  74,  75, 76, 
77, 82, 85, 86, 130, 131,  138, 139, 140 og 1 56. 
representant 298, Aage Hammerstad, forslag nr. 145, 

representant 49, Reidar Albertsen, forslag nr. 82, 
representant 96, Marit Engh, forslagene nr. 74 og 75. Det bemerkes 
at hennes forslag ikke er å finne noe sted, 

representant 123, Dagfinn Aam, forslag nr. 130. 
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Forslagene lyder: 

Nr. 5 Avd. 39, Porsgrunn, og avd. 1 01,Jern og Metall, Lange
sund, foreslår : 

cA arbeide for at alle de tilsluttede forbund blir ledet etter felles retnings
linjer for på den mAten ved gjensidig solidarisk samvirke mellom forbundene, 
å skape enhet og kraft i arbeidet for å fremme og samordne lØnnstakernes 
faglige, økonomiske, sosiale og kulturelle interesser for gjennomføring av 80-
sialismen.. 

Nr. 6 Avd. 73, Jern og Metall, Brevik, foreslår: 
cA arbeide for at alle de tilsluttede forbund blir ledet etter felles retnings

linjer for på. den måten ved gjensidig solidarisk samvirke mellom forbundene, 
å. skape enhet og kraft i arbeidet for å. fremme og samordne lønnstakernes 
faglige, økonomiske, sosiale og kulturelle interesser for gjennomfØring av so
sialismen.:> 

Nr. 7 Avd. 98, Jern og Metall, Skien, foreslår: 
cA arbeide for at alle de tilsluttede forbund blir ledet etter felles retnings

linjer for på den måten ved gjensidig SOLIDARISK samvirke mellom for
bundene å. skape enhet og kraft i arbeidet for å fremme og samordne lØnns
takernes faglige, Økonomiske, sosiale og kulturelle interesser for gjennomføring 
av sosialismen.:> 

Nr. 8 Avd. 1 01 ,  Jern og Metall, Langesund, foreslår: 
cA arbeide for at alle de tilsluttede forbund blir ledet etter felles retnings

linjer for på den måten ved gjensidig solidarisk samvirke mellom forbundene, 
å. skape enhet og kraft 1 arbeidet for å. fremme og samordne lønnstakernes 
faglige, Økonomiske, sosiale og kulturelle interesser for gjennomføring av 
sosialismen .• 

Nr. 9 Avd. 1 43, Jern og Metall, Mo i Rana, foreslår: 
cA arbeide for at alle tilsluttede forbund blir ledet etter felles retningslin

jer for på. den måten ved gjensidig solidarisk samvirke mellom forbundene å 
skape enhet og kraft for å. fremme og samordne lønnstakernes faglige, Økono
miske, sosiale og kulturelle interesser for gjennomfØrelse av sosialismen .• 

Nr. 1 1  Skien faglige samorganisasjon foreslår : 

cA arbeide for at alle de tilsluttede forbund blir ledet etter felles retntngs
lllijer, for på den måten, ved gjensidig SOLIDARISK samvirke mellom for
bundene, å. skape enhet og kraft 1 arbeidet for å. fremme og samordne lØnns
takernes faglige, Økonomiske, sosiale og kulturelle interesser for gjennomfØ
fØring av sosialismen .• 

Nr. 1 2  Kragerø faglige samorganisasjon foreslår : 

cA arbeide for at alle de tilsluttede forbund blir ledet etter felles retnings
linjer, for på den måten, ved gjensidig SOLIDARISK samvirke mellom for
bundene, å. skape enhet og kraft i arbeidet, for å fremme og samordne lØnns
takernes faglige, økonomiske, sosiale og kulturelle interesser, for gJennomfø
ring av sosialismen.. 
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Nr. 30 Avd. 39, Jern og Metall, Porsgrunn, foreslår : 
«3 a) At bedrifter og virksomheter av stor samfunnsmessig betydning, her

under banker og forsikringsselskaper, blir overfØrt til samfunnseie for å. oppnå 
en demokratisering og samfunnsmessig forsvarlig forvaltning. 

3 b) A sikre lØnnstakerne en tilfredstillende innflytelse i avgjØrelsesproses
sen i bedriftene og Øvrige arbeidsplasser i samfunnet for fremme av pro
duksjon og en rettferdig fordeling av produksjonsresultatet for å. bedre lØnns
takernes kår og den alminnelige velstand i samfunnet.:. 

Nr. 3 1  Avd. 73, Jern og Metall, Brevik, foreslår: 
c3 a) At bedrifter og virksomheter av stor samfunnsmessig betydning, her

under banker og forsikringsselskaper, blir overfØrt til samfunnseie for å. oppnå. 
en demokratisk og samfunnsmessig forsvarlig forvaltning. 

3 b) A sikre lØnnstakerne en tilfredsstillende innflytelse i avgjørelsespro
sessen i bedriftene og Øvrige arbeidsplasser i samfunnet for fremme av pro
duksjon og en rettferdig fordeling av produksjonresultatet for å. bedre lØnns
takernes kår og den alminnelige velstand i samfunnet .• 

Nr. 32 Avd. 98, Jern og Metall, Skien, foreslår : 
ca) At bedrifter og virksomheter av stor samfunnsmessig betydning, her

under banker og forsikringsselskaper, blir overført til samfunnseie for å oppnå. 
en demokratisk og samfunnsmessig forsvarlig forvaltning. 

b) A sikre lØnnstakerne en tilfredstillende innflytelse i avgjørelsesprosessen i 
bedriftene og øvrige arbeidsplasser 1 samfunnet, for fremme av produksjon og 
en rettferdig fordeling av produksjonsresultatet, for å bedre lØnnstakernes 
kår og den alminnelig velstand i samfunnet .• 

Nr. 33 Avd. 1 0 1 ,  Jern ogMetall, Langesund, foreslår : 
ca) At bedrifter og virksomheter av stor samfunnsmessig betydning, her

under banker og forsikringsselskaper, blir overført til samfunnseie for å oppnå 
en demokratisk og samfunnsmessig forsvarlig forvaltning. 

b) A sikre lønnstakerne en tilfredstillende innflytelse i avgjØrelsesprosessen i 
bedriftene og Øvrige arbeidsplasser i samfunnet, for fremme av produksjon og 
en rettferdig fordeling av produksjonsresultatet, for A. bedre lønnstakernes kår 
og den alminnelige velstand i samfunnet .• 

Nr. 41  Avd. 39, Jern og Metall, Porsgrunn, og avd. 1 01 ,  Lange
sund, foreslår: 

cPkt. 4 skal lyde: 
A arbeide for en samfunnsutvikling som tar sikte på. å. skape større velstand 

og en rettferdig fordeling av samfunnsgodene, (tilføyelse) økonomiske, sosiale 
og kulturelle interesser for gjennomførelse av sosialismen.» 

Nr. 42 Avd. 39, Jern og Metan, Porsgrunn, foreslår : 
cKongressen pålegger LO-sekretariatet A. avvikle alt fagUg-politisk sam

arbeid. Så lenge LO er en faglig organisasjon, og det heter i vedtektene at LO 
er partipolitisk uavhengig, skal man heller ikke knytte fagbevegelsen til noe 
slags parti .• 
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Nr. 50 Avd. 39, Porsgrunn, avd. 98, Skien og avd. 1 01 ,  Jern og 
Metall, Langesund, foreslår : 

"Stønad til arbeiderpressen skal gjelde presser innen den demokratiske 
arbeiderbevegelse i Norge.» 

Nr. 52 Kragerø faglige samorganisasjon foreslår : 
"Tillegg til pkt. 7 :  

Stønad til arbeiderpressen skal gjelde samtlige presser innen den demo
kratiske arbeiderbevegelse i Norge.:t 

Nr. 53 Skien faglige samorganisasjon foreslår : 
«Pkt. 7:  
Stønad til arbeiderpressen skal gjelde samtlige presser innen den demo

kratiske arbeiderbevegelse i Norge.» 

Nr. 61  Avd. 39,  Jern og Metall, Porsgrunn, foreslår: 
«LO's vedtekter endres slik at representantene til LO-kongressene, det 

være seg ordinære eller ekstraordinære, blir valgt av medlemmene 1 hvert 
fylkes- eller forbundsdistrikb 

Nr. 62 Avd. 98, Skien, og avd. 1 0 1 ,  Jern og Metall, Langesund, 
foreslår : 

"LO's vedtekter endres slik at representantene til LO's kongresser, det 
være seg ordinære eller ekstraordinære, blir valgt av medlemmene i hvert 
fylke eller forbundsd1strikb 

Nr. 66 Kragerø faglige samorganisasjon foreslår : 
.LO's vedtekter endres slik at representantene til LO's kongresser, det 

være seg ordinære eller ekstraordinære, blir valgt av medlemmene i hvert 
enkelt fylke eller forbundsd1strikt.» 

Nr. 68 Skien faglige samorganisasjon foreslår : 
c §  5. LOs vedtekter endres slik at representantene til LOs kongress, 

det være seg ordinære eller ekstraordinære, blir valgt av medlemmene i hvert 
fylke eller forbundsd1strikb 

Nr. 73 Kragerø faglige samorganisasjot' foreslår : 
cLO's vedtekter endres slik at formann, nestformann blir valgt for 4 år, 

med mulighet for gjenvalg yttterligere 4 år, men at det ikke gis mullgheter 
for gjenvalg etter 2. periodes utløP." 

Nr. 74 Avd. 8, Sør-Trøndelag Arbeidsmannsforening, foreslår : 
«Pkt. 3 endres slik: 
Representanter til den ekstraordinære kongress velges på samme mAte som 

til den ordinære kongress.,. 

Nr. 75 Avd. 39, Porsgrunn, og avd. 98, Jern og Metall, Skien, 
foreslår: 

cl. Ekstraordinær kongress kan innkalles av Sekretariatet når det oppstår 
særlig viktige og uforutsette situasjoner. 
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2. Ekstraordinær kongress skal innkalles med minst 6o-dagers varsel, og den 
kan bare behandle de saker som var årsak til innkallingen. 

3. Valg av representanter til den ekstraordinære kongress skal skje i samsvar 
med § 5 i disse vedtekter og de av LO og forbundene fastlagte regler for 
valg av representanter til LO's kongress. 

Nr. 7 6  Kragerø faglige samorganisasjon foreslår : 
«l. Ekstraordinær kongress kan innkalles av Sekretariatet når det oppstår 

særlig viktige og uforutsette situasjoner. 
Den samme rett har Representantskapet. 

2. Ekstraordinær kongress skal innkalles med minst 60-dagers varsel, og den 
kan bare behandle de saker som var årsak til innkallingen. 

3. Valg av representanter til den ekstraordinære kongress skal skje i samsvar 
med § 5 i disse vedtekter og de av LO og forbundene fastlagte regler for 
valg av representanter til LO's kongress. 

Nr. 7 7  Skien faglige samorganisasjon foreslår : 

cl. Ekstraordinær kongress kan innkalles av Sekretariatet når det oppstår 
særlig viktige og uforutsette situasjoner. 
Den samme rett har Representantskapet. 

2. Ekstraordinær kongress skal innkalles med minst 60-dagers varsel, og den 
kan bare behandle de saker som var årsak til innkallingen. 

3. Valg av representanter til den ekstraordinære kongress skal skje i samsvar 
med § 5 i disse vedtekter og de av LO og forbundene fastlagte regler for 
valg av representanter til LO's kongress. 

Norsk Fengselstj enestemannsforbund. 

Nr. 82 ·Forbundsstyret foreslår : 

«1.  Sekretariatet består av 15 medlemmer og har sitt sete i Oslo. Det er ved
taksfØrt når minst 11 medlemmer iberegnet eventuelle tiltråtte varamenn 
er til stede. 
Varamennene innkalles fast til møter i Sekretariatet og har tale- og fors
lagsrett, men ikke stemmerett. 

�. Forbund som ikke er representert med medlem eller varamann i Sekreta
riatet, har rett til å møte med 1 representant. 
Forbundsrepresentanten oppnevnes av vedkommende forbund og har tale
rett, men ikke forslag- og stemmerett. 

De nåværende punkter 2, 3 og 4 gis betegnelsen 3, 4 og 5. 
6. Referat fra møter 1 Sekretariatet sendes samtlige medlemmer, varamenn 

og forbund. 

Nr. 85 Avd. 39, Jern og MetaLL, Porsgrunn, foreslår: 

cLO's vedtekter endres slik at LO's tillitsmenn og funksjonærer får sine 
lØnninger regulert i takt med lØnningene i de yrker som er tilsluttet LO, dog 
ikke 1 prosent, men 1 Øre tillegg. 

Nytt forslag: 
Vi foreslår for Kongressen at tillitsmenn 1 forbundene (over sam.org.n1vå) 

og tillitsmenn i LO-sekretariatet bare kan sitte i en slik stilling i en periode 
på. 4 år .• 
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Nr. 86 Avd. 48, Jern og Metall, HerØya, foreslår: 
cPkt. l4. 
Alle saker av prinsipiell art bØr ut til medlemmene til behandling fØr ende

lig vedtak fattes av de instanser som har avgjØrende myndighet. (Innpasses 
i vedtektenes 1 11.). 

Nr. 130 Avd. 54, Jern og Metall, GjØvik, foreslår : 
«Pkt. l, annet a.vsnitt endres til : 
Det endelige valg av representanter og varamenn skal sA. finne sted 1 den 

enkelte bedriftsklubb osv .• 

Nr. 1 3 1  Avd. 39, Jern og Metall, Porsgrunn, foreslår : 
«Det blir åpnet mulighet for å gi en representant på LO's kongresser 

bundet mandat, enten på enkeltsaker eller på hele sakslista .• 

Nr. 1 38 Avd. 39, Jern og Metall, Porsgrunn, foreslår: 
«Samorganisasjonenes vedtekter endres slik at alle som møter også får 

stemmerett .• 

Nr. 139 Kragerø faglige samorganisasjon foreslår : 
«De faglige samorganisasjoner. 

Samorganisasjonenes vedtekter endres slik at alle som deltar på møtene 
har stemmerett.» 

Nr. 140 Kragerø faglige samorganisasjon foreslår : 
«Ved tektsendring : 
Fagforeningsstyrene har møteplikt til samorganisasjonens årsmøter med 

fulle rettigheter. øvrige medlemmer kan møte med tale-, forslagsrett og 
stemmerett.» 

Fredrikstad faglige samorganisasjon foreslår : 
«Ordlyden i vedtektene om at Landsorganisasjonen skal godkjenne kontin

gentsatser i samorganisasjonsdistriktene utover minstesatsene går ut.. 

Nr. 1 5 6  Avd. 12, Jern og Metall, Trondheim, foreslår: 
«Sammensetning av samorganisasjonens representantskap. 
Vi viser til avdelingens tidligere forslag, sendt Sekretariatet, hvor vi viser 

til den skjeve fordeling av antall representanter. Det må her bli en for
delingsnøkkel slik at ikke enkelte fagforbund med flere faggrupper blir over
representert og derved fullstendig kan dirigere både representantskapet og 
hele samorganisasjonens virksomhet.. 

Samtlige disse forslag har tidligere vært vurdert av vedtekts
komiteen i forbindelse med Sekretariatets innstilling. Vedtekts
komiteen er etter fornyet vurdering av disse forslagene kommet til 
den av vedtektskomiteen avgitte innstilling av 24. mai 1 977. 

Til forretningsorden 

Kåre Hansen, Handel og Kontor, stilte seg undrende til at det ikke 
gikk an å fremme nye forslag. I går forelå det forslag på at fire av 
tillitsmennene i LO-toppen skulle ha pensjonsalder på 60 år. I dag 
er forSlaget på 8, sa Hansen. 
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PåL Steigan, Oslo, sa seg enig med Hansen og understreket ellers 
at de som på en eller annen måte Ønsker å få sosialisme inn i ved
tektene må stemme mot fØrste side i innstillingen. Etterpå må man 
votere over de enkelte forslag, sa Steigan. 

Votering: 

FØr man gikk til avstemning på vedtektskomiteens innstilling 
foreslo dirigenten at man ikke skulle ha ny realitetsdebatt på de 
forskjellige punkter eller ha anledning til å komme med tilleggs
forslag. 

Forslaget ble vedtatt med stort flertaLL. 
Under den videre avstemning om hvert enkelt punkt ble ved

tektskomiteens innstillinger satt opp mot de forslag som var tatt 
opp under debatten. 

§ 1, 3 B: Vedtektskomiteens forslag vedtatt med overveldende 
flertall. 

§ 1 ,  punkt 1 1 :  Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot en stemme. 
De Øvrige forslag under denne paragraf ble forkastet med stort 

flertall. 
§ 5: Vedtektskomiteens forslag vedtatt med overveldende flertall. 
§ 6: Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot sju stemmer. 
§ 8: Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot sju stemmer. 
§ 9: Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot åtte stemmer. 
§ 1 1 :  Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot sju stemmer. 
§ 1 4 :  Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot fem stemmer. 
§ 1 5 :  Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot noen få stemmer. 
§ 1 6 : Vedtektskomiteens forslag vedtatt enstemmig. 
§ 1 7, punkt 2: Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot fem stem-

mer. 
§ 15, punkt 3: Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot få stemmer. 
§ 20: Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot få stemmer. 
§ 22 : Vedtektskomiteens forslag vedtatt enstemmig. 
§ 23, punkt A ) :  Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot seks 

stemmer. 
Punkt B ) :  Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot fem stemmer. 
Punkt C) : Vedtektskomiteens forslag vedtatt mot få stemmer. 
Dessuten ble forslaget fra Arbeiderpartiets Presseforbund om 

kamp fond tatt opp ( Sekretariatets innstilling i forslag 1 122 . )  

Harald Minken spurte om han hadde anledning til å stemme mot 
begge forslagene, noe dirigenten svarte ja til. 

Forslaget til Sekretariatet ble vedtatt med stort flertall. 
Dermed var man ferdig med behandlingen av punkt 4. 

MØtet ble hevet kl. 00. 15.  
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Formiddagsmøtet onsdag 25. mai 

MØtet ble satt presis kl. 9.00. Samholds-sangen ble sunget unisont 
til Trygve Aakerviks gitarakkompagnement. 

ReiuLf Steen var dirigent. 

Dirigenten foreslo en forandring på forretningsordenens pkt. 3, slik 
at man tar opp forhandlingene om ettermiddagen kl. 1 4.30 i stedet 
for som hittil kl. 15.00. Dette ble vedtatt. 

Dirigenten opplyste at redaksjonskomiteens innstillinger når det 
gjelder pkt. 5 på dagsordenen var lagt ut på bordene og at de vil 
bli behandlet i lØpet av formiddagen. 

Dirigenten refererte så fem telegrammer som var innkommet til 
Kongressen : 

Fra TsjekkosLovakisk LO: 
Kjære venner! 

På vegne av den sosialistiske tsj ekkoslovakiske landsorganisasjon 
sender vi hj ertelige hilsener til norsk LOs 24. kongress og ønsker 
dere suksess med Kongressen. Vi er overbevist om at våre to orga
nisasjoners samarbeid fortsatt vil utvikles i det arbeidende folks 
interesser i våre to land og det europeiske faglige samarbeidet. 

CCCTU ITsjekkos Lovakia 

Fra sosiaLdemokratisk LO i Italia: 
TiL LO fra UlL, Roma: 

Plutselige familieproblemer gjør det umulig for meg å delta i 
deres kongress. Sender beste ønsker for en vellykket kongress. 

Francesco Drago, UlL, Roma 
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Fra TUC - Storbritannia: 

Takker for innbydelsen til å delta i Kongressen, men beklager 
ikke å kunne være til stede p.g.a. møter i TUCs sekretariat. Gi re
presentantene våre kameratslige hilsener og motta våre gode Ønsker 
for et vellykket møte med sikte på å sikre fortsatt framgang for 
LO og alle dets medlemmer. Hilsen og personlige Ønsker 

Murray, TUC 

Fra ILOs fagsekretariat: 
Til Tor Aspengren. 

Beklager forsinkelse. Grunnet nØdvendig arbeid og styremøte som 
tar til 23. mai. GeneraldirektØren og Bohlin sender de varmeste Øn
sker om en vellykket kongress. 

Fra Cubas faglige sentralorganisasjon: 

Arbeidernes faglige sentralorganisasjon og den nasjonale fag
bevegelse i Cuba hilser, på vegne av kubanske arbeidere, Lands
organisasjonens 24. Kongress og samling av norske fagorganiserte. 
Vi Ønsker norske arbeidstakere den beste utgang på drØftingene om 
de spØrsmål som tas opp og om Handlingsprogrammet. 

Vi ber representantene på Kongressen og de ledere som blir valgt 
på denne kongress motta vår hjertelige hilsener. 

Cubas Faglige Sentralorganisasjon 

Vedtektenes ikrafttreden. 

I forbindelse med de vedtektsendringer som man hadde vedtatt 
tirsdag, manglet det dag for ikrafttredelse. Dirigenten foreslo at ved
tektsendringene skulle gjelde fra 1. juli 1977, og det ble vedtatt. 
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Dagsordenens pkt. 7 

Organisasjonsformene. 

Som innledning på dagsordenens pkt. 7 ble ordet gitt til sekretær 
Leif HaraLdseth: 

Det er nå 11 år siden Organisasjonskomiteen ble oppnevnt. Vårt 
samfunns- og arbeidsliv har gjennomgått store endringer på disse 
åra. Også for fagbevegelsens arbeidsområde har det skjedd store 
endringer. Utvidelsene i LOs arbeidsoppgaver har vært merkbare. 

Er 1 1  år unØdvendig lang tid? La meg ta utgangspunkt i Kon
gressen både i 1969 og 1973 la til grunn at dette arbeidet måtte 
ta tid. 

Ser en på organisasjonsdebatten i historisk sammenheng, vil en 
komme til at 11 år så langt fra er noen overraskende langdryg 
periode. Det tok som kjent tiår med indre debatt fØr Kongressen 
i 1 923 konkluderte med at industriforbundsformen skulle legges 
til grunn. 

Prinsippvedtaket i 1923 har hatt livskraft i seg til å bli gj entatt 
av kongress etter kongress i de etterfØlgende år. Dermed kan en 
også trekke den konklusjonen at pionerene gjorde et riktig vedtak 
da de for 54 år siden fastslo hva som skulle være det bærende 
prinsipp. 

Det verken de eller vi som har kommet etter dem maktet å be
dØmme med like stor sikkerhet, var mulighetene for å gjennom
fØre prinsippet. Kongressen i 1923 forutsatte som kjent at industri
forbundsformen skulle gjennomfØres i lØpet av ett år. 

197 0-åras fagbevegelse kan heller ikke overse det faktum at i 
1 923 hadde de 85 000 LO-organiserte hovedsakelig sitt arbeid i 
industrien, på bygg og anlegg og i håndverksfagene. funksjonære
nes gjennombrudd i LO var ennå ikke kommet. Derfor har den 
rØde tråd i organisasjonsdebatten gjennom åra vært hvordan skal 
vi foreta avveininger mellom prinsippene fra 1923 og kravene til 
stadig Økende oppslutning om LO. Vi har gjort en rekke slike av-
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vemmger. For eksempel ved opptakelsen av Norges Handels- og 
Kontorfunksjonærers Forbund og ved etableringen av Norsk For
bund for Arbeidsledere og Tekniske Funksjonærer. I forenklet form 
har vårt mandat hatt to hovedformål : 

l .  finne de mest effektive organisasjonsformer, 
2. legge forholdene til rette for en stadig Økende oppslutning. 

Slike avveininger må vi være forberedt på å måtte foreta i åra 
framover også. 

Dette sammen med den alminnelige samfunnsutvikling og spesi
elt utviklingen i arbeidslivet, vil helt sikkert fØre til at fagbeve
gelsen aldri vil kunne sette en sluttstrek for organisasjonsdebat
ten en gang for alle. 

Sammenslutninger av forbund har stått i forgrunnen i debatten 
om å oppnå et bedre og mer effektivt arbeidsredskap i medlem
menes tjeneste. På sidene 8 og 9 er det redegjort for hva som er 
oppnådd siden 1957. Erfaringene fra disse forbundene viser klart 
at en har oppnådd et mer effektivt faglig arbeidsredskap på mange 
arbeidsplasser. 

Ut fra den erkjennelse at vi ikke vil makte å innfri prinsippene 
i industriforbundsformen med det aller fØrste, har komiteen for
sØkt å finne lØsninger som kan bidra til de samme fordeler som 
hele komiteen mener ligger i industriforbundsformen. 

Økt samarbeid mellom LO-grupperingene på den enkelte arbeids
plass og dermed Økt effektivitet i det faglige arbeidet, har vært tatt 
opp tidligere. LO og forbundene utarbeidet retningslinjer for hvor
dan dette skulle skje i 1 964. Et skritt i samme retning ble tatt 
ved siste revisjon av Hovedavtalen. Det kom da inn en endring i 
paragraf 4 i kapittel 3. Det vises til komiteens redegjØrelse om 
dette på sidene 10 og 1 1 .  

Komiteen mener Kongressen bØr forsterke kravene til et slikt 
samarbeid på den enkelte arbeidsplass, og har fremmet forslag om 
det i punkt 2 b. Vi har reist samme spØrsmål for forbundene sen
tralt. Et Økt samarbeid etter de tanker komiteen her har lagt til 
grunn, vil være et bidrag til en enklere og forhåpentligvis raskere 
gjennomfØring av inndustriforbundsformen. Vi har tro på at dette 
skal kunne hjelpe på den modningsprosessen vi må igjennom. 

Organisasjonskomiteen av 1 9 66 har hele tida hatt som siktemål 
å sikre en bredest mulig debatt i alle ledd i fagbevegelsen. Dette 
startet med Kongressens godkjennelse av det fØrste debattoppleg
get i 1 969. 

For å avklare hva grunnorganisasjonene Ønsket ble det stilt opp 
4 alternativer. De gikk ut på : 
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1. Beholde det nåværende organisasjonsmønster. 
2. Sammenslutninger av beslektede forbund til et betydelig færre 

antall forbund. 
3. Gj ennomØring av industriforbundsformen. 
4. Opphevelse av forbundene og organisering direkte i LO. 

Hvordan denne aksjonen ble mottatt orienterte jeg om på forrige 
kongress og skal derfor ikke ta med særlig om dette i min rede
gjØrelse her. 

Konklusjonen skal jeg imidlertid få gjenta i stikkords form : 

- oppslutningen er meget svak, bare 220 svar kom inn 
- ingen av alternativene oppnådde noe klart iler tall, meningen 

var svært delte og svarene fordelte seg på alle fire skisserte lØs
ninger. 

Til Kongressen i 1 973 avga komiteen en delt innstilling. Det er 
kjent i denne forsamling at mindretallsforslaget oppnådde 143 stem
mer, mens flertallets forslag oppnådde 128 stemmer. 

Begge fraksjoner foreslo et nytt debattopplegg med utgangs
punkt i det vedtak Kongressen måtte gjøre. 

Det nye debattopplegget ble sendt ut i 1975 og tok for seg organi
sasjonsforholdene på alle plan i fagbevegelsen : På den enkelte 
arbeidsplass, for fagforeningene, for forbundene og for LO. Av
slutningsvis ble grunnorganisasjonene innbudt til å skissere sitt syn 
som svar på 6 hovedspØrsmål som er gjengitt i komiteens rede
gjØrelse på sidene 16 og 17. 

Heller ikke denne andre hØringsrunde ga særlig bred oppslut
ning. Med 232 svar fra forbundene og deres grunnorganisasjoner, 
samt 27 svar fra samorganisasj onene, var det likevel en Ørliten 
Økning i oppslutningen fra forrige debattopplegg. Konklusjonen 
må likevel bli at oppslutningen var meget svak. Svarene ga ingen 
klare konklusjoner for hvordan grunnorganisasj onene vil utvikle 
organisasjonsmønsteret. Det er mulig den svake oppslutningen i to 
debattopplegg, og de svært få klare konklusj oner i de svarene vi 
har fått, kan oppfattes som signal om at grunnorganisasjonene 
ikke fØler noe påtrengende behov for endringer. 

Ut fra dette materialet begynte Organisasj onskomiteen på ut
formingen av sin innstilling til årets kongress. 

FØr jeg går nærmere inn på forslagene og premissene vi har lagt 
fram, vil j eg peke på at komiteen også har hatt til oppgave å finne 
lØsninger på tviser mellom forbundene om organisasjonsretten til 
forskjellige områder. Disse sakene har for det meste vært behand
let av komiteens arbeidsutvalg. I kongressperioden har en hatt 
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tvister som har spent over hele spekteret, og ca. 15 forbund har 
vært innblandet i nærmere 50 tvister av ulik karakter. 

Komiteen har ingen tro på at vi umiddelbart skal unngå slike 
tvister. I vårt forslag er det derfor tatt med et eget punkt om at den 
nye organisasjonskomiteen må få et mandat som har med behand
lingen av tvister. 

Vi har funnet det riktig og kanskje illustrerende for sakens van
skelighetsgrad, å redegjØre for organisasjonsdebattens forhistorie. 
Innledningsavsnittet i det historiske sammendraget er på mange 
måter en god illustrasjon på hvor vanskelig det har vært og er å 
nå fram til en avklaring. 

Denne gangen har det vært mulig å legge fram en enstemmig 
innstilling. Komiteen har nedlagt mye arbeid i å unngå en delt inn
stilling. Det kan nok innvendes at forslag et til vedtak og de innled
ende punkter med komiteens synspunkter bærer preg av at komiteen 
har satset så mye på en samlet innstilling. 

Det har ikke vært noen enkel oppgave å nå dette resultat. Det 
skal ikke store forrykninger til i vårt framlegg, fØr en kan stå 
overfor flere alternativer. 

Det bØr være en viktig oppgave for Kongressen 1977 når den skal 
skissere arbeidsopplegget for den videre framdrift og hvilke prin
sipper en skal sØke å innfri, at dette skjer ut fra et mest mulig 
samlende utgangspunkt. 

Jeg kan forstå dem som mener at innstillingen ikke er noe gjen
nombrudd for et nytt og mer effektivt organisasjonsmønster på kort 
sikt. En skal imidlertid også være klar over at det i en rekke for
bund og i et stort antall svar i det siste debattopplegget, er pekt på 
hvilke problemer vi kan bringe oss i om en går til verket på en 
annen måte enn det en samlet komite nå legger opp til. 

Fra og med side 18 og utover har komiteen berØrt flere sider ved 
organisasjonsmØnsteret. Vi valgte å ta utgangspunkt i selve sam
funnsutviklingen. 

Et vesentlig moment i så måte er endringene i arbeidslivet. En 
side ved dette er framveksten av nye bransjer og yrkesgrupper. 
Det faktum at andelen arbeidere, fiskere og jordbrukere av alle 
sysselsatte har sunket fra to tredjedeler i 1950 til ca. en halvpart 
i dag, vil nØdvendigvis påvirke fagbevegelsen. 

Det påvirker fagbevegelsen like sterkt at andelen ansatte i offent
lig og privat tjenesteyting av alle sysselansatte, har Økt fra ca. 38 
prosent i 1950 til trolig noe over halvparten i dag. 

LOs medlemstall har i det samme tidsrom Økt med 185 000 fra 
490 000 til 675 000 i dag, altså med nærmere 40 prosent. Det såkalte 
alternativ 4 fra forrige debattopplegg med et forbundslØst LO, var 
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det mest radikale og det som ville gitt de mest omfattende endringer 
hvis det hadde blitt valgt. 

Det er påfallende mange svar i det siste debattopplegg som tar 
opp igjen dette alternativet og påpeker at dette ut fra en ideell 
vurdering vil være det beste i framtida. Fra komiteens side har en 
imidlertid gått ut fra at dette alternativet ikke lenger er aktuelt 
i og med Kongressens vedtak i 1973.  

Punkt 1 i komiteens forslag er en viktig prinsipperklæring og i 
tråd med Kongressens vedtak i 1973.  I premissene for dette - jeg 
viser til avsnittet øverst på side 20, har vi påpekt behovet for en 
stadig bedre samordning og effektivisering av det faglige arbeidet. 
Utviklingen vi har hatt og den vi står overfor - det er i grunn 
nok å henvise til Handlingsprogrammet, har stilt og vil stille Økende 
krav i så måte. Arbeidet med bedriftsdemokratiet, arbeidsmilj Øet og 
lØnnssystemene trekker i denne retning. 

I punkt 2 legges det opp til et aktivt arbeid for å finne fram til 
mulige forbundssammenslutninger. Den organisasjonskomiteen vi 
foreslår oppnevnt, er tiltenkt en aktiv jobb i samarbeid med for
bundene med sikte på å fremme konkrete forslag til sammenslut
ninger. Tidsrammen for dette arbeidet er satt til 1979/80. 

Som jeg allerede har berØrt legges det samtidig opp til et for
sterket samarbeid mellom de LO-organis�rte grupper på den enkelte 
arbeidsplass og mellom forbundene sentralt. 

Vi har som sagt et bredt erfaringsmateriale å vise til fra tidligere 
sammenslutninger. Disse erfaringene burde tilsi at en nå bØr kunne 
gå noen skritt videre i denne retning. 

Når dette er sagt hØrer det også med noen synspunkter på hvordan 
sammenslutninger bØr skj e. Komiteen fastslår at påbudte sammen
slutninger ikke kan komme på tale. Omfattende endringer kan ikke 
skje ved vedtak i overliggende organer i forhold til dem som er 
direkte berØrt. Omfattende endringer kan bare skje der dette er 
Ønsket fra grunnorganisasjonene selv. 

LOs betydning og innflytelse er stadig Økende. Medlemsutviklin
gen er en bekreftelse på at landets lØnnsmottakere gjØr den samme 
vurdering. 

I den seinere tid har det imidlertid skjedd ting på organisasjons
feltet som LO må vurdere nærmere. Vi er i gang med en utredning 
om dette i et eget organisasjonsutvalg. 

Det er på det rene at enkelte grupperinger gjØr forsØk på å bygge 
opp direkte konkurrerende organisasj oner til LO. Vi kan allerede 
i dag gå ut fra at organisasj onsklimaet vil bli hardere, og vi må ut 
fra dette få en gjennomdrØfting av de forholdsregler LO må ta. 

Yrkesorganisasjonenes Sentralforbund - YS - ble etablert 1 .  
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j anuar i år. Som et utgangspunkt er det grunn til å merke seg at 
en rekke av de organisasjoner som tok det fØrste initiativ til dan
nelsen av YYS ikke har sluttet seg til denne klart konkurrerende 
organisasjonen til YS. YS er slik den har framstått etter stiftelsen, 
en overbygning for det tidligere STAFO, YR og KFL, med tilslut
ning fra bl.a. Bankfunksj onærene, Forsikringsfunksjonærene og av 
nyere dato Norsk Rutebilarbeiderforbund. 

Den tilslutning YS har nådd står ikke i forhold til den oppslut
ning en tok sikte på fra starten. Som kjent har verken Lærerlaget, 
NITO eller Norsk Arbeidslederforbund meldt seg inn. Det har hel
ler ikke Norsk Styrmandsforening og Det norske Maskinistforbund. 
YS har lagt seg på en oppbygging i seksjoner for den statlige, den 
kommunale og den private sektor. Med andre ord legges det opp til 
en klar markering av konkurranse med LO på alle områder. 

Dannelsen av YYS vil ikke i seg selv skape noen særlig ny situa
sjon for LO. Det som gjør situasjonen spesiell er det faktum at YS 
direkte markerer seg med det klare siktemål å tre inn på LOs om
råder. 

Særlig to forhold vil her telle med i vår vurdering av YS: YS
medlemskap for Norsk Rutebilarbeiderforbund og for Norsk Olje
og gassrnedarbeiderforbund, er en klar illustrasjon av YS's Ønske 
om å forsØke å slå seg inn på LOs tradisjonelt sterkeste organisa
sjonsområde - arbeidergruppene i den private sektor. 

La meg få tilfØye at rutebilarbeiderforbundets valg av YS som 
alliansepartner bØr være et tankekors for dette forbundets med
lemmer. 

YS vil gjennom sin seksjon for den private sektor hvor bank- og 
forsikringsfunksjonærene skal danne utgangspunktet, helt åpenbart 
sikte seg inn på en hard konkurranse med industrigrupperingene i 
vårt eget Norges Randels- og Kontorfunksj onærers Forbund. 

Det er en kjent sak at LO fortsatt har mye ugjort blant landets 
merkantile funksjonærer i det private næringsliv. Det er vel så kjent 
at disse grupper er blant de svakest organiserte uansett organisa
sjon. 

Ut fra dette kan fagbevegelsen regne med hardere klima i tida 
som kommer. 

Akademikernes Fellesorganisasjon - AF - er den andre hoved
sammenslutning av noen stØrrelse utenfor fagbevegelsen. Også AF 
består i det vesentligste av tidligere sammenslutninger. En stor an
del av med1emsgrunnlaget hØrer hj emme i statssektoren, og AF har 
sitt grunnfeste i yrkesgrupper som legene, tannlegene, juristene, 
lektorene, psykologene, arkitektene, sivilingeniØrene, sosialØkono-
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mene med flere. En del av medlemmene må også betraktes som 
selvstendig næringsdrivende. 

Av tradisjon har AF hatt sitt medlemsgrunnlag i stor grad uten
for det som i dag er LOs områder. 

Dette er vesensforskjellen mellom YS og AF, og gjør forholdet 
mellom LO og AF noe annerledes enn forholdet mellom LO og YS. 

NITOs tilslutning til AF fra oktober i fjor med deres ca. 15 000 med
lemmer, kan innvarsle noe nytt i dette bildet. Fagbevegelsen bØr 
derfor fØlge utviklingen nøye også i AF. 

Disse to organisasjonene er bare en side av organisasjonsforhol
dene utenfor LO. Den tredje og største gruppering etter LO, er det 
store antallet organisasjoner som ikke er tilsuttet noen hovedsam
menslutning. LO må ha like mye av sin interesse konsentrert om 
dette området. 

Antallet er ganske stort, men forenklet kan en holde seg til ca. 
70 organisasjoner av denne typen, og et medlemstall på ca. 130 000. 

Norsk Lærerlag er den største av disse med sine 35 000 medlem
mer og utvilsomt den viktigste av dem. Vår holdning til lærerne 
bØr stå i fokus i tida framover. Det er mulig vi her står foran en 
interessant utvikling. 

Forholdet mellom fagbevegelsen og Lærerlaget har utviklet seg 
i riktig retning, og vi står nærmere hverandre enn fØr. Det er å 
håpe at denne utvikling kan fortsette med sikte på et stadig nærere 
forhold. Lærerlaget er en betydningsfull og sterk organisasjon som 
vi må tillegge spesielt vekt. 

Med dette har jeg Ønsket å understreke at vi ikke kan drøfte 
vårt eget organisasjonsmønster uten å ta med i vurderingen utvik
lingen i andre sammenslutninger og for de lØnnsmottakere som 
står utenfor alle typer organisasjoner. 

Det er helt klart at LO må styrke sitt arbeid med dette i neste 
kongressperiode. 

Av de beregninger vi hittil har kunnet gjøre går det fram at LO 
holder sin organisasjonsandel. I de senere år har den ligget stabil 
rundt 50 prosent. 

Den nest største gruppering er de uorganiserte, og fØrst deretter 
kommer de sammenslutninger en har utenfor LO. De forelØpige 
beregninger vi har gjort for funksjonærer og tjenestemenn, viser 
at LO har tilslutning fra nærmere halvparten av dem som er orga
nisert. Nærmere 25 prosent av de organiserte er tilsluttet organisa
sjoner som ikke er med i noen sammenslutning, og de resterende 
fordeler seg nokså likt på de to grupperingene AF og YS. 

Jeg har lagt så vidt stor vekt på dette fordi det som er sagt har 
sammenheng med vår egen organisasjonsdebatt. 
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I det debattopplegg som har vært ute i grunnorganisasjonene i 
denne kongressperiode, var samorganisasjonenes stilling tatt opp 
som eget tema. Svarene er klare på dette punkt. Dette faglige organ 
må bestå, og komiteen mener den nye organisasjonskomiteen bØr 
se på mulighetene for å styrke de lokale samorganisasjonene. Også 
deres Økonomi har komiteen foreslått vurdert nærmere. 

Det nye i denne sammenheng er forslaget om å gjØre prinsipp
vedtak om opprettelsen av faglige samarbeidsorganer på fyl�splan. 
Dette er også en av de anbefalinger som kom klarest fram i grunn
organisasjonenes svar på debattopplegget. 

Et stikkord for mange har vært de fagorganisertes krav på å få 
ivaretatt sine interessser overfor de nye fylkeskommunene. 

Skal en kort forsØke en oppsummering av komiteens innstilling, 
må det være at prinsippene om industriforbundsformen bekreftes 
og gjentas som målsettingen for vårt arbeid med å finne bedre 
organisasjonsformer. 

Komiteen erkj enner at dette ikke kan oppnås på kort sikt. Skal 
vi skape det mest mulig effektive apparat på den enkelte arbeids
plass og sentralt, må vi foreta oss noe i den tida vi trenger på mod
ningsprosessen. Derfor forslagene om et aktivt arbeid for å kart
legge og forberede forbundssammenslutninger. Derfor forslaget om 
utarbeidelsen av et regelverk for forpliktende samarbeid på den 
enkelte arbeidsplass og samarbeid mellom beslektede forbund 
sentralt. 

For å styrke vårt arbeidsberedskap ytterligere, legges det opp til 
en kontinuerlig vurdering av det sentrale serviceapparat i LOs 
administrasjon. For den vurdering som her må foretas, pekes det 
på muligheten for en desentralisering av serviceapparatet til 
distriktene. 

Det er for å oppnå større effektivitet og bedre service vi tar opp 
forslagene om nyvurdering av vedtektene for de lokale samorgani
sasjoner og opprettelsen av faglige samarbeidsorganer i fylkene. 

Vårt mandat har vært større effektivitet i det faglige apparat, 
og samtidig tilrettelegging for Økt oppslutning om LO. 

Vi er alle klar over at fagbevegelsens styrke og innflytelsesmulig
het bygger på lØnnsmottakernes oppslutning om LO. 

Med den utviklingstakt, eller om en vil, modningsprosess, som 
komiteen legger opp til, er det også tatt hensyn til dette. Vi må 
ikke komme i den situasj on at hensynet til en strØmlinjet organisa
sjonsform styres på kollisj onskurs med hensynet til stadig Økende 
oppslutning om LO. Denne avveining har komiteen forsØkt å 
balansere og derfor håper vi at vår innstilling vil innby til en debatt 
etter de linjer organisasjonskomiteen har skissert. Med dette an-
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befaler jeg organisasjonskomiteens forslag og tar opp Sekretariatets 
forslag nr. 1076. 

Debatten. 

Roar Helgesen, NFATF, talte varmt for organisasjonskomiteens 
innstilling, men hevdet at man måtte se i øynene at de mål man 
har satt seg for organisasjonsformen i LO ikke lar seg realisere på 
kort sikt. Han la særlig vekt på det prinsipp som er fastslått i inn
stillingens punkt 1 om at overliggende organer ikke må vedta 
endringer i organisasjonsforholdene for noen uten at dette skjer 
etter krav fra de enkelte forbundene. Det må ikke skje noe diktat 
ovenfra. Hovedårsaken til at man går inn for en annen organisa
sjonsform i framtida var etter Helgesens mening å danne grunnlag 
for Økt oppslutning om LO. Organisasjonsdebatten i LO startet alle
rede i 1907 og den vil nok fortsette også i framtida. Han refererte 
til Landsstyrevedtak i NFATF av 15 .  april 1 970 hvor man slutter 
seg til den enstemmige innstillingen fra organisasjonskomiteen. 
Han talte til slutt for at Kongressen stadfester det vedtak som LO
kongressen fattet i 1973. 

Dirigenten fastslo at det allerede så tidlig under debatten hadde 
meldt seg så mange talere at han ville foreslå begrenset taletid 
på fem og tre minutter ved fØrste og annen gangs innlegg. FØr
ste taler fikk imidlertid 10 minutter. Dette ble vedtatt. 

Sverre Worum, Tjenestemannslaget, Oslo, mente at organisasjons
komiteen hadde landet på et helt annet resultat enn man kunne 
tenke seg etter forrige Kongres. Dette ut fra en nØktern vurdering 
av de muligheter som foreligger. Worum henledet oppmerksom
heten på pkt. 4. Dette forslaget tilfredsstilte noen grupper, men 
ikke alle. Samfunnet har fått stadig nye yrkesgrupper som faller 
utenom de tradisjonelle yrker som LO organiserer. Taleren fant 
det ytterst lite tilfredsstillende at man ikke kunne tilby disse grup
per annet enn å la seg organisere i de forhold som man allerede 
hadde. 

Han henledet så oppmerksomheten på forslag 1 084. Stadig flere 
lærere har de senere år tilsluttet seg Tjenestemannslaget gjennom 
Skolenes Landsforening. For lang tid tilbake ble det uttrykt Ønske 
om et eget LO-forbund for skole- og kulturarbeidere. Dette Ønsket 
er ikke fulgt opp av organisasjonskomiteen. Han fant flere sterke 
argumenter for at et slikt forbund ble opprettet, for LO må gi et 
skikkelig tilbud til de mange som arbeider i skolen i dag. Han 
ville hevde at man ikke kunne gå fra Kongressen i år like tomhendt 
som fØr når det gjaldt et slikt forbund. Forslaget kan ha sine nega
tive sider også, blant annet vil det bli reaksjon i Norsk Lærerlag. 
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Dessuten vil misjonærene på venstre side hoppe på et slikt forbund. 
Det er problemer man får ta på kjØpet. 

Worum fremmet fØlgende forslag: 
Forslag nr. 1084 fra Skolenes Landsforening N.T.L. oversendes Sekre

tariatet med sikte på at LO snarest utarbeider et organisaBjonstubud 
til kultur- og undervisnIngsarbeidere. 

Brynjulf Mugaas, Jern og Metall, Oslo, mente at det ikke var rik
tig som mange hevdet at industriformen som ble vedtatt på Kon
gressen i 1 923 ikke var gjennomfØrt. I store trekk var de fleste 
arbeidsplasser organisert etter industriforbundsformen. Mugaas ga 
en historisk oversikt over hva som hadde skjedd og nevnte eksempel 
på industriforbund. Der man ikke har industriforbund, var det lite 
hensiktsmessig. 

Han mente årsaken til at saken var reist var at LO-ledelsen ville 
opplØse klassedelingen på arbeidsplassene ved å slippe formenn, ar
beidsledere og andre grupper inn i samme forbund som arbeiderne. 
Dette for å Ødelegge kampmiljØet på arbeidsplassene. Han gikk inn 
for at årets kongress skulle oppheve prinsippvedtaket fra 1 973 an
gående organisasjonsformen. 

Harald Minken, Jern og Met., Oslo, fremmet fØlgende forslag: 
Vedtaket fra 1973 om at organisasjonsmønsteret skal baseres på færre 

fagforbund og at samtlige ansatte på en arbeidsplass tilsluttes ett for
bund oppheves. 

Nåværende organisasjonsmØnster opprettholdes. 
Tar opp forslag nr. 1077. 

Minken hevdet at hans forslag bygget på 20-30 progressive for
slag som er kommet til Kongressen. Han oppfordret samtidig Kon
gressen til å stemme imot hele innstillingen fra organisasjons
komiteen og argumenterte imot at arbeidere og funksjonærer skulle 
stå i samme fagforening. - Hvis jeg i min klubb skulle ha for
mannen min med, da ville jeg ikke kunne snakke fritt lenger. Det 
kunne bli surt for meg senere, sa Minken som ikke dermed mente 
å si noe stygt om arbeidslederne i NFATF. Minken trodde at LOs 
egentlige mål med en ny organisasjon var å gjøre grepet om fag
bevegelsen enda sterkere og gjøre grunnplanet enda med maktes
lØse. 

Dirigenten foreslo strek satt med anledning til å tegne seg under 
neste taler. Forslag kunne også settes fram under neste innlegg. 

Arne Nakim, Vestfold, sa til forretningsorden at lærdommen fra 
SØrmarka går ut på at forslag som er framkommet når strek 
settes bØr refereres. Dirigenten lovet å gjøre det når alle forslag
ene lå på hans bord. 
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Ingvald Hein, Norsk Elektriker og Kraftstasjonsforbund, Stavan
ger, sa at det i hans forbund ikke var noen særlig tvil om at nåvær
ende organisasjonsform var mest egnet til å ivareta medlemmenes in
teresser. - Det er vel slik med komiteer at de fØler seg forpliktet 
til å komme med noe nytt, selv om dette er galt og skeivt, sa Hein, 
som ikke kunne være enig i den argumentasj on som viste til sam
funnsforholdene da organisasjonsmønstret ble framlagt. De som for 
54 år siden satte opp mønsteret for organisasjonen må i stedet ha 
vært særlig framsynte når det fortsatt fungerer så bra. Han viste 
til at det i dagsordenens pkt. 7 er framsatt i alt 47 forslag. Av disse 
går 30 ut på å beholde det nåværende organisasjonsmønster. Dette 
skulle signalisere hva medlemmene og foreningene mente i saken, 
sa Hein som tok opp forslagene 1 045 og 1055.  Han ville subsidiært 
støtte forslag 1 028. 

John Sakseide, Jern og Metall, Bergen, sa at mye av motstanden 
mot et nytt organisasjonsmønster vitner om konservativ tankegang 
og uvilje mot å prØve noe nytt. Sakseide gikk inn for at man måtte 
prØve seg fram til nye former der dette var mulig. Han stilte seg 
positiv til innstillingen fra organisasj onskomiteens innstilling bort
sett fra punkt 1 som han syntes hadde en dårlig formulering. Han 
fremmet her et tilleggsforslag til organisasjonskomiteens forslag 
punkt 1 :  

Det er anledning å. tilslutte seg ett forbund hvis medlemmene fra flere 
forbund på. samme arbeidsplass ønsker det. 

Arvid Øygård, Arbeidsmandsforbundet, MosjØen, henviste til at 
hans forbund gikk inn for uravstemning om spØrsmålet om for
bundsformen. Hva ville skje dersom forbundets medlemmer sa nei. 
Ville et av de mest tradisjonelle forbund i LO måtte melde seg ut? 
Det ville være SØrgelig. Han understreket at man i Arbeidsmands
forbundet ville ha store vansker med industriformen. Han ba om 
at Kongressen ikke gjorde noe vedtak som gikk på det. 

Han tok opp forslag 1 053 da han syntes komiteens innstilling i 
pkt. 3 stemte dårlig med intensjonene for arbeidet. Han ville også 
endre pkt. 6 til fØlgende : 

I hvert fylke opprettes faglige samorganisasjoner med representant
skap som bestå.r av representanter fra de lokale samorganIsasjoner. 

Representantskapet velger styret. 
Samorganisasjonene på. fylkesplanet skal ha som formål I samarbeid 

med LO å. ivareta de fagorgansertes interesser overfor fylkeskommu
nen, og 
- å. samordne de fagorganlsertes interesser overfor andre organisasjo

ner på. fylkesplan, 
- å. virke for å. styrke aktiviteten i den lokale samorganisasjon, 
- å fØlge opp fagbevegelsens handlingsprogram. 
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Dagfinn Nordbotten, Vestfold, fikk ordet til forretningsorden og 
mente at fØr man gikk videre med debatten måtte de forslag som 
var tatt opp fØr strek ble satt refereres. 

Dirigenten svarte at det var det han var i ferd med å gjØre. 
Samtlige forslag som var tatt opp ble deretter referert. Det samme 
ble en del forslag som ble fremmet under Kongressen. 

Lars SkytØen, Sekretariatet, sa i sitt innlegg at man kunne få det 
inntrykk av enkelte innlegg at man skulle sementere den nåværende 
organisasj onsstruktur i LO. Han ville påstå at det var naturstridig, 
for en organisasjon blir aldri statisk. Den må tilpasses utviklingen 
ellers i samfunnet og i bedriftene. Han understreket betydningen 
av 23-vedtaket for at en rekke saker var blitt gjennomfØrt til fordel 
for arbeidsfolk. På mange områder var man takket være det vedtak 
kommet lengre i dette landet enn i andre. 

Det nye nå er at industriforbundene også skal gjelde funksjonær
ene. Dette er et spØrsmål om å berede sitt bo for å mØte utviklingen. 
Han trakk fram arbeidstid, bedriftsdemokrati og lØnnssystemer og 
annet som eksempel på felles oppgaver framover for alle på en 
bedrift. Han trodde det ville bli lettere for ulike funksjonærgrupper 
å delta i arbeidet med disse tingene dersom man sluttet seg sammen 
i en klubb enn slik organisasjonsforholdene er i dag. Han mente at 
også LO-medlemmene trengte en modningstid fØr dette slo igj ennom. 

Påstanden om at sammenslutningen i industriforbund ville fØre 
til Økt sentralisering, ville han kalle en misforståelse. Store industri
forbund i Norge blir små i internasjonal sammenheng. 

Han sa til slutt at slo man slantene sammen i norsk fagbevegelse 
ville man stå sterkere til å skape et bedre innhold og stØrre aktivitet 
i fagbevegelsen. 

Joralf Johnsen, Kommuneforbundet, Nordland, syntes han kunne 
konstatere mye konservatisme i fagbevegelsens rekker. Han hadde 
selv tidligere stått i Murerforbundet og vært stolt over det. Han 
kunne likevel konstatere at overgangen til Norsk Kommuneforbund 
ikke hadde skapt noen problemer, tvert om. I forbundet har man 
særlig vært opptatt av punktene 6 a og 6 b i innstillingen, punktene 
som gjelder faglig samarbeid på fylkesplanet. Johnsen var redd for 
at det kunne skape problemer å få til et samarbeid mellom en slik 
ny fylkesorganisasjon og de egne distriktslagene som kommunefor
bundene har opprettet. Ikke i noe fall bØr ihvertfall medlemmene 
belastes utgiftene for en slik ny organisasjon. Det bØr dekkes sentralt. 
Økonomien til de lokale samorganisasjonene må også styrkes, men 
dette må også kunne dekkes fra sentralt hold, mente Johnsen. 
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Eivind Strømmen, Sekretariatet, selv medlem av Sekretariatet, 
hadde vært med på å anbefale organisasjonskomiteens innstil
ling. Han var ikke i tvil om at prinsippet om at alle ansatte på 
en arbeidsplass burde stå i samme forbund, var det eneste riktige 
prinsipp. Dette har man i noen grad kunne etterleve innenfor 
hotell og restaurantbransjen. Det er uheldig at de som avanserer 
innenfor en bedrift plutselig blir revet bort fra sitt opprinnelige 
miljØ. Slik det nå er kan ulike arbeidsledere som kjØkkensjefer, 
resepsj onssj efer, oldfruer og hovmestere organiseres i NFATF, men 
det er bare en håndfull som har fØlt seg hj emme i dette forbundet. 
Strømmen henstilte Kongressen om å be Sekretariatet sammenkalle 
de to forbundene slik at man en gang kunne komme fram til en 
avtale om organisering av denne yrkesgruppen. Strømmen henledet 
ellers oppmerksomheten mot punkt 1 1 , 1 avsnitt, som han refererte. 

Edvard Johnsen, Jern og Metall, Nordland, Troms og Finnmark, sa 
at organisasjonssaken hadde fått en omfattende behandling i for
bundene, men at oppslutningen fra grunnorganisasjonene ikke har 
vært så stor som Ønskelig. Motstanden mot industriforbundsformen 
har vært særlig sterk fra de små forbundene til tross for at det ikke 
har kunnet påvises store problemer ved overgang fra forbund til for
bund. På mange arbeidsplasser har mer entydig organisasjonsforhold 
fØrt til bedre samarbeid, sa Johnsen, som trodde man ville komme et 
godt skritt videre ved å fastslå at de som Ønsket å bli i sitt gamle 
forbund, kunne det selv om de skitfet arbeid innen en bedrift. Han 
understrekte ellers betydningen av å styrke det faglige arbeidet på 
fylkesplan ved å opprette fylkesutvalg for samorganisasjonene. 

Kåre Dahlberg, Gulsmedarbeiderforbundet, tok utgangspunkt i 
de sammenslåingsbestrebelser som var gjort mellom hans forbund 
og Jern og Metall. Medlemmene sa nei ved uravstemningen av fØlg
ende grunner : Gullsmedarbeiderne ville bli borte i det store for
bundet. Dessuten ville de enkelte lokale fagforeninger forsvinne 
og kontakten med folk på toppen i forbundet ville bli fjern. 

Han mente det var mange fordeler med industriforbund, men 
medlemmene var ikke modne. Han mante til forsiktighet i fram
driften mot industriforbund. Hans forbund godtok organisasjons
komiteens forslag som han fant mildt og forsiktig. På lang sikt var 
dog målet industriforbund. 

Under Dahlbergs innlegg måtte dirigenten be om ro i salen : Vis 
solidaritet i praktisk politikk, og flytt gruppemøtene til en annen 
sal. 
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Aage Hammerstad, Østfold fylke, tok opp forslagene 1 028, 1 029 og 
1 030. I tillegg tok han opp 1 073 og 1 0 74. Rundt på arbeidsplassene 
er det ikke alltid etablert et så godt samarbeide mellom LO-for
bundene som man skulle Ønske, sa han. Funksjonærforbundene har 
stor konkurranse, og slår man disse sammen med arbeidernes orga
nisasjoner for brått vil de andre funksjonærforbundene tjene på 
det. Industriforbundsformen ville fØre til stagnasjon for funksj onær
gruppene i LO, mente Hammerstad. 

Dagfinn Nordbotten, Vestfold, nevnte punkt 6 a og b. Det gjaldt 
å styrke samorganisasj onene på fylkesplan. Dette var nØdvendig 
etter at fylkeskommunene var etablert, og fordi industriforeningene 
mobiliserte. De er i dag allsidige, men ensidige politisk. 

Han hadde fØlgende tilfØyelse å gjøre under pkt. 6 a og b :  

Dette punktet tas opp på første møte i Representantskapet for å endre 
samorganisasjonenes vedtekter slik at ordningen kan tre i kraft straks. 

Jan Asmul, Jern og Metall, Nord og SØr-TrØndelag, fant mye av 
det som var sagt konservativt og preget av usikkerhet. Han var 
enig med dem som ville ha en avgjØrelse om organisasj onsformene 
nå, for saken har vært diskutert i 54 år. Industriforbundsformen 
har så mange åpenbare fordeler og vil styrke solidariteten og sam
arbeidet på arbeidsplassene, så han spurte hva man nølte etter? 
Han spurte om fagbevegelsen var blitt over demokratisert slik at den 
var handlingslammet. Han fremmet forslag 1 054. Subsidiært støttet 
han org.komiteens innstilling til vedtak med tilleggsforslaget til 
pkt. 1 fra representant 1 1 9  Sakseide. 

Ivar Ødegaard, Oslo fylke, sa at han ikke hadde noen erfaring for 
at store forbund fØrer til noen passivisering av medlemmene. Tvert
om viser det seg at aktiviteten er størst i de store forbundene, slik 
som Kommuneforbundet og Jern og Metall. Representanten Minken 
hevdet at det ikke var naturlig for arbeidsledere og formenn å være 
organisert sammen med andre ansatte. Man må ha liten erfaring 
fra arbeidslivet når man kan servere noe slikt. Det er ikke na

turlig at en arbeider skal fjernes fra sine arbeidskamerater fordi 
om han forfremmes. I Stat- og kommunesektoren har man orga
nisasjonsformer som dekker ansatte helt opp til toppsj efene. Det 
har ikke vært noe minus, tvertom. Ødegaard understreket til slutt 
betydningen av pkt. 6 b og sa at erfaringene fra Oslo indikerer at 
det er viktig å satse på samorganisasjoner på fylkesplanet. 

John E. Eriksen, Norsk Elektriker- og kraftstasjonsforbund, Hal
den, gikk imot prinsippene i innstillingen. Han hevdet at de større 
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forbundene fØrte til sentralisering og mindre kontakt mellom ledelse 
og medlemmer. Han refererte til vedtak fra sitt forbunds landsmØte 
og stilte spØrsmål til Haraldseth om det var slik at ingen skulle 
tvinges til andre forbund, som diktat ovenfra. Han støttet forslag 
1 033, 1 055 og 1 066. 

WiUie Kristensen, Bygningsindustriarbeiderforbundet, tok opp for
slag fra avd. 3, nr. 1 036 samt forslagene 1 037, 1 038, 1 039, 1 040, 1 041 ,  
1 042 og 1 043. Han argumenterte for at erfaringene med sammen
slutning av forbund og overgang fra medlemmer fra et forbund 
til et annet, har vært gode. Man var redd for at murerne skulle 
forsvinpe i Bygning, men de har i stedet funnet sin naturlige plass 
i sitt nye forbund. Han var enig i det meste av innstillingen. 

Villy Jacobsen, Bygningsindustriarbeiderforbundet, mente at noen 
av de som regner seg som mest radikale på Kongressen i denne 
saken hadde opptrådt særlig konservativt. Men det er kanskje ikke 
så rart. Det er langt mellom liv og lære her, sa Jacobsen som viste 
til at hans lille forbund i 1 923 allerede fremmet et forslag på 
linj e med det som nå forelå fra organisasj onskomiteen. Han viste 
til at det ved Borregaard i dag er ansatte som organiseres i seks 
ulike forbund. Etter min oppfatning driver vi fortsatt en umoderne 
fagbevegelse. Mindre forbund har ikke samme muligheter til å yte 
nØdvendig service og ekspertise til medlemmene som det et stort 
forbund har. Erfaringene fra sammenSlutninger har stort sett vært 
meget gode. SpØr murerne om de er spist opp av Bygningsarbeider
forbundet, sa Jacobsen. 

Sissel Seim Buflod, NOSO, sa i sitt innlegg at organisasj onssaken 
er viktig for hennes forbund. Blir industriforbundsformen gjennom
fØrt, vil ikke NOSO lenger være eget forbund. Fagbevisstheten er 
ennå langt sterkere enn organisasjonsbevisstheten. Hun trodde at 
man dermed hadde fått flere medlemmer enn de som ellers ville 
meldt seg inn i LO. Hun støttet forslagene 1045, 1046, 1 047, 1077. 
Hun tok selv opp forslag 1068. 

Seim Buflod sa at det er viktig med desentralisering. Hun kunne 
ikke klage på aktiviteten selv om det mange steder bare finnes ett 
medlem. Det er opptil 100 prosents oppmøte og det gir sikkerhet 
for representativitet og demokratisk organisasjon. Størst problemer 
hadde forbundet med den største foreningen på 500 medlemmer. 
Her er det minst oppmøte og størst passivitet. Et hovedmål må 
være å få flest mulig ansatte organisert i LO, sa Seim Buflod. Blant 
medlemmene merker man nå etter hvert større interesse for gene-
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reIle saker mens man i starten var opptatt av rent faglige spØrsmål. 
Dette er en positiv utvikling. Vi har oppdaget at vi kan bruke LO 
til å fremme mange saker ikke minst sosiale saker, sa hun. Hun 
gikk ellers inn for å styrke samarbeidet mellom forbundene ved 
å opprette tillitsmannsordninger der det er behov for det. 

Dagfinn Aam, Jern og Metall, MØre og Romsdal, hadde eksempler 
på at folk som var interessert i å melde seg inn i fagforeningen, 
trakk seg når de oppdaget at de hØrte inn under Handel og Kontor 
og ikke Jern og Metall. Altså hadde man uheldige grenseoverganger. 
Han mente dog at man ikke skulle tvinge sammen forbund. 

Kåre Hansen, Handel og Kontor, sa til Worum at det var ubegrun
net at lærere ikke kunne gå med i LO. Hovedmotivet for at man 
ikke slo hele LO sammen til ett forbund var at det ville bli for 
tungrodd og sentralisert. Han forsikret på komiteens vegne at 
ingen av medlemmene ville forsØk å smugle et forbund inn bakveien. 
Men han understreket at store organisasjoner i seg selv ikke be
hØvde å være udemokratiske og byråkratiske. Det var avhengig 
av hva- man gjorde dem til. Uansett hva man vedtok på Kongressen 
gikk han ut fra at hvert forbund sørget for å drive mest mulig 
hensiktsmessig til enhver tid, og foreta de administrative justerin
ger som var nØdvendig. Det var ukjent for ham at funksjonærene 
skulle være arbeiderklassens forrædere. Han advarte mot Saks
eides forslag, da det ville være en umulighet å gjøre det på den 
måten. Han la vekt på punkt 2 B som åpnet muligheter for å forbedre 
samarbeidet mellom forskjellige grupper på bedriftene. 

Dirigenten foreslo at man avbrØt forhandlingene om dagsordenens 
punkt 7 og gikk lØS på redaksjonskomiteens innstilling når det 
gjaldt forslag til dagsordenens punkt 5. 

Fem minutters pause ble vedtatt. 
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Dagsordenens pkt. 5 

Tariffpolitikken - Redaksjonskomiteens innstill ing. 

Lars SkytØen overtok som dirigent. 

Formannen i redaksjonskomiteen, Odd HØjdahl, orienterte om de 
forslag komiteen hadde kommet fram til og som var lagt ut på 
bordene. Han gjorde oppmerksom på den supplementsliste som 
forelå når det gjaldt en del punkter. Videre viste han til at det 
trykte referat fortalte at det var fremmet ytterligere åtte forslag 
som ikke var med i komiteens innstilling. Disse er også vurdert, 
men de skiller seg ikke vesentlig ut fra de forslag som lå til grunn 
for innstillingene, så de har ikke fått noen innvirkning på inn
stillingen, sa HØjdahl. 

OPPGJØRSFORMENE 

FØlgende forslag er opptatt: 

Avd. 9, Gruvearbeiderjoreningen «Nordens Klippe», foreslår: 
.LO m� :før neste tariftrevisjon ta opp spørsmålet/kravet om inndeling 

av landet i tari.fisoner .• 

Nr. 176 Avd. 1 9 1 ,  Drammens Bygningsarbeiderforening, foreslår : 

• Vi tar bestemt avstand ha de samordnede kombinerte tarilloppgjØr og 
henstiller til LOs ledelse � g� inn :for rene :forbundsvise oppgjør .• 

Nr. 177 
Avd. 219, Larvik og Omland Bygningsarbeiderjorening, foreslår: 

.LO m� ved kommende tariftrevisjoner i prinsippet g� inn tar :forbunds
vise oppgjør. 

OppgjØrsformer som bygger p� Skånlandutvalgets innstilling m� bestemt 
tas avstand tra. 

A legge utløpene av avtaleperiodene - :felles for alle forbund - til � 
fØlge kalender�et vil etter v� oppfatning avskrive streikeretten. 

A tilpasse inntektsoppgjøret med statsbudsjettet vil berØve den trie for
handlingsrett . •  
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Nr. 180 
Avd. 289, Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeiderforening, 

foreslår : 
.Konsumprisindeksen må erstattes av en levekostnadsindeks. Denne må 

utformes i samsvar med forbruket i vanlige arbeiderlamilier.> 

Nr. 1 8 1  
Avd. 312, Glass- og Trearbeidernes Forening, Bergen, foreslår: 

.LØnns- og prispolitikken. 
Det vil være uforståelig om denne kongress ikke setter alt inn på å bruke 

sin mulighet for virkelig å rydde vekk fagorganisasjonens skamplett, lavt
lØnnsgruppene. LavtlØnnsgrupper er ikke bare begrenset til spesielle virk
somheter. Vi må få lov å peke på den bekymringsfulle utvikling i lØnns
forskjellen som også kan påvises innenfor enkelte forbund som ikke har 
organisert tradisjonelle lavtlØnnsvirksomheter. 

Vi er fortsatt av den mening at skal det lykkes å bringe diSse grupper 
opp på et skikkelig lØnnsnivå, rnA dette kombineres med spesielle lØnns
økninger og spesielle skattereduksjoner. Dette må nå skje i stort tempo. 
Vi foreslår skattefrie fradrag i en størrelsesorden av 20 000 kroner klasse 1 
og 30 000 kroner klasse 2.> 

Nr. 188 
Bygningsindustriarbeidernes Seksjon, Hordaland, foreslår : 

.Prispolitikken. 
Ved kommende tariffrevisjoner må det innfØres bestemmelser om hel

automatisk indeksregulering med full kompensasjon for prisstigningen.> 

Nr. 189 Avd. 1 ,  Jern og Metall, Oslo, foreslår: 
. Elektromontørenes Forening, avd. 1, NEKF, fremmer fØlgende forslag 

vedrØrende innlosjeringsforholdene ved bygg- og anleggsvirksomheten: 

LO må overfor N.A.F. og staten kreve at det ved forlegning i brakker 
stilles følgende minstekrav: 

1-mannsrom med varm og kaldt vann, tidsmessig utstyrt og med komplett 
sengeutstyr. 

Rommene skal rengjøres hver dag. Putevar, laken og dynetrekk skiftes 
hver uke. 

Håndklær skiftes minst 3 ganger i uken. 
Antall vaskesteder, dusjer, wc og urinaler må stå i forhold til 3 arbeidere 

pr. enhet. Skifterom i henhold til Statens Arbeidstilsyns rundskriv nr. 144. 
Likeledes vaskerom med vaskemaskiner, tØrkeskap og strykejern. 
To oppholdsrom. Ett med radio og ett med TV. Ett av disse rom skal 

være så stort at hele belegget på brakka kan være der samtidig. 
Rommene skal ha småbord, gode stoler og leselamper. 
Te-kjØkken med kokeplater og kjØleskap. 
Det skal være adgang til telefon i hver brakkeseksjon, i lydisolert rom/ 

kiosk. 
Det opprettes et bemannet servicekontor som tar seg av inn- og utgående 

post, viktige telefonbeskjeder o. l. 
Lyse og romslige kantiner med godt og variert kosthold. 
Det må legges opp til - og gis adgang til ulike former for fritidsaktivi

teter.> 
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Nr. 209 TromsØ Handel og Kontor foreslår : 
.Fagbevegelsen må arbeide for at indekstilleggene blir like :for alle 

arbeidstakere - uansett alder.> 

Nr. 212  Avd. 46, Jern og Metall, Eiker, foreslår: 

.Avsnittet om .Et rettferdig og godt lØnnssystem. avsnitt 4, skal lyde: 

._ innarbeidede fasUØnnsavtaler med lokal forhandlingsrett i tari:t:tperi
oden, men opprettholde akkord i de bedrifter der klubben/fagforeningen 
Ønsker det.. 

Nr. 222 Avd. 235, Jern og Metall, Oslo, foreslår: 

.Oslo stØperiarbeiderlorening går imot kombinerte oppgjør, og krever 
forbundsvise oppgjør. 

Prinsippet som LO går inn for, den frie forhandlingsrett, skal opprett-
holdes . •  

Nr. 225 Avd. 44, Jern og Metall, Tyssedal, foreslår: 

.0ppgjØrsformen. 
LO-kongressen tar avstand fra kombinerte oppgjør og går inn for frie 

forbundsvise forhandlinger.' 

Nr. 226 Avd. 49, Jern og Metall, Askim, foreslår: 

.0ppgjØrsformen må gi en rettferdig fordeling for alle .• 

Nr. 229 Avd. 40, Jern og Metan, Falconbridge, foreslår: 

.Eldre arbeidstakere må sikres en forsvarlig betaling ved overgang til 
retrett jobber . •  

Nr. 230 Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund foreslår : 
.NKIF vil overfor Kongressen foreslå at tariffoppgjØret for 1978 blir 

gjennomfØrt som et fritt forbundsvist oppgjør .• 

Nr. 231 Trondheim Brandkorpsforening, avd. 1 26, foreslår : 
.Trondheim Brandkorpsforening vil foreslå overfor LO at fØlgende for

slag/retningslinjer blir drøftet under punkt 5 på dagsordenen, dvs. tariff
politikken: Trondheim Brandkorpsforening er ikke motstander av den 
kombinerte oppgjØrsform som er benyttet ved de siste tariffoppgjør, men 
LO må sørge for at alle arbeidstakergrupper får den samme prosentvise 
del i tariffoppgjØret. Når arbeidstidsnedsettelse blir en del av det kombi
nerte oppgjør, faller en del arbeidstakere utenom, og dette mener Trond
heim Brandkorpsforening at LO bØr rette på, slik at alle får den samme 
andel i samfunnsgodene . •  

Nr. 238 
Norsk Sjømannsforbund foreslår for Kongressen å fatte fØlgende 

vedtak: 
.Tariffpolitikken i oljeindustrien. 

Bransjer eller industrier som har sterke innslag av personalforeninger 
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som ikke står tilsluttet LO, eller landssammenslutninger for Øvrig, unntas 
fra framtidige felles tariffoppgjør, eller kombinerte samordnede tariff
oppgjør . •  

Nr. 240 Forbundsstyret foreslår: 
-LO skal ved neste tariffoppgjØr kreve: 

- at lØnnsforholdene for lavtlØnte bedres 
- at lØnnskillet mellom manns- og kvinneyrker utjevnes . • 

Nr. 240 Norsk Sosionomforbund, foreslår: 
Avd. 1 08-15, Personalforeningen ved Universitetet i Bergen, 

foreslår : 
-De kombinerte oppgjør har fØrt til en sammenkobling av tariffoppgjØr 

og statsbudsjett som drastisk reduserer de fagorganisertes innflytelse og 
handlefrihet ved tariffoppgjØrene. 

Behandlingen av statsbudsjettet for 1977 har klart vist dette: Skattelettelser 
holdes tilbake for å bli brukt som byttemiddel ved det -lille tariffoppgjØr. 
våren 1977. Lønnsmottakerne skal på denne måten presses til å gi avkall pA 
tiltrengte og rettferdige lØnnstillegg. Arbeidsgiverforeningen er selvsagt 
svært godt fornØyd med et slik opplegg, noe som bare bekrefter at det er 
vi lØnnsmottakere som får betale. 

Kongressen vil gil imot at statsbudsjett og tariffoppgjØr kobles sammen pil 
denne mdten. Kongressen vil ogsll gil imot at tariffperiodene endres for Il 
muliggjØre enda sterkere kobling.' 

Nr. 264 Drammen faglige samorganisasjon, foreslår: 
-Overgang ti! fastlønnsordning i arbeidslivet. 

Drammen faglige samorganisasjon foreslår innført et fastlØnnssystem for 
det private næringsliv og i denne forbindelsen ber vi om at det jobbes 
for en likestilling av teoretisk og praktisk utdannelse. Etter vår mening er 
det beste utgangspunkt for et lØnnssystem at vi må yte etter evne og få 
etter behov. 

Nr. 202 
Styret i Bokbinderklubben, Rich. Andvord Papirindustri AlS, Oslo, 

foreslår : 
c Vi foreslår frie, forbundsvise oppgjør ved neste tariffoppgjØr. Vi vil gå 

imot kombioppgjØr og kobling av statsbudsjettet og tariffoppgjØr . •  

Nr. 205 LillestrØm og Omegn Handel og Kontor foreslår : 
c Vi viser til avstemningsresultatet av tariffoppgjØret (Standardoverens

komsten) i 1976, samt vårt landsmØtevedtak samme år. 
Vi fastholder dette vedtak og går inn for forbundsvise oppgjØr. 
Dette gjør vi av hensyn til den holdning N.A.F. hadde til endringer i vår 

overenskomst og lØnnssystem. 
Vi er heller ikke interessert i at vi organiserte skal betale et oppgjør 

som de uorganiserte lett får goder av. 
Det må finnes andre måter å gjøre dette på . •  
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Nr. 206 Luftfartens Funksjonærforening foreslår : 
<LOs kongress avviser de kombinerte oppgjØrsformer og vedtar at for

bundsvise oppgjør er den oppgjØrsformen som tjener de fagorganiserte best. 
Derfor vil LO gå inn for denne formen ved framtidige tariffoppgjør.> 

Nr. 207 Rana HandeL og Kontor foreslår : 
<Prinsippet om frie forbundsvise oppgjør som er vedtatt på landsmØtet 

i Handel og Kontor må stadfestes av Kongressen.> 

Nr. 220 Avd. 1 32, Narvik, foreslår : 
< Vi går imot kombinert tariffoppgjØr. Denne oppgjØrsform finner vi 

ikke tilfredsstillende. Vi protesterer mot den innblanding som finner sted 
fra de sentrale myndigheter, og krever at Jern- og Metallarbeiderforbundet 
støtter Handel og Kontors vedtak i spØrsmålet om oppgjØrsformen ved vårens 
tariffoppgjØr. 

Vårt krav er: Frie forhandlinger og forbundsvise oppgjør.> 

Nr. 253 
Avd. 108-15, PersonaLforeningen ved Universitetet i Bergen, 

foreslår : 
<a) Tariffrevisjonen 1976 ble gjennomført som et kombinert oppgjør. Det 

ble garantert at resultatet fØrste år skulle bli 3 prosent Økning i dispo
nibel realinntekt for LO-medlemmer med gjennomsnittsinntekt. Regne
stykket baserte seg bl. a på en forutsetning om 4,5 prosent gjennom
snittlig lØnnsglidning fØrste år. 

LØnnsglidning fordeler seg svært uj evnt på ulike lØnnsmottakergrup
per, og det har hele tiden vært klart at store grupper ikke ville komme 
opp i en lØnnsglidning på 4,5 prosent. Det er derfor på det rene at en 
rekke lØnnsmottakere ikke vil fd den forutsatte realinntektsØkning pd 
3 prosent fØrste år. 

Kongressen vil kreve at framtidige tariffoppgjØr md fØre tit en rimelig 
inntektsutvikling for alle lØnnsmottakere uansett lØnnsglidning. Kongres
sen kan derfor ikke akseptere at lØnnsglidning heretter trekkes inn i 
tariffoppgjØrene. 

b) I LOs informasjonsmateriell om tariffoppgj Øret 1976 var ikke forutset
ningen om lØnnsglidning nevnt, og det var ikke klargjort hvordan Øknin
gen i disponibel realinntekt skulle sikres. Medlemmene ble dermed 
bedt om å stemme over tarifforslaget uten å ha fått informasjon om 
avgjØrende forutsetninger for forslaget. Kongressen vil sterkt beklage 
at LOs ledelse unnlot d gi slik informasjon. 

c) Det kompliserte opplegget og den mangelfulle informasjon ved tariff
oppgjØret 1976 viste at kombinerte oppgjØr reduserer de fagorganisertes 
innflytelse på tariffoppgjØret. Dette, sammen med det dårlige resultat 
oppgjøret har gitt for store grupper av lØnnsmottakere, viser at den 
kombinerte oppgjØrsformen bØr avvises for framtida. 

d) Frie forbundsvise oppgjØr er den oppgjØrsform som gir de enkelte grup
per stØrst mulighet til å få tariffavtaler som samsvarer med deres sær
egne krav og behov. Kongressen vil derfor gd inn for at tariffoppgjØrene 
heretter gjennomføres som forbundsvise oppgjØr.> 

1 85 



Nr. 266 A I samsvar med foran stående innbyr Sekretariatet Kon
gressen til å gjøre et slikt vedtak: 

«1. Kongressen understreker at i samsvar med den produksjons
øking som finner sted, må lønnstakerne sikres en øking av real
lønn og sosiale goder. Det må utformes bestemmelser som sikrer 
kompensasjon for prisstigning i samsvar med denne målsetting. 

Det vises i dene forbindelse til innledningsavsnittet i forslaget 
til handlingsprogram. Det pekes her på at det i samfunnet må 
skje en avveiing mellom de oppgaver som krever et høyere 
økonomisk grunnlag og de oppgaver som kan nødvendiggjøre 
at en gir avkall på høyere produksjon. 

Med bakgrunn i denne avveiing må det skje tilsvarende prio
ritering innenfor det økonomiske grunnlaget som framkommer. 
Lønnsøking må sees i sammenheng med lavere pensjonsalder 
og/eller kortere arbeidstid, lønn under sykdom, sluttvederlag 
osv. 

Det er en sentral målsetting å komme fram til sosial likestil
ling for alle ansatte. Lavtlønnsgruppenes problemer, bl. a. med 
manglende lønnsutvikling i perioden, må vies den største opp
merksomhet, likeså gjennomføringen av likelønnsspørsmålet i 
praksis. 

--

2. I samsvar med representantskapets vedtak fra 1971 om opp
gjørsformene understreker Kongressen at oppgjørsformen må tas 
stilling til foran hvert tariffoppgjør, idet en ser denne i sam
menheng med den økonomiske situasjon og de oppgaver som 
stilles i forgrunnen i tariffoppgjøret. Det vises i denne forbin
delse også til avsnittet «En inntektspolitikk for utjamning» i 
forslaget til Handlingsprogram. 

3. Med bakgrunn i dette må samtlige forslag under dette punkt på 
dagsordenen oversendes Sekretariatet. Forslagene må også vur
deres i forhold til hva som skal søkes gjennomført ved tariff
avtaler og ved lovgivning." 

Representant nr. 95 - Harald Minken foreslår fØlgende tilføyelse 
etter fØrste setning i forslag nr. 177 :  

«LavtlØnnsproblemet og  likelØnnsproblemet kan kun lØses ved at 
det enkelte forbund avgjør sin oppgjØrsform.:> 

Lars A. Myhre foreslår subsidiært til forslag nr. 238 : 

«Fagbevegelsen må til enhver tid være fri til å avgjøre hvilke 
oppgjØrsformer som skal benyttes under tariffoppgjØrene. 
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Det må være en klar forutsetning at de rammer som gis i slike 
oppgjør, må gjelde alle arbeidstakere.:. 

Representant nr. 281 - Per Ryanes foreslår : 

«Framtidige tarifforhandlinger fØres som forbundsvise oppgjør.:. 

Representant nr. 198 - Leif Åsen foreslo : 

«Da vi fikk tariffestet denne garantien var det vel meningen å 
få denne stadig forbedret, slik at den svarte til sin hensikt. I stedet 
falt hele garantien vekk ved det kombinerte oppgjør våren 1976. 

Denne garantien må vi få tilbake og forbedret, slik at den knyttes 
til den enkelte lØnnstaker, eventuelt den enkeltes arbeidsplass.:. 

Representant nr. 282 - Kirsten Rogstad foreslår : 

« lngen industriarbeider organisert i LO skal tjene mindre enn 
90 prosent av gjennomsnitten i Bergverk og Industri.:. 

Representant nr. 87 - Jan Balstad foreslår: 

« 1 .  Endres til: 

Kongressen henviser til intensjonene i LOs handlingsprogram 
når det gjelder tariffpolitikken i kommende periode. 

2. I samsvar med representantskapets vedtak fra 1971 om opp
gjØrsformene understreker Kongressen at oppgjØrsformen må 
tas stilling til foran hvert tariffoppgjØr, idet en ser denne i 
sammenheng med den Økonomiske situasjon og de oppgaver 
som stilles i forgrunnen i tariffoppgjØret. Det vises i denne 
forbindelse også til avsnittet «En inntektspolitikk for ut
jamning:. i forslaget til Handlingsprogram. 

3. Med bakgrunn i dette må samtlige forslag under dette punkt 
på dagsordenen oversendes Sekretariatet. Forslagene må også 
vurderes i forhold til hva som skal sØkes gj ennomfØrt ved 
tariffavtaler og ved lovgivning.:. 

Representant nr. 78 - Arne LØken foreslår i siste setning i punkt 
1, fjerde avsnitt i Sekretariatets innstilling nr. 266 a endret til : 

« Etterslepstillegg på grunn av manglende lØnnsutvikling i perio
den må inngå som sentrale krav i de framtidige oppgjør, likeså 
gjennomfØringen av likelØnnsspØrsmålet i praksis. :. 

Representant nr. 195 - R. FrØysland foreslår følgende endring 
til Sekretariatets innstilling nr. 266 a) : 

«Det er en sentral målsetting å komme fram til sosial likestilling 
for alle ansatte. En avgjØrende forutsetning i så måte er å få til 
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en radikal bedring i lavtlØnnsgruppenes lØnnsforhold og å gjennom
fØre likelØnnsspØrsmålet i praksis. Ved kommende tariffoppgjØr 
som gjennomføres som fellesoppgjør, må derfor Landsorganisasjo
nen med hele sin makt og innflytelse fØrst og fremst ha dette som 
siktemål. Generelle tillegg til lavtlØnnsgrupper som ved lØnnsglid
ning i perioden allerede var sikret en forsvarlig andel av produk
sjonsutviklingen, må komme i annen rekke. » 

Fra supplementslista fØlgende forslag: 202, 205, 206, 207, 220, 
253 ( med forbundsstyrets innstilling) .  

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1. Jan Balstads forslag tiltres og erstatter punkt 1 i Sekretariatets 
innstilling ( 266 a ) .  

2 .  Punkt 2 i Sekretariatets innstilling tiltres og settes opp mot 
forslagene 1 76, 177, 222,  225, 230 og 232. 

3. Forslagene 181 og 1 88 - forbundsstyrets innstillinger og forslag 
nr. 240 tiltres. 

4. De Øvrige forslag oversendes Sekretariatet. 

Håkon A. Ødegaard fremmet fØlgende forslag: 

LOs Kongress 1977 har i forbindelse med saklistens punkt 5 
«Tariffpolitikken» bl. a. drØftet oppgjØrsformene. 

Kongressen vil i den forbindelse uttale at tariffoppgjØret 1978 
helst bØr foregå som frie forbundsvise oppgjør. 

Bakgrunnen for Kongressens syn i denne sak er i det vesent
lige begrunnet i de lavtlØnnedes situasjon og Ønsket om å finne 
fram til tilfredsstillende lØsninger på de urettferdige forhold som 
fortsatt gjelder for disse grupper.» 

RETTEN TIL TARIFF AVTALE 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 267 Avd. 22, NFATF, Stavanger, foreslår: 
.LO må Øve påtrykk på de politiske myndigheter tor å få lovfestet alle 

arbeidstakeres rett til overenskomst i sitt arbeidsforhold.-

Nr. 268 Avd. 2 74, Bygning, Kristiansand, foreslår : 
.LO må gjennom politiske kanaler sørge frembrakt et lovverk som ikke 

gjør det mulig for uorganiserte arbeidsgivere å nekte å inngå overenskomst 
og tariffavtaler med organiserte arbeidstakere.-

Nr. 269 Avd. 388, Bygning, BodØ, foreslår: 
.Det henstilles til LO-kongressen om aktivt å medvirke til å tå vedtatt et 

lovutkast som sikrer arbeidstakers rett til å opprette tariffavtale, jfr . •  Krys
set-saken- .-
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Nr. 270 Avd. 1 15, Elektriker og Kraft, BodØ, foreslår: 
-Enhver arbeidstaker i Norge må gis rett til å inngå tariffavtale, og 

enhver arbeidsgiver må tilpliktes å inngå denne .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret tiltrer prinsippet i forslaget, men forutsetter at 
avtalen opprettes av medlemmenes organisasjon. 

Nr. 271  Bergen Handel og Kontor foreslår : 
-LO må arbeide for at det lovfestes: 
Dersom 50 prosent av dem som kommer inn under tarl1favtalen krever at 

det skal opprettes overenskomst, er bedriften pliktig til dette . • 

Nr. 272 Bærum Handel og Kontor, foreslår : 
-Der mer enn 50 prosent er organisert, skal det være organisasjonsplikt 

for de øvrige. 
Retten til å være organisert lovfestes . • 

Nr. 273 Oslo, avdeling 8, Handel og Kontor, foreslår : 
-Landsorganisasjonen må sikre avtalerett for alle organiserte uavhengig 

av organisasjonsprosenten på en bedrift .• 

Nr. 274 Rana Handel og Kontor foreslår : 
-Sekretariatet pålegges å Øve sin påvirkning på Storting og Regjering 

for å få vedtatt en lov som under straffeansvar fm'byr arbeidsgivere å 
opptre organisasjonsfiendtlig overfor sine ansatte . • 

Nr. 275 BodØ Hotell- og Kafearbeiderforening foreslår: 
-Landsorganisasjonen må kreve innført lovregler som kan binde arbeids

giverne til å undertegne tariffavtaler som fagbevegelsen krever opprettet.> 

Nr, 276 Avd. 1, Jern og Metall, Oslo, foreslår: 
-Avdelingen foreslår at retten til tariffavtaler må være like selvfØlgelig 

som retten til å organisere seg. Uten tariffavtaler har de organiserte få 
fordeler av sitt medlemskap. Derfor må kravet om tariffavtaler for de orga
niserte lovfestes. Tariffavtalen må deretter endres til bare å gjelde de 
organiserte, Derigjennom vil vi også kunne bidra til å gjøre fagforenings
boka til det gullkantede papir den var tenkt å være. Kravet om 50 prosent 
organisasjon av de ansatte for å inngå tariffavtale må frafalles . •  

Nr. 278 Hadeland kommuneforening, avd. 35, foreslår: 
-Vi har også en gruppe mennesker som arbeider i privat næring, institu

sjoner o. l., som ikke kan få den rett i sitt IØnns- og arbeidsforhold som andre 
fagorganiserte, fordi 50 prosent flertall må til på den enkelte arbeidsplass 
for at arbeidsgiveren må opprette avtale med det forbund vedkommende 
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sorterer under. Dette er en sak som kan lØses med faglig/politisk samarbeid. 
Det skal lØnne seg for alle å være organisert. 

En lØsning for de som arbeider i private institusjoner som f. eks. alders
heimer, miljØheimer, psykiatriske sykeheimer o. l. kan være at de kommu
ner som plasserer sine klienter i private institusjoner pålegges at det skal 
være opprettet avtaler med NKF der de plasserer sine klienter. 

Slike private institusjoner er jo svært ofte familieforetak med få ansatte 
i hel- eller deltidsstillinger. Dette fØrer til at det ikke er mulig å få flertall 
for oppretting av avtale med NKF. Det er et framtidskrav at den som er 
organisert f4r sin rett i sitt IØnns- og arbeidsforhold.-

Nr. 280 Stranda faglige samorganisasjon foreslår: 
. LO sender forslag til regjeringen om at arbeidsgivere som nekter å 

opprette tariffavtale som blir krevd etter avtaleverkets bestemmelser, skal 
miste sitt handelsbrev, eller fullmakt til å drive (være leder> for bedriften . 
LO må Øve trykk på regjeringen for å få dette vedtatt. Begrunnelse: For
hindre gjentagelser av Gillesen & Co. 

«Gjennom lovveien må LO arbeide for at det må stilles fØlgende betingelser 
til bedrifter som skal ha statsstØtte i form av subsidier e.l.: 

1. Tariffavtale må være opprettet på bedriften. 
2. De ansatte, gjennom sine tillitsmenn, må tas med i beslutningsprosessen 

når disse midler skal brukes. 
3. Bedrifter som neglisjerer arbeidstlivets lov- og avtaleverk må IKKE til

kjennes støtte. 

Nr. 29 Avd. 34, Sandefjord, foreslår: 
cA arbeide for il. erstatte det kapitalistiske utbyttersystem med et sosia.lis

tlsk ved blant annet il. virke for at samfunnet overtar : A. Bedrifter, virksom
heter, grunnarealer og naturområder som krever leid arbeidskraft for å kunne 
utnyttes til folkets beste. 

B. At alle ansatte kan delta på like fot i de organer som må. dannes for 
full utnyttelse av de fOrskjellige foretakenes virksomhet. It 

Redaksjonskomiteens innstilling: (Bl. a. vedr. Krysset AlS) 

«Landsorganisasjonens kongress vil med dette uttrykke sin soli
daritet med de to arbeidstakerne ved dagligvareforretningen Krys
set AlS som ennå ikke har fått tiltre sine stillinger. Landsorgani
sasjonen har ved lovlige kampmidler og senere ved rettsavgjØrelser 
sØkt å bringe konflikten til avslutning. Til tross for at så vel Riks
lØnnsnemnda som 2 arbeidsrettsdommer har gitt de organiserte 
arbeidstakerne medhold, stenger bedriften fortsatt sine dØrer for 
dem. 

Kongressen vil uttale at det må være en selvsagt rettighet i et 
demokratisk samfunn å få ordnet sine arbeidsvilkår ved tariffavtale. 
I dette tilfelle måtte tariffavtalen etableres ved avgjØrelse av Riks-
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lØnnsnemnda. Når bedriften fortsatt nekter å ta inn de to arbeids
takerne i sine stillinger, må dette oppfattes som et forsØk på å gjØre 
tariffavtalen illusorisk. Arbeidsretten har da også lagt til grunn at 
arbeidsforholdet ikke lovlig er brakt til opphØr og tilpliktet be
driften å betale den lØnn som var forfalt ved den siste arbeids
rettssak. 

Kongressen tar på det skarpeste avstand fra at en arbeidsgiver 
skal kunne sette seg ut over klare lovbestemmelser og rettsavgjØr
elser uten at det utlØser effektive mottiltak fra samfunnets side. 

Kongressen oppfordrer det nedsatte utvalg til å påskynde arbeidet 
med å utrede spØrsmålet om hvilke tvangsmidler Landsorganisa
sjonen vil foreslå overfor myndighetene. I den forbindelse bØr det 
blant annet overveies å kreve en lov hvor det kan nektes en 
arbeidsgiver retten til å drive næringsvirksomhet dersom han unn
later å bØye seg for rettsavgjØrelse som i denne saken. Effektive 
reaksjonsmidler er nØdvendig for å sikre at tilsvarende situasjon 
ikke oppstår i fremtiden.» 

De Øvrige forslagene oversendes Sekretariatet. 

LØNN UNDER MILITÆRTJENESTE 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 282 Avd. 308, Mursvennenes Fagforening, Bergen, foreslår : 
-Lønn under militærtj eneste betales med samme lØnn som de har i sitt 

ordinære arbeid.> 

Nr. 283 Avd. 388, BodØ Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-LØnn under militærtjeneste. LO må gå aktivt inn for å medvirke til at 

alle som er inne til militærtj eneste skal ha samme lØnnsbestemmelser som 
offentlig ansatte .• 

Nr. 284 Avd. 1 2, Bygning, Trondheim, foreslår: 
-FØrstegangs mUitæ7tjeneste. 

Dagpenger. familie- og bostønad må heves til et forsvarlig nivå slik at 
denne tjeneste i samfunnets interesse ikke blir en Økonomisk belastning 
for de tjenestegjØrende og deres familier .• 

Nr. 285 Avd. 35, Bygning, Strømmen, foreslår : 

-Landsorganisasjonen må arbeide for at alle som er i militærtj eneste, 
heimeverntjeneste og repetisjonsøvelser. får full lØnn i den tiden de er ute . •  

Nr. 286 Avd. 64, Bygning, Kvinnherad, foreslår : 

-Kvinnherad Jern og Metall vil foreslå at LO tar initiativ så det kan bli 
lik lØn for alle under militærteneste. I dag er det slik at del som er 
tilsette i staten har lØn under ein del av militærlenesta og under repeti
sjonSØving. Dei som er tilsette i den private næringsliv får inga lØn under 
militærtenesta. Vi meiner det er rimeleg at også desse gruppene får IØn 
under ein del av militærlenesta og ved repetisjonsØvingar . • 
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Nr. 287 Avd. 65, Bygning, Kristiansund, foreslår : 
-Forslag om lØnnsmessig likestilling ved militærtj eneste mellom time

lØnnet arbeider og ansatte i stat og kommune. Vi mener at det skal være 
!ull dekning for samtlige under militærtj eneste.· 

Nr. 288 Avd. 144, Bygning, Brumunddal, foreslår : 
-LØnn under militære repetisjonsØvelser, heimevernsØvelser og sivilfor

svarsØvelser som en er pålagt å delta på . •  

Nr. 289 Avd. 2 1 3, Bygning, Sunndal, foreslår : 

-Likestilling med de ansatte i statsbedriftene ved militære repetisjons
Øvelser . •  

Avdelingen begrunner dette med den store forskjellen som det i dag er 
ved militære Øvelser. De ansatte ved statsbedriftene får ordinær lØnn, 
mans ansatte i den private sektoren får bare dagpenger fra militære. Dette 
er en stor skjevhet som vi Ønsker å få bort.· 

Nr. 290 Avd. 233, Bygning, Strømmen, foreslår : 

-Full lØnn under militær verneplikt .• 

Nr. 290 b Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er enig i at betingelsene for personell under fØrste
gangstjeneste i det militære bØr være mest mulig like, uansett hvilke 
yrker eller status en måtte ha i bedriftene. 

Med hensyn til repetisjonsøvelser og Heimevern må ingen gruppe 
arbeidstakere tape inntekt under slik tjeneste. LO bØr så snart som 
mulig ta disse spØrsmål opp i konferanse med så vel myndigheter 
som Norsk Arbeidsgiverforening med sikte på en avklaring av alle 
sider ved dette spØrsmålet. 

Nr. 291 Tune Tjenstemannsltg, avd. 9 7, Norsk Kommuneforbund, 
foreslår: 

-Alle arbeidstakere, så vel gifte som ugifte, skal få full lØnn under pliktige 
repetisjonsØvelser i Forsvaret og Sivilforsvaret. Grunn for forslaget er at 
det i dag finnes åpenbare skjevheter for arbeidstakerne ved repetisj ons
Øvelser, f. eks. får enkelte full dekning for tapt arbeidstid, mens andre kun 
får dagpenger .• 

Nr. 292 Sunndal samorganisasjon foreslår : 
-Ved vemeplikttj eneste bØr det finnes fram til ensartede regler / avtaler 

for godtgjØrelse fra arbeidsgiver .• 

Nr. 293 Fra Sekretariatet: 

l. Norsk Jern- og Metallarbeiderforbunds forbundsstyres forslag 
tiltres. 

2. Forslagene oversendes Sekretariatet. Det må kreves en vesentlig 
forhøyelse av godtgjøringen under militærtjeneste. 
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Redaksjonskomiteens innstilling: 

Forslag nr. 290 b ) : Forbundsstyrets innstilling tiltres. 
Sekretariatets innstilling tiltres når det gjelder de Øvrige forslag. 

SKATTER 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 294 Avd. 13, Hedmark Arbeidsmannsforening, foreslår : 
-Alternativ I - En vesentlig Økning i fradrags sats ene ved å bo utenfor 

hjemmet. 
Alternativ Il - Laveste sats ved progresjonsgrensen strykes, slik at nå

værende sats 2 blir sats 1 osv .• 

Nr. 295 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
-LO reiser krav om at progresjons-belØpene heves samsvar med den 

alminnelige lØnnsutvikling.> 

Nr. 306 Drammen faglige samorganisasjon foreslår : 
_Familiebeskatningsloven. 

Progresjonsgrensen må heves i takt med lØnnsutviklingen. 
Skatteklasse 2 må ikke oppheves uten at fradrag i skatten gir full dekning 

for inntekter som ligger langt hØyere enn det den nåværende innstilling om 
familiebeskatning gir .• 

Nr. 309 Fra Sekretariatet: 

Forslagene oversendes Sekretariatet. Det forutsettes at de be
handles av DNA-LOs skattekomite. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 309 ) tiltres, når det gjelder de opp
tatte forslag. 

MOMS 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 329 

Avd. 39, Porsgrunn, avd. 73, Brevik, avd. 98, Skien, og avd. 100, 
Langesund, alle Jern og Metall, foreslår : 

- Kongressen må overfor myndighetene kreve momsen på matvarer fjernet.> 

Nr. 330 Avd. 1 1 0, Jern og Metall, Hammerfest, foreslår: 
-Bort med moms på mat.. 

Nr. 331 Avd. 233, Jern og Metall, Strømmen, foreslår: 

-LO må gå inn for å fj erne momsen på alle matvarer . •  
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Nr. 338 Fra Sekretariatet: 

Forslagene oversendes Sekretariatet og forutsettes behandlet av 
DNA-LOs skatteutvalg. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 338) tiltres. 

TARIFFAVGIFT - ORGANISASJONSPLIKT 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 345 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 

Forbundsstyrets innstilling: 
«LO fremmer krav overfor de politiske myndigheter om at avtale

avgift for uorganiserte gjennomfØres ved lov.»  

Nr. 364 BodØ Hotell- og Kajearbeiderforening foreslår : 
-Det må innføres tariffavgift for uorganiserte arbeidstakere .• 

Nr. 373 Avd. 43, NNN, Honningsvåg, foreslår : 

-Tariffavgift. 
Det må bli innfØrt en tariffavgift for uorganiserte arbeidere .• 

Nr. 374 Avd. 1 4 7, NNN, Hammerfest, foreslår : 

-Tariffavgift. 
InnfØring av tariffavgift må prioriteres. 
Dersom det viser seg å være vanskelig å få innført tariffavgift, må LO 

arbeide for å få bestemmelser som tilsier at de goder organisasjonene for
handler seg fram til - bare skal gjelde LO-organiserte .• 

Nr. 375 Avd. 603, NNN, Oslo, foreslår : 
-Tariffavgijt. 

Vi ber om at LO nå må sette alt inn på å få gjennomført en tariffavgift 
for de uorganiserte. 

Det er stadig misnøye ute på arbeidsplassene over at de uorganiserte får 
de samme goder som de organiserte, uten at de uorganiserte gjør noe for det. 

Vi mener videre at tariffavgiften bØr settes til 90 prosent av den til 
enhver tid gjeldende fagforeningskontingent . •  

Nr. 376 Avd. 8, NNN, TromsØ, foreslår : 

-Tariffavgijt. 
-LO går inn for at det innføres tariffavgift for uorganiserte arbeidstakere . •  

Nr. 383 A Fra Sekretariatet: 

Innstillingen legges fram på Kongressen. 

Innstillingen lyder : 
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«Kongressen understreker den urimelighet at de som bryter med 
det solidariske fellesskapet og unnslår seg det felles ansvar, skal nyte 
godt av de samme fordeler om organiserte oppnår gjennom sine 
organisasjoner. De fagorganiserte i LO vil på ulike måter gjøre 
framstøt for å løse dette problemet. 

Hovedmålsettingen må være å løse problemet gjennom økt opp
slutning blant lønnstakere til forbund tilsluttet Landsorganisasjonen 
i Norge. I denne forbindelse er tiltak som øker verdien av medlem
skapet i fagbevegelsen av størst betydning. Gjennomføring av ord
ningen med skattefri fagforeningskontingent i tilknytning til tariff
oppgjøret 1 97 7  gir størst fordeler for de fagorganiserte tilknyttet 
LO. ForØvrig må en tilstrebe seg på å utvikle fortrinnsrett for fag
organiserte til sosiale tilleggsordninger, eksempelvis kollektive for
sikringsordninger. 

Løsninger som organisasjonsplikt og tariffavgift kan det også 
være nødvendig å forfølge videre. Det er imidlertid Kongressens opp
fatning at en først må se resultatet av ordninger som sosiale til leggs
ordninger med fortrinnsrett for fagorganiserte, trekk av fagfore
ningskontingent i lønn og skattefri fagforeningskontingent før en 
gjør nye framstøt i retning av organisasjonsplikt og tariffavgift.» 

Representant nr. 78 - Arne LØken foreslår at siste avsnitt i 
Sekretariatets innstilling 383 a) endres til : 

eDet er Kongressens oppfatning at en fØrst må se resultatet av 
slike ordninger som sosiale tilleggsordninger med fortrinnsrett for 
de fagorganiserte, trekk av fagforeningskontingent i lØnn og skatte
fri fagforeningskontingent vil gi. 

Om resultatet ikke blir tilfredsstillende pålegger Kongressen på 
ny å reise kravet om' innfØring av tariffavgift i samsvar med de 
regler som er skissert av LO-utvalget . •  

Subsidiært er tatt opp forslag nr. 364. 

Representant nr. 87 - Jan Balstad foreslår at annet avsnitt i 
Sekretariatets innstilling 383 a )  endres til : 

eHovedmålsettingen må være å lØse problemet gjennom Økt opp
slutning blant lØnnstakere til forbund tilsluttet Landsorganisasjonen 
i Norge ved at fagbevegeLsen til enhver tid tar opp og gjennomfØrer 
tilfredsstillende de oppgaver medLemmene bl. a. gjennom Handlings
programmet påLegger organisasjonen. 

I denne forbindelse er tiltak som Øker verdien av medlemskapet i 
fagbevegelsen av stor betydning. Ordningen med skattefri fag
foreningskontingent i tilknytning til tariffoppgj Øret 1977 er et slik 
tiltak. 
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For Øvrig må en tilstrebe seg på å utvikle fortrinnsrett for 
fagorganiserte til sosiale tilleggsordninger, eksempelvis kollektive 
forsikringsordninger.» 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1. Representant nr. 87 - Jan Balstads forslag til (nr. 383 a)  tiltres. 
2. Representant nr. 78 - - Arne LØkens forslag til (nr. 383 a) til

tres ikke. 
3. Sekretariatets innstilling (nr. 383 a) fØrste og siste avsnitt tiltres. 

DIVERSE TARIFFSPØRSMAL 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 384 Avd. 25, Jern og Metall, Stavanger, foreslår: 
«LO-kongressen vil be Statistisk Sentralbyrå om å lage en levekostnads

indeks blant LOs medlemmer, basert på gj ennomsnitt industriarbeiderlØnn .• 

Nr. 385 Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret kan ikke se fordelene i en slik omlegging og kan 
derfor ikke tiltre forslaget. 

Fra Sekretariatet: 

Forbundets innstilling tiltres. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling tiltres. 

KORTE VELFERDSPERMISJONER 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 389 Bergen faglige samorganisasjon foreslår : 
-Korte veLferdspermisjoner. 

En må sØke å utvide minsteavtalen for korte velferdspermisjoner, slik at 
en får en avtale for hele fagbevegelsen.' 

Nr. 390 Fra Sekretariatet: 

Forslagene oversendes Sekretariatet og tas opp ved tariffrevi
sjonen. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 390) tiltres. 
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Redaksjonskomiteens innstilling til 

Dagsordenens pkt. 5 B og C. 

LIKESTILLINGSSPØRSMAL 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 392 Bærum Handel og Kontor foreslår : 
.På ny reise krav om likestillingslov.> 

Nr. 393 Luftfartens Funksjonærforening foreslår 
. Landsorganisasjonen i Norge må gj ennom sine avtaler sikre tillitsrepre

sentantene muligheter til å få gjennomført reell likelØnn for kvinner og 
menn.> 

Norsk Sosionomforbund 

Nr. 396 Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret støtter forslaget om at familiepolitikk og kvinnens 
stilling som arbeider settes opp som eget punkt på dagsordenen. 

Forbundsstyret støtter forslagets punkter 1-8, og anbefaler at 
dette vedtas som uttalelse fra LO-kongressen. Forbundsstyret kan 
ikke støtte forslagets punkt 9 og 1 0 .  

LO bØr arbeide for å få større andel av kvinner inn i LOs sentrale 
utvalg, komiteer, råd, Sekretariatet, Representantskapet og i de 
faste stillinger. 

Forbundene bØr også legge forholdene til rette for stØrre deltakelse 
av kvinner sentralt og lokalt. 

Forbundsstyret mener likevel ikke det er riktig å anbefale at dette 
skjer ved kvotefordeling. 

Forbundsstyret foreslår : 
• Vilkdr fCYr smdbarnsforeldre. 

For å bedre den vanskelige situasjon for familier med små barn hvor 
begge foreldre er i arbeid, og for enslige forSØrgere. 

For å bedre forhold for barna hvor begge foreldre arbeider/den enslige 
mor eller far arbeider. 

For å stadfeste kvinners rett til å delta i arbeidslivet, 
skal LO ved neste tariffoppgj Ør kreve: 

- Foreldre har rett til inntil 12 måneders permisjon ved barnefØdsel, slik 
at disse 12 månedene kan tas på deling mellom foreldrene. 

- Foreldre har. etter en opptjeningstid på 3 måneder, rett til barselpenger 
i 6 måneder, slik at også denne rettighet kan deles mellom foreldrene. 

- Foreldre med barn under 10 år har rett til 1 times redusert arbeidstid 
pr. dag uten trekk i lØnn. 

- Foreldre med barn under 10 år har rett til sykepenger ved sykdom hos 
barn under 10 år etter samme regler som vanlige sykepenger. 
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Norsk Tjenestemannslag 

Nr. 397 Avd. 2-12, Statistisk Sentralbyrå, Oslo, foreslår : 
eDet må gis lik lØnn for likeartet arbeid.> 

Nr. 398 Avd. 2-18, Rasjonaliseringsdirektoratet, foreslår : 
eDet må gis lik lØnn for likeartet arbeid.> 

Nr. 399 Avd. 2-19, Forbrukerrådet, foreslår : 
eDet må gis lik lØnn for arbeid av lik verdi.> 

Nr. 400 For. 29, Lånekassens Tjenestemannslag, foreslår : 
eDet må gis lik lØnn for likeartet arbeid.> 

Nr. 401 Avd. 2-30, Kommunal- og Arbeidsdepartementet, foreslår : 
eDet må gis lik lØnn for likeartet arbeid .• 

Nr. 402 For. 3 1 ,  Kringkastingens Landsforening, foreslår : 
.Om lik LØnn. 

Det må gis lik lØnn for likeartet arbeid. LavtlØnte yrker må gis bedre 
vilkår, slik at gjennomsnittslØnn for kvinner blir lik gjennomsnittslØnn 
for menn i samme deler av yrkeslivet.> 

Nr. 403 
Avd. 1 02- 1 1 ,  Skolenes Landsforening, Pedagogisk Forening, Oslo, 

foreslår: 

(Forslaget er innsendt av to medlemmer til foreningen. )  
eLik lØnn for likeartet arbeid.> 

Nr. 404 
Avd. 1 05-2, Arbeidsformidlingens Etatsforening for Oslo og 

Omegn, foreslår : 
eLik Lønn for likeverdig arbeid. 

Det er fortsatt påvist at en del kvinner blir dårligere betalt enn menn, for 
likt!likeverdig arbeid, denne forskj ellen må utj evnes.> 

NTL. Forbundsstyrets innsti lling: 

Tiltres. 

Nr. 4 1 0  Fra Sekretariatet: 

I Handlingsprogrammet for neste kongressperiode er familiepoli
tikk satt opp som eget punkt. 

Forslagene fra Norsk Sosionomforbund og avd. Sør-Trøndelag av 
Norsk Sosionomforbund henvises til behandlingen av dette punkt. 
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Når det gjelder forslagene om «lik lønn for likeartet arbeid» 
henvises til Handlingsprogrammet - avsnittet «En inntektspolitikk 
for utjamning». 

For øvrig foreslås at forslagene oversendes Sekretariatet. 

Nr. 409 Drammen faglige samorganisasjon foreslår : 
-Kvinner i arbeidslivet. 

LO må medvirke til at det ikke nedlegges flere kvinnelige arbeidsplasser, 
men at det opprettes nye. Kvinnene må ikke benyttes som arbeidskraft
reserve. 

LO må sørge for at det i kongressperioden skapes en virkelig utjevning 
mellom menns og kvinners lØnninger. LO må i større utstrekning arbeide for 
å gj ennomfØre fastlØnnssystemer. 

LO må bruke sin innflytelse overfor regjeringen slik at Televerket ikke 
får gjennomfØrt tempoet i automatiseringsplanen som betyr nedleggelse av 
ca. 4000 kvinnelige arbeidsplasser. Tempoet i automatiseringen må dempes 
ned slik at det skjer ved naturlig avgang .• 

Representanten nr. 96 - Marit Engh foreslår på bakgrunn av 
forslag nr. 395 fØlgende: 

- 6 mnd.s svangerskapspermisjon med full LØnn. 
- Rette til full lØnn under sykdom utvides til å gjelde under bar-

nas sykdom også. Dette må gjelde for begge foreldrene. 
- Valgte tillitsrepresentaner skal få dekket utgifter til barnevakt. 
- Nei til Økning av foreldrekontingenten når det gjelder daghjems-

satser. 
- Rett til ammepauser i arbeidstida. 

Fagforeningsmøter og fagforeningsarbeid skal kunne foregå 
arbeidstida. 

. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1. Forslag nr. 4 1 0  - Sekretariatets innstilling tiltres. 
2. De Øvrige forslag oversendes Sekretariatet. 

ARBEIDSTID OG PENSJONSSPØRSMAL 

FØlgende forslag er opptatt når det gjelder arbeidstid : 

Nr. 3 9 1  Avd. 1 7, Finnmark Arbeidsmannsforening, foreslår : 
-Likestilling mellom kvinner og menn i arbeidsforhold og lØnnsforhold må 

nå gjennomfØres. 
Både lØnnsmessig og arbeidsmessig har kvinner dårligere betingelser enn 

menn.' 
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FØlgende forslag er opptatt når det gjelder pensj onsspØrsmål : 

Nr. 420 Bærum Handel og Kontor foreslår : 
.Landsorganisasjonen må bidra til at forholdene i varehandelen bedres 

på lØrdager. Slik situasjonen har utviklet seg etter at andre grupper har 
lØrdagsfri, er det blitt et alvorlig press for ansatte i varehandelen. Bærum 
HK vil på vegne av 200 000 ansatte be om å få en lik åpnings- og lukkelov 
for hele landet på lØrdager. Vår arbeidssituasjon utvikler seg til å bli et 
familiepolitisk problem fordi vi blir sett på som et sosialt tilbud for de grup
per som bruker lØrdager til å tilfredsstille sitt behov for kontakt. Vi har 
også en familiesituasjon, og vi er også forbrukere. Vi vil derfor være med 
på å bestemme over vår egen arbeidstid på lØrdager. Derfor krever vi en 
lov som regulerer arbeidstiden lØrdager i varehandelen til å ligge mellom 
08.00 og kl. 12.00.> 

Nr. 422 Avd. 1 ,  Jern og Metall, Oslo, foreslår : 
.Avdelingen foreslår at all form for overtid må baseres på frivillighet, og 

at fagorganiserte må ha full rett til fritt å disponere over egen fritid. 
Overtidsarbeid skal betales med prosenter av full fortj eneste. 

Vi krever fjernet fra arbeidervernloven alle bestemmelsene som gir 
bedriftene rett til å pålegge overtidsarbeid. Videre krever vi fjernet alle 
bestemmelser som gir Direktoratet for arbeidstilsynet rett til å gi dispensa
sjon fra reglene om nattarbeid (jfr. Arbeidervernlovens § 19-20> . >  

Nr. 428 Avd. 58, Jern og Metall, Mandal, foreslår: 
.Lik arbeidstid for alle, med unntak for: Skiftarbeid, arbeid under jorden 

og lØrdagsarbeid, som må ha kortere arbeidstid. > 

Nr. 432 Avd. 2, Jern og Metall, Fredrikstad, foreslår : 
.Kortere arbeidstid for 2-skiftarbeidere.> 

Nr. 438 
Stavanger kommunale Tjenestemannsforening, avd. 122, foreslår : 

. LO-kongressen ber Stortinget gj øre vedtak om at den alminnelige ar
beidstid blir satt ned til 7 timer pr. dag innen 1978, og på lengre sikt 6 
timer pr. dag. Det må gis full kompensasjon for arbeidstidsforkortelsen. 
Arbeidstidsreduksjonen må utfylles med tilsvarende flere ansettelser.> 

Nr. 447 For. 3 1 ,  Kringkastingens Landsforening, foreslår : 
.Om arbeidstid. 

Den generelle arbeidstida må kortes ned, og gjøres lik for alle i vanlige 
arbeidssituasjoner, både arbeidere og funksjonærer, både i offentlig tjeneste 
og privat næringsliv. 

Adgangen til overtid må begrenses.> 
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Nr. 452 
Avd. 108-1 5, Personalforeningen ved Universitetet i Bergen, 
foreslår : 

- 35 tirnars arbeidsveke - 7 timars arbeidsdag innan 1978 utan reduksjon 
av arbeidsinntekta, 

- kortare arbeidstid for skiftarbeid og særleg tungt arbeid, 
- kortare arbeidstid for småbarnsforeldre, 
- 6 timars normal arbeidsdag blir reist som krav . •  

Nr. 455 Sunndal samorganisasjon, foreslår : 
.Likhet for alle arbeidstakere med spisetid inkludert i den fastsatte daglige 

arbeidstid.' 

Nr. 456 Fra Sekretariatet: 

LO -kongressen i 1973 prioriterte en nedsettelse av den alminne
lige arbeidstid til 40 timer pr. uke og 38 og 36 timer for skiftarbeid. 
Dette krav ble gjennomført i kongress perioden. 

I Handlingsprogrammet for neste kongressperiode tar Sekretariatet 
opp forslag om utvidelse av ferie til 5 uker (6 uker for arbeids
takere over 60 år) . Dette kravet prioriteres framfor en ytterligere 
forkortelse av arbeidstiden. 

Når det gjelder de øvrige forslag, vises til Handlingsprogrammet .  

FØlgende forslag er opptatt når det gjelder pensjonsspØrsmål. 

Nr. 458 Avd. 7, Agder Arbeidsmannsforening, foreslår : 
.LO krever at deltidsansatte får rett til pensjon fra Statens pensjonskasse 

når de har mer enn 10 timer pr. uke som godkj ent arbeidstid.' 

Nr. 467 Forbundsstyrets innstilling: 

Norsk Arbeidsmandsforbund, foreslåtr : 

. LO reiser snarest krav om lavere pensjonsalder for underjordsarbeidere 
og helkontinuerlige skiftarbeidere. LO går inn for at disse grupper får en 
fleksibel pensjonsalder med anledning til å gå av ved fylte 60 år uten for
ringelse av pensjonen.' 

Nr. 478 Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
.ALderstrygden. 

LO må kreve at grunnbelØpet i alderstrygden må heves med minst 50 pro
sent straks. 

Videre at alderstrygden må fØlge med i velstandsutviklingen, samt få 
automatisk regulering for prisstigningen .• 
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Nr. 480 
Avd. 219, Larvik og Omland Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
-Kongressen må kreve nedsettelse av pensj onsalderen til 65 år med 

anledning til frivillig pensjonsavgang ved fylte 60 år . •  

Nr. 492 Avdeling 1, Jern og Metall, foreslår: 
-Forbundet har vedtatt på siste landsmØte at man skal arbeide for å få 

gj ennomfØrt prinsippet om lik folketrygd til alle. 
Avdelingen foreslår at denne også indeksreguleres . •  

Nr. 497 Avdeling 58, Jern og Metall, Mandal, foreslår: 
-Vi vil henlede oppmerksomheten på den forskjell det er mellom de som 

bare har Folketrygden og de som har tilleggspensjon fra kommune, fylke og 
stat. Dette gjelder ikke bare pensjonen i seg selv, men også dette at en 
hj emmeværende husmor ikke får del i mannens opparbeidede pensjons
poeng etter samme regler som de andre, hvis mannen faller fra .• 

Forslag: 
-LO tar straks opp arbeidet for å få til en pensjonsordning som er like 

god som den kommune, fylke og stat har, på samme betingelse 2 prosent 
av lØnnen som pensjonsinnskudd og resten dekkes av samfunnet . •  

Nr. 503 Avdeling 12, Jern og Metall, Trondheim, foreslår : 
-a)  Den generelle pensjonsalder settes ned fra 67 til 65 år, med rett til å 

arbeide til 70 år. 
b) For 3-skiftarbeidere med 20 års sammenhengende skiftarbeid umiddel

bart fØr oppnådd pensjonsalder, settes denne ned fra 67 til 62 år. 
e) Det skal gis adgang til fØrtidspensjonering ved 60 år. FØrtidspensjo

nering skal ikke være begrunnet ved legeerklæring. 
Det skal ikke være tap av pensjonspoeng for de som må la seg 

fØrtidspensj onere . •  

Nr. 5 1 0  Avdeling 73, Jern og Metall, Brevik, og avdeling 39, Pors
grunn, foreslår : 

- Kongressen vedtar som siktemål for kommende 4-årsperiode å senke 
pensjonsalderen ytterligere (f. eks. 65 år) , og med gradvis overgang til denne 
allerede fra 55 år med f. eks. kortere arbeidsuke (år) som en forberedelses
tid . •  

Nr. 5 1 2  Avd. 98, Jern og Metall, Skien, og avd. 101 ,  Langesund, 
foreslår : 

-Kongressen vedtar som siktemål for kommende 4-årsperiode å senke 
pensjonsalderen ytterligere (f. eks. 65 år) og med en gradvis overgang til 
denne fra allerede 55 år med f. eks. kortere arbeidsukle (år) som en for
beredelsestid . •  

Nr. 543 Avd. 1 3, Papirindustriarbeiderforbundet, Supralarbeider
nes Forening, foreslår : 

-Supralarbeidernes Forening, avd. 13 av NPF, vil overfor landsmØtet fore
slå: 

Vi krever pensjonsalderen nedsatt til 65 år hvor det ikke gis anledning 
til fleksibilitet ut over 65 år. 
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Videre mener vi at loven bØr kunne gi adgang til fleksibilitet fra fylte 
60 år. 

Dette forslag er tiltrådt enstemmig av Borregaardsarbeidernes Tillits
mannsutvalg. 

FORSLAGET BLE ENSTEMMIG VEDTATT PA LANDSMØTET . •  

Nr. 544 Avd. 56, Hunsfos Arbeiderforening, foreslår : 
.Pensjonsalderen senkes til 65 år .• 

Nr. 545 Avd. 88, Håndverksarbeidernes Forening, foreslår : 
.Fleksibiliteten i pensjonen må gj øres mer effektiv ved å utjevne for

skj ellen i ytelsene til de som kan arbeide etter fylte 67 år i for'hold til de 
som må slutte fØr 67 år . •  

Nr. 547 Saugbrugsarbeidernes TiLlitsmannsutvalg foreslår : 
.LO skal arbeide for å heve minsteytelser for trygdede til et rimelig nivå. 

sett i forhold til en industriarbeider .• 

Nr. 556 Drammen faglige samorganisasjon foreslår : 
.Ø king av grunnbeLØPet i FoLketrygden .• 

LO må i lØpet av kongressperioden sørge for at minstepensj onen i folke
trygden heves radikalt. 

LO må sørge for at minstepensjonen fØlger den alminnelige IØnns- og 
prisutvikling. 

LO må sørge for at også sykelØnn gir folketrygd poeng . •  

Nr. 557 Fredrikstad faglige samorganisasjon foreslår : 
.Opptjening av pensjonspoeng tiL FoLketrygden. 

Reglene for opptjening av pensjonspoeng til folketrygden må forandres 
slik at lØnnstakere som blir syke eller permitteres ikke mister poeng for 
beregningsgrunnlag .• 

Nr. 558 Halden faglige samorganisasjon foreslår : 
.Pensjonsalderen settes til 65 år med anledning til å arbeide til man er 

70 uten premiering av pensjonspoeng de siste 5 år. 
Den som Ønsker å slutte sitt arbeid ved fylte 63 år, må ha rett til det . •  

Nr. 560 Forening 3, Transport, Bergen, 
Forening 6; Fredrikstad, 
Forening 19, Bergen, foreslår : 
.Kongressen må endre vedtektene i LOs pensjonskasse slik at garanti

ansvaret blir overkommelig også for de enkelte avdelinger som er tilsluttet 
kassen .• 

Nr. 585 Avd. 45, Norsk Kjemisk, Alnor, foreslår : 

. Foreslår at overenskomstbestemmelsene om arbeidstidens lengde for 
dØgnkontinuerlig skiftarbeid endres slik at hvile- og spisepauser inngår i 
arbeidstiden . •  
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Nr. 496 Avdeling 38, Jern og Metall, foreslår : 

e LO vil i kongressperioden arbeide for at folketrygden blir endret slik 
at alle med ufØre-alderspensjon får lik pensjon. Alle private og offentlige 
pensjonskasser slØyfes . •  

Nr. 501 Avdeling 1 43, Jern og Metall, Mo, foreslår : 
. Kongressen er i prinsippet enig om lik folketrygd til alle uansett inntekt, 

og vil i framtida arbeide for å få dette gjennomført. (Vedtatt på Jern og 
Metalls landsmØte 1974. ) ,  

Nr. 532 Tekniske Anleggs Forening, Bergen, avd. 56, Kommune
forbundet, foreslår: 

. Generell senking av pensjonsalderen til 65 år. Reglene må likevel legges 
opp slik at det åpnes adgang for dem som Ønsker det å stå ut over denne 
alder. 

Gruppen peker i fØrste rekke på at dette kan avhj elpe den store arbeids
ledighet blant de ungdomskull som i de nærmeste årene avslutter sin skole
gang. Det vil videre kunne avhj elpe mange av de arbeidstakere som 
gjennom årelangt tungarbeid har pådratt seg rygglidelser, reumatisk besvær 
o. l.. 

Nr. 533 Tune Tjenestemannslag, avd. 97, foreslår : 
.Pensjonsalderen senkes slik at det blir mulig å gå av med pensj on ved 

65 års alder, men med mulighet for å arbeide til fylte 70 år . •  

Hammerfest kommunale Tjenestemannsforening, avd. 1 1 5, 
Nr. 534 foreslår: 

.Hammerfest kommunale Tjenestemannsforenings medlemsmøte den 18. 
november 1976, foreslår for LO-kongressen 1977 at Landsorganisasjonen fram
setter krav om nedsettelse av pensjonsalderen til 60 år .• 

Nr. 535 
Sykehusenes Personalforening, Trondheim, avd. 1 74, foreslår : 

.Pensjonsalderen nedsettes.' 

Kristiansands kommunale vaskebetjenings forening, avd. 1 85,  
Nr. 536 foreslår : 

.Pensjonsalderen bØr bli satt ned til 62 år, p. g. a. det tunge arbeid som 
utfØres .• 

Nr. 537 Støren kommunale Forening, avd. 1 86, foreslår : 
.StØren kommunale Forening foreslår en gradvis nedtrapping av pensjons

alderen til en tidligst avgang på 62 år i spesielt krevende yrker, og at det 
gis mulighet til fleksibilitet . •  
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Nr. 538 
Emma Hjorth og SoLberg Personalforening, avd. 1 9 7, foreslår: 

.Vi ber dere arbeide aktivt for nedsettelse av pensjonistalderen til 65 år. 
Målsetningen må være at en har oppnådd dette til 1980.> 

Nr. 546 
Avd. 26, Borregaard Jern- og MetaHarbeiderforening, Papir, 

foreslår: 
.Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening. avd. 26 av NFF, vil overfor 

landsmØtet oppta tidligere forslag vedrØrende eldreomsorgen hvor det heter 
i forslag til landsmØtet 1971: 

Borregaardsarbeidernes Tillitsmannsutvalg foreslår for landsmØtet at det 
velges en komite som får mandat å ta seg av eldreomsorgens problemer, og 
utbyggingen av denne omsorg innen vårt samfunn. 

Dette forslag er tiltrådt enstemmig av Borregaardsarbeidernes Tillits
mannsutvalg .• 

Forslaget ble enstemmig vedtatt på landsmØtet. 

Nr. 561 Fra Sekretariatet: 

Sekretariatet har foretatt en vurdering av hvilket sosialpolitisk 
hovedspørsmål som burde prioriteres i kommende kongressperiode 
- senkning av den alminnelige pensjonsalder, forkortelse av arbeids
tiden eller utvidelse av ferien. 

Resultatet er at man vil foreslå en forlengelse av ferien til 5 uker 
(6 uker for arbeidstakere over 60 år) .  I kommende kongressperiode 
vil man også søke å innføre lavere pensjonsalder for yrkesgrupper 
med spesielt byrdefullt arbeid. Man vil også utrede mulighetene for 
innføring av pensjonssystemer som i større utstrekning åpner ad
gang for individuelle valg av pensjonsalder og en kombinasjon av 
trygd og inntekt. 

For øvrig foreslås at forslagene oversendes Sekretariatet. 

Forslag nr. 456 dekkes av forslag nr. 561 under PensjonsspØrsmål. 
Videre foreslår representant nr. 96 - Marit Engh fØlgende til 

forslag nr. 452:  

«- Kortere arbeidstid for skiftarbeid og særlig tungt arbeid. » 
Representant nr. 93 - Pål Steigan stiller fØlgende tilleggsforslag 

til nr. 478, 480 og 492 : 

«Feriepenger beregnes av pensjon til trygdede og pensjonister. » 

Representant 87 - Jan Balstad tar opp «Forbundsstyrets inn
stilling» til forslagene 492 og 501 .  

Redaksjon komiteens innstilling: 

1. Sekretariatets forslag (nr. 561 ) tiltres. 
2. De Øvrige forslag oversendes Sekretariatet. 
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Dagsordenens punkt 5 c. Lovspørsmål. 

LOV OM ARBEIDERVERN OG ARBEIDSMILJØ 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 562 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
.LO reiser krav om at lovens bestemmelser om forbud mot nattarbeid 

må gjennomfØres snarest for tunnelarbeidere .• 

Nr. 563 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
.LO reiser krav om at det gjennomfØres årlige rØntgenundersØkelser av 

alle som arbeider under jord og i stØvfylte arbeidsmiljØer der det kan 
foreligge risiko for silikose .• 

Nr. 564 
Avd. 6, Bergen/Hordaland Arbeidsmannsforening, foreslår : 
.LO krever at alle som deltar i anleggsdrift - også de som i dag ikke 

kommer inn under arbeidervernlovgivning - må forpliktes til å fØlge de 
lover og bestemmelser som gjelder i arbeidslivet.. 

Nr. 565 Avd. 1 7, Finnmark Arbeidsmannsforening, foreslår : 
.Det kreves at staten sØrger for at private maskiner og biler i offentlig 

tj eneste fØlger de regler som er fastsatt i Arbeidervernloven og Motor
vognloven . •  

Nr. 570 
Avd. 1 ,  TØmrer- og Snekkernes Fagforening, Oslo, foreslår : 

.Arbeid med asbestholdige bygningsmaterialer. 
Fagbevegelsen må aktivt medvirke til at produksjon av asbestholdige 

bygningsmaterialer blir stoppet. Bearbeiding av slike materialer kan bety 
stor helsefare. NBIAFs landsmØte 1974 vedtok å kreve asbestforbud. Avd. 
1 i NBIAF vedtok 4. november 1975 å kreve forbud mot bruk av asbest
holdige bygningsplater innen 2 år. NBIAFs landsstyremØte i september 1976 
fornyet forbundets prinsipielle krav om forbud mot asbest.· 

Nr. 574 Avd. 1 9 1 ,  Drammen Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
• Overtidsarbeid. 

Arbeidervernlovens bestemmelser om overtid må endres dit hen at det 
ikke blir anledning til arbeid ut over 5 timer pr. uke . •  

Nr. 575 Bygningsindustriarbeidernes Seksjon, Hordaland, foreslår : 
• Ul y kkesforsikring. 

LOs kongress krever å få innfØrt klare regler for arbeidsgivers erstat
ningsplikt for ulykker og helseskader som skjer på arbeidsplassen og hvor 
det medfØrer ufØrhet . •  

Nr. 576 Bygningsindustriarbeidernes Seksjon, Rogaland, foreslår : 

. Kjemiske produkter i bygningsindustrien. 
Hvert år markedsfØrer produsenter ca. 2000 nye kjemiske stoffer uten at 

mer enn en brØkdel av disse blir forsvarlig undersØkt. 
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Kontrollinstansen må bygges ut slik at samtlige nye produkter som kom
mer på markedet i landet er kontrollert og godkjent. 

Alle nye produkter som ikke er kontrollert og godkjent stanses . •  

Nr. 579 Luftfartens Funksjonærforening, foreslår: 
-- at den foreslåtte Lov om ArbeidsmiljØ §§ 31 og 32 som gir adgang til 

permisjon i forbindelse med svangerskap, fØdsel og adopsjon blir fulgt 
opp med krav om full Økonomisk kompensasjon for denne. 

- at disse permisjoner blir betalt av det offentlige, som igjen krever 
regress hos arbeidsgiverne i form av Økt avgift til Folketrygden. 

- at permisjon i henhold til de forannevnte paragrafer skal fordeles 
mellom foreldrene eller andre personer som har hovedomsorg for barnet 
etter en fordelingsnØkkel som vil tjene til å bryte ned det eksisterende 
kjØnnsrollemØnster. Dvs. at det må være en målsetting at foreldrene, 

eventuelt omsorgspersonene, må dele permisjonene mellom seg . •  

Nr. 580 Oslo, avdeling 8, Handel og Kontor, foreslår : 

-- at Lov om Arbeidsmilj Ø §§ 31 og 32 som gir adgang til permisj oner i 
totalt 52 uker + 2 uker omsorgspermisjon i forbindelse med svanger
skap, fØdsel og adopsjon, blir fulgt opp med krav om full Økonomisk 
kompensasjon for denne. 

- at disse permisjoner blir betalt av det offentlige som igjen krever 
regress hos arbeidsgiverne i form av Økt avgift til fOlketrygden. 

- at permisjoner i henhold til de forannevnte paragrafer skal fordeles 
mellom kvinner og menn . •  

Nr. 581 Avdeling 76, Jern og Metall, Svolvær, foreslår : 

-LO skal arbeide bevisst for å styrke oppsigelsesvern og gi medlemmene 
et reelt vern mot usaklig oppsigelse . •  

Nr. 582 Avd. 9 1 ,  Jern og Metall, Kverneland, foreslår : 

-I forbindelse med utarbeidelsen av den nye arbeidsmiljØloven gikk LO 
fra kravet om en omvendt bevisfØrsel. 

LO-kongressen mener at Stortinget så snart som mulig bØr endre loven 
slik at det blir bedriftens plikt å fØre bevis for at f. eks. et stoff ikke er 
helsefarlig, eller i forbindelse med oppsigelse at prØvetidsansatte ikke er 
skikket til jobben . •  

Nr. 583 Avdeling 1 1 4, Jern og Metall, Brumunddal, foreslår : 

-StØynivået settes ned til 70 desibel som hØyeste nivå, mot tidligere 85 
desibel.. 

Nr. 586 Avd. 83, Kommuneforbundet, Fjellhamar, foreslår : 
- Arbeidervernlovens § 28, punkt 2, foreslås slØyfet.> 

Nr. 591  Avd. 48 ,  Tofte Fagforening, Papir, foreslår : 

« §  24 - Særlige arbeidsforhold. 

Vi ber om at vaktmannskaper som går helkontinuerlig skiftarbeid må 
komme inn under samme bestemmelse i Arbeidervernloven som helkonti
nuerlige skiftarbeidere i produksjonen. Videre må de komme inn i vår 
tariff som helkontinuerlige skiftarbeidere når det gjelder lØnn . •  
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Nr. 593 Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, foreslår: 

«§ 26 - Lengden av overtidsarbeid. 
Loven om overtidsbestemmelsene i § 26 fØr 1968 om tidsbegrensning pr. 

uke, måned og år bØr lovfestes på ny. Adgang til dispensasjon fra loven 
bØr innstrammes . •  

Nr. 594 Avd. 27, Ranheim Arbeidsmannsforening, foreslår : 
-Vi er klar over at det nå arbeides med en ny arbeidervernlov. Ranheim 

Arbeidsmannsforening foreslår at forbundet arbeider for å innstramme be
stemmelsene om bruk av overtid i henhold til gjeldende arbeidervernlov. 
Slik loven er formet i dag er den så romslig at arbeidsgiveren faktisk kan 
drive rovdrift på arbeidstakeren for å få utfØrt overtidsarbeid . •  

Nr. 599 Bergen faglige samorganisasjon foreslår : 
-Etterl.attes rett til 3 - tre mdneders lØnn ved forSØrgers dØd. 

Dette er et sosialt gode som allerede er gjennomfØrt gjennom avtaler 
i en del av arbeidslivet. Ut fra likhetsprinsippet og rettferdsprinsippet, må 
dette gjennomføres for alle arbeidstakere.'  

Nr. 568 Avd. 51, Folldal Gruvearbeiderforening, foreslår : 
-Det må sØrges for at ingen går ned i lØnn som fØlge av at de må skifte 

yrke på grunn av yrkesskade . •  

Nr. 569 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
-LO reiser krav om at det innfØres en bestemmelse i Lov om arbeidervern 

og arbeidsmiljØ der det blir slått fast at arbeidstakere som er blitt påfØrt 
yrkesskade eller yrkessykdom av en slik art at de må overføres til annet 
arbeid innen bedriften, ikke skal påfØres noe Økonomisk tap av den grunn. >  

Nr. 585 Avd. 45, Norsk Kjemisk, Alnor, foreslår : 
-Foreslår at overenskomstbestemmelsene om arbeidstidens lengde for 

dØgnkontinuerlig skiftarbeid endres slik at hvile- og spisepauser inngår i 
arbeidstiden.' 

Nr. 595 Avd. 49, Papir, Nygard, foreslår : 
- Forbundet må arbeide for at bruk av overtid blir endret til 10 timer pr. 

uke og 25 timer i 4-ukersperioden, slik Arbeidervernlovens bestemmelse var 
fØr arbeidstidsforkortelsen i 1968 . •  

Nr. 600 Fra Sekretariatet: 

Den nye arbeidsmiljøloven trer i kraft henholdsvis 1. april og 
1 .  juli 1977. 

Det ville være naturlig at LO foretar en vurdering av hvordan 
loven virker når det er gått noen tid. 

Det foreslås derfor at forslagene oversendes Sekretariatet. 

208 



Representant nr. 8 - Jens Tveit Aga foreslår fØlgende: 

eLO reiser krav om at miljøvernloven utvides til å omfatte også 
såkalte enmannsforetak." 

Representant nr. 96 - Marit Engh foreslår fØlgende: 

eRett til permisjon med lØnn for mannlig ansatt for inntil 14 
dager ved fØdsel." 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 600) tiltres, men ordene ehenholds
vis 1. april og" slØyfes. 

Det gjøres fØlgende tilfØyelse til forslaget: For Øvrig henvises til 
Handlingsprogrammet hvor krav om Økonomisk dekning som loven 
reiser, nå er tatt med. 

ARBEIDSTVISTLOVEN 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 6 1 2  Avd. 1 ,  Jern og Tetall, Oslo, foreslår: 

eKoplingsbestemmelsene i § 35 i Arbeidstvistloven utgår.> 

Nr. 6 1 5  Avdeling 1 1 8, Jern og Metall, Stord, foreslår: 

eAt LO-kongressen 1977 ber Stortinget ta ut koplingsbestemmelsen 
Arbeidstvistlovens § 35, punkt 7.> 

Nr. 6 1 5  b Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret viser til innstilling fra det utvalg som ble nedsatt 
til vurdering av spØrsmål om revisjon av koplingsbestemmelsene i 
Arbeidstvistlovens § 35, punkt 7, og Representantskapets behandling 
av innstiZZingen i sitt møte 3 1 .  mai 1972. 

Forbundsstyret sluttet seg også den gang til utvalgets vurdering 
og er enig i at en fjerning av koblingsbestemmeZsene er egnet til Il 
fØre med seg slike åpenbare fordeler for rene minoritetsorganisa
sjoner, herunder konkurrerende organisasjoner utenfor LO, at fag
bevegelsen kan være tjent med det. 

Forbundsstyret ser i dag ingen grunn til å endre ovennevnte 
standpunkt. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1 .  Forbundsstyrets innstilling (nr. 6 1 5  b) tiltres. 
2. Sekretariatets innstilling nr. 620 bortfaller da de nevnte forslag 

ikke er tatt opp. 
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ARBEIDSLEDIGHETSTRYGDEN 

Følgende forslag er opptatt : 

Nr. 621 Avd. 4, Nordland Arbeidsmannsforening, foreslår: 

-LO tar opp med myndighetene spØrsmålet om å få en ordning slik at 
arbeidsledighetstrygden blir den samme som syketrygden (90 prosent
regelen) . •  

Nr. 633 Avdeling 1 1 0, Jern og Metall, Hammerfest, foreslår: 

-Ved arbeidsledighet må arbeidsledighetstrygden tilsvare minst 90 prosent 
av gjennomsnittlig industriarbeiderlØnn . •  

Nr. 636 Avdeling 233, Jern og Metall, Strømmen, foreslår : 

-Fj erne karensdagene i arbeidsledighetstrygden. 
LO må påvirke de politiske myndigheter for å få endret loven om 

arbeidsledighetstrygd, slik at de som går på innskrenket arbeidstid, f. eks. 
3-4 dager i uken, får tilsvarende lengre tid i uker enn loven tilsier . •  

Nr. 638 Avd. 9 1 ,  Norsk Kjemisk, Harstad, foreslår : 

-Harstad Kjemiske Arbeiderforening foreslår at ArbeidslØysetrygden rnA 
bli likestilt med sykelØnnsordningen - 90 prosent av netto inntekt .• 

Nr. 639 Avd. 43, NNN, Honningsvåg, foreslår : 
-Arbeidsledighetst7'1lgd. 

Karenstiden på 3 dager må bort så man får betalt ledighetstrygd fra fØrste 
dag når man blir permittert . •  

Nr. 640 Avd. 60, NNN, Stavanger, foreslår: 

-LO må fremme for Stortinget gjennom nØdvendige lovendringer at alle 
som sØker arbeid og ikke kan få beskjeftigelse må ha krav på ledighets
trygd om de ikke har hatt noe arbeid fØr. 

Henvisning til Menneskerettighetene om rett og plikt til arbeid . •  

Nr. 642 Avd. 5, Rena Kartongarbeiderforening, foreslår : 
-Arbeidsledighetstrygden. 

Arbeidsledighetstrygdens stønadssatser heves til de samme belØp som er 
gjeldende for sykelØnnsordningen, med samme karensbestemmelser . •  

Nr. 643 
Avd. 26, Borregaard Jern- og MetaUarbeiderforening, Papir, 

foreslår: 
-Avd. 26, Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening, vil overfor lands

mØtet foreslå at regler for utbetaling av arbeidsledighetstrygd må utarbeides 
i samsvar med reglene for sykelØnnstrygd. 

Forslaget er enstemmig tiltrådt av Borregaardsarbeidernes Tillitsmanns
utvalg .• 

Nr. 648 Avd. 2-1 9, Forbrukerrådet, NTL, foreslår: 

-De som lar seg registrere på arbeidskontoret må få arbeidsledighets
trygd uavhengig av tidligere inntekt og uten plikt til å reise langt fra 
hjemstedet.. 
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Nr. 650 

Avd. 2-30, Kommunal- og Arbeidsdepartementet, foreslår : 
-Alle som søker lØnnet arbeid, og som ikke får det, må få arbeids

ledighetstrygd . •  

Nr. 654 Odda og Omland faglige samorganisasjon foreslår: 
-Forslag om endring av Trygdelovens § 4 - 2 nr. 3. A . •  

Nr. 635 Avdeling 226, TØnsberg, foreslår: 
-Arbeidsledighetstrygden bØr opp p� samme niv� som full syketrygd 

inklusive tilleggstrygd.' 

Nr. 644 Avd. 8 1 ,  Sliperiarbeidernes Forening, Larvik, foreslår : 
-Da vi innen treforedling er blant de som er spesielt avhengig av kon

junkturer og markedsstiuasjoner, er vi i særlig stor grad rammet av faren 
for permisjon. Når en bedrift fØrst har permittert, s� vil det bestandig være 
noen arbeidstakere som vil bli ekstra hardt rammet p� grunn av b�de Øko
nomiske og andre forpliktelser de har p�dratt seg. Disse arbeidstakere kan 
da heller ikke klare sine forpliktelser med den n�værende arbeidsledig
hetstrygd, som i grunnen bare er eksistensminimum og m� derfor sØke 
seg over i annen næring, hvis dette da i det hele tatt er mulig. Vi mener 
at dette er en uholdbar situasjon, som i særlig grad rammer de fra fØr 
ekstra hardt belastede personer, og vi krever derfor at: 

Arbeidsledighetstrygdens satser forhØyes og likestilles med de satser som 
utbetales i sykelØnn (90 prosent av arbeidsinntekt> samt at karensdager 
fjernes . •  

Nr. 655 Fra Sekretariatet: 

Sekretariatet tiltrer i prinsippet forslagene om at arbeidsledig
hetstrygden bør være 90 prosent av lønnen. 

De øvrige forslag oversendes Sekretariatet. 

Representanten nr. 9 - Arvid Øygård, foreslår til forslag nr. 621 : 

eParantesen sist i forslaget styrkes og erstattes med full IØnn.:t 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 655 ) tiltres. 

BEVEGELIGE HELLIGDAGER OG 1 .  OG 17. MAI 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 661 Avd. 1 ,  Jern og metall, Oslo, foreslår : 

-Avdelingen foreslår at det gjennomføres full betaling for 1. og 17. mai, 
og for bevegelige helligdager. 

Slik ordningen nå praktiseres, med henvisning til forutg�tte perioder, er 
helt unØdvendig og urettferdig . •  
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Nr. 668 Fra Sekretariatet: 

Forslagene oversendes Sekretariatet til vurdering i forbindelse 
med revisjon av avtalene. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 668) tiltres. 

FERIELOVEN 
FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 673 Avd. 1 8, Rogaland Arbeidsmannsforening, foreslår : 
• Ved permittering og oppsigelser på grunn av innskrenkninger lider 

arbeidstakerne et stort Økonomisk tap da de i denne perioden ikke får 
feriepenger av ledighetstrygden. 

LO må derfor stille krav om at feriepenger i perioden en går arbeids
ledig/sykmeldt skal betales fullt ut som om en var i normalt lØnnet arbeid . •  

Nr. 675 NORSK BYGNINGSINDUSTRIARBEIDERFORBUND 

Avd. 9, Malersvennenes Forening, OsLo, foreslår : 
.LO må arbeide for at ferigodtgjØrelsen forhØyes til 10,5 prosent.. 

NORSK GRAFISK FORBUND 

Nr. 695 UttaLeLse fra forbundets LandsmØte i 1975:  
. Ferieloven. 

Norsk Grafisk Forbunds landsmØte har blant mange viktige saker be
handlet Ferielovens bestemmelser. 

LandsmØtet vil i den forbindelse rette oppmerksomheten på at arbeids
takerne p.g.a bestemte naturforhold har særlig behov for rekreasjon og 
ferie. Dette gjelder spesielt de som bor og arbeider i de strØk av landet 
som har mØrketid og harde klimatiske forhold. 

LandsmØtet er gjort kjent med at Nord-Norske Samorganisasjoner har 
rettet en henvendelse til myndighetene om en ukes lenger ferie for de som 
bor i disse strØk. LandsmØtet vil uttale sin fulle forståelse for et slikt krav, 
og retter en innstendig henstilling til myndighetene om at det gis en positiv 
behandling . •  

Enstemmig tiltrådt av landsmØtet. 

Nr. 696 Styret i OsLo Litograf- og Kjemigrafforening foreslår : 
.1 § 6 endres feriegodtgjØrelsen fra 9,5 prosent til 11 prosent.. 

Nr. 697 Styret i OsLo Litograf- og Kjemigrafforening foreslår : 
.Vi foreslår fØlgende endring i § 4: .Såfremt ikke særlige grunner er til 

hinder for det, skal arbeidsgiveren underrette arbeidstakeren om tiden for 
hans ferie tidligst mulig og senest to måneder fØr den tar til . •  

Nr. 698 Styret i OsLo Litograf- og Kjemigrafjorening foreslår: 
.Til godtgjØrelse for 5. ferieuke for arbeidstakere over 60 år foreslår 

vi at hvis ukelØnnen er hØyere enn 2,3 prosent skal de ha rett til ukelØnnen 
i stedet . •  
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Nr. 699 Styret i Oslo Litograf- og Kjemigrafforening foreslår : 
.1 § 5 tilføyes: .Arbeidstaker som blir syk i ferien må få ferietiden 

forlenget med den tid vedkommende har vært sykmeldt i sin ferie.> > 

Nr. 702 LillestrØm og Omegn Handel og Kontor foreslår : 
.Ved utregning av pensjonspoeng og feriepenger skal man, hvis man er 

arbeidslØs og mottar arbeidslØysetrygd, bli tillagt den lØnn man ville ha 
hatt hvis man var i fullt arbeid.> 

Nr. 707 Avd. 1 2, Jern og metall, Trondheim, foreslår: 

- a) Satsene for feriepenger heves til 12 prosent. 
b) For 5. ferieuke for arbeidstakere etter fylte 60 år må beregningsgrunn

laget være det samme som for de øvrige 4 ferieuker. 
c) LO må arbeide for at det blir godkjent feriepenger av arbeidsledighets

trygd. 
Likeledes feriepenger av syketrygd så lenge sykdommen eller betalIng 

av syketrygden varer.> 

Nr. 7 1 2  Avd. 50, Jern og metall, Horten, foreslår : 
-LO må med alle midler arbeide for at ferien forlenges med �n uke 

for alle. 
4 uker skal være sammenhengende, og skal legges til tidsrommet 16. mai-

30. september. Den 5. og eventuelt den 6. uken legges innen ferieårets 
Øvrige del etter avtale mellom partene. 

Prosentsatsen for feriepengene forhØYes fra 9,5 til 12,5 prosent av brutto 
fortjeneste.> 

Nr 746 Avd. 56, Husfos Arbeiderforening, Papir, foreslår : 
.Ved tarifforhandlingene 1976 fremmes krav om Økning av prosentsatsen 

for beregning av feriepenger. Kravet er Økning fra 9,5 prosent til 10,5 pro
sent. Altså Økning med 1 prosent.> 

Nr. 755 Bergen faglige samorganisasjon foreslår: 
-Ferielovens § 5. 

Arbeidstakere som blir syke i ferietiden, må kunne få ferietiden forlenget 
tilsvarende den tid han har vært legitimert sykmeldt.> 

Nr. 7 6 1  Fra Sekretariatet: 

Det foreslås en forlengelse av ferien til 5 uker i kommende kon
gressperiode og 6 uker for arbeidstakere over 60 år med full kom
pensasjon. 

De øvrige forslag oversendes Sekretariatet. 

Representant nr. 207 - Torger Seland, fremmer fØlgende forslag 
til nr. 746 : 
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«LO fremmer krav overfor våre myndigheter om at feriegodt
gj Ørelsen heves fra 9,5 prosent til 1 0,5 prosent i inneværende år . •  

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 76 1 )  tiltres. 

Saken er allerede behandlet i forbindelse med forslag nr. 5 6 1 .  

HANDVERKS- O G  LÆRLINGLOVEN 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 764 Styret i Oslo Litograf- og Kjemigrafforening, foreslår : 
.Kongressen ber LO vurdere muligheten for å kreve en egen overvåk

ningsinstans for Håndverksloven. > 

Nr. 765 Indre Østfold Typografiske Forening foreslår : 
.Vi tillater oss å fremme forslag om at LO tar opp krav om at Håndverks

og Lærlingloven skal tre i kraft med virkning på landsbasis snarest.> 

Nr. 766 Fra Sekretariatet: 

Forslagene oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 766 ) tiltres. 

SYKELØNNSORDNINGEN, TILLEGGSTRYGD OG SYKETRYGD 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 772 Avd. 9 1 ,  NFATF, BodØ, foreslår : 
.Avdelingen ber Kongressen om å få opprettet ensartede avtaler om 

90 prosent sykelØnnsordning, på sentralt hold.> 

Nr. 773 Avd. 5, Oslo og Omegn Arbeidsmandsforening, foreslår : 
.Avtalen mellom LO og N.AF. om Tilleggstrygd skal gjøres gj eldende 

når 25 prosent av de ansatte er organisert.> 

Nr. 7 74 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
.LO reiser krav overfor Norsk Arbeidsgiverforening om å få forlenget 

stØnadsperioden for dagpenger fra SykelØnnsordningen til 78 uker.> 

Nr. 780 
Avd. 312, Glass- og Trearbeidernes Forening, Bergen, foreslår : 

.ArbeidsZØysestønad og sykestØnad. 
Lønnskompensasjon i ovenfor nevnte tilfelle må endres dit hen at man 

får full lØnn ved arbeidsledighet og sykestØnad. Det må i disse tilfeller 
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også beregnes fulle pensjonspoeng. De syke skal ikke komme dårligere ut 
Økonomisk, og dette innebærer også helt fri legehjelp, medisin, transport 
etc . •  

Nr. 783 Avd. 460, Tjeldsund Bygningsarbeiderforening, foreslår: 
-Vi må få bort den ene karensdagen som vi har nå.. 

Nr. 793 Avd. 1, Jern og metan, Oslo, foreslår: 
_Full lØnn under sykdom fra fØrste dag .• 

Nr. 801  Avd. 49, Norsk Kjemisk, Askim, foreslår: 
-Tarifferte tillegg i sykmeldingsperloden. 

De tillegg som blir gitt ved tariffrevisjonen eller i tariffperioden må få 
virkning på grunnlaget for utbetaling av sykepenger .• 

Nr. 802 Avd. 8, NNN, TromSØ, foreslår: 
-SykelØnnsordningen. (Avtale om dagpenger under sykdom og bedrifts
ulykker.) 

Under Il, punkt 7, har en bestemmelse om at medlemskapet i syke
lØnnsordningen består i inntil 1 uke ved arbeidsforholdets opphØr. Dette 
er fortolket og praktiseres slik at arbeidstakere i fiskeindustrien som 
permitteres grunnet råstoffmangel blir rammet av denne bestemmelse. 
Arbeidsforholdet anses opphØrt når permitterte arbeidstakere sØker arbeids
lØysetrygd.. 

Nr. 808 Fra Sekretariatet: 

Regjeringen har fremmet forslag om å heve satsene i den offent
lige syketrygd til 100 prosent av brutto lønn i inntil ett år uten 
karensdager. 

De fleste forslag under dette punkt er derved innfridd. De øvrige 
forslag oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling (nr. 808) tiltres. 

YRKESSKADETRYGDEN 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 809 A�d. 7, Agder Arbeidsmannsjorening, foreslår : 
-LO går inn for at slitasjesykdommer på grunn av yrke godkjennes som 

yrkesskade i lovens forstand.> 
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Nr. 8 1 0  Forening 1 9, Transportarbeiderforbundet, Bergen, 
foreslår: 

c Vi foreslår å få innført klare regler for arbeidsgivers erstatningsplikt 
for ulykker og helseskader som skjer på arbeidsplasser hvor det medfØrer 
skader og varig ufØrhet. 

Nr. 8 1 1  Fra Sekretariatet: 

Forslagene oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets innstilling ( nr. 8 1 1 )  tiltres. 

Representant nr. 96 - Marit Engh, har tatt opp forslag til 1 1 52 
og deler av forslag 1 149. 

Behandles under dagsordenens punkt 10. 

I tillegg til å referere redaksjonskomiteens innstillinger ga HØj
dahl fØlgende opplysninger om de forskjellige forslagene: 

Grunnen til at man støttet Jan Balstad forslag om oppgjØrsfor
men var at Sekretariatets forslag var en forkortet versjon av LOs 
handlingsprogram. Man fant det riktig å erstatte dette med Bal
stads forslag som direkte henviste til Handlingsprogrammet. 

Angående punkt 2 går komiteen inn for at oppgj Ørsformen skal 
avgjøres i hvert enkelt tilfelle. 

Om Håkon Ødegaards mindretallsforslag fra redaksjonskomiteen 
gikk på forbundsvise oppgjør neste år, sa HØjdahl, at man kunne 
være enig i sak i komiteen, men at man var mot av formelle år
saker. I vedtektenes pkt. 2 står det at Representantskapet tar av
gj Ørelsen. Det ville være galt av Kongressen å fatte et vedtak som 
går ut over vedtektene som i dette tilfelle. 

Under retten til tariffavtale leste HØjdahl opp forslaget til en 
egen uttalelse i Kryssetsaken. 

Når det gjaldt avsnittet tariffavgift gikk annen del av Sekre
tariatets forslag ut til fordel for Balstads forslag. 

Avsnittene arbeidstid og pensjonsspØrsmål var ifØlge HØjdahl 
slått sammen fordi de overlapper hverandre. 

Dirigenten tok opp spørsmålet om den fortsatte behandlingsmåten 
av redaksj onskomiteens innstilling. Han regnet med at det ikke var 
behov for noen ny debatt, men at det kunne gis ett minutt til en 
oppklaringsrunde foran voteringen. Men ingen anledning til nye 
forslag. 
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Til forretningsorden. 

Pål Steigan, Jern og Metall, Oslo, syntes at det i innstillingen er 
kommet med en skjØnnmaling av LOs behandling av Krysset-saken 
som ikke passer til virkeligheten. Han kunne derfor ikke stemme 
for innstillingen på dette punktet. 

Einar Hysvær, NNN, sa at det var vanlig organisasjonspraksis å 
kunne fremme forslag om avstemningsmåten. Han foreslo at hver 
taler fikk tre minutter. 

Brynjulf Mugaas, Oslo, sa at mange på Kongressen ikke kunne 
stemme for innstillingen side 3 etter som de var motstandere av 
kombioppgj Øret. Dette måtte markeres ved avstemningen. 

Otto TotZand, Handel og Kontor, var klar over at det ikke ble 
anledning til ny debatt, men han Ønsket noe som kunne være ret
ningsgivende fra LO-kongressen til LOs representantskap om opp
gj Ørsformen, uten at man dermed skulle binde Representantskapet. 

AsbjØrn Larsen, Arbeidsmannsforbundet, Kirkenes, foreslo at 
spØrsmålet om å senke pensjonsalderen for gruvearbeidere til 60 år 
ble tatt ut av innstillingen og behandlet spesielt under voteringen. 

Debatten om forretningsordenen var dermed over, og dirigenten 
spurte Kongressen om tilslutning til hans eget forslag om å stoppe 
videre debatt og nye forslag. 

Dette ble vedtatt mot seks stemmer. 

Oppklaringsrunden. 

Dirigenten foreslo at man i oppklaringsrunden skulle gi ett minutt 
til hver. Dette ble også vedtatt med overveldende flertall mot Hys
værs forslag om tre minutter. 

Arne LØken, Hotell og Restaurant, etterlyste et klart og eget for
slag som gjorde det klart hva Kongressen mente om etterslep og 
lavtlØnnsproblemet. 

Svein Muffetangen, Telemark, støttet forslaget om at Håkon 
Ødegaards forslag skulle settes opp mot Sekretariatets innstilling. 

Einar Hysvær, NNN, støttet forslaget fra LØken. 
Otto TotZand, Handel og Kontor, håpet at Steigan ville være så for

nuftig at han kunne stemme for innstillingen om Krysset-saken i 
stedet for å fremme sitt eget forslag. 

Sigfred Hov, Nordland, støttet Totland. 
Sidsel Bauck, Handel og Kontor, sa at samtlige forslag i realiteten 

- som går på Krysset-saken - skal oversendes Sekretariatet, slik 
at det utvalget som arbeider med spØrsmålet, får dem på bordet. 
Hun sa at hun tirsdag ikke hadde reist kritikk mot LO for hånd
teringen av Krysset-saken. Kritikken gikk på utvalgets arbeid. 

Håkon Ødegaard, Kjemisk, sa at han aldri tidligere hadde merket 
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så sterk stemning for forbundsvise oppgjør og de lavtlØntes proble
mer som på denne Kongressen. 

BjØrnar Skogstad, Papirindustriarbeiderforbundet, savnet forslag 
om punkt c som var å finne i referatene fra tirsdagens møte. 

Øivind P. Olsen, Østfold, gikk inn for at Ødegaards forslag burde 
realitetsbehandles. 

Odd M. Lundquist, Akershus fylke, sa at det var unØdvendig å ta 
opp forslag som Sekretariatet allerede hadde behandlet. Han regnet 
med at dette også måtte være retningsgivende for redaksjonskomi
teen. Han hadde selv tatt opp forslagene nr. 607, 6 1 1  og 6 1 6 .  

Torg er Seland, Telemark, sa a t  han hadde fremmet e t  forslag om 
forhØyelse av feriegodtgj Ørelsen med en prosent. Det gjaldt for
slagene nr. 761  og 563 som han nå etterlyste. 

Marit Engh, Jern og Metall, Oslo, klargj orde et punkt i hennes 
forslag til likestillingsformulering. Hun påpekte feil på 1. side i 
innstillingen og sa at hun støttet forslagene nr. 1 1 52 og 1 1 49. 

Kåre Hansen, Handel og Kontor, påpekte en feil i forbundsstyrets 
innstilling på side 202 i forslagsboka. I siste setning av innstillingen 
må «ikke» med for at det skal bli mening. 

Edvin Skaiaa, Bygning, støttet forslag nr. 416.  
Odd Højdahl sa i sitt sluttinnlegg at han i det store tempoet som 

oppklaringen og spØrsmålene n å  kom med, hadde han ikke vært i 
stand til å notere og svare skikkelig på de mange sakene som ble 
reist. Han gjorde det imidlertid klart at redaksj onskomiteen bare 
har kunnet behandle de forslag som er tatt opp og som den har fått 
fra dirigentens bord. Det gjelder ikke alle 400 forslag på dette 
punktet, sa HØjdahl. 

VOTERINGEN 

Dirigenten foreslo at Ødegaards forslag ble oversendt Sekre
tariatet og at votering over dette ble foretatt fØrst. 

Arne LØken sa til forretningsordenen at man burde stemme over 
realiteten i forslaget, om etterslepet og likestillingsproblematikken. 

Dirigenten fastholdt behandlingsmåten og ved voteringen ble 
Ødegaards forslag med overveldende flertall vedtatt oversendt Sek
retariatet. 

OPPGJØRSFORMENE 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Punkt l ble vedtatt med overveldende flertall. 
Punkt 2 :  Komiteens innstilling vedtatt med stort flertall. 
Punkt 3 :  Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
Punkt 4: Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
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Dirigenten leste saksopplysning fra Pål Steigan der han sa at han 
ville stemme subsidiært for uttalelsen om « Krysset» for å få et 
enstemmig vedtak til støtte for de to arbeidstakerne der. 

Retten til tariffavtale. 

Komiteens innstilling til Krysset-uttalelse ble enstemmig vedtatt 
med applaus. 

Komiteens innstilling om at Øvrige forslag skulle til Sekretariatet 
ble vedtatt mot fem stemmer. 

LØnn under militærtjeneste. 

Komiteens innstilling ble vedtatt mot fem stemmer. 

Skatter. 

Komiteens innstilling vedtatt mot 1 1  stemmer. 

Moms. 

Komiteens innstilling vedtatt mot 1 0  stemmer. 

Tariffavgift - Organisasjonsplikt. 

Punkt 1 :  Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
Punkt 2 :  Forslag fra LØken ble ikke bifalt. 
Punkt 3 :  Komiteens innstilling vedtatt mot seks stemmer. 

Diverse tariffspØrsmål. 

Komiteens innstilling vedtatt mot seks stemmer. 

Korte velferdspermisjoner. 

Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 

Votering over dagsorden punkt 5 B og C. 

Punkt B. Likestillingsspørsmål. 
Komiteens innstilling, punkt 1 ,  vedtatt mot fem stemmer. 
Komiteens innstilling, punkt 2, vedtatt mot fem stemmer. 

Arbeidstid og pensjonsspØrsmål. 

Komiteens innstilling, punkt 1, vedtatt mot 1 1  stemmer. 
Komiteens innstilling, punkt 2, vedtatt mot 8 stemmer. 

Punkt C. Lov om arbeidsvern og arbeidsmiljØ. 

Komiteens innstilling vedtatt mot 10 stemmer. 
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Ar b eidstvistloven. 

Komiteens punkt 1 vedtatt mot fem stemmer. 

Odd M. Lundquist, Akershus, mente dette var en spesiell sak 
og med at innstillingen ikke hadde kommet med til behandling. 

Dirigenten sa at de innstillingene som Sekretariatet hadde 
gjort og som gikk på at forslagene skulle sendes Sekretariatet 
for videre behandling ville bli oversendt. Pkt. 2 i komiteen innstil
ling var dermed bortfalt. 

Arbeidsledighetstrygden. 

Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 

B evegelige helligdager, 1 .  og 1 7. mai. 

Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 

Ferieloven. 

Komiteens innstilling vedtatt mot seks stemmer. 

Håndverks- og lærlingeloven. 

Komiteens innstilling vedtatt mot seks stemmer. 

SykelØnnsordningen - tilleggstrygd og syketrygd. 

Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 

Yrkesskadetrygden. 

Komiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 

Dirigenten opplyste at forslag 1 149, 1 1 52 og 1 1 80 ville bli tatt opp 
under punkt 1 0  på dagsordenen. 
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Dagsordenens punkt 7. 

Organisasjonsformene - Fortsatt behandling. 

Man gikk over igjen til talerlisten på dagsordenen, punkt 7, 
organisasj onsformene. 

Reiulf Steen overtok som dirigent. 

Debatten fortsetter. 

Arne Nakim, Vestfold, var fØrstemann og han fant det uheldig 
at en rekke forbund skulle forhandle for de samme yrkesgrupper 
slik som nå. Det skapte minoritetsgrupper på arbeidsplassene som 
hadde vansker med å få fram sitt syn. Industriforbundsformen be
tinget færre og større forbund, og så kunne man innen disse danne 
seksjoner. Han anbefalte forslag 1039 som ville bli tatt opp seinere. 
Fylkessamorganisasjoner var nyttig og påkrevet. Han mente også 
at Samorg. måtte få flere oppgaver og delegerte fra LO. 
Ann Jorid Thingvold, Troms, støttet forslaget om bedre samar
beid på bedriftene mellom forskjellige grupper i LO. Men dessverre 
var mange fagforeninger svært passive i samarbeidet. Hun ville 
ha et debattopplegg om aktivisering av samorganisasjonene. 

ThorbjØrn Finhammer, Handel og Kontor, Oslo, trodde samarbei
det mellom de LO-organiserte ville bli forbedret gjennom industri
forbund. Og til Minken sa han at funksjonærene ikke ville gå eier
nes ærend. 

Rolf Kaldahl, Jern og Metall, Buskerud, understreket betydningen 
av et godt samarbeid mellom de fagorganiserte foreninger. Han 
nevnte et eksempel fra en bedrift i hans distrikt hvor en streik var 
blitt lØst relativt raskt på grunn av forpliktende samarbeid. 

I Buskerud hadde man gode erfaringer med å opprette et LOs 
fylkesutvalg. Den fØrste sak som den nye Organisasjonskomiteen må 
ta opp er planene om fylkesorganisasjoner for samorganisasjonene. 
Han hadde en rekke eksempler på at slike organisasjoner fungerte 
godt ikke bare i faglige spØrsmål, men også i politiske. 

MØtet ble hevet kl. 13.00. 
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Ettermiddagsmøtet onsdag 25. mai 

EttermiddagsmØtet ble satt kl. 14.35 med Reiulf Steen som diri
gent. Han refererte en del permisj onssØknader fØr man fortsatte 
med debatten om organisasjonsformene. 

Debatten fortsetter. 

Ronald Rooth, Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforb., sa at han 
var enig med SkytØen i at man måtte tilpasse fagbevegelsen etter 
utviklingen, men det må ikke skje på en slik måte at vi bytter med
lemmer. Siktemålet må i tilfelle være å få flere medlemmer til LO, 
sa Rooth som syntes hans eget forbund hadde gjort et solid arbeid 
til fremme av medlemmenes interesser. Rooth viste til opplærings
planer forbundet har kjempet gjennom, planer som siden har dannet 
mønster for andre forbund. Han trodde at når samarbeidet mellom 
forbund mange steder fungerte dårlig kunne det ha sammenheng 
med at industriforbund kanskj e var mer interessert i å overta med
lemmer enn å samarbeide. Han advarte Kongressen mot Sakseides 
forslag som han oppfattet som en skj erpelse av Organisasjonskomi
teens innstilling. 

Holger Hjarbo, Skog og Land, sa at han syntes fagbevegelsen, 
forbundene i fellesskap, måtte kunne skape et ukeblad som alter
nativ til Aktuell - et virkelig skikkelig fagblad. Han kritiserte også 
de han kalte enkelte industriforbund som kommer og forsøker å 
overta Skog og Landarbeiderforbundets medlemmer - uten at med
lemmene selv Ønsker noen overgang. Han tok opp forslag 1038 som 
innebærer at forbundene oppheves og at hvert medlem blir di
rekte knyttet til LO som administrativt deles inn i fagseksjoner. 
Det ville være en mye bedre lØsning enn Organisasjonskomiteens 
innstilling, mente Hjarbo. 

Odd Kåre Kvalheim, Telefolkenes Fellesforbund trodde ikke det 
ble siste gang LO-kongressen diskuterte organisasjonsformene. Men 
han lurte på om det var tillitsmennene som var mest opptatt av 
spØrsmålet og ikke medlemmene? Kanskje medlemmene synes det 
er bra ettersom oppslutningen om debattopplegget ikke var så stor? 
Når man skulle avgjøre saken måtte man skjele til dem som står 
utenfor LO. Man må passe seg vel for å gjøre LO mindre tiltrek
kende. Han ba til slutt Leif Haraldseth bekrefte at de premisser 
som organisasj onskomiteen har lagt til grunn for sitt forslag, j fr. 
side 22 i innstillingen, blir fulgt opp i det videre arbeid med denne 
saka. 

Svein Muffetangen, Jern og Metall, Telemark, tok opp forslag 
1 056. Med henvisning til de Øvrige forslag mente han å kunne trek-
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ke den slutning at flertallet av medlemmene var imot. Han var 
fornØyd med hva innstillingen sa om at intet vedtak skulle treffes 
over hodet på medlemmene. Han var redd sammenslutning av flere 
forbund ville frata medlemmene innflytelse. Han hadde lagt merke 
til at motstanden var størst fra de små forbund. Han sa det var 
viktig med LO-utvalg på arbeidsplassene. Han mente at tillitsmen
nene på fylkesplanet må velges, det vil styrke deres posisj on. 

AsbjØrn Larsen, Arbeidsmandsforbundet, Kirkenes, mente at 73-
vedtaket hadde blitt en belastning man hadde vanskelig for å kom
me unna. Det eneste nye i forslaget fra Organisasjonskomiteen var 
at man skulle nedsette en ny komite. Han hadde vansker med å 
forstå uttrykket om at man på "hver arbeidsplass skulle nedsette 
LO-komiteen som var forpliktet til samarbeid». Dette var komplisert 
p.g.a. de andre gruppenes ansettelsesforhold. Han støttet Muffetan
gen i at man burde beholde dagens ordning. 

ThorbjØrn Braathen, Handel og Kontor, Østfold og Akershus, 
mente innstillingen var så forsiktig at det bØd på problemer å vedta 
den. Samarbeidet på arbeidsplassene er imidlertid avhengig av en 
helt spesielle type tillitsmenn. Store saker ble behandlet av de store 
foreningene, så hadde de små bare å velsigne vedtakene. Han opp
fordret Kongressen til å la Organisasjonskomiteens innstilling være 
en utfordring. 

Nils H. Johannessen, Sekretariatet, var overbevist om at det kom 
til å bli sterke reaksjoner dersom Kongressen skulle vedta noe som 
betydde flytting av medlemmer fra et forbund til et annet. Han 
var også glad for at Organisasjonskomiteen ikke har gått inn på 
en slik linje. Den Ønsker ingen tvangssammenslutninger. Han ad
varte også mot Sakseides tilleggsforslag som han mente kunne bety 
et ekstra press på medlemmene. Norsk Elektriker- og Kraftstasjons
forbund fikk sitt organisasjonsområde fastsatt i 1957 gjennom LO
vedtak. Han så ikke noe behov for endringer av dette. Han pekte 
videre på at en opplØsning av dette forbundet ville bety at med
lemmene måtte spres i 6-7 ulike forbund. Dette er et forhold 
som varierer noe fra forbund til forbund. Johannessen tok opp for
slag nr. 1 047 - subsidiært ville han støtte forslag 1 028. 

Dagfinn Nordbotten, Vestfold, sa at han syntes det var noe vrØvl 
å hevde at de som står på golvet og arbeidslederne ikke kunne 
samarbeide. De har de samme interessene og arbeider begge for sitt 
levebrØd. Det eneste vi setter som krav er at de fØlger LOs vedtek
ter. Det kan man jo ikke si om alle andre innen LO. Og det er disse, 
kamerater, som representerer den virkelige fare, mente Nordbotten. 

BjØrn Berby, NFAFT, sa i sitt innlegg at han ville anbefale 
organisasjonskomiteens innstilling ut i fra at tiltak ikke vil komme 
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fra over liggende organer uten at det er bred enighet i grunnorgani
sasjonene, Berby anbefalte videre spesielt innstiliIngens punkt 2 b 
som forpliktet et samarbeid i LO-utvalg. Han kom videre inn på 
representant Strømmen fra Hotell og Restaurants uttalelser og sa 
fØlgende : 

Representant Strømmen fra Hotell og Restaurant tok opp deres 
problemer med organisering av deres arbeidsledere innen bransjen, 
Hotel og Restaurant var i 1 9 5 1  også med på stiftelse av vårt for
bund, men har ikke greid å fØlge opp med overfØring av deres 
overordnede personell til vårt forbund. Han blandet videre sammen 
NFATF og Arbeidslederforbundet. Jeg gjør merksam på at Arbeids
lederforbundet er den gule organisasjon og at LO-arbeidslederne 
er tilsluttet NFATF. At NFATF kun har en håndfull medlemmer 
innen Restaurant stemmer dessverre. De fleste i akkurat denne 
bransjen står utenfor LO og i Arbeidslederforbundet, i mot
setning til vår styrke overfor Arbeidslederforbundet innen indu
strien. Jeg kan anbefale at Hotell og Restaurant kan ta opp dette 
spesielle problem på ny, men at en lØsning ikke bare rettes mot 
de som nå er i LO, men at man alvorlig bØr se på det store flertall 
som nå er uorganisert eller står i det gule arbeidslederforbundet. 
Vi i NFATF regner oss som gode arbeidskamerater med de Øvrige 
i LO, sa Berby, som anbefalte organisasjonskomiteens innstilling. 

Reidar Finnmark, Petro-kjemisk Forening, Rafnes, gjorde rede for 
de anstrengelser LO nå gj ør for å få ordnede organisasjonsforhold 
innenfor olje- og petrokj emisektoren. Det finnes i dag en flora av 
organisasjoner og såkalte konsernklubber rundt omkring. For å 
rydde opp i dette gikk LO inn for å opprette petrokjemiforeningen 
på Rafnes. Denne foreningen har gitt opptakten til en sterkere 
offensiv på denne sektoren. Her ligger en stor utfordring. Et av 
hovedproblemene for organisasjonen er at mange av arbeidstakerne 
man sØker å organisere kommer fra miljØer som står fjernt fra 
LO. Det gjelder skipsoffiserer, som kapteiner og maskinister, sa 
Finmark bl. a. 

Ingvald A. Hansen, NFATF, refererte fra komiteens innstilling og 
konkluderte med at hans forbund anbefalte forslaget fra organisa
sj onskomiteen og at Kongressen burde stemme for det. (Innlegget 
var meget vanskelig å oppfatte p.g.a. feil mikrofonbruk. ) 

Reidar Albertsen, Fengselstjenestemannsforbundet, Landås, sa det 
hadde vært mye snakk om solidaritet og samarbeide. Hans forbund 
hadde mot seks stemmer gått inn for et fagforbund for samtlige 
statsansatte. Det var viktig at tillitsmennene rundt om styrket det 
faglige samarbeidet. Medlemmene selv må imidlertid finne ut at det 
lØnner seg å gå sammen i større enheter. Skulle hans forbund kunne 
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gi de samme betingelser som for eksempel Jern og Metall til medlem
mene ville man ha en kontingent som helt priset forbundet ut. Med 
færre forbund kan man oppnå mye lØnnsmessig og sosialt, mente Al
bertsen. Yrkesstoltheten måtte vike og fagforeningsboka gjøres mer 
attraktiv materielt, mente han. 

Leif Haraldseth summerte opp debatten og svarte på flere spØrs
mål som var rettet til ham. På spØrsmålet fra John Erik Eriksen 
svarte han at ingen overfØring av medlemmer vil finne sted som 
diktat ovenfra. 

Han takket for at så mange hadde tatt del i debatten. Når det 
gjaldt fylkesorganisasjoner kunne han være enig med Kaldahl om 
en fortgang. Han henviste ellers til forslagets pkt. 6 B. Angående 
Worums forslag 1085 var han ikke interessert i å støte Lærerlaget 
bort. Det kunne skje om forslaget ble vedtatt. Men han var enig i 
Worums tilleggsforslag. 

Han mente det skulle lite til fØr hele innstillingen fra organisa
sjonskomiteen raknet. A behandle den var som å balansere på strak 
linj e. Hovedsaken var at man ble enige om prinsippene i innstillin
gen, blant annet om samarbeidsorganer på arbeidsplassene. Disse 
organene vil være forberedelsene til industriforbundene. 

Han siterte fra innstillingen hvor det het at opprettelsen av indu
striforbund måtte komme som et naturlig resultat : klare krav fra 
fagbevegelsen. Framdriften er avhengig av vedtak i de organer som 
forbundsformene vil berØre. 

Haraldseth fant at forslagene og innleggene i debatten spriket 
som staur. Han mente or�anisasjonskomiteens innstilling la for
holdene til rette for at stauren kunne bæres parallellt framover. Han 
anbefalte at man tok hele innstillingen opp til votering og at de 
mange forslagene ble sendt sekretariatet til vurdering. 

Dirigenten viste til komiteinnstillingens punkt 2 a som anbefalte 
opprettelse av en ny komite, og han foreslo at man stemte over 
innstillingen under ett og sendte de Øvrige forslag bortsett fra ett 
til Sekretariatet. Det gjaldt Harald Minkens forslag. 

Debatt om forretningsordenen. 

John Sakseide fikk ordet til forretningsordenen og sa at han for
langte realitetsvotering over sitt tilleggsforslag til organisasjons
komiteens innstilling. Han forlangte dette satt opp mot dirigentens 
forslag om oversendelse til Sekretariatet. Han ba også dirigenten 
gjenta forslagets ordlyd for å vise hvor beskjedent innholdet var. 

Dirigenten refererte forslaget som var et tillegg til pkt. 1 .  
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Roar Helgesen, NFAFT, sa til forretningsorden at hvis forslaget 
fra Sakseide ble realitetsbehandlet ville han også forlange realitets
behandling av forslagene 1029 og 1030. 

Alex Zeylon, Østfold, viste til forslaget fra Nordbotten som var 
et tilleggsforslag til pkt. 6. Han mente at dette også burde voteres 
over. 

Harald Minken, Oslo, sa til forretningsorden at forslagene 1 029 
og 1 030 i realiteten hadde samme innhold som hans eget forslag. 
Han syntes at Kongressen kunne merke seg det og kanskj e stemme 
for hans forslag - selv om det var «hans» forslag. 

Dirigenten sa at Kongressen selv måtte ta stilling til behandlings
måten. Hans forslag gikk ut på at alle forslagene, bortsett fra for
slaget fra Minken, ble oversendt Sekretariatet og videre til den nye 
organisasjonskomiteen uten realitetsbehandling, og at man deretter 
stemte over organisasjonskomiteens innstilling. Han viste til mot
forslagene på at alle forslag som var framsatt skulle realitetsbe
handles. 

Arne Nakim, Vestfold, forlangte igjen ordet til forretningsorden og 
mente det måtte gå an å skille mellom de forslagene som er satt opp 
mot innstillingen og de som er tillegg. 

Dirigenten avviste denne påstanden og sa at det var umulig å 
trekke noe klart skille mellom typene forslag. Han foreslo at Kon
gressen voterte over hans forslag til behandlingsmåte kontra reali
tetsbehandling av samtlige forslag. 

VOTERINGEN 

Dirigentens forslag til behandlingsmåte ble vedtatt med over
veldende flertall og forslagene, med unntatt av Minkens forslag, 
var dermed vedtatt oversendt Sekretariatet. 

Steen refererte så forslaget fra Minken. Ved voteringen ble for
slaget klart nedstemt mot ca. 15 stemmer. Organisasjonskomiteens 
innstilling ble så tatt opp til votering og vedtatt mot 1 1  stemmer. 

Dirigenten foreslo 1 0  minutters pause fØr behandlingen av punkt 
9 på sakslisten. 

226 



«HVA SKJER I FAGBEVEGELSEN» 

Gunn Vigdis Olsen Hagen overtok som dirigent. FØr man gikk lØs 
på pkt. 9 fikk Ragnar Røberg Larsen, Administrasjonen, ordet. Han 
gjorde oppmerksom på tm bok «Hva skjer i fagbevegelsen?:' som var 
lagt ut på bordene. Dette var en bok som var resultat av ett års 
forskning av forskeren Jan Erik Karlsen som står bevegelsen nær. 
UndersØkelsen som har omfattet 5800 fagorganiserte omhandler en 
rekke aktuelle og viktig faglige spØrsmål. Egentlig skulle boka vært 
utdelt fØr kongressen, for mange av spØrsmålene var allerede ferdig
behandlet på Kongressen, men boka var ferdig fra trykkeriet fØrst 
onsdag formiddag. 

Blant de mange saker undersØkelsen ga svar på nevnte RØberg 
Larsen «hvordan fullfØre bedriftsdemokratiet» .  Mellom 86 og 6 0  
prosent a v  de spurte hadde svart p å  spØrsmålene. RØberg Larsen 
syntes de 250 000 kronene undersØkelsen hadde kostet var vel an
vendte penger. 

I 

Pål Steigan, Oslo, tok ordet til forretningsorden. Han ville arre
stere Steen for måten han hadde foretatt avstemningen fØr pausen. 
Det var ikke 1 1 ,  men minst 20 som var mot det forslaget man stemte 
om. Han synes det var en smålig måte å gjØre det på fra Steens 
side. Man fratok delegatene stemmeretten på denne måten. Enten 
fikk man si det var stort flertall for, eller så fikk man telle skikkelig 
opp stemmene mot. 
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Dagsordenens punkt 9. 

LOs hand l ingsprog ram. 

Dirigenten orienterte så om saksdokumenter som var lagt ut som 
pkt. 9 og ga ordet til Tor Halvorsen. 

Tor Halvorsen: Det er nå tredj e gang et forslag til LOs hand
lingsprogram behandles av LO-kongressen. Handlingsprogrammet 
er en blanding av prinsipp og arbeidsprogram. Karakteren av 
arbeidsprogram får programmet ved at det på en rekke områder 
krever gjennomfØrt konkrete arbeidsoppgaver innenfor et avgrenset 
tidsperspektiv. Samtidig gir programmet klart uttrykk for de mer 
langsiktige og prinsipielle spØrsmål for samfunnsutviklingen. LØs
ningen av arbeidsoppgavene på kort sikt er nØdvendige ledd 
den samfunnsutvikling som ansees Ønskelig på lenger sikt. 

Det prinsipeielle grunnlag for Handlingsprogrammet finner vi i 
kravene om politisk og Økonomisk demokrati. Frihet og rettssikker
het er også sentrale begrep i den demokratiske arbeiderbevegelsens 
ideologiske fundament. Samfunnsutviklingen må likeledes sikre en 
mer rettferdig fordeling - Økonomisk, sosialt, kulturelt og miljØ
messig. Fordelingskravet retter seg således mot et hvert område av 
betydning for samfunnsmedlemmenes livssituasjon. 

Med bakgrunn i dette ideologiske fundament er Handslingspro
grammet utformet denne gangen som tidligere. Sikkerhet for at 
arbeidsoppgavene som stilles i forgrunnen, er prioritert i samsvar 
med medlemmenes oppfatning, har vi fått gjennom de mange råd
slag og debattopplegg som er gj ennomfØrt i de senere åra. Dette 
gj elder bl.a. debattopplegg om miljØspØrsmål og den nye arbeids
miljØloven. Debattopplegget om prisproblemene tok også opp opp
gjØrsformene til drØfting. Med bakgrunn i disse og andre rådslag i 
de senere åra ble det denne gangen ikke gjennomfØrt et eget råd
slag i grunnorganisasjonene med sikte på et nytt handlingsprogram. 
En tok derimot kontakt med forbundene og ba om forslag til end
ringer i Handlingsprogrammet. Forbundenes oppfatninger utgjorde 
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en del av arbeidsgrunnlaget for den komiteen som har arbeidet med 
forslaget til handlingsprogram i LO. 

Det fØrste forslaget til handlingsprogram ble sendt ut til grunn
organisasjonene gjennom forbundene ved juletider. I alt fikk vi inn 
om lag 300 forslag til endringer, tilfØyelser og kommentarer til det 
opprinnelige forslag til handlingsprogram. Alle forslagene er vur
dert av Sekretariatet. En rekke forslag er innarebdiet i Handlings
programmet og framgår med uthevet skrift i dette. For Øvrig vil 
Sekretariatet vurdere de Øvrige forslag nærmere. En rekke av for
slagene er interessante, selv om de er av en karakter som gjØr det 
vanskelig å fØre dem inn i et program. 

Fagbevegelsen er nært knyttet opp til industrisamfunnet. Mer 
enn noen annen samfunns- og yrkesgruppe erkjente industriarbei
deren på et tidlig tidspunkt at fellesskapets makt var nØdvendig 
for å oppnå sosial rettferdighet. Omfordeling av inntekt og formue 
var imidlertid ikke tilstrekkelig til å oppnå tilfredsstillende ma
terielt og sosialt nivå for det vanlige samfunnsmedlem. 

Produksjonsvekst har derfor vært en nØdvendig forutsetning for 
sosial og Økonomisk framgang for arbeidstakerne. 

Derfor har de fagorganiserte alltid hatt forståelse for behovet 
for økonomisk vekst. I så måte representerer forslaget til hand
lingsprogram en dreining. Det stilles ikke lenger reservasjonslØst 
krav om sterk Økonomisk vekst, vesentlig hØyere forbruk eller an
dre materielle forbedringer. Handlingsprogrammets sentrale bud
skap er krav om hØyere livsstandard. I dette ligger vilj e til av
veining mellom vekst og vern, mellom livskvaliteter som krever et 
stØrre Økonomisk grunnlag og andre som kan kreve at en avstår 
fra visse produksjonsformer. Ikke minst gjelder dette innenfor mil
jØsektoren. Et bedre arbeidsmiljØ kan kreve at en avstår fra visse 
produksj onsformer. Den samme problemstilling gjØr seg gjeldende 
i forhold til det ytre miljØ - beskyttelse av jord, luft og vann mot 
forurensninger og andre milj Øforstyrrelser. Ønsker vi kortere ar
beidstid kreves også avveininger. Dette gjelder enten arbeidstids
forkortelsen gjennomfØres ved redusert arbeidstid, lengre ferie eller 
reformer hva pensjonsalderen angår. 

På andre områder krever hØyere livsstandard et større Økonomisk 
grunnlag uten at dette vil gi den enkelte mer til personlig forbruk. 
Klare eksempler i så måte er helsevern og utdanningssektoren. 
Dette er sektorer av samfunnslivet som må antas å sluke betyde
lige deler av vårt Økonomiske grunnlag i årene framover. 

Et samfunn preget av hØyere livsstandard er heller ikke noe 
absolutt mål. Sosial trygghet, gode levekår, bedre helse og arbeids
miljØ og lØsning av miljØproblemene gir oss viktige kj ennetegn ved 
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veien mot et samfunn med hØyere livsstandard. Imidlertid kan et 
godt samfunn aldri defineres eksakt. Tvert imot vil oppfatningen 
av samfunnet, dets �valiteter og skavanker alltid formes av sam
funnsutviklingen. Utviklingen etter krigen er i så måte et bevis for 
dette. Det er utvilsomt den sterke Økonomiske utviklingen i denne 
perioden som i dag gjØr at vi stiller større krav til de kvalitets
messige sider ved samfunnsutviklingen. Derfor vil kravet om hØyere 
livsstandard være et sentralt mål for fagbevegelsen i lang tid fram
over. 

På enkelte sentrale samfunnsområder er det ikke prutningsmonn 
i de fagorganisertes oppfatning av samfunnets forpliktelser. FØrst 
og fremst gjelder dette forholdene på arbeidsmarkedet. I fagbeve
gelsen betyr full sysselsetting at alle har rett til å livnære seg og 
sine ved eget arbeid. Vi er klar over at i vårt vidstrakte og spredt 
bosatte land, har dette vært og vil heller aldri bli noen enkel opp
gave. Det bærer også Handlingsprogrammet preg av. Avsnittet 
arbeid og trygghet anviser et omfattende sett av nØdvendige 
nærings- og arbeidsmark,edspolitiske virkemidler for å greie j obben. 
Sammen med Arbeiderpartiet skal vi etter hvert makte å skape reelt 
innhold i begrepet full sysselsetting. Det viser dette partis hånd
tering av arbeidsledighetsproblemene under det omfattende Øko
nomiske tilbakeslaget som vi nå gjennomlever. Med samme ledighet 
hos oss som i andre vestlige industriland ville om lag 100 000 nord
menn vært uten arbeid. Arbeid for alle er også en sentral arbeids
oppgave i DNAs arbeidsprogram. 

I tillegg til at Handlingsprogrammet er mer omfattende denne 
gangen, er også flere saksområder behandlet i egne avsnitt. Det 
gj elder familiepolitikken. Dessuten er forholdet mellom pensjonistene 
og LO behandlet i et eget avsnitt. Disse spØrsmålene har vært med 
også i tidligere programmer. Det at de denne gangen er trukket ut 
i egne avsnitt, betyr at familiepolitikken og forholdet til pensjo
nistene er tillagt større vekt denne gangen. 

Handlingsprogrammet oppfatter og behandler likestillingsproble
mene som en del av familiepolitikken. Det er en sentral oppgave 
for fagbevegelsen å endre tradisjonelle oppfatninger av den plass 
og de oppgaver menn og kvinner skal ha i familie-, arbeids- og 
samfunnsliv. Med dette som utgangspunkt er det Sekretariatets 
oppfatning at en i arbeidet for likestilling må finne fram til lØS
ninger som tar hensyn til de ulike familiemedlemmers interesser. 
Familien er her vidt definert fra den tradisjonelle kj ernefamilien 
til enslige. Jeg skal ikke gå mer i detalj om dette, men viser til egen 
redegjØrelse om de familiepolitiske spØrsmålene. 

Når forholdet mellom pensjonistene og fagbevegelsen er behandlet 
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i et eget avsnitt, gir også det uttrykk for at en heretter vil sette 
flere ressurser inn i arbeidet for forbedringer i pensj onistenes kår. 
LO er Norges største pensjonistorganisasjon med mer enn 100 000 
pensj onister som medlemmer. Programmet framhever behovet for 
å finne fram til bedre lØsninger på pensjonistenes Økonomiske 
problemer. Samtidig oppfattes dette som en del av et større problem
kompleks. Vel så viktig som å gi alle våre eldre - også de som bare 
har Folketrygdens minstepensjon et skikkelig Øk;onomisk grunnlag 
- blir det å finne fram til en totalt sett mer meningsfylt pensjonist
tilværelse. Utvidet kontakt med yrkeslivet i eldre år er en sentral 
oppgave i denne forbindelse. Kombinasjoner av arbeid og trygd vil 
både gjøre eldre mennesker mer konkurransedyktige i arbeidslivet 
og gi mulighet for større valgfrihet for de eldre til å disponere sin 
tid. Det blir også viktig å finne fram til mer meningsfylte måter 
å disponere sin tid på. Utvidet reisevirksomhet synes eldre men
nesker å tillegge størst vekt. For å skaffe til veie rimelige og me
ningsfylte tilbud om reiser har LO i samarbeid med Norsk Pensjo
nistforbund, Arbeidernes Opplysningsforbund, Folkeferie og Norsk 
Folkehjelp tatt initiativet til stiftelsen Norske Pensjonistreiser. 

Innenfor arbeidsmiljØsektoren var vårt sentrale krav for 4 år 
siden å erstatte arbeidervernloven med en samlende arbeidsmiljØ
!ov. Dette er oppnådd. Sammen med de rettigheter den nye arbeids
miljØloven gir og de forbedringer som er skjedd i Hovedavtalen 
på dette området, blir hovedoppgaven i denne kongressperioden å 
fylle disse med et reelt innhold. Makter vi dette vil våre krav i 
arbeidsmilj Øavsnittet i stor utstrekning bli oppfylt. 

Handlingsprogrammets krav til det ytre miljØ finner vi flere 
steder. I avsnittet om forbrukerpolitikken stilles bl. a. krav om 
utvidet ansvar for produsentene for det produkt som sendes ut 
på markedet. I avsnittet om ferie, fritid og naturvern kreves at 
naturverntiltakene utformes slik at dagens og morgendagens krav 
til jakt, fiske og naturopplevelser blir tilfredsstilt. For Øvrig kon
sentrerer dette avsnittet seg om innholdet i ferie og fritid. Hand
lingsprogrammet foreslår at arbeidstidsforkortelsen i neste kon
gressperiode tas ut som en ukes ekstra ferie. I seg selv betyr dette 
at ferie og fritidsspØrsmålene vil Øke i betydning i kongressperi
oden. UnderSØkelser har vist at det er store forskjeller i mulighe
tene for å nyttiggjØre seg ferie og fritid mellom forskjellige grup
per. Lavinntektsgruppene, de store barnefamiliene og pensjonistene 
kommer dårlig ut av ferie og fritidstilbudet. Derfor understrekes 
det i programmet at ferie og fritidsoppgavene må bli lØst i sam
arbeid mellom arbeidslivets organisasjoner og offentlige myndig
heter. Det kreves også at det tas initiativ til en bedre samordning 
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av arbeidet med disse spØrsmål mellom fagbevegelsen, Norsk Folke
ferie, Arbeidernes Opplysningsforbund, Norsk Folkehjelp og Norsk 
Pensjonistforbund. 

Det har i de senere år blitt stadig mer klart at det Økonomiske 
grunnlaget for mange representerer en sperre i utnyttelsen av ferie 
og fritid. Det stilles ikke krav om utvidelse av feriegodtgjØrelsen, 
som i dag er 9 lh  prosent. Derimot krever programmet at det gis 
Økonomisk dekning for et rimelig fritids- og ferieforbruk. I prak
sis innebærer dette at en utvidelse av feriegodtgjØrelsen vil vur
deres nærmere i lØpet av kongressperioden. 

Handlingsprogrammet har et hØyt ambisjonsnivå på det sosiale 
område. Jeg skal ikke gå detaljert inn på dette. Et område vil jeg 
imidlertid få kommentere noe nærmere. Programmet stiller ikke 
krav om en generelt sett lavere pensjonsalder. Det åpnes mulighet 
for lavere pensjonsalder for yrkesgrupper med spesielt byrdefullt 
arbeid. Utover dette kreves det i kongressperioden utredning av 
muligheten for innfØring av pensjonssystemer som i større utstrek
ning tillater individuelle valg av pensjonsalder. Menneskelig og 
sosialt med dette være en riktig vei å gå. I dag har vi i for stor 
utstrekning tendens til å pasifisere mennesker gjennom pensjonist
tilværelsen. Gjennom en mer fleksibel pensjonsalder og bedre kon
takt med yrkeslivet som pensjonist vil mange problemer kunne 
lØses. 

Handlingsprogrammet erkjenner at tariffpolitikken aldri kan lØse 
våre inntektspolitiske målsettinger fullt ut. I tillegg til en solidar
isk utforming av tariffpolitikken, må det settes inn virkemidler i 
arbeidsmarkedets- og næringspolitikken til fordel for de lavtlØnte. 
Slike virkemidler må påvirke lØnnsevnen i næringer og bedrifter. 
Ofte henger lavtlØnnsproblemene sammen med strukturproblemer, 
sesongvariasjoner i produksjonen eller konkurranseforholdene på 
det hjemlige marked så vel som eksportmarkedene. En j evnere 
inntektsfordeling krever også tiltak gjennom skattepolitikken. 

Et område av vesentlig betydning for den faglige og politiske 
arbeiderbevegelse, er arbeidet for demokratisering - sikre fler
tallets innflytelse over samfunnsutviklingen. I vårt Økonomiske liv 
omfatter demokratiseringen i særlig grad bedriftenes styrer, de 
sentrale organer i våre banker og kredittinstitusjoner. Når det 
gjelder bedriftene har norsk arbeiderbevegelse foretatt sitt valg. 
Gjennom bedriftsdemokratiet krever lØnnstakerne styringsrett i 
kraft av arbeidsinnsats i bedriften. Dette er et krav på linje med 
den styringsrett som i dag er gitt kapitaleierne. Både kapital og 
arbeid får sitt vederlag fra produksjonsprosessen. Da bØr de etter 
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vår oppfatning ha styringsrett i bedriftene på lik linje. Med bak
grunn i de representasjonsordninger som til nå er gj ennomfØrt, vil 
LO i samarbeid med Det norske Arbeiderparti utrede den videre ut
vikling av bedriftsdemokratiet. Det er viktig at vi gjennom en slik 
utredning kan avklare egne standpunkter fØr vi går videre fram. 
Kravene til demokratisering og sterkere samfunnsmessig styring 
går for Øvrig igjen i forhold til banker og kredittinstitusj oner. 

Bruk av elektronisk databehandling i produksj onen er nyttig. 
Uvettig brukt kan dette innsnevre IØnstakerens frie stilling og true 
hans integritet. Derfor stiller Handlingsprogrammet krav om be
skyttelse av lØnnstakere mot misbruk av persondata. 

Datateknikken må innpasses i planlegging og styring av produk
sjonen slik at lØnnstakeren sikres fullverdig innsikt og kontroll
muligheter. 

I Landsorganisasjonen driver vi et utstrakt internasjonalt arbeid. 
Målet for dette arbeidet er en verden med frihet, arbeid og rettferd. 
Midlet er aktiv innsats gjennom våre egne internasj onale samar
beidsorganisasjoner, blant annet den Frie Faglige Internasj onale, 
Nordens Faglige Samorganisasj on og Den europeiske faglige sam
organisasjon. I denne kongressperioden har et vesentlig siktepunkt 
med det internasjonale arbeidet vært å få til endringer i viktige 
industrilands Økonomiske politikk for igjen å sikre full sysselsettng. 
For å oppnå dette ble det blant annet tatt initiativ til Oslo-konfe
ransen om sysselsetting og Økonomisk politikk i begynnelsen av 
april. Til denne konferansen sto de sosialdemokratiske partiene 
og fagbevegelser i Norden som innbydere. Jeg skal ikke gå mer 
i detalj om det internasj onale faglige arbeidet. Jeg viser til faglig 
regnskap og egen redegjØrelse om disse spØrsmål. Det internasjonale 
avsnittet i forslaget til handlingsprogram vil kreve at vårt inter
nasjonale faglige engasjement ytterligere forsterkes i tida framover. 

Handlingsprogrammet avsluttes med avsnittet «En sterk fagbe
vegelse» .  Her presenteres synspunkter på innholdet i begrepet en 
sterk fagbevegelse. Det trekkes opp et handlingsmØnster for hvor
dan fagbevegelsen skal gjøres sterkere. Forholdet til de uorganiserte 
er av sentral betydning i denne forbindelse. I dag er 675 000 lØnns
takere organisert i forbund tilsluttet Landsorganisasjonen. Det er 
gjennom massiv oppslutning om fellesskapet i Landsorganisasjonen 
at lØnnstakerne har tilkjempet seg styrke og innflytelse i samfunnet 
vårt. Det er viktig å bevare dette. For å få flere med i dette felles
skapet er det avgjØrende å få til fordeler for de organiserte, som 
ikke de uorganiserte nyter godt av. 

Vi har også andre aktiva som vi bØr kunne utnytte bedre. Jeg 
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vil her trekke fram et forhold som for så vidt ikke er en del av selve 
Handlingsprogrammet. Det er imidlertid avgjØrende for å virkelig
gjøre programmet. Fagbevegelsen har etter hvert blitt en betydelig 
arbeidsgiver. Direkte er vi det for tillitsmenn og funksjonærer 
i våre mange organisasj onsledd. Indirekte er vi det for ansatte i en 
rekke Økonomiske foretak. Eksempler på slike er A-pressen, for
sikringsselskapene Samvirke, Landsbanken og Folkeferie. 

Det er disse menneskelige ressurser som disse organene rommer, 
og de andre vedtak på denne Kongressen, som skal settes inn for 
å virkeliggjØre Handlingsprogrammet. 

Det er viktig at disse ressursene settes best mulig i stand til å 
lØse denne oppgaven. Derfor har LO medvirket til at AOF skal opp
rette et eget senter for personal- og lederopplæring. 

Senteret vil begynne sin virksomhet 1. august i år. Senteret skal 
ha til oppgave å drive opplæring av ansatte i arbeiderbevegelsens 
organisasj oner og i institusjoner og foretak med tilknytning til 
arbeiderbevegelsen. Landsorganisasjonen har medvirket til at Sente
ret blir etablert. I dette ligger også en forpliktelse for oss til å stille 
oss åpne for de oppgaver Senteret er satt til å lØse. Ikke minst må 
gjØre det funksjonsdyktig. 

For Øvrig erkjennes det at det ikke vil være mulig å nå Hand
lingsprogrammets ulike målsettinger alene gjennom framstØt over
for vår tariffmotpart. Derfor må arbeidsoppgavene forfØlges både 
gjennom avtaleverket og lovveien. Dette krever fortsatt samarbeid 
med Det Norske Arbeiderparti. På dette punkt bØr vi være realist
iske. Av det faglige regnskapet for denne kongressperioden fram
går fullt ut betydningen av nært samarbeid med Det Norske Arbei
derparti. På programområde etter programområde viser det faglige 
regnskapet betydningen av sterk politisk slagkraft. I denne kon
gressperioden har arbeiderregjeringen hatt politisk slagkraft. Dette 
har gitt betydelig gjennomslagskraft for LOs Handlingsprogram. 
Både på det Økonomiske område, på det sosiale område, arbeidet 
med arbeidsmiljØproblemene og andre sentrale områder gir det 
faglige regnskap uttrykk for at de arbeidsoppgaver vi stilte i for
grunnen for 4 år siden har hatt betydelig gj ennomslagskraft. Der
for bØr samarbeidet med Det Norske Arbeiderparti fortsette. Erfar
ingene har vist oss at det styrker oss og sikrer en sterk fagbevegelse. 

Med dette legger jeg forslaget til Handlingsprogram fram til av
stemning. Det har fått enstemmig anbefaling i LOs sekretariat. Det 
er et omfattende program som skyver merkesteinene på de fleste 
samfunnsområder et langt stykke framover. 
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Skal det virkeliggjØres, kreves bred oppslutning fra tillitsmenn 
og medlemmer i alle organisasj onsledd. Bedre skolerte tillitsmenn 
og funksjonærer gjennom Senteret for personal- og lederopplæring 
er også viktig. Det er også valgseier til Arbeiderpartiet. Alt dette 
er avgjØrende forutsetninger for en sterk fagbevegelse. Det er bare 
en sterk fagbevegelse som kan virkeliggjØre Las Handlingsprogram. 

Handlingsprogrammet - avsnittet Familie- og likestillingsspørsmål. 

Liv Buck holdt denne innledningen : 

I det fØrste Handlingsprogrammet som ble vedtatt på LO-kon
gresen i 1969, er det slått fast: 

LO vil viderefØre arbeidet for reell likestilling mellom kvinner 
og menn. 

Siden den tid har så vel likestillingsspØrsmål som familiepolitiske 
spØrsmål stått i fokus både i den faglige og i den politiske debatt. 

På Kongressen i 1969 var 15 av 3 0 0  representanter kvinner. I 1973 
mØtte det 2 1  kvinner. 

I dag er vi 44. 35 er valgt fra forbundene, 8 fra fylkene og 1 fra 
Sekretaria tet. 

Det er gledelig at kvinnerepresentasjonen på Kongressen er Øket 
slik i denne perioden, men det er selvsagt ikke tilstrekkelig. 

Skulle vi i dag ha hatt en representasjon i forhold til medlems
tallet i de ulike forbund, burde 66 vært valgt fra forbundene i ste
det for 35.  

Tar man hele Kongressen under ett, dvs. både forbundene, fyl
kene og Sekretariatet, skulle kvinnetallet vært 88. Vi er som sagt 
44. 

Fra forrige Kongress til denne, ble tallet på kvinnelige represen
tanter mer enn doblet. Det viser at det går. 

Vi er med andre ord på rett vei, og jeg er ikke i tvil om at det 
er Handlingsprogrammet fra 1969 til 1973, hvor målsettingen om 
likestilling mellom kvinner og menn er knesatt, er en medvirkende 
årsak til den utvikling som er skjedd. 

Antall kvinner med inntektsgivende arbeid har Økt sterkt i de 
senere år. 

Mens 40,5 % av alle kvinner i alderen 16-74 år i 1974 var ute 
i arbeidslivet, er prosentsatsen ved utgangen av 1976 Økt til 45 % 
- en Økning på nesten 100 000 i denne perioden. 

I og med at flere kvinner går ut i arbeidslivet, blir også flere 
med i fagbevegelsen. 
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Ser vi på det totale medlemstall i Landsorganisasjonen i dag, 
har vi tilslutning fra 72 % menn og 28 % kvinner. 

I Kongressperioden 1973-7 7 har medlemstallet totalt Økt med 
ca. 60 000, hvorav 24 900 menn og 35 100 kvinner. Størst er altså 
medlemstilgangen fra kvinnene. Økingen i perioden utgjør med an
dre ord 10 200 flere kvinner enn menn. 

En slik utvikling fØrer naturlig nok med seg krav til fagbeve
gelsen dersom disse kvinner skal få en reell mulighet til å delta 
i samfunns- og organisasjonslivet på like linje med andre arbeids
takere. 

I fagbevegelsen Ønsker vi et demokrati som er bygd og ledet av 
kvinner og menn i fellesskap. 

Vi Ønsker aktivt, gjennom vår politikk og våre målsettinger å 
sØke og legge forholdene praktisk til rette for å gi kvinnene like
verdige muligheter med mennene. I et demokratisk samfunn er 
dette en nØdvendighet. 

Demokrati er avhengig av de manges interesse og aktivitet, og det 
kan ikke tolereres at en stor del av våre samfunnsborgere - ofte 
hØyst ufrivillig - nærmest skal være passive tilskuere til det som 
skjer i vårt samfunn. 

Det er de utfordringer fagbevegelsen vil stå overfor som angår 
familienes velferd, som er tatt opp i Handlingsprogrammet for neste 
kongressperiode - i kapitlet Familiepolitikk, men også i de ulike 
avsnitt for Øvrig i programmet. 

Det dreier seg om 
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utbygging og tilrettelegging av 
arbeidsmuligheter så vel for kvinner 
som menn, 

tilstrekkelig utbygde barnehageplasser, 
reelle muligheter for utdanning og 
videreopplæring, 

bryte ned fordommer, samt påvirke og endre 
tradisjonelle oppfatninger av menns og kvinners 
rolle i samfunns- og arbeidsliv, 

Økonomisk dekning for permisjonsrettigheter 
i den nye arbeidsmiljØloven, 

sikre tilsyn ved barns sykdom når begge foreldre 
er yrkesaktive, 



fjerne bestemmelser i skattelovgivningen som 
begrenser yrkesaktivitet, 

bedre foreldrenes muligheter til mer kontakt 
med sine barn. 

Forslagene 

Jeg vil nå gi noen kommentarer til de vel 30 forslag som er kom
met til avsnittene i Handlingsprogrammet om likestilling- og fa
miliepolitikk. 

En del likelydende forslag om at ordet Familiepolitikk bØr er
stattes med ordet Kvinnepolitikk. 

Jeg vil gjerne fØr jeg begrunner Landsorganisasjonens holdning 
til dette forslaget, trekke fram litt fra historien om kvinnespØrsmål 
i fagbevegelsen. 

Allerede i 1 940 ble det dannet en kvinnenemnd i fagbevegelsen. 
Helt fram til 1974 fungerte den som et rådgivende organ for Lands
organisasjonen i spØrsmål som angikk kvinnene. På den tid denne 
kvinnenemnda ble startet, var det om lag 55 000 kvinner med i 
fagbevegelsen. I dag er vi 1 8 8 000. 

Også på det lokale plan hadde man kvinnenemnder. Meningen 
var at det skulle dannes slike nemnder i hver samorganisasjon i 
landet vårt - vel 200 i alt. I lØpet av de ca. 30 år disse eksisterte, 
lyktes det kun å få registrert vel 20 slike lokale nemnder. 

Likesom fagbevegelsens arbeidsoppgaver har vært i forandring 
opp gjennom årene, har også samfunnsutviklingen gjennomgått 
forandringer. Kvinnenes stilling er i dag ikke lenger kvinnesak alene, 
verken i fagbevegelsen eller i samfunnet ellers. Famielipolitiske 
spØrsmål er både menns- og kvinners fellesengasjement. 

Det er erkjennelsen av dette som ligger bak LO-kongressens prin
sippvedtak i 1 969, når den enstemmig ga sin tilslutning til omorgani
sering av disse kvinnenemndene i fagbevegelsen, så vel sentralt 
som lokalt. Jeg vil også legge til at initiativet til omleggingen kom 
fra fagbevegelsens kvinner selv. De var for lengst blitt klar over 
at skulle målsettingen om reell likestiling noen gang nås måtte 
kvinnenes spesielle problemer drØftes i de organer hvor både kvin
ner og menn var representert - i klubber - i fagforeningene -
i forbundene og i fagbevegelsens høyeste organer. 

I dag har vi LOs utvalg for familiespØrsmål, så vel sentralt som 
i fylkene, og både kvinner og menn er med. 

Utvalgene er godt mottatt, og har betydd en opptrapping i aktivi
teten omkring så vel likestillingsspØrmål som kvinnenes spesielle 
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problemer. Dette har gitt seg utslag i Økt kvinnedeltakelse på for
bundenes landsmØter og også til denne LO-kongressen. 

Ut fra det som her er sagt, vil det være et tilbakeskritt å gå inn 
for forslaget om å erstatte avsnittet Familiepolitikk med Kvinne
politikk. 

Mange forslag tar opp saker som det allerede er dekning for i 
Handlingsprogrammet. For ordens skyld nevner jeg en del av disse 
forslagene: 

- at det Økonomiske grunnlag blir lag til rette, slik at en av 
foreldrene har mulighet til å være hjemme hos barna i de 
fØrste leveår, 
at foreldrene gis større mulighet til kontakt med sine barn, 

- bedre muligheter for bruk av deltid for både kvinner og menn, 
- kreve utvidede åpningstider for barnehager, 
- fleksible arbeidsordninger for småbarnsforeldre. 

Et annet forslag reiser forslag om lik lØnn for arbeid av lik verdi 
for kvinner og menn. 

Også dette forslaget er det dekning for i Handlingsprogrammet 
under kapitlet - en inntektspolitikk for utjamning. 

Når dette er sagt, vil j eg også gjerne få understreke at alle 
tariffavtaler mellom organisasjonene i arbeidslivet har i dag gjen
nomfØrt ens satser for kvinner og menn. KvinnelØnningene er med 
andre ord avskaffet. Formelt er det gjennomfØrt likelØnn mellom 
kvinner og menn i vårt land, men i praksis står det mye igjen. 
Dette erkjenner vi i Handlingsprogrammet, og sier klart fra at like
lØnnsproblemene kan ikke vurderes som et isolert lØnnsproblem, 
men må sees i sammenheng med kvinnenes situasjon i arbeids- og 
samfunnsliv. Tradisjonelle kvinneyrker må oppvurderes, og kvinnene 
må få bedre arbeidsmuligheter i yrker og faggrupper som tradisjo
nelt har vært forbeholdt menn. 

I ett av forslagene tas opp Økonomisk dekning for fravær fra ar
beidet i forbindelse med barns sykdom. En slik reform er allerede 
på trappene, og vil gi utearbeidende foreldre med barn under 1 0  
å r  rett til å t a  seg fri med full lØnn fra sine arbeidsplasser inntil 
1 0  dager i året når barna er syke og har behov for pass og stell. 

Arbeidet fram mot 6-timers arbeidsdag for alle er et annet forslag. 
En ytterligere generell nedsettelse av arbeidstiden uten redusert 

inntekt er et spØrsmål med mange sider, og bØr derfor nærmere ut
redes, slik at en får en oversikt over hvilke utslag en slik reform vil 
gi på forskjellige sider av arbeidslivet. 

Innledningsvis var jeg inne på den organisasjonsmessige utvikling 
for kvinnene i fagbevegelsen. 
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Det er ikke mange land som kan peke på en tilsvarende utvik
ling for kvinnene i fagbevegelsen som i vårt land. 

Til slutt, noen ord om det meget viktige informasjons- og opp
lysningsarbeid. Det må danne grunnlaget for vår bevegelses videre 
frammarsj - også kvinnenes. 

I fjor viste AOFs beretning at 1 20 000 kvinner hadde deltatt i 
Opplysningsforbundets kurs. For menn var tallet 107 000. Dette er 
oppmuntrende tall, men jeg skulle tro at det overveiende antall 
kvinner deltok i såkalte praktiske kurs. Men når kvinnene kommer 
til vår bevegelses opplysningsvirksomhet i et slikt antall, må det 
være en oppgave for oss i fagbevegelsen og i Arbeidernes Opplys
ningsforbund å sØke å motivere disse kvinnene til å ta andre kurs, 
som faglig grunnkurs og kurs med faglig/politisk innhold. Da vil 
de få et grunnlag som vil sette dem i stand til å opptre sterkere i 
våre organisasjoner. 

Resultatene gir seg ikke selv. Det er de hundrede - ja tusener 
aktive kvinner rundt på arbeidsplassene, i sine fagforeninger som 
sammen med sine mannlige arbeidskamerater gjør dette mulig. 

Det ligger mange oppgaver foran oss som skal lØses. Vi har fort
satt en god marsj foran oss. Men, det er sammen vi skal marsjere 
videre fram til den virkelige likestilling for aUe i samfunnet. 

Jeg anbefaler derfor Kongressen å vedta de avsnittene i det revi
derte Handlingsprogram som vedrØrer likestilling og familiepolitikk. 

Debatten 

Dirigenten spurte Kongressen om den kunne godta at de fram
satte forslagene til Handlingsprogrammet kunne behandles sammen 
med foreliggende forslag til LOs handlingsprogram. Ingen hadde 
innvendinger mot dette. 

Ella Sandnes, Handel og Kontor, SØr- og Nord-TrØndelag, tok 
særlig for seg avsnittet om omsorgsfunksjonene og de tiltak som 
er foreslått for å styrke disse funksjonene. Hun mente at LO nå 
har definert omsorgsfunksjonen og at det bare kan være et tids
spØrsmål når omsorgslØnn blir innfØrt. Politikerne er rett og slett 
nØdt til å gjennomfØre det i overskuelig framtid, sa Sandnes som 
pekte på betydningen av at fagbevegelsen i god tid forberedte seg 
på denne situasjonen. De som har omsorg må ha de samme mulig
heter til sykelØnn og opptjening av pensjonspoeng som andre. FØr 
eller siden må de som har omsorgsfunksjoner også få behov for 
skikkelige organisasjonsforhold, noe hun ikke synes Norges Husmor
forbund - som står fjernt fra fagbevegelsen - skulle ta ansvaret 
for. 

Elia Sandnes foreslo fØlgende: 
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Forslag til Handlingsprogrammet under .Familiepolitikk. side 21, l. 
spalte, nederst. 

Etter setningen som begynner med: .Etter noen tid bØr reglene osv .• 

- tilfØyes: 
«- og fagbevegelsen må videre arbeide med å oppvurdere omsorgs

funksjoner i heimen, ved innfØring av omsorgslønn, sykepenger og opp
tjening av egne pensjonspoeng i Folketrygden. 

Forslaget framsettes primært som tilfØyelse til Handlingsprogrammet, 
og subsidiært til oversending til Familiepolitisk utvalg. 

Kåre B. Strandlie, Kommuneforbundet, Oppland, understreket 
særlig betydningen av avsnittet om skolepolitikk. - Vi må få et 
utdanningssystem med likestilling mellom grupper, sa Strandlie, 
som nok syntes utviklingen etter 1945 har vært imponerende, men 
det står ennå mye igjen. Det er ennå ikke alle som får skikkelige 
utdanningstilbud. Når vi kan vise til statistikken at 80 prosent får 
videre utdannelse, betyr det ikke at vi har 20 prosent som ikke 
Ønsker slik utdanning. Han i llustrerte dette ved å fortelle at Opp
land fylke i fjor måtte opprette 27 ekstraklasser for å hjelpe ar
beidSledig ungdom i en vanskelig periode. Det betydde store utgifter 
for fylket. I år er SØkningen til videregående skoler så stor at det 
er behov for 41 ekstraklasser i fylket. Man har sØkt staten om 
refusj on, men man kan ikke få svar fØr det er aktuelt å ta et 
standpunkt til spØrsmålet. SpØrsmålet er om fylkesutvalget alene 
kan skaffe de nØdvendige midler, sa Strandlie som ba Sekretariatet 
ta saken opp på en hensiktsmessig måte med myndighetene. 

Over 50 talere - strek satt 

Vel 50 talere hadde meldt seg og dirigenten foreslo fem og tre 
minutters taletid for henholdsvis fØrste og annen gangs innlegg. 

Dirigenten ba talerne melde seg fØr strek ble satt. FØr neste taler 
Arvid Jacobsen, Arbeiderpartiets Presseforbund fikk ordet, ble 
strek satt. En rekke nye talere hadde meldt seg. 

Arvid Jacobsen sa at et ord hadde hengt i lufta i forbindelse med 
Arbeiderpartiets programarbeid, nemlig reformpause. Ordet hadde 
gått igjen også i de fØrste referatene fra LO-kongressen og da til
fØyet «med konservativt drag" .  Representanten Sakseide som er 
partilØS hadde imidlertid gitt spØrsmålet det rette svar under et 
intervju. Nei, var klubbformannens svar. 

Jacobsen mente at dersom LOs handlingsprogram ble gjennom
fØrt slik det forelå på Kongressen ble de kommende fire år slett 
ingen reformpause. Som et eksempel tok han opp forslagene i pro
grammet om et utvidet bedriftsdemokrati. Selvig i NAF og de bor
gerlige partiledere vil neppe kalle det disse forslagene innebærer 
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reformpause. Personlig kunne Jacobsen tenke seg å gå lenger, for 
eksempel ved å foreslå halvparten av st yre- og bedriftsforsamlings
representantene fra de ansatte. Han modererte straks etter tallet til 
49 pst. Han mente programmet hadde behov for en viss presisering 
på dette punkt i tråd med det Tor Halvorsen hadde sagt innled
ningsvis. Jacobsen konkluderte med å vise til at landsmØtet i 
Arbeiderpartiets presseforbund med tilfredshet hadde notert at for
slaget til handlingsprogram ikke gjorde noe unntak for bedrifts
demokratikravene i arbeideravisene. 

Han ville gjøre forsamlingen oppmerksom på at svært mange 
av dem var arbeidsgivere for bedrifter eid av arbeiderbevegelsen -
for eksempel arbeideravisene. Her burde demokratiseringsproble
mene vært lØst langt bedre enn i det Øvrige næringsliv. 

I enkelte aviser sto det bra til, i andre mindre bra. 

Randi Moe, Kommuneforbundet, Akershus, opplyste at forbundet 
hadde visse merknader til handlingsprogrammet som var overlatt 
Sekretariatet. I sin begrunnelse for de tre forslag hun fremmet sa 
hun bl.a. at det viktigste grunnlaget for et politisk program som 
et handlingsprogram var at man maktet å skape arbeidsplasser i 
utkantene. En rekke andre spØrsmål man kom i berØring med hadde 
tilknytning til dette ene problemet. 

Randi Moe satte fram fØlgende forslag: 

Norsk Kommuneforbunds forslag til tilfØyelse I Handlingsprogrammet: 

§ 3. INNLEDNING. 

Nytt avsnitt 6: Arbeide for likestilling mellom kjønnene I stillings
nivå og lønnsforhold. 

§ 30. ARBEID OG TRYGGHET. 

Nytt avsnitt 2: Arbeide for et bedre og mer vari�rt stillingstUbud l 
distriktene. 

§ 66. EN STERK FAGBEVEGELSE. 

Nytt punkt 7:  De fagorganiserte velger/oppnevner a.rbeldstakernes 
representa.nter i styrer og r d. 

Gunhild Indahl, Handel og Kontor, Troms, var særlig opptatt av 
de funksjonshemmedes situasjon i samfunnet og sa at det her er 
langt fra likestillingen i arbeidslivet. Bedrifter får støtte for å ta 
inn funksj onshemmede arbeidstakere, men etter noen uker får de 
beskj ed om at de nok ikke kan få fast arbeid. Det blir på bedrifter 
krevd 1 0 0  prosent effektivitet og det på arbeidsplasser som er 
bygget for oss såkalte normale, sa Indahl. Hun fremmet fØlgende 
forslag: 
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Side 23, 2. spalte gis fØlgende tilføyelse etter setningen som starter 
med -For de store grupper . .  ,.: Fagbevegelsen må engasjere seg direkte 
på den enkelte bedrift for å kartlegge og tilrettelegge hØvelige arbeids
plasser for funksjonshemmede. 

Hun støttet også sin forenings forslag nr. 1204 og sekretariatets 
innstilling til dette. 

Svein Muffetangen, Telemark, sa at handlingsprogrammet er et 
omfattende og vidlØftig forslag. Det er stilt opp store og dristige 
mål for utviklingen på en rekke områder. Det han stilte seg noe 
undrende til var hvordan disse målene kunne oppnås uten å arbeide 
for sosialisme. Om bedriftsdemokratiet sa han at dette ennå bare 
gjelder aksjeselskaper selv om siktemålet er å komme videre slik 
at det omfatter privateide bedrifter også. Men det er ennå bare 1 /3 
demokrati, sa Muffetangen som mente LO måtte gradvis utvide 
styringsretten over bedriftene. 

Flom av forslag. 

Dirigenten opplyste at 50 representanter hittil hadde fremmet 
forslag til programmet, noen av representantene opp til tre forslag 
hver. På denne bakgrunn fant hun grunn til å spØrre Kongressen 
om den kunne godta at alle fremsatte forslag ble oversendt redak
sjonskomiteen uten at de var blitt referert - slik at man kunne 
spare tid og slik at redaksionskomiteen kunne komme i arbeid så 
snart dagens møte var slutL. 

Igjen utviklet det seg til en debatt om forretningsorden. 

Arne Nakim, Vestfold, ville ikke ha ord på seg for at han stadig 
skulle belære dirigenten, men likevel. - Dette var da i strid med 
all praksis. Han hadde aldri opplevd at redaksjonskomiteen behand
let forslag uten at de kjente motiveringene eller begrunnelsene for 
forslagene. Da kunne man enten bare la være å behandle forslagene 
eller så måtte man oppheve streken, foreslo Nakim. 

AsbjØrn Larsen, Arbeidsmandsforbundet, foreslo at forslagene ble 
stensilert og spredt rundt på representantenes bord. 

Svenn Eriksen, Vestfold, sa at det måtte være elementært at for
slag skulle refereres fØr strek ble satt. Kanskje hadde dirigenten 
også kjennskap til det, men forsØkte å omgå praksis med hensikt? 

Dirigenten svarte at det måtte være opp til Kongressen selv å 
bestemme behandlingsmåten. Hun hadde ikke noe imot å referere 
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alle forslagene om Kongressen Ønsket det. Hun opprettholdt imid
lertid sitt eget forslag. 

Etter dirigentens mening var Nakims forslag om å oppheve streken 
det mest ytterliggående og burde voteres over fØrst. 

, 

Odd M. Lundquist, Akershus, sa at han nå måtte det bli orden 
på behandlingen. Elementært nok var det vel også at det ikke kan 
settes fram forslag etter at strek er satt. Han sa at den behandlings
måten dirigenten hadde foreslått kanskje var uvanlig, men man 
måtte være enig i at den var praktisk under de rådende omsten
digheter. 

Pål Steigan, Oslo, krevde stensilering av forslag og foreslo likevel 
strek opphevet. 

Tor Aspengren tok ordet og henstilte til Kongressen å vise vel
villighet i edet hjØrne dirigenten her har kommet opp h. Selv om 
dette er en uvanlig framgangsmåte, sa Aspengren, så kan man heller 
etter behandlingen i komiteen komme tilbake til de enkelte for
slagene. 

Voteringen ga overveldende flertall for dirigentens forslag. Ingen 

forslag refereres, men oversendes straks redaksjonskomiteen. 

Harry Jørgensen, Jern og Metall, så en stor oppgave i utvidet 
bedriftsdemokrati. Han tvilte på at medinnflytelsen var reell i dag 
i og med at de organer der de ansatte er representert, må regnes 
som sandpåstrØende organer. Likevel burde målet være 50 prosent 
representasjon i disse. Administrasjonen tar som regel de reelle 
avgjØrelsene i bedriften i dag, og der blir bare eierinteressen hØrt. 
En viktig oppgave for LO i årene som kommer blir å få innpass her. 
Muligens kan det skje via formuleringen i Handlingsprogrammet, 
hvor det heter at samarbeidsorganene utvikles til å bli bestemmende 
organer. Tariffavtalene og hovedavtalene blir altså viktige midler 
til å nå fram. Offentlig representasjon må ikke gå på bekostning 
av de ansattes. 

Jan Balstad, Jern og Metall, fant måten Handlingsprogrammet var 
behandlet på nyttig. Man har muligheter til å gjøre innflytelse 
gjeldende helt til Kongressen har gjort sitt vedtak. Han spurte om 
ikke Handlingsprogrammet burde vært oppe fØr på Kongressens 
dagsorden. Det ville sikkert endret debatten på en del punkter. 
Balstad fant det uheldig at to viktige saker fra sist var falt ut av 
det nye Handlingsprogrammet. Det gjaldt arbeidstidsforkortelse og 
lavere pensjonsalder. Selv om han var enig i at disse tingene ikke 
var så hØyt prioritert lenger, var det galt å ta bort så viktige mål
settinger. Han fremmet fØlgende forslag: 
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Endring til avsnittet .Forsknlng l lØnnstakernes tjeneste_: 

- Sikre de politiske organers Innflytelse over forskningspolitikken, 

- utarbeide egne forskningspolitiske målsettinger, 
engasjement i forskningsrådenes langtidsplanlegging fremme rag
engasjement i forskningsrådenes langtldspalnIegging fremme fag
bevegelsens målsetting, 

- bruke forskningen som et redskap for et samfunnsformende arbeid 
på arbeiderbevegelsens grunnlag, 

- Innrette forskningen slik at den blir til nytte for lØnnstakerne og 
gjøre forskningsresultatene tilgjengelig for dem som blir berØrt, 

- sikre arbeidstakerne effektiv Innflytelse på forskningsprosjekter l 
de enkelte bedrifter, 

- benytte .samarbeidsprosjekter. der slike kan tjene fagbevegelsens 
mål. 

TIl pkt. 2 

Forutsetningen for at fagbevegelsen skal kunne delta aktivt i en 
forskningspolitisk sammenheng er at en har en eren forskningspolitikk. 
LO må derfor i samarbeid med forbundene utarbeide egne forsknings
politiske målsettinger. 

Til pkt. 3 (siste del) . 

Innen forskningen i dag er langtidsplanlegginger det viktigste styrings
verktØY. Gjennom aktivt å fremme fagbevegelsens målsettinger kan fag
bevegelsen gjennom dette arbeidet Øve stor innflytelse på forskningspoli
tikken. 

TIl pkt. 7.  

Også forskningssamarbeid med eierinteressene kan i spesielle tilfeller 
være i fagbevegelsens interesse. Viktig ved slike prosjekter er det at 
fagbevegelsens premisser er klarlagt på forhånd. Slik at en er sikret at 
det faller sammen med fagbevegelsens målsettinger på kort eller lengre 
sikt. 

Inger Johanne Knutsen, Kommuneforbundet, Bergen, fremmet et 
forslag, som ble avvist av dirigenten, da strek var satt. 

Hun mente at flere kvinner må skoleres for faglig arbeid, slik at 
de kan delta aktivt. Hun var mot prosentvis fordeling av tillits
vervene mellom kvinner og menn. Kvinnene måtte få verv ut fra 
faglige kvalifikasj oner. Det bØd på mange vansker for kvinnene 
å delta faglig. Likestillingen stoppet ved kjØkkendØra for mange. 

Siste taler var Birger Thorsen, Jern og Metall, Aust- og Vest
Agder. Han savnet en holdning i arbeidsprogrammet til idretten. 
Mange av de fagorganiserte er aktive i bedriftsidretten, og fritida ble 
stadig viktigere for de fagorganiserte. 

Fagbevegelsen må arbeide for et tilbud til de store massene, ikke 
bare de få. Mosjonsidretten burde få en plass i bevegelsen. 
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Han minnet om at Bedriftsidrettsforbundet som han så som en 
fortsettelse av AlF hadde over 4000 lag. 

Biger Thorsen, Jern og Metall, Aust- og Vest-Agder, hadde levert 
inn fØlgende forslag: 

Under arbeid for bedre utnyttelse av ferie og fritid, vil LO sam
arbeide med Norsk Folke Ferie, Norsk Pensjonistforbund og Norges 
Bedriftsidrettsforbund for å kunne tilby sine medlemmer en rikere 
ferie og fritid. 

Dirigenten opplyste fØr mØtet ble hevet at det var 61 talere igjen 
til dette punkt på dagsorden. Hun foreslo på denne bakgrunn at 
Kongressen kunne begynne torsdagens mØte en halv time tidligere 

kl. 8.30. Ingen innvendinger ble gjort mot dette. MØtet hevet 
kl. 17.55. 
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Formiddagsmøtet torsdag 26. mai 

MØtet ble satt kl. 8.30 med Reiulf Steen som dirigent og Liv Buck 
og Odd Strand som sekretærer. 

«Frihetens forpost» ble sunget unisont. 

Dagsordenens pkt. 1 1  - Valg 

Ordet ble gitt til valgkomiteens formann som la fram komiteens 
enstemmige innstilling. 

Otto TotZand sa at denne Kongressen atskiller seg på mange 
måter fra tidligere kongresser også hva valgene angår. Jeg antar at 
for fØrste gang i LOs historie skal det velges nye tillitsmenn i alle 
tillitsverv som har med Sekretariatet å gjØre. Grunnen til dette er, 
Aspengren og Strand har passert aldersgrensen 60 år. HØjdahl er 
nettopp blitt sjef for Statens Arbeidstilsyn. 

LO har tidligere i denne uka vedtatt at tillitsmennenes antall 
skal Økes med to, slik at det blir åtte valgte tillitsmenn i alt mot 
nå seks. 

Etter vedtektenes § 6, punkt 3, heter det bl.a . :  

cA velge 15  medlemmer og 9 varamenn til Sekretariatet. Av de 
15 medlemmer er formann, nestformann, hovedkasserer og fØrste
sekretær faste medlemmer av Sekretariatet. De Øvrige valgte sekre
tærer er varamenn for disse i den rekkefØlge Kongressen bestemmer. 
Medlemmene av Sekretariatet skal være bosatt i Oslo eller nærmeste 
omegn, og såvidt mulig skal de fordeles på de forskjellige hoved
yrker. Medlemmene av Sekretariatet og varamennene skal velges ved 
særskilt valg.» 

De fire øverste tillitsverv - formann, nestformann, hovedkasserer 
og fØrstesekretær skal velges med alle rettigheter. Det vil si at 
disse har stemmerett, forslagsrett og talerett. De fire andre er vara
menn for de fire fØrste og har ikke stemmerett, men forslags- og 

246 



talerett, hvis de da ikke rykker opp fordi noen av de fire fØrste til
litsmenn er borte. 

Det sier seg selv at det er mange navn inn i bildet når det gjel
der hvem som skal bekle disse vervene. I en stor folkeorganisasjon 
som vår er kun de beste folkene gode nok. 

Den av Kongressen oppnevnte Valg- og Bevilgningskomite har etter 
en rekke møter blitt enig om å legge fram fØlgende enstemmige inn
stilling : 

Landsorganisasjonens tillitsmenn: 

Formann: Tor Halvorsen, ny. 
Nestformann: Leif Haraldseth, ny. 
Hovedkasserer: Thor Andreassen, ny. 
1. sekretær: Liv Buck, ny. 

Sekretærere :  Svein Erik Oxholm, ny. Harriet Andreassen, ny. Ole 
Knapp, ny. Yngve Hågensen, ny. 

De fire sekretærene er varamenn for formann, nestformann, ho
vedkasserer og 1. sekretær. 

Han understreket hvor viktig det var at de store forbundene var 
med. Tidligere hadde Kommuneforbundet og Bygning vært urepre
sentert. 

Han orienterte så om de enkelte kandidaters arbeidsområde i dag 
og tok spesielt for seg de fire minst kjente, nemlig kandidatene til 
sekretærstillingene. 

Svein Erik Oxholm er for tida personlig sekretær for sosialminis
teren. Han må ikke forveksles med Kommuneforbundets nestfor
mann som har samme etternavn. 

Harriet Andreassen kommer fra Arbeidsmandsforbundet og er 
sekretær der. 

Ole Knapp er fra Bygningsindustriarbeiderforbundnet og er for 
tida LOs distriktssekretær på GjØvik. 

Yngve Hågensen er for tida LOs distriktssekretær i Oslo og Akers
hus. 

Det at alle de åtte kandidatene har fått ordet «ny. ved sine navn 
betyr ikke at de er nye i LO-toppsammenheng, men at de er nye 
i de vervene hvor de er foreslått. To kvinner av åtte står i forhold 
til kj ønnssammensetningen. 

Angående Sekretariatet sa han at alle de store forbundene må 
være med. Kandidatene er satt opp i alfabetisk orden etter for
bundenes navn. Alle varamenn i Sekretariatet har tale- og for
slagsrett og som regel diskuterer en seg fram til enstemmige vedtak. 
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Komiteens forslag : 

Sekretariatets medlemmer: 

1. Øystein Larsen, Norsk Arbeidsmandsforbund. 
2. Finn Nilsen, Bekledningsarbeiderforbundet. 
3. Rasmuss Solend, Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund. 
4. Otto Totland, Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund. 
5. Lars SkytØen, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund. 
6. Håkon A. Ødegaard, Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund. 
7. Arne Born, Norsk Kommuneforbund. 
8. Einar Hysvær, Norsk Nærings- og Nytelsesmiddelarbeiderfor

bund. 
9. Henrik AasarØd, Norsk SjØmannsforbund. 

10 .  Thorvald Karlsen, Norsk Tjenestemannslag. 
1 1 .  Walter Kolstad, Norsk Transportarbeiderforbund. 

Varamenn: 

1 .  Roar Helgesen, Norsk Forbund for Arbeidsledere og Tekniske 
Funksj onærer. 

2. Else Ørbæk, Telefolkenes Fellesforbund. 
3. Eivind Strømmen, Hotell- og Restaurantarbeiderforbundet. 
4. Sverre Kortvedt, Norsk Jernbaneforbund. 
5. Arild Kalvik, Norsk Grafisk Forbund. 
6. Rolf Hauge, Norsk Papirindustriarbeiderforbund. 
7. Knut Nakken, Norsk Skog- og Landarbeiderforbund. 
8. Olaf Axelsen, Norsk Treindustriarbeiderforbund. 
9. Nils H. Johannessen, Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund. 

Samlige 9 varemenn deltar i Sekretariatets møter med tale- og 
forslagsrett. 

Den daglige leder av Statstjenestemannskartellet og LOs kvinne
sekretær møter i Sekretariatet med tale- og forslagsrett. 

Totland gjorde oppmerksom på at de ansatte i LO også har en 
representant i Sekretariatet med tale- og forslagsrett. Det er for 
tida Heidi Svendsen og hun velges ikke av Kongressen. 

Totland kom ellers med fØlgende forslag på vegne av valgkomi
teen: 

Revisjonsutvalget: 

1. Harry Jørgensen, Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund, for
mann. 

2. Jens Torp, Norsk Kommuneforbund. 
3. Storm Lundberg, Norges Handels- og Kontorfunksjonærers For

bund. 
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Varamenn: 

1. Rolf Kaldahl, Norsk Jern og Metallarbeiderforbund. 
2. Olaf Habberstad, Norsk Jernbaneforbund. 
3. Ingeborg Jacobsen, Bekledningsarbeiderforbundeet. 

Totland sa til slutt: - For de som blir valgt som LOs tillitsmenn 
skulle det muligens være unØdvendig å si at dette ikke blir noen 
dans på roser. De får de hØyeste tillitsverv i landets desidert største 
arbeidstakerorganisasj on. Det blir heller ikke noen en-mannsjobb 
for Tor Halvorsen. Det må bli et arbeidslag som sammen skal gjøre 
jobben, slik at LO og forbundene blir enda større og mer inn
flytelsesrik. Uten et slikt samarbeid vil det knirke og tillitsvervene 
blir tunge å bære. 

Jeg er overbevist om at med de mange års tillitsmanns erfaring 
skulle sjansen til å mestre oppgavene være stor. Valgkomiteen er 
overbevist om at vi er kommet fram til den innstilling som vi 
ikke bare vil anbefale, men hvor vi tror at det bØr være store mulig
heter for enstemmighet både når det gjelder LOs topptillitsmenn og 
når det gjelder de vi har foreslått som Sekretariates medlemmer og 
varamenn. 

Generell debatt. 

Dirigenten ga ordet til generell debatt om valgkomiteens inn
stilling. 

Pål Steigan, Jern og Metall, Oslo, sa at Kongressen hadde vært 
en nyttig skole for ham. Den hadde vist at LO-ledelsens makt
arroganse ingen grenser hadde. Kravene fra arbeidsplassene var 
blitt avvist, og denne lærdommen skulle Steigan sørge for ble 
meddelt arbeiderne etter Kongressen. Klassesamarbeidslinjen ville 
fortsette. 

Dirigenten: Jeg ber om at man holder seg til saken. Ellers blir 
jeg nØdt til å avbryte. 

Steigan: Hvis ikke dirigenten avbryter meg flere ganger skal 
jeg komme til konklusjonen. Jeg finner at det ikke er noen oppo
sisjon her på Kongressen som gir grunnlag for å fremme andre 
forslag ved valgene. Vi kan heller ikke stemme for valgkomiteens 
innstilling, konstaterte Steigan. 

Sigfred Hov, BodØ, syntes kvinnerepresentasjonen var for dårlig 
i innstillingen. Det er langt mellom liv og lære, mente Hov. 

Svein Muffetangen, Telemark, satte fram forslag om å bevilge 
1 0 0  000 kroner til SVs ungdom. 

Dirigenten gjorde oppmerksom på at bevilgningene ville bli 
tatt opp etter at valgene var ferdig behandlet. 
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Otto Totland avrundet debatten med å si at kvinnerepresentasjon
en dog er blitt bedre, men at man i fØrste rekke har tatt hensyn til 
hvem som har den brede erfaring som er nØdvendig for å kunne 
velges til topps tillitsvervene. 

VOTERINGEN 

Ved voteringen ble valgkomiteens innstilling vedtatt både når 
det gjaldt LOs tillitsmenn, Sekretariatets medlemmer og vara
medlemmer og revisjonsutvalgets og dette utvalgets varamenn. 

Den nye LO-formannen Tor Halvorsen ble valgt med stormende 
applaus mot fem stemmer. Nestformannen Leif Haraldseth ble også 
valgt med applaus, men mot seks stemmer. For Øvrig var det fem 
stemmer mot alle navn i valgkomiteens forslag. Ingen motforslag 
ble fremmet. 
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BEVILGNINGENE 

Otto Totland la så fram valg- og bevilgningskomiteens forslag til 
bevilgninger. Han sa at Kongressen tidligere hadde vedtatt 700 000 
kroner til Arbeiderpartiets valgkamp, så det var ikke tatt med. 
Man hadde heller ikke tatt med engangsbevilgninger til for eks
empel Chile-aksjonen. De forslag komiteen kom med bygget på de 
bevilgninger som tidligere kongresser hadde gitt flere organisasjo
ner. Komiteens forslag lØd: 

Valg- og Bevilgningskomiteen innstiller for Kongressen på fØl
gende årlige bevilgninger i perioden: 

Arbeiderbevegelsens Internasj . StØttekomite kr. 300 000 
Arbeidernes Ungdomsfylking ,. 100 000 (50 000) 
Framfylkingen ,. 40 000 (30 000) 
Norges Bedriftsidrettsforbund ,. 25 000 (25 000) 
Arbeidernes Edruskapsforbund lt 25 000 (22 000) 
Norsk Arbeidersangerforbund lt 25 000 ( 22 000) 
Norges Kristne Arbeideres Forbund » 25 000 

(Tallene i parentes gjelder bevilgningen ved siste kongress. ) 

Debatten. 
Arvid Jacobsen, Arbeiderpartiets Presseforbund tok ordet og kom

menterte at AUF-bevilgningen kun var fordoblet. Han ville fore
slå en betydelig Økning av belØpet. Forslaget ville sikkert gi både 
den gamle og den nye kasserer ondt i magen. Han gikk inn for en 
femdobling til 250 000 kroner. 

I sin begrunnelse for forslaget sa han at mange på Kongressen 
hadde vært i tvil om hvordan de skulle behandle «de fem".  Skulle 
de forbigås i taushet, skulle vi overse dem, eller skulle vi ta opp 
debatten med dem - med fare for å forlenge Kongressen med en 
uke. Jacobsen mente man gir dem en hilsen og svar ved å stØtte 
fagbevegelsens ungdomsorganisasjon. Kanskj e ble det ferre mygg
stikk ved neste kongress dersom man kunne styrke ungdoms sek-
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toren. Det belØp han foreslo betydde en Økt opprustning av beve
gelsens politiske ungdomsorganisasjon. Han hadde full tillit til 
AUFs ledeles i dag. Til slutt sa Jacobsen: Siden siste kongress har 
oljeprisene steget, vi bruker nå oljepenger på å sikre arbeidsplasser. 
Vi bØr også være vilige til å betale litt for myggolje . . . .  

Birger Thorsen, Jern og Metall, Aust- og Vest-Agder, minnet om 
at Bedriftsidrettsforbundet hadde nær tilknytning til LO og fore
slo en dobling av belØpet til 5 0 000 kroner. 

Dagfinn Niordbotten, Vestfold,  tok opp Framfylkingen og mente 
den trengte å styrkes for å bli en viktig del av fagbevegelsens ar
beid. Han foreslo å bevilge 60 000 kroner. 

Vally BØrnick, Oslo, ville også gi mer til Framfylkingen. Hun 
foreslo 50 000 kroner, men trakk sitt forslag da hun ble gjort opp
merksom på det foregående forslaget. 

Per Ryanes, Oslo, syntes Kongressen var i ferd med å strØ ut 
penger. Han minnet om Muffetangens forslag om 100 000 kroner til 
SVs ungdomsorganisasjon. Skulle man stoppe myggen måtte man 
også støtte andre organisasjoner enn de med DNA-tilknytning som 
motarbeidet den. 

Håkon A. Ødegaard, Sekretariatet, minnet om at LO var landets 
største pensjonistforening. Han tok opp forbindelse med Pensjonist
forbundet og foreslo 25 000 kroner bevilget årlig. til Norsk Pensjo
nistforbund. 

Einar Strand, hovedkasserer, sa at når man går av kan det være 
fristende å klappe inn alle disse forslagene. Han minnet imidlertid 
om den nære kontakt som forelå mellom LO og de organisasjoner 
som var foreslått til bevilgning. BelØpenes stØrrelse var det konfe
rert med organisasjonene om. Han kom også inn på at for eksempel 
AUF får mer i støtte enn det belØpet det er snakk om, bl.a. ved. 
at Arbeiderungdommen støttes direkte. Det samme var tilfellet med 
Pensjonistforbundet som Strand syntes gjorde en meget god og nyt
tig jobb. Når det gjaldt SV så har ikke LO noen forbindelse med 
partiet. Derfor hadde man ikke bevilget penger til det. 

Haakon A. Ødegaard sa at han syntes det ville være en styrke 
om LO kunne bevilge 25 000 kroner årlig til Norges Pensjonist
forbund. 

Ronald Rooth, Elektriker og Kraft, støttet opp om Arvid Jacob
sens forslag om å Øke bevilgningene til AUF til 250 000. Han syntes 
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det var all grunn til å styrke ungdomsbevegelsen i kampen bl. a. 
mot de holdninger AKP m-l sØker å utbre. 

John Sakseide, Bergen, sa at han godt kunne skjØnne Strands 
argumentasjon, men at han også måtte innrØmme Kongressen å ha 
andre meninger. Han støttet Økte bevilgninger til AUF. 

Otto Totland talte imot å Øke bevilgningene ut fra komiteens 
forslag. Det er nøye vurdert. Bevilgningene er foreslått Økt fra 
Kongressen i 1973 da de var på 149 000. Nå 540 000. 

VOTERINGEN 

Arbeiderbevegelsens internasjonale stØttekomite. 300 000 kroner, 
vedtatt mot 5 stemmer. 

AUF. 100 000 kroner vedtatt bevilget mot 105 stemmer som 
ble avgitt for Jacobsens forslag. 8 stemte mot bevilgning i det hele 
tatt. 

Framfylkingen. 40 000 kroner, vedtatt mot 106 stemmer som ble 
avgitt for forslaget fra Nordbotten. 9 stemte mot bevilgning i det 
hele tatt. 

Norges Bedriftsidrettsforbund. 25 000 kroner, vedtatt med stort 
flertall. 1 stemte mot bevilgning. 

Arbeidernes Edruskapsforbund. 25 000 kroner mot 1 stemme. 
Norsk Arbeidersangerforbund. 25 000 kroner mot 1 stemme. 
Norges Kristne Arbeideres Forbund. 25 000 kroner mot 8 stemmer. 
Forslaget fra Svein Muffetangen om å bevilge 100 000 kroner til 

SVs ungdom ble nedstemt med overveldende flertall. Etter krav om 
telling ble det klart at det var 21 som støttet forslaget. 

Dirigenten tok så opp forslaget fra Håkon Ødegaard om en årlig 
bevilgning på 25 000 kroner til Norsk Pensjonistforbund. Han gjorde 
oppmerksom på at Strand ikke hadde noe imot forslaget. 

Det er det sterkeste argument jeg hittil har hØrt om en bevilg-
ning, sa dirigenten. 

Forslaget fra Ødegaard ble så vedtatt mot 1 stemme. 
Dirigenten foreslo 10 minutters pause. 
MØtet hevet kl. 10. 00. 
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Fortsatt debatt om handlingsprogrammet 

Etter pausen overtok Gunn Vigdis Olsen Hagen som dirigent. 

Per Ryanes, Oslo, var enig med dem som mente at kvinner og 
menn i fagbevegelsen sammen måtte lØse problemene. Han var glad 
for at merknadene fra Oslo Samorg i stor grad var fulgt i forbin
delse med revisjonen av Handlingsprogrammet. Tre punkter var 
imidlertid ikke med og han fremmet dem som forslag. De lØd : 

Avsnittet: Et rettferdig og godt lØnnssystem. 

Tillegg til pkt. 5: c- og dette ikke fører til miljø-, arbeids- og sikker
hetsmessige skadevirkninger .• 

Videre avsnittet: Sosial trygghet for alle. 

c- forlenge ferien til fem uker i den fØrstedelen av kommende kon
gressperioden, noe som vil gi osv. -." 

Side 25 samme avsnitt: 

cPensjonister med minsteytelsen må derimot.. 

Ellers sa han at han ville komme tilbake til demokratiet be
vegelsens bedrifter under et annet punkt på dagsorden. 

Jon Solvang, Telemark fylke, tok opp miljØ- og kraftutbyggings
diskusjonen. Han mante til en riktig avveining, og han syntes det 
var viktigere enn noen gang å spØrre hva kraften ble brukt til? 

Dirigenten måtte under innlegget komme med en sterk henstilling 
om ro i salen. 

Solvang fortsatte med å trekke fram Hardangervidda som er 
rekreasjonsområde av største betydning for tusener av mennesker. 
Han stilte seg skeptisk til videre kraftutbygging og appellerte om 
verning av vår natur. Han foreslo fØlgende: 

I likhet med Arbeiderpartiets stillingstagen til vern av våre naturher
llgheter, bør også LOs kongess gi sin tilslutning til denne sak, og støtte 
fullt opp om de syn som kommer så klart fram og sist ble bifalt a� 
A-partIets landsmøte. 

Ivar Ødegård, Oslo, tok under arbeid og trygghet opp byenes pro
blemer. Her var det nØdvendig med et Handlingsprogram a la 
Arbeiderpartiets. Det var også viktig med et bredt spekter av ar
beidsplasser i byene slik at man ikke endte opp med administrasjon 
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av enkelte byer. I Oslo har man landets kanskje beste yrkesskoler, 
men tallet industriarbeidsplasser går ned. Han fremmet fØlgende 
forslag om Husbanklån på eldre hus : 

Josteringsindeksen for eldre Husbanklån reduseres eller settes ut av 
kraft inntil dette spørsmål er nærmere utredet. 

Slik som ordningen er nå, vil disse boliger få en stigning l husleiene 
på minst 10 prosent pr. år, når en også har hensyn til Økningen i 
de kommunale avgifter. Dette er en stigning som Ikke står l forhold til 
disse boligers standard. Det vises til uttalelse fra kongressen l NBBL 
og representantskapet l Oslo B01lg- og Sparelag. 

KolbjØrn Wahlquist, Sogn og Fjorden fylke, tok opp de problemene 
skiftarbeidere og pendlere hadde når kona ble sjuk. 

Hans forslag lØd: 
Sekretariatet tar inn l Handlingsprogrammet et avsnitt om pendlere/ 

skiftarbeidere angående deres problem når kona blir syk. 
Sekretariatet vil l kongressperioden arbeide for at skiftarbeidere og 

pendlere kan få en humorvlkarordning på Ilk linje med dem som gjel
der for dagarbeidere. 

Arne LØken, Hotell og Restaurant, Oslo, mente handlingsprogram
met hadde vært holdningsskapende for folk som hadde studert det. 
Han var ikke fornØyd med Kongressens vedtak om lavtlØnnsfagene, 
men satte sin lit til fellesutvalget mellom partiet og fagbevegelsen 
som Steen hadde opplyst om. Han kommenterte punktene inntekt, 
utdanning og fritid. Blant annet sa han at fritidstilbudet måtte 
lages slik at også handikappede kunne ha glede av dem. 

Gunnar Gimnes, Elektriker og Kraftstasjonsforbundet, tok for 
seg arbeid og fritid som var utgangspunktet for begrepet velferds
samfunnet. Han henledet oppmerksomheten på at samfunnet måtte 
ha rikelig tilgang på energi som var grunnlaget for all virksomhet. 
Kompromisset på DNA-landsmØtet mellom naturvern og kraftut
bygging kan gi en pekepinn om kommende problemer. Disse vil 
fagbevegelsen bli medansvarlig for. Han opplyste at hans forbund 
hadde utarbeidet et debattopplegg « SØkelyset på elforsyningen».  
Når det er ferdig blir det sendt LO. 

Han tok opp forslag 1 10 1 .  

Inger Holgersen, Bekledning, Bergen, tok for seg avsnittet om 
sosiale ytelser og var glad for at tannlegehj elp skulle inn under tryg
desystemet. Ikke minst hadde det betydning for de eldre. UfØre 
og eldre trenger i dag mest sosial hjelp, men man burde komme 
dit at de selv mer eller mindre betalte for de tjenester de ble ytet, 
slik at de slapp å oppSØke sosialkontoret. Spesielt henledet hun opp-
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merksomheten på de store boutgiftene mange eldre har. De kunne 
for husleiens vedkommende gå opp i 20 til 25 prosent. 

Hun kom med fØlgende forslag til s. 27, siste avsnitt. 

Utredning av tannlegetjenesten for eldre prioriteres. 

Odd Bach, Transport, tok opp begrepet «Utvidet demokrati og 
satte fram fØlgende forslag : 

Annet avsnitt i . Landsorganisasjonen i Norge vU. tilfØyes: 
.- gjennom aksjeovertagelse, kommunal og statlig styrerepresenta

sjon •. 

Han koplet forslaget sammen med de stØtteordninger som i det 
siste er gitt til industrier som har gått dårlig. Han fant det ikke 
umoralsk å kople dette sammen. Tvertimot. Støtten er penger be
vilget på vegne av fellesskapet. Til gjengjeld må fellesskapet ha 
kontroll over bedriftene. 

Han kom også inn på den kontakt norsk våpenindustri har med 
de internasjonale våpenkonserner og fremmet fØlgende forslag: 

Til Avsnittet om .En verden med frihet, arbeid og rettferd •. Nytt av
snitt: 

Landsorganisasjonen i Norge vil arbeide aktivt mot at deler av vAr 
industri skal bli integrert i den internasjonale vApenindustri. 

Albert Uglem, Statstjenestemannskartellet, sa bl.a. at det syste
matiske arbeidet med LOs handlingsprogram er med på å legge 
grunnlaget for stadig større samfunnsengasjement fra LOs side. 
Uglem syntes ikke det gikk an å trekke noe skarpt skille mellom 
livsstandard og levestandard. Fagbevegelsen har gjennom alle år 
bidratt til å heve både livsstandarden og levestandarden. Uglem 
kunne konstatere at det har skjedd en voldsom Økning i samfunns
innsatsen på mange områder. I 1 948 var det ansatt i det offentlige 
80 000 mennesker. I 1977 er tallet 209 999. Prognosene går ut på 
at det ved år 2000 vil være ansatt 550 000, sa Uglem bl. a.  

Nils H. Johannessen, Elektriker og Kraft, gikk inn for å styrke 
yrkesorienteringen og fremmet fØlgende forslag som tidligere var 
levert dirigenten: 

.LO må styrke sin administrasjon med sikte pA bedre A kunne følge 
opp utviklingen innenfor skoleverket, og virke koordinerende for for
bundene. Motivering: Dette er et så omfattende felt at det ikke er 
mulig for de enkelte forbund gjennom sine ordinære tillitsmenn A være 
å jour med utviklingen. 

Arne Nakim, Vestfold, henviste til forslag 1 1 10 og fortalte om 
nedleggelsen av en rekke arbeidsplasser ved Soya i Larvik. Arbei-
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derne fikk tilbud om ny jobb i Sandefjord 4 mil unna. Dette er ikke 
noe alternativ for arbeidstakere som har spasert til jobben gjennom 
et langt liv. Vi burde bruke etableringsloven til å opprette bedrifter 
der hvor andre nedlegges, sa Nakim, som fremmet dette forslaget 
til avsnitt «Arbeid og trygghet. :  

Arbeide for at de som rammes av bedriftslnnskrenknlnger og nedleg
gelser av arbeidsplasser sikres nytt arbeid nærmest mulig sftt tidligere 
arbeidssted. 

Nakim gikk ellers sterkt inn for avsnittet om bedriftsintern att
fØring, at bedriftene selv får ansvaret for de skadene som de på
fØrer arbeidstakerne. 

Eugen Leganger, NNN tok opp fØlgende forslag 540, 1289, 742 
og 588 som han delvis refererte. 

AsbjØrn Larsen, Arbeidsmandsforbundet, advarte Kongressen mot 
å tro at de fem ml-erne skulle representere den egentlige opposisjon 
i fagbevegelsen. Fagbevegelsen selv tar avstand fra slike venstre
ekstremister, sa Larsen, som ellers var skuffet over LO-ledelsens 
syn på det han kalte en rekke «progressive forslag». Han advarte 
også mot LOs partipolitiske avhengighet til DNA og sa at denne 
avhengigheten var med på å undergrave fØlgende forslag: til av
snittet om «utvidet demokrati». Han satte fram dette forslaget : 

De ansatte og representanter for lokalsamfunnet m& f& styringsrett l 
bedriftenes beslutnIngspro ess. Videre: 

Statsutvalget skal sammen med kommunen der bedriften ligger, vur
dere situasjonen og ta standpunkt til nedleggelse eller fortsatt drift. 
Folkevalgte organer: Kommunestyrer, fylkesting og Storting fatter en
delig vedtak i sIlke saker. 

Ved fortsatt drift innsettes en ledelse for bedriften p& statens og kom
munens vegne, med deltakelse av de berØrte arbeidere. 

Ved nedleggelse skal de som mister sftt arbeid sikres full lØnn inntil 
de er skaffet ny, likeverdig jobb l rimelig nærhet fra sitt hjem. Ingen 
m& gjennom bedriftsnedleggelser tvinges over I pendlertilværelse». 

Det nedsettes et permanent statlig utvalg under Regjeringen for A 
tre aktivt inn i bildet ved bedriftskrlser. Arbeiderne ved berØrte be
drifter f&r representasjon l utvalget. 

Alle bedrifter f&r meldeplikt overfor utvalget i god tid før det kom
mer på. tale med innskrenkninger i produksjonen eller nedleggelser av 
bedriften. 

Til avsnittet om en sterk fagbevegelse: 

Setningen l nest siste avsnitt l kapitlet som begynner med -Spesielt 
viktlg er det å vedlikeholde og styrke det faglig/politiske samarbei
det . . .» g&r ut og erstattes med: 

Fagbevegelsens sjØlstendighet må. stadfestes ved at det ikke etableres 
noen fast samarbeidsform til noe politlsk parti. Fagbevegelsen skal være 
et korrektiv til partiene utgått av arbeiderbevegelsen og ikke et red
skap for ett av dem. 
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Gunnar Solvang, Postfolkenes Fellesforbund, sa at han var meget 
glad for den sterke stilling Postsparebanken har i Norge. Han sa 
at postverket i Norge er det eneste i verden, ved siden av den 
svenske, som Økonomisk står på egne ben. Han la ikke skjul på 
at LO og DNA har en stor del av æren for at så har skjedd. Han 
snakket også sterkt for å sikre og aller helst Øke den del av 
betalingsformidlingen som postgiroen i dag representerer. Banken 
presser på for å få Økt sin andel. Solvang satte fram dette forslaget: 

Martin Tveiten, Hotell og Restaurant, roste forslaget til handlings
programmet og pekte spesielt på viktigheten av at arbeidsledige ikke 
skal tape noe, verken i pensjonspoeng eller feriepenger. Om lØnns
utj evning sa Tveiten at det burde gis etterslep til den enkelte ar
beidstaker, ikke til grupper arbeidstakere. Den interne lØnnsfor
skjellen på en bedrift varierer som kjent mye. Han sa seg ellers 
glad for at handlingsprogrammet også har med et avsnitt om en 
aktiv forbrukerpolitikk og han gikk inn for å styrke kooperasjonen 
i Norge. 

Per Berge, Norsk Tjenestemannslag, Trondheim, henviste til for
slagene 1 1 12 og 1 1 1 3  som han tok opp. Han sa at det har vært 
blandet mottakelse for forskningsmeldingen og gikk selv inn for å 
�tyrke den del av forskningen som kan skje i lØnnstakernes inter
esse. 

Hans Haugen, Norsk Tjenestemannslag, Skien, understreket særlig 
betydningen av avsnittet sosial trygghet for alle. Han trakk fram 
to sentrale spØrsmål, en oppjustering av sykepengene og en skikkelig 
opptrapping av ytelsene til pensjonistene. Han var glad for at 
Norsk Pensjonistforbund nå naturlig var med i dette arbeidet. Han 
gikk også inn for at tannhelsen burde sidestilles med annen helse
tjeneste. 

Kåre B. Werner, Norsk Folkehjelp, redegjorde for Norsk Folke
hjelps tilknytning til fagbevegelsen. 

- I våre vedtekter og i vårt arbeidsprogram for inneværende 
landsmØteperiode, er Norsk Folkehjelps tilhØrlighet til fagbevegelsen 
slått sterkt fast samtidig som det understrekes at Norsk Folkehjelp 
som arbeiderbevegelsens helse- og miljØorganisasjon vil ha som ut
gangspunkt arbeiderbevegelsens målsetting. Det er naturlig at LOs 
handlingsprogram også vil være utslagsgivende for Norsk Folkehjelps 
arbeid innenfor det sosiale, helsemessige og humanitære arbeidet som 
vår organisasjon skal dekke opp, sa Wærner. 
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Videre kom han inn på en rekke tilbud Norsk Folkehjelp har til 
fagbevegelsens medlemmer og konkluderte med at han håpet at de 
som er til stede på Kongressen på sine steder ville medvirke til det 
best mulige samarbeid med våre lag, slik at Norsk Folkehjelp og 
fagbevegelsen på det lokale plan i størst mulig grad kan finne fram 
til lØsning av felles oppgaver som vil gavne vår bevegelse. 

Pål Steigan, Jern og Metall, Oslo, mente at Handlingsprogrammet 
ikke hadde noen tilknytning til hovedtyngden av de forslag som 
var sendt inn. Få fagforeningsmedlemmer kjenner igjen Handlings
programmet eller går god for det. Forslaget til paroler i de inn
sentde forslag står i motsetning til det meste i Handlingsprogram
met, sa han. 

Videre sa han at Handlingsprogrammet la opp til en politikk som 
brØt drastisk med forslagene for eksempel når det gjelder lØnns
tillegg, oppgjØrsformer, arbeidstid og flere andre ting. De faglige 
kampsaker som her er nevnt viser at man har en faglig politikk. 
Opposisjonen på Kongressen er ikke å finne i SV, for deres repre
sentanter har knelt for LO-ledelsens linje. 

Han mente forslaget til handlingsprogram var en oppfØlging av 
Regjeringens langtidsprogram og DNA-programmet, Lite var rettet 
inn på konkret handling. Selv slØvede borgerlige kommentarer 
hadde registrert at i begrepet «livsstandard» skjulte det seg en 
plan om lavere levestandard. 

Steigan fremmet disse forslagene: 

Innvandringsstoppen avskaffes, forbud mot gruppelmport av frem
medarbeidere, Ilke rettigheter for norske og utenlandske arbeidere. 

Videre : 
Bedriftene forpliktes tD å ta inn alle arbeidere som har vært I streik. 

Ingen trakassering må finne sted. Under og etter en konfllkt skal Ikke 
de arbeidere denne vedgår måtte skrive under noen som heIst lojaDtets
erklæring for sitt arbeid. 

Når det har vært streik skal de bedrede resultater gjelde fra over
enskomstens utløP. 

Dirigenten henstilte etter Steigans innlegg at forsamlingen lyttet 
med samme interesse også til de 30 innleggene som gjensto. 

Jens Tveit Aga, Arbeidsmandsforbundet, tok opp problemene 
man hadde på Vestlandet. Han mente veibevilgningene måtte legges 
slik opp at ledigheten ble minst mulig. Med henvisning til Halvor
sens uttalelser om databehandling sa han at dette var et stadig 
tilbakevendende problem for plasstillitsmennene. Fagbevegelsen 
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hadde så lett for å være på etterskudd med nye ting, også data
problemene. Derfor ba han om at saken ble prioritert straks. 

Odd Kåre Kvalheim, Telefolkenes Fellesforbund, sa at i hans 
forbund hadde man aktivisert medlemmene med et eget handlings
program som i store trekk falt sammen med LOs program. Han 
skjØnte derfor ikke Steigans antydninger. 

Han tok opp at det var større medinnflytelse i private bedrifter 
enn i offentlige. Han fant det skuffende og ba om at saken ble reist 
snarest. 

Gro Balas, Handel og Kontor, Oslo, tok opp kvinnens stilling i 
arbeidslivet og fagbevegelsen. Samfunnet hadde endret seg mye i 
likestillingsspØrsmålet, men fagbevegelsen var blitt hengende etter. 
Mange kvinner er usikre, så de må komme med i grupper som disku
terer problemer. Hun ville imidlertid kategorisk avvise at det ble 
drevet kvinnelig fraksjonsvirksomhet innen fagbevegelsen i Oslo. 

Hun fremmet fØlgende forslag: 
Det utarbeides et debattopplegg som tar for seg: Kvinnens stilling 

i arbeids- og samfunnslivet. 

Videre hadde hun fØlgende tillegg til Handlingsprogrammet :  
1 .  Til kapittel o m  -En inntektspolitikk for utjamning»: 

Arbeide for at likelØnnsprinsippet blir gjennomfØrt i praksis. 

2. Til kapittel: -Arbeid og trygghet»: 

Arbeide for at det opprettes flere abeidsplasser for kvinner. 

John Sakseide, Jern og Metall, Bergen, sa til dem som mente at 
LO ikke hadde arbeidsoppgaver, at de ikke bare manglet vilje, men 
også evne til å se oppgavene. Han la til at alle fra Jern og Metall 
når de kom tilbake til sine arbeidsplasser og skulle fortelle hva 
som hadde skjedd på Kongressen, burde nevne hvem som hadde 
stemt mot Lars SkytØens kandidatur. 

Han kom inn på sine gode erfaringer med bedriftsdemokratiet, 
men der de endelige avgjØrelsene skulle tas, satt aksjonærene fort
satt med flertall. Dette måtte det gjøres noe med. 

Brynjulf Mugaas spurte hva innholdet i forslaget til handlings
program var? Det var konkret to ting: Tvangstiltak over uorgani
serte og styrking av samarbeidet med Arbeiderpartiet. Begge ting 
svekket fagbevegelsen etter Mugaas' mening. 

Det at de uorganiserte skal sies opp fØrst er å gi arbeidsgiverne 
rett til å si opp folk. Dessuten var linjen til ledelsen fortsatt å 
skremme de uorganiserte. 
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Hen mente fagbevegelsen ikke hadde noen innflytelse på DNAs 
politikk. Det var ikke snakk om samarbeid, men systematisk utnyt
telse av fagbevegelsen. Et brudd her er forutsetningen for en fri 
fagbevegelse. Samarbeidskursene med NAF var også et eksempel på 
den klassesamarbeidslinj en LO-ledelsen la opp til. 

Han fremmet fØlgende forslag til uttalelse: 
Opp mot .En sterk fagbevegelse>. 
Kongressen krever brudd med DNAs Økonomiske, polltIske og organi

satoriske utnytting av fagbevegelsen. 
Brudd med alt samarbeid med N.A.F. 
For en fri og demokratisk diskusjon I fagbevegelsen. Mot suspensjo

ner og eksklusjoner av fagorganiserte som står l opposisjon tn LO
ledelsens llnje. Suspensjoner og eksklusjoner som er foretatt på det 
grunnlaget oppheves. Eksklusjonen a.v SEF og av NSEL oppheves. 

Forbundsstyrene skal bare ha rett tn å ekskludere nazister/fascister 
og streikebrytere. 

FastlØnte tillitsmenn skal være i produksjon I sitt gamle arbeid minst 
3 måneder I året. De skal Ikke lønnes hØyere enn gjennomsnittet innen
for den industrigren/etat de kommer fra. Mot tvangsorganlsering og 
tarlffavglft for uorganiserte. Gjøre klubber og foreninger tn kamp
organisasjoner. 

A ksel Kloster, Jern og Metall, Hordaland og Sogn og Fjordane, 
tok opp oljepolitikkens betydning for sysselsettingen. Det må kom
me krav om sterkere statlig styring av oljepolitikken. En rekke 
eksempel tilsa det. Videre måtte man se på leiefirmaenes virksom
het. De utgjør en 1h av jobbene i verkstedindustrien. 

Ann Jorid Thingvold, Troms, argumenterte for feriepenger til 
pensjonister og fremmet fØlgende forslag: 

Arbeide for feriepenger for pensjonister. 

Hun tok også opp sider ved det familiepolitiske programmet, og 
nevnte at man måtte innfØre en omvendt diskriminering ved å skrive 
at småbarnsforeldrene og ikke kvinnene, skulle ha de fordeler det 
var snakk om. 

Sidsel Bauck, Handel og Kontor, understreket betydningen av å 
støtte den forskningen som tjener arbeidernes interesser. Overfor 
forskningen har det i fagbevegelsen skjedd en positiv holdnings
endring, sa Bauck som fant grunn til å takke de som har vært med 
på å støtte denne utviklingen. Hun nevnte spesielt forskere fra 
Regnesentralen, Arbeidsforskningsinstituttene og NPI. Hun ville 
støtte forslaget om opprettelse av et fagbevegelsens forskningsråd til 
avlØsning av det tidligere forskningsutvalget. Hun syntes også at de 
forslagene Balstad har fremmet ville være en god oppfØlging av 
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det arbeid som er gjort. Om likestillingssaken sa hun at den lØses 
best av kvinner og menn i fellesskap, men man måtte fortsatt ha 
forståelse for at kvinner i enkelte spØrsmål vil arbeide i egne fore
ninger og nemnder. Hun fremmet fØlgende forslag: 

Tittelen .FamlUepolltlkk. forandres til .FamlUepolitikk - likestilling 
- llkeverd-. Andre benevnelser i LOs organer li jourfØres I henhold 
til dette. 

Kjell Gjerseth, Oslo, sa at Tor Halvorsen skryter av at det er 
liten arbeidsledighet i Norge. Hadde det vært så ille hos oss som 
i Europa, ville vi hatt 100 000 arbeidslØse, sa Halvorsen. Gjerseth 
pekte på at ledigheten trolig var mer enn 1 00 000. Han nevnte 
at ufØrhetstrygdede steg med 90 000 i de sju åra fram til 1 975. I 
tillegg kommer skjult arbeidsledighet blant ungdom og kvinner. 
Kapitlet om arbeid og trygghet forteller ikke hvordan fagorgani
serte skal kj empe for å nå disse målene, men henvender seg til 
myndigheter, utvalg og liknende. Programmet er et program for 
hvorledes arbeiderklassen skal tilpasse seg kapitalismens struktur
endringer, arbeidslØshet 0. 1. Gjerseth nevnte spesielt ungdommens 
problemer, eksemplet med Hammersborg skole, og kritiserte den 
virksomhet LOs ungdomsutvalg hadde prestert. Gjerseth fremmet 
fØlgende forslag til nytt kapittel «Arbeid og Trygghet,. :  

Kongressen oppfordrer klubber og foreninger til iL fØre kamp mot 
oppsigelser og permitteringer. I de tilfeller dette ikke lykkes, skal de 
permitterte eller oppsagte ha 90 prosent av full lØnn inntil de er gjen
inntatt eller har fått en ny jobb. Lønn ved permitteringer dekkes av 
bedriften, ikke av våre skattepenger. 

Arbeidsledighetstrygden skal være 90 prosent av full lØnn. Ungdom 
- og også kvinner - som sØker arbeid skal ha full arbeidsledighets� 
trygd uansett om de har vært i arbeid tidligere eller ikke. Ungdom 
må få. sklkkellge fritidstilbud, fritidsklubber. Det må reises kamp mot 
politivold mot ungdom. 

Konkursrammede bedrifter kan Ikke subsidieres av arbeidsledighets
trygden. 

Arbeidsledige kan nekte å ta arbeid utenfor hjemstedet uten å. miste 
retten til arbeidsledighetstrygd. ArbeidskjØper kan Ikke kreve flytting 
som betingeise for at en arbeider skal beholde jobben. Bort med inn
vandringsstoppen. Mot gruppeimport av fremmedarbeidere. Bort med 
tariffavgift for fremmedarbeidere. Gratis språkopplæring I arbeidstida 
med full lØnn. LærlIngeloven skal gjelder hele landet. Streikerett for lær
linger. 

LO anerkjenner YL! som yrkesskoleelevenes og lærlingenes interesse
organisasjon. LO støtter YLIs krav om forhandlingsrett. 

Reidar Tjøstheim, Kommuneforbundet, Rogaland, støttet og moti
verte de forslagene som Kommuneforbundet har lagt fram til 
handlingsprogrammet. Han understreket særlig forslaget om ansat-
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tes rett til fullverdig representasjon i styrer og råd. Han under
streket betydningen av en ajourfØring av demokratiet i arbeidslivet. 
Han pekte ellers på hvor viktig det er å få fleksibel pensjonsalder 
og bedre idretts- og kulturaktiviteter. 

Leif Thue, Jernbaneforbundet, var særlig opptatt av avsnittet om 
sosial trygghet. Han syntes det var skremmende at så få ungdom
mer etter å ha gått på skole i 9, 10-12 år hadde så liten peiling 
på hva som ventet dem i arbeidslivet. Det er i dag en skremmende 
mangel på materiell i skolene om arbeidslivet og arbeidslivets or
ganisasjoner. Lærerne er heller neppe kvalifisert eller har fått noen 
opplæring fØr de skal undervise elevene på dette området. Her står 
LO overfor en kjempeoppgave, sa Thue bl.a. Han la også stor vekt 
på betydning av etterutdanning med full lØnn i den tiden man må 
ha fri. 

Reidar Albertsen, Norsk Fengselstjenestemannsforbund, kom
menterte det opplegg til kriminalmelding som man kjenner til 
foreligger i Justisdepartementet. Han skjØnte godt at departemen
tet tok seg god tid fØr meldingen kan legges fram. Selv understreket 
han betydningen av kriminalpolitisk utvalg, slik forbundet har fore
slått i forslag nr. 1 102. Han tok opp forslaget. Albertsen kom med 
fØlgende kritiske bemerkninger til Justisministerens behandling av 
Regjeringens arbeid med den bebudede kriminalmeldingen: 

La meg fØrst få understreke justisminister Inger L. Valles store 
arbeid med å sikre og bedre de ansattes arbeidsforhold. Med hennes 
behandling av forberedelsen til kriminalmeldingen og flere andre 
saker og spØrsmål som angår våre medlemmer er mildest talt lite 
tilfredsstillende. Den er ikke på noen måte i takt med vanlig saks
behandling og politisk er den etter min vurdering svært uheldig. 

Det må være helt uforsvarlig av Justisministeren å overlate ut
arbeidelsen av Regjeringens kriminalpolitiske melding til en ny
utnevnt sjef for fengselsvesenet, som kanskje i sak er på linje med 
Justisministeren, men som tross alt er politisk motstander av Regje
ringen og den politikk partiet og det overveldende flertall i denne 
forsamling står for. For kort å underbygge min påstand om feil
vurdering av saksområde viser jeg til at samme Justisminister med
virket til å få opprettet et offentlig utvalg på 9 - ni medlemmer 
som har i oppdrag å utrede fengselstjenestemennenes utdannelses
system. Forbundet er takknemlig for denne oppnevnelse - men 
stØrrelsen av sak og politiske betydning kan ikke på noen måte 
settes opp mot hverandre. 

Man må i denne forbindelse ha for øye at det er fØrste gang i 
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historien at en Regjering vil gi ut en egen kriminalpolitisk melding. 
Da jeg personlig i store trekk kjenner det utkast til kriminalpolitisk 
melding som er overlevert Justisministeren er jeg ikk;e på noen 
måte overrasket over at den ikke har fått nØdvendig tilslutning 
og at man Ønsker en nærmere vurdering av saken. 

Det er derfor etter forbundets vurdering svært viktig at LO 
gjennom sitt Handlingsprogram også gir uttrykk for sine kriminal
politiske synspunkter, sa Albertsen. 

Leif Haraldseth, Sekretariatet, håpet at miljØutvalgene skulle vise 
seg å svare til forventningen. MiljØutvalgene får bestemmende 
myndighet på bedriftene. Det skal ha en 50/50 sammensetning og 
formannsvervet skal veksle. Dette betyr i realiteten et viktig inn
grep i bedriftenes styringsrett, sa Haraldseth som imidlertid under
streket betydningen av at de faglige tillitsmenn fØlger opp de inten
sjoner man har hatt til den nye loven om arbeidsmiljØ. Han sa 
videre at opplysningsfondet har gitt gode muligheter til Økt sko
lering av tillitsmenn. Den nye loven om voksenopplæring som er 
på trappene vil gi oss enda bedre muligheter, sa Haraldseth. 

Eva Disch, Akershus fylke, sa at hun var glad for det egne 
avsnittet om familiepolitikk som er kommet med i handlingspro
grammet. Hun lovet sammen med andre kvinner i fagbevegelsen 
å sØrge for at programmet ble gjennomfØrt i perioden. Hun under
streket betydningen av fri abort, utbygging av dag- og kvelds
institusjoner for barn og dermed Økt kvinnelig sysselsetting. Av 
1 50 000 yrkesaktive kvinner er i dag bare 25 prosent organisert. 
Her ligger det skjulte ressurser for LO, sa hun. 

Øyvind P. Olsen, Kjemisk, tok opp forslagene 1 104, 1 107, 1 1 08, 
1 109, 1 1 12, 1 1 13 og 1 1 14. Han sa at han syntes handlingsprogram
met var godt, men tok avstand fra den analysen Sekretariatet har 
på siste side. Her heter det at det faglig-politiske samarbeidet mel
lom LO og DNA er en forutsetning for en sterl� fagbevegelse. 

Heidi Svendsen, Fagorganisasjonens funksjonærgruppe, argumen
terte særlig for en sterk Økning i utbygging av daghjem. Hun frem
met fØlgende forslag. 

- Arbeide for å. Øke takten I utbyggingen og full dekning av barnehager 
og frUidshjem, 

- arbeide for gratis daghjem og fritidshjem, 
- arbeide for l times redusert arbeidstid for foreldre med barn, 
- full lønn under barns sykdom for den av foreldrene som Ønsker 

det.. 
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Sverre Worum, Tjenestemannslaget, tok opp at fagbevegelsen 
alltid hadde støttet fagutdanningen av håndverkere. Han mente at 
Handlingsprogrammet måtte inneholde noe om skolepolitikken. Fag
bevegelsen og arbeidslivet burde hØre med som fag for vordende 
lærere. Han saknet en sterkere markering av fagbevegelsens hold
ning til skolepolitikken i programmet. 

Arne H. Nilsen, Kjemisk, Askim, sa at arbeiderne ofte kunne 
fØle utrygghet for arbeidsplassene. Ungdomsledighet er et problem. 
Eneste måte å lØse disse tingene på er å få et sosialistisk samfunn. 
Han tok opp at pensjonsalderen for skiftfolk måtte senkes. Hvorfor 
ikke få til yrkesopplæring i bedriftene. Han mente også at det 
burde opprettes vernede arbeidsplasser i bedriftene med offentlig 
støtte. 

Skriftlig hadde han tatt opp fØlgende forslag med dirigentbordet : 

Forslagene fra 1104 tU 1110 og forslag 1112. 

Dagfinn Aam, Jern og Metall, MØre og Romsdal, mente at under
visningen i skolen om fagbevegelsen måtte gjøres av de lokale til
litsmenn og ikke topptillitsmennene. Leiefolk var et problem rundt 
på arbeidsplassene straks det ble litt bedre tider igjen. De Ødela 
miljØet på mange arbeidsplasser. Han tok også opp arbeidsmiljØet, 
de uorganisertes snylting på sine organiserte kameraters innsats og 
likestillingsspØrsmålet. 

Karin Enodd, Kommuneforbundet, SØr-TrØndelag, syntes det var 
beklagelig at det var så mye støy i salen at det kunne være vanske
lig å hØre. Hun støttet forslagene om omsorgslØnn og opptjening 
av sykepenger for kvinner. Det kunne fØre til at rollefordelingen 
i hjemmet ble opprettholdt, og dessuten hvem skulle betale hva? 

Konrad Sylta, Kommuneforbundet, Hordaland, talte for utkan
tenes sak. Problemene rundt i ladet var svært ulike. Hovedpoenget 
var at man fikk styring til å fordele godene over hele landet. Han 
berØrte også motsetningene som kune oppstå mellom naturvern og 
kraftutbygging. 

Ivar Skredderhaug, Arbeidsmannsforbundet, Folldal, hadde tid
ligere talt for at underjordsarbeidere og skiftarbeidere skulle ha 
lavere pensjonsalder, så han støttet forslaget om det i Handlings
programmet. I det lå at saken måtte kreves i kommende periode. 
Pendlerne trengte også en hjelpeordning når kona ble dårlig. Når 
det gjaldt aktivitet rundt Handlingsprogrammet i fagforeningene 
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sa han at et studium av dagsorden kunne fortelle om stor aktivitet 
på grunnplanet foran Kongressen. Ellers mente han det måtte være 
ferie på Blindern ettersom det ikke var kommet motforslag til til
litsvervene fra en liten gruppe i salen. 

Sissel S. Buflod, Sosionomforbundet, støttet forslaget om et kri
minalpolitisk program (forslag 1 102 ) .  Videre fremmet hun et forslag 
bygget til uttalelse på forslagene 395 og 396. 

Forslaget lØd: 

Forslag til uttalelse fra Kongressen: 

LO-kongressen 1977 har i formålsparagrafen slått fast , arbeide for 
likestilling mellom kjønnene. I Handlingsprogrammet understrekes at 
Landsorganisasjonen vIl arbeide for å oppnå reell llkestilling og endre 
tradisjonelle oppfatninger av menns og kvinners rolle I samfunns- og 
arbeidsliv. 

Kongressen vil understreke at retten til arbeid gjelder kvinner og 
menn. 

Det må derfor opprettes arbeidsplasser slik at kvinners rett tU arbeid 
blir reell. Det må gis Økt mulighet til deltldsarbeicJ og fieksibel ar
beidstid. 

Kvinner i arbeidslivet har generelt sett lavere lønn enn menn I til
svarende stilling og færre muligheter tIl avansement. 

Fagbevegelsen har et stort ansvar for at kvinner ikke lenger skal 
være en billig, uskolert arbeidskraftreserve. 

- For å bedre den vanskelige situasjon for familler med små barn, 

- for å bedre forhold for barn hvor begge foreldre/eller enslige for-
sørgere arbeider, 

- for å stadfeste kvinners rett tU å delta i arbeidslivet, 
slår LO-kongressen 1977 fast at fagbevegelsen skal fremme fØlgende 
krav ved tariffrevisjonen 1978: 

- full lønn i de permisjonsordninger som er vedtatt I arbeidsmiljØ
loven § 31 svangerskap og fødsel § 32 adopsjon og § 33 fri i forbin
delse med amming, 

- full lønn under barns sykdom for begge foreldre, 

- fagforeningsmøter og fagforeningsarbeid skal kunne foregå I ar-
beidstiden. 

LO bØr arbeide for å få større andel av kvinner i LOs sentrale ut
valg, komiteer, råd, Sekretariatet, Representantskapet og i de faste stU
Ilnger. 

Forbundene bØr legge forholdene tU rette for større deltakelse av 
kvinner sentralt og lokalt. 

LO vil arbeide for full dekning av daghjemsplasser og fritidshjem 
Innen 1985 og arbeide for gratls daghjem og fritidshjem til alle barn. 

Hun mente at forslagene ville bety en radikal forbedring av fami
liens og barnas situasjon. 
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Videre fremmet hun fØlgende forslag også bygget på forslagene 
395 og 396:  

Valgte tillitsrepresentanter skal f å  dekket utgifter Ul barnevakt. 
Nei til all Økning av foreldrekontIngenten når det gjelder barnehage

sat er. 

Foreldre med barn under 10 år har rett til en times redusert arbeids
tid pr. dag uten trekk I lØnn. 

Hun kommenterte også punktet om en sterk fagbevegelse. 

Marit Engh, Jern og Metall, Oslo, mente at forslaget til handlings
program ikke garanterte noen reell forbedring for arbeidsfolk eller 
for kvinnens frigjØring. Opp mot dette satte hun to forslag. Et tre
dje forslag trakk hun da hun støttet Sosionomenes forslag her. 

Hennes to forslag lØd: 
Det fremmes fØlgende forslag til Handlingsprogrammet: Forslag opp 

mot kapittel Arbeid og Trygghet. 

LO-kongressen krever at Stortinget gjør vedtak om at den almin
neUge arbeidstid blir satt ned til 7 timer pr. dag Innen 1978, og på 
lengre sikt 6 timer pr. dag. Det må gis full kompensasjon for arbeids
tidsforkortelsen. Arbeidstidsreduksjonen må utfylles med tlIsvarende 
flere ansettelser. 

Kortere arbeidstid for skiftarbeid, også 2-sldftarbeid, og særlig tungt 
arbeid. 

Den generelle arbeidstida kortes ned og gjøres Ilk for alle I vanlige ar
beidssituasjoner, både arbeider og funksjonær, både I offentlig tjeneste 
og privat næringsliv. 

Hvilepauser skal være Inkludert I arbeidstiden som forutsatt i loven. 

All form for overtid må baseres på frlvllllghet. 

Alle bestemmelser fra arbeidervernloven som gir bedriftene rett til 
å pålegge overtidsarbeid må fjernes. Ingen dispensasjoner fra reglene 
om nattarbeid. 

Overtid må betales med 100 prosent av full timelØnn. Dette må skje 
fra neste tariffperiode. 

For lag opp mot kapitlet om -Pen jonlster.: 

Nedsettelse av pensjonsalderen til 65 år med anledning til frivillig 
pensjonering ved fylte 60 år, uten reduksjon I pensjonen. 

GrunnbelØpet l alderstrygden heves med 50 prosent straks. Alders
trygden må fØlge med i lønnsutviklingen og få automatisk regulering 
for prisstigningen. 

Lik Folketrygd til alle. 

Feriepenger tlI pensjonister. 

FormiddagsmØtet ble hevet litt fØr kl. 13 .00. 
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Ettermiddagsmøtet torsdag 26. mai 

MØtet startet tradisjonelt med Tryggve Akervik og den rØde gitar. 
Allsangen «Fra land til land» runget bra i salen til minne om han 
som hadde laget sangen, Dagfinn Rimestad, som nylig var dØd. MØtet 
ble satt presis kl. 1 4.35 med Finn Nilsen som dirigent. 

Innledningsvis refererte dirigenten to oversatte telegrammer. 
I telegrammet fra DDR het det: 

Ledelsen i FDGB - DDR sender på vegne av sine 8 millioner 
medlemmer beste hilsen til LOs 24. kongress. Vi slår fast med glede 
at forbindelsen mellom våre organisasjoner har utviklet seg bra de 
siste åra. De er uttrykk for vårt felles arbeid for fred, demokrati og 
sosial framgang som tilsvarer de grunnleggende interesser som alle 
arbeidstakere har. Begge våre organisasjoner går aktivt inn for fort
settelsen av den påbegynnende prosess for avspenning i Europa og 
for å få til varige, bindende og effektive resultater på veien til av
rustning til beste for alle folk i verden. 

Derfor krever vi samarbeid og orientering mellom fagbevegelsene 
i de forskjellige land i Europa. Vi er overbevist om at fagorganisa
sjonene vil gå videre i dette felles arbeid og vi Ønsker LO i Norge 
ny framgang i kampen for gjennomfØring av politiske, demokratiske 
og sosiale krav fra arbeiderne og alle arbeidstakerne i deres land. 

FDGB, Harry Tisch, form. 

I telegrammet fra ILOs generaldirektØr til Tor Aspengren het det: 
ILOs generaldirektØr og visegeneraldirektØr Bertil Bolin sender 

sin beste hilsener om en vellykket kongress. De vil også gjerne takke 
deg personlig i anledning din avgang for den sterke støtte du alltid 
har gitt ILO og det nære samarbeidet en har hatt mellom norsk LO 
og Den Internasjonale Arbeidsorganisasjon i din formannsperiode. 

Vi vil til sist Ønske deg mange lykkelige år etter din avgang fra 
den viktige formannsjobben. 

ILOs generaldirektØr 

Handlingsprogrammet - fortsatt debatt 

Harald Minken, syntes han for en gangs skyld måtte strø om seg 
med ros. Han roste kvinnene på Kongressen for at de hadde vært 
så flinke til å reise konkrete krav i likestillingskampen. Han var 
imidlertid ikke fornØyd med Gro Balstads tillit til Sekretariatets 
videre behandling av krava. - Det var en dØdslinje å stole på Sek
retariatet. Det er livsfarlig å ta saken ut av hendene på de brede 
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massene og overlate den til de hØye herrer, sa Minken, som også 
måtte gi dØdskysset til Gro Balas. Balas hadde tidligere sagt seg 
glad for at ikke kvinnesaken ennå var kompromittert av ml-erne. 
- Her skal du få dØdskysset - Gro Balas. Jeg støtter kvinnekrava, 
sa Minken. 

Han reiste fØlgende forslag til handlingsprogrammet: 

Daghjem. Kongressen støtter disse krav: 
1. Gratis daghjem for alle barn. 
2. Ingen Økning av daghjemssatsene. 
3. Støtt personalets krav om bedre bemanning og Økte bevilgninger. 
4. Flere og bedre daghjem. 
5. Utvida åpningstid. 

Minken har også levert inn fØlgende forslag til uttalelser under 
pkt. 9, men tok dem ikke opp under innlegget : 

Opp mot «En verden med frihet, arbeid og rettferd.-
LO går mot kapprustninga til de to Imperialistiske supermaktene USA 

og Sovjet. 
Full boikott av fascistregimet I Chile og rasIstregImene I det sørlige 

Afrika. Full støtte til frigjØringsbevegelsene I den 3. verden. 
Bryt forbindelsene med de faglige organisasjonene og faglige lederne 

som de to supermaktene kontrollerer. 
Styrk forbindelsene med fagorganisasjonene 1 de frigjorte land 1 den 

tredje verden og de sosialistiske land Kina og Albania. 
Økonomisk og politisk støtte til streiker og aksjoner som fagorganl. 

serte i andre land fØrer mot arbeidskjØperne. 
Enhet norske arbeider, fremmedarbeider. 
Bekjemp alle former for norsk Imperialisme. 
Forsvar norsk sjølråderett. Forsvar norsk suverenitet 1 Barentshavet 

og på Svalbard mot sovjetisk kanonbåt-diplomati og press. Norge ut av 
NATO. 

Opp mot «Et bedre arbeldsmIlJØ-. 
Verneombudet skal være helt og fullt under klubbens/fagforeningens 

kontroll. 
Vernearbeidet kan stanse arbeidet inntil tilfredsstillende vernetiltak 

er gjennomfØrt. Dette gjelder selv om det ikke foreligger overtredelse 
av påbudte vernetiltak. 

Verneombudet kan ikke pålegges taushetsplikt av bedriften I noe 
forhold. 

Omvendt bevisførsel. Det er bedriftens plikt å fØre bevis for at 
f. eks. et stoff ikke er hel efarllg eller I forbIndeisle med en oppsigelse, 
at prØvetIdsansatte ikke er skikket til jobben. 

Alle nye produkter som ikke er kontrollert og godkjent stanses. 
Boikott all bruk og produksjon av asbestholdige materialer nå. Minst 

årlig kontroll av helsefaren på alle bedrifter. 
Alle overtid skal være frivillig. 
Alle arbeidere skal ha rett til skIkkelig helsekontroll minst en gang 

I året. 
Bedriftshelsetjenesten skal omfatte alle lØnnstakere. 
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Bedriftshelsetjenesten går inn I den offentllge helsetjeneste. 
At helse personal som er knyttet til bedriftshelsetjenesten må stA 1 en 

fri stilling overfor arbeidskjØperne, betales av staten. 
De skal kunne sykemelde arbeiderne på bedriften. 

Bestemmelsene om forbud mot nattarbeid gjennomfØres for tunnel
arbeidere. 

Høyeste lovllge støynivå: '70 decibel. 

Einar Hysvær, NNN, pekte særlig på viktigheten av å styrke sam
funnets interesser og styringsmuligheter overfor fiskerinæringen. I 
dag drives mye av denne viktige næringen etter profittinteresser og 
ikke etter samfunnets interesser, sa Hysvær som også gikk inn for 
at fiskeindustriarbeiderne nå måtte få 1 4  dagers permisjonsvarsel 
slik som andre industriarbeidere. Han trodde også det kunne ha 
stor betydning at man nå får valgte representanter fra kommunene 
inn i bedrifter som er hjØrnesteinsbedrifter rundt om i landet. 

Kjell Mathisen, Akershus, pekte særlig på de begrensede mulig
heter mange arbeidstakere har for å engasjere seg i faglig og politisk 
aktivitet. Om handlingsprogrammet sa Mathisen bl. a. at han var 
særlig glad for kapitlet om familiepolitikken, som han støttet varmt. 

Pål Steigan, Jern og Metall, Oslo, fremmet et forslag angående 
innvandring. Han fant handlingsprogrammets formulering rasediskri
minerende. 

(Forslaget er referert under Steigans forrige innlegg. )  

Arne Granholm, Papir, Rena, tok opp det som sto om rettferdig 
lØnnssystem. Hva det var var vanskelig å si, men kanskje gjennom
snittslØnna for samtlige ansatte ved en bedrift var en rettferdig 
lØnn? Angående full sysselsetting, spurte han hvordan det kunne 
gj ennomfØres fØr man hadde herredØmmet over den Økonomiske 
situasjonen ved bedriftene. En håndfull familier eier og styrer norsk 
i ndustri. Nedleggelse skjer fordi kapitaleierne ikke tjener nok. 

Frank Olsen, Bygning, ga i stikkords form redegjØrelse for en del 
punkter som hans forbund anså for viktige i handlingsprogrammet. 

Han mente man måtte gjØre medlemskap i fagbevegelsen attraktiv, 
ved at forbundene selv sørget for de beste forsikringsordninger for 
sine medlemmer. I handlingsprogrammet sto det at man ville bort 
fra akkordlØnn. I Bygning vil man etter Ønske fra de berØrte beholde 
akkord for en del grupper, så forbundet kunne ikke slutte seg til 
punktet. I mange år hadde man uten å lykkes forsØkt å finne fram 
til lØnnsordninger som kunne erstatte akkorden. Han avsluttet med 
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å si at hans forbund ville fortsette med sitt arbeid for om mulig å 
nå fram til fullgode erstatninger eller komplettering til akkordsy
stemet, etter intensjonen i handlingsprogrammet. 

Jacob Eitrheim, Oslo, refererte et forslag fra sin klubb om at be
drifter som mottar statsstøtte ikke skal ha anledning til å gi aksje
utbytte. Han ga også kommentarer til endel andre forslag som man 
hadde fremmet bl. a. om adgang til bedre mØtelokaler for fagfore
ningen og en styrkelse av informasjonsarbeidet bl. a. gjennom fag
lige spalter i A-pressen. 

Han kom inn på rasjonaliseringsproblematikken som ga større 
produksjon men færre jobber. For blant annet å møte denne måtte 
man innen 1982 gå inn for 36 timers arbeidsuke og enda kortere 
uke for skiftfolk. Han mente man måtte ta opp med NAF å få til 
en rammeavtale om en miljØprotokoll som gikk lenger enn loven 
tilsier. Til slutt sa han at hans bedriftsklubb godkjente valget av 
de fem som representanter for Oslo Jern og Metall, men beklaget det. 

Han fremmet fØlgende forslag : 
Forslag to dagsorden punkt 9, LOs Handlingsprogram. 
En inntektspolltikk for utjamning. 
l. Arbeide aktivt for lik lØnn for likt arbeid mellom mann og kvinne. 

Det er i dag fortsatt stor forskjell på. dette punkt. Jeg mener at LO 
må bruke sin styrke i de bedrifter hvor dette fortsatt fins, for å. få 
lØst dette. 

2. For å. lØse lavtIønnsspørsmå.let mener jeg at de bedrifter som har 
økonomisk bæreevne, skal betale differansen l et tariffoppgjør, der de 
svake bedrfter ikke har den samme Økonomi. Svakheten ved et sam
ordnet oppgjør er at det alltid vil bli lavtlØnnsgrupper. Vi klarer ikke 
å. lØse lavtlØnnsproblemet med skattepolitiske tiltak. 

3. Bedrifter som mottar statsstøtte skal redusere aksjeutbyttet til-
svarende. 

Forslag to dagsorden pkt. 9, LOs Handlingsprogram. 
Arbeid og trygghet. 
l. Under -Landsorganisasjonen I Norge vil • • .  _ 

- gå. inn for at arbeidsplass-besparende investeringer over lengre tids
rom gir nedsatt arbeidstid. 

2. Etter annet avsnitt under _Arbeid og trygghet_ 
. . . . de samfunnsme ige interesser. 

Forslag til dagsorden punkt 9, LOs Handlingsprogram. 
En sterk fagbevegelse. 
For å. tå. lØst dette problemet med uorganisert arbeidskraft må organi

sasjonspUkt gjennomføres og at dette blir et av ansettelsesvilkå.rene. 

Erling Sandvig, Postfolkenes Fellesforbund, mente det var virk
ningen av fagbevegelsens politikk for folk flest som var avgjØrende 
for oppslutningen. Blant annet måtte folk gis bedre styring med 
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sitt eget arbeid. Hverdagen og framskrittet må ikke Ødelegges av 
små irritasjoner som skyldes datateknikk og eksperter. 

Wilhelm Thoresen, Kjemisk, som frafalt ordet under debatten, 
hadde overfor dirigenten fremmet fØlgende forslag : 

.Et rettferdig og godt lØnnssystem. 
Undertegnede foreslår at avsnittet etter arbeide for å avvikle akkord

systemene går ut av handlingsprogrammet •. 

Turid Innstrand Olausen, Postfolkenes Fellesforbund, Trondheim, 
la stor vekt på integrering av yrkesvalghemmede i arbeidslivet. Hun 
syntes ikke det var riktig at Postverket eller andre spesielle etater 
skulle blinkes ut som arbeidsplasser for denne yrkesgruppen. Det 
kan ikke være dette vi mener er reell integrering i arbeidslivet, 
sa Innstrand Olausen, som i handlingsprogrammet la stor vekt på 
det som står om forebyggende arbeid. Det er viktig å forebygge 
all helsefare og ulike typer for belastninger. Dette er en sak som 
jeg tror omfatter alle våre medlemmer. 

Rolf FrØYs land, NNN, sa at han ikke var helt fornØyd med Hand
lingsprogrammet side 14 angående lavtlØnnsproblemet. Han var 
heller ikke fornØyd med det forslag som Redaksjonskomiteen har 
lagt fram. Han fremmet fØlgende forslag: 

Side 14, øverst, 1. avsnitt. Venstre spalte endres til følgende: 
_For grupper som har liten eller ingen lØnnsglidning, må det etab

leres ordninger som sikrer kompensasjon for manglende lØnnsglidning 
for den enkelte arbeider i den enkelte bedrift. Sammen med tilfreds
stillende lavtlønnstillegg vil dette være et av fagbevegelsens viktigste 
virkemiddel for inntektsutjamning.» 

FrØysland luftet også spØrsmålet om ikke det burde opprettes et 
arbeidsledighetsfond som fagbevegelsen kunne administrere og som 
medlemmene solidarisk betalte inn til. Til slutt ba han enkelte av 
Kongressens deltakere om å slutte med å forsØke å belære andre 
om hva medlemmene egentlig mener. Den slags skrivebordsteorier 
som her serveres kan vi greie oss uten. Det er heller ikke rart at 
mange arbeidskamerater rundt i landet reagerer når de blir utsatt 
for sjikane og til dels terror, sa FrØysland. 

Edel Myhre, SØr-TrØndelag fylke, understreket i sitt innlegg særlig 
avsnittet om det internasjonale program. U-hj elpen vi yter tar vi 
av vår overflod, sa Myhre, som gikk inn for å bryte ned den uviten
heten om u-hjelpen som fortsatt hersker i Norge. Myhre fremmet 
fØlgende forslag: 
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.Framfylkingen slutter seg til Sekretariatets reviderte forslag til Hand
lingsprogram. Det vil imidlertid være Ønskelig fra vår side å få røl
gende endring til avsnittet .kultur og arbeide_ på side 52, l. avsnitt, de 
to siste linjene, slik at de lyder som fØlger: .Franifylkingen som er LOs 
barneorganisasjon, vil stå sentralt i det kulturpolitiske arbeide for barna.-

TorbjØrn Finhammer, permittert da strek ble satt onsdag, fikk 
etter uttrykkelig godkjennelse ordet til et halvt minutts innlegg. 
Noe referat av innlegget vil det ikke være rettferdig å gi, men 
han taltei hvert fall varmt for kvinners stadig sterkere aktivitet 
i fagbevegelsen. 

Tor Aspengren ba om ordet til slutt for å svare på en replikk fra 
representanten Johan B. Olsen. Representanten hadde etter As
pengrens referat sagt at han beklaget at cAspengren i sin vrede flå
set med verdier» .  Aspengren skjØnte ikke hva Olsen siktet til, men 
la til at han hadde den dypeste respekt for Kristne Arbeideres 
Forbund. 

Tor HaZvorsen sa i sitt sluttinnlegg fØr voteringen at han var 
glad for at så mange hadde engasjert seg både i forberedelsen til 
handlingsprogrammet og i selve debatten. Handlingsprogrammet 
er vidtfavnende, men det må det også være når det skal dekke 
over alle de områder som LO skal være engasjert i. Jeg synes vi 
har kommet fram til et balansert og realistisk forslag til program. 
Slik må det også være når ulike interesser og Ønsker skal arbeides 
sammen i et program som både er forpliktende og realistisk, sa 
Halvorsen. 

Om forslagene til nedsettelse av pensjonsalderen sa Halvorsen at 
han ikke trodde at en statisk pensjonsalder på 65 år ville være noen 
rettferdig ordning. Jeg mener vi er på riktig vei når vi i program
met går inn for mer individuell, fleksibel pensjonsalder alt etter 
den belastning vedkommende har hatt, sa Halvorsen som også godt 
skjØnte forslaget om at gruvearbeiderne burde på en pensjonsalder 
på 60 år. 

Bedriftsdemokratiet står sterkt i bildet. Men vi er ikke til veis 
ende enda. Vi har tatt skritt så vi vet hvor vi står. Vi må se nøye 
foran oss fØr vi setter ned foten. Tempo i gangen framover må av
veies, men det går den riktige veien, og vi bestemmer selv tem
poet. Saken er tatt opp med partiet for en felles utredning. 

Halvorsen mente Handlingsprogrammet peker framover. En rekke 
saker ligger innbakt i Handlingsprogrammet. Dette er et program 
en samlet fagbevegelse må arbeide med. I LOs ledelse er man inn
stilt på å gjøre jobben, sa Halvorsen, og han håpet forbundene var. 
det samme. 
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Odd HØjdahl, formannen i redaksjonskomiteen, fikk så ordet og 
redegjorde for det som lå til grunn for innstillingene. Man hadde 
intergrert ni forslag i programmet. De andre hadde man ikke vur
dert inne i de enkelte avsnitt, men de ble av redaksjonskomiteen 
foreslått vurdert av Sekretariatet. Videre fantes det også forslag 
som gikk stikk i strid med det reviderte forslaget som Kongressen 
behandlet, men redaksjonskomiteen hadde ikke vært innstilt på å 
avvise disse, men også la dem vurderes av Sekretariatet. 

Han gikk så over til å referere innstillingene på de enkelte punkt: 

Redaksjonskomiteens innstilling. 

AVSNITTET UTVIDET DEMOKRATI 

Representant nr. 1 1 1 , Svein Muffetangen, har framsatt fØlgende 
forslag : 

eDe ansatte og representanter for lokalsamfunnet må få styrings
rett i bedriftenes beslutningsprosess. Fagforeningene må få vetoret 
ved oppsigelser og permitteringer.» 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1 )  På side 10, fØrste spalte i punkt 2, inntas etter komma : 
e . . .  ved blant annet folkevalgt lokal representasjon be-
drifters styrende organer. ,.  

2)  Forslagets annet ledd oversendes Sekretariatet. 

AVSNITTET EN INNTEKTSPOLITIKK FOR UTJAMNING 

Representanten nr. 148, Randi Moe, har på Norsk Kommunefor
bunds vegne, framsatt fØlgened forslag : 

«arbeide for likestilling mellom kjønnene i stillingsnivå og lØnns
forhold.» 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

På side 13, fØrste spalte, fØyes inn nytt punkt 3 :  
«arbeide for lik stillingsplassering og like avansementsmuligheter 
for kvinner og menn i arbeidslivet.»  
Representanten nr. 195, Rolf FrØysland, har framsatt fØlgende 

forslag: 

«For de grupper som har liten eller ingen lØnnsglidning må det 
etableres ordninger som sikrer kompensasjon for manglende lØnns
glidning for den enkelte arbeider i den enkelte bedrift. Sammen 
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med tilfredsstillende lavtlØnnstillegg vil dette være et av fagbe
vegelsens viktigste virkemiddel for inntektsutjamning». 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Til erstatning for fØrste avsnitt side 14, fØrste spalte : 

«For de grupper som har liten eller ingen lØnnsglidning, sØkes 
gjennomfØrt tariffbestemmelser som sikrer kompensasjon for lØnns
messig etterslep for den enkelte arbeider eller i den enkelte bedrift. 
Slike inntektsutjamnende virkemidler må komme i tillegg til lavt
lØnnstillgg" . 

AVSNITTET FAMILIEPOLITIKK 

Representanten 57, Sidsel Bauck, har framsatt fØlgen ed forslag : 

a) «Tittelen Familiepolitikk forandres til Familiepolitikk - Like
stilling - Likeverd. 

b) Andre benevnelser i LOs organer åjour-fØres i henhold til dette».  

Redaksjonskomiteens innstiling I: 

a) - Forslaget tiltres. 
b) - De Familiepolitiske utvalg endrer navn i samsvar med dette. 

Representanten 231 ,  Sissel Seim Buflod, har framsatt fØlgende 
forslag: 

«LO-kongressen 1977 har i formålsparagrafen slått fast å arbeide 
for likestilling mellom kjØnnene. I Handlingsprogramemt under
strekes at Landsorganisasjonen vil arbeide for å oppnå reell like
stilling og endre tradisjonelle oppfatninger av menns og kvinners 
rolle i samfunns- og arbeidsliv. 

Kongressen vil understreke at retten til arbeid gjelder kvinner og 
menn. 

Det må derfor opprettes arbeidsplasser slik at kvinners rett til 
arbeid blir reell. Det må gis Økt mulighet til deltidsarbeid og flek
sibel arbeidstid. 

Kvinner i arbeidslivet har generelt sett lavere lØnn enn menn i 
tilsvarende stilling og færre muligheter til avansement. Fagbe
vegelsen har et stort ansvar for at kvinner ikke lenger skal være 
en billig uskolert arbeidskraftreserve. 

For å bedre den vanskelige situasj on for familier med små barn, 

- for å bedre forhold for barn hvor begge foreldre/eller enslig 
forsØrger arbeider, 

- for å stadfeste kvinners rett til å delta i arbeidslivet, slår LO-
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kongressen 1977 fast at fagbevegelsen skal fremme fØlgende 
krav ved tariffrevisjonen 1978:  

- full lØnn i de permisjonsordninger som er vedtatt i arebids
miljØloven § 3 1  svangerskap og fØdsel, § 32 adopsjon og § 33 
fri i forbindelse med amming, 

- full lØnn under barns sykdom for begge foreldre, 
- fagforeningsmØter og fagforeningsarbeid skal kunne foregå 

i arbeidstida. 

LO bØr arbeide for å få stØrre andel av kvinner i LOs sentrale 
utvalg, komiteer, råd, Sekretariatet, representantskapet og i de faste 
stillinger. 

Forbundene bØr legge forholdene til rette for større deltakelse 
av kvinner sentralt og lokalt. 

LO vil arbeide for full dekning av daghj emplasser og fritidshj em 
innen 1985 og arbeide for gratis daghjem og fritidshjem til alle barn» 

Redaksjonskomiteens innstilling Il: 

a. Som nytt punkt 2 på side 20, fØrste spalte, tas inn : 
c • • •  arbeide for å bedre kvinnenes representasjon i offentlige 
råd, utvalg, o.s.v., og i fagbevegelsens egne organer, . . .  ,. 

b. Uttalelsens Øvrige punkter oversendes Sekretariatet. 

AVSNITTET ARBEID OG TRYGGHET 

Representanten 148, Randi Moe, har, på vegne av Norsk Kom
muneforbund, framsatt fØlgende forslag: 

a. « • • •  arbeide for et bedre og mer variert stillingstilbud i distrik
tene . . . » 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

På side 30, endres siste punkt som begynner nederst i fØrste spalte 
og gis fØlgende ordlyd : 

a. c • • •  arbeide for et bedre og mer variert arbeidstilbud i distrik
tene og motvirke at omstillingene i arbeidslivet får negative 
konsekvenser for bosettingen . . .  ,. . 

FORSKNING I LØNNSTAKERNES TJENESTE 

Representanten 87, Jan Balstad, har framsatt fØlgende endrings
forslag til avsnittet, hvor de nye punkter er framhevet. 
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- sikre de politiske organers innflytelse over forskningspolitikken, 
- utarbeide egne forskningspolitiske målsettinger, 

engasjere seg i utformingen av forskningspolitikken, bl.a. gjen
nom engasjement i forskningsrådenes langtidsplanlegging frem
me fagbevegelsens målsetting, 

- bruke forskningen som et redskap for et samfunnsformende ar
beid på arbeiderbevegelsens grunnlag, 

- innrette forskningen slik at den blir til nytte for lønnstakerne, 
og gjøre forskningsresultatene tilgjengelig for dem som bliT 
beTØrt, 
sikre arbeidstakerne effektiv innflytelse pli forskningsprosjekteT 
i de enkelte bedrifter, 
benytte «samarbeidsprosjekter» der slike kan tjene fagbevegel
sens mål, 

Til pkt. 2. 
Forutsetningen for at fagbevegelsen skal kunne delta aktivt i en 

forskningspolitisk sammenheng er at en har en egen forsknings
politikk. LO må derfor i samarbeid med forbundene utarbeide egne 
forskningspolitiske målsettinger. 

Til pkt. 3 (siste del) . 
Innen forskningen i dag er langtidsplanlegginger det viktigste 

styringsverktØY. Gjennom aktivt å fremme fagbevegelsens målsettin
ger kan fagbevegelsen gjennom dette arbeidet Øve stor innflytelse 
på forskningspolitikken. 

Til pkt. 7. 
Også forskningssamarbeid med eierinteressene kan i spesielle til

feller være i fagbevegelsens interesse. Viktig ved slike prosjekter er 
det at fagbevegelsens premisser er klarlagt på forhånd, slik at en 
er sikret at det faller sammen med fagbevegelsens målsettinger på 
kort eller lengre sikt. 
Redaksjonskomiteens innstilling: 

Endringsforslagene tiltres. 

AVSNITTET UTDANNING - MENNESKELIG FRIGJØRING OG 
TRYGGHET 

Representanten nr. 326, Nils H. Johannessen, har framsatt fØl
gende forslag: 

«LO må styrke sin administrasjon med sikte på bedre å kunne 
fØlge opp utviklingen innen skoleverket og virke koordinerende for 
forbundene.» 
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Redaksjonskomiteens innstilling: 
«Forslaget tiltres og innarbeides som nytt avsnitt til slutt, på side 

49, 2. spalte.» 

AVSNITTET KULTUR OG ARBEID 

Redaksjonskomiteen vil foreslå fØlgende redaktsjonelle endring 
etter henstilling fra Framfylkingen: 

På side 52, fØrste spalte, i 13 .  linje ovenfra, fØyes inn etter ordet 
Framfylkingen : c • • •  som er LOs barneorganisasjon . . .  » 

For de Øvrig innsendte forslag fra grunnorganisasjonene .til 
Handlingsprogrammet, og de Øvrige forslag fremmet under Kon
gressen, gis Sekretariatet i fullmakt å foreta de nØdvendige endrin
ger i Handlingsprogrammet hvis det er saklig begrunnelse for det. 

De innsendt forslag til Handlingsprogrammet som ikke direkte 
henhØrer under programmet, vurderes nærmere av Sekretariatet. 

Sekretariatet gis fullmakt til å foreta de nØdvendige redaksjonelle 
endringer. 

Representantskapet godkjenner det endelige Handlingsprogram. 

Oppklaringsrunde. 

Til oppklaringsdebatten foreslo dirigenten to minutters taletid. 

Edvin Skaiaa, Bygning, mente det ikke var riktig at man fikk med 
offentlige representanter i bedriftsstyrer og bedriftsforsamlinger. Det 
var bedre at de ansatte tillitsmenn kom med. Han anbefalte Kongres
sen å stemme mot den foreslåtte formuleringen fra redaksjonskomi
teen. 

Svein Muffetangen forlangte avstemning over sitt forslag som var 
innredigert i handlingsprogrammet, da han mente at hans forslag 
var vesensforskjellig fra redaksjonskomiteens. Hans forslag gikk på 
reelt flertall for de ansatte. Videre ville han også ta opp sitt forslag 
om en sterk fagbevegelse. 

Pål Steigan var enig i forslagene under Inntektspolitikk for ut
j amning og ville stemme for det. Men han ville ikke stemme for hele 
punktet. Det samme forhold gjorde seg gjeldende for forslaget om 
familiepolitikk. 

Sissel Seim Buflod mente det ville være best at redaksjonskomi
teen så på hele pkt. 9 på nytt og kom med nytt forslag i morgen, 
ellers var det ikke godt å vite hva man stemte på. Hvis ikke ba hun 
om realitetsbehandling av sitt forslag. 
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Reidar Albertsen spurte hva det lå i at sekretariatet skal behandle 
de Øvrige forslag som redaksjonskomiteen ikke hadde koordinert 
med handlingsprogrammet. 

Arne Nakim ga redaksjonskomiteen honnØr for innstillingen. Den 
var oversiktlig og grei. Han var glad for at man hadde tatt seg 
kritikken fra i går ad notam. 

AsbjØrn Larsen sa at hans forbund hadde sendt inn et forslag om 
en sterk fagbevegelse. - Han ba om at det ble referert og stemt over. 

Odd Højdahl gjentok så komiteens begrunnelse for å gjØre som 
man gjorde. 

Per Ryanes tok ordet til forretningsorden og sa seg skuffet over 
at man ikke hadde integrert forslagene fra Oslo Samorganisasjon. 

Dagfinn Aam lurte på hvordan folkevalgte f. eks. banksjefer ville 
te seg i styrer - LO-folk ville komme i mindretall mente han. 

Svein Muffetangen gjentok så krav om avstemning om hans for
slag. 

VOTERINGER 

Voteringen foregikk etter forslag fra dirigenten på den måte at 
det ble stemt over hvert forslag for seg. Deretter over forslaget om 
oversendelse av de Øvrige forslag. 

Avsnittet Utvidet demokrati: 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med stort flertall. Muffe-

tangens forslag var motforslag. 
Avsnittet En inntektspolitikk for utjamning: 
Redaksjonskomiteens innstilling enstemmig vedtatt. 
Avsnittet Familiepolitikk. 
Redaksjonskomiteens innstiling I: enstemmig vedtatt. 
Redaksjonskomiteens forslag Il: vedtatt med overveldende flertall. 

Avsnittet: Arbeid og trygghet: 

Redaksjonskomiteens innstilling enstemmig vedtatt. 
Avsnittet Forskning i ZØnnstakernes tjeneste. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
Avsnittet Utdanning - menneskeZig frigjØring og trygghet. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot seks stemmer. 
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Avsnittet Kultur og Arbeid. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot ni stemmer. 
Redaksjonskomiteens sluttforslag om oversendelse av de Øvrige 

forslag til Sekretariatet ble vedtatt mot 8 stemmer. 

Deretter ble det tatt 10 minutters pause. 

Uttalelse om Norsk Folkehjelp. 

MØtet ble satt igjen kl. 16.25. Dirigenten, Lars SkytØen, gjorde 
oppmerksom på at man under voteringen over pkt. 9 på sakslisten 
hadde glemt en uttalelse om Norsk Folkehjelp. Denne uttalelsen 
ble tatt opp til votering. 

Med utgangspunkt i LOs handlingsprogram avgir Kongressen fØl
gende uttalelse når det gjelder samarbeidet med Norsk Folkehjelp: 

Kongressen slår fast at Norsk Folkehjelp er fagbevegelsens helse
og miljØorganisasjon. Det er derfor en oppgave for alle ledd i be
vegelsen å støtte opp om Norsk Folkehjelp både organisasjonsmes
sig og Økonomisk. Denne organisasjon har som utgangspunkt ar
beiderbevegelsens målsetting. 

Kongressen har merket seg Norsk Folkehjelps store engasjement 
for bedring av miljØet på arbeidsplassen. Fagbevegelsen vil gjen
nom Norsk Folkehjelp arbeide for å utvikle en tilfredsstillende be
driftshelsetjeneste med spesiell vekt på å nå de mellomstore og 
mindre arbeidsplasser. 

Fagbevegelsens representanter i de kommunale arbeidervern
nemnder oppfordres til å være imØtekommende overfor Norsk Fol
kehjelps tilbud om samarbeid og aktivisering av nemndene. Kon
gressen forutsetter at kampen for et bedre arbeidsmiljØ fra fag
bevegelsens side blir koordinert gjennom de samarbeidsordninger 
LO, AOF og Norsk Folkehjelp har vedtatt. 

Norsk Folkehjelp har i sitt arbeidsprogram fram til 1979 lagt 
vekt på å trekke familiens medlemmer med i et organisert arbeid 
knyttet til arbeiderbevegelsen og dens ideer. l sitt arbeid vil en 
bygge på solidaritet som den bærende ide. Dette gjelder arbeidet 
i lokal- og fritidsmilj Øet, i familien, blant barn, ungdom, eldre og 
funksjonshemmede. Alt dette er oppgaver med tilknytning til fag
bevegelsens handlingsprogram som innbyr til samarbeid mellom 
fagforeninger og Norsk Folkehjelps lokale lag. 

Kongressen erklærer sin tilfredshet med det samarbeid som nå 
er etablert mellom Norsk Folkehjelp og Arbeiderbevegelsens Inter
nasjonale StØttekomite (AlS) når det gjelder bistand til fagbeve
gelsen i utviklingsland, humanitært hjelpearbeid og solidarisk støt
te over landegrensene. 
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Så vel nasjonale som internasjonale hjelpeaksjoner må bygge på 
arbeiderbevegelsens grunnleggende holdninger og dens vurderinger 
av de situasjoner som måtte kreve slik innsats. Det er derfor viktig 
at den virksomhet som Norsk Folkehj elp står overfor, blir nøye 
koordinert med bevegelsens Øvrige organer gjennom AlS. 

VOTERING: 

Vedtatt mot seks stemmer. 

28 1 



Dagsordenens punkt 1 0. 

D iverse forslag. 

Dirigenten gjorde oppmerksom på at punkt 1 av i alt 43 under
punkter tidligere var behandlet av Kongressen. Kongressen god
kjente at forslagene under dette punktet måtte tas opp under ett. 
Videre godkjente Kongressen dirigentens forslag om at hvert eneste 
forslag som skulle fremmes under debatten måtte påfØres hvilket 
punkt ( er) det ble fremmet under. Videre forsynt med represen
tantens nummer. Representantene måtte selv referere forslagene 
dersom dette var Ønskelig. NØdvendig eller Ønskelig kopiering av 
forslag kunne foretas i sal A. Han ga så ordet til generell debatt 
og opplyste at det var meningen å avslutte dagens møte kl. 1 7.30. 

Debatten 

Ginny Gulbrandsen, Handel og Kontor, Buskerud, konsentrerte 
seg i sitt innlegg om skolepolitikken og ikke minst foreldrenes an
svar og muligheter til å påvirke det miljøet barna utdannes og vok
ser opp i. Hun hadde inntrykk av at foreldre med bakgrunn i arbei
derbevegelsen ikke akkurat var overrepresentert i de kontaktor
ganer, foreldremØter m.v. som er opprettet - her hadde foreldrene 
et klart medansvar for å påvirke skolesituasjonen, sa Ginny Gul
brandsen bl.a. 

Hva så med foreldrene og lærernes holdninger? 
Hun nevnte selv to avskrekkende eksempler på hva man kan opp

leve av holdninger blant disse gruppene. En lærer i Drammen ga 
elevene oppgaver om Marx og Engels. Dette fØrte til en stor kam
panje fra foreldrenes side. Historiske personer som har virket be
stemmende inn på millioners levesituasj on skulle ikke barna få noen 
kunnskap om. Nå var skole plutselig blitt politisk. 

Ved et annet tilfelle brukte en elev opplysninger han fant i Tidens 
leksikon til en stiloppgave. Han fikk av læreren beskjed om her
etter å holde seg til Gyldendal eller Aschehougs leksika. Tidens 
leksikon var nemlig politisk! Hun tok opp forslag 1 383. 
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Dirigenten gjorde allerede nå oppmerksom på at strek snart ville 
bli satt og at forslag av den grunn snart burde leveres inn. Fra diri
gentbordets side tok man sikte på å få avviklet saken innen kl. 12.00 
fredag. Han satte fram forslag om fem minutters taletid, som ble 
enstemmig godkjent. 

Rolf Hauge, Sekretariatet, tok for seg forslaget til Papirarbeider
forbundet om å nasjonalisere treforedlingsindustrien og henviste til 
forslagene 1305 og 1306 samt Sekretariatets innstilling på side 433. 
Han viste også til forslag 1311  og sa mellom annet : 

Vårt forbund har i en årrekke arbeidet med spØrsmålet om sam
funnets overtakelse av treforedlingsindustrien. På omtrent samtlige 
av forbundets landsmØter etter krigen har denne saken vært oppe 
til behandling. Den er utredet 2 ganger av forbundet. Så tidlig som 
til forbundets landsmØte 1 951 ble det framlagt en utredning som 
ble enstemmig vedtatt. Den etterfØlgende saksbehandling i 50-årene 
og begynnelsen av 60-årene fØrte imidlertid ikke fram. 

Til forbundets landsmØte hØsten 1 975 ble det framlagt en ny om
fattende utredning som også ble enstemmig vedtatt. Dette er således 
en meget viktig politisk sak for forbundet. 

Den senere tids utvikling har, etter vår mening, vist at det er mer 
nØdvendig enn noen gang at samfunnet får direkte innvirkning på 
viktige beslutninger om denne bransjes framtid. Det har vært, og er 
en mer eller mindre åpenlys kamp mellom større industrigrupper
inger om å sikre sin egen cellulose- og virkesforsyning. 

Den enkelte bedriftsledelse sitter på sin egen tue og vurderer sin 
egen situasjon uten å ta hensyn til total tilpasning og utvikling for 
bransjen under ett. 

Det er mange forhold som kommer inn når en skal vurdere denne 
bransjes framtid. Det vil fØre for langt å gå inn på en detaljert vur
dering av det. 

Jeg begrenser meg til å nevne at de betydelige miljØvernkrav som 
samfunnet har funnet å måtte stille til denne industrien, bidrar til 
å gjøre en omfattende omstrukturering av produktsammensetningen 
nØdvendig. 

En slik prosess krever en samordning og styring ut fra samfunnets 
interesser. 

For å oppnå dette, Ønsker forbundet at staten overtar som direkte 
eier av bedriftene. 

I tida etter landsmØtet hØsten 1975 har vi arbeidet med å fØre 
denne saken videre. 

I samarbeid med partiets formann Reiulf Steen ble det hØsten 1975 
besluttet å nedsette et samarbeidsutvalg bestående av representanter 
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fra DNA og vårt forbund. Dette utvalg skulle ha som oppgave å 
bistå partiets programutvalg når det gjelder den delen av program
met som omfatter forbundets Ønskemål om statlig overtakelse av 
treforedlingsindustrien. 

Dette samarbeid endte opp med at vi fikk en formulering om 
dette i programmet som ble vedtatt på partiets landsmØte for kort 
tid siden. 

Vi hadde regnet med at formuleringen i partiets program skulle 
ha gått mer direkte på utredning om samfunnsmessig overtakelse 
av denne industrien, men vi oppfatter programformuleringen som 
ble vedtatt slik at våre Ønskemål er imØtekommet. 

Det heter nemlig i landsmØtevedtaket at eI samarbeid med fag
bevegelsen skal nØdvendige tiltak for å endre struktur- og eier
forhold i treforedlingsindustrien slik at den sikres med gode og 
trygge arbeidsplasser, utredes.» 

En sier at arbeidsforholdene skal utredes og det må, etter vår 
mening, omfatte samfunnsmessig overtakelse. 

Vårt forbundsstyre er selvfØlgelig klar over at skal en komme 
videre i arbeidet med våre Ønskemål, er det helt nØdvendig at dette 
skjer i samarbeid med partiet og LO. Jeg slutter meg derfor til 
Sekretariatets forslag nr. 1312 om at mitt forslag nr. 1311  over
sendes det nye sekretariatet og gir anledning til at saken utredes. 
og gjør dette fordi vi regner med å få hele Kongressens støtte på at 
denne saken må utredes videre, sa Hauge. 

Reiulf Steen sa i tilknytning til Hauges innlegg at det ikke skal 
herske noen uklarhet på dette punkt, at han hadde bedt om ordet 
for å bekrefte den framstilling som Hauge hadde gitt av samarbeidet 
mellom partiet og Papirarbeiderforbundet, og om treforedlingens 
framtid. 

Han bekreftet også Hauges fortolkning av landsmØtevedtaket. Det 
er klart at en bred utredning om eier- og strukturforhold i Trefor
edlingsindustrien, også må omfatte en utredning av det forslag som 
Papirs landsmØte har fremmet, sa Steen. 

Harald Minken, Jern og Metall, Oslo, tok opp forslagene 1389 
og 1390. I den tida han hadde vært fagorganisert hadde han ikke 
sett et eneste skriv fra LO på nynorsk. Dette er en språklig under
trykkelse som ikke er bedre enn den som drives av Industrifor
bundet, N.A.F. og bedriftseierne. 

Minken tok også opp forslag 1136  som gjaldt innvandringspoli-
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tikken. Den stoppen og visumtvangen som Regjeringen hadde inn
fØrt, mente han var tvunget igjennom av LO-ledelsen. 

Dirigenten opplyste at strek var satt for forslag. Strek for talere 
ble satt fØr Steens innlegg. 

Walter Kolstad, Transport, tok opp NRKs dekning av faglige 
spØrsmål. Han sa blant annet : 

- Det er ikke Norsk Transportarbeiderforbunds mening at for
bundet skal overta kringkastingen som helhet, heller ikke deler av 
den, men det er forslagets hensikt å rette et skarpt sØkelys på den 
programpolitikk NRK fØrer, når det gjelder norsk arbeidsliv i al
minnelighet og norsk fagbevegelse i særdeleshet. 

Vi er av den mening at minste krav må være, at den spennvidde 
fagbevegelsen og det den representerer i norsk arbeidsliv, i hvert 
fall burde resultert i programopplegg på linje med andre interesse
grupper av langt mindre stØrrelsesorden, av langt mindre sosialt 
tilsnitt, ofte med snevre særinteresser langt utenfor interessefeltet 
til en meget stor del av landets befolkning. 

Vi har vel alle hØrt landbrukets 5 minutter. Program om fiske og 
bØrsnoteringer osv. Når bedrifter presenteres, får vi klart fram 
bedriftens problemer gjennom intervjuer med topplederne, sett med 
disse lederes øyne, men det er meget sjelden at vi samtidig får pre
sentert arbeidstakernes syn på samme sak, hvordan de som produ
serer, de som i virkeligheten bygger bedriftene, ser på sin egen 
arbeidsplass, de sosiale og milj Ømessige forhold osv. Dette er ikke 
balanserte program. 

Man kan bli fristet til å tro at den ansvarlige ledelse i NRK -
uten unntak er rekruttert fra det frie næringsliv, fra de intellek
tuelles rekker, fra de som har liten eller intet innblikk i fagbevegel
sens spennvidde og virkemåte - med det pulserende arbeidsliv i 
vårt land. 

Det er på tide at vi slår i bordet - på en slik måte - at de 
styrende krefter i NRK forstår at deres manglende forståelse for 
vår bevegelse, for det pulserende arbeidsliv i vårt land, ikke lenger 
er akseptabel programpolitikk. 

Hva er det så vi vil? Jo, vi vil ha endring på at norsk arbeidsliv 
bare blir presentert på en sporadisk måte i NRK. Det er ikke til
fredsstilLende at arbeidslivet og arbeidsplassene bare blir presentert 
når det forekommer spesielle konfliktsituasjoner. Vi bØr sørge for 
at NRK nå blir klar over den omveltning som skjer i norsk arbeids
liv, i et tempo som Øker for hver dag som går. 

Programstoff må ut når tingene skjer, ikke et halvt år etter. Men 
la meg ikke legge skjul på at også vi har ansvar. Det er ikke tvil 
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om at vi fagorganiserte på en atskillig mer pågående måte må presse 
på med forslag og opplegg til programmer på kort og på lang sikt. 
Vi har hittil forsØkt oss. Det er ikke nok med enkelte glimt av 
fagbevegelsens toppledere i Dagsrevyen, hvor det blir svart på mer 
eller mindre tåpelige spØrsmål. 

De solide medarbeidere vi har i NRK og som arbeider med pro
grammer fra arbeidsplasser, arbeidslivet, fortjener sterkere støtte 
og kontakt enn hva som er tilfelle i dag. 

Jeg har med en viss tilfredshet sett at kringkastingssjefen i pres
sen har sagt at han etter denne kongress kan tenke seg å møte LOs 
nye ledelse til drØftelse. 

La meg uttrykke håp om at han mener så mye med dette at han 
på en seriØs måte forbereder et slikt møte, slik at man kan komme 
fram til et konstruktivt framtidig samarbeid. Elster bØr til dette 
møtet ha med klare forslag i sin mappe. 

Det holder ikke lenger med prat, sa Kolstad. 
Kolstads innlegg ble hilst med applaus. 

Torger SeLand, Papir, Skien, viste til forbundets forslag 1305 som 
forbundet vedtok på landsmØtet i 1975. Han ville ikke ta forslaget 
opp men regnet med at dette fikk en skikkelig behandling av det 
nye Sekretariatet slik at det kunne realiseres. Seland fant det pris
verdig at hans forbund hadde fulgt opp det vedtak som LO gjorde 
i 1946 om at forbundene skulle komme med utredningsforslag om 
hvordan bedriftene skulle ledes i statseid øyemed. Selv om vi ikke 
nådde fram med vårt nasjonaliseringsforslag i 195 1, håper vi at det 
forslag som nå ble vedtatt på vårt landsmØte i 1975 virkelig blir 
en realitet, sa Seland. 

Per Ryanes, Oslo, tok opp forslaget 1 167 om forbundets ansattes 
rett til medinnflytelse. Ryanes ville helst ikke refereres når han 
tenkte på det forhold at forbundets egne ansatte nektes represen
tasjon og sammenliknet dette med de diskusjoner som han har hatt 
med Aspengren, Haraldseth m.v. om medinnflytelse. Er det kanskje 
slilq, spurte Ryanes. Som kona hans i Handel og Kontor uttrykte 
det, at medinnflytelse er en eksportartikkel, noe som ikke er til 
internt bruk. 4 forbund Ønsker å ha en slik medinnflytelse for sine 
ansatte, men hva med de 34 andre forbundene? Er man redd for å 
bli infiltrert? Nå må det snart gå opp for dere at dere i forbundene 
er disse jentenes arbeidsgivere. Det er et selvsagt krav at kravet 
til medinnflytelse her må gjelde på linje med det vi krever ellers 
i samfunnet, sa Ryanes. 

ALbert Eidem, Kommuneforbundet, Vestfold, tok opp forslag 11 78 
som han refererte. Han håpet forslaget kunne oversendes det nye 
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Sekretariatet. Han håpet videre at Hollerutvalgets innstilling snarest 
burde vedtas av Stortinget og han ba Steen sørge for dette og å 
sørge for bedre informasjon om innstillingen til tillitsmennene i 
arbeiderbevegelsen. Det er tre år siden innstillingen ble avgitt. An
satte i offentlig sektor har ikke ennå noen glede av det såkalte 
bedriftsdemokratiet, sa han. 

Lars A. Myhre, Norsk, Olje- og Petrokjemiforbund, sa at han 
fullt ut støttet redaksjonskomiteens innstilling om oljepolitikken. 
Han sa at selv om vi programfester livsstandard så er det fortsatt 
en hovedoppgave å holde «hele folket i arbeid» .  Man kan ikke se 
bort fra det faktum at oljesektoren har skapt mange arbeidsplasser. 
De som påstår at det ikke skapes arbeidsplasser, men at man bare 
flytter på arbeidere, vet ikke hva de snakker om. Faktum er at man 
tvinges til å bytte arbeid og oljesektoren har framstått som et godt 
alternativ. Ellers ville man måttet støtte disse gruppene med andre 
midler. Skadevirkningene i forbindelse med oljevirksomheten må 
hele tiden avveies mot de mange positive trekk, mente Myhre. Han 
håpet at LO-kongressen kunne gjøre et klart vedtak om både styrket 
beredskap og om skikkelig ressursplanlegging. Vi skal drive en 
fornuftig ressursplanlegging uten å vite noen ting om hva som 
finnes nord for 62 breddegrad. Det gir ikke noe grunnlag for plan
legging. 62 breddegrad er ikke noe annet enn en strek på kartet. Vi 
må utforske hele kontinentalsokkelen og så kan vi kanskje heller 
ta det litt med ro sØr for 62 breddegrad. 

Håkon Holgernes, Hordaland, tok opp forslag 1 225 om kontroll 
med regjeringsbyråene og forslag 1346 om nei til AKP (m-l ) i fag
foreningene. Han støttet Myhres forslag om oljepolitikken og også 
forslag 1407 om Nord-Norgesbanen. 

Aksel Kloster, Jern- og Metall., Hordaland og Sogn og Fjordane, 
støttet kravet om nynorsk som språk i LO. Det ville by på visse 
praktisk(e og Økonomiske vansker i begynnelsen, men det var over
gangsfenomener. 

Han fremmet det forslag som er gjengitt på side 303. 

Odd VæTing, Kommuneforbundet, Oslo, tok for seg oppsigelsen 
av to nynazister ved Oslo Sporveier for to år siden. Han forklarte 
hva som skjedde og at medlemmene reagerte negativt på TV -pro
grammet hvor de to snakket om overvåking av arbeidskamerater 
og at de forberedte væpnet kamp. I byretten er fagforeningen ved 
Oslo Sporveier dØmt til å betale de to hver 50 000 kroner. Saken 
er anket. 
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Han ba om at Kongressen støttet fØlgende forslag fra Kommune-
forbundets seksjon på Kongressen : 

(Gjengis på side 303 . )  

Det var stor applaus etter Værings innlegg. 

Svein Christiansen, Jern og Metall, Oslo, tok opp forslag 1296 
om tjenestetiden i forsvaret. Videre mente han LO burde si opp 
sitt medlemskap i Vern og Velferd da Statens Arbeidstilsyn har 
overtatt denne organisasjons oppgave. 

Han støttet ellers Kolstads syn på NRK. LO har alltid fått 
dårlig dekning i NRK. Nå er det fra Elsters side gitt nye signaler 
om en ny linje overfor den nyvalgte LO-ledelsen. Hittil har NRK 
gitt et feilaktig bilde av hva LO driver med. (Også applaus. ) 

Olav BjØrklund fra SjØmannsforbundet, Troms/Finnmark, tok 
opp forslag 1 246 og kom med fØlgende tilleggsforslag: 

(Gjengis på side 303 .)  
Vi i forbundet fØler sterkt for den diskriminering og urett som 

foregår mot LO - medlemmer i denne saken, sa han og tilfØyde 
at de eneste uten innflytelse på fiskerinæringen her i landet er 
LO-organiserte. 

Jan Asmul, SØr- og Nord-TrØndelag, rettet SØkelyset mot sam
mensetningen av offentlige utvalg. Han konstaterte at det i disse 
utvalgene stort sett sitter folk med hØyere utdannelse og enkelte 
husmØdre. Stort sett er det jurister, ekspedisjonssjefer, ingeniØrer 
og overleger som sitter f. eks. i RØykskaderådet, sa Åsmul som 
stilte spØrsmålet om ikke sunn fornuft og praksis fra arbeidsplas
sene også burde kvalifisere til å behandle de saker som kommer 
opp i RØykskaderådet. 

La oss sørge for at folk fra arbeidsplassene blir mer representert 
i slike utvalg, sa Åsmul som tok opp forslagene 1 340 og 1365. -
Han kunne imidlertid ikke si seg helt fornØyd med Sekretariatets 
innstilling hvor det heter at man i prinsippet støtter forslaget. -
Denne saken må ikke godtas i prinsippet, den må tiltres i praktisk 
handling, sa Åsmul. 

Dagens debatt var dermed avsluttet. 

Telegram om Chile. 

Dirigenten refererte fØlgende Chile-uttalelse for Kongressen, stilet 
som telegram til Pinochet: 

400 utsendinger til Landsorganisasjonen i Norges Kongress, Oslo, 
22.-28. mai, som representerer 680 000 arbeidstakere i Norge, pro-
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tester er på det skarpeste mot de illegale arrestasjoner og fengslinger 
av faglige ledere i Chile, inklusive Execuiel Ponce, Vicot Diaz, 
Jaime Donato. Kongressen protesterer også mot at faglige ledere er 
fratatt sitt borgerskap, bl. a. Luis Meneses, Humberto Elgueta, 
Ernesto Araneda. Slike handlinger er klare brudd på FNs erklær
inger om menneskerettighetene og vi fordØmmer disse handlinger. 
Vi krever av de chilenske myndigheter at de frigir alle fengslede 
faglige ledere, og at faglige ledere får utøve sine rettigheter. 

LANDSORGANISASJONEN I NORGE 
TOR ASPENGREN 
formann 

Originalteksten er fØlgende: 

Til 
President Pinochet 
Government Building 
Santiago de Chile 

400 delegates of Norwegian Trade union Congress, representing 
680 000 workers in Norway, meeting Oslo 22-28 May, express sharp 
protests at illegal detainment and imprinsonment of trade union 
leaders in Chile, including Execuiel Ponce, Vicot Diaz, Jaime Donato. 
Congress also protests the deprival of citizenship of following trade 
union leaders: Luis Meneses, Humberto Elgueta, Ernesto Araneda. 
Such acts are in clear vontravention with UN Declaration of Human 
Rights, and we condemn these acts. 

We demand that Chilean authorities release all imprisoned trade 
union leaders. They must be allowed to execute their civil rights. 

Norweigian Federation of Trade Unions 
Tor Aspengren, formann. 

Uttalelsen ble vedtatt med akklamasjon. 

Dirigenten opplyste at det var igjen 81 talere etter at 15 har hatt 
ordet til punkt 10. Selv med tre minutters taletid ville dette bety 
4 timers debatt. Han foreslo derfor å begrense taletiden fra fredag 
morgen til tre minutter. 

Dette ble vedtatt mot seks stemmer. 
Han foreslo videre at innkomne forslag straks ble oversendt re

daksjonskomiteen. Dette ble godkjent. 
Han tok videre opp forslag om at morgendagens mØte startet 

kl. 08.30. Det ble enstemmig vedtatt. 
MØtet hevet kl. 17 .35. 
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Formiddagsmøtet fredag 27. mai 

Diverse forslag, fortsatt behandling 

MØtet ble satt kl. 8.30 med Lars SkytØen som dirigent. Flagg
sangen ble sunget til akkompagnement av Trygve Aakervik på gitar. 

Debatten om punkt 10 fortsatte. Dirigenten minnet talerne om 
taletidens lengde. 

Johs Rishagen, Jern og Metall, Nord-Norge, støttet og tok opp 
forslag 1277 fra Harstad Jern og Metall, avd. 59. Dette gikk på 
prispolitikken og spesielt de prisproblemene man hadde å stri med 
nordpå på grunn av de lange avstandene. Fraktutgiftene var et 
typisk eksempel på at levekostnadene ble hØyere og lØnna lavere 
i Nord-Norge. Han tok også opp forslagene 1 404 og 1407 angående 
forlengelse av Nordlandsbanen. Dette ville gi sysselsetting, samtidig 
som jernbane er et naturlig krav. 

Brynjulf Mugaas, Jern og Metall, Oslo, mente man den siste tida 
hadde fått mange eksempler på at arbeidsgiverne forsØkte å sile ar
beidssØkere på politisk grunnlag. Yrkesforbud, kalte han fenomenet 
og refererte til flere konkrete eksempler. Yrkesforbudet var ofte 
rettet mot de som gjennom streiker forsØkte å ta kampen opp mot 
forverrede levevilkår. De som tok opp saker rundt om på arbeids
plassen ble med andre ord forsØkt isolert i arbeidslivet ved at de 
ikke fikk nye jobber. 

Han mente at forslaget om å forby AKP ( m-l) - et fullt lovlig 
parti - måtte avvises av Kongressen. 

Mugaas tok opp forslag 1 193, 1 194, 1221,  1296, 1334, 1344 og 1345. 
I tilknytning til forslag 1367 reiste han fØlgende forslag: 

LO-kongressen krever sjØlbestemt abort nå. 

Oddvar Eggen, Kommuneforbundet, MØre og Romsdal, var glad 
for at Minken og Kloster hadde tatt opp forslagene 1389 og 1390. 
Han støttet forslagene om at LO også skulle bruke nynorsk som 
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skriftspråk. Han syntes det var hyggelig at Minken tok opp noe for
nuftig. A svare folk på det målfØre de nytter, er simpel hØflighet, 
mente Eggen. 

Jens Petter JeLle, NNN, tok for seg den videre utvikling av be
driftsdemokratiet. Han mente man måtte gå forsiktig fram, men 
eventuelt bruke lovveien om annet ikke fØrte fram på bedriftene. 
Den enkelte arbeidstaker må få innflytelse på sin egen arbeidssitua
sjon. Det må vi i LO sørge for. Grensen for hvor stor en bedrift må 
være for styrerepresentasjon, må senkes. Videre må LO-kongressen 
gå inn for at det lovforslaget som bygger på Laake-utvalget ikke 
bir vedtatt i fØrste omgang. Han fremmet fØgende forslag: 

Oljepolitikken. 
VI anser det som betydningsfull for vår framtidige bosetting og sy el

settingen i våre kystdistrikter å få klargjort hvile ressurser vi kan regne 
med utenfor kysten også. nord for 62. breddegrad.. LOs kongress vil der
med støtte opp om undersØkelsesborInger i disse områdene snarest, under 
forutsetning av at det nødvendige sikkerhetsutstyr er på plass, og at de 
nødvendige hensyn til fiskeriene blir tatt I den forbindelse. 

Kongressen er også enig I at det må tas klare forbehold om at under
sØkelsesboring ikke automatisk må fØre til produksjon, og at Stortinget 
må stå fritt til å bestemme når utvinning skal skje. 

VI har sterke tendenser til sysselsettingsmessige problemer i disse 
distrikter. En kartlegging av hvilke ressurser vi har på sokkelen vil 
kunne virke stimulerende på industri og arbeidsliv for Øvrig. 

Av disse grunner er det etter Kongressens mening viktig å komme 
i gang med undersøkelsene snarest mulig også nord for 62. breddegrad. 

Forslag pkt. 6. 
LO-kongressen 77 vil be Arbeiderpartiet sørge for at Luke-utvalgets 

flertallsinnstilling ikke blir vedtatt fØr fagbevegelsens medlemmer har 
fått drØftet og uttalt seg om det. 

Paul Arnseth, Handel og Kontor, Hedmark/Oppland kom inn på 
de konservative krefter her i landet som ga folk en negativ holdning 
til fagbevegelsen. Han mente bevegelsen må møte dette informa
sjonsproblemet allerede i skolene. Disse bygger fortsatt på klatre
samfunnet. Han tok opp forslagene 1369 til 1373. Han mente det var 
på tide å få fart i de planene LO hadde om informasjon overfor 
skoleungdom. 

Guro Eilejsen, Handel og Kontor, Telemark, tok opp forslagene 
1 141,  1 142, 1 143, 1 1 44, 1 145 og 1 146 som hun refererte og motiverte. 
I tillegg til forslag 1 14 1  foreslo hun: 

Dette må Sekretariatet gå Inn for å få lØst så snart som mulig. 

Toor Andreassen, Jern og Metall, tok på vegne av forbundsstyret 
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opp innstillingene som er nummerert som forslagene 1251,  1252 og 
1 253. 

Harry Jørgensen, Jern og Metall, tok særlig for seg forsikrings
saken. Han sa at det ikke kunne herske noen tvil om at det er de 
ansatte som får bestemme hvilket forsikringsselskap de skal benytte. 
Vårt forsikringsselskap er Samvirke, sa Jørgensen som beklaget at 
man ikke hadde vunnet fram med dette kravet ved siste tariffopp
gjør. Vi får legge mer makt bak kravet ved neste korsvei, sa han 
og tok opp forslagene 1274 og 1310 med endringsforslaget - «tidlig
i kongressperioden. 

Pål Steigan, Oslo, viste til at han hadde framsatt forslag mot 
Regjeringens oljepolitikk, og tok opp forslag 1285. Han gjorde Kon
gressen oppmerksom på et meget reaksjonært forslag fra represen
tanten Holgersnes' forslag 1346, som går ut på å utelukke AKP(m-l ) 
fra fagbevegelsen. Dette vil bety at tusener av fagorganiserte må 
gå på grunn av sin overbevisning. Han ba med-delegatene, uansett 
politisk tilknytning, å stemme og tale mot forslaget som han opp
fattet som et anslag mot det faglige demokrati. 

Steig an har overfor dirigentbordet reist disse forslagene: 
1090, 1160, 1151, 1149, 1173, 1193, 1186, 1194. 
Videre forslag om oljepolikken: 

- Ingen utvinning av olje til sikkerheten er garantert, 
- vekk med de utenlandske selskapene i NordsjØen, 
- Norge ut av IEA, 
- Ingen boring nord for 62. breddegrad. 

( Stilles opp mot Sekretariatets innstilUng.) 
Forslag nr. 1285. 

- Landsorganisasjonen krever at bygging av kjernekraftverk ikke gjen
nomføres i Norge. 

Inger K. Jensen, Norsk Tjenestemannslag, tok opp Sekretariatets 
innstilling, forslag 1388 og talte varmt for større og bedre tilbud! 
fra fagbevegelsen til de funksjonshemmede. 

Arne Laberg, Nordland, tok opp forslaget om Nordlandsbanens 
forlengelse som han ga sin fulle støtte. 

Ole Flesvig, Arbeidsmandsforbundet, talte også for Nordlands
banens forlengelse som han mente ville ha stor betydning for hele 
landsdelens utvikling. Han støttet videre forslag 1409 og 1412 om 
LOs utmeldelse av organisasjonen cVern og Velferd-, en organisa
sjon som står på siden av fagbevegelsen. 

Han hadde fØlgende endringsforslag til forslag 1225:  
L O  må kreve kontroll med rengjøringsbyråene o g  deres økonomiske 

status 

tas opp med fØlgene tillegg: 
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Etableringskontroll og en form for autorisasjon må innføres for enhver 
som har, eller viI starte en vIrksomhet som har som siktemål i påta 
seg oppdra&" entreprise eller utleievirksomhet. 

Svein Muffetangen, Jern og Metall, var skuffet over at Sekre
tariatet ikke hadde vært klarere i sin innstilling om forslag 1310 
som går på nasjonalisering og statlig drift av næringslivet. FØlges 
Sekretariatets opplegg kan det ta 25 år fØr innstillingen kommer 
Han mente spØrsmålet kunne avklares i lØpet av kommende kon
gressperiode. Han berØmmet Papir for forbundets klare vedtak og 
holdning til spØrsmålet. 

Han tok opp forslag 1346, 1349, 1310 og 1 141.  
Heidi Svendsen, Sekretariatet, var glad for støtten fra Ryanes 

dagen fØr. Hun tok for seg forslag 1 167 som gjaldt demokrati for 
de ansatte i fagbevegelsen på deres arbeidsplasser. Hun var glad 
for at Sekretariatet hadde inntatt en positiv holdning, og hun håpet 
på en klar uttalelse fra Kongressen om at man er positiv til prin
sippet . Hun fremmet fØlgende forslag: 

Landsorganisasjonen i Norge arbeider aktivt for medbestemmelses
rett for aUe i fagbevegelsen. 

Kongressen anbefaler derfor at de enkelte forbund innfØrer repre
sentasjon med fulle rettigheter i forbundsstyrene/fa&'foreningsstyrene 
for sine ansatte. 

Audny Brannsten, Handel og Kontor, Oslo, støttet fullt ut Heidi 
Svensens forslag. De krav man reiser utad må man også gjennomfØre 
innad, mente hun. Ellers støttet hun forslag 1 141 .  

Marit Engh, Jern og Metall, Oslo, fremmet forslag 1221  som gikk 
på bruk av politi- og militærvesen i forbindelse med streiker. Hun 
nevnte bryggearbeiderstreiken i Oslo som eksempel. Videre visste 
hun om militærØvelser i Trondheim og Odda med tanke på streike
situasjoner. 

Hun fremmet på ny forslagene 1 142 og 1 1 52. Kravet om gratis 
daghjem for alle barn ville hun ikke gi seg på. Gj ennomfØringen 
av kravet er avgjØrende for kvinners rett til arbeid og kvinnefri
gjØring. Hun var ellers sjokkert over den måten som forslagene 
ble behandlet på. De burde ikke gå til en redaksjonskomite for å 
forsvinne, men bli lagt fram for Kongressen til realitetsbehandling. 
Hun støttet forslag om selvbestemt abort. 

Kjell Gjerseth, Jern og Metall, tok opp forslaget om å forby 
Norsk Front. Han mente NF var det samme som NS, og alle visste 
hva det betydde. Han håpet Kongressen klart ga uttrykk for sin 
avstandstagen fra Norsk Front ved å vedta forbud mot partiet. 
Han tok opp forslag 1351 og 1361 .  

Gunnar Grimnes, Elektriker og Kraftstasjonsforbundet, tok opp 
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tråden fra massemediadiskusjonen dagen fØr. Han hadde det inn
trykk at for TV interesserte arbeidsplassenes problemer bare som 
underholdning. Han tok opp forslagene 1377 og 1318 og fØlgende 
tilleggsforslag:  

Landsorganisasjonen fremmer krav ovenfor NRK at det opprettes egen 
redaksjon I TV med arbeids- og nærIngliv som sitt arbeidsområde. 

Den nåværende ansettelses-stopp l NRK ....... Ikke hindre gjennomfør
Ing av en slik. ordning. 

Harald Øveraas, Arbeidsmandsforbundet, tok opp forslag 1 404 
om forlengelse av Nordlandsbanen. Han syntes Narvik Samorg 
hadde en god begrunnelse for forslaget som han refererte. Han støt
tet også Kristiansens forslag om utmelding av Vern og Velferd. 

Harald Johansen, Norsk Tjenestemannslag, Gresvik, var forundret 
over at det var så få forslag som omhandlet opplysningsarbeidet og 
tillitsmannsopplæringen. Flere avdelinger i hans forbund hadde tatt 
dette opp. Han Ønsket selv å ta opp forslag 1325 til punkt 30. 

Per Berge, Tjenestemannslaget, Trondheim, sa at det Brynjulf 
Mugaas kalte et falsum var et lovlig styrevedtak i avdelingen. Vi 
opplevd at mange medlemmer er skremt vekk av ekstremistenes 
metoder i vår avdeling. Situasjonen har etter hvert blitt kritisk, 
men vi kommer ikke til å gi opp kampen, sa Berge som ba om at 
forslag 1346 ble oversendt Sekretariatet. 

Edvin Skaiaa, Bygning, Aust- og Vestagder, tok o forslagene 1 1 64, 
1 166 og 1 167. Han mente at tida nå var inne for et nytt framstØt 
for bedriftsdemokratiet. 

Haldor Krokeide, Jernbaneforbundet, Nestun, støttet forlengelse 
av Nord-Norge-banen. Han gikk inn for at en forlengelse av banen 
ble reist som egen sak i Stortinget. 

Øivind Lund, Jern og Metall, Buskerud, tok opp forslag 1340 til 
punkt 32 a. 1365 til punkt 33. 1356 til 32 b. 1251 til punkt 17.  1282 
til punkt 22. 1 139 til punkt 2. 1214 til punkt 8.  Og 1317 til punkt 28. 
Han mente at forslag som ikke var tatt opp fØr bare var forslagene 
1 139, 1214  og 1282. 

Om jordbruksoppgjØret sa Lund at man måtte få det inntrykket 
at 150 mann satt i Stortinget og sov. Han støttet forslaget om å forby 
Norsk Fronts status som parti og reiste spØrsmålet om man ikke på 
lengre sikt også måtte se på andre ekstremistgrupper. 

Per Ryanes, Oslo, støttet forslaget om å forby Norsk Front. Han 
var mot forslag 1346 på grunn av de politiske konsekvenser det 
kunne få. 
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Jan Brende, Oppland fylke, tok for seg forslagene 1223 og 1224 an
gående virksomhetene til Distriktenes Utbyggingsfond. Turistnærin
gen hadde nydt godt av dette fondet, men dessverre var det noen 
bedrifter i denne bransje som ikke var i stand til å fØlge arbeids
livets regler og avtaler. Han ville beklage at DU ga støtte til slike 
bedrifter som foretok åpenbare brudd på lovverket for arbeidslivet. 

Ivar Skredderhaug, Arbeidsmandsforbundet, Folldal, støttet Svein 
Christiansens forslag om Vern og Velferd. Organisasjonen var ikke 
rekruttert fra arbeidstakernes rekker. En gang var det naturlig 
å samarbeide med organisasjonen, men ikke nå lenger, så LO får 
takke farvel til Vern og Velferd, sa han. 

Per Tveter, Kommuneforbundet, Opland, tok opp forslagene 1216  
og 1217  og forslag 1331 .  De omhandler brannkorps og pendlere, og 
han ba om at  det forslagene reiste ble prioritert i Sekretariatet. 

Trygve Kristensen, Jernbaneforbundet, Narvik, argumenterte 
sterkt for en forlengelse av Nordlandsbanen. Det har den aller 
største betydning for landsdelen å få jernbaneforbindelse sørover. 
Han henviste til utviklingen på steder som MosjØen. Mo i Rana, 
Fauske og BodØ, og spurte hva de ville vært uten jernbane. En for
lenget bane må ikke gå på bekostningen av Hurtigruta eller annen 
kommunikasjon. Landsdelen trenger all slags kommunikasjon. Det 
var viktig å komme i gang med forprosj ekteringen nå, selv om byg
ging er langt fram i tida. 

Dirigenten måtte igjen be om ro i salen, da det kunne finnes 
representanter som var interessert i det som ble sagt. 

Eivind Strømmen, Sekretariatet, støttet forslagene 1 167 og 1 192. 
Hans forbund var ett av fire som hadde gitt de ansatte represen
tasjon i forbundets styrende organer, og erfaringene var meget 
gode. Han kunne anbefale ordningen. 

WiUie Kristensen, Bygning, tok opp forslagene om NRK, 1315 og 
1316.  Han anså denne saken som den viktigste under dette punkt 
på dagsordenen. Kanskje en bedre NRK-dekning ville gi mindre be
hov for myggolje? Han tok opp forslagene 1301, 1 141, 1 370, 1371,  
1409, 1212,  1223 og 1213.  

Han mente ellers at  selskapsklubben Vern og Velferd ikke lenger 
hadde livets rett. 

295 



Gunnar Kokaas, Grafisk, Oslo, tok utgangspunkt i den angst 
blow-outen i NordsjØen hadde skapt. Han kunne ikke stemme for 
forslag 1322 fra Sekretariatet om oljepolitikken, da forslaget var 
alt for vagt formulert. Talemåtene var for svake, og sikkerheten på 
plattformene var ikke sterkt nok understreket. Han kom med fØl
gende forslag til uttalelse : 

Boring og utvinning 1 nye områder må ikke finne sted fØr en vet med 
sikkerhet at en er gardert mot katastrofer ved at nØdvendig sikker
hets- og redningsutstyr er til stede sammen med nødvendig viten om 
bruken av det. 

Kåre Haga, Elektriker og Kraft, tok opp og støttet fØlgende for
slag : 1 140, 1 147, 1 148, 1 159, 1 1 65,  11 66,  1 1 80, 1 181 ,  1 192, 1203, 
12 10, 1222, 1241, 1254, 1258, 1287, 13 10, 1312,  1336, 1353 og 1363. 
Han ga også sin tilslutning til forslaget om forlengelse av Nord
landsbanen og Hauges innlegg torsdag om treforedlingsindustrien. 
Han støttet forslagene 1310 og 1312. 

Ivar Nilsen, Finnmark, sa at LO-organiserte som er tilknyttet 
fiskerinæringen ikke lenger kan godta at vi ikke får være repre
sentert i de organer som behandler fiskeripolitiske forhold. Han 
støttet derfor BjØrklunds tilleggsforslag. Om Nordlandsbanen sa han 
at han ikke var prinsipielt imot en forlengelse, men ikke fØr vei
standarden nordover langs kysten var utbedret. 

Han støttet også Finnmarks to forslag om en ny plassering av 
LO-kontoret i Finnmark. 

Leif Aasen, NNN, Stavanger, støttet forslag 690 om ferieloven og 
fem ukers ferie i Nord-Norge. 

Torstein Lund, Skog og Land, sa at skogsarbeiderne hadde rea
gert sterk imot opprettelsen av leirer for innsatte i skogdistriktene. 
Han tok opp forslag 1399 og understreket at skogsarbeideryrket i 
dag er kvalifisert og seriØst yrke som kan tape status hvis innsatte 
uten videre blir satt til slikt arbeid. Han sa at leirene nå må av
vikles snarest. 

Aage Hammerstad, Østfold, sa at skoleungdommen vet skrem
mende lite om arbeidslivet når det er ferdig med sin utdannelse. 
Han understreket at Sekretariatet nå må fØlge opp intensjonene i 
forslag nr. 1388. 

AsbjØrn MålØY, MØre og Romsdal, tok opp forslag 1294 som bl.a. 
kan gi distriktskontoret i MØre og Romsdal bedre arbeidsmulighe-
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ter. Det er sagt mye om sunnmØringer, blant annet at de er over
representert i NRK. Ser vi på organisasjonsprosenten, ligger sunn
mØringene skuffende lavt. Her er den bare 28-29 prosent. Dette 
må rettes opp, sa MålØY bl.a. 

OddJvar Hansen, Papir, Sarsborg, tok opp forslag 1358 som han 
støtet varmt. Om motiveringen for å forby Norsk Front sa han at det 
var tilstrekkelig å se på de minnesteinene og bautaene som er reist 
til minne om de som falt for nazismen under krigen. På forbundets 
landsmØte var det ikke engang nØdvendig å votere engang da for
slaget ble reist. Det ble bare applaus. Han var ikke så tilfreds med 
holdningen på Kongressen. Enkelte sier at vi må bekjempe dem med 
demokratiske midler. - Vi må ikke bli så demokratiske at vi mister 
politisk holdning, sa Hansen. 

Bjørn Rudaa, Tjenestemannslaget, støttet kravet om bedre dek
ning av fagbevegelsen i LO og han satte fram fØlgende forslag: 

Landsorganisasjonens kongress 1977 har diskutert forholdet mellom 
NRK og fagbevegelsen, og vil kreve at NRK snarest foretar en ster
kere prioritering av stoff om arbeidslivet. 

Kongressen vil legge vekt på at den pågående ansettelsesstopp Ikke 
må være et hinder for at det ansettes flere faste medarbeidere med ar
beidslivet som arbeidsområde. 

Han kom så inn på forslag 1346 angående AKP (m-I ) ,  han sa at 
Kongressen måtte oppfatte forslaget som et fortvilet rop fra en 
forening som virkelig hadde fått fØle hva det ville si å ha disse 
folkene som medlemmer. Arbeidsforholdene i mange fagforeninger 
har blitt umulig på grunn av dem, da det er håplØst å jobbe med 
den på tradisjonelle fagforeningsmåte. De driver geriljataktikk i 
foreningene og forsØpler debatten. De svekker derfor fagbevegelsen, 
sa Rudaa. 

Odd Bach, Transport, hadde deltatt i Vern og Velferd-arbeid. 
Dessverre nådde de kursene organisasj onen la opp til i liten grad de 
fagorganiserte, så han støttet forslaget om utmeldelse. 

Med henvisning til at tallet forslag hadde steget fra 636 til 
Kongressen i 1969 til 1415 under årets kongress, ba han administra
sjonen se på hele opplegget for Kongressen. Slik det har artet seg 
vil mange delegater reise hjem med en fØlelse av at det ikke egent
lig har fått gjort det på Kongressen som de var pålagt av sine 
kamerater. 

Alex Zeylon, Østfold, støttet kravet om en nasjonalisering av 
treforedling og han støttet derfor forslagene 1306 og 1307. Han tok 
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for seg forslag 1309 og anbefalte medlemmene i fagbevegelsen å 
benytte Samvirke som forsikringsselskap, for det har medlemmene 
styring på. Videre fortalte han om at fagbevegelsen i Halden fra 
hØsten av antakelig skaffer seg flertall i representantskapene til 
sparebankene i distriktet. Dette var et eksempel på å få styring 
over kreditt- og bankvesen. Videre var han enig med Oddvar Hansen 
angående nynazistene. 

Gunnar TØnder, Lokomotivmannsforbundet, talte for forlengelse 
av Nordlandsbanen. Jernbanen i Norge er 125 år neste år, og kravet 
om at jernbanen skal gå gjennom hele Nord-Norge er 100 år. Han 
understreket at kravet om en fullverdig Nord-Norge-bane ikke 
måtte gå på bekostning av andre prioriterte samferdselstiltak. Det 
skulle være plass til begge deler. 

Wilhelm Thoresen, Kjemisk, Oslo, tok opp forslagene 1244-1246 
og sa i den forbindelse at råfiskloven slik den blir praktisert i dag 
er udemokratisk. I praksis gir den fiskerorganisasjonene rett til å 
diktere prisene såfremt partene ikke blir enige om forhandlinger. 
Den gang man fikk råfiskloven skulle den beskytte den enkelte 
fisker ved å frata produsentene og oppkjØperne å diktere prisene. 
I dag er det de store fiskebåtrederne som gjennom sine sterke 
organisasjoner ensidig dikterer prisene. Dette går ut over de som 
er ansatt i næringen, det være seg mannskap på fiskefartØyer, og 
ikke minst de som er ansatt i fiskemelindustrien og fiskeforedlings
industrien. Det må derfor være et rimelig krav at man ser hele 
næringen under ett, og får en mer rimelig fordeling av det som 
næringen kaster av seg. 

Kåre Rasmussen, SØr-TrØndelag, understreket betydningen av 
en utbygging av bedriftslegeordningen og helsetjenesten ved bedrif
tene. Ordningen måtte også omfattes av de ansattes ektefelle og 
barn, slik at man kom tilbake til det gamle huslegesystemet. Han 
fremmet fØlgende forslag: 

Bedriftshelsetjenesten bygges ut slik at LO-medlemmenes faml11e
medlemmer også omfattes av ordningen. 

Einar Hysvær, NNN, sa seg glad for at også en representant for 
Kjemisk hadde tatt opp saken om endring av Råfiskloven. Han 
gjorde imidlertid oppmerksom på at Noregs Fiskarlag hadde hatt 
skuddpremie på ham i lengre tid. Nå gjaldt nok dette også Kjemisk
representanten. Hysvær tok opp forslagene 1244 og 1245 samt 
forbundsstyrets innstilling til punkt 16. FiskerispØrsmål. Han fore
slo videre til punkt 29: 
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Det vil fremgå av uttalelser om oljepolltlkken at prøveboring nord 
for 62. breddegrad igangsettes så snart de sikkerhetsmessige sider er 
klarlagt så langt råd er. 

Dagfinn Nordbotten, Vestfold, sa seg glad for forslaget fra Svein 
Christiansen om utmelding av Vern og Velferd. Vern og Velferd 
har i for stor grad konsentrert seg om det vernetekniske arbeidet, 
mens vi må satse mer på det forebyggende gjennom Norsk Folke
hjelp, sa han. 

Viktor Aune, Bygning, SØr-TrØndelag, støttet også utmelding av 
Vern og Velferd med samme begrunnelse som Nordbotten. Han tok 
opp fØlgende forslag til dagsordenens punkt 10, nr. 7 :  

Bedriftslegeordning - helsespØrsmål. Forslagene 1 196, 1 197,  
1 1 98, 11 99, 1202 og 1203. 

Jon Solvang, Telemark, tok opp forslagene 1 124 og 1126 om tiltak 
mot ledighet, særlig blant ungdom. Som jernbanemann hadde han 
heller ikke innvendinger mot en forlengelse av Nordlandsbanen. 
Hva j ernbanen koster spiller liten rolle. Det viktigste er at trans
porten kommer fram. Det er ingen tvil om at jernbanen er og blir 
hovedtransporten her i landet, sa han. 

Ernst DitlØvsen, Arbeidsmandsforbundet, Stavanger, tok opp for
slag 1 162 som særlig retter SØkelyset mot sammenslutninger av en
treprenører og de arbeidsforhold ansatte da kommer i. Forslaget in
nebærer at ordningen med bedriftsutvalg også skal gjelde for slike 
arbeidsgrupper selv om de ansatte ikke formelt er ansatt i noen av 
firmaene, sa DitlØvsen. 

Eva Disch, Akershus, var den fØrste som fikk ordet etter pausen. 
Hun gjorde oppmerksom på en feil i et forslag som hun hadde le
vert i går. Det gjaldt varehandelen, og det skulle stå Regjeringen, 
og ikke Stortinget i forslaget. HØjdahl ville senere kommentere for
slaget, men hun understreket igjen viktigheten av det. 

Hun ba om Kongressens støtte til forslag 1409. Videre hadde hun 
tilleggsforslag til forslag 1401. Hun støttet forslagene 1141 ,  1402 
og 1 257. 

Hennes tillegg til forslag på 1401 lØd: 
Og sørge for at komiteen blir sammensatt slik at flere bransjer blir 

tUgodeseU. Vi ønsker representanter fra arbeidsplassene. 

Inger Holgersen, Bekledning, Bergen, støttet forslag 1 164 om 
bedriftsdemokratiet. Tillitsmennene må få juridisk og Økonomisk 
hjelp til å delta i styrende organer på bedriftene. Hun støttet for
slag 1 167 om medbestemmelsesrett for ansatte i fagbevegelsen. 
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Arvid Øygård, Arbeidsmandsforbundet, MosjØen, tok opp forslag
ene 1323 og 1324. Han ba Sekretariatet om å sørge for Økte bevilg
ninger til skoleringsvirksomheten. Om forlengelse av Nordlands
banen, sa Øygård at Nord-Norge er særlig godt egnet til jernbane. 
Nesten all bosetting finner man langs en opptrukket linje. 

Ivar Ødegaard, Oslo, kom inn på forslaget 1407 om forlengelse 
av Nord-Norge-banen. Han støttet forslaget og sa bl.a. at jernbanen 
både er miljØ- og ressursvennlig. Han viste til vedtaket på Arbeider
partiets landsmØte og statsministerens uttalelse etterpå at denne 
saken nå er tatt ut av fryseboksen. Han støttet også forslaget fra 
Svein Christiansen om utmelding av Vern og Velferd. - Det har 
gått inflasjon i slike organisasjoner. Vi får satse på våre egne, sa 
Ødegård. 

Arne Nakim, Vestfold, hadde stor sympati for forslaget om å for
by Norsk Front. Han hadde likevel store prinsipielle betenkeligheter 
med å akseptere at LO skulle sette i gang denne snØballen. Det er 
her tale om å forby meninger, og konsekvensen må etter min me
ning være at vi da også må forby andre ekstremister. Vi må forby 
alle som med våpen i hånd vil bekjempe det samfunnet vi lever i. 
Konsekvensen må da bli å forby AKP (m-l) også. Nakim ville imid
lertid ikke støtte noen slike forslag. Han støttet forslaget fra Odd 
Væring. 

Normann Bråthen, Jern og Metall, Akershus, tok opp fØlgende 
forslag: 1 143, 1 145, 1330, 1 126 og 1131 .  

John Sakseide, Jern og Metall, advarte mot forslag 1 167 og sluttet 
seg til Sekretariatets innstilling. Kongressen hadde når det gjaldt 
forslaget om å utelukke AKP (m-l) fått en glimrende innfØring i 
hvordan de jobber. De har udemokratiske mål, men han var mot 
forslaget, da man måtte se konsekvensene det kunne få. Det marx
ist-leninistene hadde oppnådd var imidlertid å støtte grupper som 
var mot fagbevegelsen. 

Jens Tveit Aga, Arbeidsmandsforbundet, talte for forslag 1 225 
med Ole Flesvigs tilleggsforslag. Han ba om at forslaget som gjaldt 
kontroll med rengjØringsbyrået fikk hØY prioritet i administrasjonen 

i LO. Han anbefalte avstemning om Nordlandsbanen. Han tok opp 
forslag 1409. 

AsbjØrn Larsen, Arbeidsmandsforbundet, ville ha spesiell vote
ring på forslag 1275. 1346 måtte avvises. 
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Ann Jorid Thingvold, Troms, tok opp forslag 1257 om informasjon 
rundt lovlige/ulovlige konflikter. 

Odd Kapstad, Kommuneforbundet, Buskerud, mente det måtte 
være en grense for hva man skulle tillate av partier og tenkte på 
Norsk Front. Fagbevegelsen skulle huske at Hansteen og WickstrØm 
var de fØrste som dØde for brune svin av bevegelsens medlemmer 
under krigen. Redaksj onskomiteen burde derfor inntatt et sterkere 
standpunkt i spØrsmålet. 

Øyvind P. Olsen, Kjemisk, Fredrikstad, tok opp en rekke forslag: 
1333, 1341, 1342, 1343, 1 123, 1 1 29, 1 135, 1 138, 1205, 1207, 1221, 1 171,  
1 1 48, 1 250, 1242, 1302,  1303,  1304, 1308, 1296, 1 264 og 1 272. 

Da han ikke ville få disse opp til avstemning ifØlge redasjonskomi
teens innstilling, måtte han stemme mot denne. 

Steinar Fostervoll, Kjemisk, tok opp forslagene 1227-1240. Han 
kritiserte bedriftenes støtte til politiske partier og fremmet fØlgende 
forslag : 

Bedrifter som går til innskrenkninger må ikke gi tilskudd til polit
iske partier. 

LO gir tilskudd til de organiserte arbeiderne som blir rammet. 

Fredrik A. Johansen, Jern og Metall, Østfold, henviste til at i hans 
by, Moss, hadde han lØst problemet med Økonomisk kompensasjon 
for folk med kommunale verv. De hever sin vanlige lØnn på bedrif
ten, og bedriften får så pengene igjen av kommunen. 

Om Norsk Front sa Johansen at det ikke måtte være tvil om et 
krav fra Kongressen om at partiet skulle forbys. Han hadde opp
levd og kjent NS på kroppen under krigen. Kongressen burde også 
uttale seg mot at tyske tropper er stasjonert i Norge. 

Han advarte mot at AKP ( m-l) ere skulle forbys medlemskap 
i LO. I Moss kjenner man gruppen på kroppen. De harsellerte over 
tillitsmennene, men forelØpig har man dem under kontroll. 

Jens Petter JeHe, NNN, tok opp bedriftsdemokratiet, og sitt forslag 
om KOngressens holdning til Laake-utvalget. 

Terje Lysen, Hedmark, sa seg glad for at LO i Kongress-perioden 
vil ta opp spØrsmålet om nasjonalisering og sosialisering innenfor 
skogbruket. Han tok opp forslagene 1301,  1308 og 1310  idet han 
henviste til den dårlige utnyttelse av skogen som skjer i dag. Lysen 
sa at en svensk undersØkelse viser at 20 pst. av ressursene i dag 
bare ligger og råtner i skogen. I Norge avviker vi i et normalår 
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7-8 millioner kubikkmeter. 1-2 millioner kubikkmeter råtner 
bort (småvirket) .  

Martin Tveiten, Hotell- og Restaurant, Bergen, tok opp språk
formene i LO og sa at det skulle være helt unØdvendig å kreve at 
LO skulle sende alle saker ut i begge målformer. Man får gå ut fra 
at de som skj Ønner nynorsk også skjØnner bokmål og omvendt. Det 
bØr sendes ut en god del på nynorsk og da bare på nynorsk, sal 
Tveiten, som ikke hadde hatt inntrykk av at noen hadde problemer 
med å forstå ham rundt i landet, selv om han snakka nynorsk. 

EZZa Sandnes, Handel og Kontor, trakk seg fra talerlisten, men har 
fremmet forslag 1339. 

Ole Linvåg, Norsk SjØmannsforbund, MØre, støttet de forslag som 
tar sikte på å styrke de ansattes medinnflytelse. Han sa at i kampen 
for medinnflytelse overfor Råfisklaget var av en slik art at den 
saknet sidestykke. Kravet om representasjon må innfris snarest. 

BjØrn Rudaa, Nordland, sa at han ville advare mot noen utmel
ding fra organisasjonen Folk og Forsvar. 

Sigfred Hov, Norsk Tjenestemannslag, sa at det var all grunn 
til å få et enstemmig vedtak om forlengelse av Nordlandsbanen. 
Det ville bety enormt både for sysselsettingen og næringslivet i 
Nord-Norge. Han var skuffet over redaksjonskomiteen som også 
ville putte dette forslaget i sekken. Den sekken må vel nå være 
full snart, sa Hov. 

Dagfinn Aam, Jern og Metall, reiste forslag 1294 om styrking av 
distriktskontorene i LO. Han talte varmt for et distriktskontor i 
Alesund og tok opp forslagene 1 1 70, 1 1 71 ,  1 1 72 og 1 1 73. Om AKP
erne i fagbevegelsen sa han at deres tilstedeværelse skyldes passivi
tet fra medlemmenes side. 

Einar Hysvær, NNN, Ønsket ikke å bli oppfattet som spesielt 
reaksjonær, men støttet likevel fortsatt medlemskap i Folk og 
Forsvar. 

Gro BaZas, Handel og Kontor, tok opp forslag 1367 om fri abort 
som hun mente måtte gjennomføres tidlig i neste stortingsperiode. 
Hun støttet forslagene 1337, 1 338 og 1339. Hun var ikke skremt av 
dØdskysset fra Brynjulf Mugaas. Vi må tross alt kunne skille mel
lom Norsk Front og AKP-erne, mente Balas. 

Ivar Nilsen, Finnmark, sa at Kongressen hadde vedtatt et meget 
godt handlingsprogram. Han trodde også at det ville blåse en god 
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valgvind fram til høsten. Han mente at ordfØrer Nordengens Ønsker 
om et godt valg på Kongressen var innfridd. La oss også håpe at 
hans andre Ønske om et godt valg til hØsten også kan bli innfridd, 
sa Nilsen. 

Sissel Seim Buflod, NOSa, ville støtte forslagene om fri abort og 
Økt utbygging av daghjem. Hun tok opp forslag 1346 og støttet 
forslag 1333 fra Bygning om ansettelse på politisk grunnlag. Hun 
syntes ikke veien med eksklusj oner og suspensjoner var veien å gå 
overfor ekstremister. Leser man Arbeiderbladet fra 3D-åra tror jeg 
nok at motsetningene og kampen den gangen var mye sterkere enn 
nå, sa Seim Buflod. 

Forslag som ikke er referert tidligere. 

De siste talerne i torsdagens møte fikk ikke sine forslag referert, 
og forslagene gjengis her : 

Aksel Kloster: 
Sak lO, punkt 36: Kongressen gir Sekretariatet fullmakt tO l nedsette 

en komite som skal ha som formål i utrede spørsmål om bruk av ny
norsk I fagbevegelsen (LO) . 

Sekretariatet tir videre fullmakt tO i utarbeide fullmaktsinstrukser 
for komiteen. 

MållnnstiIllngen blir i ta opp på neste LO-kongress. 

Odd Væring: 
Nazistiske, fascistiske og militante grupper har på nytt stått fram 

og vist sitt sanne ansikt l Norge. 

Bakgrunnen for deres virksomhet er de samme samfunnsødeleggende 
Ideer og politikk som Nasjonal Samling sto for l trettlira. og under krigen. 

Fagkongressen 1977 vil henstille til den nye LO-ledelsen å fØlge nøye 
med i disse gruppenes arbeid og handlemlte - og ta de nødvendige 
skritt for å begrense disse gruppers poiltikk og deres trusler om bruk 
av vold. 

Svein Christiansen: 

LO trekker sitt medlemskap og Økonomiske støtte til organisasjonen 
Vern og VeUerd. 

Tar opp forsla&, 1296. 

Olav BjØrklund: 
Det etableres et kontaktutvalg mellom Staten og fiskerinæringens or

ganisasjoner hvor vlikir og Økonomiske forhold drØftes. 

Debatten var dermed slutt og dirigenten ga ordet til redaksjons
komiteens formann. 
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REDAKSJONSKOMITEENS INNSTILLING 

TIL DAGSORDENENS PKT. 10. 

Odd HØjdahL ga en del kommentarer til redaksjonskomiteens inn
stillinger. 

Punkt 1 under dagsorden punkt 10 om A-pressen er behandlet 
tidligere under Kongressen. 

Under punkt 6 sa han at komiteen ikke fant det riktig å binde 
LO i spØrsmålet angående Laake-utvalget slik saken sto. Komiteen 
foreslo forslaget sendt til Sekretariatet. 

Under punkt 7 sa HØjdahl at Rasmussens forslag måtte sees som 
en framtidsvisjon. 

Under punkt 27 sa han at komiteen hadde oppfattet Rolf Hauge 
i Papir slik at forslag 1 3 1 1  falt bort. Sekretariatets innstilling nr. 
1310  og nr. 1312  blir stående igjen. 

Under punkt 28 hadde det beste vært å koordinert de to forslagene, 
men det var vanskelig. 

Under punkt 29 om oljepolitikken opplyste HØjdahl at i den egne 
innstillingen som forelå var vesentlige endringer understreket. 

Under punkt 32, hadde komiteen endret Sekretariatets innstilling. 
Under punkt 34 sa HØjdahl at to av komiteens medlemmer hadde 

reservert seg. Det var Moe, Kommuneforbundet, og Helgesen, 
NFATF. Moe ville redegj Øre for dette. 

Under punkt 35 hadde komiteen funnet forslag 1383 fra Drammen 
Samorg. så godt at man tiltrådte dette. 

Under punkt 40 sa HØjdahl at man etter at innstillingen forelå 
hadde blitt gjort oppmerksom på den skrivefeil som forelå i for
slaget og som gjorde det meningslØst. Med rettelsen ville komiteen 
tiltre forslaget. 

Under punkt 42 understreket HØjdahl at ble forslaget vedtatt, 
betydde det sannsynligvis at Vern og Velferd måtte nedlegges. Ikke 
på dagen riktignok, blant annet av hensynet til de ansatte, men 
på sikt. Kongressen måtte være klar over en viss avviklingstid. 

Punkt 2. Arbeidsmarkedsspørsmål, sysselsetting, innvandrings
spørsmål. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 11 23 Avd. 2, Jern og Metall, Fredrikstad, foreslår: 

.Sysselsettingen må i hØY grad prioriteres.. 

Nr. 1 126 Avd. 233, Jern og Metall, Strømmen, foreslår: 
.LO må arbeide for flere arbeidsplasser for ungdom.. 
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Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er enig i at sysselsettingsspØrsmålene generelt og 
ungdomsledigheten spesielt må gis hØY prioritet. En viser imidlertid 
til at Regjeringen i de senere års statsbudsjetter spesielt har tatt 
hensyn til dette med sikte på å hindre arbeidsledighet, noe forbunds
styret ser som en av myndighetenes aller viktigste oppgaver. 

Forbundsstyret ber imidlertid LO vurdere om det er noe fag
bevegelsen spesielt kan gjØre for å lØse det enorme problem som 
ligger i arbeidsledighet blant ungdom. 

Nr. 1 1 28 Avd. 1 80, Jern og Metall, FlorØ, foreslår : 
_Leiefirma (på den måten det er drevet i skipsindustrien) må straks 

opphØre, til fordel for verftssamarbeid som skissert av VesUandskonferansen 
1976. 

Det må bli forbudt for redere å få registrere skip i andre land. Norske 
redere må pålegges å bygge og reparere skipene ved norske verft.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er enig med forslagsstillerne i at leiefirmaenes 
virksomhet må begren$es til et absolutt minimum. Fagbevegelsen 
må derfor fortsette arbeidet med gjennom så vel lovverk som avtale
verk å begrense bruken av slike firmaer og muligheten for slike 
firmaer til å operere innenfor norsk næringsliv. 

Nr. 1 12 9  Avd. 1 80, Jern og Metall, FlorØ, foreslår: 
_LO bØr kreve at etableringsloven gjelder i alle kommuner i landet og 

for alle foretak. 
På samme tid bØr det være investeringsforbud i bedrifter der arbeids

takerne er permittert. Dette med bakgrunn i at en ofte er vitne til at en 
rasjonaliserer i hØygir under permittering med støtte i ei krise, så når 
bedriften kommer i gang igjen er det plass for, la oss si halvparten av 
arbeidstakerne. 

Det bØr også komme en form for rasjonaliseringskonsesjon, gjerne under 
etableringsloven.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret må konstatere at en her står overfor en ny lov 
og dermed uten særlig mange erfaringer. Loven tar konkret sikte 
på å skaffe myndighetene kontroll over etableringer i pressom
rådene og i hvilken grad loven innfrir denne målsetting er det for 
tidlig å si noe om. 

Forbundsstyret ser derfor ingen grunn til på det nåværende tids
punkt å utvide rammen for loven. 
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Nr. 1 130 Avd. 1 43, Jern og Metall, Mo i Rana, foreslår: 
-I retningslinjene for attfØringsutvalgene i vernede bedrifter, må det tas 

inn bestemmelser som skal gi de ansatte muligheter for å velge en repre
sentant fra sin fagforening i dette utvalget . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er prinsipielt enig med avdelingen og vil ga mn 
for at det arbeid som er igangsatt som tar sikte på en representa
sjon fra de ansatte i attfØringsutvalgene blir sluttfØrt snarest. 

Nr. 1 13 1  Avd. 35, Jern og Metall, Strømmen, foreslår : 
-Det må opprettes flere arbeidsplasser for handikappede, slik. at de kan 

integreres innen bedriftene . •  

Nr. 1 134 Avd. 233, Jern og Metall, Strømmen, foreslår : 
-LO må satse på flere plasser for de handikappede som må integreres 

bedriftenes arbeidsmilj Ø.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret slutter seg til de ideer som fremkommer gjennom 
ovennevnte forslag. I den forbindelse må det være riktig at LO i 
samarbeid med forbundene og myndighetene legger forholdene til 
rette for i sterkere grad å få integrert de yrkesvalghemmede i det 
ordinære arbeidsliv. 

Forbundsstyret vil imidlertid uttale at det fortsatt vil være et 
visst behov for nye vernede arbeidsplasser. 

Nr. 1 135 Avd. 49, Kjemisk, Askim, foreslår: 
-ArbeidslØshet blant ungdom. 

LO må medvirke til at forholdene i samfunnet legges slik opp at ung
domsledighet unngås . •  

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

Nr. 1 136 Avd. 2-10, Norsk Tjenestemannslag, Regjeringskvartalet, 
foreslår: 

-LO-kongressen vil skarpt kritisere den innvandringspolitikken som Regje
ringen og stortingsflertallet har knesatt. 

Innvandringsstoppen, og nå i hØst, visumtvang for pakistanere, tyrkere 
ro. v., innebærer at Norge i praksis fØlger en innvandringspolitikk som er 
rettet mot arbeidere fra den tredje verden og som dermed fungerer rasistisk. 

Ordningen med gruppeimport av fremmedarbeidere innebærer en alvorlig 
svekkelse av fremmedarbeidernes rettigheter i Norge. Denne formen for 
slavekontrakter er også en hån mot fagorganisasjonen. 

Arbeidere fra andre land som kommer til Norge, må gis aktiv støtte mot 
rasistisk hets. Forbud mot nazipartiet Norsk Front og effektiv og hard 
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reaksjon fra myndighetenes side mot enhver form for rasediskriminering 
er krav fagorganisasjonen ikke firer på. 

Landsorganisasjonen ser internasjonal solidaritet som ulØselig knyttet til 
kampen for fremmedarbeidernes interesser i Norge. Kongressen vil derfor 
skarpt kritisere Skog og Lands opptreden i konflikten ved Norsk Cham
pignon. Hvis ikke fagorganisasjonen selv tar fremmedarbeidernes interesser 
alvorlig og avviser alle tendenser til unnfallenhet i egne rekker, er dette 
i virkeligheten en kapitulasjon for rasistene . •  

Nr. 1 137 Askim og Omegns faglige samorganisasjon foreslår : 
«LO må medvirke til at forholdene i samfunnet legges slik opp at ung

domsledighet unngås., 

Forbundsstyrets innstilling: 

Tiltres ikke. 

Nr. 1 138 Fredrikstad faglige samorganisasjon foreslår : 
«Arbeidsplassene må bygges ut med sikte på at de kan ta opp handikappede 

i det vanlige arbeidsliv.' 

Nr. 1 139 Drammen faglige samorganisasjon foreslår : 
«LO må kreve full sysselsetting for alle grupper som Ønsker arbeid. 
LO må kreve større grad av sjØlberging på egne ressurser ved at vi 

nedtrapper vår avhengighet av internasjonal handel og satser på sterkere 
produksjon for hjemmemarkedet. 

LO må kreve at utenlandskeid virksomhet kommer under norsk folkevalgt 
styring. 

LO må kreve en sterk produktkontroll som stopper produksjon og salg av 
miljØfiendtlige og ressursslØsende produkter. 

LO må arbeide for å styrke etableringsloven slik at også mindre enheter, 
f. eks. innen handelsnæringen, kan styres ved etablering. 

LO må støtte papirarbeidernes krav om at samfunnet overtar styringen 
med treforedlingsindustrien. 

LO må kreve at det utarbeides en plan for større sjØlberging av bekled
ningsvarer og at samfunnet om nØdvendig overtar styringen med bekled
ningsindustrien. 

LO må utarbeide et handlingsprogram for utvikling av vår Økonomi og 
vårt næringsliv til full demokratisering av bank- og kredittvesen og et 
virkelig bedriftsdemokrati hvor samfunnet og arbeiderne har ansvar og 
full innflytelse på alle sider av næringslivets drift . •  

Nr. 1 1 40 Fra Sekretariatet: 

1. De fem forslag fra forbundsstyret i Norsk Jern- og Metallarbei
derforbund tiltres. 

2. Forslaget fra forbundsstyret i Norsk Tjenestemannslag tiltres. 
3. Forslagene fra Askim om Omegns faglige samorganisasjon og 

Fredrikstad faglige samorganisasjon tiltres. 
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4. Forslaget fra Drammen faglige samorganisasjon oversendes 
Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstillill g :  

Sekretariatets forslag nr. 1 1 40 tiltres. 

Punkt 3. Arbeidstap ved kommunale verv. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 14 1  Avd. 452, Ulefos Brug Fagforening, Bygning, foreslår : 
-Arbeidstakere i private bedrifter som må skofte sitt arbeid for å skjØtte 

offentlige verv, må få full dekning for tapt arbeidsfortjeneste . • 

Nr. 1 142 Avd. 1 8, Jern og Metan, Grimstad, foreslår : 
-Kommunale ombudsmenn skal ha full dekning i tapt arbeidsfortj eneste 

når kommunale gjØremål blir forlangt i arbeidstiden.> 

Nr. 1 143 Avd. 35, Jern og Metan, Strømmen, foreslår : 
-Landsorganisasjonen må arbeide for at alle skal ha full lØnn ved utfØrelse 

av offentlige verv.> 

Nr. 1 145 Avd. 233, Jern og Metan, Strømmen, foreslår : 
- Full kompensasjon for alle med offentlige verv.' 

Nr. 1 1 46 Forening 56, Elektriker og Kraft, Oslo, foreslår : 
-Det må arbeides for å få inn i lovverket bestemmelser om at de som 

er valgt inn i offentlige tillitsverv har krav på fri fra sitt arbeid, slik 
at de får skjøttet sitt verv på en tilfredsstillende måte . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres. 

Nr. 1 147 Fra Sekretariatet: 

Forslagene tiltres. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1 1 47 tiltres. 

Punkt 4. Barnehager - daginstitusjoner. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 1 48 Avd. 94, Elektriker og Kraft, Halden, foreslår : 
-LO går inn for at det blir mulig for den vanlige lønnstaker å benytte 

daghjemsplasser på en Økonomisk forsvarlig måte. Utbyggingen må Økes 
slik at behovet blir dekket.. 
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NORSK GRAFISK FORBUND 

Nr. 1 1 49 Uttalelse fra forbundets landsmØte i 1 9 75: 
«Norsk Grafisk Forbunds landsmØte vil understreke nØdvendigheten av Økt 

takt i utbyggingen av daghjem. 

Kvinnen må ikke betraktes som arbeidskraftreserve. Hun har krav på 
å kunne delta i yrkesaktivitet utenfor hj emmet på lik linje med mannen 
Bl. a. mangelen på daghjem hindrer henne i dette. Derfor må myndighetene 
Øke takten i utbyggingen av daghjemsplasser. Foreldre har krav på å fØle 
at barna er i trygghet mens de selv er på arbeid. Barna har krav på et 
tilbud som gir dem muligheter for stimulerende og utviklende samvær med 
andre barn, og i et miljØ der det skjer en pedagogisk tilrettelegging. 

I dag er det et skrikende behov for daghjem. 

Norsk Grafisk Forbund krever derfor: 

- at myndighetene forserer takten i utbyggingen av daghjem. 

- at staten overtar mer av det Økonomiske ansvaret for bygging og drift 
av daghj em. 

- at daghjemsatsene ikke Økes. 

- at friplassgrensene heves. 

- at åpningstidene på daghjemmene tilpasses foreldrenes behov mer enn 
i dag. 

Vedtatt mot 5 stemmer. 

Nr. 1 15 1  Luftfartens Funksjonærforening, Handel og Kontor, fore
slår : 

«LO-kongressen krever at alle barn får et reelt tilbud om gratis daghjems
plass.> 

Nr. 1 1 52 Oslo, avdeling 8, Handel og Kontor, foreslår: 
«LO-kongressen krever at alle barn får et reelt tilbud om gratis daghjems

plasser.> 

Nr. 1 1 53 Avd. 58, Jern og Metall, Mandal, foreslår : 
«Barnehagene må i sine regler bli pålagt å ha plass for barn hvor moren 

er blitt syk. Dette må det tas hensyn til når barnetallet fastsettes, slik at 
en har muligheter til å ta inn noen ekstra ved sykdom.> 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret er ikke overbevist om at dette er en riktig lØsning. 
Sykdom i slike tilfeller kan være vanskelig nok i seg selv om 

det ikke skulle fØre til at barna på kort varsel må omstilles til en 
barnehagetilværelse. 

Forbundsstyret mener at det må være mer riktig å fortsette ut-
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byggingen av de kommunale husmorvikarordninger slik at den kan 
overta i slike tilfeller, eventueLt kombinert med mulighetene for at 
ektefellen i slike tilfeller kan få permisjon med lØnn. 

Nr. 1 159 Fra Sekretariatet : 

Forslagene om økt takt i utbyggingen av barnehager tiltres. For 
øvrig vises til LO's Handlingsprogram der det heter : 

Fagbevegelsen ønsker økt takt i utbyggingen av daginstitusjoner 
i nær tilknytning til boområdene. 

Videre mener fagbevegelsen at alle barn har krav på de aktivitets
tilbud en daginstitusjon gir. 

Man mener også at behovet for eventuell utvidelse av daginstitu
sjonenes åpningstider må klarlegges. 

I det nye Handlingsprogram krever man videre at tilsyn ved 
barns sykdom må sikres når begge foreldre er yrkesaktive. 

Vi henviser også til regler om «Korte veHerdspermisjoner». 
Når det gjelder forslaget til avd. 58, Mandal - Norsk Jern- og 

Metallarbeiderforbund tiltres forbundsstyrets forslag om at de kom
munale husmorvikarordninger må utbygges. 

Forslagene om betalingen i barnehager oversendes Sekretariatet . 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1 .  TilfØyelse til Sekretariatets innstilling, fØrste avsnitt, etter fØrste 
setning: 

Hensikten er hurtigst mulig å oppnå full dekning av behovet. 
2. Sekretariatets forslag nr. 1 1 59 tiltres. 

Punkt 5. Baser på Svalbard. 

FØlgende forslag er opptatt: 

NORSK KO�EFORBUND 

Nr. 1 160 TromSØ Sykehus Personalforening, avd. 404, foreslår: 
.Svalbard er norsk land. På bakgrunn av dette protesterer man mot at 

Sovjet oppretter helikopterbaser der.-

Nr. 1 161  Fra Sekretariatet: 

SVALBARD 

Norsk suverenitet gjelder over Svalbard. Den bygger på en avtale 
av 1920 som 41 makter inklusiv Norge nå har underlegnet. Sam
tidig med at avtalen gir Norge suverenitet, gir den alle signatar
makter rett til likebehandling. Bestemte regler gjelder særlig hva 
angår bergverk (Bergverksordningen). Avtalen fastsetter at Sval-
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bard skal være demilitarisert. Det betyr at tropper og våpen ikke 
kan holdes på øya. 

I prinsippet har Norge administrasjons-, politi- og lovgivnings
myndighet for området, under forutsetning av at Svalbard avtalens 
bestemmelser overholdes. 

For å opprettholde helikopterbaser, må norske myndigheters god
kjenning foreligge. Kongressen slutter seg til arbeiderregjeringens 
og Stortingets understrekning av at norsk administrasjon og norske 
regler må gjelde på øygruppa. Svalbardtraktaten har gitt Norge et 
særskilt ansvar på vegne av det internasjonale samfunn, om å be
vare Svalbard, sikre ikke-diskriminering, samt påse at Svalbard 
ikke forårsaker motsetninger internasjonalt. 

Kongressen understreker i denne sammenheng Norges og Sovjet
unionens og andre makters ansvar for at det i de strategisk og res
sursmessig viktige nordlige hav- og landområder opprettholdes 
internasjonal stabilitet, avspenning og fred. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 
Sekretariatets forslag nr. 1 1 61 tiltres. 

Punkt 6. Bedriftsdemokrati - medbestemmelse. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 1 62 Avd. 1 8, Rogaland Arbeidsmannsforening, foreslår : 
-Loven om bedriftsutvalg må utvides til også å omfatte sammensluttede 

firmaer (IlS I/F) . Dette gjelder også loven om styrerepresentasjon.' 

Nr. 1 163 
Avd. 44, Bekledningsarbeidernes Forening, Bergen, foreslår : 
_Når det gjelder bedriftsdemokratiet må en snarest få ekspertisehjelp pA 

det lokale plan, og vi mener her hjelp til å lØse juridiske og Økonomiske 
spØrsmål. 

Det tar altfor lang tid å hente hjelp fra LOs juridiske kontor i Oslo 
sA. vi mener denne eksperttsehjelpen må være knyttet til enten samorga
nisasjonen eller Landsorganisasjonens distriktskontorer. 

Videre må denne hjelpen kunne nyttes til vanlige møter i styrer og 
bedriftsforsamlinger, fordi arbeidsgiverne alltid stiller med denne ekspertise. 

Et krav må det være at Landsorganisasjonen ikke bare gir oss lover, 
men også den hjelp vi har behov for. Uten den er disse lovene nærmest 
verdilØse . •  

Forbundsstyrets innstilling: 
Forslaget sendes Sekretariatet. 

Nr. 1 1 64 
Bygningsindustriarbeidernes Seksjon, Aust- og Vest-Agder, 

foreslår: 
eDet foreslås at 50 prosent-grensen for krav om deltakelse fra de ansatte 
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til styret i aksjeselskap fjernes. Grensene på antallet ansatte i aksjeselskaper 
og privateide selskaper for deltakelse i styret justert nedover til 25 ansatte. > 

Nr. 1 165 
Avd. 274, Kristiansand Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-Bedriftsdemokrati innfØres i alle bedrifter.> 

Nr. 1 166 Avd. 8, Rogaland, Elektriker og Kraft, foreslår : 

-Avdelinger og klubber må gis anledning til å delta aktivt i styring av 
bedrifter, i særdeleshet de bedrifter som får støtte av staten i form av lån, 
garanti for lån eller annen form for støtte.> 

Nr. 1 167 Avd. 8, Handel og Kontor, Oslo, foreslår : 
-Landsorganisasjonen i Norge vil aktivt arbeide for medbestemmelsesrett 

for alle ansatte i fagbevegelsen. Representasjon med fulle rettigheter i 
forbundsstyrer/styrer i fagforbund/fagforeninger. > 

Forbundsstyrets innstilling: 
Forslaget anbefales. 

Nr. 1 170 Avd. 1 ,  Jern og Metall, Oslo, foreslår : 
-I 5 år har Aksjeloven inneholdt bestemmelser som åpner adgang for de 

ansatte til å velge representanter til styrer og bedriftsforsamlinger. Fag
bevegelsen har gjennom sin skoleringsvirksomhet bidratt til at våre repre
sentanter i styrer og bedriftsforsamlinger har fått en god, men begrenset 
innfØring i arbeidet. 

Koordinering av hvilke erfaringer som er hØstet innenfor de forskj ellige 
bedrifter og forbund eksisterer overhodet ikke. Debatten om hvilke videre 
skritt man skal gå for å oppnå et reelt demokrati har forstummet. 

Landsorganisasjonen må nedsette et hurtigarbeidende utvalg for å innsamle 
erfaringene som er gjort. 

Utvalget må videre overfor LO foreslå hvilke videre utvidelser av Aksje
loven som må til for at vi kan si at bedriftsdemokratiet i Norge er en 
realitet. » 

Nr. 1 171 Avd. 2, Jern og Metall, Fredrikstad, foreslår : 
-LO må gå inn for å utvide og styrke ordningen med bedriftsdemokratiet.> 

Nr. 1 172 Avd. 25, Jern og Metall, Stavanger, foreslår: 
-Klubben må gis Økt styring i bedrifter som får støtte fra staten i form 

av lån, garantier for lån eller gis annen form for støtte. > 

Nr. 1 173 Avd. 1 08, Jern og Metall, Levanger-Verdal, foreslår: 
-Full åpenhet i alle saker som behandles på bedriftenes styremøter.> 

Nr. 1 1 78 Porsgrunn kommunale forening, avd. 213, foreslår : 
-Forvaltningslovens § 6, fØrste ledd e), utgår sammen med § 6, annet ledd. 

Kapittel ll. Om habilitet.> 
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Nr. 1 1 80 

Avd. 26, Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening, Papir, 
foreslår : 

-Avd. 26, Borregaard Jern- og Metallarbeiderforening, vil foreslå overfor 
landsmØtet at man gjennom de politiske organer arbeider for lovvedtak 
som sikrer de LO-organiserte representasjon i bedriftsforsamlinger og 
styrer. 

Forslaget er enstemmig tiltrådt av Borregaardsarbeidernes Tillitsmanns
utvalg. > 

Nr. 1 1 81  Avd. 56, Husfos Arbeiderforening, Papir, foreslår : 
-Forbundet arbeider aktivt for å utvide de ansattes representasjon i 

industriens/næringslivets styrende organer. Eventuelt kan offentlig valgte 
representanter ta plass der, i tillegg til de ansattes representasjon.> 

Nr. 1 1 86 Forening 1 3, Kristiansand, Transportarbeiderforbundet, 
foreslår: 

-Havnearbeiderne må få rett til fast representant i havnestyret.> 

Forbundsstyrets innstilling: 
Loven om havnevesenet må endres slik at havnearbeidere og 

andre yrkesgrupper med direkte tilknytning til havnen får rett til 
faste representanter i havnestyret. 

Nr. 1 185 

Avd. 108-40, Tjenestemannslaget ved Arbeidsforskningsinstituttet, 
foreslår : 

_I den videre demokratiseringen av arbeidslivet må det legges avgjØrende 
vekt på å sikre de lokale fagforeningene i bedriftene effektive rettigheter 
når det gjelder å hevde medlemmenes interesser. Det er fortsatt slik at 
arbeidsgiveren har det endelige ord når det gjelder bemanningsforhold, inn
skrenkninger, prioriteringer av miljØforbedringer, ansettelse av arbeidsledere 
osv. I f 4 '  

I Sverige har en fått en lov om medbestemmelse som pålegger arbeids
giveren en forhandlingsplikt om alle spØrsmål på bedriften om den lokale 
fagforening ber om det. Forhandlingsplikten innebærer plikt til å treffe 
avtale om det omtvistede spØrsmål. 

I Norge bØr en trekke ut de gode sider ved denne nye svenske ordningen 
og unngå en del svakheter ved den. Vi foreslår fØlgende: 
- De lokale fagforeninger gis uinnskrenket rett til å kreve avtale om et

hvert bedriftsspØrsmål. 
- Det innføres en vetorett for de lokale fagforeningene i en del viktige 

avgjØrelser, bl. a. når det gjelder innskrenkninger og tekniske eller ar
beidsorganisatoriske omlegginger. 

- Det innføres streikerett for de lokale fagforeningene i samband med slike 
lokale forhandlinger. 

Betydningen av disse rettighetene ligger i at de kan brukes når avgj ø
rende ting står på spill for de ansatte, og når den lokale fagforeningen mener 
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at de kan oppnå betydelige resultater ved å reise krav om forhandlinger. 
Streikeretten innebærer mulighet til å sette makt bak de forhandlingskrav 
som reises. Vetoretten vil imidlertid innebære at fagforeningen ikke trenger 
å gå til arbeidsnedleggelse i et vitalt spørsmålt som f. eks. reiser seg ved 
store endringer - i den grad arbeidsgiveren respekterer et veto fra den 
lokale fagforening. 

Vi ber LO ta opp arbeidet med å få en lovreform langs disse linjer.-

Forbundsstyrets innstilling: 

Tiltres ikke. 

Nr. 1 192 Fra Sekretariatet : 

a. Sekretariatet gir sin tilslutning til innstillingen fra forbunds
styret i Bekledningsarbeiderforbundet. 

b. Forslaget fra Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund 
medfører vedtektsendringer og må derfor behandles i de enkelte 
forbunds landsmøter. 

For øvrig viser vi til tidligere vedtak i Sekretariatet hvor en 
ber forbundene ta opp spørsmålet med de ansatte for å finne bruk
bare løsninger. 

c. Sekretariatet gir sin tilslutning til innstillingen til forbundsstyret 
i Norsk Transportarbeiderforbund. 

d. Sekretariatet gir sin tilslutning til innstillingen til forbundsstyret 
i Norsk Tjenestemannslag. 

e. Når det gjelder de øvrige forslag, oversendes disse Sekretari
atet, idet en viser til avsnittet «Utvidet demokrati» i det nye for
slag til Handlingsprogram. 

Dessuten har Heidi Svendsen reist fØlgende forslag: 

Landsorganisasj onen i Norge arbeider aktivt for medbestemmel
sesrett til alle ansatte i fagbevegelsen. 

Kongressen anbefaler derfor at de enkelte forbund innfØrer re
presentasjon med fulle rettigheter i forbundsstyrene/fagforenings
styrene for sine ansatte. 

Fra representant 202 foreligger fØlgende forslag: 

LO-Kongressen 1977 vil be Arbeiderpartiet om at de sørger for 
at Laake-utvalgets flertallsinnstilling ikke blir vedtatt fØr fagbe
vegelsens medlemmer har fått drøftet og uttalt seg om dette. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1 192 tiltres. 
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Punkt 7. Bedriftslegeordning - helsespørsmål. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1 193 Avd. 5, Oslo og Omegn Arbeidsmannsforening, foreslår : 
cLO krever at arbeidstakere tilstås gratis legeundersøkelse I§n gang i 

året ved kontinuerlig arbeid eller etter 1000 arbeidstimer ved sesong- eller 
liknende arbeidsoppdrag. > 

Nr. 1 1 94 Avd. 8, SØr-TrØndelag A1'beidsmannsforening, foreslår : 
-Bedriftslegeordning må kreves omorganisert og utbygd til å bli en del 

av det offentlige helsevesen, og til å omfatte alle arbeidsplasser og arbeids
takere.> 

Nr. 1 196 

Avd. 2 74, Kristiansand Bygningsarbeiderjorening, Bygning, 
foreslår: 

-Ved revisjon av Hovedavtalen må det kreves innført bestemmelser som 
pålegger alle arbeidsgivere å etablere bedriftslegeordning.> 

Nr. 1 197 Avd. 308, Mursvennenes Fagforening, Bergen, Bygning, 
foreslår : 

-De bedrifter (håndverksmestere) som ikke har bedriftslegeordning skal 
pålegges ordningen.> 

Nr. 1 198 Avd. 348, RØrleggernes Forening, Bygning, Trondheim, 
foreslår: 

1. MedlemsmØtet krever at alle lØnnstakere i Norge må få mulighet til 
å komme inn under betryggende helsekontroll og behandling. 

2. Helsekontroll og behandling foretas på godt utbygde bedriftshelsesentra. 
Bedriftshelsetj enesten integreres i den -offentlige helsetjeneste utenfor 
sykehuset.. Mobile helsesentra med oppSØkende virksomhet hvor helse
sentra ikke kan nås. 

3. Medisinsk helsepersonell som er knyttet til bedriftshelsetjenesten, må 
stå i en fri stilling overfor arbeidsgiverne. 

4. Bedriftslegen må - utenom den helsemessige kontroll - kunne be
handle samt sykmelde og friskmelde. 

5. MedlemsmØtet vil kreve at det satses spesielt på å få utdannet yrkes 
medisinere. > 

Nr. 1 199 Avd. 460, Tjeldsund Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-Lovbestemt med bedriftslegeordning også for bedrifter utenfor tettbygde 

strØk, for slik det er nå er det så mye en kan unnskylde seg med, f. eks. 
det er så langt til byen der det er mulighet for leger. Det er dette vi vil 
ha bort at ikke en bedriftsledelse kan si at det blir for dyrt å få til en 
tilfredsstillende legeordning. > 
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Nr. 1202 
Bygningsindustriarbeidernes Seksjon, Nord-TrØndelag, foreslår : 
-Da det i stor grad er mangel på helsekontroll ute på bedriftene og de 

ambulerende arbeidsplasser samt mangel på kvalifiserte bedriftsleger og 
bedriftshelsesØstre som er utdannet for slik tj eneste, vil de her nevnte for
eninger fremme fØlgende forslag for LO-kongressen 1977: 

All utdanning av helsepersonell innen bedriftshelsetjenesten bekostes av 
staten. 

Dette helsepersonell får en slik utdannelse at de kan takle alle yrkes
skader som kan oppstå i arbeidslivet. De skal være med å forebygge helse
skader. De skal kunne sykepermittere arbeidstakere på bedriften og ikke 
som nå at arbeidstakeren må oppsØke legens private kontor for å bli syk
meldt. 

Videre at alt bedriftshelsepersonell lØnnes av staten. 
Dermed unngås den kritikk som er reist mot slikt personell, legen er 

lØnnet av bedriften, han er bedriftens mann.> 

Nr. 1 203 Bygningsindustriarbeidernes Seksjon Rogaland foreslår : 
-For å kunne få til en bedriftslegeordning som også effektivt omfatter små 

og mellomstore bedrifter, bØr det sØkes opprettet en obligatorisk ordning 
hvor alle yrkesaktive årlig blir innkalt til grundig undersøkelse. 

Legene som foretar denne undersøkelse må være utdannet yrkesmedi
sinere.> 

Nr. 1205 Avd. 2, Jern og Metall, Fredrikstad, foreslår : 
-Bedriftslegeordningen må forbedres, slik at alle arbeidstakere får en skik

kelig legekontroll ut over en gang i året.. 

Nr. 1207 Avd. 91 ,  Jern og Metall, Harstad, foreslår : 
- Bedriftslegeordningen må komme inn under den vanlige helsetjeneste, og 

bedriftslegen må få anledning til å behandle de ansatte på lik linje med 
andre leger.' 

Fra representant 2 1 9, Kåre Rasmussen, foreligger fØlgende for
slag: 

Bedriftshelsetj enesten bygges ut slik at LO-medlemmenes fami
liemedlemmer også omfattes av ordningen. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Det tidligere utdelte forslag fra Redaksjonskomiteen, gjengitt på 
side 343, tiltres. 

Punkt 8. Boligspørsmål - bolig- og tomtepolitikk. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 2 1 2  Avd. 5, RØrleggernes Fagforening, Bygning, Oslo, foreslår: 
a) -Det er absolutt nØdvendig å få en bedre boligdekning i årene framover. 

Det må bygges minst 4{) 000---50 000 leiligheter hvert år. 
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b) Det må gjennomføres effektiv kontroll med spekulasjoner i tomte
prisene. Stat og kommune må ekspropriere og tilrettelegge større tomte
arealer for sosial boligbygging. Gårder i den gamle bebyggelse som 
fortsatt har verdi må restaureres i henhold til dagens bokrav. 

e) Husbankens utlån må Økes i forhold til stigningen i byggekostnadene. 
Renter i Husbanken må holdes på et forsvarlig sosialt nivå. 

d) Bygging av leiligheter for enslige og eldre. Forholdene må tilrettelegges 
for en rimelig belåning av denne bebyggelse. 

e) Stat og kommune må påskynde alle aktuelle saneringsplaner. 
f) Utarbeide og effektivisere statlige og kommunale boligforsyningsplaner. 
g) Forutsetning for at byggelØyve gis må være at byggeprosjektet er 

grundig planlagt.> 

Nr. 1 2 13 Bygningsarbeidernes Seksjon Nord-TrØndelag, foreslår: 
cFerdightLSfabrikkene. 

1. Forbud mot oppkjØp av store tomtearealer. 
2. Forbud mot utbygging av flere ferdighusfabrikker. 
3. Større og bedre kontroll av all piratvirksomhet ved oppfØrelse av ferdig

hus. 
4. All arbeidskraft som forefinnes innen de kommuner som disse ferdig

husfabrikkene opererer i benyttes så fremt det forefinnes kvalifisert 
arbeidskraft i kommunen.> 

Nr. 1 2 1 4  Drammen faglige samorganisasjon foreslår: 
.Landsorganisasjonen i Norge må i kommende 4-årsperiode gå inn for 

en aktiv og effektiv bolig- og tomtepolitikk.> 

Nr. 1 2 1 5  Fra Sekretariatet: 

Det vises til det vedtak Kongressen gjorde i 1973. I samsvar med 
dette vedtak er avsnittet i det nye Handlingsprogram <<Bolig og Bo
miljø» utformet, side 51 og 52. De foreliggende forslag skulle så
ledes være dekket av det nye handlingsprogram. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1 2 1 5  tiltres. 

Punkt 9. Branntjenesten . 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 2 1 6  Bergen Brannkorps Forening, avd. 98, foreslår: 

SamkjØring av brannvern over kommunegrensene. 
«Kommunaldepartementet utarbeider lovforslag som 1 stor grad gir adgang 

hl de enkelte kommuner å samkj øre sitt brannvern. 
Landskonferansen for branntjenestemenn ble holdt på Fagernes i desember 

1975, og det ble bl. a. uttalt at det ville være tilrådelig å slå sammen små 
brannkorps ut over kommunegrensene. En slik regional sammenslåing av 
beredskap og ekspertise, vil bl. a. minske brannberedskapsutgiftene i kom
munene.> 
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Nr. 1 2 1 7  Bergen Brannkorps Forening, avd. 98, foreslår : 
«Skal branntjenstemenn i Norge få del i det fores1A.tte lovverk angjel

dende arbeidstidsbestemmelser. arbeidsvern og arbeidsmiljØ. må kommunenes 
Økonomiske evne styrkes. Brannforsikringsselskapene i Norge pålegges årlig 
avgift til drift av de kommunale brannvesener. Beregnet av brutto over
skudd.' 

Forbundsstyrets innstilling: 

Saken oversendes Sekretariatet. 

Nr. 1 2 18 Fra Sekretariatet : 

Forbundsstyrets innstilling tiltres. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1 2 1 8  tiltres. 

Punkt 10. Bransjerådene. 

Ingen forslag er opptatt. 

Punkt 11. Bruk av politi og militære mot streikende arbeidere. 

Nr. 1221  Avd. 242, lektriker og Kraft, Oslo, foreslår : 
-Forsvaret og/eller politiet skal ikke settes inn mot streikende arbeidere. 
Forsvaret skal kun nyttes mot inntrengere utenfra .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. Forbundsstyret viser til 
at en bor i en rettsstat, og forutsetter at slike virkemidler ikke vil 
bli brukt uten for å opprettholde ro og orden innenfor gjeldende 
lovverk. 

Nr. 1 222 Fra. Sekretariatet : 

Forbundsstyrets innstilling tiltres. 

Punkt 12. Distriktenes Utbyggingsfond. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 223 Avd. 1 87, Ringerike Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
-Landsorganisasjonen må bestrebe seg på å få større innflytelse over 

tildeling av midler fra Distriktenes Utbyggingsfond. Likeså må det etableres 
et organ til kontroll av utgitte midler .• 

Nr. 1 224 Fra. Sekretariatet : 

Forslaget oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Forslag nr. 1 224 fra Sekretariatet tiltres. 
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Punkt 13. Etableringskontroll. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 225 Avd. 6, Bergen/Hordaland Arbeidsmannsforening, fore
slår: 

_LO må kreve kontroll med rengjØringsbyråene og deres Økonomiske 
status.» 

Nr. 1 226 Fra Sekretariatet: 

Forslaget oversendes Sekretariatet. 

Dessuten foreligger fØlgende forslag fra 7, Ole Flesvig: 

Etableringskontroll må innfØres i langt sterkere grad enn det 
som nå er tilfelle. 

Etableringen må ikke omfatte bare rengjØringsfirmaer, men all 
virksomhet. 

Bestemmelsen som gjelder nå om at virksomhet innen bygg- og 
anleggssektoren som beskjeftiger mindre enn 5 ansatte, må endres 
til 2 ansatte. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1. Sekretariatets forslag nr. 1 226 tiltres. 
2. Forslaget fra Flesvig oversendes Sekretariatet. 

Punkt 14. Faglig/politisk virksomhet. 

Nr. 1 23 1  Avd. 1 65, Jern og Metall, FØrde, foreslår : 
-Fagbevegelsen må kreve at bedrifter ikke støtter politiske partier Øko

nomisk eller på andre måter.» 

Forbundsstyrets innstiZZing: 

Bedriftenes Økonomiske støtte til de politiske partier vil i det 
lange lØp bli pdvirket av den medinnflytelse lØnnstakerne nd har 
i bedriftenes bestemmende organer. 

Forbundsstyret har tiltro til at en gjennom denne pdvirkning vit 
kunne være i stand til å hindre uhe ldig praksis. 

Forbundsstyret vil ikke kreve spesieZZ lovgivning pd dette om
råde, men vil anmode medlemmer som sitter i bedriftenes beslut
tende organer om å reservere seg mot taushetsplikt i slike spØrsmdZ, 
slik at belØpet som bevilges blir offentliggjort. 

Nr. 1 24 1  Fra Sekretariatet : 

A. De re ultater vi har nådd i vårt land både på det 80 iale, kultur
ene og økonomiske område, er i stor grad en direkte følge av 
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forbedret lovgivning og styring av den økonomiske politikk. 
Dette har Det norske Arbeiderparti sterkt medvirket til. Derfor 
må det være naturlig at støtte, både moralsk og økonomisk, er 
nødvendig og riktig, uansett på hvilket plan det er i fagbevegel
sen. 

B. Når det gjelder pengestøtte til politiske partier fra bedrifter, 
tiltres innstillingen fra Nor k Jern- og Metallarbeiderforbund. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1241 tiltres. 

Punkt 15.  Felles regnskapsadministrasjon for alle forbund. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1242 Avd. 79, Kjemisk, Fredrikstad, foreslår : 
.Man nedsetter et utvalg som ser på muligheten til å finne en felles 

regnskapsadministrasjon for alle forbund.> 

Nr. 1 243 Fra Sekretariatet : 

Forbundsstyrets innstilling tiltre 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1243 tiltres. 

Forbundsstyrets innstilling: 
Kan ikke tiltres. 

Punkt 16. Fiskerispørsmål. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1 244 Avd. 8, TromsØ, NNN, foreslår : 
«Avdelingen går inn for at det drives en fiskeripolitikk som tar hensyn 

til fiskeindustriarbeidernes interesser. I denne forbindelse må LO arbeide 
aktivt for å få fiskeindustriarbeideme og deres organisasjoner mer med 
i bestemmende organer som kan skaffe større innflytelse.> 

Nr. 1245 Avd. 1 75, Havøysund, NNN, foreslår : 
«Faglig sekretær for fiskerinæringen.> 

Nr. 1246 Avd. av Norsk Sjømannsforbund i TromsØ, foreslår: 
«Forhandlinger om støttetiltak fOT fiskerinæringen. 

Siden 1964 har forhandlingene overfor staten om priser og støttetiltak for 
fiSkerinæringen vært fØrt suverent av Norges Fiskarlag. Denne forhandlings
retten er fastlagt i den såkalte Hovedavtale for fiskerinæringen. 

Siden avtalen ble godkjent ved KgL resolusjon 1964 har det skjedd en 
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rivende utvikling i fiskerinæringen, bl. a. ved utbygging av store mottaker
anlegg, fryseri- og filetindustri. Fiskeriene i seg selv har også gjennomgått 
omfattende strukturendringer. De forutsetninger den kgl. resolusjonen byg
get på i 1964 er så vesentlig forandret at også forhandlingsmØnsteret må 
bedres. 

Støtte- og prisavtalen som i dag inngås mellom Norges Fiskarlag og 
Staten omfatter en rekke forhold som både direkte og indirekte berØrer 
våre medlemmer i fiskeriene, og i stor utstrekning medlemmer av Norsk 
Kjemisk Industriarbeiderforbund og Norsk Nærings- og Nytelsesmiddel
arbeiderforbund. Til eksempel kan nevnes midler til effektivise:ingstiltak, 
sosialfond, minstegarantier for lØnn til ansatte om bord og direkte pris
tilskott på fisk ved l. hånds omsetning. 

Det sistnevnte har stor betydning for driftsmulighetene i filet- og fryse
industrien. 

StØtteavtalens Økonomiske betydning kan best illustreres ved tallene for 
de seneste årene. I 1974 omfattet avtalen et belØp i statsmidler på 179,2 
millioner kroner. 

1975 405,0 millioner kroner. 

1976 546,1 millioner kroner. 

Fordelingen av de midler som stilles til rådighet foretas likeledes suve
rent av Norges Fiskarlag, og en kan jo stille spØrsmål om rimeligheten i 
denne når man f. eks. kan slå fast at 1976 blir ett av de Økonomisk beste 
år norsk fiskerinæring har hatt . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Norsk Sjømannsforbund foreslår at Kongressen gjør fØlgende 
vedtak: 

«LO fremmer krav overfor myndighetene om at de framtidige 
støtte- og prisforhandlinger for fiskerinæringen skal fØres i felles
skap av representanter fra Norsk Sjømannsforbund, Norsk Kjemisk 
Industriarbeiderforbund, Norsk N ærings- og N ytelsesmiddelarbeider
forbund og Norges Fiskarlag.:> 

Nr. 1 247 Fra Sekretariatet : 

Forbund tyrets iunstilling tiltre . 

Dessuten foreligger fØlgende tilleggsforslag til 1 246:  

Det etableres et kontaktutvalg mellom Staten og fiskerinæringens 
organisasjoner hvor vilkår og Økonomiske forhold drØftes. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1. Sekretariatets forslag nr. 1247 tiltres. 
2. Ti lleggsforslaget til forslag 1246 tiltres. 

Punkt 17.  Folk og Forsvar. 

FØlgende forslag er opptatt: 
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Nr. 1248 Avd. 8, SØr-TrØndelag Arbeidsmannsforening, foreslår : 

-Landsorganisasjonen trekker tilbake sitt medlemskap i Folk og Forsvar .• 

Nr. 1249 Avd. 1 1 ,  øst/Vestfold Arbeidsmannsforening, foreslår : 

-LOs medlemskap i Folk og Forsvar trekkes tilbake .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Forslaget tiltres ikke. 

Nr. 1250 Avd. 242, Elektriker og Kraft, Oslo, foreslår : 

-Landsorganisasj onen i Norge går ut som medlem av organisasjonen 
-Folk og Forsvar • . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. 

Nr. 1251 Avd. 1 ,  Jern og Metall, Oslo, foreslår : 

-Landsorganisasjonen melder seg ut av Folk og Forsvar. 
(Viser til landsmØtevedtak.) . 

Nr. 1252 Avd. 25, Stavanger, og avd. 1 9, Jern og Metall, Kverne
land, foreslår : 

-LO-kongressen mener at LO skal melde seg ut av organisasjonen -Folk 
og Forsvar • . •  

Nr. 1253 Avd. 1 43, Jern og Metan, Mo i Rana, foreslår : 
-Medlemskap i organisasjonen Folk og Forsvar opphØrer. 
(LandsmØtevedtak Jern og Metall 1974.) .  

Nr. 1254 Fra Sekretariatet: 

Folk og Forsvar ble dannet i 1951 av landsomfattende faglige, 
Økonomiske, kulturelle og humanitære organisasjoner og ungdoms
organisasjoner. Folk og Forsvar har som oppgave bl. a. å skape best 
mulig kontakt mellom forsvaret og folkets organisasjoner, samt å 
bidra til å styrke den demokratiske innstilling både innenfor for
svaret og i folket. 

Folk og Forsvar sØker å lØse disse oppgaver gjennom muntlig og 
skriftlig opplysningsvirksomhet. Gjennom kontaktkonferanser, fore
drag, skrifter, presse, film, utstillinger, besØk og befaringer ved 
militære etablissementer prØver en å gi folket kunnskap om forsvaret 
og de aktuelle forsvarsspØrsmål. Den ytre ramme for Folk og For
svars opplysningsvirksomhet er de retningslinjer Stortinget til en
hver tid trekkes opp for norsk forsvarspolitikk. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 
Sekretariatets forslag nr. 1254 tiltres. 
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Punkt 18. Forholdet ledelse - medlemmer, infonnasjon. 

Nr. 1 255 Avd. 6 7, Jern og MetalL, Tønsberg, foreslår: 
.Orientering fra LO. 

En bedre orientering om hva som blir gjort for medlemmer tilsluttet LO. 
(På alle plan.) > 

Forbundsstyrets innstilling: 
Forslaget tiltres. 

Nr. 1256 Forening 1 9, Transport, Bergen, foreslår : 
.Sosiale saker. 

LO må. 1 større utstrekniDg satse på il. spre opplysninger 1 fagblad, brosjyrer 
m. v. om sosiale lover og bestemmelser, om de rettigheter våre medlemmer 
har. Om nØdvendig gå til ansettelse av personale til å ta seg av slike saker. > 

Forbundsstyrets innstilling: 

ForsLaget tiLtres. 

Nr. 1 257 TromSØ FagLige samorganisasjon foreslår: 
.Informasjon om konflikter lovlige/ulovlige. 

Landsorganisasjonen i Norge og de tilsluttede fagforbund pålegges å 
informere samorganisasjonene om de konflikter som oppstår. Informa.
sjonen kan være et kort resyme av saken, hva som er gjort i klubben, den 
lokale fagforening og det berØrte forbund.> 

Nr. 1258 Fra Sekretariatet :  

a .  Innstillingene fra Norsk Jern- o g  Metallarbeiderforbund og 
Norsk Transportarbeiderforbund tiltres. 

Det må legges stadig større vekt på informasjon til medlem
mene, noe som stiller økte krav både til LO og forbundene. 
Informa jonen bør samordne best mulig. Forslagene oversende 
Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstiLLing: 

Sekretariatets forslag nr. 1258 tiltres. 

Punkt 19. Forsikringsspørsmål. 

FØlgende forslag er opptatt : 

NORSK JERN- OG METALLARBEIDERFORBUND 

Nr. 1264 Avd. 2, Jern og Metan, Fredrikstad, foreslår : 
.LO må gå aktivt inn for å styrke forsikringsselskap som vår organisasjon 

er knyttet til (Samvirke) . >  
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Nr. 1272 Avd. 29, Norsk Kjemisk, Moss, foreslår: 
foreslår : 

.Avtale mellom LO og Samvirke om gruppeforsikring bilag B - punkt 
10 b-l i vedtektene: 

.Ved medlems dØd etter det kalenderår medlemmet fyller 75 år utbetales 
800 kroner.. Forandres til også å. gjelde for ektefelle .• 

Forbundsstyrets innstilling : 
Foreslås oversendt utvalget for grunnforsikring. 

Nr. 1271  Avd. 235, Oslo Støperiarbeiderjorening, Jern og Metall, 

.At grensen for utbetaling av forskuddsbidrag settes til 55 år og 25 års 
medlemskap. Ikke slik som nå 60 år og 30 års medlemskap . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Forbundsstyret sLutter seg til intensjonene i forslag fra avd. 2 
og 23 og ber om at disse spørsmål tas opp til drØftelse med Samvirke. 

Om forslagene fra avd. 25, 44 og 91 vil forbundsstyret uttale: 
De spørsmål det her dreier seg om ble tatt opp som krav ved siste 

tariffrevisjon. Forhandlingene fØrte imidlertid ikke til noen av
klaring av de omtalte forhold. Forbundsstyret forutsetter at den 
videre fremdrift av denne sak fortsetter etter de retningsLinjer og 
de intensjoner som lå til grunn for kravet ved tariffrevisjonen 1 9 76. 

Forslag fra avd. 1 1 4  og 226 omhandler Grunnforsikringen. 
Forbundsstyret vil her uttale at Grunnforsikringen har nettopp 

gjennomgått en revisjon når det gjelder ytelser. Den forbedring som 
er foretatt er skjedd innom den premieramme som ordningen alltid 
har hatt. Såfremt intensjonen i forslagene skal sØkes gjennomført 
vil dette bety omfattende premiejusteringer, som det enkelte for
bund selv må bære. Det er derfor forbundsstyrets syn at disse spØrs
mål med tilleggsytelser til den etablerte Grunnforsikringen bØr 
kunne LØses på forbundsplan. Forbundsstyret anbefaler derfor ikke 
at Kongressen tar stilling til disse forslag. 

Forslaget fra avd. 235. Dette spørsmål omhandler egentlig FSK. 
FSK er brakt tiL opphØr. Endelig vedtak er fattet. 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. 

Nr. 1 274 Fra Sekretariatet: 

Innstillingene fra forbundsstyrene i Norsk Arbeid mandsforbund, 
Norsk Gullsmedarbeiderforbund, Norsk Jern- og Metallarbeiderfor
bund, Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund, Norsk 
Kjemisk Industriarbeiderforbund og Norsk Transportarbeiderfor
bund tiltres. 
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Sekretariatet viser til avsnittet i det nye Handlingsprogram 
(<Demokratisering i forsikring», sidene 53, 54 og 55 om blir 
behandlet under saklistens pkt. 9. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1274 bortfaller da en del forslag ikke 
er tatt opp. Forslagene fra Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund 
nr. 1 272 og fra Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund nr. 1271  b, 
tiltres. 

Punkt 20. Fraktutjevnende tiltak. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1277  Avd. 59, Jern og MetalL, Harstad, foreslår: 
-Fraktutjevning i Norge . •  

Nr. 1 278 Avd. 1 1 0, Jern og MetalL, Hammerfest, foreslår: 
- Utjevning av kostnadsnivået mellom landsdelene . •  

Forbundsstyrets innstilling: 

Systemet med fraktutjevning er allerede tatt i bruk som virke
middel i inntektsutjevningen landsdelene i mellom. Ordningen om
fatter i dag matvarer, olje og bensin, men forbundsstyret er enig med 
forslagsstiLlerne i at en regelmessig må vurdere størrelsen av slike 
ordninger, slik at de har den Ønskede effekt, eventuelt å ta ord
ningen i bruk på nye områder. 

Nr. 1 279 Fra. Sekretariatet : 

Forslagene oversendes Sekretariatet for beha.ndling og vurdering 
i LO/DNA's skattekomite. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1 279 tiltres. 

Punkt 2 1 .  Industriutvalg. 

Bortfaller da ingen av forslagene er opptatt. 

Punkt 22. Jordbruksavtalen. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1 282 Lier faglige samorganisasjon foreslår: 
-JordbruksoppgjØret/Fordeling av forsk;eUige Økonomiske tilskudd til jord
bruket. (Subsidier.) 

I de senere åra har det skjedd ting i forbindelse med jordbruksoppgjØret, 
som har fått mange fagorganiserte til å lure. Vi synes imidlertid det er 
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riktig at jordbruket har sine, men det vi ikke synes er riktig, er at de 
tilsynelatende, ender opp med et bedre resultat enn hva vi gjør. 

Dette hadde vi akseptert, hvis inntektsfordelinga hadde vært skjev. Vi 
medgir at inntektsfordelinga er skjev pd noen plasser, men det er mange 
steder den ikke er det. 

På bakgrunn av dette tillater vi å foreslå at LO i framtida går inn for: 

1. At jordbruket gjør ferdig sitt oppgjør fØr fagbevegelsen. 
2. At nØkkelen til fordeling av subsidier blir grundig vurdert, da det 

virker som om det er de største jordbrukerne som får de største til
skuddene . •  

Redaksjonskomiteens innstilling: 

a) Forslag nr. 1282, punkt 1, oversendes Sekretariatet. 

b )  Forslag nr. 1282, punkt 2, tiltres. 

Punkt 23. Kjernekraft. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1285 Avd. 1 ,  Jern og Metall, Oslo, forelår: 
« Landsorganisasjonen krever at bygging av kjernekraftverk ikke gjen

nomfØres i Norge .• 

Forbundsstyrets innstilling: 

Det er etter forbundsstyrets oppfatning i lØpet av de fØrste 4 år 
ikke behov for vårt land å ta stilling til dette. 

Forbundsstyret mener imidlertid at forslagene på lang sikt er 
for kategoriske og unyanserte. Dersom fortsatt kraftutbygging er 
nØdvendig og de sikkerhetsmessige sidene er lØst, kan kjernekraft
verk være et alternativ til fortsatt utbygging av vår vannkraft med 
de skadevirkninger dette har. 

Norge bØr imidlertid engasjere seg i utviklingen av nye energi
kilder. 

Nr. 1287 Fra Sekretariatet : 
Forbundsstyrets innstilling tiltres. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1287 tiltres. 

Punkt 24. LOs distriktskontor og samorganisasjoner. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1294 Alesund faglige samorganisasjon foreslår : 
«Alesund faglige samorganisasjon foreslår at LOs distriktskontor i 

MØre og Romsdal blir styrket. Det tilsettes en sekretær som har Sunnmøre 
som spesielt arbeidsområde .• 
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Redaksjonskomiteens innstilling: 

Forslaget oversendes Sekretariatet. 

Punkt 25. Militærtjeneste. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1296 Avd. 1 ,  Jern og Metall, Oslo, foreslår: 

.Den militære tjenestetid settes ned til 8 måneder. 
(Viser her til landsmØtets vedtak.) .  

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 

Nr. 1298 Fra Sekretariatet : 

Forslag om nedsettelse av den militære tjenestetid kan ikke 
tiltres. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1298 tiltres. 

Punkt 26. Miljøvern. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1299 Avd. 233, Jern og Metall, Strømmen, foreslår: 
.Fagbevegelsen rnA gjøre sin innflytelse gj eldende for A bevare vår natur 

og gjøre den tilgjengelig for alle . •  

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Forslaget tiltres. 

Punkt 27 . Nasjonalisering sosialisering. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1301  Bygningsindustriarbeidernes Seksjon, Glåmdal, foreslår : 
.Staten rnA overta styringen, eventuelt eiendomsretten til alle vAre store 

skog- og utmarksområder .• 

Nr. 1302 Avd. 94, Elektriker og Kraft, Halden, foreslår:  
.LO støtter NFFs vedtak o m  A sosialisere norsk treforedlingsindustri. 

Nr. 1303 Avd. 2, Jern og Metall, Fredrikstad, foreslår : 
.Demokratiseringsprosessen overfor banker og forsikringsselskaper samt 

andre kredittinstitusjoner må utvikles videre . •  

Forbundsstyret tiltrer forslaget. 
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Nr. 1304 Avd. 25, Jern og Metall, Stavanger, foreslår: 
_LO-kongressen tar opp igjen tidligere vedtak om at sosialisering av 

hele industrien utredes i samråd med forbundene innen 1 år.> 

Forbundsstyrets innstilLing: 

Forbundsstyret ser det som en urealistisk målsetting på kort sikt 
å gjennomfØre en aLminneLig sosialisering av norsk industri. Imid
Lertid vil det også for fagbevegeLsen være av stor interesse å få 
vurdert ulike former for offentlig/statseide virksomheter. For tiden 
er det fra en rekke hold gitt uttrykk for Ønsket at staten skal overta, 
heLe ener deLer av bedrifter og kriteriene for slike holdninger er ofte 
svært forskjeUige. 

Det kunne være av stor betydning for fagbevegeLsen å få en prin
sipieLL vurdering av uLike former for statseid drift, eventuelt stats
medvirkning opp mot de interesser fagbevegelsen måtte ha, her
under vil også spØrsmåLet om en mer generen form for sosialisering, 
eventuelt nasjonalisering kunne bringes inn og tas med i en vur
dering. 

Forbundsstyret oppfordrer derfor Landsorganisasjonen til å ta 
initiativet til et slikt utredningsarbeid. 

Nr. 1308 Kongsvinger faglige samorganisasjon foreslår : 
_Alle store skog- og utmarksområder må overtas av staten eller legges 

ut til bygdeallmenninger.> 

Nr. 1309 VerdaL faglige samorganisasjon foreslår : 
_ Verdal faglige samorganisasjon vil foreslå at LO arbeider for å sikre 

lokalsamfunnet styring med bank- og kredittvesen.> 

Nr. 1 3 10 Fra. Sekretariatet: 

1. Forslaget fra Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund om å. ta 
initiativ til et utredningsarbeid om former for statseid drift, 
sosialisering og nasjonalisering, tiltres. Utredningsarbeidet må 
komme i gang i kongressperioden. 

2. Forslaget fra Norsk Papirindustriarbeiderforbund, Halden fag
lige samorganisasjon, Kong vinger f�glige samorganisasjon, Norsk 
Bygningsindustriarbeiderforbund, Norsk Elektriker- og Kraft
stasjonsforbund, oversendes Sekretariatet under henvisning til 
vedtak under pkt. 1 .  

3 .  Forslaget fra Nor k Jern- og Metallarbeiderforbund og Verdal 
faglige samorganisasjon ansees imøtekommet i forbindelse med 
Regjeringens forslag om offentlig representasjon i bankenes 
styrer og representantskap. 
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Nr. 1 3 1 2  Fra Sekretariatet: 

Forslaget oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1310  og 131 2 tiltres. 

Punkt 28. NRK og fagbevegelsen. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 3 1 5  
Avd. 3, Oslo Stein-, Jord- o g  Sementarbeiderforening, foreslår : 
.Sekretariatet får i oppdrag å reise krav om plass for informasj on om 

fagbevegelsens virksomhet i samfunnet i NRK og de ulike deler av skole
verket.> 

Nr. 1 3 1 6  Avd. 6, Murernes Union, Oslo, foreslår : 
.Murernes Union foreslår at LO-kongressen fatter vedtak slik at det kan 

bli satt i gang arbeid med å få faste sendinger i NRK fra arbeidsplasser og 
arbeiderbevegelsens organisasjoner. 

En rekke organisasj oner har lenge hatt egne programmer i NRK og vi 
mener derfor at det er helt naturlig at også de fagorganiserte får egne 
programmer. Fagbevegelsen får stadig flere områder å ivareta, og behovet 
for informasjon blir større og større. 

Vi mener derfor at den beste måten å holde folk orientert på er at vi 
får faste sendinger i radio og TV.> 

Nr. 1 3 1 7  Forening 1 ,  Oslo, foreslår : 
.LO i Norge arbeider for at fagorganisasjonen får tildelt egne sendinger 

i fjernsynet (TV) for opplysning og informasjon av saker av faglig karakter. > 

Nr. 1 3 18 Fra Sekretariatet: 

Sekretariatet er enig i intensjonen i forslagene, som går ut på 
at en ønsker bedre dekning i NRK/TV om det indre liv og arbeid 
i fagbevegelsen og på arbeidsplassene. Det er i den forbindelse 
viktig å styrke vårt eget informasjonsarbeid for derved å Øve trykk 
på våre massemedia. 

Dessuten er opptatt : 

Representanten nr. 245, BjØrn Rudaa: 

«Landsorganisasjonens Kongress 1977 har diskutert forholdet 
mellom NRK og fagbevegelsen, og vil kreve at NRK snarest foretar 
en sterkere prioritering av stoff om arbeidslivet. 

Kongressen vil legge vekt på at den pågående ansettelsesstopp 
ikke må være til hinder for at det ansettes flere faste medarbeidere 
med arbeidslivet som område. »  
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Representanten nr. 43, Gunnar Grimnes : 

« Landsorganisasjonen fremmer krav overfor NRK at det opp
rettes egen redaksj on i TV med arbeids- og næringsliv som sitt 
arbeidsområde. 

Den nåværende ansettelsesstopp i NRK må ikke hindre gjennom
fØring av en slik ordning. ,. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1 )  Sekretariatets forslag nr. 1 3 1 8  tiltres. 
2 )  Forslaget fra BjØrn Rudaa tiltres. 

Punkt 29. Oljepolitikken. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1322 Fra Sekretariatet : 

Sekretariatets forslag gjengitt på side 344. 
Dessuten er opptatt : 
Representanten nr. 54, Gunnar Kokaas: 

« Boring og utvinning i nye områder må ikke finne sted fØr en 
vet med sikkerhet at en er gardert mot katastrofer ved at nØdven
dig sikkerhets- og redningsutstyr er til stede sammen med nØdvendig 
viten om bruken av det.,. 

Representanten nr .  194, Einar Hysvær: 

«Det må framgå av uttalelsen om oljepolitikken at prØveboring 
nord for 62. breddegrad igangsettes så snart de sikkerhetsmessige 
sider er klarlagt så langt rå er.,. 

Representanten 202, Jens Peter Jelle : 

«Vi anser det som betydningsfullt for vår framtidige boseting og 
sysselsetting i våre kystdistrikter å få klarlagt hvilke ressurser vi 
kan regne med utenfor kysten også nord for den 62. breddegrad. LO
kongressen vil derved stØtte opp om undersØkelsesboring i disse 
områder snarest, under forutsetning av at det nØdvendige sikker
hetsutstyr er på plass, og at de nØdvendige hensyn til fiskeriene 
blir tatt i den forbindelse. 

Kongressen er også enig i at det må tas klare forbehold om at 
undersØkelsesboring ikke automatisk må fØre til produksj on, og 
at Stortinget må stå fritt til å bestemme når utvinning skal skje. 

Vi har sterke tendenser til sysselsettingsmessige problemer i disse 
distrikter. En kartlegging av hvilke ressurser vi har på sokkelen vil 
kunne virke stimulerende på industri og arbeidsliv for Øvrig. 

Av disse grunner er det etter Kongressens mening viktig å 
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komme i gang med undersØkelsesboring snarest mulig også nord 
for den 62. breddegrad. 

Representanten nr. 93, Pål Steigan : 

«- Ingen utvinning til sikkerheten er garantert 
Vekk med de utenlandske selskapene i NordsjØen 
Norge ut av IEA 
Ingen boring nord for 62. breddegrad. » 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Redaksjonskomiteen viser til sitt allerede framlagte forslag. 
(side 332) .  

Punkt 3 0 .  Opplysningsvirksomheten - Tillitsmannsopplæringen. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1323 Avd. 4, Nordland Arbeidsmannsforening, foreslår: 
.Det gis dekning for en ekstra hj emreise for 6 og 8 ukers kurs på LO

skolen.� 

Nr. 1324 Avd. 4, Nordland Arbeidsmannsforening, foreslår : 
.LO vil arbeide for å legge forholdene til rette slik at differansen mellom 

kursstipend og arbeidsinntekt ved dagkurs, ukekurs og LO-skolen blir så 
liten som mulig. 

Arbeidsgiverne pålegges å dekke den differanse som måtte oppstå.> 

Nr. 1325 For. 107, Likningsetatens Landsforening, foreslår: 
.Som fØlge av gjennomfØringen av Ou-fondet har LO-forbund som organi

serer innen statssektoren fått en utilsiktet konkurranse på grunn av Øko
nomisk underlegenhet. UtilbØrlig agitasjon fra andre forbund forverrer 
situasjonen ytterligere. 

For å mØte denne konkurranse finner Likningsetatens landsforening det 
riktig at Norsk Tjenestemannslag får Øket sin andel fra Ou-fondets midler 
Likningsetatens landsforening finner det riktig at midler fra Ou-fondet til 
Norsk Tj enestemannslag blir gitt i form av kronebelØp, slik at forbundet 
selv får herredØmme over utnyttelsen av midlene på den mest hensikts
messige måte i vår kurs- og agitasjonsvirksomhet.> 

Nr. 1328 Fra Sekretariatet : 

For lagene oversende Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1328 tiltres. 
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Punkt 31.  Pendlerproblemet. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1331 HadeLand kommune forening, avd. 335, foreslår : 
-Pendlernes problemer burde vel kunne tilrettelegges på en bedre måte. 

De fleste vil forstå at dette problem i seg selv ikke kan lØses. Alle kan 
ikke skaffes arbeid utenfor sin egen stuedØr, men for alle disse menneskene 
som - uten press på samfunnet - reiser flere mil hver dag, må det gjøres 
noe som kan lette og oppmuntre deres situasj on bl. a. når det gjelder 
beskatningen og reiseutgifter/reisemåter. Denne gruppen som på egen hånd 
lØser sin arbeidssituasj on og ved sin innsats gir sin hj emkommune større 
skatteinntekter, bØr heller premieres enn at situasjonen gjøres vanskeligere 
enn nØdvendig med Økte reiseutgifter, vanskelige tog- og bussforbindelser, 
stadige forsinkelser og mye annet. Med samarbeid faglig/politisk kan situa
sjonen gjøres mye lettere for denne store gruppen . •  

Nr. 1 332 Fra Sekretariatet : 

Forslaget oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag 1332 tiltres. 

Punkt 32. Politisk virksomhet. 

a) PoLitiske ansetteLser/oppsigelser. 
b) Nynazistiske partier. 

Under a )  er fØlgende forslag opptatt : 

Nr. 1333 Avd. 70, Moss Bygningsarbeider/orening, foreslår : 
«LO gå.r inn for å. stoppe N.A.F.'s utspill nå.r det gjelder å. kontrollere an

settelser på. politisk grunnlag. Tillitsmannsapparatet må. direkte inn ved an
settelser av medarbeidere.» 

Nr. 1334 Avd. 191, Drammen Bygningsarbeider/orening, foreslår : 
«Mot politiske oppsigelser. 

Drammen Bygningsarbeiderforening har lagt merke til at det i de siste åra 
er foretatt flere usakelige og politiske oppSigelser uten at LO har gjort noe for 
å sette en stopper for dette. Ja, vi har til og med sett og hØrt at LO's formann 
Aspengren faktisk har gått i spissen for en såkalt ugra.skampanje. 

A akseptere usakelige og politiske oppsigelser er å. oppfordre arbeidskjøperne 
til å. fortsette å. angripe hele arbeiderklassen. 

Vi vil derfor foreslå. at LO-kongressen på.legger LO's ledelse å bruke de nØd
vendige midler for å. slå. politiske/usaklige oppsigelser tilbake .• 

Nr. 1 336 Avd. 242, ELektriker og Kraft, OsLo, foreslår : 
DEL A, Kap. 1 - Organisasjonsretten - § 1 
ProtokolltilfØrsel utgå.r 
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«Nytt avsnitt fCYreslds: 

Det er i strid mot de grunnleggende prinsipper for samarbeidet mellom LO 
og NA.F. hvis ansettelse eller beskjeftigelse av arbeidstaker blir sØkt hindret 
fordi arbeidstakerne er organisert i et politisk parti, organisasjon eller har 
politiske meninger som er i strid med bedriftsledelsens syn." 

Nr. 1339 Trondheim Handel og Kontor foreslår : 
eLO må ta klart avstand fra politiske ansettelser og politiske oppsigelser .• 

Forbundsstyrets innstilling : 

Forbundsstyret er enig i at en arbeidstakers politiske oppfatning 
ikke må være avgjørende for ansettelser og oppsigelser. 

På denne bakgrunn anbefales forslagene. 

Nr. 1340 Avd. 12 ,  Jern og MetalL, Trondheim, foreslår : 
cLO må ta klar avstand fra politiske ansettelser og politiske oppsigelser .• 

Nr. 1341 Avd. 31 , Norsk Kjemisk, Sauda, foreslår : 
cSauda Fabrikkarbeiderforening vil foreslå at Kongressen sterkt fordØmmer 

Norsk Arbeidsgiverforenings utspill med oppfordring til sine medlemmer om å 
undersøke arbeidstakernes politiske holdninger, og nekte ansettelse av radikale 
arbeidssØkere. 

Kongressen må kreve at Norsk Arbeidsgiverforening for ettertiden avholder 
seg fra å råde sine medlemmer til handlinger som strider mot norsk lov og 
rett.. 

Nr. 1342 Avd. 44, Norsk Kjemisk, Tyssedal, foreslår : 
cPolitiske oppsigelser: 

De siste par åra har vi vært vitne til en kraftig øking i tallet på. politiske 
og klart usakelige oppsigelser av fagorganiserte arbeidere. Selv om bedrifts
ledelsen i de enkelte saker har nyttet formelle argumenter for å omgå grunn
lovens ord om fri meningsytring, er det åpenbart, både for de oppsagtes egne 
arbeidskamerater og offentligheten ellers, at det dreier seg om politiske opp
sigelser. 

I tillegg opplever vi at direktør V. Dahl i N.A.F. gjentar advarslene til ar
beidskjØperne mot å ansette arbeidere uten å gå deres bakgrunn nøye etter 
i sømmene, med sikte på å granske deres politiske interesser. KryssforhØr av 
arbeidssØkere, tysting arbeidskjØpere imellom og svartelisting er N.A.F.'s opp
skrift på. å nekte radikale folk ansettelse. 

Fram til nå kan det virke som om LO-ledelsen har godtatt NA.F.'s reaksjo
nære politiske angrep på arbeidere og arbeidssØkende. Ikke med et ord er det 
reist noe forsvar mot at arbeidere sjekkes på kryss og tvers, svartelistes og 
risikere sparken for å ha deltatt 1 en streikekamp eller aksjon. 

Klare politiske oppsigelser og avvising av arbeidssøkende på politisk grunn
lag er det mange eksempler på.. Det må slAs fast at dette er en skremmende 
utvikling som ikke er i fagbevegelsens interesser. Politiske oppsigelser må ikke 
godtas hverken på topp eller grunnplanet i LO. Slike oppsigelser ved siden av 
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ansettelsesnekting på politisk grunnlag, rammer ikke bare kommunister og 
revolusjonære, men alle progressive og kampvillige innen fagbevegelsen. 

Derfor rnA det reises en kontant og konsekvent kamp mot slike pol1tlslæ 
aksjoner mot arbeidsfolk! »  

Nr. 1344 Avd. 146, Film- og Teaterteknisk Forening, Oslo, foreslår : 
eLO-kongressen protesterer mot og vil aktivt bekjempe N.A.F.'s forsøk på å 

iverksette tiltak som vil fØre til at arbeiderne nektes arbeid, eller mister ar
beid p.g.a. sine politiske oppfatninger." 

Nr. 1 345 
Avd. 1 46, Film- og Teaterteknisk Forening, Kommuneforbundet, 
Oslo, foreslår : 
eLO-kongressen tar avstand fra den meningsterror som på ny brer seg i 

fagbevegelsens ledelse og som bl.a. gir seg utslag i suspensjoner og eksklusjoner 
av medlemmer som har et annet politisk syn enn ledelsens. Som f.eks. det som 
har skjedd i SEF, NTL og nA. Bergen Jernstøperi. Demokratiet rnA. styrkes 
hvis fagbevegelsen skal kunne være et skikkelig redskap i arbeiderklassens 
tjeneste. Derfor rnA alle medlemmer fritt kunne stå fram med sine synspunk
ter, selv om disse skulle være 1 strid med ledelsens. Det er samtidig viktig å 
påpeke at den lovfestede retten til politiske streiker ikke må tas vekk, slik vi 
1 den senere tid har sett eksempler på .• 

Nr. 1346 
Avd. l0B-6, Tjenestemannslaget ved Universitetet i Trondheim, fore

slår : 
«Medlemmer av flere fagforbund i LO har den senere tid vist at de ikke 

respekterer sine forbund og LO's vedtekter. 
Vi vil derfor foreslå at vedtektene blir innskjerpet. 
Da disse brudd på vedtektene hovedsakelig har blitt satt ut i livet av med

lemmer og sympatisØrer av partiet AKP (m-l) , må vedtektene særskilt inn
skjerpes med henblikk på å stoppe disses nedbrytende virksomhet. 

Dette partiet har også erklært seg selv som en hemmelig organisasjon. Par
tiet viser derved også en klart udemokratisk holdning som strider helt imot 
grunnprinsippet i vedtektene. 

Under henvisning til I 3, pkt. 2 a 1 vedtektene om medlemskap 1 NTL kan vi 
konstatere at dette partiet er beslektet med partier som har nazistisk eller 
fascistisk program. 

KonklUSjonen på dette er at vi vil foreslå at medlemmer av AKP (m-l) 
nektes medlemskap i LO og dens tilknyttede forbund.. 

Under b )  er fØlgende forslag opptatt: 

Nr. 1349 
Avd. 101, Braskereidfoss Sag- og Høvleriarbeiderforening, foreslår: 
«LO's bandllngsprogram bØr klart ta avstand fra, og aktivt motarbeide 

Norsk Front som pant Derfor et klart nei til at Norsk Front blir lovlig parti .• 
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Nr. 1 3 5 1  
Avd. 289, Stavanger Stein-, Jord- og Sementarbeider/orening, fore
slår : 

«Norsk Front. 
LO-kongressen må. kreve et klart forbud av nazi-partiet Norsk Front. Det 

ville være ren hån mot det norske folket, og særlig de som kjempet med livet 
som innsats, om et parti som står for nazisme og fascisme fikk oppstå .• 

Nr. 1353 Avd. 94, Elektriker og Kraft, Halden, foreslår: 
«LO støtter NPF's landsmØtevedtak om gjennom Norges Storting å arbeide 

for å hindre gjenopprettelse av nynazistiske partier.» 

Nr. 1356 Avd. 235, Handel og Kontor, Oslo, foreslår: 
«Oslo støperiarbeiderforening krever at LO-kongressen ber Regjering og 

storting om å forby det nye nazipartiet - Norsk Front .• 

Nr. 1358 
Avd. 26, Borregaard Jern- og Metallarbeider/orening, foreslår : 
«Borregaard Jem- og Metal1a.rbeiderforeniDg, avd. 26 av N.P.F., vil overfor 

landsmøtet foreslå at man ved engasjement til den politiske utvikling i sam
funnet arbeider for gjennomfØreise av lovvedtak i Norges storting som for
sikrer oss mot gjenopprettelse av nynazistisk parti. 

Vi er av den formening at slike tendenser synes å være på. utviklingsstadiet 
politisk sett. Skal vi forhindre dette, må man allerede i fØdselen gjennom 
lovvedtak forhindre en slik utvikling. 

Dette forslag er tiltrådt enstemmig av Borregaardsarbeidemes Tillitsmanns
utvalg .• 

Forslaget ble enstemmig vedtatt på landsmøtet. 

Nr. 1 3 6 1  For. 1 ,  Transport, Oslo, foreslår: 
«Oslo Bryggearbeideres Forening oppfordrer LO-kongressen til å bruke sin 

innflytelse til å få knesatt et lovforbud mot nynazister eller fascistiske partier 
i Norge. Yderst påkrevende i disse dager er et klart forbud mot nazipartiet 
Norsk Front.» 

Dessuten er opptatt : 

Representanten 1 3 1 ,  Steinar Fostervoll: 

«Bedrifter som går til innskrenkninger må ikke gi tilskudd til 
politiske partier. 

LO gir tilskudd til de organiserte arbeidere som blir rammet . •  

Representanten 1 5 2 ,  Odd Væring: 

« Nazistiske, fascistiske og militante grupper har på nytt stått 
fram og vist sitt sanne ansikt i Norge. 

335 



Bakgrunnen for deres virksomhet er de samme samfunnsØde
leggende ideer og politikk som Nasjonal Samling sto for i trettiåra 
og under krigen. 

Fagkongressen 1 977  vil henstille til den nye LO-ledelsen å fØlge 
nøye med i disse gruppers politikk og ta de nØdvendige skritt for 
å bekjempe deres trusler om bruk av vold. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

a) Norge er en demokratisk rettsstat hvor alle som fØlger norsk 
lov har de samme rettigheter uansett politisk oppfatning. LO 
kan derfor ikke godta at politisk oppfatning skal hindre folk 
fra retten til arbeid. På den annen side kan ikke LO forhindre 
at N.A.F. eller andre organisasjoner gir sine medlemmer råd 
så sant dette skj er innenfor norsk lov. 

b )  Forslaget fra Odd Væring tiltres. 

Punkt 33. Sammensetning av offentlige utvalg. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1365 Drammen faglige samorganisasjon foreslår : 

cSammensetning av offentlig utvalg. 
LO rnA. medvirke til at det i mye større utstrekning velges folk fra arbeids

plassene til de forskjellige offentlige utredningsutvalg.» 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Forslaget tiltres i prinsippet. 

Punkt 34. Selvbestemt abort. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1367 Luftfartens Funksjonærforening foreslår : 

«LO-kongressen oppfordrer de politiske partiene i arbeiderbevegelsen til å 
fremme lov om selvbestemt abort tidlig i stortingsperioden 1977-1981.» 

Dessuten er opptatt : 

Representanten nr. 94, Brynjulf Mugaas som tillegg til forslag 
1 367:  

e LO-Kongressen krever sjØlbestemt abort nå. » 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Forslag 1367 tiltres. 
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Punkt 35. Skole- og utdanningsspørsmål/fagbevegelsen. 

Nr. 1369 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
cLO tar opp drøftinger med våre politiske myndigheter om å få innført 

obligatorisk opplæring i ungdomsskolen om arbeiderbevegelsens historie og 
fagbevegelsens rolle i samfunnet .• 

Nr. 1370 Avd. l, Tømrer- og Snekkernes Fagforening, Oslo, foreslår : 
«Elever i yrkesskoler og grunnskolen fra og med 9. klasse må gis innfØring i, 

og informasjon om, hva norsk fagbevegelse står for. LO må kreve å få timer i 
pensumplanen for slik undervisning. Fagbevegelsen må selv stille lærekrefter 
til rådighet .• 

Nr. 1371 Avd. 9, Malersvennenes Forening, Oslo, foreslår :  
«Arbeidslivets organisasjoner må gjøres kjent i ungdomsskolen slik at 

elevene får vite den samfunnsmessige betydning dette arbeid har. LO bØr gå. 
sterkt inn for å få aktive organisasjonsfolk som undervisningsledere .• 

Nr. 1372 Avd. 292, Sandnes Bygningsarbeiderforening, foreslår : 
«LO må gå sterkt inn for at undervisning om hva organisasjonene står for i 

arbeidslivet tas med som en del av pensum i yrkesskolene. 

Nr. 1373 
Bygningsindustriarbeidernes Seksjon, Nord-Trøndelag, foreslår: 
eI pensum for landets yrkeSSkoler må inntas krav om opplæring om ar

beidslivets lover. 
Vi må kreve at disse elever får en grunnopplæring som tilsvarer grunnkurs 

trinn lo 
Videre, hvis ikke yrkesskolene har lærekrefter som speSielt er utdannet for 

slik opplæring, benyttes lærekrefter fra fagbevegelsen, eventuelt sammen med 
representanter fra N.A.F.» 

Nr. 1374 Avd. 91,  Jern og Metall, Kverneland, foreslår : 
eVi foreslår at LO-kongressen vedtar dette forslaget, og at den samtidig 

forplikter de politiske myndigheter til å få dette gjennomfØrt til høsten 1977 : 

At fagarbeider, som enten har gått yrkesskole pluss læretid eller har gått 
fullstendig verkstedskole (3 år) , får sine praktiske og teoretiske kunnskaper 
oppvurdert som grunnlag for videre teknisk utdanning .• 

Nr. 1376 Avd. 67, Jern og Metall, Tønsberg, foreslår: 
cOpplysningsvirksomheten fOT solidaritet og sosialisme. 

Landsorganisasjonen i Norge må arbeide for at AOF må legge større vekt 
på. kursvirksomhet som kan skolere de fagorganiserte i solidaritet og so
sialisme. Dessuten må LO få. utarbeidet og godkjent lærebØker om fagbevegel
sens virkeområder slik at de kan bli fØrt inn i skoleverket og på den måten gi 
elevene kunnskap om organisasjonsstrukturen og de interesseområder som 
fagbevegelsen arbeider med .• 
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Nr. 1377 Avd. 1 43, Jern og Metall, Mo i Rana, foreslår : 
«Fagbevegelsen og skolen. 

LO vil gjøre Klrke- og undervisningsdepartementet oppmerksom på, at det 
i dagens lærebØker i skoleverket, ikke er gitt en tilstrekkelig redegjØrelse om 
norsk fagbevegelse. 

LO krever en revidering av de lærebØker som i dag behandler dette spørs
målet .• 

Nr. 1379 
foreslår : 

Avd. 9 7, Tune Tjenestemannslag, Kommuneforbundet, 

«Videreutdanning for alle arbeidstakere bØr organiseres slik at de kan ut
danne seg i etapper for A. oppnå. en bedre stilling og hØyere lØnn innom sitt 
arbeidsområ.de. Utdanningen bØr om mulig skje i arbeidstiden og med full 
lØnn. Grunn for forslaget er at vi Ønsker at alle skal ha muligheter for A. 
skape seg en bedre framtid og en stilling som kan tilfredsstille arbeidstakerens 
Ønsker om et givende arbeid bA.de sosialt og menneskelig.» 

Nr. 1381 Oslo Krets av Norsk Postforbund) foreslår : 

«Forbedring av allmennutdanning. NØdve:n4ig tjenestefri med full lØnn og full 
dekning av kostnader. 

De siste A.rs krav til allmennutdannIng har blitt stadig større. For kort tid 
siden var 7-A.rig allmennutdanning obligatorisk, mens det i dag er 9-A.rig 
allmennutdanning som er obligatorisk. 

Dette har igjen fØrt til at flere arbeidstakere ikke har den samme allmenn
uMaDDing som de som er kommet ut fra skolen de siste A.r. Den eneste løs
ning for disse arbeidstakere er at de tar den nØdvendige tilleggsutilannlng. 
Dessverre vurderes den enkelte arbeidstakers interesse for å ta den nØd
vendige tilIeggsuMsnnjng ofte negativt. Problemer med nØdvendig tjenestefri, 
uten tap av lØnn. er et av de største problemer. Dersom arbeidstakeren ikke 
skal tape noe av sin lØnn. forlanges det at arbeidstakeren skal arbeide inn 
igjen den tidligere gitte fritid. Dette vil igjen medfØre at vedkommende vil få 
vesentlig mindre tid til nØdvendig lesing av lekser, enn de som må.tte delta i 
den obligatoriske utdanning. 

I de offentlige etater er det dessuten et krav at arbeidstakeren skal ha 
minst 9-A.rig grunnskole, eller tilsvarende uManDing, for A. kunne avansere. 
Spesielt er det et problem for turnus- og skiftarbeidere A. kunne skaffe seg 
denne tilleggsuMaDnlngen. 

Slik ordningen er i dag virker det som om det er den enkelte arbeidsgiver; 
bedrift som skal vurdere den enkelte arbeidstakers behov for eventuell til
leggsuMannjng. Dette fordi utvalget har fA.tt en forstå.else av at nØdvendig 
tjenestefri med lønn til videreutdanning og eventuelt til forbedring av tid
ligere allmennutdanning praktiseres ulikt innen de forSkjellige arbeidsplasser/ 
bedrifter. Dette fØrer igjen til en meget markert forskjellsbehandling. Studie
utvalget, Oslo krets av N.P .F., vil derfor fremme forslag om at det til all 

allmennutdanning, utover 7-årig folkeskole, gjennomfØres en ordning som 
sikrer alle arbeidstakere like muligheter for deltakelse, med nØdvendig fritid 
og full lØnn. 

Spesielt må. turnus- og skiftarbeidernes muligheter vurderes nøye .• 

Nr. 1382 Askim og Omegns faglige samorganisasjon foreslår : 
«LO må. kreve at det blir innarbeidet en skikkelig informasjon om arbeider

bevegelsen i skoleverk og skolekringkasting.:o 
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Nr. 1384 Jæren faglige samorganisasjon foreslår : 
eVi foreslår at LO-kongressen vedtar dette forslaget, og at den samtidig 

forplikter de politiske myndigheter til å få dette gjennomført til høsten 1977. 
At fagarbeidere, som enten har gått yrkesskole pluss læretid eller har gått 

fullstendig verkstedskole (3 år) , får sine praktiske og teoretiske kunnskaper 
oppvurdert som grunnlag for videre teknisk utdanning .• 

Nr. 1385 Sarpsborg og Omegns faglige samorganisasjon foreslår: 
cLandsorganisasjonen må langt sterkere komme inn som en del av pensum 

i de videregående skoler - spesielt i yrkesrettet utdanning. 
Dette for å gi den enkelte en bedre mulighet for faglig utvikling, og større 

engasjement i samfunnsmessige spØrsmål. 
Et eksempel på studievirksomhet som også er viktig er den nye lov om 

Arbeidervern - og ArbeidsmiljØ. 
En ber videre Kongressen vurdere å gi ungdom under yrkesutdanning 

muligheter for medlemskap i fagforbund tilsluttet LO .• 

Nr. 1386 Stange faglige samorganisasjon foreslår : 
«LO må finne fram til de fagene som må være obligatoriske i den faglige 

Skoleringen, slik at disse er tilpasset den faglig/politiske målsetting. 
Informasjonsvirksomheten om fagbevegelsen i skoleverket må styrkes .• 

Nr. 1383 Drammen faglige samorganisasjon foreslår : 
«Fagbevegelsen og skolen. 

LO-kongressen ber LO's ledelse om å prioritere opplysningsarbeidet om
kring skole og utdanning langt sterkere eIUl nå. LO må på ulike måter og med 
ulike midler prØve å påvirke dagens Skolepolitikk, og dermed morgendagens 
skole og samfunnet som helhet. LO's ledelse får den nØdvendige fullmakt til å. 
knytte til seg den ekspertise de synes er nØdvendig for å kunne bygge ut og 
styrke denne så samfunnsViktige sektor .• 

Nr. 1388 Fra Sekretariatet : 

a. Obligatori k opplæring i ungdomsskolen og den videregående 
kole. 

Forslagene fra Norsk Arbeid mannsforbund, Stange faglige 
amorganisasjon, Sarp borg faglige samorganisa jon, A kim fag

lige samorgani asjon, avd. 143, �Io i Rana, Norsk Jern- og Metall
arbeiderforbund, Ve tvågøy faglige samorganisa jon og Byg
ningsarbeidernes seksjon, Nord-Trøndelag, er tatt opp med de 
politiske myndigheter. Det arbeides med utarbeiding av lærer
veiledning for lærere i ungdomsskolen og den videregående skole. 

For lagene over endes Sekretariatet. 
b. amarbeid kOle/arbeid liv. 

Samarbeidet skole/arbeidsliv har kommet et godt kritt på. vei. 
Det er nå. etablert prøveordninger i 14 kommuner. 

For lagene fra avd. 26) Borregaard Jern- og Metall, avd. 67, 
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Tønsberg Jern- og Metall, som er tiltrådt av forbund tyret, og 
Drammen faglige samorganisasjon, peker på viktige spørsmål i 
forbindelse med LO's skolepolitikk. 

Sekretariatet er klar over at det i tiden framover vil bli stilt 
stadig større krav til fagbevegelsen engasjement på det skole
politiske område, og vil følge denne utvikling nøye. 

Forslagene oversendes Sekretariatet. 
c. Videregående utdanning. 

Forslagene fra avd. 91, Kverneland Jern- og Metall, Oslo krets av 
Norsk Postforbund, Jæren faglige samorganisasjon og Tune Tje
nestemannslag, avd. 97, tiltres. 

Forslagene over endes Sekretariatet. 
For øvrig vises til Handlingsprogrammet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

1) Sekretariatets forslag nr. 1388 tiltres. 
2) Forslag nr. 1383 tiltres. 

Punkt 36. Språkformene i LO. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1390 Gruppe 256, NNN, Bygstad, foreslår : 
«Bruk av nynorsk. 

Alle aVdelingar og alle medlemmer av LO skal seinast frå. 1/1 1978 få. til-
sendt skriv og meldingar frå. forbundet og LO på. nynorsk når dei krev det. 

Med1emsbØker rnA vere å. få. på begge rnAlfØre .• 

Dessuten er opptatt : 

Representanten nr. 121 ,  Aksel Kloster : 

« Kongressen gir Sekretariatet fullmakt til å nedsette en komite 
som skal ha som formål å utrede spørsmålet om bruk av nynorsk 
i fagbevegelsen. (LO ) .  

Sekretariatet får videre fullmakt til å f å  utarbeidet fullmakts
instrukser for komiteen. 

Målinnstillingen blir å ta opp på neste LO-kongress .• 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Aksel Klosters forslag tiltres. 

Punkt 37. Statens ansettelsespolitikk. 

Ingen forslag er opptatt. 

Punkt 38. Statsinstitusjoner og offentlig virksomhet. 

Ingen forslag er opptatt. 
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Punkt 39. Utplassering av innsatte i skogbruket. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 3 99 Avd. 317, Kjose Skogsarbeiderforening, foreslår : 
«Arbeidsleirene i skogbruket må. avskaffes. Norsk Skog- og Landarbeider

forbund må. sammen med Landsorganisasjonen reagere kraftig på denne ut
viklingen. Det bØr fremmes lovtiltak for A. sikre skogsarbeidernes rettigheter .• 

Nr. 1400 Fra Sekretariatet : 

Sekretariatet er enig i at utplas ering av innsatte til skogsarbeid 
ikke må virke til fortrengsel for kogsarbeidere. 

Sekretariatet viser til det arbeid som pågår, bl .a. i samarbeid med 
Justisdepartementet og Miljøverndepartementet, for å løse saken. 

Forslaget oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1400 tiltres. 

Punkt 40. Varehandelen. 

FØlgende forslag er opptatt: 

Nr. 1 4 0 1  Bærum Handel og Kontor foreslår : 

«stortinget må. oppnevne en egen komite for varehandelen .• 

Dessuten foreligger usignert fØlgende forslag : 

«Regjeringen må oppnevne en egen komite for varehandelen, og 
sørge for at komiteen blir sammensatt slik at flere bransjer blir til
godesett. Vi Ønsker representanter fra arbeidsplassene. " 

Redaksjonskomiteens innstilling: 
Forslaget tiltres. 

Punkt 41. Videreføring av Nord-Norge-banen. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 404 Avd. 4, Nordland Arbeidsmannsforening, foreslår : 
«LO vil overfor regjering og storting arbeide for en videreføring av Nord-

Norge-banen.. 
. 

Nr. 1 405 Avd. 103, Sterkstrøm, Glomfjord, foreslår : 
«Jernbaneforbindelsen mellom Fauske og Narvik etableres sA. snart som 

mulig. Vi mener at denne forbindelsen er av den største viktighet for kom
munikasjonene mellom Norge og de skandinaviske land, men forbindelsen vil 
nA.r den blir etablert fA. stor betydning for Nord-Norge .• 
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Nr. 1 406 NORSK JERNBANEFORBUND 

Landsmøtet gir sin støtte til vedtaket om videreføring av Nord
Norge-banen, og at det oversendes LO-kongressen. 

Nr. 1 407 Narvik faglige samorganisasjon foreslår : 

«Narvik faglige samorganisasjon har i representantskapsmøte 9/11  1976 
vedtatt å fremme følgende forslag til vedtak på LO-kongressen: 

LO-kongressen 1977 gir kravet om viderefØring av Nord-Norge-banen sin 
fulle og solidariske støtte og henstiller til regjering og storting at saken frem
mes uten unØdig tidsspille for banebygging fra Fauske til Tromsø, eventuelt 
med arm til Harstad .• 

Nr. 1 408 Fra Sekretariatet : 

Forslagene oversendes Sekretariatet. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Sekretariatets forslag nr. 1408 tiltres. 

Punkt 42. Økonomisk støtte/lån. 

FØlgende forslag er opptatt : 

Nr. 1 409 Norsk Arbeidsmandsforbund foreslår : 
«LO trekker tilbake sin Økonomiske støtte til organisasjonen Vern og Vel

ferd og overfØrer disse ressurser til Norsk Folkehjelp .• 

Nr. 1 4 1 0  Avd. 9 1 ,  Jern og Metan, Kverneland, foreslår: 
«Klubben må gis Økt styring i bedrifter som får støtte fra staten i form av 

lån, garanti for lån eller gis annen form for støtte .• 

Forbundsstyrets innstiUing : 

Forslaget setter likhetstegn mellom ansatte/klubben og skattepen
gene, noe forbundsstyret har en annen oppfatning av. 

Forbundsstyret for sin del mener at samfunnet som helhet må få 
større innflytelse over slike bedrifter for å kontrollere at fellesskapets 
midler blir riktig disponert. 

(Forbundsstyret viser også her til sin innstiUing vedrørende for
slaget om «sosialisering av industrien:..) 

Nr. 141 1 Avd. 79, Kjemisk, Fredrikstad, foreslår: 
«Fagforeningen vil herved stille et forslag til kongressen om at ethvert LO

medlem betaler inn ca. kr. 20,00 pr. år, som vil tilsvare ca. 13-14 mill kroner. 
Dette vil vi fordele ut til forskning og humanitære formål. På denne måten 

vil vi slippe all den tiggingen som vi i dag har via post, radio, TV og på. 
dØrene i hjemmene. Dette gjelder selvfølgelig alle landsomfattende aksjoner. 
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Forutsetningen er at hele belØpet deles ut hvert å.r til f.eks. lAndsforenin
gen mot Kreft, Landsforeningen mot Hjerte- og Karsykdom, multippel skle
rose, blindesaken, døve, asmatikere og åndssvakesaken. 

Foreningen er klar over at det ikke uten videre kan trekkes det foreslåtte 
belØp fra medlemmene men at de fØrst må. spØrres. 

Foreningen mener at dette forslag også. skal dekke de bevilgninger som i 
dag blir gjort på. klubb- og avdelingsplan til disse landsomfattende aksjoner. 
Derved vil det kunne spares store summer i porto og andre administrntive 
utgifter for de humanitære foreninger og fagbevegelsen. 

Foreningen tror med sikkerhet at det vil bli full oppslutning om forslaget, 
for de fleste er veldig lei all tiggingen som er i dag.» 

Forbundsstyrets innstiUing : 
Kan ikke tiltres. 

Nr. 1 4 1 3  Fra Sekretariatet: 

a. Lån til bedrifter med økonomi ke vansker. 
b. Økonomi k støtte Vern og Velferd/Norsk Folkehjelp. 

Forslagene oversendes Sekretariatet. 
c. Forslagene fra Nor k Jern- og Metallarbeiderforbund og Norsk 

Kjemisk Industriarbeiderforbund. 
Forbundsstyrenes innstillinger tiltres. 

Dessuten er opptatt : 

Representanten 9 1 ,  Svein Christiansen : 

"LO trekker sitt medlemskap og økonomiske støtte til organisa
sjonen Vern og Velferd.» 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Svein Christiansens forslag tiltres. 
For Øvrig tiltres Sekretariatets innstilling. 

Bedriftslegeordningen. 

Redaksjonskomiteens innstilling: 

Dette forslaget erstatter forslag nr. 1 2 1 0  fra Sekretariatet: 

Regjeringen har nå lagt fram forslag til lov om helsetjeneste 
ved bedrifter. 

Lovforslaget bygger i hovedsak på et forslag fra en arbeids
gruppe hvor LO har vært representert. 

Den nye loven slår fast 2 prinsipper som er fremmet av LO, 
nemlig : Bedriftshelsetjenesten samordnes med den offentlige helse
tjenesten, og at bedrifter på nærmere bestemte vilkår kan få refu
sjon med 50 prosent av utgiftene til helsetjenesten. 

Landsorganisasj onen er av den oppfatning at lovforslaget i sine 
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grunnleggende trekk er i overensstemmelse med de tanker som er 
nedfelt i ArbeidsmiljØloven. Landsorganisasjonen vil derfor under
streke den vekt som loven har lagt på det forebyggende helsearbeid. 
Vi vil likevel presisere nØdvendigheten av undersØkelser som sØker 
å avdekke skader som fØlge av arbeidsmiljØet. 

For å markere sammenhengen med Arbeidsmilj Øloven vil Lands
organisasjonen foreslå at bedriftens arbeidsmiljØutvalg tilsetter be
driftslege, bedriftssykepleier og annet personell. Under arbeids
miljØutvalgets ledelse vil en dermed også lettere kunne sikre det 
helt nØdvendig samarbeid med bedriftens tekniske personell og 
tillitsmenn. Når det gjelder fellesordninger, f. eks. for bygningsin
dustrien i et område, bØr en sØke å finne fram til et tilpasset mØn
ster. Kongressen vil også framheve den bedriftshelsetjeneste som 
drives av Norsk Folkehjelp som i fØrste rekke vil være til stor hjelp 
for mindre bedrifter. 

Bedriftshelsetjenesten vil administrativt og Økonomisk bli under
lagt Helsedirektoratet, mens den faglige delen blir underlagt Statens 
Arbeidstilsyn. 

I denne forbindelse vil Landsorganisasjonen framheve betydningen 
av en sterkere utbygging av distriktslaboratorier under Arbeidstil
synet. 

Under henvisning til foranstående foreslår Redaksjonskomiteen : 

1. Sekretariatet pålegges å fortsette arbeidet med å etablere be
driftshelsetjeneste for alle LOs medlemmer. 

Norsk Folkehj elps bedriftshelsetjeneste styrkes og tilpasses en 
samordning med den offentlige helsetjeneste. 

2. Bedriftshelsetjenesten må prioritere det forebyggende helse
arbeid i tråd med intensj onene i Arbeidsmilj Øloven. 

3. Forslagene nr. 1 1 93 og 1 2 09 oversendes Sekretariatet. 

Oljepolitikken. 
Fra Sekretariatet: 

1 .  Olje- og gassforekomstene på norsk kontinentalsokkel er en 
en ressurs som gir grunnlag for en virksomhet som på mange måter 
innebærer vesentlige fordeler og nye muligheter for vårt samfunn. 
Virksomheten på Kontinentalsokkelen har allerede vist seg å være 
av vital betydning for sysselsetting og for næringsutvikling. De 
framtidige oljeinntekter har de siste åra gitt Regjeringen mulighet 
til å drive en aktiv konjunkturpolitikk som har sikret 1 00 000 
arbeidsplasser i norsk industri. Norsk industri er blitt tilfØrt tekno
logiske, organisatoriske og markedsmessige utfordringer i et meget 
stort omfang. Oljevirksomheten på den norske kontinentalsokkel 
er derfor kommet for å bli. 
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2. Den største oppmerksomhet må fortsatt rettes mot sikkerhet 
og beredskap. Virksomheten må drives på en slik måte at det så 
langt det står i menneskelig makt blir tatt hensyn til mennesker 
og milj Ø. Det norske regelverk når det gjelder petroleumsvirksom
het er det strengeste i verden. I tilllegg er det bygd opp et offentlig 
kontrollapparat som fØrer lØpende tilsyn med virksomheten. I denne 
sammenheng må det understrekes at selskapene tar det hele og fulle 
ansvar for at risikoen gjøres minst mulig og at beredskapen er hØyest 
mulig. Arbeidet med regelverk og kontroll må lØpende forbedres. 
Erfaringene fra Bravo-uhellet viser at kontrollen må skjerpes. 

Uansett hvor gode kontrolltiltak som iverksettes er det en for
utsetning at det finnes et ansvarlig og velutbygd tillitsmannsapparat 
som kan utfØre det daglige tilsyn. 

De ansatte må sikres tilfredsstillende opplæring og utdanning. 

Også dette er hovedentreprenørenes fulle og hele ansvar. 
Ulykken viste mest av alt behovet for at det må ytes Økte midler 

til utvikling av mer effektivt beredskapsutstyr. 
3. Kontrollen med at bestemmelsene når det gjelder arbeidsmilj Ø 

og arbeidsvern overholdes, må styrkes. Det samme gjelder kontrol
len med leting, utvinning, arbeidstillatelser, skattemessige forhold 
osv. 

De offentlige forvaltningsorganene må utbygges og deres virksom
het samordnes slik at de politiske myndigheter til enhver tid har 
den nØdvendige bakgrunn for sine b eslutninger. 

4. Statoil er et meget sentralt virkemiddel når det gjelder å fØre 
en nasjonal oljepolitikk. Statoil må ha styrke for å kunne forhandle 
med de mektige internasjonale olj eselskapene om kompliserte tek
niske og Økonomiske spØrsmål. 

På sikt må Statoil bygges ut til et selskap som om nØdvendig kan 
operere uavhengig av større multinasjonale selskaper. 

Norsk fagbevegelse vil støtte arbeidet for å gi Statoil denne styrke, 
og vil motarbeide alle forsØk på å svekke Statoils stilling, fordi dette 
også vil fØre til en svekkelse av mulighetene til å fØre en nasjonal 
olj epoli tikk. 

5. Utvinningstempoet må ikke bli så hØyt at vi utnytter olj e- og 
gassressursene i lØpet av en kort tidsperiode. Tempoet må settes slik 
at det ikke fØrer til unØdige pressproblemer eller andre uheldige 
bivirkninger og virksomheten må foregå på en måte som er til minst 
mulig skade for livet i havet og miljøet ellers. 

Det utvinningstempo det nå legges opp til, med en maksimal 
produksj on rundt 1985 på ca. 75 mill. tonn, er ut fra disse forut
setninger et gunstig utvinningstempo. 
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Det er viktig at leteaktiviteten opprettholdes, slik at det kan sik
res en j evn produksjon også etter 1990. 

Beredskapen må snarest bygges ut slik at kartleggingen av res
sursene kan pågå over hele den norske kontinentalsokkelen. 

Regj eringens forslag om at det til nye utvinningstillatelser skal 
knyttes en klausul om at utbyggingen skal kunne utsettes et visst an
tall år, er i denne sammenheng et viktig virkemiddel. 

6. Det er viktig at oljevirksomheten drives på en slik måte at 
den styrker grunnlaget for norsk industri. Dette kan skje ved at 
en stadig større andel av leveransene tilfØres norske bedrifter. Det 
kan skje ved at det med basis i olje eller gass utbygges ny industri. 
Det kan også skje gjennom et utvidet energi- og industrisamarbeid 
med andre land. 

Fagbevegelsen ser positivt på det arbeid Regjeringen og norske 
myndigheter utfØrer på alle disse områder, og vil støtte de fortsatte 
bestrebelser med sikte på at olj evirksomheten gir en varig og gene
rell styrking av norsk industri. På denne måten vil arbeidsplasser 
bli trygget og nye arbeidsplasser skapes. 

7. Olj einntektene må brukes på en slik måte at de kommer hele 
befolkningen til gode. De må brukes for å lØse fellesoppgaver som 
betyr en videre-utbygging av vår velferd. De må også brukes for 
å Øke kapitalbalansen i norsk industri. Bare en regjering utgått fra 
arbeiderbevegelsen kan sikre at oljeinntektene ikke blir gjenstand 
for privatØkonomiske profittmotiver. 

Dirigenten sa at det var nØdvendig å bli enige om et voterings
grunnlag og spØrsmålet om nØdvendigheten av en oppklaringsrunde 
fØr voteringen. FØrst ga han imidlertid ordet til Randi Moe. Norsk 
Kommuneforbund, som redaksjonskomiteen har tatt dissens på pkt. 
14 om selvbestemt abort. Hun sa at det ikke bare kan være snakk 
om å legge forholdene til rette for selvbestemt abort. Det er like 
meget et spØrsmål om selvbestemt fØdsel, forebyggende arbeid, mer 
prevensj onsveiledning og tiltak for å hjelpe den gravide hvis hun 
Ønsker å fØde barnet. Hun anbefalte Kongressen at forslag 1367 
ble sendt tilbake til Sekretariatet. 

Voteringsgrunnlaget. 

Dirigenten foreslo at man ble enige om fØlgende basis for vote
ringen : Redaksjonskomiteens innstilling er voteringsgrunnlag. Når 
denne ikke foreligger, er voteringsgrunnlaget Sekretariatets inn
stillinger. Dette ble enstemmig vedtatt. 

Dirigenten foreslo videre et minutts taletid ved en oppklarings
runde fØr voteringen. Enstemmig vedtatt. 
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Oppklaringsrunden. 

Heidi Svendsen sa at forslaget om medbestemmelsesrett for 
ansatte i fagbevegelsen ikke er ment som noen binding men en 
anbefaling overfor forbundene. 

Normann Bråthen, Jern og Metall, sa at 1330 ikke var kommet 
med i innstillingen. Men han hadde fremmet det. 

AsbjØrn MålØY, MØre og Romsdal, sa til pkt. 28 at det var viktig 
at NRK-uttalelsen også gikk på virksomheten ved distriktskonto
rene. 

Brynjulf Mugaas, Oslo, sa til pkt. 34 at de to forslag som er 
tatt med fra redaksjonskomiteens side ikke dekket hans forslag. 
Hans forslag var ment som et press på Stortinget. Til hØsten vet 
man ikke hvordan Stortinget ser ut. 

Harald Minken, Oslo, savnet et forslag om forbud av « Norsk 
Front» .  Vi må få hØve til å stemme over ett eller alle forslagene 
om å forby Norsk Front. Hvis dirigenten gjennom voteringen har 
avskåret Kongressen fra en slik avstemning, da har ikke delegatene 
vært klar over innholdet i avstemningen, mente Minken. Han 
pekte dessuten på at forslag 1389 var uteglemt under punkt 36, 
og han ba om avstemning over forslag 1389 og 1390 fØr Klosters 
forslag. 

Arne Marthinsen, Papir, forsto at forslag nr. 13 1 1  ville bortfalle, 
men i og med at forslag nr. 1 3 1 2  opprettholdes, bygger dette nett
opp på at innholdet i nr. 1 3 1 1  likevel er med. 

Pål Steigan, Oslo, sa at det var helt nØdvendig å omgjØre ved
taket om voteringsgrunnlaget. Jeg vil bruke forslagsheftet som 
grunnlag under avstemningen, sa Steigan. Men j eg Ønsker endringer 
på noen punkter, slik at vi bl. a. kan få stemt over forslaget om å 
forby «Norsk Front» .  Han sa ellers at forslag 1 090 var utelatt, selv 
om dette var enstemmig vedtatt under punkt 1 0  på dagsordenen. 

Jan Balstad, Jern og Metall, trodde at Sekretariatet stilte seg 
positivt til forslaget under pkt. 1 0 .  Han uttrykte nå skuffelse over 
at redaksjonskomiteen ikke hadde tatt det med. 

Per Tveter, Norsk Kommuneforbund, sa at det var en skrivefeil 
i innstillingen. Forslag 2 1 8  skulle rettes til 1 2 1 8. 

Audny Brannsten, Handel og Kontor, sa at det i abortsaken er 
både et spØrsmål om å støtte den abortsØkende og den fØdende. Hun 
trodde arbeiderbevegelsen hadde sitt på det tørre når det gjaldt 
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støtte til enslige mØdre. Det skulle altså ikke hindre oss i å støtte 
selvbestemt abort. 

Odd Væring, Kommuneforbundet, anbefalte forsamlingen om å 
stemme for redaksjonskomiteens innstilling. SlØyf kravet om å 
forby Norsk Front. Da støtter dere sporveissaka, sa Væring. 

Oppklaringsrunde slutt. 

Voteringen 

over pkt. 10 på dagsordenen. 

Punkt 2. ArbeidsmarkedsspØrsmål, sysselsetting, innvandringspoli
tikk. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot sju stemmer. 
Punkt 3. Arbeidstap ved kommunalverv. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot seks stemmer. 
Punkt 4. Barnehager - daginstitusjoner. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot sju stemmer. 
Punkt 5. Baser på Svalbard. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
Punkt 6. Bedriftsdemokrati - medbestemmelse. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldende flertall. 
Punkt 7. Bedriftslegeordning - helsespØrsmål. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
Punkt 8. BoligspØrsmål - boliger og tomtepolitikk 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
Punkt 9. Branntjenesten. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 
Punkt L O. Bransjerådene. 

Sekretariatets innstilling vedtatt mot fem stemmer. 
Punkt 1 1 .  Bruk av politi og militære mot streikende arbeidere. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldende flertall. 
Punkt 12 .  Distriktenes Utbyggingsfond 

Redaksjonskomiteens innstilling enstemmig vedtatt. 
Punkt 1 3. Etableringskontroll. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot tre stemmer. 
Punkt 1 4. Faglig/politisk virksomhet. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldende flertall. 
Punkt 15 .  Felles regnskapsadministrasjon for alle forbund. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot to stemmer. 
Punkt 1 6. FiskerispØrsmål. 

Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 
Punkt 1 7. Folk og Forsvar. 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldende fler
tall. 
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Punkt 1 8. Forholdet ledelse og medlemmer, informasjon. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 

Punkt 19 .  ForsikringsspØrsmål. 
Sekretariatets innstilling vedtatt mot sju stemmer. 

Punkt 20. Fraktutjevnende tiltak. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt mot åtte stemmer. 

Punkt 21 .  Industriutvalg. 
Redaksj onskomiteens forslag vedtatt mot fem stemmer. 

Punkt 22. Jordbruksavtalen. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 

Punkt 23. Kjernekraft. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt med overveldende flertall. 

Punkt 24. LOs distriktskontorer og samorganisasjoner. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt mot 1 2  stemmer. 

Punkt 25. Militærtjeneste. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt mot få stemmer. 

Punkt 26. MiljØvern. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt med stort flertall. 

Punkt 27.  Nasjonalisering - sosialisering. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot en stemme. 

Punkt 28. NRK og Fagbevegelsen. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 

Punkt 29. Oljepolitikken. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldede flertall. 

Punkt 30. Opplysningsvirksomheten - tillitsmannsopplæringen. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 

Punkt 31 .  Pendlerproblemet. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 

Punkt 32. Politisk virksomhet. 

Pål Steigan forlangte ordet til forretningsordenen. Han sa at da 
hans forslag angående Norsk Front ved et kupp ble hindret realitets
behandlet, ba han om avstemning om sitt forslag her. 

Dirigenten spurte forsamlingen om det var stemning om å fravike 
det voteringsgrunnlaget man tidligere hadde vedtatt? Det var det 
ikke. 

FØr avstemningen om innstilling fikk Mugaas ordet til forretnings
orden. Han kunne være enig i punkt BJ men ikke AJ så han ba om 
to avstemninger. Noe dirigenten gikk inn for. 

Punkt A. Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overvel
dende flertall. 
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Punkt B. Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot to stemmer. 

Punkt 33. Sammensetningen av offentlige utvalg. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 

Punkt 34. Selvbestemt abort. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldende flertall. 

Punkt 35. Skole- og utdanningsspØrsmål/fagbevegelsen. 

Harald Minken forlangte ordet til forretningsorden og ba om 
voteringer på de to punktene redaksjonskomiteen hadde foreslått. 

Punkt A. Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot fire stem
mer. ( Minken var på vei ned fra talerstolen, og rakk ikke å stemme.) 
Punkt B. Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt mot en stemme. 

Punkt 36. Språkformene i LO. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldende flertall. 

Punkt 37. Statens ansettelsespolitikk. 

Redaksj onskomiteens innstilling ble vedtatt enstemmig. 
Punkt 38. Statsinstitusjoner og offentlig virksomhet. 

Redaksjonskomiteens innstilling enstemmig vedtatt. 

Punkt 39. Utplassering av innsatte i skogbruket. 
Redaksj onskomiteens innstilling vedtatt mot fem stemmer. 

Punkt 40. Varehandelen. 

Eva Disch, Akershus foreslo : 

«Stortinget må oppnevne en egen komite for varehandelen og 
sørge for at komiteen blir sammensatt slik at flere bransjer blir 
tilgodesett. Vi Ønsker representanter fra arbeidsplassene. " 

Forslaget ble enstemmig vedtatt, men ordet «Stortinget» ble en
dret til «Regjeringen:> . 

Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt enstemmig. 

Punkt 4 1 .  ViderefØring av Nord-Norge-banen. 
Redaksjonskomiteens innstilling vedtatt med overveldende flertall. 

Punkt 42. Økonomisk støtte/lØnn. 
Redaksjonskomiteens innstilling og Sekretariatets innstilling, unn

tatt det som vedrØrer Vern og Velferd i pkt. B, ble enstemmig ved
tatt. Dirigenten slo fast at forutsetningen for vedtaket var at Vern 
og Velferd skal ha en rimelig avviklingstid. 
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Kong ressens avsl utning 

Dirigenten Lars SkytØen takket på vegne av dirigentene og sek
retærene for det samarbeidet som hadde vært på Kongressen selv 
om man naturlig nok ikke hadde unngått gnisninger. 

Han ga så klubba til Tor Aspengren for at han kunne gi den vi
dere til Tor Halvorsen. 

Tor Aspengren takker for seg. 

Tor Aspengren: Jeg takker dirigentene og sekretærene som har 
hatt litt av en jobb med å holde styr på talere og forslag. Jeg takker 
også valgkomiteen. Aldri tidligere har man fått innstillingen fra 
komiteen så tidlig under Kongressen. Videre takk til vedtekts
komiteen og til redaksjonskomiteen. Den siste hadde to netters 
arbeid bak seg og fikk ikke være med på gårsdagens festligheter. 

Det er ikke lite arbeid som ligger bak en slik kongress. Få skjØn
ner hvilket enormt arbeid det er. Jeg takker de ansatte i LO som 
har vist en villighet til å forberede Kongressen. Jeg håper j eg har 
Kongressen med meg når jeg gir den nye administrasjonen i opp
drag å gi dem en påskjØnnelse for dette. (Applaus) 

Videre takket Aspengren massemediene. Videre kongressdelta
kerne, selv om man hadde hatt et ekstraordinært indeksår i år. 
Han takket de utenlandske gj ester og ba dem ta med en hilsen 
hjem. 

Han ba om tilgivelse for at han kanskje var litt kort og formell 
siste gangen han hadde ordet på Kongressen, men han ville på vegne 
av de tre som går ut av administrasjonen takke for det fine sam
arbeidet som hadde utviklet seg mellom dem og Sekretariatet. Det 
var alltid en lettelse i forhandlinger å ha Sekretariatet i ryggen. 
På vegne av de tre ville han også takke de mange ansatte som 
hadde hjulpet dem, så som sekretærer, saksutredere, og ikke minst 
forværelsesdamene som gjorde det mulig for dem å holde styr på 
dagsrytmen. 

Til sine venner Odd og Einar, som gikk av sammen med ham, 
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ville han si noen ord. De tre hadde en litt egenartet arbeidsrytme 
seg i mellom. FØrst om morgenen ved 6-tida kom han selv, slik 
at han fikk tenke over sakene i fred og ro. Klokka 6.45 dukket Odd 
opp for samtaler og 6.15 slengte Einar innom. Det de tre kom fram 
til ble diskusjonsgrunnlaget for dagens arbeid. 

Han sa til slutt at tida i LO hadde vært en fin og rik tid. Vi 
har sådd der andre har gjort grovarbeidet, sa Aspengren. Han tak
ket også Odd, som alt hadde gått over i ny jobb, for det gode sam
arbeidet som hadde utviklet seg. Til Tor Halvorsen sa han til slutt : 

- Måtte helse, hell og lykke fØlge deg, slik det har gjort med 
meg. 

Til taktfast applaus hilste Kongressen Tor Aspengren, da han 
gratulerte Tor Halvorsen, og ga ham formannsklubba. 

Tor Halvorsens tale. 

Tor Halvorsen: Kongressen har valgt en ny ledelse. Vi som har 
fått Kongressens tillit vil takke for denne tillit. Vi er alle klar 
over at det ikke er noen lett jobb vi går til, eller som formannen 
i valgkomiteen sa det: "Det blir ikke noen dans på roser for LOs 
tillitsmenn. " 

Uansett på hvilken plass en blir valgt som tillitsmann, er det en 
utfordring, og den nye ledelse tar dette oppdrag vi har fått fra Kon
gressen som en utfordring, og akter å bruke de evner og vår styrke 
for å fØre videre det arbeid som våre avgående ledere har brakt 
fram til det som er i dag. 

Kongressen har fattet vedtak om de saker vi skal prioritere i den 
kommende periode, og i samarbeid med Sekretariatet og forbun
dene vil vi arbeide etter disse retningslinjer. 

Vi vil gjerne her få takke de avgående tillitsmenn i LO. Disse 
tre tillitsmenn har til sammen ca. 80 år bak seg som tillitsmenn i 
forbundene og LO. I tillegg kommer tillitsverv fra sine arbeids
plasser. 

De har alle tre stått sentralt i det faglige arbeidet i alle disse år, 
og nedlagt et stort arbeid for sin organisasjon. 

Bakgrunnen for at jeg har nevnt dem i sammen, er at da Kon
gressen i 1 969 valgte dem inn i de stillinger de har hatt til i dag, 
ble det gitt uttrykk for at det var et team som på en utmerket 
måte utfyller hverandre. Vi som har hatt gleden av å lære og ar
beide sammen med dem, vet at den karakteristikk som ble gitt i 
1 9 69 var riktig. 

Vi takker dem alle for vel utfØrt jobb, og ber om at Sekretariatet 
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får fullmakt til å vise de avgående tillitsmenn en påskjØnnelse for 
det store arbeid de har utfØrt for vår bevegelse. 

I Sekretariatet er det en endring, nemlig at Age Petersen etter 
12 år i Sekretariatet nå Ønsker å trekke seg tilbake og overlate 
plassen til den nye forbundsformannen i NNN, Einar Hysvær, som 
vi Ønsker velkommen inn i Sekretariatet til arbeidet der. 

Vi står nå foran avslutningen av denne Kongress, men fØr vi 
går fra hverandre er det to av våre gjester som ved avslutningen 
Ønsker å hilse. 

Josef Larsson takker. 

Josef Larsson takket på vegne av de gamle tillitsmenn og ansatte 
i Sekretariatet, noe som han oppfattet som en både ærerik og 
hØytidelig oppgave. - IfØlge kildeboken skal jeg få den æren, 
fordi jeg ligger fremst i lØypa av mimregjengen. Mimregjengen 
er identisk med de gamle tillitsmennene som igjen er identisk med 
den gamle garde. I mimregjengen har Hannestad nå måttet vike til
bake for enda større alder og visdom. Den gamle garde består av 
tidligere aktive tillitsmenn i parti, fagbevegelse, kooperasjon og 
presse, og er dannet for å stå til disposisjon som foredragsholdere, 
og for at vi skal kunne fØlge med i den sosiale utvikling. Jeg kan 
forsikre at den åndelige habitus er på topp, så for så vidt er det 
ingen mimregjeng. 

RetterstØl og Heradstveit har fortalt oss at livet består av flere 
faser. Den fØrste fasen er den hvor vi ikke er preget av noen er
faring om denne syndefulle verden. Jeg synes da det er forstem
mende å oppleve at det på denne Kongressen har opptrådt repre
sentanter som øyensynlig ikke er ferdig med denne 1. fase -
sutringsfasen. 

På den annen side konstaterer man at de retningslinjer som tid
ligere sekretariater har vedtatt, blir etterlevet og gjennomført av 
LO-ledelsen på en mesterlig måte. 

Fagbevegelsen er kanskje blitt modernisert og aktivisert slik den 
må gjøre det i den moderne tidsalder. Vi har brutt ned skanse 
etter skanse, fra tukthusloven i 20-årene og framover til i dag. 
Vi har begynt så forsiktig på Skånlands-vegen eller skal vi også 
mer populært si Aspengren-vegen. Selv om denne vegen nok buk
ter seg en del, går den framover. Jeg ser ikke bort fra at Skånlands
vegen og Aspengren-vegen med tiden vil gå parallelt. 

Det er nedlagt i menneskenaturen at vi jo skal protestere for 
all verden, men fØlger med på ferden. KombioppgjØret eller hva 
vi enn kaller det er kanskje tross alt det som er radikalt og revo-
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lusjonerende i vår tid. Det spØrs om ikke dette samarbeidet med 
myndighetene - som vi ikke kommer utenom - etter hvert vil 
passivisere Arbeidsgiverforeningen slik at den utvikler seg til en 
ren serviceorganisasjon for sine medlemmer. Det blir fagbevegel
sen og statsmaktene som vil representere den reelle makt. Da for
utsetter jeg at vi har statsmakten, naturligvis, sa Larsson. 

Larsson takket de avtroppende topptillitsmenn Aspengren, HØj
dahl og Strand med noen enkle blomsterbuketter. Han leste opp 
en adresse til tillitsmennene fra tidligere tillitsmenn i fagbevegel
sen. - Vi Ønsker dere alt godt i tiden som kommer, sa Larsson 
og overrakte de tre tillitsmennene blomster. ( Stormende applaus. ) 

Tor Aspengren takket for blomsterhilsenen på vegne av de tre 
og sa at når han så Larsson på talerstolen var det vanskelig å tenke 
seg at mannen var 80 år. - Jeg har så smått tenkt å be den nye 
LO-ledelsen om å ansette deg som lærer på SØrmarka slik at du 
kan holde rede på dem. 

Heidi Svendsen takket på vegne av de ansatte i LO, på vegne 
av de fagorganisertes funksjonærforening. - Jeg takker deg for 
den positive og redelige måten du har opptrådt på. Det har aldri 
vært vanskelig for oss å komme til deg med våre problemer. Vi 
kommer til å savne deg, men jeg håper at den holdningen du har 
vist også vil prege den nye LO-ledelsen, sa Heidi Svendsen som 
overrakte blomster og mottok klem fra Aspengren. 

Tor Halvorsen overlot så ordet til formannen i nederlandsk LO 
Wim Kok, som takket Kongressen på vegne av de utenlandske 
gjestene. 

Wim Kok takket for gjestfriheten, for at han kunne få overvære 
en interessant kongress. For at han hadde fått anledning til å se så 
mye fin norsk natur under besØket i Stavanger. Han uttrykte håp 
om stadig bedre samarbeid både på europeisk og internasjonalt 
plan med norsk LO og sa at det valget som man nå står overfor 
i Norge ikke bare vil bli sett på med interesse og forventning i 
Norge, men i Nederland og i europeisk fagbevegelse. Vi trenger å 
styrke samarbeidet i kampen for menneskerettighetene, vi må ar
beide for frigjØringskampen i Chile. I sør-Afrika og andre deler 
av verden. Vi må samarbeide for å få bedre kontroll med de mul
tinasjonale selskapene. Han Ønsket til slutt den nye LO-ledelsen 
lykke til i arbeidet framover. 
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Reiulf Steens takketale. 

Tor Halvorsen ga så ordet til Reiulf Steen, som sa : 

- Det er ikke lett for stressede 40-åringer å takke spreke 80-
åringer. Vi opplevde Einar Gerhardsen på partiets landsmØte og vi 
opplever Larsson her. 

På vegne av de innenlandske gjestene skal j eg takke for den 
anledning vi har hatt til å fØlge Kongressen i seks opplevelsesrike 
dager. 

Jeg går ut fra at det ikke blir misforstått når jeg, som formann 
i Samarbeidskomiteen mellom LO og DNA, benytter anledningen 
til å rette en takk til Tor Aspengren, Odd HØjdahl og Einar Strand 
for det samarbeidet vi der har hatt. Mye kunne sies i den forbin
delse. Men de tre har hatt som en viktig funksj on å holde oss i 
partiet på bakken når vi har hatt en tendens til å ville forlate den. 

Derfor bare dette: Takk Tor, takk Odd, takk Einar. - Jeg går 
ut fra at det heller ikke blir misforstått når jeg retter en særlig 
takk til Tor. Tor med hammeren, blir han kalt. Sannheten er at 
det er et varmt menneske og en ekte proletar i ordets beste betyd
ning, et menneske som aldri har kuttet båndene til sin opprinnelse 
i Nydalen, som nå forlater formannsstolen i LO. 

Velkommen Tor: Fra i går er du ikke lenger «lille -Tor», men Tor. 
Velkommen Leif, Thor, Liv og alle de andre nye tillitsvalgte. Vi 
gleder oss til samarbeidet med dere. 

Intet er så tomt som en landsmØtesal Øyeblikket etter at den er 
forlatt av deltakerne. Nå skal vi skilles, og på veien hjem vil vi 
kanskje kjenne en tilsvarende tomhet i oss selv. I seks dager er vi 
blitt sveiset sammen i en intens atmosfære av debatt og menings
brytninger, latter har skiftet med alvor, massiv enighet har vekslet 
med spennende voteringer. Bak oss ligger en tom sal. I lØpet av 
seks dager har vi fått nye venner, nye erfaringer, nye kunnskaper. 

Nå skal vi forlate hverandre. 
Men kamerater, vi treffes igjen. Vi skal mØtes på klubbmØtene 

og i fagforeningene, i samorganisasjonene og forbundene, vi mØtes 
igjen på forbundskursene og på LO-skolen, i kantina under spise
pausen. Vi mØtes igjen under den hverdag som er norsk fagbe
vegelse, den hverdag som skaper den solidaritet vi er så avhengig 
av, den hverdag som gir oss vekst og styrke til å fØre kampen 
videre, kampen for menneskets verdighet, kampen for et samfunn 
der menneskets verd ikke blir målt med penger, men der men
neskenes evne til å vise omsorg for andre, menneskets evne til å 
praktisere solidaritet, menneskets evne til å skape samspill med 
andre, blir den viktigste verdimåler. Under mØtene med våre ar-
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beidskamerater og fagforeningsvenner skal vi fortelle om Kongres
sens vedtak og debatter, i tillitsmannsarbeidet, på fagforeningsmØ
tene, i forbundene, i LO, skal vedtakene omstøpes til virkelighet. 
Hvert skritt vi tar skal være skritt mot et samfunn der solidarite
ten er sterkere enn i dag, der tryggheten er større og der det her
sker likestilling mellom menneskene. 

Vi skal møtes på en annen slagmark, den slagmark som den 1 2 .  
september vil avgjøre o m  Norge skal f å  e t  borgerlig styre eller et 
fortsatt arbeider st yre. Da Kongressen åpnet var det 1 1 4  dager igj en. 
I dag er det 108 dager igjen til stortingsvalget. Alle som ikke Øn
sker et borgerlig styre i Norge, alle som Ønsker at arbeiderbevegel
sen skal lede utvikling i landet, må bruke hver og en av disse 1 0 8  
dagene. 

Også på den slagmarken skal vi møtes igjen - utenfor tunnel
banestasjonen her i byen for å dele ut våre lØpesedler når folk 
haster til jobben, i spisesalen på bedriften når vi skal fortelle våre 
kamerater hvor viktig valget den 12. september er, i samtalene 
utenfor butikkene når hele familien er på handlerunde lØrdag for
middag, på husrnØtene, ved de rØde bussene, i Folkets Hus og i 
samfunnshusene - i hver grend, i hver bydel, ved kysten og j 
dalene. Klarer vi også å gjennomfØre det store møtet - møtet med 
det norske folk - da vil vi ved avslutningen, og den avslutningen 
finner sted natta mellom 1 2. og 1 3. september, kunne synge "Sei
ren fØlger våre faner» .  

Tor Halvorsen takket Reiulf Steen. Kongressen har gitt klart 
uttrykk for hvor den står når det gjelder den politiske oppslutning 
til Arbeiderpartiet. Halvorsen ba delegatene ta en hilsen med hjem. 
Han takket hver enkelt representant for saklig debatt. Han var 
særlig glad for den spredning debatten hadde hatt, nær halvparten 
av representantene hadde hatt ordet, og mange ikke bare en, men 
flere ganger. Han Ønsket alle en god reise hjem, en god pinse og 
uttrykte håpet om at man ville møtes igj en på det lokale og på andre 
plan. Dermed erklærte han Landsorganisasjonens 24. ordinære 
Kongress for avsluttet. 

FØr møtet ble hevet kl. 14.05,  reiste forsamlingen seg og sang fØrste 
vers av Internasjonalen. 



Kongressdeltakerne 

Arbeiderpartiets Presseforbund: 
Arvid Jacobsen, Oslo. 

Norsk Forbund for Arbeidsledere og Tekniske Funksjonærer: 
Arne Aasvistad, Askim, Roland O. Larsen, Sande, Arvid Hustoft, Selfors, 

Ingvald A. Hansen, Landås, BjØrn Berby, Porsgrunn. 

Norsk Arbeidsmandsforbund: 
Ole Flesvig, Oslo. Jens Tveit Aga, SØreidgrend. Arvid Øygård, Mosj ØEm. 

Harald Øveraas, Skårer. Ernst DitlØvsen, Stavanger. AsbjØrn Larsen, Kirke
nes. Ivar Skredderhaug, Folldal. Inger Berglund, Valosen. 

Norges Befalslag: 
Theodor, Theodorsen, Oslo. 

Bekledningsarbeiderforbundet: 
Inger Holgersen, Bergen. Bjarne Bårdsen, Oslo. Torbj Ørn Simonsen, Sande

fjord. Bjarne Larsen, Halden. Teresia Medalen, Sandnes. Ingeborg Jacobsen, 
Drammen. 

Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund: 
Arne H. Olsen, Oslo. Willie Kristensen, Oslo. Stein Lund, Akershus. 

Guttorm Johansen, Østfold. Sigrunn Benterud, Hedmark. Erling Stensj ø, 
Oppland. Kristoffer LØvlid, Buskerud. Ivar Uglum, Vestfold og Telemark. 
Edvin Skaiaa, Aust- og V.-Agder. Karsten SjØthun, Rogaland. John H. Olsen, 
Hordaland. Einar Gustad, Sogn og Fjordane MØre og Romsdal Viktor Aune, 
SØr-TrØndelag. John Finstad, Nord-TrØndelag. John L. HØybakk, Nordland. 
Arne Andersgaard, forbundsstyret. Villy Jacobsen, forbundsstyret. Sigurd 
Engen, forbundsstyret. Frank Olsen, forbundsstyret. 

Nor k Elektriker- og Kraftstasjonsforbund: 
Kåre Haga, forbundet. BjØrn Sørensen, forbundet. Gunnar Grimnes, for

bundet. Ronald Rooth, avd. l, Oslo. John Erik Eriksen, avd. 94, Halden. Ing
vald Hein, avd. 4, Stavanger. Arne Henriksen, avd. 16, Steinkjer. Odd Hen
riksen, avd. 174, Narvik. 

Norsk Fengselstjenestemannsforbund: 
Reidar Albertsen, Sofiemyr. 
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Norsk Grafisk Forbund: 
Kåre Eriksen, Oslo. Per Thorkildsen, Annar RØste, Trondheim. AsbjØrn 

Leiknes, Hjelmås. Gunnar Kokaas, Oslo. 

Norsk Gullsmedarbeiderforbund: 
Kåre Dalberg, Oslo. 

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund: 
Kåre Hansen, administrasjonen. Sidsel Bauck, administrasjonen. Oddvar 

Irvoll, administrasjonen. ThorbjØrn Braathen, Østfold/ Akershus. Audny 
Brannsten, Oslo. Halvard LarØi, Oslo. Torbj Ørn Finhammer, Oslo. Kai Olsen, 
Oslo. Gro Balas, Oslo. Paul Arnseth, Hedmark/Oppland. Hans P. Tolpinrud, 
Buskerud. Inger Johanne Johansen, Vestfold/ Aust- og Vest-Agder. Guro 
Eilefsen, Telemark. Gunn Vigdis Olsen Hagen, Rogaland. Birger Kalland, 
Bergen/Hordaland. Svein Vågen, Sogn og Fjordane/MØre og Romsdal. ElIa 
Sandnes, SØr- og Nord-TrØndelag. Inger Jacobsen, Nordland. Gunhild In
dahl, Troms. Magnus Bjerklund.. Finnmark. 

Botell- og Restaurantarbeiderforbundet: 
Martin Tveiten, Bergen. Jorunn Giske, Trondheim. Arne LØken, Oslo. 

Norsk Jernbaneforbund: 
Leif Thue, Spydeberg. Henry Olsen, Drammen. Guttorm Stien, Hvalstad. 

Leif O. Hemli, Hamar. Gullbrand Refseth, Trondheim. Haldor Krokeide, 
Nesttun. Einar Schanke, Hillevåg. Trygve Kristensen, Narvik. 

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 
Jan Balstad, forbundsstyret og administrasjonen. Thor Andreassen, for

bundsstyret og administrasj onen. Arvid Nordli, forbundsstyret og administra
sjonen. Anna Mosevik, forbundsstyret og administrasjonen. Svein Christian
sen, forbundsstyret og administrasjonen. Harry Jørgensen, forbundsstyret og 
administrasj onen. Pål Steigan, Oslo. Brynjulf Mugaas, Oslo. Harald Minken, 
Oslo. Marit Engh, Oslo. Kjell Gjerseth, Oslo. Fredrik A. Johansen, Østfold. 
Jan E. BjØrnsad, Østfold. Kjell Eriksen, Østfold. Knut Akselsen, Akershus. 
Normann Bråthen, Akershus. Oskar Nysveen, Hedmark. Juul Sætheren, 
Oppland. Øivind Lund, Buskerud. Kjell BjØrndalen, Buskerud. Rolf Kaldahl, 
Buskerud. Arnold Olsen, Vestfold. BjØrn Ingebretsen, Vestfold.. Svenn Erik
sen, Vestfold.. Svein Muffetangen, Telemark. Birger Thorsen, Aust- og Vest
Agder. Sigurd Birger Olsen, Aust- og Vest-Agder. Alfred Thorbjørnsen, Ro
galand. Alf Byberg, Rogaland, Bjarne Oanes, Rogaland. Johan Kåre GjØlme, 
Rogaland. Per Mundal, Bergen. John Sakseide, Bergen. Ottar Henriksen, 
Bergen. Aksel Kloster, Hordaland og Sogn og Fj ordane. Roald LØvfall, Hor
daland og Sogn og Fjordane. Dagfinn Aam, MØre og Romsdal Odd R. Wiik, 
MØre og Romsdal. Jan Inge Asmul, SØr- og Nord-TrØndelag. AsbjØrn KØhl. 
SØr- og Nord-TrØndelag. Terj e Mogren, SØr- og Nord-TrØndelag. Johannes 
Rishagen, Nordland, Troms og Finnmark. Edvard Johnsen, Nordland, Troms 
og Finnmark. Odd Willumsen, Nordland, Troms og Finnmark. 

Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund: 
Steinar Fostervoll, Kongsvinger. Øivind P. Olsen, Fredrikstad. Arne H. 

Nilsen, Askim. Birger Bech, Slemmestad. Arne Marum, Sandefjord. Petter 
Gundersen, Porsgrunn. Anton Vaksaker, Rjukan. Karl P. Olsen, SaltrØd. 
Johan Løype, Haugesund. Rolf Auganes, Alvik. Peder Samuelsen, Sunndals-
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øra. Leif Kvam, Charlottenlund. Gunnar Stavli, Olderskog. Arthur Svensson, 
Oslo. Wilhelm Thoresen, Oslo. 

Norsk Kommuneforbund: 
Kristian ThØmt, Østfold. Paul Johansen, Østfold. Randi Moe, Akershus. 

Alf Martinsen, Akershus. Kjell Mathisen, Akershus. AsbjØrn Rogstad, Oslo. 
Odd Væring, Oslo. Knut-Helge Strømsnes, Oslo. Torger OxhoIm, Oslo. Gun
nar Bettum, Oslo. Martha Helgesen, Oslo. Else Moe, Oslo. Aage Karlsen, Oslo. 
Odd Strand, Oslo. TorbjØrn Harnmargren, Hedmark. Reidar Harby, Hed
mark. Per Tveter, Oppland. Kåre B. Strandlie, Oppland. Alf Gundersgård, 
Buskerud. Odd Kapstad, Buskerud. Albert Eidem, Vestfold. Tollet Moen, 
Telemark. Gerd Landfald-Nielsen, Telemark. AsbjØrn Andersen StØlfj ell, 
Aust-Agder. Nils Håland, Vest-Agder. Håkon Endresen, Rogaland. Reidar 
TjØstheim, Rogaland. Konrad Martin Larsen, Bergen. Willy Toft, Bergen. 
Inger Johanne Knutsen, Bergen. Konrad Sylta, Hordaland. Magne Hauge, 
Sogn og Fjordane. Kåre Olsen, MØre og Romsdal. Oddvar Eggen, MØre og 
Romsdal. Karin Enodd, SØr-TrØndelag. Alf Moe, SØr-TrØndelag. Sigurd 
Karlsen, SØr-TrØndelag. Rolf Olsen, Nord-TrØndelag. Sverre Helland, Nord
land. Liv Nilsson, Nordland. Joralf Johnsen, Nordland. Harry Hansen, 
Troms. Frank Brunsell, Oslo. Eli Hermansen, Finnmark. 

Lensmannsetatens Landslag: 
Roald TØnnes, DrØbak. 

Norsk Lokomotivmannsforbund: 
Gunnar TØnder, Oslo. 

Luftforsvarets Befalsforbund: 
Karl Martin Olsen, Siggerud. 

Norsk Musikerforbund: 
Sigurd Lønseth, Oslo. 

Norsk Nærlngs- og Nytelsesmiddelarbeiderforbund: 
Einar Hysvær, administrasjonen. Rolf FrØysland, administrasjonen. Arne 

Porsmyr, Fredrikstad. Reidar Celius, Steinlandsfjord. Leif Aasen, Stavanger. 
Einar Green, Oslo. Ingrid Nybakken, Brumunddal. Eugen Leganger, Bergen. 
Jens Peter Jelle, Stranda. SolbjØrg Holte, Trondheim. 

Norsk Papirindustriarbeiderforbund: 
Arne Marthinsen, Oslo. Oddvar Hansen, Sarpsborg. Lars Bækken, Ran

heim. Torger Seland, Skien. BjØrnar Skogstad, Tofte i Hurum. Arne Gran
hoIm, Rena. 

Postfoikene Fellesforbund: 
Aage TØmmereek, Oslo. Gunnar Solvang, Oslo. Odd Reigstad, Oslo. Turid 

Innstrand Olausen, Trondheim. Gerd Thomassen, Aspelund. Erling Sandvig, 
Oslo. Jahn Fr. Strøm, Fyllingsdalen. 

Norsk SjØmannsforbund: 
Per Ridder-Nielsen, Oslo distrikt. Kåre Kristoffersen, Oslo distrikt. Willy 

Syversen, Østfold distrikt. Kaare Kjæraas, Vestfold distrikt. Haakon Abra
hamsen, SØrlandet. Kjell Haugerud Andersen, Rogaland distrikt. Einar Dahl, 
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Rogaland distrikt. Bernt MidtbØ, Bergen distrikt. Ole Linvåg, MØre distrikt. 
Edmund Gjennestad, Nordland. Olav BjØrklund, Troms/Finnmark. 

Norsk Skog- og Landarbeiderforbund: 
Magne Johannessen, Oslo. Torstein Lund, Bangsund. Holger Hjarbo, Gjø

vik. 

Norsk Sosionomforbund: 
Sissel Seim Buflod, Oslo. 

Telefolkenes Fellesforbund: 
Ove Ragnar, Oslo. Tore Lundberg, Oslo. Knut Wahl, Trondheim. Ingvar 

Kallevik, Kristiansand. Jonny Seige rud, Oslo. Odd-Kåre Kvalheim, Oslo. 

Norsk Tjenestemannslag: 
Liss Bjarnhild Strige, VadsØ. Hans Haugen, Skien. Ragna Berget Jørgen

sen, BodØ. Harald Johansen, Gressvik. Amunn Solberg, Steinkj er. Ingeborg 
Warem, Oslo. Per Berge, Trondheim. BjØrn Rudaa, Oslo. Johnny Skibsted, 
Oslo. Arne L. Olsen, Trondheim. Kj ell Pedersen, Ridabu. Sverre Worum, 
Oslo. Inger K. Jensen, Holmestrand. Gerd Raaer, Oslo. 

Norsk Tolltjenestemannsforbund: 
Odd Arne Kristiansen, Oslo. 

Norsk Transportarbeiderforbund: 
Arne Hermansen, Oslo. Gunnar Johansen, Sarpsborg. Thorleif Holter, Stav

anger. Ole Foshaug, Bakkehaug. Kjell DØmbe, Stend. Odd Bach, Oslo. 

Norsk Treindustriarbeiderforbund: 
Anton Solheim, Oslo deltok 27/5. Øvrige dager Rolf Johnsen, Oslo. 

Alfred NØss, Os. 

ObservatØrer: 
Norsk SufflØrforbund 
v/Ruby Hansen. 

Norges Urmaker Svenneforbund. 
Petrokjemisk Forening - Rafnes 
v/Reidar Finmark. 

Norsk Olje- og Petrokjemiforbund. 
Lars A. Myhre. 

FYLKENES REPRESENTANTER 
Akershus fylke: 

Odd M. Lundquist, Aurskog. Eva Disch, Lysaker. 

Aust-Agder fylke: 
Ivar Berntsen, Lillesand. 

Buskerud fylke: 
Sverre Bjerkeli, Norderhov. Jan Muggerud, Drammen. 

Finnmark fylke: 
Ivar Nilsen, Rypefjord. 
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Hedmark fylke: 
Terj e Lysen, Kongsvinger. Anne Marie Pettersen, BrumunddaL 

Hordaland fylke m/Bergen: 
Håkon Holgernes. Landås. Gunnar Andahl-Pedersen, Loddefjord. Magnus 

Normann, Husnes. Olav Endestad, Dalekvam. 

MØre og Romsdal fylke: 
AsbjØrn MålØY, Alesund. John Leren, Kristiansund. 

Nordla.nd fylke: 
Sigfred Hov, BodØ. Arne Laberg, Bjerkvik. 

Nord-TrØndela.g fylke: 
KolbjØrn Andersen, Verdal. 

Oppla.nd fylke: 
Jan Brende, Vinstra. 

Oslo fylke: 
Ivar Ødegaard. Arne Jensen. Per Ryanes. Kirsten Rogstad. Else Larsen. 

Jacob Eitrem. Vally BØrnich. 

Roga.la.nd fylke: 
Sverre Berg Landsnes, Madla. Olaf Solberg, Sauda. 

Sogn og Fjorda.ne fylke: 
KolbjØrn Wahlquist, øvre Ardal. 

SØr-TrØndelag fylke: 
Edel Myhre, Trondheim. Kåre Rasmussen, Heimdal. Gustav Gundersen, 

KyrksæterØra. 

Telemark fylke: 
BjØrn Sandberg, Stathelle. Jon Solvang, Rjukan. 

Troms fylke: 
Ann Jorid Thingvold, Tromsø. 

Vest-Agder fylke: 
Margot Bjelland, Flekkefjord. 

Vestfold fylke: 
Arne Nakim, Stavern. Dagfinn Nordbotten, Ramnes. 

Østfold fylke: 
Aage Hammerstad, Skjeberg. Alex Zeylon, Tistedal. Leo Johannesen, 

Gressvik. 

Sekretariatet: 

Tor Aspengren. Odd HØjdahl. Einar Strand. Leit Haraldseth. Tor Hal
vorsen. Liv Buck. Finn Nilsen. Otto Totland. Arne Born. Age Petersen. 
Henrik AasarØd. øystein Larsen. Eivind Strømmen. Else Ørbæk. Thorvald 

361 



Karlsen. Knut Nakken. Walter Kolstad. Rasmus Solend. Arild Kalvik. 
Roar Helgesen. Håkon A. Ødegaard. Olaf Axelsen. Rolf Hauge. Lars 
Skytøen, Sverre Kortvedt. Nils H. Johannessen. Heidi Svendsen. (Fagorg. 
Funksj.gr.) 

Landsorganisasjonens Revisjonsutvalg: 
Harry Jørgensen. Marie Lindquvist. Jens Torp. 

Landsorganisasjonens administrasjon: 
Egil Ahlsen. Tor Andersen. Per Brannsten. Artur Bruflat. Karl Nandrup 

Dahl. Svein Fjæstad. Øistein Gulbrandsen. Steinar Halvorsen. Harry O. 
Hansen. Per Haraldsson. Gudmund Harlem. Thorleif Holth. BjØrn Kolby. 
Ragnar RØberg Larsen. Kjell Lien. Erik Nilsen. Mirjam Nordahl. Susi 
Ochsenbein. Evy Buverud Pedersen. BØrre Pettersen. Knut Ribu. Jon Rik
vold. Rutner RØnnestad. Odd Harald RØst. Kaare Sandegren. Arne G. 
Strange!. Olaf Sunde. Kjell Arne Sveum. Kjell Terkeisen. Kai Aagaard. 

Landsorganisasjonens distriktssekretærer : 
LOs distriktskontor, Bergen: 

Finn Lien. Olav Lerø. 

LOs distriktskontor, BodØ: 
Hans Nordahl Jensen. Odd M. Bakkejord. 

LOs distriktskontor, Drammen: 
Roar LØver. 

LOs distriktskontor, FØrde: 
John Bjarne Hjelmeland. 

LOs distriktskontor, GjØvik: 
Ole Knapp. 

LOs distriktskontor, Hamar: 
Aage SØgård. 

LOs distriktskontor, Kirkenes: 
Odd Holmgren. 

LOs distriktskontor, Kristiansand: 
Oddvar GØthesen. 

LOs distriktskontor, Molde: 
Johnny Røed. 

LOs distriktskontor, O lo og Akershus: 
Yngve Hågensen. 

LOs distriktskontor, Porsgrunn: 
Harald E. Olsen. Gerhard Lunde Larsen. Odd Kristensen. 

LOs distriktskontor, Sarpsborg: 
Rolf-Thore Hildebrandt. 
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LOs distriktskontor, Stavanger: 
Arne Li. Kj ell Arvid Svendsen. 

LOs distriktskontor, Tromsø: 
Rolt Nilssen. 

LOs dIstrlktskontor, Trondheim: 
Rikhard Haugen. Ulf Guttormsen. 

Gjester. Regjeringen: 
Statsminister Odvar Nordli. Finansminister Per Kleppe. Industriminister 

Bjartmar Gjerde. Kommunalminister Leif Aune. 

Samarbeidskomiteen DNA/LO: 
Reiulf Steen. Gro Harlem Brundtland. Ivar Leveraas. Trygve Bratteli. 

Arbeidernes Opplysningsforbund: 
Alf Frotjold. 

LOs Familiepolitiske utvalg: 
Per Karlsen. 

Statstjenestemannskartellet: 
Albert Uglem. 

Folkets Hus Landsforbund: 
Gunnar Andersen. 

Norsk Pensjonistforbund: 
Gunerius Reiersen. 

Norsk Folkehjelp: 
Kåre B. Werner. 

Nor k Folkeferie: 
Ronald Bye. 

Norges Fiskarlag: 
Mads BjØrnerem. 

Nor k Bonde- og Småbrukarlag: 
Lars Holen. 

Norges Kooperative Landsforening (Samarbeidskomiteen) : 
Peder SØiland. Knut Moe. Håkon Norstrand. Edvard Nygaard. Jan Hein 

Eriksen. Harald Korsell. 

Norsk Arbeiderpresse A/S: 
Einar Olsen. 

Norske Boligbyggelags Landsforbund: 
John Martin søgaard. 
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Arbeidernes Ungdomsfylking: 
Thorbj Ørn Jagland. 

Framfylkingen: 
Even Rusten. 

Samarbeidsrådet LO/NAF: 
Lars Bjorheim. 

Personlig innbudte: 
Gunnar Bråthen. Hans Hegg. Karsten Torkildsen. Kristine Amundsen. 

Alfred Nilsen.. Erling Frogner. Josef Larsson. Parelius Mentsen. Thorleif 
Andresen. Olaf Karling. Per Andersen. Alf Andersen. Lage Haugness. Leif 
Andresen. Henry Nicolaysen. Klaus Kjelsrud. Fritz W. Hannestad. Olav 
Bratlie. Erik Eriksen. Leif Skau. Egil Halvorsen. Paul Engstad Ragna 
Karlsen. Einar Gerhardsen . Birger Breivik. Knut Aagesen. 

Utenlandske organisasjoner: International Labour Office (ILO) : 
Bertil Bohlin. 

International Confederation of Free Trade Unions (ICFTC) : 
otto Kersten.. 

European Trade Union Confederation (DEFS) : 
S. E. Sterner. 

Norden faglige Samorganisasjon: 
Richard Trælnes. 

Nordisk MInisterråds Sekretariat: 
om Bergman. 

Federation Generale du Travail de Belgique (FGTB) : 
Georges Derieuw. 

Landsorganisationen i Danmark: 
Thomas Nielsen. Kai Pettersen. 

Fællesrådet for danske tjenestemands- og funktionærorganlsatloner: 
Kirsten Stallknecht. Svend Skovbro Larsen. 

S uomen Ammattiliittojen Keskusjarjas10 (SAK) : 
Pekka Oivio. Olavi Hainenen. Ilkka Erich. 

Toimlhenkilii- ja Virkamlesjarjestiijen Keskusliitto (TVK) : 
Toini Nousiainen. 

Confederation Generale du Travail - Force Ouvriere (FO) : 
Pierre Tribie. 

Confederation Generale du Travail - Force Ouvrlere (FO) : 
Roger Briesch. 
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AIthydusamband Islands: 
Hermann Gudmundsson. 

General Federation of Labour In Eretz Israel :  
BjØrn Dworsky. 

Confederatlone Italiana Slndlcatl Lavoratori (CISL) : 
Fabuzia Baduel Glorioso. 

Unione Italiana del Lavoro (UlL) : 
F. Drago. 

Council of Trade Union Confederations ot Yugoslavla: 
Mustafa Pljakic. Brana Smiljanic. 

Federatle Nederlandse Vakbeweging (FNV) : 
W. Kok. C. Commandeur. 

Union General de Trabajadores de Espana: 
Manuel Simon . 

• Schweizerlscher Gewerkschaftsbund: 
Bruno Muralt. 

Landsorganisationen I Sverige: 
Gunnar Nilsson. Lars Westerberg. Aina Westin. 

Tjanestemli.nnens Centralorganisatlon (TCO) : 
Lennart BodstrØm. 

Deutscher Gewerkschaftsbund 
Heinz O. Vetter. Barbara Barnouin. 

Usterreichischer Gewerkschattsbund (UGB) : 
Kurt Prokop. 

Central Unica de Trabajadores de Chile (CUT) : 
Gilberto Oyanadel. 

Gjest ved Kongressens åpning: Oslo Kommune: 
OrdfØrer Albert Nordengen. 
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Arbeidsmarkedsspørsmål og sysselsetting. 

Kongressen ga sin tilslutning til fØlgende forslag fra forbunds
styret i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 

Ungdomsledigheten. 

Forbundsstyret er enig i at sysselsettingsspØrsmålene generelt og 
ungdomsledigheten spesielt må gis hØY prioritet. En viser imidlertid 
til at Regjeringen i de senere års statsbudsj etter spesielt har tatt 
hensyn til dette med sikte på å hindre arbeidsledighet, noe for
bundsstyret ser som en av myndighetenes aller viktigste oppgaver. 

Forbundsstyret ber imidlertid LO vurdere om det er noe fag
bevegelsen spesielt kan gjøre for å lØse det enorme problem som 
ligger i arbeidsledighet blant ungdom. 

LO må medvirke til at forholdene i samfunnet legges slik opp 
at ungdomsledighet unngås. 
(Forslag fra Askim og omegns fagl. Samorganisasjon,) 

Leiefirmaene. 

Forbundsstyret er enig med forslagsstillerne i at leiefirmaenes 
virksomhet må begrenses til et absolutt minimum. Fagbevegelsen 
må derfor fortsette arbeidet med gjennom så vel lovverk som 
avtaleverk å begrense bruken av slike firmaer og muligheten for 
slike firmaer til å operere innenfor norsk næringsliv. 

Etableringsloven. 

Forbundsstyret må konstatere at en her står overfor en ny lov 
og dermed uten særlig mange erfaringer. Loven tar konkret sikte 
på å skaffe myndighetene kontroll over etableringer i pressområdene 
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og i hvilken grad loven innfrir denne målsetting er det for tidlig 
å si noe om. 

Forbundsstyret ser derfor ingen grunn til på det nåværende 
tidspunkt å utvide rammen for loven. 

Yrkesvalghemmede. 

Forbundsstyret er prinsipielt enig med avdelingen og vil gå inn 
for at det arbeid som er igangsatt og som tar sikte på en representa
sjon fra de ansatte i attfØringsutvalgene blir sluttfØrt snarest. 

Det var kommet forslag om å arbeide for flere arbeidsplasser 
for funksj onshemmede. Kongressen sluttet seg til forbundsstyrets 
innledning sålydende : 

Forbundsstyret slutter seg til de ideer som framkommer gjennom 
ovennevnte forslag. I den forbindelse må det være riktig at LO 
i samarbeid med forbundene og myndighetene legger forholdene til 
rette for i sterkere grad å få integrert de yrkesvalghemmede i det 
ordinære arbeidsliv. 

Forbundsstyret vil imidlertid uttale at det fortsatt vil være et 
visst behov for nye vernede arbeidsplasser. 

Arbeidsplassene må bygges ut med sikte på at de kan ta opp 
handikappede i det vanlige arbeidsliv. 
(Forslag fra Fredrikstad fagl. Samorganisasjon,) 

Arbeidstap ved kommunale verv. 

Det var kommet følgende forslag som Kongressen tiltrådte: 

Fra avd. 452, Ulefos Brug Fagforening, Norsk Kjemisk Industri
arbeiderforbund: 

Arbeidstakere i private bedrifter som må skofte sitt arbeid for 
å skjØtte offentlige verv, må få full dekning for tapt arbeidsfor
tjeneste. 

Fra avd. 1 8, Grimstad, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 

Kommunale ombudsmenn skal ha full dekning i tapt arbeids
fortjeneste når kommunale gjØremål blir forlangt i arbeidstiden. 

Fra avd. 35, Strømmen, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 

Landsorganisasjonen må arbeide for at alle skal ha full lØnn ved 
utfØrelse av offentlige verv. 
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Fra avd. 226, TØnsberg, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 

Grensen på kr. 125.00 pr. dag for dekning av tapt arbeidsfor-
tjeneste må hØynes, slik at legitimert arbeidstap blir dekket. 

Fra avd. 233, Strømmen, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 

Full kompensasjon for alle med offentlige verv. 

Fra forbundsstyret i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 

Forbundsstyret er helt enig med forslagsstillerne om at arbeids
takere som deltar i offentlige gjØremål i arbeidstid, må ha full 
dekning for dette. 

Forbundsstyret oppfordrer Landsorganisasjonen til så snart som 
mulig å sørge for at dette forholdet blir brakt i orden. 

Fra forening 56, Oslo, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: 

Det må arbeides for å få inn i lovverket bestemmelser om at de 
som er valgt inn i offentlige tillitsverv har krav på fri fra sitt 
arbeid, slik at de får skjØttet sitt verv på en tilfredsstillende måte. 

Arbeidstid og pensjonsspørsmål. 

Sekretariatet har foretatt en vurdering av hvilket sosialpolitisk 
hovedspØrsmål som burde prioriteres i kommende kongressperiode : 

- senking av den alminnelige pensjonsalder, 
- forkortelse av arbeidstida, eller 
- utvidelse av ferien. 

' 

Resultatet er at man vil foreslå en forlengelse av ferien til 5 uker 
( 6  uker for arbeidstakere over 60 år) . 

I kommende kongressperiode vil man også SØke å innfØre lavere 
pensjonsalder for yrkesgrupper med spesielt byrdefullt arbeid. Man 
vil også utrede mulighetene for innfØring av pensjonssystemer som 
i større utstrekning åpner adgang for individuelle valg av pensjons
alder og en kombinasjon av trygd og inntekt. 

Kongressen sluttet seg til dette. 

Lov om arbeide rvern og a rbeidsmiljø. 

Den nye arbeidsmiljØloven trer i kraft 1. juli 1 9 77. 
Det ville være naturlig at LO foretar en vurdering av hvordan 

loven virker når det er gått noen tid. 
For Øvrig henvises til Handlingsprogrammet hvor krav om Øko

nomisk dekning som loven reiser nå er tatt med. 
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Arbeidstvistloven. 

Kongressen sluttet seg til innstillingen fra forbundsstyret i Norsk 
Jern- og Metallarbeiderforbund, som hadde fØlgende ordlyd : 

Forbundsstyret viser til innstilling fra det utvalg som ble nedsatt 
til vurdering av spØrsmål om revisjon av koplingsbestemmelsene 
i Arbeidstvistlovens § 35, punkt 7, og Representantskapets behand
ling av innstillingen i sitt møte 3 1 .  mai 1 972.  

Forbundsstyret sluttet seg også den gang til utvalgets vurdering 
og er enig i at en fjerning av koplingsbestemmelsene er egnet til 
å fØre med seg slike åpenbare fordeler for rene minoritetsorganisa
sjoner, herunder konkurrerende organisasjoner utenfor LO, at fag
bevegelsen ikke kan være tjent med det. 

Forbundsstyret ser i dag ingen grunn til å endre ovennevnte 
standpunkt. 

Arbeidsløshetstrygden. 

Kongressen sluttet seg til Sekretariatets innstilling således : 

Sekretariatet tiltrer i prinsippet forslagene om at arbeidslØshets
trygden bØr være 90 prosent av lØnnen. 

Barnehager - daginstitusjoner. 

Forslagene om Økt takt i utbygging av barnehager tiltres. Hensik
ten er hurtigst mulig å oppnå full dekning av behovet. 

Fagbevegelsen Ønsker Økt takt i utbyggingen av daginstitusjoner 
i nær tilknytning til boområdene. 

Videre mener fagbevegelsen at alle barn har krav på de aktivitets
tilbud en daginstitusjon gir. 

Man mener også at behovet for eventuell utvidelse av daginstitu
sjonenes åpningstider må klarlegges. 

I det nye Handlingsprogram krever man videre at tilsyn ved 
barns sykdom må sikres når begge foreldre er yrkesaktive. 

Vi henviser også til regler om « Korte velferdspermisjoner » .  
Når det gjelder forslaget til avd. 58 ,  Mandal - Norsk Jern- og 

Metallarbeiderforbund tiltres forbundsstyrets forslag om at de kom-

munale husmorvikarordninger må utbygges. 
Forslagene om betalingen i barnehager oversendes Sekretariatet. 
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Bevilgninger. 

Kongressen vedtok fØlgende bevilgninger : 

Arbeiderbevegelsens In ternasj onale 
StØtte-komite . . . . . . . . . . . . . . . . . .  kr. 300 000.00 pr. år 

Fagbevegelsen i Chile . . . . . . . . . . . . ,. 50 000. OD } som engangs-
Norsk Folkehjelp - SØr-Afrika . . . . ,. 50 000.00 bevilgning 
Arbeidernes Edruskapsforbund . . . . . ,. 25 000.00 pr. år 
Arbeidernes Ungdomsfylking . . . . . . ,. 1 00 000.00 ,. ,. 
Framfylkingen . . . . . . . . . . . . . . . . . . . ,. 40 000.00 ,. ,. 
Norges Bedriftsidrettsforbund . . . . . . ,. 25 000.00 ,. 
Norsk Arbeidersangerforbund . . . . . . ,. 25 000.00 ,. ,. 
Norges Kristne Arbeideres Forbund ,. 25 000.00 ,. ,. 
Norsk Pensjonistforbund . . . . . . . . . . ,. 25 000.00 ,. ,. 
Det norske Arbeiderparti (valgbe-

vilgning) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  ,. 700 000.00 ,. ,. 

Bedriftsdemokrati - medbestemmelse. 
Det var kommet :forslag :fra Norges Handels- og Kontorlunksjonærers 

Forbund om at ansatte i :fagbevegelsen måtte :få :fulle rettigheter i :for
bundsstyrer og fag:foreninger. 

Om dette vedtok Kongressen : 

Forslaget fra Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund 
medfØrer vedtektsendringer og må derfor behandles i de enkelte 
forbunds landsmØter. For Øvrig viser vi til tidligere vedtak i 
Sekretariatet hvor en ber forbundene ta opp spørsmålet med de 
ansatte for å finne brukbare lØsninger. 

Kongressen gir sin tilslutning til et forslag fra forbundsstyret i 
Norsk Transportarbeiderforbund sålydende : 

Loven om havnevesenet må endres slik at havnearbeidere og 
andre yrkesgrupper med direkte tilknytning til havnen får rett til 
faste representanter i hovedstyret. 

For Øvrig ble det henvist til avsnittet om «Utvidet demokrati» 
i det nye Handlingsprogrammet. 

Boligspørsmål. 

Det vises til det vedtak Kongressen gjorde i 1 973. I samsvar med 
dette vedtak er avsnittet i det nye handlingsprogrammet « Bolig og 
bomiljØ" utformet. De foreliggende forslag skulle således være 
dekket av det nye Handlingsprogrammet. 
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Bedriftslegeordningen. 

Regjeringen har nå lagt fram forslag til lov om helsetjeneste ved 
bedrifter. 

Lovforslaget bygger i hovedsak på et forslag fra en arbeidsgruppe 
hvor LO har vært representert. 

Den nye loven slår fast to prinsipper som er fremmet av LO, 
nemlig: Bedriftshelsetjenesten samordnes med den offentlige helse
tjenesten, og at bedrifter på nærmere bestemte vilkår kan få refu
sjon med 50 prosent av utgiftene til helsetj enesten. 

Landsorganisasjonen er av den oppfatning at lovforSlaget i sine 
grunnleggende trekk er i overensstemmelse med de tanker som er 
nedfelt i ArbeidsmiljØloven. Landsorganisasjonen vil derfor under
streke den vekt som loven har lagt på det forebyggende helsearbeid. 
Vi vil likevel presisere nØdvendigheten av undersØkelser som sØker 
å avdekke skader som fØlge av arbeidsmiljØet. 

For å markere sammenhengen med ArbeidsmiljØloven vil Lands
organisasjonen foreslå at bedriftens arbeidsmiljØutvalg tilsetter be
driftslege, bedriftssykepleier og annet personell. Under arbeids
milj Øutvalgets ledelse vil en dermed også lettere kunne sikre det 
helt nØdvendige samarbeid med bedriftens tekniske personell og 
tillitsmenn. Når det gjelder fellesordninger, f. eks. for bygnings
industrien i et område, bØr en sØke å finne fram til et tilpasset 
mønster. Kongressen vil også framheve den bedriftshelsetj eneste 
som drives av Norsk Folkehjelp som i fØrste rekke vil være til 
stor hjelp for mindre bedrifter. 

Bedriftshelsetjenesten vil administrativt og Økonomisk bli under
lagt Helsedirektoratet, mens den faglige delen blir underlagt Statens 
Arbeidstilsyn. 

I denne forbindelse vil Landsorganisasjonen framheve betydnin
gen av en sterkere utbygging av distriktslaboratorier under Arbeids
tilsynet. 

1 .  Sekretariatet pålegges å fortsette arbeidet med å etablere be
driftshelsetj eneste for alle LO-medlemmer. 

Norsk Folkehjelps bedriftshelsetjeneste styrkes og tilpasses 
en samordning med den offenltige helsetjeneste. 

2. Bedriftshelsetjenesten må prioritere det forebyggende helse
arbeid i tråd med intensjonene i ArbeidsmiljØloven. 
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Bruk av politi og militære mot streikende arbeidere. 

Fra avd. 242, Oslo, Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund, 
var det kommet følgende forslag: 

Forsvaret og/eller politiet skal ikke settes inn mot streikende 
arbeidere. Forsvaret skal kun nyttes mot inntrengere utenfra. 

Forbundsstyret hadde foreslått: 

Forbundsstyret kan ikke tiltre forslaget. Forbundsstyret viser til 
at en bor i en rettsstat og forutsetter at slike virkemidler ikke vil 
bli brukt uten for å opprettholde ro og orden innenfor gjeldende 
lovverk. 

Kongressen sluttet seg til følgende forslag. 

Faglig/ politisk vi rksomhet. 

A. De resultater vi har nådd i vårt land både på det sosiale, kultu
relle og Økonomiske område, er i stor grad en direkte fØlge av 
forbedret lovendring og styring av den økonomiske politikk. 
Dette har Det norske Arbeiderparti sterkt medvirket til. Derfor 
må det være naturlig at støtte, både moralsk og Økonomisk, er 
nØdvendig og riktig, uansett på hvilket plan det er i fagbeve
gelsen. 

B. Bedriftenes Økonomiske støtte til de politiske partier vil i det 
lange lØp bli påvirket av den medinnflytelse lØnnstakerne nå 
har i bedriftens bestemmende organer. 

En har tiltro til at en gjennom denne påvirkning vil kunne 
være i stand til å hindre uheldig praksis. 

En vil ikke kreve spesiell lovgivning på dette område, men 
vil anmode medlemmer som sitter i bedriftenes besluttende 
organer om å reservere seg mot taushetsplikt i slike spØrsmål, 
slik at belØpet som bevilges blir offentliggjort. 

Ferieloven. 

Det henvises til det som er nevnt ovenfor under -Arbeidstid og 
pensjonsspØrsmål» . 

Fiskerispørsmål. 

Landsorganisasjonen fremmer krav overfor myndighetene om at 
alle framtidige støtte- og prisforhandlinger for fiskerinæringen skal 
fØres i fellesskap av representanter fra Norsk SjØmannsforbund, 
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Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund, Norsk Nærings- og Nytel
sesmiddelarbeiderforbund og Norges Fiskarlag. 

Det etableres et kontaktutvalg mellom Staten og fiskerinæringenes 
organisasjoner hvor vilkår og Økonomiske forhold drØftes. 

Folk og Forsvar. 

Det var kommet forslag om at LO skulle melde seg ut av organi
sasjonen Folk og Forsvar. Dette ble forkastet av Kongressen som 
tiltrådte Sekretariatets innstilling om å opprettholde medlemskapet. 
Denne innstilling var i samsvar med innstillinger fra forbunds
styrene i Norsk Arbeidsmandsforbund og Norsk Elektriker- og 
Kraftstasjonsforbund. I sin motivering uttalte Sekretariatet: 

Folk og Forsvar ble dannet i 195 1 av landsomfattende faglige, 
Økonomiske, kulturelle og humanitære organisasjoner og ungdoms
organisasjoner. Folk og Forsvar har som oppgave bl. a. å skape 
best mulig kontakt mellom forsvaret og folkets organisasjoner, samt 
å bidra til å styrke den demokratiske innstilling både innenfor for
svaret og i folket. 

Folk og Forsvar forsØker å lØse disse oppgaver gjennom muntlig 
og skriftlig opplysningsvirksomhet. Gjennom kontaktkonefranser, 
foredrag, skrifter, presse, film, utstillinger, besØk og befaringer ved 
militære etablissementer prØver en å gi folket kunnskap om for
svaret og de aktuelle forsvarsspØrsmål. Den ytre ramme for Folk 
og Forsvars opplysningsvirksomhet er de retningslinjer Stortinget 
til enhver tid trekker opp for norsk forsvarspolitikk. 

Forholdet ledelse - medlemmer, informasjon. 

Det var kommet forslag om å forbedre informasjon fra LO til 
medlemmene, og slike forslag hadde fått tilslutning av forbunds
styrene i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund og Norsk Transport
arbeiderforbund. 

Kongressens vedtak: 

Innstillingene fra Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund og Norsk 
Transportarbeiderforbund tiltres. 

Det må legges stadig større vekt på informasjon til medlemmene, 
noe som stiller Økt krav både til LO og forbundene. Informasjonen 
bØr samordnes best mulig. Forslagene oversendes Sekretariatet. 
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Videre ble oversendt til Sekretariatet et forslag fra TromsØ faglige 
Samorganisasjon om at LO og forbundene må informere samorgani
sasjonene om de konfliktene som oppstår. 

Forsikringsspørsmål. 

Kongressen sluttet seg til innstillingen fra forbundsstyret i Norsk 
Jern- og Metallarbeiderforbund, sålydende: 

Forbundsstyret slutter seg til intensjonene i forslag fra avd. 2 
og 23 og ber om at disse spØrsmål tas opp til drØftelse med 
Samvirke. 

Om forslagene fra avd. 25, 44 og 9 1  vil forbundsstyret uttale: 

De spØrsmål det her dreier seg om ble tatt opp som krav ved 
siste tariffrevisjon. Forhandlingene fØrte imidlertid ikke til noen 
avklaring av de omtalte forhold. Forbundsstyret forutsetter at den 
videre framdrift av denne sak fortsetter etter de retningslinjer og 
de intensjoner som lå til grunn for kravet ved tariffrevisjonen 1976.  

Forslag fra avd. 1 1 4  og 226 omhandler Grunnforsikringen. 

Forbundsstyret vil her uttale at Grunnforsikringen har nettopp 
gjennomgått en revisj on når det gjelder ytelser. Den forbedring 
som er foretatt er skjedd innom den premieramme som ordningen 
alltid har hatt. Såfremt intensjonen i forslagene skal sØkes gjen
nomfØrt vil dette bety omfattende premiejusteringer, som det 
enkelte forbund selv må bære. Det er derfor forbundsstyrets syn 
at disse spØrsmål med tilleggsytelser til den etablere Grunnforsik
ringen bØr kunne lØses på forbundsplan. Forbundsstyret anbefaler 
derfor ikke at Kongressen tar stilling til disse forslag. 

Handlingsprogrammet. 

Den endelige redaksjon skal godkj ennes av LOs representantskap. 
Deretter vil programmet bli trykt i eget hefte. 

Internasjonalt faglig samarbeid. 

Landsorganisasjonen har medvirket aktivt til omorganiseringen 
og effektiviseringen av internasjonalt faglig samarbeid. En nordisk 
organisasjon, NFS, en tverrpolitisk vesteuropeisk organisasjon, 
EURO-LO, og et Øst-vesteuropeisk samarbeid er skapt. FFI Øker 
sitt arbeid for u-hjelp og for menneskerettighetene. En verdens
omspennende all-faglig organisasjon er et siktemål, men tida er 
ikke moden. 

1 3  

3'19 



Norsk fagbevegelse har Økt virksomheten for elementære men
neskerettigheter, særlig i samband med utviklingen i SØr-Afrika 
og Chile. Norsk fagbevegelse er aktiv i eget Chile-arbeid. Fag
bevegelsen har de tre siste år gjennom FFI samarbeidet med CUT, 
den chilenske landsorganisasjonenn i eksil. Et hjelpeprogram er 
satt i verk, og bevilgninger er vedtatt. Kampanjen «Solidaritet med 
det sØrlige Afrika» er satt i verk. 

Når det gjelder flernasjonale selskaper, har Nordens Faglige 
Samorganisasjon, EURO-LO og FFI utarbeidet handlingsprogram
mer som nyttes overfor Nordisk Råd, Nordisk Ministerråd, vest
europeiske regjeringer, selskaper og mellomfolkelige organer, OECD 
og FN. SpØrsmålet er tatt i øst-Vest-sammenheng. FFI har ut
arbeidet eget charter om flernasjonale selskaper, og fagbevegelsen 
har deltatt aktivt i utformingen og iverksettelsen av OECDs regler. 
Tillitsmannsrettigheter sØkes sikret gjennom faglig samarbeid og 
nasjonale tiltak. 

Landsorganisasjonen har støttet Regjeringens avspenningsarbeid, 
og virket for nærmere kontakt mellom vest- og østeuropeisk fag
bevegelse på både tosidig og flersidig basis. LO har framholdt 
at Helsinki-konferansens sluttdokument må sØkes gjennomfØrt i 
sin helhet og at den internasjonale kapprusting hindres ved avtalte 
og kontrollerte nedrustningstiltak. Norsk, nordisk og internasjonal 
fagbevegelse sØker å samordne sine tiltak for avtalt og kontrollert 
nedrustning. 

Landsorganisasjonen har fulgt og støttet Regjeringens målbevisste 
arbeid for håndheving av norsk suverenitet på Svalbard og konti
nentalsokkelen rundt Svalbard. Landsorganisasjonen og de berØrte 
forbund deltar i fiskeriforhandlingene. 

Internasjonale spørsmål. 

Kampen for et bedre samfunn må fØres nasjonalt og internasjo
nalt. En Økonomisk og miljØmessig utvikling etter arbeiderbeve
gelsens målsettinger krever bevisst innsats sammen med den poli
tiske og faglige arbeiderbevegelse i andre land. Innflytelse nasjonalt 
er avhengig av innflytelse på den internasjonale utvikling. Solidari
tet er en forutsetning for gjennsomslag i denne kampen. 

Kongressen uttrykker beklagelse over arbeidsledigheten i indu
strilandene. Den felles offensiv for positiv Økonomisk politikk og 
full sysselsetting må kjØres videre i Den Europeiske Faglige Sam
organisasjon, Nordens Faglige Samorganisasjon og FFI. Etter topp
møtene i OECD, EFTA og EF må presset fra de faglige organisa
sjoner på regjeringer for samarbeid om full sysselsetting Økes. Ut-
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viklingen av Vest-Europa krever samvirke mellom fagorganisasjo
nene, sosialistpartiene og regjeringen om Økonomisk politikk. 

Fagbevegelsen deltar aktivt i gj ennomfØringen av OECDs at
ferdsregler for flernasjonale selskaper. Handlingsprogrammet i NFS 
og EURO-LO må sØkes satt ut i livet så snart som mulig, på basis 
av FFIs charter om flernasjonale selskaper. Særlig viktig er å sikre 
medbestemmelsesrett og tillitsmannsrettighetene. 

LO vil fortsette å arbeide for ILO som en trepartsorganisasjon i 
arbeidslivssaker. LO møter hvert år med en fyldig delegasjon som 
ivaretar våre interesser i ILO. LO er for tiden representert i styret. 

Det faglige samarbeid innen Nordens Faglige Samorganisasjon og 
Den Europeiske Faglige Samorganisasj on har gjort vsentlige fram
steg. En forutsetning for effektiv nordisk innsats i det internasjo
nale faglige arbeid er fellesholdninger i NFS. Samarbeidet i EURO
LO må fØres videre. De øst-vest-europeiske faglige konferanser bØr 
fortsettes, om faglige saker som arbeidsmiljØ, det ytre miljØ og Øko
nomisk utvikling mellom øst- og Vest-Europa. Frie Faglige Inter
nasjonale bØr konsentrere sine ressurser om praktiske faglige spØrs
mål, særlig internasjonal Økonomi, miljØ, rettigheter og faglig u
hjelp. 

Norsk fagbevegelses kamp for demokratiet gjelder enhver form 
for diktatur og krenking av menneskerettighetene. Den internasjo
nale demokratiske fagbevegelse har her en stor oppgave. 

Norsk fagbevegelses arbeid for demokrati og menneskerettigheter 
i Portugal, Spania, Chile og SØr-Afrika, må fortsette. Fagbevegelsen 
driver eget arbeid for Chile. 

Kongressen støtter kampen mot rasistregimet i SØr-Afrika. Arbei
derbevegelsens Internasjonale StØttekomite i samarbeid med FFI og 
NFS bes fØre kampanjen «Solidaritet med det SØrlige Afrika» videre. 
Den ber Regjeringeh, sammen med andre nordiske regjeringer, om 
å ta initiativet til internasjonal økonomisk og politisk boikott av 
apartheidregimet. 

Arbeiderbevegelsens Internasjonale StØttekomite er arbeiderbeve
gelsens koordinerende organ for stØttevirksomhet og u-hjelp. 

Kongressen støtter Regjeringens og Stortingets vedtak om Økingen 
av norsk utviklingshjelp og arbeidet for en ny Økonomisk verdens
ordning. Gj ennomfØringen av tiltak i Norge bØr foregå i samarbeid 
med fagbevegelsen. 

Landsorganisasjonen i Norge slutter opp om arbeidet for avspen
ning i Europa. Fagbevegelsen fortsetter arbeidet for Økt kontakt 
bilateralt og gj ennom multinasjonale Øst-vest-europeiske faglige 
konferanser for tida i regi av ILO. Helsinki-avtalen må gjennom
fØres fullt ut. Den internasjonale kapprustning må stanses ved 
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avtalte og kontrollerte nedrustningstiltak, gjennom gjensidige styr
kereduksjoner i Europa, ved forhandlinger mellom stormaktene, og 
gjennom Helsinki-Beograd-drØftingene. Nordisk og internasjonal 
fagbevegelse må samordne sitt arbeid for avtalt og kontrollert ned
rustning. 

Landsorganisasjonen gir sin støttet til Regjeringens arbeid for å 
gjøre De fortnee Nasjoner til den sentrale verdensorganisasjon for 
fred, sikkerhet og menneskerettighetene. 

Situasjonen i Chile. 

Kongressen vedtok å sende fØlgende telegram til Pinochet i Chile : 

400 utsendinger til Landsorganisasjonen i Norges Kongress, Oslo, 
22.-28. mai, som representerer 680 000 arbeidstakere i Norge, prote
sterer på det skarpeste mot de illegale arrestasjoner og fengslinger 
av fagligere ledere i Chile, inklusive Execuiel Ponce, Vicot Diaz, 
Jaime Donato. Kongressen protesterer også mot at faglige ledere 
er fratatt sitt borgerskap, bl. a. Luis Meneses, Humberto Elgueta, 
Ernesto Araneda. Slik handlinger er klare brudd på FNs erklærin
ger om menneskerettighetene og vi fordØmmer disse handlinger. Vi 
krever av de chilenske myndigheter at de frigir alle fengslede fag
lige ledere, og at faglige ledere får utøve sine rettigheter. 

Jordbruksavtalen. 

LO går inn for at nØkkelen til fordeling av subsidier blir grundig 
vurdert, da det virker som om det er de største jordbrukerne som 
får de største tilskuddene. (Forslaget var sendt inn av Lier faglige 
Samorganisasjon. ) Forslaget gikk også ut på at jordbruket skulle 
gjøre ferdig sitt oppgjør fØr fabgevegelsen, men denne delen av 
forslaget ble oversendt Sekretariatet. 

Kjernekraft. 
Avd. 8, Rogaland, Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund, hadde fore

slått at Norges framtidige kraftforsyning ikke måtte baseres på atomkraft
verk, men at en ved intens forskning overveide andre alternative lØsninger, 
f. eks. bruk av gass fra NordsjØen. Kongressen sluttet seg til innstillingen 
fra forbundsstyret som ikke kunne tiltre forslaget. Forbundsstyret viste til 
forbundets debattopplegg .SØkelyset på elforsyningen. som er et ledd i 
LO/DNAs rådslagsaksjon .Solidaritet -77 • .  

Liknende forslag var kommet fra Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund, 
avd. l, Oslo, avd. 25, Stavanger og avd. 91, Kverneland. 
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Kongressen sluttet seg til forbundsstyrets innstilling sålydende: 

Det er etter forbundsstyrets oppfatning i lØpet av de fØrste 4 år 
ikke behov for vårt land å ta stilling til dette. 

Forbundsstyret mener imidlertid at forslagene på lang sikt er 
for kategoriske og unyanserte. Dersom fortsatt kraftutbygging er 
nØdvendig og de sikkerhetsmessige sidene er lØst, kan kjernekraft
verk være et alternativ til fortsatt utbygging av vår vannkraft med 
de skadevirkninger dette har. 

Norge bØr imidlertid engasjere seg i utviklingen av nye energi
kilder. 

Konflikten ved Krysset AlS i Bodø. 

Kongressen vedtok denne uttalelsen: 

«Landsorganisasjonens kongress vil med dette uttrykke sin soli
daritet med de to arbeidstakerne ved dagligvareforretningen Krysset 
AlS som ennå ikke har fått tiltre sine stillinger. Landsorganisa
sjonen har ved lovlige kampmidler og senere ved rettsavgjØrelser 
sØkt å bringe konflikten til avslutning. Til tross for at så vel Riks
lØnnsnemnda som to arbeidsrettsdommer har gitt de organiserte 
arbeidstakerne medhold, stenger bedriften fortsatt sine dØrer for 
dem. 

Kongressen vil uttale at det må være en selvsagt rettighet i et 
demokratisk samfunn å få ordnet sine arbeidsvilkår ved tariffavtale. 

r dette tilfelle måtte tariffavtalen etableres ved avgjØrelse av Riks
lØnnsnemnda. Når bedriften fortsatt nekter å ta inn de to arbeids
takerne i sine stillinger, må dette oppfattes som et forsØk på å 
gjØre tariffavtalen illusorisk. Arbeidsretten har da også lagt til 
grunn at arbeidsforholdet ikke lovlig er brakt til opphØr og til
plikter bedriften å betale den lØnn som var forfalt ved den siste 
arbeidsrettssak. 

Kongressen tar på det skarpeste avstand fra at en arbeidsgiver 
skal kunne sette seg ut over klare lovbestemmelser og rettsavgjØ
relser uten at det utlØser effektive mottiltak fra samfunnets side. 

Kongressen oppfordrer det nedsatte utvalg til å påskynde arbeidet 
med å utrede spØrsmålet om hvilke tvangsmidler Landsorganisa
sjonen vil foreslå overfor myndighetene. r den forbindelse bØr det 
bl. a. overveies å kreve en lov hvor det kan nektes en arbeidsgiver 
retten til å drive næringsvirksomhet dersom han unnlater å bØye 
seg for rettsavgjØrelse som i denne saken. Effektive reaksjons
midler er nØdvendig for å sikre at tilsvarende situasjon ikke oppstår 
i framtiden. » 
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Likestilling. 

De innkomne forslag ble oversendt Sekretariatet. Kongressen 
henviste ellers til Handlingsprogrammet, avsnittene om familie
politikk og inntektspolitikk. 

Militærtjeneste. 

Forslag om reduksjon av den militære tjenestetiden ble ikke til
trådt av Kongressen. 

Derimot vedtok Kongressen et forslag fra Norsk Jern- og Metall
arbeiderforbunds forbundsstyre, sålydende: 

Forbundsstyret er enig i at betingelsene for personell under fØrste
gangstjeneste i det militære bØr være mest mulig like, uansett hvilke 
yrke eller hvilke status den måtte ha i bedriftene. 

Med hensyn til repetisjonsØvelser og Heimevern må ingen arbeids
takere tape inntekt under slik tjeneste. LO må så snart som mulig 
ta disse spØrsmål opp i konferanse med så vel myndigheter som 
Norsk Arbeidsgiverforening med sikte på en avklaring av alle sider 
ved dette spØrsmålet. 

Ellers ble de innkomne forslag oversendt Sekretariatet samtidig 
som Kongressen vedtok at edet må sØkes en vesentlig forhØyelse av 
godtgjØringen under militærtjeneste» .  

Miljøvern. 

Fagbevegelsen vil gjøre sin innflytelse gj eldende for å bevare 
vår natur og gjøre den tilgjengelig for alle. 

For Øvrig vises til avsnittet ferie- og fritid og naturven i Hand
lingsprogrammet. 

Nasjonalisering - sosialisering. 

Det var kommet inn forslag om at LO skulle gå inn for å sosialisere tre
foredlingsindustrien og statsovertakelse av styret, eventuelt eiendomsretten 
til våre store skog- og utmarksområder. Videre utvikling av demokrati
seringsprosessen overfor banker og forsikringsselskaper og om sosialisering 
av hele industrien. 

Kongressen vetok: 

1. Forslaget fra Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund om å ta 
initiativ til et utredningsarbeid om former for statseid drift, 
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sosialisering og nasjonalisering, tiltres. Utredningsarbeidet må 
komme i gang i kongressperioden. 

2. Forslaget fra Norsk Papirindustriarbeiderforbund, Halden fag
lige Samorganisasjon, Kongsvinger faglige Samorganisasjon, 
Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund, Norsk Elektriker- og 
Kraftstasjonsforbund, oversendes Sekretariatet under henvis
ning til vedtak under punkt 1 .  

3 .  Forslaget fra Norsk Jern- o g  Metallarbeiderforbund o g  Verdal 
faglige Samorganisasjon ansees imØtekommet i forbindelse med 
Regjeringens forslag om offentlig representasjon i bankenes 
styrer og representantskap. 

Norsk R ikskringkasting og fagbevegelsen. 
Det var kommet forslag om bedre dekning av norsk arbeidsliv og fag

bevegelsen fra NRKs side. 

Kongressen sluttet seg til innstillingen fra Sekretariatet, sålydende: 

Sekretariatet er enig i intensjonen i forslagene, som går ut på 
at en Ønsker bedre dekning i NRK/TV om det indre liv og arbeid 
i fagbevegelsen og på arbeidsplassene. Det er i den forbindelse 
viktig å styrke vårt eget informasjonsarbeid for derved å Øve 
trykk på våre massemedia. 

Dessuten vedtok Kongressen et forslag fra BjØrn Rudaa. Norsk Tjeneste
mannslag: 

Landsorganisasjonens kongress 1 977 har diskutert forholdet mel
lom NRK og fagbevegelsen og vil kreve at NRK snarest foretar 
en sterkere prioritering av stoff om arbeidslivet. 

Kongressen vil legge vekt på at den pågående ansettelsesstopp 
ikke vil være til hinder for at det ansettes flere faste medarbeidere 
med arbeidslivet som arbeidsområde. 

Oljepolitikken. 

1. Olje- og gassforekomstene på norsk kontinentalsokkel er en 
ressurs som gir grunnlag for en virksomhet som på mange måter 
innebærer vesentlige fordeler og nye muligheter for vårt sam
funn. Virksomheten på kontinentalsokkelen har allerede vist 
seg å være av vital betydning for sysselsetting og for nærings
utvikling. De framtidige oljeinntekter har de siste åra gitt 
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Regjeringen mulighet til å drive en aktiv konjunkturpolitikk 
som har sikret 1 00 000 arbeidsplasser i norsk industri. Norsk 
industri er blitt tilfØrt teknologiske, organisatoriske og markeds
messige utfordringer i et meget stort omfang. Oljevirksomheten 
på den norske kontinentalsokkel er derfor kommet for å bli. 

2. Den største oppmerksomhet må fortsatt rettes mot sikkerhet og 
beredskap. Virksomheten må drives på en slik måte at det så 
langt det står i menneskelig makt blir tatt hensyn til mennesker 
og miljØ. Det norske regelverk når det gjelder petroleums
virksomhet er det strengeste i verden. I tillegg er det bygd 
opp et offentlig kontrollapparat som fØrer lØpende tilsyn med 
virksomheten. I denne sammenheng må det understrekes at 
selskapene tar det hele og fulle ansvar for at risikoen gjøres 
minst mulig og at beredskapen er hØyest mulig. Arbeidet med 

regelverk og kontroll må lØpende forbedres. Erfaringene fra 
Bravo-uhellet viser at kontrollen må skjerpes. 

Uansett hvor gode kontrolltiltak som iverksettes er det en 
forutsetning at det finnes et ansvarlig og velutbygd tillits
mannsapparat som kan utfØre det daglige tilsyn. 

De ansatte må sikres tilfredsstillende opplæring og utdan
ning. Også dette er hovedentreprenørenes fulle og hele ansvar. 

Ulykken viste mest av alt behovet for at det må ytes Økte 
midler til utvikling av mer effektivt bedredskapsutstyr. 

3. Kontrollen med at bestemmelsene når det gjelder arbeidsmiljØ 
og arbeidsvern overholdes, må styrkes. Det samme gjelder 
kontrollen med leting, utvinning, arbeidstillatelser, skattemessige 
forhold osv. 

De offentlige forvaltningsorganene må utbygges og deres virk
somhet samordnes slik at de politiske myndigheter til enhver 
tid har den nØdvendige bakgrunn for sine beslutninger. 

4. Statoil er et meget sentralt virkemiddel når det gjelder å fØre 
en nasjonal oljepolitikk. Statoil må ha styrke for å kunne for
handle med de mektige internasjonale oljeselskapene om kom
pliserte tekniske og Økonomiske spØrsmål. 

På sikt må Statoil bygges ut til et selskap som om nØdvendig 
kan operere uavhengig av større multinasjonale selskaper. 

Norsk fagbevegelse vil støtte arbeidet for å gi Statoil denne 
styrke, og vil motarbeide alle forsØk på å svekke Statoils stil
ling, fordi dette også vil fØre til en svekkelse av mulighetene 
til å fØre en nasjonal oljepolitikk. 

5. Utvinningstempoet må ikke bli så hØyt at vi utnytter olje- og 
gassressursene i lØpet av en kort tidsperiode. Tempoet må 
settes slik at det ikke fØrer til unØdige pressproblemer eller 
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andre uheldige bivirkninger og virksomheten må foregå på en 
måte som er til minst mulig skade for livet i havet og miljØet 
ellers. 

Det utvinningstempo det nå legges opp til, med en maksimal 
produksjon rundt 1 985 på ca. 75 mill. tonn, er ut fra disse 
forutsetninger et gunstig utvinningstempo. 

Det er viktig at leteaktiviteten opprettholdes, slik at det kan 
sikres en jevn produksjon også etter 1 990. 

Beredskapen må snarest bygges ut slik at kartleggingen av 
ressursene kan pågå over hele den norske kontinentalsokkelen. 

Regjeringens forslag om at det til nye utvinningstillatelser 
skal knyttes en klausul om at utbyggingen skal kunne utsettes 
et visst antall år, er i denne sammenheng et viktig virkemiddel. 

6. Det er viktig at oljevirksomheten drives på en slik måte at den 
styrker grunnlaget for norsk industri. Dette kan skje ved at 
en stadig større andel av leveransene tilfØres norske bedrifter. 
Det kan skje ved at det med basis i olje eller gass utbygges 
ny industri. Det kan også skje gjennom et utvidet energi- og 
industrisamarbeide med andre land. 

Fagbevegelsen ser positivt på det arbeid Regjeringen og 
norske myndigheter utfØrer på alle disse områder, og vil støtte 
de fortsatte bestrebelser med sikte på at oljevirksomheten gir 
en varig og generell styrking av norsk industri. På denne måten 
vil arbeidsplasser bli trygget og nye arbeidsplasser skapes. 

7. Oljeinntektene må brukes på en slik måte at de kommer hele 
befolkningen til gode. De må brukes for å lØse fellesoppgaver 
som betyr en videre-utbygging av vår velferd. De må også 
brukes for å Øke kapitalbalansen i norsk industri. Bare en 
regjering utgått fra arbeiderbevegelsen kan sikre at oljeinn
tektene ikke bli gjenstand for privatØkonomiske profittmotiver. 

Organisasjonsformene. 

1 .  I tilslutning til det prinsipielle syn som kom til uttrykk i 
Kongressens vedtak i 1 973, fastholder Kongressen sitt syn om 
industriforbundsformen (at samtlige ansatte på en arbeids
plass tilsluttes ett forbund) som den riktige lØsning, samtidig 
som Kongressen mener det er åpenbart behov for større for
bundsvise enheter. Det videre arbeid med organisasjons
mønsteret må fortsette innen rammen av denne målsetting. 

GjennomfØringen av dette prinsipielle syn vil være det 
mest egnede for å skape en bedre organisasjonsform. 
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2. a )  Med sikte på å utforme fagbevegelsens organisasjonsmønster 
etter dette prinsipp, oppnevnes en ny organisasjonskomite 
med mandat til å utarbeide en skisse til mulige sammen
slutninger av forbund. Etter konsultasjon med forbundene 
skal komiteen legge fram konkrete forslag til mulige sam
menslutninger. Komiteens forslag legges fram for forbundene 
innen 1980. 

b) På hver arbeidsplass skal det innledes et forpliktende sam
arbeid mellom alle LO-organiserte (jfr. de retningslinjer som 
er trukket opp Hovedavtalens § 4, kap. 3 ) .  

Dette samarbeidet innledes på alle områder som er a v  be
tydning for å oppnå best mulig resultat for medlemmene. 
Samarbeidet kan eksempelvis omfatte avtaleforhold og orga
nisatorisk samarbeid. 

For å styrke dette samarbeidet, og samarbeidet mellom for
bundene sentralt, utarbeider den nye organisasjonskomiteen 
retningslinjer for et slikt forpliktende samarbeid. 

Retningslinjene for dette vedtas av Representantskapet. 

3 .  Organisasjonskomiteen skal også behandle tvister om orga
'nisasjonsområder når slike oppstår mellom to eller flere for
bund. 

Videre skal komiteen være rådgivende for forbundene i 
organisasj onsspØrsmål. 

4. Landsomfattende organisasjoner som står utenfor LO, og som 
ikke har naturlig tilknytning til bestående LO-forbund, gis 
tilbud om organisasjonsmessig tilknytning som kan godtas. 
Tilbudet bØr omfatte flere alternativer. Sekretariatet gis full
makt til å fastsette tilknytningsformene i de enkelte tilfeller. 

5 .  For å få e n  rasjonell utnyttelse av de samlede ressurser byg
ger LO ut felles servicekontorer, slik at de har tilstrekkelig 
kapasitet til å dekke både LOs og forbundenes behov. En bØr 
til enhver tid vurdere spØrsmålet om opprettelsen av nye 
servicekontorer når dette anses nØdvendig, for på en forsvarlig 
måte å ivareta de fagorganisertes interesser på alle områder. 
En bØr dessuten vurdere utbygging av servicekontorer i dist
riktene. 

6. a )  I hvert fylke opprettes faglige samarbeidsorganer med repre
sentasjon fra alle lokale samorganisasjoner i fylket. 
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Samarbeidsorganer skal ha som formål, i samarbeid med 
LO: 

å ivareta de fagorganisertes interesser overfor fylkeskom
munen, 



- å samordne de fagorganisertes interesser overfor andre 
organer på fylkesplan, 
å virke for å styrke aktiviteten i de lokale samorganisa
sjonene, 
å fØlge opp fagbevegelsens handlingsprogram. 

Samarbeidsorganet arrangerer minst to årlige faglige fyl
keskonferanser. 

Organisasjonskomiteen utarbeider retningslinjer for sam
arbeidsorganet, og utreder herunder spØrsmålet om tilsyns
utvalget for LOs distriktskontor skal være styre for sam
arbeidsprogrammet. 

Retningslinjer vedtas av Representantskapet. 

b) De lokale samorganisasjonene opprettholdes i sin nåværende 
form. Dessuten skal de være grunnorganisasjoner i det nye 
samarbeidsorganet på fylkesplan. 

Organisasjonskomiteen utarbeider ajourfØrte vedtekter for 
de lokale samorganisasjonene. 

Vedtektene vedtas av Representantskapet. 

7.  Sekretariatet vedtar den nye organisasjonskomiteens endelige 
mandat og oppnevner komiteens medlemmer: 

Oversendte saker. 

På fØlgende områder er det ikke gjort annet kongressvedtak 
enn at de innsendte forslag ble oversendt til Sekretariatet: 

Bevegelige helligdager og 1. og 17. mai. 
(Forslagene skal vurderes i forbindelse med revisjonen av av-

talene. ) 
Brann tj enesten. 
Distriktenes Utbyggingsfond. 
Etableringskontroll. 
Fraktutj evnende tiltak. 
Håndverks- og lærlingeloven. 
Hovedtavtalen mellom LO og N.A.F. 
Hovedavtalen mellom LO og Den Kooperative Tarifforening ( DKT ) .  

( Sekretariatet fikk fullmakt til sammen med de interesserte 
forbund å utarbeide forslag til endring av avtalen.)  

Hovedavtalen for statsansatte. 
(Forslagene går til Statstjenestemannskartellet. ) 

Korte velferdspermisj oner. 
(Tas opp ved tariffrevisjonen. ) 
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LOs distriktskontorer og samorganisasjonene. 
Opplysningsvirksomheten og tillitsmannsopplæringen. 
Pendlerproblemet. 
Statsinstitusjoner og offentlig virksomhet. 

( Om utflytting av statsinstitusjoner fra Oslo.) 
ViderefØring av Nord-Norge-banen. 
Yrkesskadetrygden. 

Persondata og personvern. 

Det forelå fØlgende forslag fra Trondheim Handel- og Kontor: 

LO må snarest få konkrete lover i Hovedavtalen som beskytter arbeids
takere mot persondatasystem. Det vi har i dag er en rammeavtale som 
ikke gir oss nØdvendig innflytelse og vern når det gjelder datateknologi. 

Forslaget var anbefalt av forbundsstyret. 
Sekretariatet opplyste at Justisdepartementet arbeider med ut

kast til proposisjon om bruk av personopplysninger i privat og 
offentlig virksomhet og at departementet hadde innkalt en rekke 
organisasjoner til drØftinger, bl. a. LO. Kongressen vedtok i sam
svar med Sekretariatets innstilling : 

Når lovforslaget foreligger, sammenholdes disse med de nåvæ
rende bestemmelser i Hovedavtalen. Om nØdvendig fremmes forslag 
ti l endringer i Hovedavtalen ved forhandlinger 1 9 77. 

Politisk virksomhet. 

A. Norge er en demokratisk rettsstat hvor alle som fØlger norsk 
lov har de sammerettigheter uansett politisk oppfatning. LO 
kan derfor ikke godta at politisk oppfatning skal hindre folk 
fra retten til arbeid. På den annen side kan ikke LO forhindre 
at N.A.F. eller andre organisasjoner gir sine medlemmer råd 
så sant dette skjer innenfor norsk lov. 

B. Nazistiske, facistiske og militante grupper har på nytt stått fram 
og vist sitt sanne ansikt i Norge. 
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Bakgrunnen for deres virksomhet er de samme samfunnsØde
leggende ideer og politikk som Nasjonal Samling sto for i 3D-åra 
og under krigen. Fagkongressen 1977 vil henstille til den nye 
LO-ledelsen å fØlge nØye med i disse gruppers politikk og deres 
trusler om bruk av vold. 



Rammeavtale om datamaskinbaserte systemer. 

Fra avd. 1,  Oslo, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund, forelå 
fØlgende forslag: 

Rammeavtalen om EDB-baserte systemer er på ingen måte tillredsstil
lende utformet. Avdelingen foreslår dertor at man gir arbeidet vedrØrende 
bruk av EDB topp prioritet, og nedsetter et utvalg hvor tillitsmenn fra 
arbeidsplassene skal være med. 

Fra forbundsstyret i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund forelå : 

Forslaget fra avdeling 1 tiltres, men forbundet vil i tillegg uttale 
fØlgende: 

EDB i stat, kommune og næringsliv. 
Med det tempo som i dag finnes i utviklingen av ny teknologi er 

sjansene for at fagbevegelsen og dens tillitsmenn blir tilskuere til 
en prosess som i stor utstrekning vil få virkning for arbeidsforhold 
i sin videste forstand. Bruk av EDB er en av de viktigste faktorene 
i denne utviklingen og valg av maskiner og systemer i dag kan 
komme til å binde fagbevegelsen for mange år framover. 

I denne situasjon er det av avgjØrende betydning at fagbevegelsen 
treffer de riktige disposisjoner på dette tidspunkt. Rammeavtalen 
vedrØrende bruk av EDB-baserte systemer er et tiltak i ret�ring av 
å sikre arbeidstakerne innflytelse på dette området. Men alene 
vil ikke denne avtalen få særlig stor betydning. 

Forskriftene til et punkt i den nye loven om arbeidervern og 
arbeidsmiljØ som omhandler bruk av styringssystemer må også 
utformes på en måte som gir reell rett til medbestemmelse. 

Videre må fagbevegelsen komme aktivt inn med skoleringstiltak 
som så langt som mulig må bygge på fagbevegelsens egne premisser 
og holdninger. Slike holdninger må ta utgangspunkt i fagbevegel
sens krav om et godt arbeidsmiljØ og en demokratisk bedrifts
organisasjon. 

Fagbevegelsen må derfor stille krav til datamaskinleverandØrene 
om at spesifikasjoner til deres produkter inneholder opplysninger om 
sosiale konsekvenser. 

I denne forbindelse må fagbevegelsen med all kraft motvirke at 
enkelte datamaskinleverandØrer som f. eks. IBM får så sterk posi
sjon at bedrifter, stat og kommune mister muligheten for alternative 
lØsninger når dette ut fra ulike forhold vil være Ønskelig. 

Forslaget fra forbundsstyret i Norsk Jern- og Metallarbeiderfor
bund ble tiltrådt og det ble vedtatt å sette ned et utvalg til å 
vurdere de endringer som bØr gjøres i rammeavtalen. 
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Retningslinjer for bruk av arbeidsstudier. 

Norsk Jern- og Metallarbiederforbund, avd. 1, Oslo, hadde fore
slått: 

Avdelingen foreslår at bestemmelser og retningslinjer for anven
delse av tidsstuderte akkorder går ut av Hovedavtalen. FØrst fordi 
tidsstuderte akkorder er en selvmotsigelse til den nye arbeidsmiljØ
loven, men også fordi dette bare rammer en bestemt gruppe arbeids
takere. 

Forbundsstyret hadde fØlgende innstilling som Kongressen til
trådte: 

I det en viser til utviklingen av nye lØnnssystemer, i retning av 
fastere avlØnningsformer og under henvisning til intensjonene i 
den nye lov om arbeidervern og arbeidsmiljØ, den teknologiske 
utvikling og LOs handlingsprogram, ber forbundsstyret om at bruk 
av akkord og berettigelsen av « Retningslinj ene for bruk av arbeids
studien blir utredet. 

Sammensetning av offentlige utvalg. 

Kongressen tiltrådte i prinsippet et forslag fra Drammen faglige 
Samorganisasjon, sålydende: 

LO må medvirke til at det i mye større utstrekning velges folk 
fra arbeidsplasssene til de forskjellige offentlige utredningsutvalg. 

Selvbestemt abort. 

LO-kongressen oppfordrer de politiske partiene i arbeiderbeve
gelsen til å fremme lov om selvbestemt abort tidlig i stortings
perioden 1977-78. 

Skattepolitikk. 

De innkomne forslag oversendes Sekretariatet. Det forutsettes 
at de behandles av DNA-LOs skattekomite. 
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Merverdiavgiften. 

Samme vedtak som ovenfor under skattepolitikk. 

Skole og utdanningsspørsmål - forholdet til fagbevegelsen. 

Fra flere foreninger og forbund var det kommet forslag om at 
LO må gå inn for en bedre opplæring i skolen når det gjelder 
arbeiderbevegelsens historie og fagbevegelsens rolle i samfunnet. 
Kongressen vedtok et forslag fra Drammen faglige Samorganisasjon, 
sålydende : 

LO-kongressen ber LOs ledelse om å prioritere opplysningsar
beidet omkring skole og utdanning langt sterkere enn nå. LO må 
på ulike måter og med ulike midler prØve å påvirke dagens skole
politikk og dermed morgendagens skole og samfunnet som helhet. 
LOs ledelse får den nØdvendige fullmakt til å knytte til seg den 
ekspertise de synes er nØdvendig for å kunne bygge ut og styrke 
denne så samfunnsviktige sektor. 

De mange forslag ble oversendt Sekretariatet, idet Sekretariatet 
overfor Kongressen bemerket at sakene er tatt opp med de poli
tiske myndigheter. Det arbeides med utarbeiding av lærerveiledning 
for lærere i ungdomsskolen og den videregående skole. 

Når det gjelder samarbeidet mellom skole og arbeidsliv uttalte 
Sekretariatet at samarbeidet var kommet et godt skritt på veg og 
at det er etablert prØveordninger i 14 kommuner. De innkomne 
forslag på dette området peker på viktige spØrsmål i forbindelse 
med LOs skolepolitikk. 

Sekretariatet er klar over at det i tida framover vil bli stilt stadig 
større krav til fagbevegelsens engasjement på det skolepolitiske 
området og vil fØlge denne utviklingen nøye. De innkomne forslag 
ble oversendt Sekretariatet. 

Det var innkommet forslag om bedre allmennutdanning og bedre 
muligheter for arbeidstakere til å få utdanning ut over den tidligere 
7-årige folkeskolen, bl. a. ved tjenestefrihet med full lØnn og dekning 
av kostnadene. 

Videre var det foreslått at fagarbeidere som enten har gått yrkes
skole og læretid eller som har fullstendig videregående skole på 
3 år får sin praktiske og teoretiske kunnskaper oppvurdert som 
grunnlag for videre teknisk utdanning. 

Sekretariatet hadde gitt uttrykk for at de var enig i disse for
slagene og foreslo dem oversendt det nye Sekretariatet. Ellers ble 
det i Sekretariatets forslag vist til Handlingsprogrammet. 

Kongressen sluttet seg til det som var uttalt fra Sekretariatet. 
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Språkformen i LO. 

Kongressen gir Sekretariatet fullmakt til å nedsette en komite 
som skal ha som formål å utrede spØrsmålet om bruk av nynorsk 
i fagbevegelsen (LO ) .  

Sekretariatet får videre fullmakt til å få utarbeidet fullmakts
instrukser for komiteen. 

Målinnstillingen blir å ta opp på neste LO-kongress. 

Stortingsvalget 1 971. 

Siden stortingsvalget i 1 973 har vi hatt regj eringer utgått av 
Det norske Arbeiderparti. Partiet har likevel ikke hatt flertall 
alene i Stortinget og har måttet SØke støtte hos andre partier for 
å få gjennomfØrt sine forslag. I enkelte saker har en ikke fått 
flertall - som f. eks. da loven om likestilling ble nedstemt, og 
dette må rettes opp. Målsettingen for stortingsvalget til hØsten er 
en regjering av Arbeiderpartiet som har solid støtte i et stortings
flertall. 

Landsorganisasjonen og forbundene har hatt et godt samarbeid 
med de politiske myndigheter i den perioden som er gått. Like
ledes har det fortsatt vært et godt faglig/politisk samarbeid mellom 
Det norske Arbeiderparti og Landsorganisasjonen. Det faglige 
regnskap som er lagt fram, viser dette. Viktige saker for arbeids
takere er blitt gjennomfØrt, saker der fagbevegelsen har kunnet 
Øve en sterk innflytelse på utformingen av vedtakene. Det gjelder 
hele den Økonomiske politikken - herunder den aktive sysselset
tingspolitikken, og det gjelder en rekke enkeltsaker. 

Som eksempel kan nevnes arbeidstidsreduksjonen både generelt 
og for skiftarbeidere, lengre ferie for dem som har fylt 60 år, ny 
lov om arbeidervern og arbeidsmiljØ og skattefri fagforenings
kontingent, et utvidet demokrati innen norsk arbeids- og nærings
liv. Det samarbeid som er etablert mellom Norsk Pensjonistforbund 
og Landsorganisasjonen har som oppgave å sØke bedret forholdene 
for de eldre, ikke yrkesaktive medlemmer. 

Nye oppgaver ligger foran oss. Det vil framgå av vedtakene på 
denne Kongressen. Skal vi nå fram, må vi fortsatt ha en regjering 
som vi kan ha et nært og tillitsfullt samarbeid med. Bare seier 
for Det norske Arbeiderparti kan gi oss en slik regjering også i 
neste periode. 

Kongressen oppfordrer medlemmer, tillitsmenn og de ulike orga
nisasjonsledd til aktivt å arbeide for seier ved stortingsvalget 12.  
september. 
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Kongressen understreker denne oppfordring ved å bevilge 700 000 
kroner til Det norske Arbeiderparti. Samtidig får Sekretariatet 
fullmakt til å foreta det som måtte være nØdvendig for et godt 
valgresultat. 

Svalbard. 

Norsk suverenitet gjelder over Svalbard. Den bygger på en 
avtale av 1920 som 41 makter inklusiv Norge nå har undertegnet. 
Samtidig med at avtalen gir Norge suverenitet, gir den alle signa
tarmakter rett til likebehandling. Bestemte regler gjelder særlig 
hva angår bergverk (Bergverksordningen) .  Avtalen fastsetter at 
Svalbard skal være demilitarisert. Det betyr at tropper og våpen 
ikke kan holdes på øya. 

I prinsippet har Norge administrasjons-, politi- og lovgivnings
myndighet for området, under forutsetning av at Svalbardavtalens 
bestemmelser overholdes. 

For å opprettholde helikopterbaser, må norske myndigheters god
kjenning foreligge. Kongressen slutter seg til arbeiderregjeringens 
og Stortingets understrekning av at norsk administrasjon og norske 
regler må gjelde på øygruppa. Svalbardtraktaten har gitt Norge et 
særskilt ansvar på vegne av det internasjonale samfunn, om å be
vare Svalbard, sikre ikke-diskriminering, samt påse at Svalbard 
ikke forårsaker motsetninger internasjonalt. 

Kongressen understreker i denne sammenheng Norges og Sovjet
unionens og andre makters ansvar for at det i de strategisk og res
sursmessig viktige nordlige hav- og landområder opprettholdes 
internasjonal stabilitet, avspenning og fred. 

Syketrygden. 

Regjeringen har fremmet forslag om å heve satsene i den offent
lige syketrygden til 100 prosent av brutto lØnn i inntil ett år uten 
karensdager. 

De fleste forSlag under dette punkt er dermed innfridd. 
De Øvrige forslag oversendes Sekretariatet. 

Tariffavgift - organisasjonsplikt. 

Kongressen understreker den urimelighet at de som bryter med 
det solidariske fellesskapet og unnslår seg det felles ansvar, skal 
nyte godt av de samme fordeler som organiserte oppnår gjennom 
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sine organisasjoner. De fagorganiserte i LO vil på ulike måter 
gjØre framstØt for å lØse dette problemet. 

Hovedmålsettingen må være å lØse problemet gjennom Økt opp
slutning blant lØnnstakere til forbund tilsluttet Landsorganisasj onen 
i Norge, ved at fagbevegelsen til enhver tid tar opp og lØser til
fredsstillende de oppgaver medlemmene bl. a. gjennom Handlings
programmet pålegger organisasjonen. 

I denne forbindelse er tiltak som Øker verdien av medlemskapet 
i fagbevegelsen av stor betydning. GjennomfØring av ordningen 
med skattefri fagforeningskontingent til tilknytning til tariffopp
gjØret 1977, er et slikt tiltak. 

For Øvrig må en tilstrebe seg på å utvikle fortrinnsrett for fag
organiserte til sosiale tilleggsordninger, eksempelvis kollektive for
sikringsordninger. 

LØsninger som organisasjonsplikt og tariffavgift kan det også 
være nØdvendig å forfØlge videre. Det er imidlertid Kongressens 
oppfatning at en fØrst må se resultatet av ordningene som sosiale 
tilleggsordninger med fortrinnsrett for fagorganiserte, trekk av 
fagforeningskontingent i lØnn og skattefri fagforeningskontingent, 
fØr en gjØr nye framstØt i retning av organisasjonsplikt og tariff
avgift. 

Tariffpolitikken. 

1. Kongressen henviser til intensjonene i LOs Handlingsprogram 
når det gjelder tariffpolitikken i kommende periode. 

2. I samsvar med Representantskapets vedtak fra 1971 om opp
gjØrsformen, understreker Kongressen at oppgjØrsformen må 
tas stilling til foran hvert tariffoppgjØr, idet en ser denne i 
sammenheng med den Økonomiske situasjon og de oppgaver 
som stilles i forgrunnen i tariffoppgjØret. Det vises i denne 
forbindelse også til avsnittet «En inntektspolitikk for utjam
ning,. i forslaget til Handlingsprogrammet. 

LO skal ved neste tariffoppgjØr kreve: 

- at lØnnsforholdene for lavtlØnte bedres. 

- at lØnnsskillet mellom manns- og kvinneyrker utjevnes. 

Alle forslag som var kommet inn ble oversendt Sekretariatet. 
Kongressen uttalte i denne forbindelse at «forslagene må også vur
deres i forhold til hva som skal sØkes gjennomfØrt ved tariffavtaler 
og ved lovgivning». 
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Utplassering av in nsatte i skogbruket. 

Det var kommet forslag støttet av forbundsstyret i Norsk Skog
og Landarbeiderforbund om avvikling av Fengselsstyrets plassering 
av innsatte i skogsarbeid. 

Sekretariatet uttalte at de var enig i at utplassering av innsatte 
til skogsarbeid ikke må virke til fortrengsel for skogsarbeidere. 
Sekretariatet viste til det arbeid som pågår, bl. a. i Justisdeparte
mentet og Milj Øverndepartementet for å lØse saken. Sekretariatet 
foreslo forslaget oversendt det nye Sekretariatet. Kongressen sluttet 
se til dette. 

VarehandeJen. 

Stortinget må oppnevne en egen komite for varehandelen og sørge 
for at komiteen blir sammensatt slik at flere bransjer blir tilgode
sett. Vi Ønsker representanter fra arbeidsplassene. 

Vedtektene. 

Se eget hefte med ajourførte vedtekter. 

Økonomisk støtte/lån. - Vern og Velferd. 

Fra avd. 91, Kverneland, Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund, var 
kommet fØlgende forslag: 

Klubben må gis Økt styring i bedrifter som får støtte fra staten i form 
av lån, garanti for lån eller gis annen form for støtte. 

Klubben uttalte i sin motivering at det ikke kan være riktig at staten 
bruker skattepenger til å støtte næringslivet uten at de ansatte får direkte 
styring med disponeringen av midlene. 

Forbundsstyret i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund uttaler: 

Forslaget setter likhetstegn mellom ansatte/klubben og skattepengene, noe 
forbundsstyret har en annen oppfatning av. 

Forbundsstyret for sin del mener at samfunnet som helhet må få større 
innflytelse over slike bedrifter for å kontrollere at fellesskapets midler 
blir riktig disponert. 

Kongressen sluttet seg til forbundsstyrets innstilling. Videre 
gikk Kongressen inn for at det skulle gis lån til bedrifter med 
Økonomiske vansker. 

Dessuten vedtok Kongressen: 

LO trekker sitt medlemskap og Økonomiske støtte til organisa
sjonen Vern og Velferd. 
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